
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ
1. Επικύρωση Πρακτικών, σελ. 5839, 5889, 5956
2.  Άδεια απουσίας της Βουλευτού κ. Ν. Γιαννακοπούλου,

σελ. 5874
3. Ανακοινώνεται ότι τη συνεδρίαση παρακολουθούν µα-

θητές από το Δηµοτικό Σχολείο Ελληνογαλλικής Σχολής «Ζαν
Ντ’ Αρκ», το 1ο Δηµοτικό Σχολείο Αλίµου, το 3ο Γυµνάσιο Πε-
ριστερίου, φοιτητές από το Uppsala University, µαθητές από
το Δηµοτικό Σχολείο Χιλιοµοδίου Κορινθίας, το ιδιωτικό δη-
µοτικό σχολείο Εκπαιδευτήρια Πάνου από τη Ναύπακτο, το
2ο Γυµνάσιο Πρέβεζας, το Γυµνάσιο Αιγείρας Αχαΐας, το 2ο
Γυµνάσιο Ναυπάκτου, το 5ο Γυµνάσιο Ξάνθης και το Δηµο-
τικό Σχολείο Νυδρίου Λευκάδας, σελ. 5845, 5851, 5864, 5871,
5874, 5877, 5895, 5906, 5908

4. Επί διαδικαστικού θέµατος, σελ. 5840, 5842, 5852, 5853,
5855, 5858, 5859, 5860, 5861, 5862, 5868, 5869, 5880, 5886,
5888, 5892, 5898, 5899, 5900, 5901, 5907, 5909, 5911, 5912,
5913, 5915, 5916, 5917, 5919, 5920, 5921, 5925

Β. ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟΣ ΕΛΕΓΧΟΣ 
Ανακοίνωση του δελτίου επικαίρων ερωτήσεων της Πέµ-

πτης 28 Νοεµβρίου 2019, σελ. 5839

Γ. ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ 
1. Κατάθεση Εκθέσεως Διαρκούς Επιτροπής: 
Η Διαρκής Επιτροπή  Δηµόσιας Διοίκησης, Δηµόσιας Τά-

ξης και Δικαιοσύνης καταθέτει την έκθεσή της στο σχέδιο
νόµου του Υπουργείου Δικαιοσύνης: «Διαµεσολάβηση σε
αστικές και εµπορικές υποθέσεις - περαιτέρω εναρµόνιση
της ελληνικής νοµοθεσίας προς τις διατάξεις της Οδηγίας
2008/52/ΕΚ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβου-
λίου της 21ης Μαΐου 2008», σελ. 5840

2. Κατάθεση σχεδίου νόµου: 
Οι Υπουργοί Οικονοµικών, Ανάπτυξης και Επενδύσεων, Ερ-

γασίας και Κοινωνικών Υποθέσεων, Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας, Υποδοµών και Μεταφορών, Ναυτιλίας και Νησιωτικής
Πολιτικής, Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων και Επικρα-
τείας  κατέθεσαν στις 26-11-2019 σχέδιο νόµου: «Φορολο-
γική µεταρρύθµιση µε αναπτυξιακή διάσταση για την Ελλάδα
του αύριο», σελ. 5840

3. Κατάθεση πρότασης νόµου: 
Ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ

και σαράντα οκτώ Βουλευτές του Κόµµατός του κατέθεσαν
σήµερα στις 27/11/2019 πρόταση νόµου: «Εθνικό Σύστηµα
Πολιτικής Προστασίας», σελ. 5905

4. Συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων, των
τροπολογιών και του συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουρ-
γείου Περιβάλλοντος και Ενέργειας «Απελευθέρωση αγοράς
ενέργειας, εκσυγχρονισµός της ΔΕΗ, ιδιωτικοποίηση της
ΔΕΠΑ και στήριξη των ΑΠΕ», σελ. 5840 - 5956

5.  Ένσταση αντισυνταγµατικότητας επί του  άρθρου 3 µε
τίτλο «προσλήψεις προσωπικού αορίστου χρόνου», του σχε-
δίου νόµου του Υπουργείου Περιβάλλοντος και Ενέργειας
που κατατέθηκε εκ µέρους της κοινοβουλευτικής οµάδας
του ΣΥΡΙΖΑ, από τους  Βουλευτές κ. κ. Ε. Αχτσιόγλου και Σ.
Φάµελλου, σελ.  5846

6. Συζήτηση επί της ένστασης αντισυνταγµατικότητας επί
του άρθρου 3 του σχεδίου νόµου του Υπ. Περιβάλλοντος και

Ενέργειας, σελ. 5853 - 5859
7. Ψηφοφορία δι’ εγέρσεως επί της ένστασης αντισυνταγ-

µατικότητας, σελ. 5860
8. Αιτήσεις ονοµαστικής ψηφοφορίας:
i. επί των άρθρων 3, 4, 9, 16, 17, 24, 42 και 44 του σχεδίου

νόµου του Υπ. Περιβάλλοντος και Ενέργειας, από Βουλευτές
του ΣΥΡΙΖΑ, σελ. 5956

ii. επί της αρχής, καθώς και επί των άρθρων 3 και 24 του
σχεδίου νόµου του Υπ. Περιβάλλοντος και Ενέργειας από
τους Βουλευτές της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του ΚΚΕ,
σελ. 5956

ΠΡΟΕΔΡΟΣ

ΤΑΣΟΥΛΑΣ Κ. , σελ.  5857 - 5860

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝΤΕΣ

ΑΒΔΕΛΑΣ Α. , σελ. 5884 - 5898
ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ Χ. , σελ. 5839 - 5857
ΒΙΤΣΑΣ Δ. , σελ. 5868 - 5884
ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ Ν. , σελ. 5912 - 5928
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ Ο. , 

σελ. 5898 - 5912
ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ Γ. , σελ. 5860 - 5868
ΜΠΟΥΡΑΣ Α. , σελ. 5928 - 5956

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Α. Επί διαδικαστικού θέµατος:
ΑΒΔΕΛΑΣ Α. , σελ. 5886, 5888, 5892
ΑΒΡΑΜΑΚΗΣ Ε. , σελ. 5907
ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ Χ. , σελ. 5840, 5842, 5852, 5853, 

5855, 5858
ΑΧΤΣΙΟΓΛΟΥ Ε. , σελ. 5842, 5859
ΒΙΤΣΑΣ Δ. , σελ. 5869
ΒΟΡΙΔΗΣ Μ. , σελ. 5898, 5899, 5900
ΔΡΙΤΣΑΣ Θ. , σελ. 5912
ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ Ν. , σελ. 5912, 5913, 5915, 5916, 

5919, 5920, 5921, 5925
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ Ο. , 

σελ. 5898, 5899, 5900, 5901, 
5907, 5909, 5911, 5917

ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ Γ. , σελ. 5861, 5862, 5868
ΛΙΒΑΝΟΣ Σ. , σελ. 5852, 5909, 5932
ΛΟΒΕΡΔΟΣ Α. , σελ. 5840, 5852
ΜΠΑΡΚΑΣ Κ. , σελ. 5916
ΜΠΟΥΡΑΣ Α. , σελ. 5930, 5932, 5934, 5937, 

5939, 5940, 5946, 5951, 
5952, 5954                                                                                                                        

ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ Π. , σελ. 5886
ΣΤΑΜΕΝΙΤΗΣ Δ. , σελ. 5860
ΤΑΣΟΥΛΑΣ Κ. , σελ. 5859, 5860
ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ Δ. , σελ. 5852, 5853, 5859, 5860, 

5899, 5909, 5917, 5939
ΦΑΜΕΛΛΟΣ Σ. , σελ. 5840, 5852, 5855, 5859, 

5860, 5861, 5898, 5899, 
5900, 5909, 5954

ΦΟΡΤΩΜΑΣ Φ. , σελ. 5852
ΦΩΤΙΟΥ Θ. , σελ. 5912

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ NZ’

Τετάρτη 27 Νοεµβρίου 2019



ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ Κ. , σελ. 5852

Β. Επί του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Περιβάλλον-
τος και Ενέργειας:

ΑΒΡΑΜΑΚΗΣ Ε. , σελ. 5914, 5915
ΑΚΤΥΠΗΣ Δ. , σελ. 5895
ΑΜΑΝΑΤΙΔΗΣ Γ. , σελ. 5944
ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ Σ. , σελ. 5873
ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ Ε. , σελ. 5941, 5942
ΑΡΑΧΩΒΙΤΗΣ Σ. , σελ. 5882
ΑΡΒΑΝΙΤΙΔΗΣ Γ. , σελ. 5846, 5952
ΑΡΣΕΝΗΣ Κ. , σελ. 5851, 5952
ΑΧΤΣΙΟΓΛΟΥ Ε. , σελ. 5933
ΒΑΡΔΑΚΗΣ Σ. , σελ. 5904, 5925
ΒΑΡΟΥΦΑΚΗΣ Γ. , σελ. 5917
ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ Κ. , σελ. 5865, 5967
ΒΕΤΤΑ Κ. , σελ. 5947
ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ Β. , σελ. 5849
ΒΛΑΧΟΣ Γ. , σελ. 5871
ΒΟΡΙΔΗΣ Μ. , σελ. 5898, 5899, 5900
ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ Χ. , σελ. 5882
ΓΙΟΓΙΑΚΑΣ Β. , σελ. 5870, 5871
ΓΚΑΡΑ Α. , σελ. 5883, 5884, 5908, 5909, 

5910, 5911
ΓΚΙΚΑΣ Σ. , σελ. 5936
ΔΗΜΟΣΧΑΚΗΣ Α. , σελ. 5878
ΔΡΙΤΣΑΣ Θ. , σελ. 5946, 5947
ΕΛΕΥΘΕΡΙΑΔΟΥ Σ. , σελ. 5926
ΖΑΧΑΡΙΑΔΗΣ Κ. , σελ. 5930, 5931
ΘΩΜΑΣ Γ. , σελ. 5916, 5955
ΚΑΛΑΜΑΤΙΑΝΟΣ Δ. , σελ. 5900
ΚΑΛΛΙΑΝΟΣ Ι. , σελ. 5890
ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ Ν. , 

σελ. 5907, 5908
ΚΑΤΣΗΣ Μ. , σελ. 5934
ΚΑΤΣΩΤΗΣ Χ. , σελ. 5869
ΚΑΦΑΝΤΑΡΗ Χ. , σελ. 5924, 5925
ΚΕΦΑΛΑ Μ. , σελ. 5891
ΚΟΥΤΣΟΥΜΠΑΣ Δ. , σελ. 5862
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΙΔΗΣ Ε. , σελ. 5940
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ Ο. , 

σελ. 5864, 5865
ΚΩΤΣΟΣ Γ. , σελ. 5876, 5877
ΛΙΒΑΝΟΣ Σ. , σελ. 5867, 5892, 5893, 5908, 

5909, 5910
ΛΙΟΥΠΗΣ Α. , σελ. 5888
ΛΟΒΕΡΔΟΣ Α. , σελ. 5893, 5894, 5899
ΛΟΓΙΑΔΗΣ Γ. , σελ. 5869
ΜΑΜΟΥΛΑΚΗΣ Χ. , σελ. 5872
ΜΑΝΤΑΣ Π. , σελ. 5889
ΜΑΝΩΛΑΚΟΣ Ν. , σελ. 5950
ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ Δ. , σελ. 5847, 5952
ΜΑΡΑΒΕΓΙΑΣ Κ. , σελ. 5927
ΜΕΪΚΟΠΟΥΛΟΣ Α. , σελ. 5884
ΜΟΥΛΚΙΩΤΗΣ Γ. , σελ. 5949
ΜΠΑΚΑΔΗΜΑ Φ. , σελ. 5911
ΜΠΑΡΚΑΣ Κ. , σελ. 5915
ΜΠΟΥΤΣΙΚΑΚΗΣ Χ. , σελ. 5910, 5935
ΝΙΚΟΛΑΚΟΠΟΥΛΟΣ Α. , σελ. 5896
ΞΕΝΟΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ Μ. , 

σελ. 5929
ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ Δ. , σελ. 5868
ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ Μ. , σελ. 5924
ΠΑΠΑΗΛΙΟΥ Γ. , σελ. 5861, 5862
ΠΑΠΑΚΩΣΤΑ - ΠΑΛΙΟΥΡΑ Α. , 

σελ. 5874
ΠΑΠΠΑΣ Ν. , σελ. 5875, 5876

ΠΕΡΚΑ Θ. , σελ. 5937
ΠΙΠΙΛΗ Φ. , σελ. 5874
ΠΟΥΛΑΣ Α. , σελ. 5945
ΠΟΥΛΟΥ Π. , σελ. 5951
ΣΑΝΤΟΡΙΝΙΟΣ Ν. , σελ. 5909, 5931, 5932
ΣΙΜΟΠΟΥΛΟΣ Ε. , σελ. 5887
ΣΚΟΝΔΡΑ Α. , σελ. 5901
ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ Π. , σελ. 5885, 5886
ΣΠΙΡΤΖΗΣ Χ. , σελ. 5945, 5946
ΣΤΑΜΕΝΙΤΗΣ Δ. , σελ. 5860
ΣΤΟΛΤΙΔΗΣ Λ. , σελ. 5932
ΣΥΡΜΑΛΕΝΙΟΣ Ν. , σελ. 5943, 5944
ΤΕΛΙΓΙΟΡΙΔΟΥ Ο. , σελ. 5942, 5943
ΤΖΑΚΡΗ Θ. , σελ. 5919, 5920
ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ Δ. , σελ. 5904, 5905, 5906, 5909, 

5910, 5939, 5940
ΤΣΙΠΡΑΣ Γ. , σελ. 5892, 5893
ΦΑΜΕΛΛΟΣ Σ. , σελ. 5842, 5845, 5877, 5899, 

5900, 5909, 5931, 5953, 
5954, 5955

ΦΟΡΤΩΜΑΣ Φ. , σελ. 5840, 5876, 5886, 5943, 
5955

ΦΩΤΙΟΥ Θ. , σελ. 5912
ΧΑΡΙΤΟΥ Δ. , σελ. 5913
ΧΑΡΙΤΣΗΣ Α. , σελ. 5936, 5937
ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ Κ. , σελ. 5878, 5899, 5902, 5904, 

5921, 5938, 5939, 5940, 
5945

ΧΕΙΜΑΡΑΣ Θ. , σελ. 5886
ΧΗΤΑΣ Κ. , σελ. 5897
ΧΡΗΣΤΙΔΟΥ Ρ. , σελ. 5928, 5929
ΧΡΥΣΟΜΑΛΛΗΣ Μ. , σελ. 5941, 5948, 5949

Γ. Επί της ένστασης αντισυνταγµατικότητας:
ΑΧΤΣΙΟΓΛΟΥ Ε. , σελ. 5853
ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ Ν. , 

σελ. 5855
ΛΙΒΑΝΟΣ Σ. , σελ. 5857
ΛΟΒΕΡΔΟΣ Α. , σελ. 5855
ΜΠΑΚΑΔΗΜΑ Φ. , σελ. 5855
ΠΛΕΥΡΗΣ Α. , σελ. 5854
ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ Δ. , σελ. 5856, 5857
ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ Κ. , σελ. 5858
ΧΗΤΑΣ Κ. , σελ. 5855

ΠΑΡΕΜΒΑΣΕΙΣ:
ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ Β. , σελ. 5894
ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ Δ. , σελ. 5876



Αθήνα, σήµερα στις 27 Νοεµβρίου 2019, ηµέρα Τετάρτη και
ώρα 10.18’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βου-
λευτηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την
προεδρία του Β’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΥ ΑΘΑ-
ΝΑΣΙΟΥ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, καληµέρα. Αρχίζει η συνεδρίαση. 

(ΕΠΙΚΥΡΩΣΗ ΠΡΑΚΤΙΚΩΝ: Σύµφωνα µε την από 26-11-2019
εξουσιοδότηση του Σώµατος επικυρώθηκαν µε ευθύνη του Προ-
εδρείου τα Πρακτικά της ΝΣΤ’ συνεδριάσεώς του, της Τρίτης 26
Νοεµβρίου 2019, σε ό,τι αφορά την ψήφιση στο σύνολο των σχε-
δίων νόµου: α) «Κύρωση του Απολογισµού του Κράτους, οικονο-
µικού έτους 2017», β) «Κύρωση του Ισολογισµού του Κράτους,
οικονοµικού έτους 2017»)

Έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα το δελτίο επίκαιρων
ερωτήσεων της Πέµπτης 28 Νοεµβρίου 2019.

Α. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Πρώτου Κύκλου (Άρθρα 130 παρά-
γραφοι 2 και 3 και 132 παράγραφος 2 του Κανονισµού της Βου-
λής)

1. Η µε αριθµό 241/25-11-2019 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Πέλλας της Νέας Δηµοκρατίας κ. Γεωργίου Καρασµάνη
προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, µε θέµα:
«Να έλθουν στη Βουλή τα έγγραφα που ο κ. Αραχωβίτης λέει ότι
έχει καταθέσει στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή για την αναδιάρθρωση
της ροδακινοπαραγωγής».

2. Η µε αριθµό 246/25-11-2019 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Εύβοιας του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ.
Ευάγγελου Αποστόλου προς τον Υπουργό Εργασίας και Κοινω-
νικών Υποθέσεων, µε θέµα: «Παράταση της απασχόλησης µέσω
των προγραµµάτων κοινωφελούς χαρακτήρα στην προστασία
των δασικών οικοσυστηµάτων της χώρας».

3. Η µε αριθµό 236/20-11-2019 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Βοιωτίας του Κινήµατος Αλλαγής κ. Γεωργίου Μουλκιώτη
προς τον Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικών Υποθέσεων, µε
θέµα: «Ασφαλιστικές εισφορές αγροτών».

4. Η µε αριθµό 260/26-11-2019 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Α’ Θεσσαλονίκης του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας
κ. Ιωάννη Δελή προς τον Υπουργό Εσωτερικών, µε θέµα: «Κατα-
στροφές εξαιτίας δυνατής βροχόπτωσης σε δήµους της Περι-
φερειακής Ενότητας Χαλκιδικής».

5. Η µε αριθµό 251/26-11-2019 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Β2’ Δυτικού Τοµέα Αθηνών του ΜέΡΑ25 κ. Κρίτωνα Αρσένη
προς τον Υπουργό Εσωτερικών, µε θέµα: «Ολοκλήρωση έργων
αποκατάστασης σχολικών κτηρίων Δήµου Χαϊδαρίου».

Β. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Δεύτερου Κύκλου (Άρθρα 130 πα-
ράγραφοι 2 και 3 και 132 παράγραφος 2 του Κανονισµού της

Βουλής)
1. Η µε αριθµό 242/25-11-2019 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-

τού Καρδίτσας της Νέας Δηµοκρατίας κ. Ασηµίνας Σκόνδρα
προς τον Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικών Υποθέσεων, µε
θέµα: «Σοβαρή δυσλειτουργία λόγω υποστελέχωσης των υπηρε-
σιών του ΕΦΚΑ Αγροτών Θεσσαλίας».

2. Η µε αριθµό 249/25-11-2019 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Φλώρινας του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Θε-
οπίστης (Πέτης) Πέρκα προς τον Υπουργό Εσωτερικών, µε θέµα:
«Επίσπευση ενεργειών για τη διάνοιξη διασυνοριακής διάβασης
Λαιµού Πρεσπών».

3. Η µε αριθµό 238/21-11-2019 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Λάρισας του Κινήµατος Αλλαγής κ. Ευαγγελίας Λιακούλη
προς τον Υπουργό Δικαιοσύνης, µε θέµα: «Άµεση η ανάγκη αφαί-
ρεσης υλικών αµιάντου από το Δικαστικό Μέγαρο Λάρισας».

4. Η µε αριθµό 261/26-11-2019 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Β’ Θεσσαλονίκης του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας
κ. Λεωνίδα Στολτίδη προς τον Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικών
Υποθέσεων, µε θέµα: «Τους εργαζόµενους στο πρόγραµµα κοι-
νωφελούς εργασίας στη δασοπροστασία».

5. Η µε αριθµό 250/25-11-2019 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Ηρακλείου του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ.
Σωκράτη Βαρδάκη προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και
Τροφίµων, µε θέµα: «Ενίσχυση ελαιοπαραγωγών ως αντιστάθµι-
σµα της απώλειας παραγωγής τους, λόγω του δάκου και του
γλοιοσπόριου».

6. Η µε αριθµό 240/25-11-2019 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Βοιωτίας του Κινήµατος Αλλαγής κ. Γεωργίου Μουλκιώτη
προς τον Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικών Υποθέσεων, µε
θέµα: «Στον αέρα οι εργαζόµενοι στο πρόγραµµα κοινωφελούς
χαρακτήρα για την αντιπυρική προστασία των δασικών οικοσυ-
στηµάτων της χώρας».

7. Η µε αριθµό 262/26-11-2019 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Ηρακλείου του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Μα-
νώλη Συντυχάκη προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και
Τροφίµων, µε θέµα: «Την καταστροφή στη σοδειά της ελιάς, την
υποβάθµιση της ποιότητας του ελαιόλαδου κατά τη φετινή ελαι-
οκοµική περίοδο και την τραγική οικονοµική κατάσταση των µι-
κροµεσαίων ελαιοπαραγωγών της Κρήτης».

8. Η µε αριθµό 264/26-11-2019 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Ηρακλείου του Κινήµατος Αλλαγής κ. Βασιλείου Κεγκέρο-
γλου προς τον Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικών Υποθέσεων,
µε θέµα: «Γιατί αυξάνετε τις ασφαλιστικές εισφορές της πλει-
οψηφίας των ελεύθερων επαγγελµατιών και των αγροτών;».

9. Η µε αριθµό 227/18-11-2019 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Λακωνίας του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ.
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Σταύρου Αραχωβίτη προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων, µε θέµα: «Τιµές στο ελαιόλαδο και τη βρώσιµη
ελιά».

10. Η µε αριθµό 219/18-11-2019 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Ηρακλείου του Κινήµατος Αλλαγής κ. Βασιλείου Κεγκέρο-
γλου προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, µε
θέµα: «Άµεση στήριξη του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης
στους παραγωγούς της Κρήτης που καταστράφηκαν από καται-
γίδες, χαλάζι και ανεµοστρόβιλους».

11. Η µε αριθµό 232/19-11-2019 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Β2’ Δυτικού Τοµέα Αθηνών του ΜέΡΑ25 κ. Κρίτωνα Αρσένη
προς τον Υπουργό Εθνικής Άµυνας, µε θέµα: «Αποµάκρυνση του
Στρατοπέδου ΕΒ 301 και απόδοση του στρατοπέδου 301 Αγ.
Αναργύρων στους δηµότες». 

12. Η µε αριθµό 230/18-11-2019 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Χανίων του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ.
Παύλου Πολάκη προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και
Τροφίµων, µε θέµα: «Αποζηµιώσεις σε παραγωγούς από ακραία
καιρικά φαινόµενα στον Νοµό Χανίων».

13. Η µε αριθµό 221/18-11-2019 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Ηρακλείου του Κινήµατος Αλλαγής κ. Βασιλείου Κεγκέρο-
γλου προς τον Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικών Υποθέσεων,
µε θέµα: «Ποιος είναι ο σχεδιασµός για την έκδοση των δεκάδων
χιλιάδων αιτήσεων συνταξιοδότησης που εκκρεµούν;».

14. Η µε αριθµό 231/18-11-2019 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Πρέβεζας του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ.
Κωνσταντίνου Μπάρκα προς τον Υπουργό Εργασίας και Κοινω-
νικών Υποθέσεων, µε θέµα: «Παράταση των κοινωφελών προ-
γραµµάτων».

15. Η µε αριθµό 222/18-11-2019 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Βοιωτίας του Κινήµατος Αλλαγής κ. Γεωργίου Μουλκιώτη
προς τον Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικών Υποθέσεων, µε
θέµα: «Υπάρχει τελικά τιτλοποίηση και πώληση ληξιπρόθεσµων
οφειλών του Κέντρου Είσπραξης Ασφαλιστικών Οφειλών
(ΚΕΑΟ);».

Παρακαλώ το δελτίο επίκαιρων ερωτήσεων να διανεµηθεί,
προκειµένου οι Βουλευτές να λάβουν γνώση. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα να κάνω τις παρακάτω
ανακοινώσεις: 

Η Διαρκής Επιτροπή Δηµόσιας Διοίκησης, Δηµόσιας Τάξης και
Δικαιοσύνης καταθέτει την έκθεσή της στο σχέδιο νόµου του
Υπουργείου Δικαιοσύνης: «Διαµεσολάβηση σε αστικές και εµπο-
ρικές υποθέσεις - Περαιτέρω εναρµόνιση της Ελληνικής Νοµο-
θεσίας προς τις διατάξεις της Οδηγίας 2008/52/ΕΚ του
Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου της 21ης Μαΐου
2008». 

Οι Υπουργοί Οικονοµικών, Ανάπτυξης και Επενδύσεων, Εργα-
σίας και Κοινωνικών Υποθέσεων, Περιβάλλοντος και Ενέργειας,
Υποδοµών και Μεταφορών, Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής,
Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων και Επικρατείας κατέθεσαν
στις 26-11-2019 σχέδιο νόµου: «Φορολογική µεταρρύθµιση µε
αναπτυξιακή διάσταση για την Ελλάδα του αύριο». 

Το νοµοσχέδιο παραπέµπεται στην αρµόδια Διαρκή Επιτροπή. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εισερχόµαστε στη συµπληρω-

µατική ηµερήσια διάταξη της 

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Μόνη συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του
συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Περιβάλλοντος και
Ενέργειας: «Απελευθέρωση αγοράς ενέργειας, εκσυγχρονισµός
της ΔΕΗ, ιδιωτικοποίηση της ΔΕΠΑ και στήριξη των ΑΠΕ». 

Η Διάσκεψη των Προέδρων αποφάσισε στη συνεδρίασή της
στις 26 Φεβρουαρίου 2019 τη συζήτηση του νοµοσχεδίου σε µία
συνεδρίαση ενιαία, επί της αρχής, των άρθρων και των τροπο-
λογιών. 

Το Σώµα συµφωνεί; 
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Το Σώµα συνεφώ-

νησε. 
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ορίστε, κύριε Φά-
µελλε. 

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Όπως σας ενηµέρωσα και προφορικά -δεν ξέρω αν πρόλαβα

να ενηµερώσω και όλους τους συναδέλφους- εκ µέρους της Κοι-
νοβουλευτικής Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ θα κατατεθεί αίτηµα αντισυν-
ταγµατικότητας για ρυθµίσεις του νοµοσχεδίου και θα ήθελα να
συνεννοηθούµε µε τους Κοινοβουλευτικούς Εκπροσώπους και
µε το Προεδρείο για τη σειρά και τη διαδικασία που θα το συζη-
τήσουµε.

Έχω ενηµερώσει το Προεδρείο. Οι συνεργάτες του Προ-
εδρείου µού είπαν ότι µπορεί να κατατεθεί και προφορικά. Σε
κάθε περίπτωση, θα ήθελα να το συζητήσουµε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Θα κατατεθεί σε
λίγο.

Κύριε Φάµελλε, αφού τη συντάξατε και τη φέρατε µε τις κατά
νόµο υπογραφές, θα την ανακοινώσουµε. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Αυτό γίνεται και προφορικά; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Δεν κατατέθηκε.

Θα τη φέρει τώρα. Στην αρχή λέει, αλλά επί της αρχής είµαστε. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Να µας πείτε πότε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Θα κατατεθεί. Θα

τη φέρουν τώρα. Θα σας διανεµηθεί αµέσως. Δεν υπάρχει θέµα. 
Για όσους οµιλητές επιθυµούν να εγγραφούν θα ανοίξει το σύ-

στηµα τώρα αµέσως. Μέχρι να τελειώσουν οι δύο πρώτες ειση-
γήσεις, δηλαδή του κ. Φόρτωµα και του κ. Φάµελλου, µπορείτε
να εγγραφείτε ηλεκτρονικά ως οµιλητές. 

Τον λόγο έχει ο εισηγητής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Φόρτω-
µας για δεκαπέντε λεπτά. 

ΦΙΛΙΠΠΟΣ ΦΟΡΤΩΜΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε το σχέδιο

νόµου του Υπουργείου Περιβάλλοντος και Ενέργειας αποδει-
κνύουµε ότι µπορούµε να εξυγιάνουµε και να εκσυγχρονίσουµε
τη µεγάλη δηµόσια επιχείρηση, τη ΔΕΗ, η οποία απαξιώθηκε από
την προηγούµενη κυβέρνηση, έχοντας, βέβαια, ως πρώτο µέ-
ληµά µας τους πολίτες. Άλλωστε, οι δηµόσιες επιχειρήσεις κοι-
νής ωφέλειας υπάρχουν πρωτίστως για να τους προσφέρουν
υπηρεσίες.

Αναµφίβολα, λοιπόν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της Μείζο-
νος Αντιπολίτευσης, µετατρέψατε τη µεγαλύτερη ελληνική εται-
ρεία σε «βόµβα» για την εθνική οικονοµία, εσείς που κόπτεστε
για το δηµόσιο συµφέρον.

Αντιµετωπίσατε το ζήτηµα της ΔΕΗ µε έναν τρόπο ο οποίος
δεν εξυπηρετούσε ούτε τα συµφέροντα της χώρας αλλά και ούτε
την ίδια την εταιρεία. Ποιος µπορεί, άλλωστε, να λησµονήσει ότι
εσείς ως αντιπολίτευση το 2014 διαρρηγνύατε τα ιµάτιά σας, για
να µην ιδιωτικοποιηθεί η ΔΕΗ; Ως κυβέρνηση, όµως, συµφωνού-
σατε στην πώληση τεσσάρων λιγνιτικών µονάδων. 

Καταθέτω εδώ την υπ’ αριθµόν 35 απόφαση του Κυβερνητικού
Συµβουλίου Οικονοµικής Πολιτικής, η οποία φέρει τις υπογρα-
φές του τότε Αντιπροέδρου της κυβέρνησης Γιάννη Δραγασάκη
και τεσσάρων Υπουργών: του Πάνου Σκουρλέτη, του Ευκλείδη
Τσακαλώτου, του Γιώργου Χουλιαράκη και του Γιώργου Στα-
θάκη. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Φόρτωµας καταθέτει για τα
Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο
αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογρα-
φίας και Πρακτικών της Βουλής)

Η ΔΕΗ, λοιπόν, πουλάει ενέργεια κάτω του κόστους στους αν-
ταγωνιστές της και εκείνοι βγάζουν κέρδος από τους πελάτες
τους και από την πώληση ρεύµατος. 

Σήµερα, βέβαια, ως Αντιπολίτευση διαφωνείτε µε τα µέτρα τα
οποία ενισχύουν τον ίδιο τον ιδιωτικοοικονοµικό χαρακτήρα της
ΔΕΗ. 

Την ίδια µέρα, µε την απόφαση για τα ΝΟΜΕ, δηµοσιεύτηκε
και δεύτερη απόφαση του αντίστοιχου συµβουλίου, µε την οποία
παραχωρείται το 17% των µετόχων της ΔΕΗ στο ΤΑΙΠΕΔ. Το κα-
ταθέτω και στα Πρακτικά.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Φόρτωµας καταθέτει για τα
Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο
αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογρα-
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φίας και Πρακτικών της Βουλής)
Την ίδια ώρα, όµως, ο τότε Υπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-

γειας κ. Πάνος Σκουρλέτης κορόιδευε τον ελληνικό λαό, λέγον-
τας ότι είναι κατηγορηµατικά αντίθετος στην πώληση του 17%
της ΔΕΗ, αλλά την ίδια ώρα παρέµενε και στην κυβέρνηση. Αντί-
στοιχα καταθέτω και την εν λόγω συνέντευξη για τα Πρακτικά.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Φίλιππος Φόρτωµας καταθέ-
τει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκε-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Επίσης, εάν διαφωνείτε για την ιδιωτικοποίηση των υποδοµών
ενέργειας, γιατί προωθήσατε ως κυβέρνηση την ιδιωτικοποίηση
της ΔΕΣΦΑ και µάλιστα σε ποσοστό άνω του 50%; Όπως αναφέ-
ρει και ο Ισπανός φιλόσοφος Χοσέ Ορτέγκα υ Γκασσέτ: «Το να
κυβερνάς δεν είναι τόσο ζήτηµα ισχυρής πυγµής όσο σταθερής
θέσης». Και εσείς αποδειχθήκατε κατώτεροι των περιστάσεων.
Καταθέτω την οµιλία του Αρχηγού σας από το Βήµα της Βουλής,
στις 9-7-2014, για να επαναφέρω στη µνήµη σας τα όσα έλεγε
τότε.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Φίλιππος Φόρτωµας καταθέ-
τει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκε-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Πόση υποκρισία, αλήθεια, και πόση έλλειψη σταθερότητας
υποκρύπτει η δικιά σας πολιτική συµπεριφορά! Βλέπετε, όµως,
η καρέκλα είναι γλυκιά και εύκολες οι κωλοτούµπες. Όπως είπε,
άλλωστε, και ο Αρχηγός της παράταξής σας από αυτό το Βήµα
προχθές, κύριοι της Μείζονος Αντιπολίτευσης: «Κάποιος δεν
είναι ό,τι δηλώνει, αλλά ό,τι πράττει». Και εσείς αναιρείτε και τους
ίδιους σας τους εαυτούς. 

Η κατάσταση, λοιπόν, την οποία παραλάβαµε στη ΔΕΗ έχει την
υπογραφή της κυβέρνησης Τσίπρα. Στην αρχή ακύρωσε το σχέ-
διο της κυβέρνησης Σαµαρά για τη «µικρή» ΔΕΗ, κάνοντας λόγο
για εθνικό έγκληµα. Η κυβέρνηση Τσίπρα, αντιθέτως, κατευθύν-
θηκε από το µοντέλο της «µικρής» ΔΕΗ στο µοντέλο της «µισής»
ΔΕΗ, καθώς συµφώνησε στη µείωση του µεριδίου αγοράς της
εταιρείας από το 95% στο 50%, χωρίς κανένα αντάλλαγµα. Στη
συνέχεια, βέβαια, για να ανταποκριθεί στις κοινοτικές υποχρεώ-
σεις για άνοιγµα αγοράς και µείωση του µεριδίου της προέβη σε
κινήσεις ασύµφορες για τη βιωσιµότητα της εταιρείας, µε απο-
τέλεσµα να αποχωρήσουν από τη ΔΕΗ επτακόσιες εβδοµήντα χι-
λιάδες πελάτες σε µία τετραετία. Καµµία αναπτυξιακή ενέργεια,
µηδενική επένδυση στις ΑΠΕ. Πόση επιµονή και πόση στοχοπρο-
σήλωση στη ναυαγισµένη ιδεολογία του κρατισµού!

Όλα αυτά βέβαια οδηγούν σε ένα συµπέρασµα, που αποτελεί
µονόδροµο για την πολιτική του παρόντος αλλά και του µέλλον-
τος: Το φιλελεύθερο µοντέλο είναι πιο επίκαιρο παρά ποτέ και
αποδεικνύεται περίτρανα και από το παρόν νοµοσχέδιο. Στο επί-
κεντρο των αλλαγών τού υπό ψήφιση νοµοσχεδίου βρίσκεται η
ΔΕΗ, για την οποία προβλέπεται µία ευρεία δέσµη µέτρων, προ-
κειµένου να την καταστήσουµε περισσότερο ανταγωνιστική, ανα-
νεώνοντας φυσικά και το ανθρώπινο δυναµικό της, αλλά
παράλληλα ενισχύοντας και τα έσοδά της, καθώς θα λειτουργεί
µε µεγαλύτερη ευελιξία, αντίστοιχη µε τους ανταγωνιστές της
στον ιδιωτικό τοµέα. 

Επιπλέον, µε το εν λόγω νοµοσχέδιο απελευθερώνεται περαι-
τέρω και η αγορά ενέργειας, ενισχύοντας παράλληλα και τον
εποπτικό ρόλο της ΡΑΕ. Επίσης, τίθεται το πλαίσιο για µία απο-
τελεσµατική αλλά και αποδοτική για όλους αποκρατικοποίηση
της ΔΕΠΑ. Τέλος, µε το νοµοσχέδιο λαµβάνονται τα πρώτα
ώριµα µέτρα για την πολιτική ενίσχυσης των ανανεώσιµων πηγών
ενέργειας. Στόχος των αλλαγών οι οποίες δροµολογούνται από
την Κυβέρνηση είναι µία πράσινη και απελευθερωµένη αγορά,
στη βάση µιας ατζέντας που υπηρετεί όλους, εργαζοµένους και
καταναλωτές, προς όφελος πάντα της ελληνικής οικονοµίας.

Πάµε τώρα στις βασικές ρυθµίσεις για τη ΔΕΗ. Πρώτον, θε-
σπίζονται ευέλικτες προσλήψεις προσωπικού αορίστου χρόνου
εργασίας. Με τον τρόπο αυτό, όσοι θα προσλαµβάνονται εφεξής
στη ΔΕΗ θα έχουν συµβάσεις ανάλογες και αντίστοιχες µε αυτές
στον ιδιωτικό τοµέα, χωρίς να καταργούνται οι εγγυήσεις δηµο-
σίου συµφέροντος του ΑΣΕΠ. Το ΑΣΕΠ, όµως, θα έχει τον τελικό

λόγο και θα διατηρεί τον έλεγχο νοµιµότητας, φυσικά. Η ίδια
ρύθµιση θα εφαρµοστεί και στις θυγατρικές εταιρείες της ΔΕΗ.

Δεύτερον, καταργείται η µονιµότητα για τους γενικούς διευ-
θυντές και τους διευθυντές και εισάγονται θητείες τριετείς. Θα
επιλέγονται κατόπιν προκήρυξης, που θα απευθύνεται τόσο στο
εσωτερικό της επιχείρησης όσο και σε όλη την αγορά. 

Τρίτον, εισάγονται επιπλέον κίνητρα για την προσέλκυση στε-
λεχών από την αγορά, καθώς σήµερα υπάρχει διαρροή στελεχών
προς τις ανταγωνιστικές της ΔΕΗ εταιρείες.

Τέταρτον, εισάγεται σχέδιο για στοχευµένες εθελούσιες εξό-
δους, µε επιβάρυνση αποκλειστικά της ΔΕΗ, αλλά και χωρίς καµ-
µία επιβάρυνση των φορολογουµένων αλλά και των ασφαλι-
στικών ταµείων. Σκοπός είναι να µειωθεί το κόστος της ΔΕΗ, µε
σεβασµό και στο προσωπικό, το οποίο προσέφερε για χρόνια
στην εταιρεία.

Πέµπτον, ενισχύεται η µεσαία βαθµίδα διοίκησης της εται-
ρείας. Οι βοηθοί γενικοί διευθυντές, σε ένα ποσοστό έως 20%,
θα προσλαµβάνονται µε αποφάσεις διοικητικού συµβουλίου επί-
σης από την αγορά, αλλά θα αµείβονται µε τους µισθούς των συ-
ναδέλφων τους στη ΔΕΗ. 

Έκτον, διευκολύνεται, επιπλέον, η εσωτερική κινητικότητα ερ-
γαζοµένων, ώστε κάποιοι εργαζόµενοι να µπορούν να µετακινη-
θούν από τη ΔΕΗ προς τον ΔΕΔΗΕ και προς τη «ΔΕΗ
ΑΝΑΝΕΩΣΙΜΕΣ Α.Ε.». 

Έβδοµον, παρέχεται η δυνατότητα εθελοντικής µετακίνησης
προσωπικού της ΔΕΗ σε υπηρεσίες και φορείς του στενού και
του ευρύτερου δηµόσιου τοµέα. Εισάγεται, επιπλέον, ένα ευέλι-
κτο πλαίσιο προµηθειών, εναρµονισµένο µε τις αντίστοιχες νο-
µοθετικές προβλέψεις της Ευρωπαϊκής Ένωσης, ώστε να
παρακάµπτονται οι χρονοβόρες διαδικασίες, αλλά και να διασφα-
λίζεται η όλη διαφάνεια, κάτω από τον έλεγχο της Ελεγκτικής
Επιτροπής, την οποία και ενισχύσαµε.

Ενισχύεται, ακόµα, η εταιρική διακυβέρνηση της ΔΕΗ, µε τη
σύσταση Επιτροπής Αµοιβών και Προσλήψεων και την ενίσχυση
της Ελεγκτικής Επιτροπής.

Τέλος, καταργείται το υπάρχον προνοµιακό πλαίσιο για τα τι-
µολόγια και των εργαζοµένων και των συνταξιούχων της ΔΕΗ. Η
δε έκπτωση στη χρέωση των καταναλώσεών τους δεν θα µπορεί
να υπερβαίνει το 30%.

Εν κατακλείδι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της Βουλής, εκ-
συγχρονίζεται η ΔΕΗ, ώστε να ενισχύσει το ανθρώπινο δυναµικό
της, να µειώσει το κόστος λειτουργίας της και να αυξήσει τα
έσοδά της, αλλά και µε τον τρόπο αυτό να διασφαλίσει και τη
βιωσιµότητά της.

Πάµε τώρα στους άλλους βασικούς πυλώνες του νοµοσχε-
δίου. Με το νοµοσχέδιο, λοιπόν, αυτό αντιµετωπίζονται, κατά
τρόπο γρήγορο και αποτελεσµατικό, ζητήµατα κρίσιµα, που αφο-
ρούν την ενέργεια. Είναι ένας κλάδος ο οποίος βρίσκεται στο επί-
κεντρο προσπάθειας επιστροφής της χώρας µας σε µία πορεία
όχι µόνο βιώσιµης, αλλά και φιλικής προς το περιβάλλον ανάπτυ-
ξης, όπως έχει, άλλωστε, επανειληµµένα τονίσει και ο Πρωθυ-
πουργός. 

Το νοµοσχέδιο, λοιπόν, εισάγει τα ακόλουθα: Γρήγορη υλο-
ποίηση του νέου µοντέλου στόχου, target model δηλαδή, και επι-
φυλάσσονται σχετικές κυρώσεις προς τους αρµόδιους φορείς
από τη ΡΑΕ, ώστε η χώρα να µεταβεί στο νέο µοντέλο ενέργειας. 

Εναρµονίζονται οι διατάξεις της εθνικής νοµοθεσίας για την
ακεραιότητα και τη διαφάνεια στη χονδρική αγορά ενέργειας, η
οποία περιλαµβάνει ρυθµίσεις στο πρότυπο των χρηµατοοικονο-
µικών αγορών. Με τον τρόπο αυτό εισάγεται το πλαίσιο για την
Επιτροπή Φαινοµένων Χειραγώγησης της Αγοράς Ενέργειας και
ενισχύεται και ο εποπτικός ρόλος της ΡΑΕ, για να διασφαλίζει
την συµµόρφωση όλων, βέβαια. Η ταχεία, λοιπόν, υιοθέτηση του
νέου αυτού µοντέλου λειτουργίας της χονδρεµπορικής αγοράς
ενέργειας θα καταστήσει τη ΔΕΗ περισσότερο ανταγωνιστική,
προς όφελος των τελικών καταναλωτών, και θα επιτρέψει παράλ-
ληλα τον συγχρονισµό της µε τις αγορές της Ευρώπης. Στόχος
είναι υγιής και γρήγορη απελευθέρωση της αγοράς ηλεκτρικής
ενέργειας. 

Επιπλέον, εισάγεται οδικός χάρτης για την ιδιωτικοποίηση της
ΔΕΠΑ, µε την οποία θα επιτευχθεί η περαιτέρω απελευθέρωση
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της αγοράς φυσικού αερίου. Προωθείται ο αποτελεσµατικός
εταιρικός µετασχηµατισµός της ΔΕΠΑ, προκειµένου να προχω-
ρήσει η όλη αποκρατικοποίησή της. Με τις προτεινόµενες ρυθ-
µίσεις ιδρύονται δύο νέες εταιρείες, η ΔΕΠΑ Υποδοµών και η
ΔΕΠΑ Διεθνών Έργων, ενώ η παλαιά εταιρεία παραµένει ως
ΔΕΠΑ Εµπορίας. Η ανάπτυξη των κλάδων εµπορίας και των υπο-
δοµών φυσικού αερίου ενισχύεται και θα γίνεται στοχευµένα και
θα ενισχύσει και την αξία τους. Ταυτόχρονα, το γεωστρατηγικής
σηµασίας πεδίο των διεθνών έργων, µε τη ΔΕΠΑ Διεθνών Έργων,
παραµένει στον έλεγχο του δηµοσίου.

Επιπλέον, εισάγεται ταχεία αύξηση των ΑΠΕ στο ενεργειακό
µείγµα µε µέτρα στοχευµένα. Με το νοµοσχέδιο δίνεται η δυνα-
τότητα απευθείας συµµετοχής των σταθµών στην αγορά ηλε-
κτρικής ενέργειας, χωρίς λειτουργική ενίσχυση, προωθείται δε
η υλοποίηση µεγάλων επενδυτικών έργων και επιταχύνεται η
αδειοδοτική διαδικασία για την απεµπλοκή µεγάλου αριθµού
επενδυτικών προτάσεων για υβριδικούς σταθµούς στα µη δια-
συνδεδεµένα νησιά.

Ο ΣΥΡΙΖΑ, λοιπόν, µιλάει για κλιµατική αλλαγή και πράσινες
πολιτικές, αλλά στα χρόνια που κυβέρνησε οι πολιτικές του µόνο
πράσινες δεν ήταν. Άλλωστε, δύο µήνες µετά την ήττα του στις
εθνικές εκλογές της 7ης Ιουλίου, ο Αλέξης Τσίπρας από το βήµα
της Διεθνούς Έκθεσης Θεσσαλονίκης το παραδέχτηκε: «Θα µπο-
ρούσαµε να έχουµε κάνει πολλά περισσότερα και πολύ γρηγο-
ρότερα σε ό,τι αφορά το περιβάλλον, για την πολιτική µας, για
την προστασία, για την κλιµατική αλλαγή.».

Καταθέτω, λοιπόν, εδώ και την οµιλία του για τους συναδέλ-
φους της Μείζονος Αντιπολίτευσης.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Φίλιππος Φόρτωµας καταθέ-
τει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκε-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Σε αντίθεση, λοιπόν, µε τον ΣΥΡΙΖΑ, εµείς προχωρούµε από τα
λόγια στην πράξη, βάζοντας συγκεκριµένους στόχους και συγ-
κεκριµένα χρονοδιαγράµµατα. Ο δε Πρωθυπουργός έχει άλλω-
στε εξαγγείλει το κλείσιµο όλων των λιγνιτικών µονάδων
παραγωγής ηλεκτρικής ενέργειας έως το 2028. Επιδίωξη της Κυ-
βέρνησης είναι η σηµαντική αύξηση της ηλεκτροπαραγωγής από
ΑΠΕ, µε στόχο πάντα η συµµετοχή τους στο ενεργειακό µείγµα
να φτάσει το 2030 στο 35%, από 31% που ήταν.

Στο σηµείο αυτό θα ήθελα να κάνω µία επισήµανση για τη δι-
είσδυση των ΑΠΕ στα ελληνικά νησιά, µε σεβασµό στο αρχιτε-
κτονικό τοπίο, αλλά και την περιορισµένη έκταση γης των
ελληνικών νησιών. Η ενίσχυση της ενεργειακής πολιτικής της
χώρας, µέσω της αύξησης της εγκαταστηµένης ισχύος από
σταθµούς παραγωγής οι οποίες εκµεταλλεύονται τις ΑΠΕ, είναι
επιβεβληµένη. 

Παρ’ όλα αυτά, οι όροι δόµησης των σταθµών παραγωγής
πρέπει να είναι εναρµονισµένοι µε την αρχιτεκτονική του εκά-
στοτε τοπίου, ειδικά στην περίπτωση κατά την οποία όλοι οι
σταθµοί είναι εγκατεστηµένοι σε περιοχές παραδοσιακής αρχι-
τεκτονικής, που θα πρέπει να προστατευθεί για λόγους πολιτι-
στικούς, τουριστικούς, αλλά και οικονοµικούς. Στο δε εθνικό
σχέδιο, αλλά και στην τροποποίηση του ειδικού χωροταξικού για
τις ΑΠΕ, το οποίο ετοιµάζεται, αισιοδοξώ ότι θα ληφθεί και η σχε-
τική µέριµνα. 

Επίσης, εισάγονται παράλληλα βασικά µέτρα για την ηλεκτρο-
κίνηση, που είναι το µέλλον για τις µεταφορές, λόγω του πολύ
χαµηλού κόστους και των µηδενικών ρύπων.

Επιπλέον, εισάγονται ρυθµίσεις για την ενεργειακή αναβάθ-
µιση δηµοσίων κτηρίων και τη δηµιουργία ανταγωνιστικού πλαι-
σίου διαδικασιών για τα µέτρα ενεργειακής απόδοσης.

Και τέλος, δίνεται ολιγόµηνη παράταση για την τακτοποίηση
όλων των αυθαιρέτων µέχρι τις 30 Ιουνίου του 2020, µέρα κατά
την οποία µπαίνει σε λειτουργία η ηλεκτρονική ταυτότητα κτη-
ρίων. Ειδικά για τα κτήρια µε πολύ σοβαρές αυθαιρεσίες δεν θα
δοθεί καµµία άλλη παράταση. Για τα υπόλοιπα ακίνητα τίθεται
σε λειτουργία και η ηλεκτρονική ταυτότητα. Εποµένως για τη µε-
ταβίβαση ενός ακινήτου είναι προϋπόθεση η όλη τακτοποίηση,
αλλά και η έκδοση της ηλεκτρονικής ταυτότητας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η ελληνική κοινωνία ήταν πάν-

τοτε έτοιµη να δεχτεί τοµές και ακόµα και τις πιο ρηξικέλευθες
µεταρρυθµίσεις. Αρκεί να τις προωθούσαν πολιτικοί που πί-
στευαν σε αυτές κι εµείς τις πιστεύουµε. Άλλωστε, και η δική µας
παράταξη και ο Κωνσταντίνος Μητσοτάκης, βλέποντας µπροστά,
το καλοκαίρι του 1993, ψήφισε νόµο που καταργούσε το κρατικό
µονοπώλιο της ΔΕΗ στην παραγωγή ηλεκτρικού ρεύµατος.

Καταθέτω τις σχετικές οµιλίες και του εισηγητή µας τότε, αλλά
και του Υπουργού και του τότε Πρωθυπουργού για τα Πρακτικά.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Φίλιππος Φόρτωµας καταθέ-
τει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρί-
σκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Και τότε πάλι ο Συνασπισµός ήταν ενάντια σε κάθε µορφή ιδιω-
τικοποίησης, αλλά µε τα χρόνια άλλα πράξατε. 

Δεν µπορούµε, λοιπόν, να πορευτούµε στο 21ο αιώνα µε το ιδε-
ολόγηµα και του κρατισµού και του κοµµατισµού. Οι συνθήκες
έχουν πλέον ωριµάσει για αποτελεσµατικές και τολµηρές πολι-
τικές. Η δε Κυβέρνησή µας αποτελεί τη φωνή της λογικής και της
προόδου. Αντιµετωπίζουµε ζητήµατα σηµαίνοντα, όπως αυτό της
ΔΕΗ, µε αίσθηµα ευθύνης, µε κύριο µέληµά µας το συµφέρον
του πολίτη, αλλά και της ίδιας της χώρας. Αφήνουµε σε εσάς τα
συµφέροντα των συντεχνιών. Εµείς προχωρούµε µπροστά, µε
εκείνες τις τοµές αλλά και τις µεταρρυθµίσεις που θα επιτρέψουν
στη χώρα µας να µεταβληθεί σε µία πραγµατικά ανοικτή, προ-
οδευτική και ελεύθερη κοινωνία.

Για όλους τους παραπάνω λόγους, κύριε Πρόεδρε, υπερψη-
φίζουµε και το παρόν νοµοσχέδιο.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΕΦΗ ΑΧΤΣΙΟΓΛΟΥ: Επί της διαδικασίας, κύριε Πρόεδρε.
Είχαµε καταθέσει µία αίτηση αντισυνταγµατικότητας. Πότε θα

συζητηθεί; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κυρία Αχτσιό-

γλου, έχει ήδη δοθεί για να αναπαραχθεί σε πολλά αντίτυπα, να
τα πάρουν οι εισηγητές και, µόλις κλείσει ο κατάλογος των οµι-
λητών, αµέσως µετά θα συζητηθεί. Να τελειώσει ο κύκλος των
εισηγητών. Έτσι έχουµε πει. Οπότε, µόλις κλείσει ο κατάλογος
θα έχουµε µία εικόνα κι αµέσως θ’ αρχίσει. 

ΕΦΗ ΑΧΤΣΙΟΓΛΟΥ: Μετά τον γενικό εισηγητή; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ο κατάλογος των

οµιλητών είναι πρακτική η οποία ακολουθείται εδώ και πολλά
χρόνια. Μόλις τελειώσουν οι δύο πρώτοι εισηγητές.

Τον λόγο έχει ο εισηγητής του ΣΥΡΖΙΑ κ. Φάµελλος.
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, προχτές σε

αυτή την Αίθουσα, στο πλαίσιο της συζήτησης για τη συνταγµα-
τική Αναθεώρηση, η Νέα Δηµοκρατία αρνήθηκε την πρόταση του
ΣΥΡΙΖΑ για τη διασφάλιση της πρόσβασης όλων των πολιτών στα
βασικά κοινωνικά αγαθά, στην ενέργεια και στο νερό. Αρνήθηκε
έναν από τους βασικούς στόχους βιώσιµης ανάπτυξης, αποδει-
κνύοντας και την απάτη του περιβαλλοντικού της µανδύα.

Η άρνηση αυτή, όµως, αποδεικνύει ξεκάθαρα και το σχέδιό
της για την ενέργεια. Το σχέδιο της Κυβέρνησης για την ενέργεια
δεν είναι ο εκσυγχρονισµός της ΔΕΗ, δεν είναι η προώθηση των
ανανεώσιµων πηγών ενέργειας, δεν είναι ούτε καν η µεγιστοποί-
ηση του οφέλους του δηµόσιου ταµείου, που επικαλείται για το
ξεπούληµα της ΔΕΗ ο κ. Χατζηδάκης. 

Πρόκειται, δυστυχώς, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, για µία
αποτυχηµένη και αναχρονιστική συνταγή τρόικας εσωτερικού ή
αλλιώς η κλασική δεξιά συνταγή χρεοκοπίας εις βάρος της
χώρας και των πολιτών. Είναι µια συνταγή ιδιωτικοποίησης των
ενεργειακών εταιρειών, ξεπουλήµατος δηλαδή των υποδοµών,
δηµιουργίας µονοπωλίων εις βάρος των επιχειρηµατιών και των
πολιτών και, γενικά, είναι µία επιλογή ενάντια στο δηµόσιο συµ-
φέρον. Και είναι µία συνειδητή επιλογή, ένα στρατηγικό σχέδιο
της Νέας Δηµοκρατίας να ξεπουλήσει και να απαξιώσει τις ενερ-
γειακές υποδοµές εις βάρος του κοινωνικού οφέλους.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, για τα βασικά κοινωνικά αγαθά,
όπως είναι το νερό και ενέργεια, είναι ξεκάθαρο στην Ευρώπη
ότι ο βασικός στόχος και το βασικό εργαλείο για να εξασφαλίζε-
ται και η ποιότητα των αγαθών αυτών, αλλά και η πρόσβαση σε
αυτά τα αγαθά, είναι να είναι σηµαντικός και κυρίαρχος ο ρόλος
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της πολιτείας. Να υπάρχει, δηλαδή, έλεγχος, σχεδιασµός και πα-
ρέµβαση και, αν είναι δυνατόν, να υπάρχει καθεστώς δηµόσιας
υπηρεσίας γι’ αυτά τα αγαθά. 

Αυτό, άλλωστε, αποδεικνύεται και από τη µεγάλη τάση επανα-
δηµοτικοποίησης και επανακρατικοποίησης τέτοιων υποδοµών
στην Ευρώπη, που παρατηρείται κατά συρροή την προηγούµενη
δεκαετία. Γιατί η ιδιωτικοποίηση στην Ευρώπη µας κατέληξε σε
πολύ υψηλές χρεώσεις, σε αύξηση του κόστους ενέργειας, σε
υποβάθµιση των παρεχόµενων υπηρεσιών, σε ανάθεση των υπη-
ρεσιών σε εργολάβους, σε ιδιωτικοποίηση της εργασίας γιατί εί-
χαµε εργολαβικούς εργαζόµενους, πολλά προβλήµατα στις
εργασιακές σχέσεις και, το βασικό, σε καθυστέρηση υποδοµών,
άρα στην καθυστέρηση της Ευρώπης να πετύχει και την αεριο-
ποίηση και την απανθρακοποίηση και τον γενικότερο αυτοµατι-
σµό στον εξηλεκτρισµό.

Δεν είναι τυχαία η επιλογή χωρών, ακούστηκαν από συναδέλ-
φους µας στις επιτροπές, όπως είναι η Αυστρία, η Κύπρος, η
Δανία, η Ισπανία, η Φινλανδία, η Γαλλία, που δηµοτικοποίησαν τα
δίκτυα ενέργειας. Και δεν είναι, προφανώς, οι Ευρωπαίοι εταίροι
µας ούτε συριζαίοι ούτε ιδεοληπτικοί, υποπτεύοµαι. Θα το αντι-
λαµβάνεστε κι εσείς.

Όµως η δική σας ιδεοληψία είναι η ιδεοληψία που θέλει να ξε-
πουλήσει τις υποδοµές, όσο-όσο µάλιστα, µπιρ παρά, και να ενι-
σχύσει έναν απολύτως κρατικοδίαιτο και µη παραγωγικό και
ανταγωνιστικό καπιταλισµό, το οποίο είναι επικίνδυνο για τη
χώρα. Γιατί, δυστυχώς, και έχουµε παραδείγµατα, την ίδια επι-
λογή ακολουθήσατε τα προηγούµενα χρόνια και χρεοκοπήσατε
την πατρίδα µας. Γιατί εσείς ήσασταν που χρεοκοπήσατε την Ελ-
λάδα και η δική µας Κυβέρνηση ήταν αυτή που έβγαλε τη χώρα
από τα µνηµόνια και από την κοινωνική και την πολιτική χρεοκο-
πία.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας, µε την άρνησή της να

δεχτεί την πρόσβαση των πολιτών στην ενέργεια, συντάσσεται
µε τις πιο καθυστερηµένες νεοφιλελεύθερες πολιτικές, µε τις πιο
παλιές και ακραίες, αν θέλετε, νεοφιλελεύθερες πολιτικές και,
µάλιστα, µας οδηγεί µακριά από την ευρωπαϊκή κανονικότητα.
Μας οδηγεί από τη µία µεριά σε αυτά που µας ζητούσαν οι δα-
νειστές το 2012, µε το έτσι θέλω και χωρίς λόγο, χωρίς τη χρεο-
κοπία, δηλαδή, ως πίεση, µας πάει στο 2012 και φέρνει από την
πίσω πόρτα µνηµονιακές επιλογές. 

Είναι γεγονός, πολλές φορές το σκεφτόµουν στις επιτροπές,
ότι θα σας βόλευε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της Νέας Δη-
µοκρατίας, να έχετε εδώ την τρόικα, να είχατε έναν µπαµπούλα,
που να σας υποχρεώνει να κάνετε αυτές τις τραγικές επιλογές
για τη χώρα.

Κατανοούµε τώρα τη µοναξιά σας. Αισθάνεστε µόνοι, γιατί όλα
αυτά είναι αδικαιολόγητα, ασύνδετα, άδικα και είναι εις βάρος
της χώρας µας. 

Και, για να καταλάβετε την ιδεολογική και πολιτική µοναξιά της
Νέας Δηµοκρατίας, θα σας πω ότι ο εισηγητής της σήµερα αφιέ-
ρωσε το 1/3 της οµιλίας του για να κάνει αντιπολίτευση στον ΣΥ-
ΡΙΖΑ. Ε, είστε Κυβέρνηση, λοιπόν! Αυτό δεν το έχετε καταλάβει.
Κάνετε ακόµα αντιπολίτευση, γιατί δεν έχετε τη δυνατότητα να
υπερασπιστείτε τη δική σας πολιτική. Δεν είχατε τίποτα να πείτε,
γιατί ξεπουλάτε και το φυσικό αέριο και τη ΔΕΗ και ασχολείστε
µε το τι έκανε ο ΣΥΡΙΖΑ.

Θα σας τα θυµίσουµε και εµείς, λοιπόν, γιατί ξέρουµε ότι σας
πονάνε. 

Σας πονάει πάρα πολύ το ότι καταργήθηκε το σχέδιο για τη
«µικρή» ΔΕΗ και τα υδροηλεκτρικά εργοστάσια της πατρίδας δεν
πουλήθηκαν, παρ’ ότι χρεοκοπήσατε εσείς την πατρίδα µας. 

Σας πονάει πάρα πολύ, ότι δεν πουλήθηκε ο ΔΕΔΔΗΕ και τα
δίκτυα ηλεκτρικής ενέργειας παραµένουν στον δηµόσιο έλεγχο. 

Σας πονάει πάρα πολύ το ότι ανατράπηκε ο διαγωνισµός του
ΑΔΜΗΕ και παραµένει η πλειοψηφία στο δηµόσιο, γιατί εσείς θέ-
λετε να πουλήσετε και τα δίκτυα υψηλής τάσης. 

Σας πονάει πάρα πολύ το ότι εξασφαλίσαµε εµείς ότι θα µείνει
το φυσικό αέριο στην ιδιοκτησία του δηµοσίου, το δέχτηκαν οι
θεσµοί µέσα στη µεταρρύθµιση ενέργειας. Και τώρα εσείς πη-
γαίνετε να το ιδιωτικοποιήσετε από την πίσω πόρτα.

Σας πονάει πάρα πολύ το ότι παραµένουν τα Ελληνικά Πετρέ-
λαια στην ιδιοκτησία του ελληνικού δηµοσίου, τα οποία εσείς θέ-
λετε να ιδιωτικοποιήσετε τώρα χωρίς λόγο, χωρίς χρέος, µόνο
και µόνο για να κάνετε χατίρια στους δικούς σας µεγάλους παί-
κτες της αγοράς, που κάνετε κρυφές συνεννοήσεις πίσω από την
πλάτη των πολιτών.

Σας πονάει ακόµα και για τον ΔΕΣΦΑ. Το ότι ανατρέψαµε έναν
διαγωνισµό που η χώρα θα πλήρωνε και, παρά το ότι µας είχατε
δεσµεύσει έναντι της διεθνής διαγωνιστικής διαδικασίας και
έναντι των δανειστών, τον ξανακάναµε µε όφελος για τη χώρα
και εξασφαλίζοντας τα στρατηγικά αποθέµατα.

Όλα αυτά σάς πειράζουν. Εµείς, όµως, τα καταφέραµε.
Και να σας πω τώρα και τι ακριβώς προσπαθεί να κάνει αυτό

το νοµοσχέδιο.
Τι ακριβώς προσπαθεί να κάνει ο κ. Χατζηδάκης, όταν λέει ότι

θέλει να βγάλει τη ΔΕΗ από το «ζουρλοµανδία του δηµοσίου» ή
από τις αγκυλώσεις, που ακούσαµε τον Πρόεδρο και Διευθύ-
νοντα Σύµβουλο;

Πρώτον, θέλει να καταργήσει το ΑΣΕΠ, να καταργήσει την
αξιοκρατία και τη διαφάνεια στις προσλήψεις, αυτό που είναι ευ-
ρωπαϊκή κανονικότητα και δηµιουργεί, αν θέλετε, και ένα σηµαν-
τικό κλίµα ασφάλειας στους πολίτες ότι έχουµε κράτος δικαίου.

Δεύτερον, ανοίγει την πόρτα στα ρουσφέτια της Νέας Δηµο-
κρατίας. Τα νέα παιδιά, δηλαδή, θα πρέπει να περνάνε από τα
κοµµατικά σας γραφεία για να διορίζονται στη ΔΕΗ; Επίσης, επα-
νέρχεται στο κοµµατικό κράτος που είχε η Νέα Δηµοκρατία και
το ΠΑΣΟΚ, όταν την περίοδο 1991 - 1993 είχε προσλάβει οκτώ
χιλιάδες εννιακόσιους εργαζόµενους χωρίς διαδικασίες αξιοκρα-
τίας, µόνο µε ρουσφέτια. 

Αυτό θέλετε να ξανακάνετε. Αυτό το κοµµατικό κράτος θέλετε
να εγκαταστήσετε, γιατί η Δεξιά δεν αλλάζει. Είναι άδικη προς
την κοινωνία η Δεξιά. Και είναι άδικη και προς τα νέα παιδιά, γιατί
θέλει να κατεβάσει όλους τους εργαζόµενους σε χαµηλούς µι-
σθούς και να κάνει όλα τα παιδιά παιδιά ενός κατώτερου Θεού.

Ταυτόχρονα, καταργεί για τους νέους τη συλλογική σύµβαση
-αυτή είναι ακόµα πιο µεγάλη αδικία- σε µία πατρίδα που αγωνί-
ζεται να προοδεύσει, να διεκδικήσει την ανάπτυξη. Και ενώ τά-
χατες λέτε ότι έχετε φέρει ανάπτυξη, καταδικάζετε τα νέα παιδιά
να είναι παιδιά ενός κατώτερου Θεού, µε τις γνωστές «ρυθµίσεις
Βρούτση», που ήρθαν τελευταία στιγµή εδώ ως τροπολογία, για
να µην έχει ούτε αιτιολόγηση απόλυσης για τον νέο εργαζόµενο.

Δηµιουργούµε εργαζόµενους δύο ταχυτήτων, χωρίς συλλο-
γική σύµβαση, αυτό που ήθελε να κάνει το δεύτερο µνηµόνιο,
δηλαδή, για το οποίο έχουµε καταθέσει και αίτηση αντισυνταγ-
µατικότητας.

Κι ενώ, λοιπόν, από την πρώτη µέρα που ανέλαβε και ο κ. Χα-
τζηδάκης προσπαθεί να τροµοκρατήσει τους πολίτες ότι χρεο-
κοπεί η ΔΕΗ, ότι δεν τα βγάζουµε πέρα, για να δικαιολογήσει τις
αναίτιες αυξήσεις που επέβαλε στα νοικοκυριά, στο νοµοσχέδιο
σήµερα δηµιουργεί µία νέα γενιά golden boys, χωρίς οροφή στις
αµοιβές, για µεσαία και ανώτερα στελέχη και οδηγεί σε εκκαθά-
ριση όλων των διευθυντικών θέσεων.

Η προσέλκυση στελεχών από την αγορά είναι πρόσχηµα.
Υπάρχει η δυνατότητα σήµερα η ΔΕΗ να έχει γενικούς διευθυν-
τές µε ανοικτό διαγωνισµό στην αγορά και ένα ποσοστό και των
διευθυντών να προέρχεται από την αγορά. Όµως, ο λόγος για
τον οποίο το κάνει αυτό η Νέα Δηµοκρατία είναι για να δικαιολο-
γήσει τις υψηλότατες αµοιβές στα στελέχη αυτά, που είναι πάνω
από τις αµοιβές και των γενικών γραµµατέων και των Βουλευτών
και των Υπουργών και δεν έχουν «οροφή».

Στα υπόλοιπα άρθρα του νοµοσχεδίου περιλαµβάνονται ζητή-
µατα όπως η εθελουσία έξοδος που υπάρχει, ζητήµατα για µε-
τατάξεις στο δηµόσιο ή εντός του οµίλου, χωρίς να µας
καταθέσουν κανένα σχέδιο και κανένα οργανόγραµµα. Δεν υπάρ-
χει πρόταση για το πώς θα οργανωθεί η λειτουργία της ΔΕΗ,
ούτε για τα αντικείµενα της ούτε για τη στελέχωσή της. Δεν
έχουν σχέδιο και ζητούν από το Κοινοβούλιο να εγκρίνουµε ένα
σχέδιο που δεν υπάρχει. Για ποιον λόγο; Δεν τους ενδιαφέρει το
σχέδιο για τη ΔΕΗ. Δεν τους ενδιαφέρει κάποιο σχέδιο για την
παραγωγική ανασυγκρότηση. Το σχέδιο είναι πώς θα κάνουν πιο
ελκτική τη ΔΕΗ για πώληση, για ιδιωτικοποίηση.
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Το είπε ο Υπουργός. Είναι το µόνο σχέδιο που έχουν. Δεν πε-
ριµένουµε κάποιο άλλο σχέδιο από εσάς. 

Ακριβώς µε την ίδια λογική, πρόχειρα, ο κ. Μητσοτάκης στο
βήµα του ΟΗΕ ανακοίνωσε ένα σχέδιο απολιγνιτοποίησης, το
οποίο δεν ήξεραν ούτε καν οι Υπουργοί του τη µέρα που το ανα-
κοίνωνε. Και µάλιστα, ανακοινώνουν τώρα ότι θα ετοιµάσουν το
σχέδιο για την απολιγνιτοποίηση και θα ανακοινώσουν τη διαδι-
κασία δίκαιης µετάβασης για τις περιοχές που εξαρτώνται από
τον λιγνίτη, έναν χρόνο µετά, το 2020. Και θα περιµένουν οι άν-
θρωποι εκεί και οι εργαζόµενοι ποιο θα είναι το µέλλον τους στη
ζωή, ποιο θα είναι το µέλλον τους στο περιβάλλον. Τροµερός
σχεδιασµός!

Και προσπαθεί να µας πείσει ο κ. Χατζηδάκης ότι όλα αυτά γί-
νονται για τα παιδιά µας, ενώ το νοµοσχέδιο αυτό περιορίζει τις
διαδικασίες αεριοποίησης της χώρας, δεν βοηθάει στην επέ-
κταση του φυσικού αερίου, αυξάνει τον κίνδυνο της ενεργειακής
φτώχειας, δηµιουργεί προσδοκία µόνο για ιδιωτικές µονάδες µε
ορυκτά καύσιµα και, άρα, δηµιουργεί αύξηση τιµών για όλους
τους καταναλωτές και για τους επιχειρηµατίες.

Κοροϊδεύετε τον ελληνικό λαό, κύριε Χατζηδάκη. Πουλάτε ένα
περιβαλλοντικό προφίλ -και είναι ένα στοιχείο εξαπάτησης αυτό-
, για να κρύψετε την ουσία του σχεδίου για τη ΔΕΗ. Δεν λέτε,
όµως, τίποτα για τον «πραγµατικό ελέφαντα στο δωµάτιο», τον
οποίο υποχρεούµαστε εµείς να αποκαλύψουµε εδώ σήµερα. Δεν
λέτε τίποτα για τα µέτρα που σας κάλεσαν οι θεσµοί να παρου-
σιάσετε τον Ιανουάριο του 2020.

Διότι, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, καταθέτω για τα Πρακτικά
την Έκθεση Ενισχυµένης Εποπτείας της 20ής Νοεµβρίου -µόλις
πριν από µία εβδοµάδα- που οι δανειστές υπενθυµίζουν στην Κυ-
βέρνηση ότι δεν έχει καταθέσει σχέδιο ούτε για τα ζητήµατα της
αποεπένδυσης ούτε για τα ζητήµατα της απολιγνιτοποίησης ούτε
για τα ζητήµατα της ενεργειακής προοπτικής και ζητούν «θερα-
πεία» για αυτά τα ελλείµµατα της χώρας.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Σωκράτης Φάµελλος κατα-
θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Και ρωτάω, κύριε Χατζηδάκη: Εκτός από την απόσυρση των
λιγνιτικών µονάδων, την ιδιωτικοποίηση των δικτύων ηλεκτρισµού
και του ΔΕΔΔΗΕ, µήπως τον Ιανουάριο θα προχωρήσετε και σε
άλλα µέτρα; Μήπως θα γυρίσετε ξανά στη «µικρή» ΔΕΗ; Μήπως
σκέφτεστε να πουλήσετε υδροηλεκτρικές µονάδες; Θα µας τα
πείτε τώρα όλα αυτά, για να ξέρουµε ποιο είναι το σχέδιό σας;
Γιατί, απ’ ό,τι φαίνεται από τα έγγραφα τα θεσµικά, δεν έχετε
σχέδιο. Δεν έχετε αυτό που χρειάζεται η χώρα. Γιατί το σχέδιό
σας είναι το ξεπούληµα!

Θέλουµε, λοιπόν, να µας πείτε αν ετοιµάζεστε να κάνετε και
άλλη «πάσα» στους ιδιώτες, εκτός από αυτή που κάνατε, να αυ-
ξήσετε τους λογαριασµούς και να φύγουν ήδη δεκάδες χιλιάδες
συνεπών καταναλωτών από τη ΔΕΗ, αδυνατίζοντας την πραγµα-
τική θέση της ΔΕΗ στη χώρα. Και δεν κάνετε καµµία προσπάθεια
να ασχοληθείτε µε την προοπτική αυτή, όπως δεν κάνετε και καµ-
µία προσπάθεια να λύσετε, ουσιαστικά, τα θέµατα του µισθολο-
γίου, να λύσουµε ζητήµατα που έχουν να κάνουν µε τη
λειτουργία της ΔΕΗ εσωτερικά. Ασχολείστε µε το πώς θα καταρ-
γήσετε τη συλλογική σύµβαση, δηµιουργώντας έναν κοινωνικό
αυτοµατισµό για τα θέµατα, αν θέλετε, της µονιµότητας -που δεν
υπάρχει- ή µε τα θέµατα της έκπτωσης -που είναι κοµµάτι της
συλλογικής σύµβασης-, για να κρύψετε ότι για αυτή τη ΔΕΗ προ-
βλέπεται τα στελέχη σας να αγοράζουν λιµουζίνες. Και έχουν
ήδη αρχίσει την έρευνα αγοράς για αυτό.

Το ίδιο κάνετε και για τη ΔΕΠΑ. Παραχωρείτε ένα φυσικό µο-
νοπώλιο µε σταθερό έσοδο, χωρίς κανένα επενδυτικό ρίσκο,
στον ιδιώτη. 

Θυµίζω ότι τον Μάρτιο του 2019 η Νέα Δηµοκρατία καταψή-
φισε το δικό µας νοµοσχέδιο για τον διαχωρισµό της ΔΕΠΑ, λέ-
γοντας ότι δεν συµµερίζεται την ανάγκη διαχωρισµού. Και
έρχεται σήµερα και κάνει το δικό µας νοµοσχέδιο φωτοτυπία, αλ-
λάζοντας µερικά σηµεία που αφορούν µόνο τα συµφέροντα των
εργαζοµένων και το δηµόσιο όφελος. Όλο τον διαχωρισµό τον
κρατάει.

Τελικά, εγώ αναρωτιέµαι: Συµµερίζεστε ή όχι την αναγκαιό-
τητα; Διότι λέγατε ότι απαξιώνει την εταιρεία o διαχωρισµός του
αερίου. Και παρουσιάζει, βέβαια -άλλη εξαπάτηση- ως δική της
ιδέα το θέµα του διαχωρισµού.

Βέβαια, είναι ενδιαφέρουσα η επιλογή σας να αφαιρέσετε, αν
δεν κάνω λάθος, το 80ιβ’, που αφορά τους εργαζόµενους. Δη-
λαδή, από όλο το θέµα του διαχωρισµού, η Νέα Δηµοκρατία διά-
λεξε να βγάλει το άρθρο που αφορά στην εργασία. Και από δω
φαίνεται πόσο αντεργατική είναι η δική της στάση, κάτι που επε-
σήµαναν και όλοι οι εκπρόσωποι των φορέων. 

Καταφέρατε να παρουσιάσετε ένα νοµοσχέδιο για το αέριο -
το κοµµάτι αυτό- που όλοι βγαίνουν χαµένοι: η χώρα, γιατί
αφορά και στρατηγικά αποθέµατα και προµήθειες, οι εργαζόµε-
νοι -όλοι οι εργαζόµενοι, όµως- και όλοι οι καταναλωτές, γιατί το
νοµοσχέδιο αυτό θα αυξήσει το κόστος για όλους τους κατανα-
λωτές και τους επιχειρηµατίες και τα νοικοκυριά. 

Και, προσέξτε, µας γυρίζετε πίσω στο δεύτερο µνηµόνιο και
στο αέριο. Τι συνέβαινε τότε; Η χώρα είχε δεσµευτεί να ιδιωτι-
κοποιήσει το σύνολο των δικτύων και της εµπορίας φυσικού αε-
ρίου. Μετά από σκληρή διαπραγµάτευση η κυβέρνηση του
ΣΥΡΙΖΑ κατάφερε να ακυρώσει το παραπάνω πλάνο. Και είµαστε
υπερήφανοι, γιατί καταφέραµε στην πατρίδα µας να ακυρώ-
σουµε πλάνο ιδιωτικοποίησης. 

Το ίδιο κάναµε και στις άλλες εταιρείες. Με τον ν.4602 απο-
δείξαµε ότι γίνεται και αλλιώς. Γιατί είστε και οπαδοί τού ότι δεν
υπάρχει εναλλακτική. Σας λέµε, λοιπόν, ότι ο νόµος που ψηφί-
σαµε εµείς, δεν απέδειξε µόνο ότι γίνεται αλλιώς, αλλά έδωσε
το δικαίωµα στο δηµόσιο να έχει και βέτο σε µια σειρά από στρα-
τηγικές αποφάσεις, όπως στις προµήθειες, τα µεγάλα διακρατικά
συµβόλαια αερίου. Διασφαλίσαµε, δηλαδή, ότι δεν θα υπάρχει
πρόβληµα ενεργειακό εφοδιασµού. Και αφαιρείται το δικαίωµα
της χώρας στον νόµο αυτό. Το βγάλατε.

Ταυτόχρονα, δεν απαντάτε και στο πώς θα εξασφαλιστεί η
επέκταση των δικτύων. Γιατί, ενώ στη διαβούλευση είχατε µία
ελάχιστη εγγύηση, τώρα δεν υπάρχει πρόβλεψη στο νοµοσχέδιο
πώς θα εξασφαλιστεί από το µονοπώλιο -τον έναν ιδιώτη που θα
πάρει την εταιρεία- η επέκταση του δικτύου σε περιοχές που
έχουν ανάγκη, σε επιχειρήσεις που έχουν ανάγκη, στην περιφέ-
ρειά µας. Τριάντα πέντε πόλεις περιµένουν αέριο από το πρό-
γραµµα της ΔΕΔΔΑ και θέτετε σε αµφισβήτηση την επέκταση
φυσικού αερίου και στις δυτικές συνοικίες, παραδείγµατος χάριν,
της Αθήνας, αλλά και στην περιφέρεια της χώρας µας.

Με το ξεπούληµα του ποσοστού του δηµοσίου στις υποδοµές
δεν διασφαλίζεται το πρόγραµµα ανάπτυξης της χώρας. Έχετε το
πολιτικό θράσος -θα πω- να έρχονται οι Υφυπουργοί στην επι-
τροπή και να λένε «θα τα δώσουµε για πέντε χρόνια σε έναν ιδιώτη
και βλέπουµε». Η επέκταση του δικτύου φυσικού αερίου δεν είναι
τζόγος, δεν είναι καζίνο, για να δούµε πού θα κάτσει η µπίλια.

Επίσης, πρέπει να κατανοήσετε ότι δεν µπορείτε να εµπλέκετε
τις αγορές εµπορίας και την αγορά υποδοµών και να λέτε ότι
πολλές εταιρείες θα µπουν στις υποδοµές, όταν έχετε νοµοθε-
τική πρόβλεψη ότι θα είναι µόνο µία. Δεν έχετε διαβάσει το νο-
µοσχέδιο το οποίο φέρνετε. Δεν µπορεί να επαφίεται στην όρεξη
του επενδυτή ούτε η επέκταση του δικτύου φυσικού αερίου ούτε,
προφανώς, η πορεία προς την κλιµατική ουδετερότητα της
χώρας. Το πρόγραµµα για την επέκταση του αερίου πρέπει να
ξεκινήσει τώρα και να διασφαλιστεί. 

Βέβαια, πρέπει να µας απαντήσετε επιτέλους εδώ για ένα ζή-
τηµα που έχει προκαλέσει πολλές συζητήσεις στις επιτροπές και
µάλλον χαρακτηρίζεται από αδιαφάνεια και κρυφή -θα πω- µέχρι
τώρα σκοπιµότητα. Για ποιον λόγο ο σταθµός υγροποιηµένου
αερίου της Αλεξανδρούπολης, ένα έργο βαριάς υποδοµής,
εθνική πύλη αερίου της χώρας, µε γεωπολιτική σηµασία, δεν
µπαίνει στις υποδοµές, δεν µπαίνει στα διεθνή έργα, αλλά µπαί-
νει στη ΔΕΠΑ Εµπορίας; Είναι µια αδιανόητη επιλογή, που αµφι-
σβητεί και γεωπολιτικά συµφέροντα της χώρας.

Κύριε Υπουργέ, θα πω δύο-τρία πράγµατα, γιατί δεν ξέρω εάν
θα µου δοθεί η ευκαιρία να κάνω άλλη οµιλία για τα άρθρα. Κύριε
Πρόεδρε, προβλέπεται δεύτερη οµιλία για τα άρθρα; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Μπορείτε να συ-
νεχίστε, κύριε Φάµελλε.
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ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Μπορώ τώρα; Ευχαριστώ.
Θα πω ορισµένα στοιχεία για άρθρα που θέλουν προσοχή και

παρακαλώ και ο εισηγητής και οι Υπουργοί να το παρακολουθή-
σουν.

Στο άρθρο 12, που αφορά την τιτλοποίηση απαιτήσεων,
έχουµε σοβαρό προβληµατισµό, γιατί η τιτλοποίηση απαιτήσεων
της ΔΕΗ πάει σε έναν ιδιώτη και άρα η υπεραξία των απαιτήσεων
και αµφισβητεί δηµόσιες λειτουργίες, όπως την ύδρευση. Γιατί
µια εισπρακτική εταιρεία που θα πάρει τις οφειλές µιας εταιρείας
ύδρευσης δεν θα σκεφτεί το κοινωνικό συµφέρον ούτε προφα-
νώς και την ανάγκη ενός νοικοκυριού. 

Δεύτερον, στο άρθρο 21 και σε πολλές τροπολογίες, θέλουµε
να πούµε «όχι» σε παράθυρα τα οποία θα φέρουν σήµερα νοµι-
µοποίηση εκ των υστέρων παλαιών συµβολαίων και παλαιών αι-
τηµάτων -σας το έχω πει και προσωπικά- για την παραγωγή
ανανεώσιµων πηγών ενέργειας. Ο όρος που θέτουµε είναι ότι
συµβόλαια αγοράς ενέργειας από ανανεώσιµες πηγές για τη
χώρα δεν µπορούν να πουλούν την ενέργεια σε τιµές υψηλότε-
ρες από τις ανταγωνιστικές διαδικασίες. Αυτό πρέπει να προσεχ-
θεί στο άρθρο 21 -το βάζουµε ως όρο- αλλά και στις
τροπολογίες. Θέλουµε η χώρα -το κοινωνικό σύνολο- να αγορά-
ζει ενέργεια µε τις ανταγωνιστικές διαδικασίες που έχουµε κα-
ταστήσει εµείς, που έχουν κατεβάσει στο ήµισυ την τιµή
επιδότησης και είναι πάρα πολύ σηµαντικό για τον καταναλωτή. 

Στο άρθρο 22 έχουµε κάποια ανοικτά ζητήµατα για τα υβρι-
δικά, όπως και για την ηλεκτροκίνηση στο άρθρο 27. Βλέπουµε
κοινές υπουργικές αποφάσεις. Δεν βλέπουµε ουσία αποφάσεων
και στρατηγική. 

Στο άρθρο 23, όσον αφορά το βιοαέριο, δεν βλέπουµε που-
θενά αγροτικές κτηνοτροφικές µονάδες και ιδιωτικές µονάδες,
αλλά µόνο έργα απορριµµάτων. Πρέπει οι αγροτικές κτηνοτρο-
φικές µονάδες και το βιοαέριο από τα κτηνοτροφικά απόβλητα
να ενισχυθεί, γιατί θα γλιτώσουµε ένα σηµαντικό τµήµα αποβλή-
των και θα τροφοδοτήσουµε την κυκλική οικονοµία.

Στο άρθρο 24 έχουµε σοβαρότατες ενστάσεις για τον κανιβα-
λισµό της αγροτικής γης υψηλής παραγωγικότητας. Ειλικρινά
αλλάζετε το αγροτικό τοπίο της Ελλάδας και προσβάλλετε την
πρωτογενή παραγωγή της χώρας. Δεν θα έχει πρωτογενή αντα-
γωνιστική παραγωγή η χώρα µε το άρθρο 24.

Όσον αφορά το άρθρο 28, συµφωνούµε µε τις ενεργειακές
εταιρείες για το «ΗΛΕΚΤΡΑ», όµως δεν κατανοούµε για ποιον
λόγο ξεχνάτε την εξασφαλισµένη χρηµατοδότηση από την Ευ-
ρωπαϊκή Τράπεζα Επενδύσεων και τη συµµετοχή των φορέων
της γενικής κυβέρνησης. Μόνο, δηλαδή, ιδιωτικές εταιρείες µε
όρους -αν θέλετε- αποπληρωµής και υπεραξίας θα κάνουν έργα
ενεργειακής εξοικονόµησης; Πού βρίσκεται το ΕΣΠΑ, πού βρί-
σκεται η Ευρωπαϊκή Τράπεζα Επενδύσεων;

Σχετικά µε άρθρο 40, για τις εγγυητικές επιστολές των λατο-
µείων, διαφωνούµε µε το ότι είναι οπισθοβαρές. Θέλουµε να είναι
εµπροσθοβαρές το σύστηµα, αλλά σε κάθε περίπτωση θέλουµε
να εξασφαλιστεί ότι τα λατοµεία θα αποκαθίστανται στην Ελ-
λάδα. Με τη µεταφορά των εγγυήσεων προς τα πίσω αναρωτιό-
µαστε εάν αυτό θα συµβεί. Χρειάζεται ευρωπαϊκή κανονικότητα
στον κλάδο και, µε δεδοµένο ότι αναφέρεστε και σε νέα τοποθέ-
τηση, έχουµε κάθε λόγο να ανησυχούµε.

Όσον αφορά τις τροπολογίες των ΑΠΕ, έχουµε σοβαρότατο
θέµα µε την τροπολογία 2. Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, µε το
δεύτερο άρθρο της τροπολογίας καταργείται και αποδυναµώνε-
ται ο ρόλος της Ρυθµιστικής Αρχής Ενέργειας και η Κυβέρνηση
ανοίγει την πόρτα για ένα νέο σκάνδαλο «HELLAS - ENERGA».
Καταργεί και θα τροποποιήσει την υπουργική απόφαση -τις εγ-
γυήσεις- των παρόχων ηλεκτρικής ενέργειας, για να ξαναρχίσουν
-πιθανά- τα ίδια παιχνίδια που γίνονταν τα προηγούµενα χρόνια
και ξέρετε ότι υπήρχε και συµβολή στελεχών της Νέας Δηµοκρα-
τίας στις υποθέσεις αυτές.

Με το άρθρο 4 της τροπολογίας καταργείτε την προτεραιοποί-
ηση που υπήρχε και διάφορα ενεργειακά έργα και αναθέτετε
στον Υπουργό. Λάθος! Χωρίς προτεραιότητες, χωρίς στρατη-
γική, κακή νοµοθέτηση. Αλλά έχουµε τη βεβαιότητα ότι θέλετε
να καταργήσετε την προτεραιότητα που έχουν οι ενεργειακές
κοινότητες για τον ενεργειακό µετασχηµατισµό και την κοινωνική

οικονοµία. Προφανέστατα είναι σοβαρότατο ζήτηµα παραβίασης
αρχών, που η κοινωνία µας έχει αποδεχτεί.

Με τα άρθρα για την πολεοδοµία και τη χωροταξία, έχουµε την
αίσθηση ότι βλέπουµε µόνο φωτοτυπίες αιτηµάτων που έχουν
έρθει στο γραφείο σας. Δεν µπορεί η Κυβέρνηση να λειτουργεί
ως εξυπηρετητής αιτηµάτων από διάφορους «ηµετέρους». Βλέ-
πουµε αιτήµατα για τα οποία ακόµα και η Επιστηµονική Υπηρεσία
της Βουλής βάζει ζήτηµα -για το δεύτερο άρθρο, αν δεν κάνω
λάθος- όσον αφορά το ΕΣΧΑΔΑ. Υπάρχουν ζητήµατα που έχουν
να κάνουν µε εξυπηρετήσεις και µε πιθανές καθυστερήσεις και
στα αυθαίρετα και στα ζητήµατα που έχουν να κάνουν µε τον ξε-
νοδοχειακό τοµέα. Ακόµα και για το άρθρο για τις καλύβες του
Έβρου, η υποκρισία σας είναι τόσο µεγάλη, που απορρίψατε
τροπολογία Βουλευτή µας που είχε µπει µέσα στο χρονοδιά-
γραµµα, φέρνοντας κάτι εκ των υστέρων. Με ποιον σκοπό; Αφαι-
ρέσατε -και αυτό ας το δουν οι Βουλευτές της Νέας
Δηµοκρατίας στην περιφέρεια- από µέσα την αρµοδιότητα του
φορέα διαχείρισης, γιατί ο κ. Χατζηδάκης σχεδιάζει να καταργή-
σει τους φορείς του δικτύου «NATURA 2000». Αυτό κάνει εµµέ-
σως µε τη συγκεκριµένη τροπολογία.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, κλείνω -και συγχωρέστε µε, κύριε
Πρόεδρε- λέγοντας ότι η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας
είναι επικίνδυνη για τη χώρα µας. Δηµιουργεί εργαλεία κοινωνι-
κής εξαπάτησης για τη µονιµότητα -τάχατες- των εργαζοµένων,
για τα ρετιρέ, για την ανταγωνιστικότητα του αερίου, για να πε-
τύχει την επιστροφή της χώρας ολοταχώς στις µνηµονιακές δε-
σµεύσεις του 2012. Αντί να αξιοποιήσετε τα περιθώρια που εµείς,
µαζί µε την κοινωνία, δηµιουργήσαµε µετά την έξοδο από τα µνη-
µόνια, για να υπάρχει βιώσιµη ανάπτυξη, αξιοπρεπείς θέσεις ερ-
γασίας, αναβάθµιση της ενεργειακής αγοράς,
ανταγωνιστικότητα, νέες επενδύσεις, πουλάτε τα έτοιµα, το δί-
κτυο. Δεν διευρύνετε τον ανταγωνισµό στην εµπορία, στις υπη-
ρεσίες, στην καινοτοµία, στη φθηνή ενέργεια. 

Το δικό σας -τάχατες- αναπτυξιακό µοντέλο είναι παρωχηµένο
και αποτυχηµένο. Δυστυχώς, θα έχει τραγικά αποτελέσµατα
τόσο για την οικονοµία, που προσπαθεί να ορθοποδήσει µετά
από τόσα χρόνια, όσο και για την κοινωνία, που δεν αντέχει άλλη
υποβάθµιση των συνθηκών διαβίωσης, διότι το νοµοσχέδιο αυτό
θα ενισχύσει την ενεργειακή φτώχεια.

Εµείς θα κάνουµε ό,τι µπορούµε για να διασφαλίσουµε το συµ-
φέρον του δηµοσίου και των πολιτών, ειδικά στον ενεργειακό
τοµέα, που συνδέεται άρρηκτα µε την πρόσβαση των πολιτών
και των επιχειρήσεων στην ενέργεια. Είναι συµφέρον της χώρας,
είναι συµφέρον των πολιτών, η αναστολή και η αποτροπή της µο-
νοπωλιακής ιδιωτικοποίησης των δικτύων φυσικού αερίου και θα
κάνουµε ό,τι χρειαστεί για να ακυρώσουµε, να αποτρέψουµε και
να αναστείλουµε ιδιωτικοποιήσεις, οποτεδήποτε µας δοθεί η δυ-
νατότητα στο βασικό δηµόσιο αγαθό των δικτύων ενέργειας.
Γιατί αυτό που προέχει για εµάς είναι το συµφέρον της χώρας
και των πολιτών της.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία της
Βουλής, αφού προηγουµένως συµµετείχαν στο εκπαιδευτικό
πρόγραµµα «Εργαστήρι Δηµοκρατίας» που οργανώνει το Ίδρυµα
της Βουλής, δεκαοκτώ µαθητές και µαθήτριες και δύο εκπαιδευ-
τικοί συνοδοί τους από το Δηµοτικό Σχολείο Ελληνογαλλικής
Σχολής «Ζαν Ντ’ Αρκ».

Η Βουλή σάς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Επίσης, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοι-
νώσω στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα
άνω δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκ-
θεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθη-
καν για την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και
λειτουργίας της Βουλής, πενήντα δύο µαθητές και µαθήτριες και
τέσσερις εκπαιδευτικοί συνοδοί τους από το 1ο Δηµοτικό Σχολείο
Αλίµου.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει.
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(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σας γνωρίζω ότι σύµφωνα µε

το άρθρο 100 του Κανονισµού της Βουλής κατέθεσαν εκ µέρους
της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ ένσταση αντισυνταγ-
µατικότητας στο σχέδιο νόµου του Υπουργείου Περιβάλλοντος
και Ενέργειας που συζητάµε σήµερα και συγκεκριµένα όσον
αφορά το άρθρο 3 µε τίτλο «Προσλήψεις προσωπικού αορίστου
χρόνου» οι Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ, η κ. Αχτσιόγλου και ο κ. Φά-
µελλος. 

Είπαµε να τελειώσουν -αν δεν υπάρχει αντίρρηση- όλοι οι ει-
σηγητές και αµέσως µετά να µπούµε στη συζήτηση.

Τον λόγο έχει ο ειδικός αγορητής από το Κίνηµα Αλλαγής και
παρακαλώ να κλείσει το σύστηµα εγγραφών. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΡΒΑΝΙΤΙΔΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η
Κυβέρνηση έφερε µε συνοπτικές διαδικασίες ένα ενεργειακό νο-
µοσχέδιο για τη ΔΕΗ, χωρίς να καταθέσει πριν το επιχειρησιακό
σχέδιο για την πορεία της. Φέρνει, επίσης, µια άτσαλη και πε-
ρίεργη τριχοτόµηση της ΔΕΠΑ, της οποίας τα δύο κοµµάτια πη-
γαίνουν για ιδιωτικοποίηση, χωρίς να γνωρίζουµε τον ρόλο του
φυσικού αερίου στο τελικό σχέδιο του ενεργειακού σχεδιασµού,
χωρίς να έχει κατατεθεί το ΕΣΕΚ, το οποίο απ’ ό,τι πληροφορού-
µαστε θα συζητηθεί αύριο στο Υπουργικό Συµβούλιο. Στις δε
ΑΠΕ προσπαθεί να αντιµετωπίσει κάποια ζητήµατα αποσπασµα-
τικά, χωρίς να δίνει λύση και συνολική απάντηση στα δοµικά προ-
βλήµατα της αγοράς της ενέργειας. 

Με δυο λόγια η Κυβέρνηση οδηγεί ΔΕΗ και ΔΕΠΑ στο άγνω-
στο, χωρίς πυξίδα, ενώ στις ΑΠΕ, ειδικά µε την τροπολογία της
τελευταίας στιγµής, καθιστά τον Υπουργό παντοδύναµο ρυθµι-
στή και παραµερίζει επιδεικτικά την ανεξάρτητη αρχή, τη ΡΑΕ.

Ας δούµε τα θέµατα πιο αναλυτικά. Και πρώτα για τη ΔΕΗ. 
Κύριε Υπουργέ, µας µιλήσατε, τόσο εσείς όσο και ο κ. Τάσσης,

για τους πέντε άξονες πολιτικής σας για τη ΔΕΗ. Μας είπατε,
λοιπόν, ότι ξεκινήσατε µε τη διάσωση της ΔΕΗ και τώρα µε αυτό
το νοµοσχέδιο προχωράτε στον εκσυγχρονισµό της και µετά θα
ακολουθήσουν η απολιγνιτοποίηση, η ιδιωτικοποίηση του ΔΕΔ-
ΔΗΕ και στο τέλος η ΔΕΗ θα ασχοληθεί µε τις ΑΠΕ. 

Για να δούµε, όµως, πώς εφαρµόζετε, τι επιλογές, ποια µέτρα
έχετε λάβει και τι ρυθµίσεις νοµοθετείτε, τουλάχιστον ως προς
τους τρεις άξονες, τη διάσωση, τον εκσυγχρονισµό και την απο-
λιγνιτοποίηση. 

Υπερηφανεύεστε ότι διασώσατε τη ΔΕΗ, η οποία κινδύνευε
από κακή αξιολόγηση από τον ορκωτό ελεγκτή του Σεπτέµβρη.
Δεν µας λέτε, όµως, και δεν θέλετε να θυµόµαστε εµείς και οι
πολίτες ότι αυτό έγινε µε αύξηση των τιµολογίων του ρεύµατος,
µε αποτέλεσµα να φύγουν οι καλοπληρωτές. Ήδη η ΔΕΗ βρίσκε-
ται κοντά στον στόχο που έθεσε η συµφωνία του ΣΥΡΙΖΑ, στο
60% περίπου από το 50% του µεριδίου της αγοράς που ως στόχο
είχε βάλει ο ΣΥΡΙΖΑ. Κι ας είχατε δεσµευθεί βέβαια ότι δεν θα
προχωρήσετε σε αυξήσεις. Από την άλλη πλευρά, εκεί που είναι
ανάγκη να προχωρήσετε σε µειώσεις δεν έχετε κάνει τίποτα ως
τώρα.

Κύριε Υπουργέ, θα µειώσετε το ενεργειακό κόστος των βιοµη-
χανιών; Μόλις πρόσφατα, χτες, το ΙΟΒΕ παρουσίασε µελέτη που
η τιµή χονδρικής φορτίου βάσης στην Ελλάδα εµφανίζεται από
10% έως 40% πιο ακριβή σε σχέση µε τον µέσο όρο της Ευρώ-
πης. Θα αντιστρέψετε αυτή την εικόνα ή θα ακολουθήσετε τα
χνάρια του ΣΥΡΙΖΑ, που η διαφορά µε τον µέσο όρο της Ευρώ-
πης για το δεύτερο δίµηνο του 2019 ξεπέρασε πολλές φορές
ακόµα και το 50%, µε την Ελλάδα να έχει την πιο ακριβή τιµή
στην Ευρώπη, σχεδόν διπλάσια από την πιο φτηνή τιµή, που έχει
η Σουηδία;

Και επειδή, κύριε Υπουργέ, δεν σώσατε τη ΔΕΗ µε τις αυξή-
σεις του ρεύµατος, φέρατε τροπολογία χειραγωγώντας ολό-
κληρη την αγορά ενέργειας, θέλοντας να τονώσετε µάλλον τη
ρευστότητα της ΔΕΗ. Και δεν καταλαβαίνουµε γιατί δεν βάλατε
στη διαβούλευση αυτές τις ρυθµίσεις και τις φέρατε µετά την
ακρόαση των φορέων. Προφανώς ξέρατε τις αντιδράσεις της
αγοράς, οι οποίες είναι εντονότατες, καθώς υπάρχει κίνδυνος να
περάσουν οι οφειλές της ΔΕΗ στους υπόλοιπους παίκτες της
αγοράς. Θέλετε να σώσετε τη ΔΕΗ αποδυναµώνοντας τη ΡΑΕ,
η οποία, ως γνωστόν, ήδη είναι αποδυναµωµένη και τώρα της δί-

νετε τη χαριστική βολή, αφαιρώντας της αποφασιστικές αρµο-
διότητες. 

Ταυτόχρονα, έρχεστε να ρυθµίσετε µε υπουργική απόφαση,
που θα εκδώσετε βέβαια στο µέλλον, το θέµα της προτεραιότη-
τας ως προς την εξέταση των αιτηµάτων αδειοδότησης και προ-
σφοράς σύνδεσης των έργων των ανανεώσιµων πηγών
ενέργειας. 

Κύριε Υπουργέ, δεν θα δίνουµε λευκή επιταγή. Θα κάνετε, δη-
λαδή, τον τροχονόµο εσείς στις ΑΠΕ για το ποιος θα µπαίνει κατά
προτεραιότητα στο σύστηµα; Με ποια αντικειµενικά κριτήρια; Ή
µήπως τα κριτήρια θα είναι υποκειµενικά και θέλετε για σας αυτό
το δικαίωµα; Ήδη υπάρχουν έντονες συζητήσεις στην αγορά και
ακούγονται διάφορα.

Για µας, κύριε Υπουργέ, οι ενεργειακές κοινότητες παίζουν
ρόλο πρωταγωνιστή και όχι κοµπάρσου στην ενεργειακή µετά-
βαση. Οι ενεργειακές κοινότητες είναι βασικό εργαλείο για να
πετύχουµε τον εκδηµοκρατισµό της ενέργειας. Δίνουµε την ενέρ-
γεια στα χέρια των πολιτών και ο εκδηµοκρατισµός της ενέρ-
γειας, η δυνατότητα δηλαδή της αποκεντρωµένης πρόσβασης
στην παραγωγή και διανοµή ενέργειας, είναι ένας από τους δια-
κηρυγµένους στόχους της ενεργειακής µετάβασης, τον οποίο
όµως δεν φαίνεται εσείς προσωπικά να συµµερίζεστε. 

Υπερηφανεύεστε, επίσης, ότι µε αυτό το νοµοσχέδιο πετυχαί-
νετε τον εκσυγχρονισµό της ΔΕΗ και αντιλαµβάνεστε τον εκσυγ-
χρονισµό µάλλον ως επίθεση στα εργασιακά δικαιώµατα. Δεν το
κάνετε µόνο στη ΔΕΗ, αλλά και στη ΔΕΠΑ. Παντού. Χαρακτηρίζω
τις επιλογές σας επίθεση, γιατί, πρώτον, οι νέοι εργαζόµενοι δεν
θα καλύπτονται από τις επιχειρησιακές συµβάσεις και τον κανο-
νισµό προσωπικού, που είναι και οι προγραµµατικές σας δεσµεύ-
σεις για καλύτερα αµειβόµενες θέσεις εργασίας.
Καταστρατηγείτε, λοιπόν, τις συλλογικές συµβάσεις και το ίδιο
θέλετε να κάνετε µε τον κανονισµό, ο οποίος βέβαια και θέλει
επικαιροποίηση και εκσυγχρονισµό, όχι όµως κατάργησή του,
όπως σήµερα εσείς νοµοθετείτε. 

Παραγκωνίζετε υπέρµετρα το ΑΣΕΠ, µε φόβο να επανέλθουµε
σε παλιές εποχές. Γιατί, λοιπόν, αφού είστε τόσο ευαίσθητοι µε
την εγγύηση των διαδικασιών αξιοκρατικής επιλογής, δεν βάζετε
στην επιτροπή και ένα µέλος από το ΑΣΕΠ, όπως σας προτεί-
ναµε; 

Και µια επισήµανση για τον ΣΥΡΙΖΑ, που κόπτεται για την πα-
ράκαµψη του ΑΣΕΠ. Δυστυχώς η κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ πρώτη
παρέκαµψε προεκλογικά το ΑΣΕΠ, στην περίπτωση προσλήψεων
σε εταιρείες του οµίλου της ΔΕΠΑ. 

Τέλος, δηµιουργείτε όχι µόνο εργαζόµενους, αλλά και διευ-
θυντικά στελέχη δύο ταχυτήτων. Δεν υπήρξε ούτε ένα φορέας
που να επικρότησε αυτές τις εκσυγχρονιστικές και αντεργατικές
σας επιλογές. 

Λέτε, επίσης, ότι εκσυγχρονίζετε τη ΔΕΗ µειώνοντας το λει-
τουργικό της κόστος µε προγράµµατα εθελούσιας εξόδου προ-
σωπικού. Δεν µας δίνετε, όµως, καµµία µελέτη σκοπιµότητας,
κανένα στοιχείο, κανέναν προϋπολογισµό, κανέναν οδικό χάρτη
απολιγνιτοποίησης. Αυτά ακριβώς δηλαδή, που σας ζήτησε πριν
από µία εβδοµάδα η Ευρωπαϊκή Επιτροπή στην τέταρτη µετα-
µνηµονιακή αξιολόγηση, δίνοντάς σας διορία να τα παρουσιά-
σετε µέχρι τον Ιανουάριο, αφού προηγήθηκαν πολύ σκληρότερες
διατυπώσεις. 

Σας ρωτώ πάλι, κύριε Υπουργέ, για ποιο λειτουργικό όφελος
και εξοικονόµηση κόστους µιλάτε; Πού και πώς το τεκµηριώνετε
αυτό, όταν χίλιοι διακόσιοι εργαζόµενοι θα συνταξιοδοτηθούν
εντός του 2019 και άλλες τρεις χιλιάδες έως τα τέλη του 2022; Συ-
νολικά τέσσερις χιλιάδες εργαζόµενοι αναµένεται να έχουν απο-
χωρήσει από τη ΔΕΗ έως το 2022. Τόσους δεν φιλοδοξείτε κι
εσείς να διώξετε µε εθελουσία; Ποιο είναι όµως το κόστος; Πώς
θα γίνει αυτό χωρίς να είναι γνωστό το business plan της εται-
ρείας; Μήπως τελικά οι δικές σας επιλογές επιβαρύνουν τη ΔΕΗ,
αντί να την ελαφρύνουν; Συγνώµη, αλλά όλα αυτά δεν είναι ούτε
µεταρρυθµίσεις ούτε εκσυγχρονισµός. Είναι απορρυθµίσεις και
οδηγούν σε οπισθοδρόµηση. Ανοίγουν τον δρόµο προς τα πίσω
ολοταχώς. Γενικά πάµε πίσω σε εποχές χωρίς διαβούλευση, χωρίς
διαύγεια, µε διορισµούς πολιτευτών σε δηµόσιους φορείς. Κι ας
θέλετε βέβαια να χτίσετε την εικόνα του µεταρρυθµιστή. 
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Ανοίγετε επίσης και την όρεξη σε πολλούς, για να εφαρµόσουν
το αντεργατικό µοντέλο της ΔΕΗ και αλλού. Ήδη διαβάζω ότι οι
Κινέζοι της «STATE GRID» ζητούν µε επιστολή που σας έστειλαν
να νοµοθετήσετε τον νέο τρόπο προσλήψεων και για τον
ΑΔΜΗΕ, αλλιώς λένε ότι η επένδυσή τους µπορεί να µπει σε κα-
θεστώς αβεβαιότητας

Σας καλώ, λοιπόν, εδώ σήµερα, κύριε Υπουργέ, να δώσετε
απαντήσεις σχετικά µε την επιστολή αυτή. Θα εφαρµόσετε το
µοντέλο της ΔΕΗ και στον ΑΔΜΗΕ ή αλλού; Υπάρχει ζήτηµα αβε-
βαιότητας της κινεζικής συµµετοχής στον ΑΔΜΗΕ; Ανοίγετε τον
ασκό του Αιόλου µε αυτές τις ρυθµίσεις. Μην επικαλείστε και µη
συγκρίνετε τη ΔΕΗ µε την «Ολυµπιακή» ή τον ΟΤΕ. Η «Ολυµ-
πιακή» και ο ΟΤΕ δεν είχαν να φέρουν εις πέρας καµµία απολι-
γνιτοποίηση, η οποία είχε τεράστιες οικονοµικές και κοινωνικές
επιπτώσεις.

Έρχοµαι έτσι και στον τρίτο άξονα της πολιτικής σας, την απο-
λιγνιτοποίηση. Το σχέδιο του ΣΥΡΙΖΑ µε την πώληση των λιγνιτι-
κών θυγατρικών της ΔΕΗ σε Μελίτη και Μεγαλόπολη απέτυχε.
Παρ’ όλα αυτά, εσείς τις διατηρείτε. Δεν τις επαναφέρετε στη
ΔΕΗ και βάλατε και δικές σας διοικήσεις στις εταιρείες αυτές.
Στα λόγια, λοιπόν, επικρίνετε τον ΣΥΡΙΖΑ για τις επιλογές του,
στην πράξη όµως κρατάτε την ίδια ακριβώς διάρθρωση. Μήπως
τελικά έχετε κάτι άλλο στο πίσω µέρος του µυαλού σας και δεν
µας το λέτε; 

Κύριε Υπουργέ, ήµασταν οι πρώτοι που µιλήσαµε για την
ανάγκη πράσινης και καθαρής ενέργειας στην Ελλάδα. Η καθαρή
ενέργεια µας ενώνει πια όλους, αλλά απαιτεί και καθαρές απαν-
τήσεις από σας, που δυστυχώς ακόµα περιµένουµε. 

Ποιοι είναι αυτοί που πρακτικά θα κερδίσουν από τη βίαιη εξα-
φάνιση του µεριδίου της ΔΕΗ στη µονάδα βάσης; Τι θα γίνει σε
µια περίπτωση πολύ µεγάλης ενεργειακής κρίσης; Τι σχεδιάζετε
να κάνετε µε τη µονάδα «Πτολεµαΐδα 5»; Τι κεφάλαια και από πού
θα διοχετεύσετε στις λιγνιτικές περιοχές; 

Λέτε ότι θέλετε να υιοθετήσετε το γερµανικό µοντέλο απολι-
γνιτοποίησης, όπως προκύπτει και από τις συναντήσεις του Πρω-
θυπουργού µε την Καγκελάριο Μέρκελ. Καλό είναι να παίρνουµε
τις βέλτιστες πρακτικές των ξένων. Θα υιοθετήσετε, όµως, και
τους γερµανικούς υπολογισµούς αποζηµίωσης της απόσυρσης
των λιγνιτικών µονάδων; 

Η γερµανική εταιρεία «RWE» κοστολογεί µε 1,2 δισεκατοµµύ-
ριο ευρώ ανά 1.000 MW τον παροπλισµό των λιγνιτικών µονάδων
και βρίσκεται ήδη σε διαπραγµατεύσεις µε τη γερµανική κυβέρ-
νηση, διεκδικώντας αποζηµιώσεις και από το γερµανικό δηµόσιο
και από την Ευρωπαϊκή Ένωση. Το κόστος αυτό αφορά τον σχε-
διασµό και τη διαχείριση του παροπλισµού των εργοστασίων, την
κατεδάφιση και αποκατάσταση του τοπίου αλλά και την αποζη-
µίωση για την πρόωρη απόσυρση των µονάδων της. Αν εφαρµο-
στεί ο υπολογισµός της «RWE», το λιγνιτικό δυναµικό που θα
χρειαστεί να αποσύρει η ΔΕΗ προκύπτει χοντρικά ένα κόστος
της τάξης των 4 δισεκατοµµυρίων ευρώ. Υπάρχουν αυτοί οι
πόροι; Από που θα βρεθούν; Θα εφαρµόσετε το γερµανικό µον-
τέλο σε όλα ή αλά καρτ; 

Εµείς, λοιπόν, σας λέµε ότι χρειάζεται ιδιαίτερη προσοχή µε
τη βίαιη απολιγνιτοποίηση. Θέση µας είναι η σταδιακή και δίκαιη
ενεργειακή µετάβαση, που διασφαλίζει ενεργειακό εφοδιασµό
σε προσιτές τιµές για τους καταναλωτές, µε επίτευξη των περι-
βαλλοντικών δεσµεύσεων και µε αντιµετώπιση των κοινωνικών
και οικονοµικών επιπτώσεων στις λιγνιτοφόρες περιοχές, ώστε
να διατηρήσουν τον ενεργειακό χαρακτήρα τους. Χρειάζεται
άµεσα ένα ολοκληρωµένο αναπτυξιακό σχέδιο, µε έµφαση στην
Πτολεµαΐδα, την Κοζάνη, τη Μεγαλόπολη, το οποίο δυστυχώς
παραπέµπεται σε µελλοντικό χρόνο.

Σε σχέση τώρα µε τη ΔΕΠΑ, θα επαναλάβω ότι η τριχοτόµηση
της ΔΕΠΑ και το µοντέλο ιδιωτικοποίησης που επιλέγετε είναι και
πρόχειρο και ανεύθυνο. Δεν είµαστε κατά των ιδιωτικοποιήσεων,
αλλά ο τρόπος και η µεθόδευσή τους είναι οικονοµικά και εθνικά
ασύµφορη. Ακριβώς το αντίθετο, δηλαδή, µε αυτά που ισχυρίζε-
στε περί οικονοµικού και εθνικού συµφέροντος. Οικονοµικά
ασύµφορη είναι η επιλογή σας, διότι η ενιαία ΔΕΠΑ θα είχε πολύ
µεγαλύτερη αξία και αποτίµηση από την τριχοτοµηµένη και
εθνικά ασύµφορη, τόσο για το εσωτερικό όσο και διεθνώς. Διότι

στο µεν εσωτερικό ελλοχεύουν κίνδυνοι µη επέκτασης του δι-
κτύου σε όλη τη χώρα, στο δε διεθνές επίπεδο ελλοχεύουν κίν-
δυνοι µη υλοποίησης διεθνών έργων, κορυφαίας εθνικής
σηµασίας, όπως ο «EASTMED» και ο FSRU. Η θέση µας, η θέση
του Κινήµατος Αλλαγής, ήταν και είναι σαφής, ότι πρέπει να ιδιω-
τικοποιηθεί η ενιαία ΔΕΠΑ, µε βάση, όµως, ένα συγκροτηµένο
σχέδιο που θα εξυπηρετεί την εθνική ενεργειακή αναπτυξιακή
στρατηγική και, βέβαια, τα γεωπολιτικά συµφέροντα της χώρας.
Το Κίνηµα Αλλαγής ήταν και είναι ενάντια στη διάσπαση της εται-
ρείας που αποτελεί µοχλό ανάπτυξης της αγοράς φυσικού αε-
ρίου της χώρας. Το φυσικό αέριο πρέπει να επεκταθεί σε όλη την
Ελλάδα µε όρους γεωγραφικής ισότητας και µε ισότητα πρόσβα-
σης των πολιτών. Γι’ αυτόν τον λόγο θα πρέπει να υπάρξουν δε-
σµευτικά επιχειρησιακά σχέδια ανάπτυξης και επενδύσεων από
τους ιδιώτες.

Αυτή η διάσπαση που φέρνετε ούτε προβλέπεται ούτε επιβάλ-
λεται από κανένα ευρωπαϊκό ρυθµιστικό πλαίσιο. Αντίθετα, απο-
τελεί πρωτοτυπία και πειραµατισµό για την ελληνική αγορά. Αντί
να ακολουθήσει το προηγούµενο πετυχηµένο µοντέλο της εκχώ-
ρησης ποσοστού του µάνατζµεντ της εταιρείας σε ιδιώτη, µε δια-
τήρηση βέβαια µειοψηφικού πακέτου, µε ουσιαστικά δικαιώµατα
αρνησικυρίας στο δηµόσιο, η Κυβέρνηση προχωρά στην πλήρη
και ανεξέλεγκτη ιδιωτικοποίηση, ενώ ανεξέλεγκτη και αβέβαιη θα
είναι και η τύχη του προσωπικού, βέβαια, της ΔΕΠΑ, τόσο του
µόνιµου όσο και του εργολαβικού. Δεν αντιλαµβάνοµαι γιατί τέ-
τοια απαξία απέναντι στο ανθρώπινο κεφάλαιο της ΔΕΠΑ, που
αποτελεί την υπεραξία της.

Κύριε Υπουργέ, εµείς προτείνουµε και θα σας καταθέσω συγ-
κεκριµένη ρύθµιση, για χρονική περίοδο τριών ετών από την ολο-
κλήρωση της διάσπασης να µην υπάρξουν απολύσεις
εργαζοµένων του Οµίλου της «ΔΕΠΑ Α.Ε.», παρά µόνο για σπου-
δαίο λόγο και σας καλώ να την κάνετε αποδεκτή. Τέλος, κύριε
Υπουργέ, σας καλώ να κάνετε δεκτή και την τροπολογία που εί-
χαµε φέρει στο αναπτυξιακό νοµοσχέδιο για την ενίσχυση των
λιγνιτικών µονάδων από τα έσοδα εξορύξεων υδρογονανθράκων
καθώς και τη χρηµατοδότηση περιβαλλοντικών µεταπτυχιακών
και της έρευνας στη νέα ενεργειακή οικονοµία. Αν, βέβαια, αρ-
νηθείτε πάλι, θέλουµε να µας απαντήσετε πειστικά και να αιτιο-
λογήσετε τους λόγους της άρνησής σας απέναντι στους πολίτες
των λιγνιτικών περιοχών και τους φοιτητές-ερευνητές της χώρας
µας.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Γεώργιος Αρβανιτίδης κατα-
θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Εµείς, λοιπόν, µε αυτό το σκεπτικό καταψηφίζουµε το παρόν
νοµοσχέδιο και περιµένουµε, όπως σας είπα, πειστικές απαντή-
σεις σε όλα τα ερωτήµατα και τους προβληµατισµούς τους οποί-
ους σας ανέπτυξα.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Καλείται στο Βήµα
η κ. Διαµάντω Μανωλάκου, ειδική αγορήτρια από το Κοµµουνι-
στικό Κόµµα Ελλάδας.

ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Μας το παρουσιάζετε ως τοµή
που κάνετε σε αυτό το νοµοσχέδιο, µέσα από πέντε άξονες.
Ωστόσο, αυτό που µπορούµε να πούµε µε σιγουριά είναι ότι προ-
ωθείτε ακόµα πιο επιθετικά τη στρατηγική του κεφαλαίου και της
Ευρωπαϊκής Ένωσης για την απελευθέρωση της αγοράς ενέρ-
γειας, την οποία υπηρέτησαν προσηλωµένες όλες οι κυβερνή-
σεις, Νέα Δηµοκρατία, ΣΥΡΙΖΑ, ΠΑΣΟΚ, ήδη από τις αρχές της
δεκαετίας του ’90. Και, βέβαια, πολλαπλά κερδισµένοι βγήκαν οι
επιχειρηµατικοί όµιλοι που δραστηριοποιούνται στην ενέργεια,
ενώ θύµατα από την απελευθέρωση και τις παραπέρα ιδιωτικο-
ποιήσεις ήταν οι εργαζόµενοι στον κλάδο, µέσα από χτύπηµα µι-
σθών και δικαιωµάτων, εντατικοποίηση, απογείωση των
εργατικών ατυχηµάτων, αλλά και του λαού, µε πανάκριβα τιµο-
λόγια και ενεργειακή φτώχεια για τα εργατικά λαϊκά νοικοκυριά
και ανελέητο κυνηγητό όσων αδυνατούν να πληρώσουν τους λο-
γαριασµούς «φωτιά».

Οι πέντε άξονές σας, λοιπόν, αφορούν, όπως λέτε, τη διάσωση
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της ΔΕΗ, τον εκσυγχρονισµό της επιχείρησης, την απολιγνιτο-
ποίηση, το άνοιγµα στην αγορά των ανανεώσιµων πηγών ενέρ-
γειας και την ιδιωτικοποίηση της ΔΕΠΑ.

Ας πάρουµε τους άξονες έναν-έναν, για να δούµε πώς η πολι-
τική της απελευθέρωσης ενισχύει το καπιταλιστικό κέρδος απο-
κλειστικά και µόνο και διαµορφώνει πανάκριβο εµπόρευµα.
Μιλάµε για το ρεύµα του λαού. Πρώτον, διάσωση της ΔΕΗ, δρα-
µατοποίηση της κακής κατάστασης, που είναι αποτέλεσµα της
ιδιωτικοποίησης-απελευθέρωσης, για να πείσετε για το αντιλαϊκό
σκληρό πακέτο µέτρων, που ετοιµάζετε και ονοµάζεται «εξυ-
γίανση». Μας παρουσιάζετε τα µειωµένα έσοδα της ΔΕΗ και τις
υψηλές ζηµίες. Τα ίδια µάς λέγατε για κάθε ιδιωτικοποίηση, για
την «Ολυµπιακή», το λιµάνι του Πειραιά κ.ο.κ.. Να ξεκαθαρί-
σουµε: Δεν υποστηρίζουµε ούτε την κρατική καπιταλιστική επι-
χείρηση, γιατί και αυτή λειτουργεί µε κριτήριο εξυπηρέτησης των
συµφερόντων των επιχειρηµατικών οµίλων και όχι του λαού,
όπως για παράδειγµα η ΔΕΗ. Μήπως δεν θυµόσαστε; Έδινε στην
«ΠΕΣΙΝΕ» πάµφθηνα την τιµή της κιλοβατώρας, πανάκριβα όµως
για τη λαϊκή οικογένεια. Ωστόσο, έχετε µια µεθοδολογία όλα τα
αστικά κόµµατα. Όταν είναι να ιδιωτικοποιήσετε µια κρατική επι-
χείρηση τη χρεοκοπείτε, την απαλλάσσετε από το «βαρίδι» των
εργαζοµένων, για να την αγοράσει πάµφθηνα ο καπιταλιστής επι-
χειρηµατίας και να κερδοφορήσει ακόµα πιο πολύ.

Ποιος ευθύνεται, λοιπόν, για τα χρέη της ΔΕΗ σήµερα; Μα, η
δική σας πολιτική, όλων σας! Έχει υψηλό κόστος παραγωγής.
Γιατί; Διότι δεν χρησιµοποιεί τις εγχώριες φθηνές πρώτες ύλες,
αλλά εισαγόµενες, για να κερδίζουν οι επιχειρηµατικοί όµιλοι.
Αυτούς εξυπηρετείτε. Ταυτόχρονα, πούλαγε η ΔΕΗ στους εµπό-
ρους ενέργειας κάτω από την τιµή αγοράς, δηλαδή µε ζηµιά εκα-
τοντάδων εκατοµµυρίων ευρώ. Και, βέβαια, επειδή τµηµατικά
ιδιωτικοποιείται η ΔΕΗ, παρέδωσε η προηγούµενη κυβέρνηση
του ΣΥΡΙΖΑ στους εµπόρους ενέργειας, πάνω από επτακόσιες
εβδοµήντα πέντε χιλιάδες καταναλωτές, «µετρητές» τους λέτε,
«πελάτες» -όπως και να’ ναι- και µάλιστα τους καλοπληρωτές.
Αλήθεια, τι θέλει ένας επιχειρηµατίας για να εξασφαλίζει σίγουρα
και µεγάλα κέρδη; Να αγοράζει φθηνά, να πουλάει ακριβά και να
έχει πελάτες καλοπληρωτές. Το εξασφαλίσατε. Βοηθήσατε τµη-
µατικά όλες οι κυβερνήσεις, Νέα Δηµοκρατία, ΣΥΡΙΖΑ, ΠΑΣΟΚ
για τη χρεοκοπία της ΔΕΗ κοµµάτι-κοµµάτι και τώρα ερχόσαστε
να κάνετε κριτική, να τσακώνεστε και να βάζετε θέµατα αντισυν-
ταγµατικότητας, για να κρύψετε ότι προωθείτε την απελευθέ-
ρωση που προωθεί η Ευρωπαϊκή Ένωση.

Αυτές είναι οι αξίες σας. Το καπιταλιστικό κέρδος σε βάρος
του λαού, και το δικό σας και της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Αυτή
είναι η πολιτική σας συνολικά.

Τώρα µας λέει η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας ότι, για να
διασώσει τη ΔΕΗ, θα κάνει -µιλάω για τον δεύτερο άξονα- εκσυγ-
χρονισµό της επιχείρησης. Τι περιλαµβάνει αυτός; Πολύ συγκε-
κριµένα µέτρα ενάντια στους εργαζόµενους του κλάδου:
σάρωµα µε την κατάργηση της µονιµότητας για τους νεοπροσ-
λαµβανόµενους εργαζόµενους, γενίκευση των άθλιων εργασια-
κών σχέσεων-λάστιχο, που ήδη υπάρχουν µε τους εργολαβικούς,
παρέκκλιση ακόµα και από την επιχειρησιακή συλλογική σύµ-
βαση. Για τους παλαιότερους προβλέπονται εθελούσιες απολύ-
σεις, περίπου τέσσερις χιλιάδες εργαζόµενοι, και κινητικότητα
στο δηµόσιο, ενώ έχετε και ανατροπές ακόµα και σε όρους της
συλλογικής σύµβασης, όπως συρρίκνωση στο εκπτωτικό τιµολό-
γιο ρεύµατος για εργαζόµενους και συνταξιούχους της ΔΕΗ.

Είναι ο εκσυγχρονισµός το άλλοθί σας για την άγρια επίθεση
στους εργαζόµενους, µε τις ανατροπές εργασιακών σχέσεων και
δικαιωµάτων, ακριβώς αυτές που αποτελούν το πρότυπο και για
τις υπόλοιπες ΔΕΚΟ που θα ακολουθήσουν, προκειµένου να που-
ληθούν στους οµίλους.

Το έργο, βέβαια είναι πολυπαιγµένο µετά από τη χρόνια απα-
ξίωση επιχειρήσεων, όπως η «ΛΑΡΚΟ», τα ΕΑΣ κ.ά., από όλες δια-
χρονικά τις κυβερνήσεις, που δείχνουν µε θράσος ως βασικό
ένοχο τα εργατικά δικαιώµατα και τα στοχοποιούν. Αυτή είναι η
ανάπτυξή σας, τσάκισµα των εργαζοµένων για να εξασφαλίσετε
κέρδη στο κεφάλαιο.

Εκσυγχρονισµός για εµάς είναι η µόνιµη και σταθερή δουλειά
µε πλήρη δικαιώµατα και χρήση φτηνών εγχώριων πρώτων υλών,

που θα µειώνουν το κόστος παραγωγής και θα βελτιώνουν την
παραγωγικότητα, δηλαδή χρησιµοποίηση υδροηλεκτρικών
έργων και φυσικά λιγνιτικών πεδίων µε τη χρήση νέας τεχνολο-
γίας, που µειώνει δραστικά τους ρύπους.

Δεν συµφέρει, όµως, τους επιχειρηµατίες και γι’ αυτό δεν το
προωθείτε. Αντίθετα, µας παρουσιάζετε στον τρίτο άξονα την
απολιγνιτοποίηση. Εµείς σας το είπαµε και στην επιτροπή. Απο-
τελεί έγκληµα η απολιγνιτοποίηση απέναντι στην αξιοποίηση του
παραγωγικού πλούτου της χώρας µας, απέναντι στην απεξάρ-
τηση από εισαγόµενα καύσιµα και απέναντι στην παραγωγική
ανασυγκρότηση της χώρας µας µε φτηνή ηλεκτρική ενέργεια
που θα ικανοποιεί τις ανάγκες του λαού.

Είναι υποκριτικό και αντιαναπτυξιακό να εντάσσεται η απολι-
γνιτοποίηση µέσα στο πλαίσιο της λεγόµενης «πράσινης ενέρ-
γειας», όταν τα δάση δεν τα προστατεύετε, τις περιοχές
«NATURA» τις εξοντώνετε. Όταν ένας επιχειρηµατίας τις θέλει
για παραγωγή καπιταλιστικών κερδών, τότε καµµία προστασία
δεν υπάρχει στο περιβάλλον. Αντίθετα, µάλιστα, χρησιµοποιείτε
τροµοκρατία, καταστολή και την επιβολή του νόµου και της
τάξης, όπως κάνατε πρόσφατα σε όσους διαδήλωναν την αντί-
θεσή τους στην εγκατάσταση ανεµογεννητριών στα Άγραφα,
ποινικοποιώντας τον αγώνα τους. Όµως, για το κέρδος των µε-
γάλων επιχειρήσεων θα προκληθεί η καταστροφή του φυσικού
περιβάλλοντος σε παρθένα δάση και προστατευόµενες περιοχές
ιδιαίτερου φυσικού κάλλους. Κατά τα άλλα µιλάµε για «πράσινη
ανάπτυξη».

Η αλήθεια είναι ότι αυτό αποτελεί όχηµα από την Ευρωπαϊκή
Ένωση για να επιταχύνει την απελευθέρωση του ενεργειακού
τοµέα από την κρατική προστασία, να µειώσει την εξάρτησή της
από τα εισαγόµενα καύσιµα και ακόµα να προωθήσει την ευρωε-
νωσιακή τεχνογνωσία όσον αφορά τις υποδοµές των ΑΠΕ, είτε
αυτές είναι αιολικά είτε φωτοβολταϊκά.

Έτσι βρίσκουν διέξοδο τα υπερσυσσωρευµένα κεφάλαια. Και
δεν είναι καθόλου τυχαίο ότι στη συνάντηση Μέρκελ - Μητσο-
τάκη το µόνο που ανακοινώθηκε σαν συµφωνία ήταν συµφωνία
για τις ΑΠΕ, δηλαδή εισαγωγή υποδοµών από τη Γερµανία. Το
αποτέλεσµα αυτής της επιλογής, βεβαίως, είναι ότι όχι µόνο
φτηνό ρεύµα δεν θα παράγουµε, αλλά αντίθετα αυξήθηκαν και
θα αυξηθούν κι άλλο τα τιµολόγια του ηλεκτρικού ρεύµατος και
αυτό θα µετακυλιστεί στη λαϊκή κατανάλωση.

Γι’ αυτόν τον λόγο, εξάλλου, προωθείτε ως τέταρτο άξονα το
άνοιγµα στην αγορά των ανανεώσιµων πηγών ενέργειας µε
τρόπο προκλητικό και ξεδιάντροπο. Δεν έχουµε δει σε τόσα λίγα
άρθρα να επαναλαµβάνεται η λέξη «απαλλάσσεται» από τόσους
φόρους και περιορισµούς και ελέγχους, προκειµένου να επεκτα-
θούν ακόµα πιο πολύ.

Φτάνετε στο σηµείο να παραχωρείτε ακόµα και τη γη υψηλής
παραγωγικότητας, που είναι για παραγωγή διατροφικών προϊόν-
των. Αλλάζετε τη χρήση γης και τη µετατρέπετε από αγροτική
υψηλής παραγωγικότητας και αξίας σε βιοµηχανική. Αλήθεια,
δεν ξέρετε ότι, για να χαρακτηριστεί µία έκταση υψηλής παρα-
γωγικότητας, έχουν γίνει επενδύσεις, όπως αρδευτικά ή στραγ-
γιστικά έργα ή διάνοιξη δρόµων κ.ά.; Εσείς επικαλείστε ότι
αποχαρακτηρίζετε µόνο αυτά που είναι κοντά σε κεντρικούς δρό-
µους. Πάλι για να ενισχύσετε και να µειώσετε το κόστος στους
επιχειρηµατικούς οµίλους των ΑΠΕ, εκτελείτε ένα µέρος της
αγροτικής γης, δηλαδή τον πρωτογενή τοµέα.

Φτάνετε, µάλιστα, στο σηµείο στην υπουργική τροπολογία να
δίνετε δικαίωµα χρήσης στις ΑΠΕ σε ιδιοκτησίες που δεν της
ανήκουν, αλλά ταυτόχρονα παρακάµπτετε και αποφάσεις των
δασαρχείων. Αυτή είναι η «πράσινη ανάπτυξή σας».

Δεν µας κάνει εντύπωση, αφού περιφρονείτε και κακοποιείτε
ακόµα και προστατευόµενες περιοχές για την εγκατάσταση απο-
κλειστικά και µόνο αιολικών πάρκων. Προωθείτε σε τέτοιον
βαθµό, µε κίνητρα και επιδοτήσεις, τις υποδοµές των ΑΠΕ και
κυρίως την εγκατάσταση αιολικών πάρκων, που καταντάει δυσα-
νάλογη η κατανοµή τους στις διάφορες περιοχές της χώρας, κα-
ταστρέφοντας ταυτόχρονα άλλες οικονοµικές δραστηριότητες
λαϊκών στρωµάτων -κτηνοτρόφους, µικροεπαγγελµατίες τουρι-
σµού- για το κέρδος λίγων µεγαλοεπιχειρηµατιών.

Ξεκαθαρίζουµε: Δεν είµαστε ενάντια στις ανανεώσιµες πηγές
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ενέργειας. Είµαστε ενάντια στην κατανοµή µε προσανατολισµό
το κέρδος του καπιταλιστή, που οδηγεί ουσιαστικά στην κατα-
στροφή.

Ο πέµπτος άξονάς σας αφορά την ιδιωτικοποίηση της ΔΕΠΑ,
σε µία εποχή που, για τον τοµέα του φυσικού αερίου και των
αγωγών, σηµειώνονται σφοδροί ανταγωνισµοί ανάµεσα σε
ισχυρά ιµπεριαλιστικά κέντρα, όπως είναι οι ΗΠΑ, η Ευρωπαϊκή
Ένωση και η Ρωσία.

Όµως η Κυβέρνηση προχωρά στην ιδιωτικοποίησή της ακόµα
πιο πολύ, όταν το φυσικό αέριο, µε βάση τους σχεδιασµούς της
σηµερινής Κυβέρνησης αλλά και της προηγούµενης, αποτελεί το
µεταβατικό καύσιµο. Ένα εισαγόµενο καύσιµο πόσο εξασφαλίζει
ασφάλεια και επάρκεια στο σύστηµα; Είναι αντίφαση, ακόµα και
για τα δικά σας αστικά δεδοµένα.

Επιταχύνετε, λοιπόν, την ιδιωτικοποίηση της ΔΕΠΑ, η οποία γί-
νεται µε διάσπασή της σε τρεις εταιρείες -στη ΔΕΠΑ Υποδοµών,
στη ΔΕΠΑ Εµπορίας και στη ΔΕΠΑ Διεθνών Έργων, όλες ανώ-
νυµες εταιρείες- που οι δύο πρώτες ιδιωτικοποιούνται -βεβαίως
αυτό ξεκίνησε επί ΣΥΡΙΖΑ-, χωρίς ουσιαστικά µέριµνα και προ-
στασία των ήδη εργαζοµένων στην εταιρεία.

Δεν γίνεται καµµία απολύτως αναφορά µέσα στο νοµοσχέδιο
για τους εργαζόµενους. Και δεν µιλάµε για τους εργολαβικούς
εργαζόµενους, που βρίσκονται στο έλεος, µιλάµε και γι’ αυτούς
που είναι αορίστου χρόνου στη ΔΕΠΑ. Γι’ αυτό καταθέσαµε τρο-
πολογία για την προστασία της δουλειάς αυτών των εργαζοµέ-
νων και καλούµε όλες τις πτέρυγες να την ψηφίσουν. 

Πώς, όµως, θα διασφαλίζεται η ασφάλεια του συστήµατος από
αυτές τις ιδιωτικές εταιρείες; Καµµία δέσµευση δεν υπάρχει εδώ,
τουλάχιστον για την υπό µετάβαση.

Συνεπώς δεν θέλετε και δεν µπορείτε να σχεδιάσετε και να δια-
σφαλίσετε ταυτόχρονα φτηνό ρεύµα για τη λαϊκή οικογένεια,
προστασία της δηµόσιας υγείας και του περιβάλλοντος και των
δασικών εκτάσεων και αναβάθµιση της θέσης των εργαζοµένων
µε δικαιώµατα και ταυτόχρονα τη µείωση της ενεργειακής εξάρ-
τησης της χώρας. 

Αυτό δεν µπορείτε να το υλοποιήσετε ούτε να γίνει, γιατί έρ-
χεται σε αντίθεση µε το καπιταλιστικό κέρδος που προσκυνάτε.
Ούτε όσο κυριαρχεί το κέρδος το καπιταλιστικό δεν µπορείτε να
αξιοποιήσετε µείγµα από όλες τις εγχώριες ενεργειακές πηγές
της χώρας λιγνίτη, υδρογονάνθρακες, αιολική ενέργεια, υδάτινο
δυναµικό και υπόλοιπα για τη διασφάλιση της λαϊκής ευηµερίας.

Τέτοιες λύσεις προκύπτουν µόνο µέσα από την κοινωνική ιδιο-
κτησία στα µέσα παραγωγής, µε κεντρικό επιστηµονικό σχεδια-
σµό στην οικονοµία, δηλαδή µε τον σοσιαλιστικό τρόπο
παραγωγής, µε µόνιµα και σταθερά και πλήρη δικαιώµατα στους
εργαζόµενους, προστασία του περιβάλλοντος και της δηµόσιας
υγείας.

Έτσι αντιµετωπίζεται η ενεργειακή εξάρτηση της χώρας µας
από εισαγόµενα καύσιµα, αλλά και προωθεί την έρευνα και την
αξιοποίηση των εγχώριων πηγών σε µία χώρα που έχει τεράστιες
ενεργειακές πηγές αναξιοποίητες, αλλά και µε διακρατικά αµοι-
βαίες επωφελείς συνεργασίες. 

Έτσι δεν θα υπάρχει ενεργειακή φτώχεια, αλλά λαϊκή ευηµε-
ρία. Για µία τέτοια κοινωνία παλεύουµε. Είναι εφικτή, αν ο λαός
θα αποφασίσει.

Τελειώνω και χαιρετίζουµε τους αγώνες και τις κινητοποιήσεις
των εργαζοµένων σε ΔΕΗ και ΔΕΠΑ και καλούµε τον λαό να εκ-
φράσει την αλληλεγγύη του.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστούµε την
κ. Μανωλάκου. 

Καλείται στο Βήµα ο ειδικός αγορητής από την Ελληνική Λύση,
ο κ. Βιλιάρδος. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η σηµερινή ελληνική Κυβέρνηση

είναι τουλάχιστον επικίνδυνη για τους εξής λόγους: 
Πρώτον, επειδή είναι προβληµατική µεταξύ πολλών άλλων µε

κριτήριο την υπογραφή των δύο ενεργειακών συµβάσεων για το
Αιγαίο στο 1/10 σχεδόν της αξίας των αντίστοιχων για το Ιόνιο
όσον αφορά την ελάχιστη επένδυση, µε την επίκληση ως συνή-
θως των λαθών του ΣΥΡΙΖΑ, που θεωρεί πως νοµιµοποιούν τις
δικές της ενέργειες. Εν προκειµένω στο σηµερινό νοµοσχέδιο µε

τη δηµιουργία αγοράς παραγώγων στην ενέργεια παρά το ότι
όλοι γνωρίζουν πως αυτά ακριβώς χρεοκόπησαν την Καλιφόρνια,
την πέµπτη µεγαλύτερη οικονοµία του πλανήτη, η οποία ξεπερνά
ακόµη και τη Μεγάλη Βρετανία.

Δεύτερον, επειδή ακολουθεί µε µία µίζερη δουλοπρέπεια τις
εντολές των δανειστών ακριβώς ως έχουν ξαναεπικαλούµενη τον
ΣΥΡΙΖΑ. Όµως, παρά τις ζηµιές που προκάλεσε στην οικονοµία
µας ο ΣΥΡΙΖΑ, ασφαλώς δεν είναι το κόµµα που υπερχρέωσε και
χρεοκόπησε την Ελλάδα. Μετά τις ανοησίες δε και την προδοσία
του 2015 αποφάσισε να εφαρµόσει βασιλικότερα του βασιλιά τα
µνηµόνια, όπως τεκµηριώνεται από τα υπερπλεονάσµατα, ελπί-
ζοντας πως οι δανειστές, η Γερµανία, δηλαδή, θα το εκτιµήσει,
χωρίς να επιδιώξει την περαιτέρω εξαθλίωση και την υφαρπαγή
της Ελλάδας σε εξευτελιστικές τιµές, την οικονοµική κατοχή της,
δηλαδή. Τελικά, βέβαια, αποδείχτηκε πως η Γερµανία δεν εκτι-
µάει απολύτως τίποτα. Αντίθετα αντιµετωπίζει αυτούς που σκύ-
βουν το κεφάλι ως δούλους δικούς της, που πρέπει να της
προσφέρουν ακόµη µεγαλύτερες θυσίες.

Η σηµερινή Κυβέρνηση είναι επιπλέον υποχείριο των ξένων,
κρίνοντας από το σηµερινό νοµοσχέδιο όσον αφορά τον τεµαχι-
σµό της ΔΕΠΑ για το ξεπούληµά της, παρά το ότι πρόκειται για
µία ενεργειακή εταιρεία µε συνεχή ανοδική πορεία και µε πολύ
καλές προοπτικές για το µέλλον, πόσω µάλλον εάν πραγµατικά
βρεθούν αποθέµατα φυσικού αερίου στην πατρίδα µας.

Να είστε σίγουροι, λοιπόν, πως θα ξεπουλήσει τα πάντα, τόσο
τη δηµόσια περιουσία όσο και την ιδιωτική, µε τις χιλιάδες πλει-
στηριασµούς που θα δροµολογήσουν οι αφελληνισµένες τράπε-
ζες από την αρχή του έτους. Να είστε σίγουροι, επίσης, πως
παρά το ξεπούληµα τα χρέη µας δεν θα µειωθούν καθόλου, κα-
θιστώντας µας σκλάβους χρέους στο διηνεκές.

Τέλος, η σηµερινή Κυβέρνηση όχι µόνο δεν έχει σχέδιο, αλλά
και καµµία απολύτως περιβαλλοντική ευαισθησία, κρίνοντας
ξανά από το σηµερινό νοµοσχέδιο, στο οποίο θέλει να τοποθε-
τήσει ανανεώσιµες πηγές ενέργειας στην εύφορη και εξαιρετικά
σηµαντική ελληνική αγροτική γη, η οποία αποτελεί το θεµέλιο
του πρωτογενούς µας τοµέα.

Εδώ οφείλουµε να σηµειώσουµε πως, όσον αφορά τις ανανε-
ώσιµες πηγές ενέργειας, δεν έχουν καµµία ουσιαστικά ωφέλεια
για την Ελλάδα, αλλά κυρίως για τη Γερµανία, αφού εµείς δεν
κατασκευάζουµε ούτε ανεµογεννήτριες ούτε φωτοβολταϊκά, ενώ
επιδοτούµε αυτά τα εγχειρήµατα των ξένων µε τη ρήτρα ρύπων,
µε µία ρήτρα που έχει καταστήσει τα µεγάλα αποθέµατα λιγνίτη
που διαθέτει η ΔΕΗ σχεδόν άχρηστα, όταν άλλες χώρες της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης, όπως η Πολωνία και η Βουλγαρία, δεν πλη-
ρώνουν καθόλου.

Συνεχίζοντας, η σηµερινή ελληνική Κυβέρνηση που φέρνει το
ένα εισαγόµενο νοµοσχέδιο πίσω από το άλλο µε τη διαδικασία
του κατεπείγοντος, όπως αυτή που υιοθετήθηκε από τα µνηµόνια
µε το ξεκίνηµά τους για να µην ξέρουµε καν τι υπογράφουµε,
δεν απαντάει σχεδόν ποτέ στα ερωτήµατά µας. Προφανώς, για
να τα αποφύγει. 

Εν προκειµένω στις επιτροπές για τη συζήτηση του σηµερινού
νοµοσχεδίου δεν απάντησε στα εξής: Πρώτον, σχετικά µε το
ποιες είναι οι δύο εταιρείες που ζηµιώνουν τη ΔΕΗ, αγοράζοντας
το ηλεκτρικό ρεύµα σε τιµές κάτω του κόστους, και τι σχεδιάζει
να κάνει σύµφωνα µε πρόσφατο άρθρο του πρώην Διοικητή της,
του κ. Αθανασόπουλου, που θα καταθέσουµε στα Πρακτικά.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Βασίλειος Βιλιάρδος κατα-
θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν άρθρο, το οποίο βρίσκε-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Δεύτερον, αναφορικά µε τον λόγο που τοποθέτησε ως Πρό-
εδρο του ΔΕΔΔΗΕ τον κ. Μπακατσέλο, ο οποίος δεν έχει απολύ-
τως καµµία σχέση µε τον κλάδο ενέργειας.

Τρίτον, εάν είµαστε υποχρεωµένοι να ξεπουλήσουµε τα δύο
πιο πολύτιµα περιουσιακά στοιχεία της ΔΕΗ, το υπόλοιπο του
ΑΔΜΗΕ και τον ΔΕΔΔΗΕ, ενδεχοµένως ως αντάλλαγµα για την
κατάργηση των ΝΟΜΕ ή για κάτι άλλο, επικαλούµενη ξανά τον
ΣΥΡΙΖΑ, ο οποίος ξεπούλησε µέρος του ΑΔΜΗΕ και του ΔΕΣΦΑ.
Ο ΣΥΡΙΖΑ, όµως, δεν είναι η Ελλάδα και κυβέρνησε µόλις για τεσ-
σεράµισι χρόνια, οπότε δεν δικαιούται η Κυβέρνηση να νοµιµο-
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ποιεί τις ενέργειές της συνέχεια επικαλούµενη το συγκεκριµένο
κόµµα.

Τέταρτον, εάν θα διευρύνει την κατάργηση της µονιµότητας
που προωθεί µε το σηµερινό νοµοσχέδιο για τους νέους προσ-
λαµβανόµενους στη ΔΕΗ και στο υπόλοιπο δηµόσιο.

Πέµπτον, γιατί δεν διεκδικεί τις αποζηµιώσεις που έχει δι-
καίωµα η Ελλάδα από τις γερµανικές αυτοκινητοβιοµηχανίες, για
τη γνωστή ως «dieselgate απάτη» τους µε τους ρύπους, όταν δεν
είµαστε µόνο η µοναδική χώρα που δεν το έχει κάνει, αλλά επι-
πλέον µας απειλεί η Ευρωπαϊκή Ένωση µε κυρώσεις αν δεν το
δροµολογήσουµε. Ακόµη και η ίδια η Γερµανία έχει αποζηµιωθεί
από τις δικές της αυτοκινητοβιοµηχανίες, µόνο η Ελλάδα δεν έχει
αποζηµιωθεί.

Το νοµοσχέδιο θα το καταψηφίσουµε επί της αρχής, κυρίως
για τα εξής άρθρα. Πρώτον, για το άρθρο 2, που αφορά την
αγορά παραγώγων. Όπως ήδη αναφέραµε στις επιτροπές, η Κυ-
βέρνηση ανοίγει κυριολεκτικά τον ασκό του Αιόλου. Κάτι ανά-
λογο συνέβη στις Ηνωµένες Πολιτείες και οδήγησε στο
σκάνδαλο της «ENRON». Θα καταθέσουµε αναφορικά µε το τι
συνέβη δυο άρθρα στα Πρακτικά, µήπως καταλάβει η Κυβέρ-
νηση το έγκληµα που πρόκειται να διαπράξει. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Βασίλειος Βιλιάρδος κατα-
θέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα άρθρα, τα οποία βρί-
σκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Από την άλλη πλευρά, ποιος θα το επιβλέπει; Το σκάνδαλο
«ENRON» οδήγησε σε µια από τις µεγαλύτερες χρεοκοπίες της
Αµερικής. Εδώ η Κυβέρνηση δεν κατάφερε να εµποδίσει τα σκάν-
δαλα στο µικρό ελληνικό Χρηµατιστήριο, όπως µε την «CRETA
FARMS» και τη «FOLIE FOLIE». Εκτός αυτού, οι εταιρείες θα επι-
βαρυνθούν µε επιπλέον έξοδα, αφού θα υποχρεωθούν να προσ-
λάβουν προσωπικό για τα παράγωγα. Εποµένως θα µεταφέρουν
το επιπλέον κόστος στους καταναλωτές. 

Δεύτερον, για το άρθρο 3, που αφορά το προσωπικό της ΔΕΗ,
που µεταξύ άλλων αναφέρονται προσλήψεις χιλίων πεντακοσίων
µεσαίων στελεχών εκτός ΑΣΕΠ από µια τριµελή επιτροπή. Ποιος
εγγυάται για την αµεροληψία, αφού θα είναι εκτός ΑΣΕΠ; Θα
είναι µια πειθήνια οµάδα υπαλλήλων που θα εξαρτώνται από τις
κυβερνητικές αλλαγές; Δεν θα ισχύει ο κανονισµός προσωπικού
και η επιχειρησιακή συλλογική σύµβαση. Πώς θα λειτουργήσει,
όµως, µέσα σε µια επιχείρηση µε 99% συνδικαλισµό; Δεν θα προ-
καλέσει έριδες;

Αναφέρω το συνολικό κόστος των προσλήψεων, τα 40 εκατοµ-
µύρια ευρώ ετήσια ή 2.200 ευρώ ανά άτοµο, αν διαιρέσουµε το
ποσό µε το 1.500. Φυσικά θα υπάρχουν µεγαλύτερες και µικρό-
τερες αµοιβές, αφού δεν είναι οριζόντια. 

Τρίτον, για το άρθρο 4, που αφορά προσλήψεις ορισµένου
χρόνου. Αφορούν µάλλον ογδόντα διευθυντές και γενικούς διευ-
θυντές, σύµφωνα µε τα άρθρα στα µέσα µαζικής ενηµέρωσης.
Με τι µισθό, σηµειώνοντας ότι έχουν απελευθερωθεί οι αµοιβές
από τον αναπτυξιακό νόµο; Ως συνολικό κόστος αναφέρονται τα
3,8 εκατοµµύρια ευρώ τον χρόνο ή 4.000 ευρώ ανά άτοµο το
µήνα, αν το διαιρέσουµε µε τα ογδόντα άτοµα. Όµως, ασφαλώς
ούτε εδώ οι αµοιβές είναι οριζόντιες.

Τέταρτον, για το άρθρο 5, που αναφέρεται στην τριµερή επι-
τροπή προσλήψεων µε τριετή θητεία. Γιατί είναι αλήθεια τριετής
η διάρκεια της επιτροπής; Μήπως για να ανανεώνεται πριν από
τις εκλογές; Ποιοι θα είναι οι τρεις που θα την απαρτίζουν και µε
ποια κριτήρια θα εγκρίνουν, από µόνοι τους; Πώς θα είναι αµε-
ρόληπτοι και δεν θα υφίστανται πιέσεις για ρουσφετολογικές
προσλήψεις;

Πέµπτον, για το άρθρο 12, που αφορά την τιτλοποίηση απαι-
τήσεων όπου δίνεται η δυνατότητα πώλησης απαιτήσεων της
ΔΕΗ κατά τα ισχύοντα στις τράπεζες. Πόσες θα πουληθούν; Με
τι τιµή; Για παράδειγµα, στο 3% της αξίας τους, όπως µε τα κα-
ταναλωτικά, χωρίς εξασφάλιση; Γιατί δεν προσφέρονται ανάλο-
γες εκπτώσεις στους οφειλέτες; 

Το µεγαλύτερο ποσοστό, βέβαια, αφορά τη ΔΕΗ και όχι τον
όµιλο, όπως είναι φυσικό. Ανέρχεται συνολικά στα 3,2 δισεκα-
τοµµύρια ευρώ εκ των οποίων το 1,94 δισεκατοµµύριο ευρώ είναι
µε καθυστέρηση ενός έτους, οπότε θεωρούνται κατά 98% χα-

µένα. Τι θα κερδίσουν οι εισπρακτικές, οι οποίες θα αναλάβουν
αυτή τη διαδικασία; 

Έκτον, για το άρθρο 16 µε τα υποάρθρα του, που αφορά τον
µετασχηµατισµό της ΔΕΠΑ. Εν προκειµένω, συνεχίζεται η τα-
κτική της διάσπασης και του ξεπουλήµατος, κάτι που απαξιώνει
τις εταιρείες που παραµένουν στο δηµόσιο, έως ότου ξεπουλη-
θούν και αυτές.

Στην περίπτωση του ΟΣΕ ξεπουλήθηκαν η «ΤΡΑΙΝΟΣΕ» και η
ΕΕΣΣΤΥ, που συγχωνεύονται, για να µετατραπούν σε ένα ιταλικό
µονοπώλιο µε δική µας κρατική επιχορήγηση 50 εκατοµµύρια
ευρώ ετήσια, χωρίς βελτίωση των υπηρεσιών τους, όπως θα κα-
ταθέσουµε στα Πρακτικά.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Βασίλειος Βιλιάρδος κατα-
θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Είναι απαράδεκτο επιπλέον να απαλλάσσεται η ΔΕΠΑ και οι
κλάδοι που αποσχίζονται από τα έξοδα µετατροπής, όπως είναι
τα συµβολαιογραφικά, οι φόροι κ.λπ.. Δεν πρέπει να συµβεί κάτι
τέτοιο, αφού χάνει έσοδα το δηµόσιο. Θα έπρεπε να επιβαρύ-
νουν τους ενδεχόµενους αγοραστές, ειδικά επειδή η µεταβίβαση
στο ΤΑΙΠΕΔ φαίνεται πως δροµολογείται δωρεάν. Τα ίδια ακρι-
βώς συνέβησαν µε τις µεταβιβάσεις των παγίων του δηµοσίου,
που κατέκρινε το Ελεγκτικό Συµβούλιο στον απολογισµό του
2017.

Το ΤΑΙΠΕΔ είναι ξένη επιχείρηση. Τα έξοδα µετατροπών θα
επιβάρυναν το ΤΑΙΠΕΔ και θα τα εισέπραττε το δηµόσιο. Έτσι,
το δηµόσιο χάνει τόσο τη συµµετοχή όσο και τα έξοδα της µετα-
τροπής. Τι λογική είναι αυτή; Γιατί ειδικά η ΔΕΣΦΑ Υποδοµών δη-
λαδή το FSRU Αλεξανδρούπολης µένει στο κράτος και εκτός
ΤΑΙΠΕΔ; Επειδή υπάρχουν αµερικανικά συµφέροντα που δεν θα
ήθελαν να εξαγοραστεί από άλλον η ΔΕΠΑ; Αυτό και µόνο δείχνει
τι είναι το ΤΑΙΠΕΔ, µια ξένη εταιρεία, µια εταιρεία που δεν είναι
ελληνική. 

Έβδοµον, για το άρθρο 24, που αφορά την εγκατάσταση φω-
τοβολταϊκών σε αγροτική γη. Γενικά δεν συµφωνούµε µε τη
χρήση αγροτικής γης για φωτοβολταϊκά. Εκτός αυτού, είναι προ-
βληµατικό το πώς θα µπορεί να περιοριστεί στο 1% της γης,
όπως προβλέπει ο νόµος. Τα φωτοβολταϊκά µέσα στα χωράφια
είναι κάτι που έχει τραυµατίσει τον Θεσσαλικό Κάµπο, ενώ έχουν
προκαλέσει και οικονοµικές ζηµίες όταν το µοντέλο δεν ήταν πια
κερδοφόρο. Τι θα γίνει µε τις εγκατεστηµένες µονάδες; Για πα-
ράδειγµα, η εγκατάσταση των ΕΛΠΕ ΑΠΕ στους Σοφάδες Καρ-
δίτσας, της τάξης των 9 MW, σε εκατόν σαράντα στρέµµατα
παραγωγικής γης ήταν απαράδεκτη. 

Όγδοον, για το άρθρο 27 σχετικά µε την ηλεκτροκίνηση, που
φαίνεται πως οι συντάκτες δεν είναι καθόλου ενήµεροι όσον
αφορά τις τεχνικές δυνατότητες και τις προοπτικές. Όσον αφορά
την παράγραφο 1, απορούµε ποιος έγραψε τον κανονισµό περί
της παρεµβολής τόσων πολλών φορέων. Ουσιαστικά έχουµε πα-
ρόχους και πρατήρια. Γιατί χρειάζεται ο φορέας διεκπεραίωσης
συναλλαγών; Κάποιος φορέας πληρωµών υπάρχει ούτως ή
άλλως. Μήπως θέλετε να είναι ειδικός για φορτιστές, έτσι ώστε
να χρεώνετε περισσότερο την κιλοβατώρα στα αυτοκίνητα; 

Σε σχέση µε την παράγραφο 4, απορούµε γιατί αποκλείετε τη
ΔΕΔΗΕ από την εγκατάσταση φορτιστών. Υπήρχε ήδη από πέ-
ρυσι σε εξέλιξη απόφαση για εγκατάσταση χιλίων πεντακοσίων
φορτιστών και εκατόν πενήντα στα νησιά, όπως θα καταθέσουµε
στα Πρακτικά.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Βασίλειος Βιλιάρδος κατα-
θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Ακόµη κι αν δεχθούµε ότι ακολουθείτε τις οδηγίες της Ευρω-
παϊκής Ένωσης, η πρόσφατη, από τις 5-6-2019, το επιτρέπει,
όταν δεν έχουν βρεθεί άλλες επιλογές από την αγορά. 

Το καταθέτουµε επίσης στα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Βασίλειος Βιλιάρδος κατα-

θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)
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Σε τι διαφέρει ο ΔΕΔΗΕ ή η ΔΕΗ από τα ΕΛΠΕ που έχουν πρα-
τήρια µέσω των ΕΚΟ; Στο ότι τα ΕΛΠΕ θα ανήκουν σύντοµα στον
κ. Λάτση εξ ολοκλήρου; Ίσα-ίσα, αποτελούν µια φθηνή και καλή
επιλογή. Τώρα τα πρατήρια ΕΚΟ τοποθετούν και φορτιστές. Κα-
νονικά θα έπρεπε να παρέχετε κίνητρα για περισσότερους φορ-
τιστές, αντί να αποκλείετε συµµετοχές. 

Να επιβληθεί η λειτουργία φορτιστών σε εθνικές οδούς και αυ-
τοκινητόδροµους, όπως προβλέπει το πρόγραµµα της Νέας Δη-
µοκρατίας. Να υπάρξει πρόνοια για εγκαταστάσεις φορτιστών
σε άδειες για νέες πολυκατοικίες, όπως προβλέπει το πρό-
γραµµα της Νέας Δηµοκρατίας. Να υπάρξει δέσµευση των ΟΤΑ
να καθορίσουν θέσεις για φορτιστές, όπως επίσης προβλέπει το
πρόγραµµα της Νέας Δηµοκρατίας, όλα αυτά βέβαια προεκλο-
γικά. 

Επίσης, θα µπορούσαν να δοθούν κίνητρα για την αγορά φορ-
τιστών και την εγκατάστασή τους σε πυλωτές πολυκατοικιών και
σε επαγγελµατικά κτήρια. Τέλος, θα έπρεπε να υπάρξει κάποιος
έλεγχος για τις χρεώσεις στην αγορά. Ήδη υπάρχουν παράπονα
για υψηλές χρεώσεις ή υψηλή προκαταβολική χρέωση στην
κάρτα.

Κλείνοντας θέλω να πω ότι υπάρχουν πολλά άλλα άρθρα στο
νοµοσχέδιο για τα οποία έχουµε επιφυλάξεις, όπως έχουµε ανα-
φέρει άλλωστε στις επιτροπές. Τα παραπάνω, όµως, είναι κάτι
περισσότερο από απαράδεκτα και θα πρέπει να τα αποσύρετε,
αν ενδιαφέρεστε για το καλό της Ελλάδας, παύοντας να σκύβετε
το κεφάλι στους Γερµανούς!

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥ-
ΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτη-
ρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής,
σαράντα οκτώ µαθητές και µαθήτριες και τέσσερις εκπαιδευτικοί
συνοδοί τους από το 3ο Γυµνάσιο Περιστερίου. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Παρακαλώ να έρθει στο Βήµα ο ειδικός αγορητής κ. Κρίτωνας
Αρσένης από το ΜέΡΑ25. 

ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το νοµοσχέδιο αυτό αποτελεί

µια «ακτινογραφία» της Κυβέρνησης. Αποτελεί «ακτινογραφία»,
γιατί καταργεί, όπως και τόσα άλλα νοµοσχέδια, τις συλλογικές
συµβάσεις, γιατί καταργεί έναν από τους τελευταίους θεσµούς
αµεροληψίας αυτής της χώρας, µια κοινή ευρωπαϊκή πρακτική,
που παλέψαµε τόσο στην Ελλάδα να καταφέρουµε, το ΑΣΕΠ. Νο-
µοσχέδιο-νοµοσχέδιο το διαλύετε. 

Επίσης, εισάγει για µία ακόµα φορά την ιδιωτικοποίηση, ανε-
ξαρτήτως αν είναι προς το συµφέρον του ελληνικού δηµοσίου,
αν είναι ζηµιογόνα η εταιρεία. Πρόκειται για ιδιωτικοποίηση που
συµφέρει µια τρίτη χώρα και τον ενδιάµεσο, που θα είναι κάποια
οικογένεια από την ελληνική ολιγαρχία. Και φέρνετε φωτογρα-
φικές διατάξεις, όπως σε κάθε άλλο νοµοσχέδιο.

Επειδή η ουσία του νοµοσχεδίου είναι η ιδιωτικοποίηση της
ΔΕΗ, θα ήθελα να αναφερθώ στην ιστορία της ΔΕΗ. Πώς φτά-
σαµε ως εδώ. 

Η ΔΕΗ δηµιουργήθηκε το 1950 και στην ουσία ήταν η κρατι-
κοποίηση τετρακοσίων δεκαπέντε εταιρειών από όλη τη χώρα.
Τριακόσιες πενήντα επτά ήταν ιδιωτικές και οι άλλες ήταν δηµο-
τικές. 

Ο λόγος που έγινε η ΔΕΗ ήτανε ακριβώς επειδή το κόστος για
τον πολίτη, για την επιχείρηση, ήταν τεράστιο. Επειδή δεν µπο-
ρούσαν να διαχειριστούν και να αναπτύξουν το δίκτυο αυτές οι
κατακερµατισµένες ιδιωτικές επιχειρήσεις. Δεν υπήρχαν οικονο-
µίες κλίµακας.

Η ιστορία ξεκινάει από το 1996, αλλά στην ουσία το 2000 η
ΔΕΗ γίνεται ανώνυµη εταιρεία και µπαίνει στο Χρηµατιστήριο
Αξιών Αθηνών. Σπάει στο κοµµάτι παραγωγής και των δικτύων
της υψηλής τάσης και της λιανικής στην πράξη, ΑΔΜΗΕ και
ΔΕΔΗΕ, και αρχίζουν και µπαίνουν στο «παιχνίδι» οι ιδιώτες, που

δεν είναι άλλοι από αυτούς που ελέγχουν οµάδες, κανάλια, που
έχουν σχέση µε συγκεκριµένους πολιτικούς. 

Το 2010 ιδρύεται ο Ελληνικός Σύνδεσµος Ανεξάρτητων Εται-
ρειών Ηλεκτρικής Ενέργειας. Μέλη του είναι οι: «ELPEDISON»,
«ΜΥΤΙΛΗΝΑΙΟΣ», «ΗΡΩΝ 2 ΒΟΙΩΤΙΑΣ», «ΚΟΡΙΝΘΟΣ POWER»,
«ΕΛΛΗΝΙΚΑ ΠΕΤΡΕΛΑΙΑ», «MOTOR OIL», δηλαδή οι γνωστοί και
µη εξαιρετέοι Μπόµπολας, Λάτσης, Βαρδινογιάννης, Μυτιλη-
ναίος και άλλοι. 

Επειδή, όµως, οι ιδιώτες παραγωγοί δεν µπορούσαν να αντα-
γωνιστούν τη ΔΕΗ, αυτό που έγινε είναι ότι η κυβέρνηση Καρα-
µανλή προχώρησε σε σταδιακές αυξήσεις τιµολογίων. 

Όµως, το µεγάλο «παιχνίδι» ξεκινάει µε τη δηµιουργία του µη-
χανισµού ανάκτησης µεταβλητού κόστους τρίτων παραγωγών.
Όπως λέει η ΔΕΗ σε δελτίο Τύπου της το 2013, «ο Μηχανισµός
Ανάκτησης Μεταβλητού Κόστους διασφαλίζει ένα προστατευ-
µένο οικονοµικό περιβάλλον στους τρίτους ηλεκτροπαραγωγούς
και επιτρέπει την αποζηµίωσή τους σε τιµές υψηλότερες από
αυτές που διαµορφώνονται στην ηµερήσια αγορά ηλεκτρικής
ενέργειας». Εκτός από αυτό, λειτούργησε και ο Μηχανισµός Δια-
σφάλισης Ισχύος Τρίτων Παραγωγών. 

Ιδιαίτερα για τον Μηχανισµό Ανάκτησης Μεταβλητού Κόστους
αυτό που είναι εντυπωσιακό είναι ότι εξασφάλιζε ότι οι ιδιώτες
θα καλύπτουν όλα τους τα έξοδα συν 10%. Ποιος δεν θα ήθελε
να επενδύσει σε κάτι τέτοιο, όταν ξέρει ότι ό,τι και να γίνει θα
κερδίσει 10% µέρα µπαίνει-µέρα βγαίνει;

Τέλος, ήρθαν οι ΝΟΜΕ στο πλαίσιο του τρίτου µνηµονίου, για
να επιβάλουν στη ΔΕΗ να πουλάει ακόµα φθηνότερα. 

Αυτό που είναι πάρα πολύ εντυπωσιακό µε τις ΝΟΜΕ είναι ότι,
ενώ χρησιµοποιήθηκαν θεωρητικά για να αυξηθεί στη λιανική ελ-
ληνική αγορά το ποσοστό των ιδιωτικών επιχειρήσεων, αυτό που
έγινε τελικά είναι ότι χρησιµοποιήθηκαν κυρίως για να εξάγουν
αυτές οι εταιρείες σε τέτοιον βαθµό, που το 2017 η ΡΑΕ έρχεται
και επιβάλλει έναν όρο στις ΝΟΜΕ ότι τουλάχιστον το 30% της
ποσότητας που θα αγοραστεί θα διατίθεται στην εσωτερική
αγορά.

Οπότε, την ίδια στιγµή που µεγάλο µέρος από το φθηνό ηλε-
κτρικό ρεύµα εξάγεται, οι εισαγωγές ρεύµατος στην Ελλάδα αυ-
ξάνονται, χωρίς να γνωρίζουµε ποια είναι η επίπτωση ούτε για
την οικονοµία ούτε για τις τιµές.

Βέβαια, οι ΝΟΜΕ τώρα καταργούνται, καθώς κανένας ιδιώτης
στον οποίο θέλετε να ιδιωτικοποιήσετε τη ΔΕΗ δεν πρόκειται να
επιδοτεί άλλους ιδιώτες. Όµως, η ΔΕΗ, δηλαδή όλοι εµείς οι κα-
ταναλωτές, επιδοτήσαµε τους ιδιώτες παραγωγούς να στήσουν
εταιρείες που τώρα, έχοντας χρεοκοπήσει µε αυτές τις πρακτι-
κές τη ΔΕΗ, θα αγοράσουν οι ίδιοι τη ΔΕΗ. 

Νοµίζω ότι η λύση στα οικονοµικά προβλήµατα της ΔΕΗ, τα
όποια είναι αυτά, θα ήτανε να προσφύγουµε στην Επιτροπή Αν-
ταγωνισµού και στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή Ανταγωνισµού, ζη-
τώντας την επιστροφή των επιδοτήσεων αυτών στη ΔΕΗ. Αυτό
και θα έπρεπε να κάνουµε. 

Όσον αφορά τα άρθρα, τις λεπτοµέρειες του νοµοσχεδίου,
όπως είπα, στο άρθρο 3 ανατρέπονται οι συλλογικές συµβάσεις -
και όντως υπάρχει θέµα αντισυνταγµατικότητας-, ώστε να προσ-
λαµβάνεται κάθε νέος εργαζόµενος εκτός συλλογικών
συµβάσεων, στην ουσία µε ένα καθεστώς αντίστοιχο των συµβα-
σιούχων ορισµένου χρόνου και των εργολαβικών εργαζοµένων, οι
οποίοι επίσης δεν καταργούνται. 

Παράλληλα, όποιος είναι φίλος και γνωστός µας, της Κυβέρ-
νησης δηλαδή, θα µπορεί να προσλαµβάνεται µε ένα διαφορε-
τικό πλαίσιο αµοιβών, ελεύθερο, που ξεπερνάει όσα έχει ορίσει
ο ν.4354/2015 για το πλαφόν των 1.631 ευρώ τον µήνα. 

Ήδη, οι επικεφαλής των εισηγµένων εταιρειών µε τον αναπτυ-
ξιακό νόµο που φέρατε και που απασχολούν πάνω από τρεις χι-
λιάδες εργαζόµενους µπορούσαν να έχουν ελεύθερη αµοιβή,
που ορίζεται από την κυβέρνηση. 

Τώρα, όµως, αυτό περνάει και σε όλους τους διευθυντές και
τους υποδιευθυντές, οι οποίοι, εκτός αυτών, θα µπορούν να
έχουν και µια λιµουζίνα και ό,τι αυτοκίνητο θέλουν, πέρα από
αυτά που ορίζει η υπουργική απόφαση του 2010, που ορίζει ότι
οι ανώτατοι κρατικοί αξιωµατούχοι θα πρέπει να έχουν αυτοκί-
νητα µικρού κυβισµού. 
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Συγκεκριµένα, ο Πρωθυπουργός πρέπει να έχει ως χίλια εξα-
κόσια κυβικά και κόστους 20.000 ευρώ και ο Πρόεδρος της Δη-
µοκρατίας ως χίλια τετρακόσια κυβικά και κόστους έως 18.000
ευρώ κ.ο.κ..

Για να είµαστε ειλικρινείς, περιµένουµε καινούργια σας τρο-
πολογία τελευταία στιγµή, όσον αφορά την κατάργηση των συλ-
λογικών συµβάσεων, καθώς η κινέζικη κρατική εταιρεία δικτύων,
η  «STATE GRID», η οποία κατέχει το 24% του ΑΔΜΗΕ, διαµή-
νυσε µέσω επιστολής στην Κυβέρνηση, µε καθαρές και αυστη-
ρές διατυπώσεις, να συµπεριληφθεί και ο ΑΔΜΗΕ, έστω την
τελευταία στιγµή, στην πλήρη απορρύθµιση του καθεστώτος
προσλήψεων.

Μας εντυπωσιάζει η τιτλοποίηση των ανεξόφλητων λογαρια-
σµών, καθώς ακολουθείτε το µοντέλο των κόκκινων δανείων, που
σηµαίνει ότι εταιρείες θα κυνηγάνε τα νοικοκυριά, που, λόγω της
οικονοµικής κρίσης, δεν µπόρεσαν να εξοφλήσουν τους λογα-
ριασµούς τους, ενώ η ΔΕΗ θα εισπράττει ένα µικρό µέρος αυτών
των οφειλών, µη µπορώντας να καλύψει τις δικές της ανάγκες.
Τα κέρδη, προφανώς, θα πάνε στους ιδιώτες.

Η Δηµόσια Επιχείρηση του Αερίου διασπάται και το ΤΑΙΠΕΔ
πουλάει το 65% των µετοχών της, δηλαδή πλήρης ιδιωτικοποί-
ηση, καθώς το υπόλοιπο 35% ανήκει αυτή τη στιγµή στα υπό
ιδιωτικοποίηση ΕΛΠΕ. Φωτοβολταϊκά µπαίνουν και στην αγροτική
γη, κάτι µε το οποίο διαφωνούµε, καθώς η αγροτική γη υψηλής
παραγωγικότητας, που λέτε ότι το 1% µπορεί να δοθεί στα φω-
τοβολταϊκά, είναι πάρα πολύ κρίσιµη για την προσαρµογή, για να
έχουµε γεωργική παραγωγικότητα απέναντι στην καλπάζουσα
κλιµατική αλλαγή, για να έχουµε αγροτική παραγωγή. Εισάγετε
την αγορά παραγώγων, µε τις στρεβλώσεις που ξέρουµε διε-
θνώς ότι προκαλεί. Έχουµε αστεία πρόστιµα για τη χειραγώγηση
της αγοράς ενέργειας. Οι προµήθειες στη ΔΕΗ και στις θυγατρι-
κές της θα είναι εκτός πλαισίου δηµόσιων προµηθειών. Δεν
υπάρχει λέξη για τη δίκαιη µετάβαση ούτε για το πού θα βρεθεί
η απαραίτητη χρηµατοδότηση. Φαντάζοµαι και γι’ αυτά θα µας
πείτε µετά το ’24. 

Όµως, έρχοµαι τώρα και στις τροπολογίες που µας φέρατε
και πραγµατικά, κύριε Υπουργέ, µας προκάλεσαν έκπληξη, παρ’
όλα αυτά που έχουµε δει ως τώρα. Θα θέλαµε τις απαντήσεις
σας, προσωπικά, τις δικές σας. Για τον «Αστέρα» Βουλιαγµένης
και ενώ έχει γίνει ο διαγωνισµός, έχει πουληθεί µε συγκεκριµέ-
νους όρους, αλλάζετε τους όρους. Επιτρέπετε τη σύσταση διη-
ρηµένων ιδιοκτησιών, οριζόντια και κάθετα. Αλλάζετε τους
όρους. Δηλαδή, ό,τι είχε γίνει µε το «Mall» και τον κ. Λάτση ξα-
ναγίνεται εδώ πέρα. Όσον αφορά τα ξενοδοχεία, αλλά και γε-
νικά, και πέρα από τα ξενοδοχεία, επιτρέπετε για την ανάθεση
συνοδών χρήσεων κτηρίων προσωρινής διαµονής, να γίνονται
αυτά στους υπόγειους χώρους ξενοδοχείων, συνοδά έργα σε πε-
ρισσότερα από ένα υπόγεια επίπεδα. Αυτό είναι συγκλονιστικό!
Ενισχύετε στην πράξη τα κτήρια-τούρτες σε όλη την Ελλάδα, δί-
νετε πάτηµα για να νοµιµοποιηθούν όλα αυτά που έχουν γίνει
στη Μύκονο. Είναι συγκλονιστικά αυτά. Διαλύετε όλο το θεσµικό
πλαίσιο, το οποίο θα έχει επίπτωση στο τοπίο, στον τουρισµό και
στην παράνοµη δραστηριότητα. Είναι δύο διατάξεις που πραγ-
µατικά θα ήθελα τη γνώµη σας, γιατί αν όχι σας χαρακτηρίζουν,
θα σας ακολουθήσουν σε όλη σας την πορεία.

Εµείς, προφανώς, καταψηφίζουµε το νοµοσχέδιο και τις πε-
ρισσότερες διατάξεις του. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΜέΡΑ25)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστώ κι εγώ,
κύριε συνάδελφε, και για τον χρόνο που κρατήσατε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, προχωράµε στη συζήτηση της
ένστασης αντισυνταγµατικότητας. Είστε έτοιµοι ή θέλετε να κα-
θυστερήσουµε λίγο, αν υπάρχει οµοφωνία;

ΦΙΛΙΠΠΟΣ ΦΟΡΤΩΜΑΣ: Ας ξεκινήσουµε σε λίγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Συµφωνείτε, λοι-

πόν, να καθυστερήσουµε λίγο. Να µπω στους οµιλητές.
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Πόσο να καθυστερήσουµε, κύριε

Πρόεδρε;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Θα το ακούσουν

οι συνάδελφοι και θα έρθουν, φαντάζοµαι. Έχει γίνει αυτό κι

άλλη φορά. Αν θέλετε όµως να ξεκινήσει η λέγουσα και ο αντι-
λέγων κανένα πρόβληµα. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος
και Ενέργειας): Να µιλήσουν δυο-τρεις οµιλητές, κύριε Πρό-
εδρε. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Ας ξεκινήσουµε, κύριε Πρό-
εδρε, µε δυο-τρεις οµιλητές.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, υπάρχει πρόβληµα µ’
αυτό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Παρακαλώ, κύριε
Λοβέρδο, πείτε µου.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Έχουµε διαµορφώσει το πρόγραµµά
µας µε βάση και τον Κανονισµό. Περιµέναµε, επειδή ακούγαµε
ότι θα γίνει ένσταση, το πρωί, µε την έναρξη, αλλά ο Κανονισµός
επιτρέπει και στη συνέχεια της διαδικασίας, εφόσον έχουµε ενι-
αία συζήτηση επί της αρχής και επί των άρθρων. Εντάξει. Αλλά
πρέπει να υπάρχει και µεταξύ µας µια κατανόηση. Λειτουργούν
ταυτόχρονα επιτροπές, αύριο µπαίνει το φορολογικό, έχουµε συ-
σκέψεις των Κοινοβουλευτικών Οµάδων. Πείτε µας µια ώρα. Δη-
λαδή τώρα µας λέτε µετά από έξι οµιλητές. Δεν γίνεται. Εµείς θα
φύγουµε, δεν προλαβαίνουµε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Θέλετε να πούµε
12.30’ το µεσηµέρι;

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Γιατί δεν λέµε τώρα; 12.30’ το µεση-
µέρι δεν µπορούµε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Να αρχίσουµε
τώρα; Άρα, λοιπόν, θα αρχίσουµε µε τη λέγουσα και τον αντιλέ-
γοντα.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΣΠΗΛΙΟΣ) ΛΙΒΑΝΟΣ: Αν µπο-
ρούµε να βάλουµε δύο οµιλητές και να ξεκινήσουµε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ωραία, δεν έχουµε
πρόβληµα. Θα ξεκινήσουµε µε τη λέγουσα. Είναι δύο οι υπογρά-
φουσες, νοµίζω η κ. Αχτσιόγλου θα µιλήσει. Μετά θα συνεχίσει
ο αντιλέγων, ο κ. Πλεύρης, θα έρθει στο µεταξύ. Και στη συνέ-
χεια θα µπούµε στους Κοινοβουλευτικούς Εκπροσώπους. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΣΠΗΛΙΟΣ) ΛΙΒΑΝΟΣ: Συµφωνώ
και καταλαβαίνω αυτό το οποίο λέτε και καταλαβαίνω αυτό το
οποίο θέλετε κι εσείς. Απλώς, επειδή έχουµε τρεις επιτροπές
ταυτόχρονα, αυτή τη στιγµή, να ειδοποιήσουµε τουλάχιστον τον
αντιλέγοντα, ο οποίος είναι µέλος µιας επιτροπής, να έρθει να
ακούσει την κ. Αχτσιόγλου, γιατί δεν θα ήταν και σωστό να απαν-
τάει χωρίς να την ακούσει. Έτσι δεν είναι; Άρα, αν µπορούµε να
προχωρήσουµε τη διαδικασία, να µπουν δυο-τρεις οµιλητές. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Εντάξει. Μας
ακούνε και ενδεχοµένως να έρθουν. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, εµείς πάντως δεν
προλαβαίνουµε έτσι. Θα το κάνετε χωρίς εµάς.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να
έχω τον λόγο;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ένας-ένας, παρα-
καλώ. Σας ακούσαµε, κύριε Λοβέρδο. 

Κύριε Τζανακόπουλε, έχετε τον λόγο.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, εντάξει,

εγώ κατανοώ τα διάφορα οργανωτικά προβλήµατα που υπάρ-
χουν. Όµως κάποια στιγµή και το Προεδρείο πρέπει να καταλά-
βει -και δεν µιλάω προσωπικά σε εσάς- ότι δεν µπορεί να
συνεδριάζει η Ολοµέλεια, την ίδια στιγµή να τρέχουν τρεις επι-
τροπές, εκ των οποίων µία είναι η Επιτροπή Περιβάλλοντος, που
επί της ουσίας έχει καίριο ρόλο να παίξει στο σηµερινό νοµοσχέ-
διο. Δηλαδή έχει γίνει µία εκτεταµένη κακή διαχείριση του χρό-
νου όλο το προηγούµενο διάστηµα και ειλικρινά δεν κατανοώ για
ποιον λόγο υποβάλλει το Προεδρείο όλους τους Βουλευτές σε
αυτή τη διαρκή κατάσταση ασυνεννοησίας.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Έχετε δίκιο.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΣΠΗΛΙΟΣ) ΛΙΒΑΝΟΣ: Συµφωνώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κύριε Τζανακό-

πουλε, ετέθη και το θέµα αυτό και στη Διάσκεψη των Προέδρων
και θα αντιµετωπιστεί.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Μα, δεν αντιµετωπίστηκε! Και το
ερώτηµα είναι υποτιµάτε το νοµοσχέδιο, τον Υπουργό, εµάς;
Ποιον υποτιµάτε;
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ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Εγώ νοµίζω ότι είµαστε
έτοιµοι αυτή τη στιγµή να ξεκινήσουµε. Έχει έρθει ο αντιλέγων
από ό,τι καταλαβαίνω. Αλλά αυτό δεν είναι ευθύνη της Κοινοβου-
λευτικής Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ. Είναι ευθύνη του Προεδρείου, για
τον τρόπο µε τον οποίο οργανώνει τις εργασίες της Βουλής. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ακούστε, για να
το λύσουµε το θέµα αυτό. Ετέθη αυτό ακριβώς το θέµα στη Διά-
σκεψη των Προέδρων και από εδώ και πέρα ο κύριος Πρόεδρος
της Βουλής έχει αναλάβει πρωτοβουλίες, ούτως ώστε να µη συµ-
πίπτουν, πολύ περισσότερο που η επιτροπή που συνεδριάζει έχει
σχέση και µε το νοµοσχέδιο. Εντάξει, είναι αντιληπτό, θα προχω-
ρήσουµε τώρα και θα δοθεί η ευκαιρία να έρθουν και οι συνά-
δελφοι.

Η κ. Αχτσιόγλου έχει τον λόγο.
ΕΦΗ ΑΧΤΣΙΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Καταθέσαµε από την Κοινοβουλευτική Οµάδα του ΣΥΡΙΖΑ έν-

σταση αντισυνταγµατικότητας στο νοµοσχέδιο που συζητάµε σή-
µερα, διότι το άρθρο 3 παράγραφος 5 του νοµοσχεδίου εγείρει
πολύ σοβαρούς προβληµατισµούς αναφορικά µε τη συµβατό-
τητά του µε αρχές και δικαιώµατα του Συντάγµατος. 

Τι λέει το άρθρο 3 παράγραφος 5; Ουσιαστικά λέει ότι όσοι
προσληφθούν στη ΔΕΗ από την ηµεροµηνία ψήφισης του νόµου
και µετά δεν θα καταλαµβάνονται από την ισχύουσα επιχειρη-
σιακή συλλογική σύµβαση εργασίας, η οποία είναι ενεργή και η
οποία έχει διάρκεια ισχύος µέχρι το 2021, και θα υπόκεινται άρα
στα ελάχιστα του νόµου, δηλαδή θα έχουν πολύ διαφορετικούς,
δυσµενέστερους, και µισθούς αλλά και όλους εργασίας, δηλαδή
θα έχουν δυσµενέστερο καθορισµό των αδειών τους, των επιδο-
µάτων τους κ.λπ.. 

Η πρόβλεψη αυτή του νοµοσχεδίου προσκρούει, όπως είπα,
σε βασικές αρχές και δικαιώµατα του Συντάγµατος. Προσκρούει
τόσο στην αρχή της ισότητας όσο και στη συνδικαλιστική ελευ-
θερία και την έκφανσή της στη συλλογική αυτονοµία. Σε ό,τι
αφορά την αρχή της ισότητας, άρθρο 4 παράγραφος 1, είναι αυ-
τονόητο ότι ο νοµοθέτης δεσµεύεται από την αρχή αυτή να µην
ιδρύει αδικαιολόγητες διακρίσεις και να µη δηµιουργεί καταστά-
σεις, οι οποίες παράγουν αδικαιολόγητες και αυθαίρετες ανισό-
τητες. Ειδικά η αρχή αυτή στην έκφρασή της στο εργατικό δίκαιο
σηµαίνει ότι δεν µπορεί να υπάρχει αδικαιολόγητη µεταχείριση,
δυσµενέστερη οµοίων καταστάσεων και µάλιστα αυθαίρετη. Με
το νοµοσχέδιο εδώ και τη διάταξη που ανέφερα, το άρθρο 3 πα-
ράγραφος 5, γίνεται ακριβώς αυτό που το Σύνταγµα απαγορεύει,
δηλαδή ο νοµοθέτης ιδρύει δυσµενή διάκριση µεταξύ εργαζοµέ-
νων, δύο ταχύτητες εργαζοµένων, για να το πω πιο απλά: αυτοί
οι οποίοι έχουν προσληφθεί πριν από την ψήφιση του νόµου και
αυτοί οι οποίοι θα προσληφθούν µετά την ψήφιση του νόµου.
Άρα έχουµε εργαζόµενους δύο ταχυτήτων. Ιδρύει µια δυσµενή
διάκριση για τους νεοπροσλαµβανόµενους και µάλιστα εντελώς
αυθαίρετη, καθώς αυτή η δυσµενής διάκριση θα εξαρτάται από
µόνο το τυχαίο γεγονός τού πότε έγινε η πρόσληψή τους, αν
έγινε πριν από την ψήφιση του νόµου ή µετά.

Άρα και το κριτήριο για τη διάκριση είναι εντελώς αυθαίρετο.
Δεν συνδέεται καθ’ οιονδήποτε τρόπο µε τα προσόντα ή την ερ-
γασία που παρέχεται. Προσβάλλει δε η ρύθµιση αυτή και την ει-
δικότερη έκφανση της αρχής της ισότητας που έχουµε στο
άρθρο 22, παράγραφος 1 και η οποία µιλάει για ίση αµοιβή, για
ίση εργασία. Εδώ, ουσιαστικά, καθιερώνονται µε το νοµοσχέδιο
αυθαίρετες διακρίσεις εις βάρος εργαζοµένων, οι οποίοι θα βρί-
σκονται, αντικειµενικά, σε όµοια κατάσταση. Δηλαδή, θα έχουµε
εργαζόµενους οι οποίοι θα παρέχουν ακριβώς την ίδια εργασία,
ακριβώς στο ίδιο πόστο, ακριβώς στην ίδια υπηρεσία, µε ακριβώς
τα ίδια τυπικά και ουσιαστικά προσόντα και οι οποίοι θα λαµβά-
νουν διαφορετικούς µισθούς, διαφορετικές αποδοχές, καλύτε-
ρες οι προσληφθέντες πριν της σηµερινής ψήφισης του
νοµοσχεδίου -υποθέτω- και χειρότερες αποδοχές οι από δω και
πέρα.

Προσκρούει, όµως, η διάταξη αυτή και σε ένα άλλο συνταγ-
µατικό δικαίωµα, εξίσου ισχυρό και σοβαρό, που αφορά τη συν-
δικαλιστική ελευθερία και το άρθρο 23 παράγραφος 1 του
Συντάγµατος. Η συνδικαλιστική ελευθερία σηµαίνει ότι πρέπει να
προστατεύονται οι δράσεις των συνδικαλιστικών οργανώσεων

εργοδοτών-εργαζοµένων, αλλά και τα µέσα για τη δράση αυτή.
Όταν λέµε τα µέσα για τη δράση αυτή εννοούµε τις συλλογικές
διαπραγµατεύσεις και τις συλλογικές συµβάσεις εργασίας.

Το νοµοσχέδιο εδώ έρχεται και παρεµβαίνει, όπως είπα, σε
ισχύουσα επιχειρησιακή συλλογική σύµβαση εργασίας και ου-
σιαστικά έρχεται ο κρατικός νοµοθέτης να ορίσει τι θα συµβαίνει
µε την επιχειρησιακή αυτή συλλογική σύµβαση. Και λέει ότι αυτή
δεν θα εφαρµόζεται για ένα µεγάλο τµήµα εργαζοµένων, θα
εφαρµόζεται για κάποιους άλλους. Έρχεται, δηλαδή, ο κρατικός
νοµοθέτης να επιλέξει ο ίδιος τι ακριβώς θα συµβεί µε τη συλλο-
γική σύµβαση εργασίας.

Έχουµε µία καθαρή προσβολή του δικαιώµατος της συλλογι-
κής αυτονοµίας. Διότι η συλλογική αυτονοµία δεν είναι τίποτα
άλλο παρά το δικαίωµα εργοδοτών και εργαζοµένων να συµφω-
νούν οι ίδιοι, ελεύθεροι -και εδώ είναι το κρίσιµο, αυτό υπογραµ-
µίζω- από παρεµβάσεις τρίτων και δη της κρατικής εξουσίας,
τους όρους που θα αφορούν την εργασία τους.

Υπάρχει κι ένα επιπλέον σηµείο εδώ, διότι και το άρθρο 22, πα-
ράγραφος 2 του Συντάγµατος λέει ότι η συλλογική αυτονοµία
έχει προτεραιότητα έναντι της κρατικής ρύθµισης. Δηλαδή, ο νο-
µοθέτης, αφού ορίσει ένα ελάχιστο πλαίσιο προστασίας της ερ-
γασίας, µετά οφείλει να απέχει, οφείλει να αφήσει τη ρύθµιση
των όρων εργασίας στις συλλογικές συµβάσεις εργασίας και
οφείλει να παρεµβαίνει µόνο επικουρικά, δηλαδή όταν η συλλο-
γική αυτονοµία δεν λειτουργεί. Απαγορεύει δε σε κάθε περί-
πτωση, όταν έχουµε συλλογική σύµβαση ενεργή, να παρεµβαίνει
ο νοµοθέτης και να αφαιρεί περιεχόµενο µέσα από τη συλλογική
σύµβαση εργασίας. Αυτό, σε κάθε περίπτωση, είναι συνταγµα-
τικά ανεπίτρεπτο και είναι αυτό το οποίο ακριβώς κάνει το παρόν
νοµοσχέδιο.

Θέλω να προλάβω δύο ζητήµατα, γιατί είναι εξαιρετικά πιθανό
να προβληθούν. Πρώτον, το ζήτηµα του δηµοσίου συµφέροντος.
Είναι πάρα πολύ συχνό να επικαλείται η πολιτική ηγεσία το δη-
µόσιο συµφέρον, προκειµένου να δικαιολογήσει παρεµβάσεις και
περιορισµούς σε δικαιώµατα συνταγµατικά και αρχές. Διότι νο-
µίζω ότι η προσβολή των δικαιωµάτων εδώ είναι πρόδηλη. Άρα
δεν νοµίζω ότι κανείς θα αµφισβητήσει ότι υπάρχει αυτή η προ-
σβολή. Είναι το πιο πιθανό να προβάλει κανείς το δηµόσιο συµ-
φέρον.

Κοιτάξτε όµως. Το δηµόσιο συµφέρον -και αυτό είναι εν γένει
αποδεκτό και από τη συνταγµατική θεωρία- δεν µπορεί να γίνεται
δεκτό ως µία γενική και αόριστη επιφύλαξη σε κάθε δικαίωµα και
σε κάθε αρχή του Συντάγµατος, όπως µάλιστα προσδιορίζεται
εκάστοτε από την πολιτική ηγεσία. Αν συνέβαινε αυτό, τότε τα
συνταγµατικά δικαιώµατα και οι αρχές δεν θα ήταν υπέρ της κα-
νονιστικής ισχύος αρχές, αλλά θα ήταν µέσα προς την εξυπηρέ-
τηση πολιτικών προτεραιοτήτων. Άρα σε καµµία περίπτωση δεν
µπορούµε να θεωρούµε ότι ο δηµόσιο συµφέρον είναι µία γενική
και αόριστη επιφύλαξη προς όλα τα δικαιώµατα και προς όλες
τις αρχές του Συντάγµατος.

Το δεύτερο είναι ότι ειδικά σε ό,τι αφορά τη συλλογική αυτο-
νοµία και τη συνδικαλιστική ελευθερία, υπάρχει µία ακόµη ειδι-
κότερη συσχέτιση µε το δηµόσιο συµφέρον. Η συλλογική
αυτονοµία και οι συλλογικές συµβάσεις εργασίας, ακριβώς
επειδή είναι το αποτέλεσµα της εξισορρόπησης αντιτιθέµενων
συµφερόντων εργοδοτών-εργαζοµένων, βρίσκουν ένα σηµείο
ισορροπίας µέσα από τη συλλογική σύµβαση εργασίας, θεωρεί-
ται ακριβώς µηχανισµός συγκεκριµενοποίησης δηµοσίου συµφέ-
ροντος. Ουσιαστικά η συλλογική σύµβαση εργασίας είναι ένας
µηχανισµός αποτύπωσης δηµοσίου, κοινωνικού συµφέροντος.
Άρα -ένα παραπάνω- είναι ανεπίτρεπτο να επικαλείται κανείς το
δηµόσιο συµφέρον για να παρακάµψει µία συλλογική σύµβαση
εργασίας και µια συλλογική συµφωνία. 

Το τρίτο ειδικότερο ζήτηµα σε ό,τι αφορά το δηµόσιο συµφέ-
ρον και τη συλλογική συνδικαλιστική ελευθερία είναι το εξής.
Εκεί όπου ο νοµοθέτης ήθελε το δηµόσιο συµφέρον να αποτελεί
περιορισµό ή επιφύλαξη σε ένα δικαίωµα, το όρισε ρητά και
ιδίως τις συνδικαλιστικές ελευθερίες. Ρητά έχει ορίσει, για πα-
ράδειγµα, στο άρθρο 23, παράγραφος 2 για την απεργία ότι εκεί
πρέπει να υπάρχει ένας περιορισµός, προκειµένου να λειτουρ-
γούν οι δηµόσιες επιχειρήσεις κοινής ωφέλειας. Άρα εκεί όπου
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το ήθελε ο συντακτικός νοµοθέτης, το είχε προβλέψει ρητά και
να το επεκτείνουµε, εν γένει, ως επιφύλαξη σε όλα τα δικαιώ-
µατα, είναι επίσης συνταγµατικά ανεπίτρεπτο.

Να επισηµάνω εδώ ότι και η Επιστηµονική Υπηρεσία της Βου-
λής στον έλεγχο που έκανε στο νοµοσχέδιό σας, κύριε Υπουργέ,
αναφορικά µε τη συµβατότητά του µε το Σύνταγµα, διαβλέπει ότι
υπάρχει πρόβληµα συνταγµατικότητας ακριβώς στο άρθρο αυτό
και στην παραβίαση της συλλογικής αυτονοµίας. Μάλλον απο-
δέχεται ότι συντρέχει κάποια µορφή δηµοσίου συµφέροντος,
αλλά λέει ότι σε κάθε περίπτωση παραβιάζεται η αρχή της ανα-
λογικότητας. Άρα και η Επιστηµονική Υπηρεσία της Βουλής δια-
γιγνώσκει σοβαρό συνταγµατικό ζήτηµα.

Να κλείσω λέγοντας ότι δεν νοµίζω πως χρειάζεται να πω για
τους µη γνωρίζοντες εργατικό δίκαιο ότι µία συλλογική σύµβαση
εργασίας δεν καταλαµβάνει µόνο τα µέλη των συνδικαλιστικών
οργανώσεων που υπογράφουν τη συλλογική σύµβαση. Μία συλ-
λογική σύµβαση εργασίας είναι ουσιαστικός νόµος. Άρα κατα-
λαµβάνει τους πάντες. Έχει άµεση κανονιστική ισχύ και
καταλαµβάνει ακόµη και όσους δεν είναι µέλη της συνδικαλιστι-
κής οργάνωσης, άρα και όσους τυχόν θα προσληφθούν αύριο.
Το λέω, επικουρικά, για κάποιους που δεν γνωρίζουν ειδικότερες
πτυχές του εργατικού δικαίου. 

Άρα έχουµε µία ξεκάθαρη παρέµβαση εδώ σε θεµελιώδη συν-
ταγµατικά δικαιώµατα και αρχές, την αρχή της ισότητας και της
συλλογικής αυτονοµίας. Έχουµε το ίδιο πρόβληµα ακριβώς και
διότι το νοµοσχέδιό σας προβλέπει ότι αυτά θα ισχύουν και για
τους κανονισµούς εργασίας. Άρα και εκεί έχουµε ευθεία προ-
σβολή της συλλογικής αυτονοµίας. 

Πρόκειται για µία κατάφωρα αντισυνταγµατική διάταξη και η
άποψη της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ είναι ότι πρέ-
πει οπωσδήποτε να αποσυρθεί.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Τον λόγο έχει ο
αντιλέγων από πλευράς της Νέας Δηµοκρατίας κ. Πλεύρης.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Κύριοι συνάδελφοι, άκουσα µε προ-
σοχή την ένσταση, την οποία υπέβαλε η κυρία συνάδελφος για
λογαριασµό της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ, αναφο-
ρικώς µε την τυχόν αντισυνταγµατικότητα, η οποία εδράζεται,
πρωτίστως, στο ότι παραβιάζεται η αρχή της ίσης µεταχείρισης.

Πράγµατι, επί της αρχής εφαρµόζεται η αρχή της ίσης µετα-
χείρισης όταν έχουµε εργαζοµένους οι οποίοι παρέχουν την ίδια
εργασία. Όµως, υπάρχει µία πάγια νοµολογία του Αρείου Πάγου,
η οποία µάλιστα ξεκινά από το 1979 και υπάρχει και επίκαιρη νο-
µολογία. Στην προσπάθειά της µάλιστα η κυρία συνάδελφος να
µας προλάβει, ουσιαστικά και η ίδια αντιλαµβάνεται ότι υπάρ-
χουν εξαιρέσεις από τη συγκεκριµένη αρχή.

Ποιες είναι αυτές οι εξαιρέσεις; Διαβάζω επί λέξει την από-
φαση 595/2006 του Αρείου Πάγου: «Διαφοροποιήσεις ωστόσο
της εν λόγω αµοιβής επιτρέπονται, επί εκουσίων µεν παροχών
όταν αυτές είναι δίκαιες και εύλογες, ως δικαιολογηµένες από
τη συνδροµή ειδικού και σοβαρού, κατ’ αντικειµενική κρίση,
λόγου, επί νοµοθετικών δε ρυθµίσεων…», όπως είναι εδώ, «…αν
επιβάλλονται από λόγους γενικότερους κοινωνικού ή δηµόσιου
συµφέροντος». Είναι επαναλαµβανόµενη διατύπωση του Αρείου
Πάγου σε σειρά αποφάσεων. 

Πέρα, όµως, από αυτό, ο ίδιος ο Άρειος Πάγος -θα έρθουµε
και στα θέµατα αν υπάρχει δηµόσιο κοινωνικό συµφέρον- απο-
δέχεται σε σειρά αποφάσεών του το εξής. Αποδέχεται ότι επι-
τρέπονται διαφοροποιήσεις υπαλλήλων ως προς τη µισθοδοσία
τους, όταν αυτοί έχουν προσληφθεί σε διαφορετικούς χρόνους
και κάτω από διαφορετικές συνθήκες. 

Διαβάζω την απόφαση 543/2004 του Αρείου Πάγου, που επα-
ναλαµβάνεται πάλι σε σειρά αποφάσεων, η οποία λέει: «Τέτοια
εξαίρεση ενός µισθωτού δικαιολογείται…», λέει τους λόγους, «…
καθώς και όταν προσλήφθηκαν σε διαφορετικούς χρόνους, µε
άλλες προϋποθέσεις, η συνδροµή των οποίων διαφοροποιεί τις
συνθήκες υπό τις οποίες παρέχεται η εργασία του ευνοηθέντος
µισθωτού». 

Σωστά, λοιπόν, παγίως, τι θέλει η νοµολογία του Αρείου
Πάγου; Δεν θέλει να βλαφθεί ο µισθωτός ο οποίος υπάρχει, αλλά

αν έχουν αλλάξει οι συνθήκες και αυτό είναι δικαιολογηµένο,
µπορεί να υπάρχουν διαφορετικοί όροι γι’ αυτούς οι οποίοι ανα-
λαµβάνουν υπηρεσία.

Πάµε να δούµε τώρα τι γίνεται. Σε τι κατάσταση βρίσκεται η
ΔΕΗ; Η ΔΕΗ βρίσκεται σε µία κατάσταση όπου γίνονται σοβαρές
προσπάθειες να διασωθεί ως επιχείρηση. Είναι δυνατόν να συ-
ζητήσουµε ότι αυτό δεν συνιστά λόγο δηµόσιου και κοινωνικού
συµφέροντος; Στις θέσεις για το πώς θα διασωθεί η επιχείρηση
µπορεί να υπάρχουν διαφορετικές προσεγγίσεις. 

Επί της αρχής, όµως, µπορούµε να πούµε ότι η διάσωση αυτής
της επιχείρησης και ο τρόπος µε τον οποίο αυτή θα λειτουργεί
από δω και πέρα, δεν συνιστά λόγο δηµόσιου και κοινωνικού
συµφέροντος, όπως µας το επιτάσσει η νοµολογία του Αρείου
Πάγου;

Επιπλέον, µε ποιες συνθήκες προσλήφθηκαν εργαζόµενοι στη
ΔΕΗ το 1990, το 1995 και το 2000 και µε ποιες προϋποθέσεις
είναι τώρα; Θέλετε να δούµε την κατάσταση στην οποία βρίσκε-
ται η χώρα όλο αυτό το διάστηµα κι αν είναι ίδιες οι συνθήκες;
Προφανώς και δεν είναι ίδιες οι συνθήκες οι οποίες επικρατού-
σαν τότε µε τις συνθήκες που επικρατούν τώρα. 

Επιπλέον, όµως, η επιχείρηση είναι στην ίδια κατάσταση; Μπο-
ρείτε να συγκρίνετε προσλήψεις που έγιναν σε εποχή που η ΔΕΗ
είχε µονοπώλιο στην ενέργεια και, ουσιαστικά, το βασικό της
πλεονέκτηµα ήταν οι λιγνιτικές µονάδες που υπήρχαν, µε τις συν-
θήκες που υπάρχουν τώρα, όπου πλέον η ΔΕΗ βρίσκεται σε ένα
πλαίσιο ανταγωνισµού, ανταγωνίζεται άλλες επιχειρήσεις οι
οποίες υπάρχουν και πρέπει να λειτουργήσει σε ένα πλαίσιο αµι-
γούς ιδιωτικού δικαίου;

Τι λέµε, λοιπόν, τώρα; Προφανέστατα αφ’ ενός υπάρχουν οι
λόγοι δηµόσιου και κοινωνικού συµφέροντος, επιπλέον δεν τίθε-
ται θέµα -σε καµµία περίπτωση- ότι είναι ίδιες οι συνθήκες µε τις
οποίες έγιναν οι προσλήψεις τότε, µε τις συνθήκες µε τις οποίες
θα γίνουν οι προσλήψεις από εδώ και πέρα, µπαίνουν ασφαλιστι-
κές δικλίδες µε τη ρύθµιση της εργατικής νοµοθεσίας η οποία
υπάρχει, η νοµολογία είναι πάγια στη συγκεκριµένη περίπτωση -
και εµείς αναφερθήκαµε σε συγκεκριµένες αποφάσεις του
Αρείου Πάγου, οι οποίες υπάρχουν- και γενικότερα υπάρχει και
η νοµολογία πως όταν γίνεται αναδιάρθρωση επιχειρήσεων,
όπως είναι αυτή, η 642/88, µπορούν να υπάρχουν τέτοιες ρυθµί-
σεις.

Η ουσία, λοιπόν, ποια είναι τώρα; Ότι η αντισυνταγµατικότητα
αυτή δεν ευσταθεί, είναι αντίθετη µε τη διαµορφωµένη νοµολο-
γία του Αρείου Πάγου, η οποία υπάρχει και δεν θα στηριχθεί. Αν-
τιθέτως, αντιλέγουµε και δεν υπάρχει κανένας λόγος για να
στηριχθεί. 

Εάν, όµως, πάµε και στην ευρύτερη πολιτική εικόνα, είναι θρά-
σος αυτό το οποίο κάνετε σήµερα εδώ πέρα. Διότι, αν γίνεται
αυτή η κουβέντα σήµερα, είναι γιατί εσείς τη ΔΕΗ τη φέρατε σε
µία κατάσταση να διαλυθεί και να κινδυνεύει όλος ο κόσµος ο
οποίος βρίσκεται εκεί πέρα!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

Και είναι θράσος εσείς, που φέρατε τη ΔΕΗ στο χείλος του
γκρεµού, να κινδυνεύει και να γίνονται προσπάθειες αναδιάρ-
θρωσης και σωτηρίας της, να έρχεστε εδώ πέρα και να λέτε για
τους ανθρώπους οι οποίοι θα προσληφθούν. Και, προφανώς,
αυτοί οι άνθρωποι θα βρίσκονται µε τους όρους της εργατικής
νοµοθεσίας -όπως είναι θα είναι και οι συνάδελφοί τους σε αντί-
στοιχες υπηρεσίες οι οποίες θα υπάρχουν ως προς τους µισθο-
λογικούς κανόνες- δεν θα θίγονται τα δικαιώµατά τους και µε το
σηµερινό νοµοσχέδιο και τις ρυθµίσεις τις οποίες φέρνουµε, δια-
σφαλίζουµε αφ’ ενός τους εργαζόµενους που ήδη υπάρχουν µε
τις συνθήκες που υπάρχουν και αφ’ ετέρου, το να υπάρξουν νέοι
εργαζόµενοι υπό την επίβλεψη του ΑΣΕΠ, που θα γίνουν οι προσ-
λήψεις τους, προκειµένου να µπορέσει να λειτουργήσει η ΔΕΗ
σε ένα ανταγωνιστικό περιβάλλον και να την επαναφέρουµε στην
κατάσταση, την οποία εσείς παραλάβατε. Παραλάβατε µία ΔΕΗ
υγιή και παραδώσατε µία ΔΕΗ διαλυµένη.

Εµείς, λοιπόν, και ο Υπουργός έχει αυτό το χρέος και συνεπώς
σας καλώ να καταψηφίσετε την ένσταση αντισυνταγµατικότητας.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

5854 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Τον λόγο θα
δώσω τώρα στους Κοινοβουλευτικούς Εκπροσώπους. 

Ο κ. Λιβανός έχει τον λόγο.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΣΠΗΛΙΟΣ) ΛΙΒΑΝΟΣ: Θα µι-

λήσω τελευταίος, κύριε Πρόεδρε.
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Να γίνει αναστροφή.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ωραία. Συνηθίζε-

ται και αυτό. Έχει γίνει.
Τον λόγο έχει η κ. Φωτεινή Μπακαδήµα από το ΜέΡΑ25.
ΦΩΤΕΙΝΗ ΜΠΑΚΑΔΗΜΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Ως ΜέΡΑ25 συµφωνούµε µε την ένσταση αντισυνταγµατικό-

τητας, που καταθέτει η Κοινοβουλευτική Οµάδα του ΣΥΡΙΖΑ ανα-
φορικά µε το άρθρο 3 του νοµοσχεδίου, γιατί αφ’ ενός καταπατά
την ορισµένη από το Σύνταγµα, µε το άρθρο 4, ίση µεταχείριση,
αφήνοντας ανοιχτό το περιθώριο άνισης µεταχείρισης εργαζο-
µένων, που, έχοντας συνάψει ατοµικές συµβάσεις, θα έχουν
άλλο εργασιακό καθεστώς και αφ’ ετέρου την προβλεπόµενη
από το άρθρο 23 συνδικαλιστική ελευθερία, καθώς οι νεοπροσ-
ληφθέντες µε ατοµικές συµβάσεις δεν θα µπορούν ούτε να ανή-
κουν στο συνδικαλιστικό τους όργανο ούτε να χαίρουν την
απόκτηση όποιων δικαιωµάτων έχει ήδη επιτύχει ή θα επιτύχει
στο µέλλον το συνδικαλιστικό τους όργανο.

Την ίδια στιγµή, η παρούσα διάταξη του σχεδίου νόµου αντι-
βαίνει το άρθρο 22 του Συντάγµατος, που ορίζει πως οι γενικοί
όροι εργασίας θα πρέπει να συµπληρώνονται από τις συλλογικές
συµβάσεις. Καταπατά, ουσιαστικά, την αρχή περί ίσης αµοιβής
για ίση εργασία, καταργώντας -εκτός όλων των άλλων- το πλα-
φόν των αµοιβών για µεγαλοστελέχη της επιχείρησης.

Ως εκ τούτου, όπως προείπα, τασσόµαστε υπέρ της κατατε-
θείσας αίτησης.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Τον λόγο έχει ο
Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Ελληνικής Λύσης κ. Κων-
σταντίνος Χήτας.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Έχουµε άλλη µία ένσταση αντισυνταγµατικότητας σήµερα,

που αφορά στις προσλήψεις των εργαζοµένων στη ΔΕΗ, γιατί θα
τους εξαιρεί από τις συλλογικές συµβάσεις εργασίας. Να τα
πούµε λίγο απλά, για να καταλάβει ο κόσµος τι ακριβώς συµβαί-
νει.

Οι υπάρχοντες εργαζόµενοι της ΔΕΗ, λοιπόν, υπάγονται στις
συλλογικές συµβάσεις εργασίας, οι νέοι που θα προσληφθούν,
δεν θα υπάγονται. Και εκεί πάνω, λοιπόν, λέει ο ΣΥΡΙΖΑ ότι υπάρ-
χει θέµα αντισυνταγµατικότητας.

Βέβαια, το άρθρο 22 του Συντάγµατος -το ανέφερε και ο συ-
νάδελφος, ο κ. Πλεύρης- λέει ξεκάθαρα ότι όλοι οι εργαζόµενοι,
ανεξάρτητα από το φύλο ή άλλη διάκριση, έχουν δικαίωµα ίσης
αµοιβής για παρεχόµενη εργασία ίσης αξίας.

Θέλω να πω στο σηµείο αυτό ότι όλο το θέµα των προσλήψεων
είναι λίγο προβληµατικό. Τι θα πει «υπό την επίβλεψη του ΑΣΕΠ»;
Σηµαίνει, να βολέψουµε «ηµετέρους». Ή θα γίνουν µε ΑΣΕΠ ή θα
βολέψουµε «ηµετέρους». Δηλαδή, αν εγώ έχω έναν γνωστό στην
τριµερή επιτροπή, θα πάω να βολέψω έναν δικό µου. Ξεκάθαρα
πράγµατα! Έτσι είναι. Δεν υπάρχει, υπό την επίβλεψη του ΑΣΕΠ.

Και αν συνδυάσω στο µυαλό µου και το άρθρο 8 του νοµοσχε-
δίου, κύριε Χατζηδάκη, που προβλέπει τη µεταφορά των νυν ερ-
γαζοµένων στο δηµόσιο -άρα ανοίγει ο χώρος για τους νέους
που θέλετε να φέρετε- µε µικρότερο µισθολόγιο, µπορούµε να
τους διώξουµε όποτε θέλετε, άρα µπορούµε να παραδώσουµε
και µία ΔΕΗ στον επόµενο ιδιώτη αγοραστή όπως τη θέλουµε
εµείς.

Γενικότερα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν µπορείς να νο-
µοθετείς, παίρνοντας το ρίσκο να ανοίξεις καινούργιες δικαστι-
κές περιπέτειες. Να προσφύγουν τώρα όλοι στο Συµβούλιο της
Επικρατείας, να επιβαρυνθεί και το δηµόσιο και οι εργαζόµενοι
µε έξοδα δικαστικά -και όχι µόνο- για να δούµε αν είναι αντισυν-
ταγµατικό ή όχι.

Εµείς έχουµε µιλήσει επανειληµµένως -και θεωρούµε ότι η µο-
ναδική φωνή λογικής εδώ µέσα, σε αυτό το Κοινοβούλιο, είµαστε
εµείς- για σύσταση συνταγµατικού δικαστηρίου. Τι πιο απλό από

αυτό; Εσείς κωφεύετε. Συνταγµατικό δικαστήριο. Κάθε φορά, σε
κάθε νοµοσχέδιο που έρχεται, είναι δυνατόν να υφίσταται ζήτηµα
συνταγµατικότητας ή µη σε διάφορες διατάξεις που φτάνουν
προς ψήφιση; Αυτή τη δουλειά θα κάνουµε; Είναι καταχρηστικό.

Εµείς θα σας πούµε το εξής: Δεν συµµετέχουµε σε αυτό το
επικοινωνιακό σόου, δεν παίρνουµε µέρος σε παραστάσεις -κα-
κοστηµένες µάλιστα- από την πλευρά της Νέας Δηµοκρατίας και
του ΣΥΡΙΖΑ για να κλέψουµε τις εντυπώσεις. Η  λύση είναι µία:
συνταγµατικό δικαστήριο. Άρα δεν θα συµµετάσχουµε στη ση-
µερινή παρωδία.

Κύριε Πλεύρη, ακούω πολλές φορές τον οξύ λόγο τον δικό
σας και του κ. Χατζηδάκη. Και τον έχω ρωτήσει επανειληµµένως
και εγώ και ο κ. Βιλιάρδος και όλοι εδώ στην Ελληνική Λύση. Θέ-
λετε να συµφωνήσουµε σε αυτό που είπατε ότι ο ΣΥΡΙΖΑ χρεο-
κόπησε -και οξύνατε και τον τόνο της φωνής σας σε εκείνο το
σηµείο- τη ΔΕΗ; Να συµφωνήσουµε. Ελάτε, κύριε Χατζηδάκη, να
κάνουµε εξεταστική επιτροπή, για να δούµε τι έγινε µε τη ΔΕΗ.
Εξεταστική επιτροπή! Εσείς το προαναγγείλατε. Κάντε το επιτέ-
λους!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Τον λόγο έχει ο κ.

Καραθανασόπουλος από το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Βεβαίως, οι συνθήκες στην αγορά εργασίας παραβιάζουν κάθε

έννοια του εργατικού δικαίου. Χλευάζουν ακόµη και αυτό το
αστικό Σύνταγµα. Αυτές οι συνθήκες, που υπάρχουν στην αγορά
εργασίας, δεν είναι ουρανοκατέβατες. Αποτελούν τις επιδιώξεις
των κεφαλαιοκρατών, για να θωρακίσουν την ανταγωνιστικότητα
και την καπιταλιστική κερδοφορία τους. Και αυτές ακριβώς τις
επιδιώξεις τις νοµοθετούν οι κυβερνήσεις. Όλες οι κυβερνήσεις!
Αυτό ακριβώς οδηγεί σε πολύ φθηνούς εργαζόµενους, σε εργα-
ζόµενους αναλώσιµους, χωρίς συγκροτηµένα εργατικά, ασφαλι-
στικά και συνδικαλιστικά δικαιώµατα.

Ιδιαίτερα στον τοµέα της ενέργειας -µιας και είναι η σηµερινή
συζήτηση- η πολιτική της Ευρωπαϊκής Ένωσης για την απελευ-
θέρωση της αγοράς αποτέλεσε και τον καταλύτη των εξελίξεων
στην αγορά εργασίας.

Σήµερα πάνω από το 30% των εργαζοµένων στις επιχειρήσεις
του τοµέα της ενέργειας υπό δηµόσιο έλεγχο -όχι τις ιδιωτικές-
, είναι εργολαβικοί, ενώ ένα πολύ µεγάλο κοµµάτι τους είναι και
συµβασιούχοι. Αλήθεια, γι’ αυτούς ισχύουν οι κλαδικές συµβά-
σεις; Γι’ αυτούς τους εργαζόµενους ισχύει η αρχή της ίσης αµοι-
βής για ίση δουλειά; Όχι και αυτό είναι έργο και της Νέας
Δηµοκρατίας και του ΣΥΡΙΖΑ και του Κινήµατος Αλλαγής. Έτσι
ακριβώς είναι τα πράγµατα. Από αυτή την άποψη είναι υποκριτικό
το ενδιαφέρον του ΣΥΡΙΖΑ σήµερα.

Οι εργαζόµενοι στην ενέργεια δεν έχουν ανάγκη από επικοι-
νωνιακά τεχνάσµατα τύπου αντισυνταγµατικότητας, αλλά από
αλληλεγγύη και στήριξη µε κάθε τρόπο των αγώνων τους. Άλλω-
στε, το Σύνταγµα για τα δικαιώµατα των εργαζοµένων και του
λαού είναι από λάστιχο, ενώ αντίθετα είναι από χάλυβα, είναι
γραµµένο σε πέτρα όταν αφορά τα συµφέροντα της αστικής
τάξης και των κεφαλαιοκρατών και αυτή είναι η ουσία του ζητή-
µατος.

Βεβαίως, το άρθρο 3 είναι βαθύτατα αντεργατικό και τσαλα-
πατά κάθε έννοια του Συντάγµατος.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Τον λόγο έχει ο κ.
Ανδρέας Λοβέρδος από την πλευρά του Κινήµατος Αλλαγής.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, σήµερα στην οµιλία
µου ως Κοινοβουλευτικού Εκπροσώπου του Κινήµατος Αλλαγής
είχα σκοπό να ξεκινήσω µε µια δριµεία κριτική που θέλω να
ασκήσω στην Κυβέρνηση γι’ αυτά που έγιναν µε τους διορισµούς
στους διοικητές των νοσοκοµείων. Είναι πέρα από κάθε λογική,
πέρα από κάθε πολιτική τοποθέτηση και άξια γελοιογραφιών. Οι
γελοιογραφίες της εφηµερίδας «ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ» σήµερα είναι
πολύ χαρακτηριστικές γι’ αυτά που έκαναν µε τους διορισµούς
των νοσοκοµείων. 

Πριν από µια εβδοµάδα εδώ είχαµε ένσταση από την πλευρά
του ΣΥΡΙΖΑ για το ζήτηµα της ηλικίας στις αθλητικές οµοσπον-
δίες, δηλαδή τι όριο ηλικίας πρέπει να έχεις - κάτω από το οποίο
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πρέπει να είσαι- για να µπορείς να είσαι πρόεδρος µιας οµοσπον-
δίας. Διόρισαν διοικητή ογδόντα ετών, αντίστροφα µε την προ-
ηγούµενη νοµοθετική τους παρέµβαση και έρχονται σήµερα να
κάνουν όσα κάνανε, δηλαδή είναι απαράδεκτα αυτά! Θα ξεκίναγα
την οµιλία µου µε αυτό.

Δεύτερον, ήθελα να θίξω πώς διαµορφώθηκε η ΔΕΗ στα χέρια
της προηγούµενης κυβέρνησης. Νοµίζω ότι ένας Κοινοβουλευ-
τικός Εκπρόσωπος υπογραµµίζει τα σηµαντικά. Αφού, όµως, οι
συνάδελφοι από τον ΣΥΡΙΖΑ θέτουν ζήτηµα συνταγµατικότητας
του άρθρου 3, παράγραφος 5, είµαι υποχρεωµένος να µιλήσω
νοµικά. 

Προβληµατιζόµαστε, πρώτον, αν σε κάθε σχέδιο νόµου, κύριε
Πρόεδρε. Η διαφωνία µας µε µια ρύθµιση πρέπει να συνοδεύεται
και µε µια ένσταση αντισυνταγµατικότητας; Εµείς, ως Αντιπολί-
τευση, τα σταθµίζουµε και τα ζυγίζουµε αυτά, για να έχουµε ένα
ποσοστό αξιοπιστίας, όταν στρεφόµαστε µε νοµικά επιχειρήµατα
εναντίον των νοµοθετικών πρωτοβουλιών της Κυβέρνησης. 

Γι’ αυτό σήµερα µε πολλή προσοχή ακούσαµε την εισηγήτρια
της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης και µε πολλή προσοχή διαβά-
σαµε την έκθεση της Επιστηµονικής Υπηρεσίας της Βουλής.
Άλλο να λέµε ότι κάτι είναι αρνητικό, είναι λανθασµένο κι άλλο
να λέµε ότι είναι αντισυνταγµατικό. Είναι επιχειρήµατα διαφορε-
τικής τάξης. Για να δούµε τώρα, στο άρθρο 3, παράγραφος 5
υπάρχει πρόβληµα συνταγµατικότητας; Σας διαβάζω το άρθρο
22, παράγραφος 2 του Συντάγµατος. 

«Με νόµο καθορίζονται οι γενικοί όροι εργασίας -νόµο καλού-
µαστε να ψηφίσουµε- που συµπληρώνονται από τις συλλογικές
συµβάσεις εργασίας συναπτόµενες µε ελεύθερες διαπραγµατεύ-
σεις και αν αυτές αποτύχουν µε τους κανόνες που θέτει η διαι-
τησία».

Σας διαβάζω και το άρθρο 25, παράγραφος 1 που λέει στις τε-
λευταίες του σειρές ότι οι περιορισµοί στα θεµελιώδη δικαιώ-
µατα, ατοµικά, πολιτικά, κοινωνικά, µπορούν να τεθούν µε νόµο,
υπό την προϋπόθεση, όµως, ότι σέβονται την αρχή της αναλογι-
κότητας. 

Ποια είναι η ρύθµιση για την οποία πρέπει να αξιολογήσουµε
εάν είναι αντίθετη µε το Σύνταγµα ή όχι; Η παράγραφος 5 του
άρθρου 3, λέει ότι οι συµβάσεις αορίστου χρόνου που καταρτί-
ζονται σύµφωνα µε το παρόν άρθρο, διέπονται από τις κείµενες
κάθε φορά διατάξεις της εργατικής νοµοθεσίας -καλώς- που
ρυθµίζουν τις σχέσεις εργοδοτών και εργαζοµένων στον ιδιωτικό
τοµέα και από τις διατάξεις της προκήρυξης -προσέξτε- κατά πα-
ρέκκλιση από την ισχύουσα στην επιχείρηση επιχειρησιακή συλ-
λογική σύµβαση ή από τον κανονισµό κατάσταση προσωπικού
ΔΕΗ ή από οποιαδήποτε άλλη επιχειρησιακή συµφωνία, ρύθµιση
ή συνήθεια. Παρακάτω αναφέρει για ποια θέµατα, που είναι όλο
το θεµατολόγιο των εργασιακών σχέσεων.

Άρα πρέπει τώρα να αξιολογήσουµε αν η ρύθµιση αυτή εναρ-
µονίζεται µε το άρθρο 22, παράγραφος 2 που ανέγνωσα και το
άρθρο 25, παράγραφος 1, το τελευταίο εδάφιο το οποίο ανέ-
φερα. 

Έχουµε βοηθό; Έχουν αρωγό όλες και όλοι οι Βουλευτές εδώ,
για να προβληµατιστούν πάνω σε τούτο το θέµα; Έχουµε. Η Επι-
στηµονική Υπηρεσία της Βουλής αναφέροντας τις διατάξεις που
εγώ κατέγραψα -όχι η κ. Αχτσιόγλου- τις διατάξεις του άρθρου
22 και του άρθρου 25, παράγραφος 1, αξιολογεί ότι οφείλουµε
προβληµατισµό ως Αίθουσα, ως Εθνική Αντιπροσωπεία, ότι πρέ-
πει να προβληµατιστούµε. Η στάθµιση, κύριε Πρόεδρε, πρέπει
να αναζητήσει ένθεν κακείθεν ερείσµατα. 

Ανατρέχουµε στην εισηγητική έκθεση. Δεν βρίσκουµε έρεισµα.
Πρέπει να ξέρει ο Υπουργός και οι συνεργάτες του ότι κατά τη
νοµολογία του Συµβουλίου της Επικρατείας η αναζήτηση µιας
επαρκούς αιτιολογίας διασώζει τη συνταγµατικότητα, ενώ η
ύπαρξη ανεπαρκούς αιτιολογίας οδηγεί σε αποφάσεις περί αν-
τισυνταγµατικότητας. Αυτό το έχω ζήσει και ως Υπουργός, όταν
αξιολογήθηκαν τα νοµοθετήµατά µου, που πλην µιας ειδικής
ρύθµισης όλα τα υπόλοιπα κρίθηκαν συνταγµατικά, γιατί προσέ-
χαµε τις αιτιολογικές εκθέσεις, για να ξέρει ο εφαρµοστής του
δικαίου τι κάνουµε. Εδώ η επίκληση του δηµοσίου συµφέροντος
είναι πολύ γενική, γιατί δεν εξειδικεύεται στην όψη εκείνη του δη-
µοσίου συµφέροντος που προσβάλλεται ή που προστατεύεται. 

Γι’ αυτό, κύριε Πρόεδρε, το Κίνηµα Αλλαγής και εγώ προσω-
πικά, που το εκφράζω στη συγκεκριµένη ένσταση, δεχόµαστε τα
επιχειρήµατα περί αντισυνταγµατικότητας.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Τον λόγο έχει ο κ.

Τζανακόπουλος από πλευράς του ΣΥΡΙΖΑ.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Συνοψίζοντας να πω ότι είναι δύο οι βασικοί λόγοι που προτεί-

νονται ως προς την αντισυνταγµατικότητα του άρθρου 3, παρά-
γραφος 5, του συγκεκριµένου νοµοσχεδίου, που ορίζει ότι οι
νεοπροσλαµβανόµενοι στη ΔΕΗ από την ηµέρα ισχύος του
νόµου και µετά θα έχουν διαφορετική και δη χειρότερη µεταχεί-
ριση σε σχέση µε τους εργαζόµενους οι οποίοι θα έχουν προσ-
ληφθεί µέχρι την ηµέρα έναρξης ισχύος του νοµοσχεδίου.
Δηλαδή, υπάρχει ο πρώτος λόγος, ότι έχουµε διαφορετική µε-
ταχείριση ιδίων καταστάσεων µε ένα αυθαίρετο κριτήριο και θα
εξηγήσω για ποιον λόγο το κριτήριο είναι αυθαίρετο.

Κατ’ αρχάς, να πούµε ότι η αρχή της ίσης αµοιβής για ίση ερ-
γασία είναι µια ειδική έκφραση της αρχής της ισότητας και υπό
αυτή την έννοια πρέπει να προσεγγίζεται το άρθρο 22, παράγρα-
φος 1 -αν δεν κάνω λάθος- σε συσχέτιση πάντοτε µε το άρθρο 4
του Συντάγµατος.

Ο αντιλέγων επικαλέστηκε τη νοµολογία του Αρείου Πάγου,
σύµφωνα µε την οποία επιτρέπεται η διαφορετική µεταχείριση
όµοιων καταστάσεων, όµως ξέχασε να µας πει ότι η διάκριση
αυτή πρέπει να είναι συναφής και όχι -όπως έλεγα προηγουµέ-
νως- απολύτως αυθαίρετη. Εδώ τι έχουµε; Έχουµε την εξής κα-
τάσταση πραγµάτων: 

Ένας εργαζόµενος -όπως έλεγα προηγουµένως- θα προσλη-
φθεί σήµερα στη ΔΕΗ, θα καλύπτεται από τη συλλογική σύµβαση
εργασίας, ενώ αν υποθέσουµε ότι το νοµοσχέδιο ψηφιστεί, ένας
εργαζόµενος ο οποίος θα προσληφθεί αύριο από την ίδια επιχεί-
ρηση, η οποία βρίσκεται στην ίδια κατάσταση σήµερα και αύριο,
δεν θα καλύπτεται από τη σύµβαση εργασίας.

Αυτό στοιχειοθετεί ακριβώς το επιχείρηµά µας ότι πρόκειται
περί αυθαιρέτου χρονικού κριτηρίου, το οποίο δεν µπορεί κατά
ουδέναν τρόπο να δικαιολογηθεί. Παρ’ όλα αυτά ο αντιλέγων
επέλεξε να το δικαιολογήσει και να το τεκµηριώσει κάνοντας
αυτό θα µου την πρώτη µέρα κάνει η Κυβέρνηση της Νέας Δη-
µοκρατίας. Επιχείρησε να απαξιώσει, να λοιδορήσει, να δυσφη-
µίσει και να υπονοµεύσει τη ΔΕΗ. Η επιλογή αυτή δεν είναι
άσχετη µε τη γενικότερη στρατηγική της Κυβέρνησης, η οποία
θέλει επί της ουσίας την υπονόµευση της επιχείρησης για να
µπορέσει να την πουλήσει όσο το δυνατόν φθηνότερα στον επι-
χειρηµατία εκείνον µε τον οποίο θα καταλήξει στο πολιτικό και
οικονοµικό deal. Αυτή είναι η στρατηγική της Κυβέρνησης από
την πρώτη µέρα της θητείας της και µε αυτή ακριβώς τη στρα-
τηγική επέλεξε ο αντιλέγων να δικαιολογήσει την αντισυνταγµα-
τικότητα της συγκεκριµένης διάταξης, η οποία οδηγεί σε
απαξίωση του νέου εργατικού δυναµικού της ΔΕΗ. 

Πρόκειται για πραγµατική προσβολή τόσο στην επιχείρηση
όσο και στον ελληνικό λαό, όπως και στους εργαζόµενους της
εταιρείας οι οποίοι αυτή στιγµή βρίσκονται σε κινητοποίηση απέ-
ναντι σε όσα κάνετε στη ΔΕΗ. 

Κάτι ξέχασε όµως. Μπορεί να δικαιολόγησε την παραβίαση
της αρχής της ισότητας µε βάση αυτή την εκτεταµένη λοιδορία
και την εκτεταµένη στρατηγικού χαρακτήρα υπονόµευση της επι-
χείρησης, αλλά ξέχασε να αναφερθεί στον δεύτερο λόγο τον
οποίο επικαλούµαστε για την αντισυνταγµατικότητα της συγκε-
κριµένης ρύθµισης. Αφορά στην παραβίαση της αρχής της συλ-
λογικής αυτονοµίας. Τι έχουµε εδώ; Έχουµε την Κυβέρνηση να
έρχεται µονοµερώς και επί της ουσίας να τροποποιεί ή καλύτερα
να καταργεί συλλογική σύµβαση εργασίας, σε συγκεκριµένη επι-
χείρηση. Αυτό µε κανέναν τρόπο δεν µπορεί να δικαιολογηθεί,
δεν µπορεί να τεκµηριωθεί. Προσβάλλει την ίδια την αρχή της
συλλογικής αυτονοµίας. Οφείλω να σας πω ότι στα χρονικά της
Μεταπολίτευσης έχει γίνει άλλη µια φορά. Δεν το έχει τολµήσει
κανένας άλλος παρ’ εκτός της σηµερινής Κυβέρνησης και του
σηµερινού Υπουργού. Κι άλλη µια φορά όταν µε την πράξη
υπουργικού συµβουλίου παρενέβη η τότε κυβέρνηση του 2012
για να µειώσει τον κατώτατο µισθό κατά 24% και να δηµιουργή-
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σει αυτή την προσβολή για τους νέους εργαζόµενους, τον υπο-
κατώτατο µισθό µε τη µείωση 32%. Ήταν η µοναδική άλλη φορά
που κυβέρνηση έχει επιλέξει και έχει υλοποιήσει µονοµερή πα-
ρέµβαση σε ισχύουσα συλλογική σύµβαση. Μας επιστρέφετε
στις πιο σκοτεινές περιόδους του δεύτερου µνηµονίου µε τις
πρακτικές και τις επιλογές σας. 

(Στο σηµείο την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Πρόεδρος
της Βουλής κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ)

Θέλω να κλείσω µε δύο πολύ σύντοµα σχόλια. Σε ό,τι αφορά
στην αρχή της αναλογικότητας πράγµατι συµφωνώ µε τον προ-
λαλήσαντα Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο του Κινήµατος Αλλα-
γής ότι όντως θα τεθεί ζήτηµα αναλογικότητας της ρύθµισης.
Όµως πρώτα πρέπει να εξετάσουµε αν υπάρχει ευθεία παρα-
βίαση των αρχών και µετά να δούµε αν η παραβίαση είναι ανα-
λογική. Και η δική µας θέση είναι ότι είναι προφανής η
παραβίαση των αρχών και δεν τίθεται καν ζήτηµα εξέτασης της
αναλογικότητας. Αλλά, εν πάση περιπτώσει, αυτό είναι ένα ειδικό
θέµα.

Κλείνω. Σε ό,τι αφορά τους εργολαβικούς και του συµβασιού-
χους πράγµατι ισχύει αυτό που είπε ο Κοινοβουλευτικός Εκπρό-
σωπος του Κοµµουνιστικού Κόµµατος, δηλαδή ότι οι εργολαβικοί
και οι συµβασιούχοι δεν καλύπτονται από τη συλλογική επιχει-
ρησιακή σύµβαση, καθώς έχουν διαφορετικό εργοδότη τυπικά
και τεχνικά. Πράγµα που ισχύει ήδη από τον ν.1876/1990, τον
τότε εργατικό νόµο. 

Όµως εδώ πρέπει να ανοίξει µια σοβαρή πολιτική συζήτηση
για το αν θα πρέπει στην πραγµατικότητα να προεκτείνουµε τις
προστασίες του εργατικού δικαίου και προς τους εργολαβικούς
και τους συµβασιούχους και όχι να προχωρήσουµε στην αντίθετη
κατεύθυνση που είναι να εξισώσουµε τους εργαζόµενους προς
τα κάτω δηλαδή, να αφαιρέσουµε την προστασία που παρέχει η
επιχειρησιακή σύµβαση και από όσους επί της ουσίας θα έπρεπε
να καλύπτονται απ’ αυτήν. Δηλαδή, να πάµε στην ακριβώς αντί-
θετη κατεύθυνση απ’ αυτή στην οποία κινείται η Νέα Δηµοκρατία
και ο αρµόδιος Υπουργός, να προστατεύσουµε περισσότερους
και όχι λιγότερους εργαζόµενους από τις επιχειρησιακές συµβά-
σεις. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Τον λόγο έχει ο Κοι-
νοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας Δηµοκρατίας, κ. Λιβανός.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΣΠΗΛΙΟΣ) ΛΙΒΑΝΟΣ: Ευχαριστώ
πολύ, κύριε Πρόεδρε. 

Θα ήθελα να ξεκινήσω απαντώντας στον κ. Λοβέρδο ότι η Κυ-
βέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας έχει αποδείξει σ’ αυτούς τους
τέσσερις, τεσσερισήµισι µήνες που κυβερνά ότι προσπαθεί να
αλλάξει τη χώρα ταχύτατα. Το έργο µας είναι εδώ και µπορούν
να το κρίνουν οι πάντες. Έγινε µια κακή επιλογή σε ένα νοσοκο-
µείο µέσα στις δεκάδες, εκατοντάδες, καλές επιλογές που
έχουµε κάνει όλον αυτόν τον καιρό.

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Ηρεµήστε!
Δεν σχολιάσατε όµως, κύριε Λοβέρδο, ότι την ίδια στιγµή που

έγινε αυτό, εµείς βάλαµε κριτήρια αξιολόγησης στη λειτουργία
των νοσοκοµείων. Βάλαµε κριτήρια αξιολόγησης όπως και παν-
τού αλλού στο κράτος για να µπορέσει επιτέλους να αλλάξει η
πορεία του.

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Ηρεµήστε!
Ταυτόχρονα τα αντανακλαστικά ήταν άµεσα και επήλθε η αλ-

λαγή. Λάθη γίνονται απ’ αυτούς που πορεύονται. Κι όταν πορευό-
µαστε σωστά περιµένουµε από τους πολιτικούς µας αντιπάλους
να µας λένε τα δίκαια, δίκαια. Εκτιµώ -κι αυτή είναι δική µου προ-
σωπική άποψη- ότι αυτή η προσπάθεια πολιτικής τοποθέτησης,
ίσα βάρκα ίσα νερά, ανάµεσα στον ΣΥΡΙΖΑ και σε µας δεν έχει
ευνοήσει το κόµµα σας και καλό είναι να µην τη συντηρήσετε. 

Όσον αφορά, κύριε Πρόεδρε, στην ένσταση αντισυνταγµατι-
κότητας βλέπουµε ότι το κόµµα του ΣΥΡΙΖΑ το έχει κάνει πλέον
κοινή πρακτική. Συνεχώς εγείρει ζητήµατα αντισυνταγµατικότη-
τας, συνεχώς βάζει ονοµαστικές ψηφοφορίες ακόµα κι όταν δεν
είναι εδώ τα στελέχη του να τις υποστηρίξουν, ακόµα κι όταν ο

Αρχηγός σας δεν είναι εδώ για να ψηφίσει. Εµείς εδώ είµαστε
και θα κάνουµε τη δουλειά µας. Αλλά είναι σαφές σε ολόκληρο
τον ελληνικό λαό ότι ο λόγος για τον οποίον επιβάλλετε αυτή την
κοµµατική γυµναστική στα στελέχη σας είναι ένας και µόνο: Δεν
έχετε πολιτικά επιχείρηµα κι έχετε ένα σαφέστατο πρόβληµα πο-
λιτικής στρατηγικής. 

Όµως στην προκειµένη περίπτωση ελλοχεύει κι ένα σηµείο αν-
τίφασης. Από τη µια µας κατηγορείτε για την αντισυνταγµατικό-
τητα και την κατάργηση της µονιµότητας, από την άλλη τα ίδια
σας τα στελέχη και στην επιτροπή αλλά και στον δηµόσιο λόγο
τους λένε ότι αυτή η µονιµότητα έχει αρθεί από το 2012. Η έλ-
λειψη επιχειρηµάτων, η έλλειψη στρατηγικής αλλά κυρίως η τρα-
γική διακυβέρνηση του τόπου τα τελευταία χρόνια από εσάς, σας
έχουν φέρει σε αµηχανία και δεν µπορείτε να κάνετε σωστά τη
δουλειά σας. Δεν µπορείτε να καθίσετε στα έδρανα της Αντιπο-
λίτευσης δηµιουργικά. Ένα πράγµα σας λέµε µόνο: Προσαρµο-
στείτε. 

Όσα ανέπτυξε ο κ. Πλεύρης ως αντιλέγων µας νοµίζω ότι είναι
απλά και κατανοητά. Επικαλέστηκε τις αποφάσεις του Αρείου
Πάγου. Θα σας τις στείλουµε. Καταλάβαµε τα επιχειρήµατα του
κ. Τζανακόπουλου και την ανάλυση του νοµικού του κόσµου. Δεν
νοµίζω όµως ότι έχουν ουσιαστική σηµασία για αυτό το οποίο
κρίνεται σήµερα από την Ολοµέλεια. Οµολογουµένως αυτή η έν-
σταση αντισυνταγµατικότητας σήµερα ήταν λίγο πιο οργανω-
µένη και µελετηµένη από µέρους σας. Σε αυτό σας αξίζουν
συγχαρητήρια. Ήσασταν λίγο πιο διαβασµένοι αυτή τη φορά.
Πλην όµως οι αποφάσεις του Αρείου Πάγου αλλά ταυτόχρονα
και η έκθεση της Επιστηµονικής Επιτροπής της Βουλής λέει συγ-
κεκριµένα: «Είναι ωστόσο δυνατόν να περιορίζεται από τον νο-
µοθέτη µε σκοπό την αποτελεσµατική οργάνωση του θεσµού ή
για λόγους δηµοσίου συµφέροντος, ενώ ο περιορισµός της πρέ-
πει να συνιστά το κατάλληλο και αναγκαίο µέσο για την πραγµα-
τοποίηση του επιδιωκόµενου σκοπού».

Λέει, λοιπόν, η Επιστηµονική Επιτροπή της Βουλής αυτό το
οποίο ουσιαστικά αναφέρατε κι εσείς, αλλά θέλατε µετά να το
ανατρέψετε, δηλαδή ότι όταν υπάρχει ο βασικός λόγος -και στην
προκειµένη περίπτωση, υπάρχει ο βασικός λόγος- του δηµοσίου
συµφέροντος, τότε έχεις το δικαίωµα να παρέµβεις. Το δηµόσιο
συµφέρον, κύριε Τζανακόπουλε, είναι σαφές εδώ. Είναι ότι η επι-
βίωση της ΔΕΗ, έτσι όπως την αφήσατε και την καταντήσατε,
εξαρτάται από το τι θα κάνουµε εµείς για να τη διασώσουµε. Δεν
είπατε τίποτα και δεν αναφερθήκατε καθόλου σε όλη αυτή τη δη-
µόσια συζήτηση γι’ αυτούς τους δέκα χιλιάδες και πλέον εργα-
ζόµενους που βρίσκονται στη ΔΕΗ, για το 70% του µεριδίου της
αγοράς που κατέχει, για τα επτά εκατοµµύρια συνδέσεις που
έχει στην επικράτεια, για τα 900 εκατοµµύρια περίπου ζηµιές που
δηµιουργήσατε, για τις ΝΟΜΕ και κυρίως, για τα 4 δισεκατοµµύ-
ρια τραπεζικού δανεισµού. Δεν είναι ότι εµείς -και έχετε το θρά-
σος να το λέτε- προσπαθούµε να λοιδορήσουµε τη ΔΕΗ. Εσείς,
αυτή τη στιγµή δεν µπορείτε να εγκαλείτε εµάς, µετά την κατάν-
τια. Πρέπει απλά να καταλάβετε τι έγινε στην Ελλάδα τα χρόνια
που κυβερνούσατε, να καταλάβατε που την αφήσατε. Είσαστε
απλά αυτή τη στιγµή οι κατηγορούµενοι και όχι οι κατήγοροι.
Πάρτε το απόφαση και προχωρήστε διαφορετικά.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Αφήσατε 5,5 δισεκατοµµύ-
ρια.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΣΠΗΛΙΟΣ) ΛΙΒΑΝΟΣ: Προχωρών-
τας, να σας εξηγήσουµε λίγο γιατί γίνεται όλη αυτή η διαδικασία,
ώστε να έρθετε λίγο στην πραγµατικότητα του 2019. Το είπε και
ο κ. Πλεύρης και είµαι βέβαιος ότι θα ακουστεί πολλές φορές
σήµερα στην Αίθουσα. Δεν βρισκόµαστε πια στο καθεστώς µο-
νοπωλίου της ΔΕΗ. Έχουν αλλάξει τα πάντα, έχουν αλλάξει τα
πάντα γύρω σας, µόνο εσείς έχετε µείνει προσκολληµένοι στο
παρελθόν. Εµείς προσαρµοζόµαστε, προσπαθούµε και µε αυτόν
τον τρόπο -εκτός από τα άλλα µέτρα, τα οποία έχουµε πάρει για
την αναδιάρθρωση της ΔΕΗ και για τα οποία η δική σας εταιρεία,
που εσείς είχατε προσλάβει, έχει βγάλει τη γνωµάτευσή της για
το αν έχει γίνει σωστά η δουλειά µέχρι τώρα από την Κυβέρνησή
µας- θέλουµε να προχωρήσουµε αυτό το έργο. Δεν θα µας ανα-
κόψετε σε καµµία περίπτωση ούτε µε τους νοµικισµούς σας ούτε
µε τις ενστάσεις σας.
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Θέλω να αναφέρω ότι τόσο στο Ταχυδροµικό Ταµιευτήριο,
στον ΟΤΕ, στον ΟΣΕ, στον ΟΑΣΑ, στην «Ολυµπιακή» έχει ακο-
λουθηθεί ανάλογο µοντέλο. Μπορούµε να σας τα στείλουµε όλα,
έτσι ώστε να τα διαβάσετε και να είσαστε λίγο πιο κοντά στη ση-
µερινή πραγµατικότητα.

Κλείνοντας θα ήθελα να ρίξω λίγο τους τόνους, γιατί αντιλαµ-
βάνοµαι ότι κάθε φορά που γίνεται µια πολιτική αντιπαράθεση
µέσα στην Ολοµέλεια εξάπτεστε. Εγώ αντιλαµβάνοµαι -και κύριε
Πρόεδρε, επιτρέψτε µου, είναι µια προσωπική άποψη αυτή, είναι
βέβαια ψυχολογική ανάλυση και έτσι δεν µπορώ να το αποδείξω-
ότι πραγµατικά το βράδυ των εκλογών που χάσατε και σας έβαλε
ο λαός στην Αντιπολίτευση, µια από τις σκέψεις λύτρωσης που
είχατε, µεταξύ άλλων, είναι ότι θα φύγει από πάνω σας αυτό το
βάρος της ΔΕΗ. Αυτό το βάρος της ΔΕΗ, το οποίο εσείς δηµι-
ουργήσατε και το οποίο αν έπεφτε στο κεφάλι σας και στο κε-
φάλι του ελληνικού λαού θα δηµιουργούσε τεράστια
προβλήµατα στην οικονοµία µας. Γι’ αυτή τη λύτρωση ήρθαµε
εµείς, ακριβώς για να αναβιώσουµε αυτή την εταιρεία, όπως και
την ελληνική οικονοµία. Αναλαµβάνουµε αυτό το κόστος.

Απορρίπτουµε την ένσταση αντισυνταγµατικότητας και προ-
χωράµε στην πορεία που µας έδωσε εντολή ο ελληνικός λαός.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Πριν πάµε στη δια-
δικασία της ψηφοφορίας για την αντισυνταγµατικότητα, τον λόγο
θα πάρει ο Υπουργός Περιβάλλοντος και Ενέργειας κ. Χατζηδά-
κης.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος
και Ενέργειας): Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
ακούγοντας ορισµένους από τους οµιλητές της Αντιπολίτευσης
έχεις την εντύπωση ότι η Κυβέρνηση είναι µια οµάδα Υπουργών,
η οποία έχει δήθεν χόµπι να παίρνει µέτρα εναντίον του λαού και
των εργαζοµένων.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Και σε κάθε περίπτωση που συζητούµε εφευρίσκουν νέα πα-

ραδείγµατα. Εµείς, ο κ. Θωµάς κι εγώ, δεν είχαµε άλλη δουλειά,
ολόκληρο το καλοκαίρι, παρά να έλθουµε αυγουστιάτικα και να
πάρουµε µέτρα για την επιχείρηση αυτή, η οποία είχε έρθει στο
παρά πέντε της καταστροφής, σύµφωνα µε αυτά που είπε η έκ-
θεση του ορκωτού ελεγκτή, που εσείς διορίσατε.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Την περασµένη άνοιξη -και έχω καταθέσει κατ’ επανάληψη το

σχετικό απόσπασµα της έκθεσης στα Πρακτικά της Βουλής- η
«ERNST & YOUNG» είπε ότι µε βάση όσα της είπε η ίδια η διοί-
κηση Παναγιωτάκη, δηλαδή η διοίκηση του ΣΥΡΙΖΑ, η ΔΕΗ ήταν
στο παρά πέντε της χρεοκοπίας και έλεγε επί λέξει ότι «η επιχεί-
ρηση έχει θέµα βιωσιµότητας». Μάλιστα, στο τέλος προσέθετε
ότι «δεν βλέπουµε πώς µπορούµε να αλλάξουµε την άποψή µας,
µέσα στους επόµενους δώδεκα µήνες». Αυτή ήταν η αγάπη σας
για τη ΔΕΗ και τους εργαζόµενους της ΔΕΗ!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Διότι, οι εργαζόµενοι της ΔΕΗ δεν µπορεί να υπάρξουν χωρίς

την επιχείρηση!
Και ήρθαµε το καλοκαίρι και πήραµε έκτακτα µέτρα. Αποφα-

σίσαµε την καταβολή των ΥΚΩ, που δεν τα είχατε καταβάλει,
παρά τα µεγάλα πλεονάσµατα, για τα οποία κοµπάζατε, τις υπη-
ρεσίες κοινής ωφέλειας. Καταργήσαµε τις δηµοπρασίες ΝΟΜΕ,
από τις οποίες η ΔΕΗ έχασε 600 εκατοµµύρια προς όφελος των
ανταγωνιστών της! Και αυτό ήταν δώρο του κ. Τσίπρα και του
ΣΥΡΙΖΑ!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Και φυσικά, παρενέβηµεν στα τιµολόγια, µε τρόπο ουσιαστικά

ουδέτερο για τους καταναλωτές, πράγµα το οποίο δεν το λέµε
µόνο εµείς, το λέει και η «STANDARD & POOR’S». Πριν από µε-
ρικές µέρες, ακριβώς βασιζόµενη σε αυτά τα µέτρα και αναφε-
ρόµενη και στη σχεδόν ουδετερότητα των µέτρων για τους
καταναλωτές, ήλθε η «STANDARD & POOR’S» να αναβαθµίσει
την πιστοληπτική ικανότητα της ΔΕΗ, ενώ προηγουµένως η
«ERNST & YOUNG» ήρθε στην έκθεσή της 24ης Σεπτεµβρίου και
είπε ότι η ΔΕΗ λόγω των µέτρων, που έλαβε αυτή η Κυβέρνηση,
έβγαλε πια τη µύτη της έξω από το νερό και δεν αντιµετωπίζει

πρόβληµα βιωσιµότητας.
(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

Όσο και να φωνάζετε, η πραγµατικότητα είναι εδώ για να σας
εκδικείται. Όπως είχε πει κάποτε ο Μιτεράν «τα γεγονότα είναι
ξεροκέφαλα», κυρίες και κύριοι συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Εποµένως αυτή την ώρα η Κυβέρνηση έρχεται και παίρνει

µέτρα για τη ΔΕΗ και συνεχίζει σήµερα µε αυτό το νοµοσχέδιο
το πρόγραµµα εκσυγχρονισµού της ΔΕΗ για δύο λόγους. Ο ένας
λόγος είναι αυτός που σας ανέφερα, δηλαδή ότι η ΔΕΗ βρίσκεται
σε δύσκολη θέση. Και είναι υποχρέωσή µας, είναι υποχρέωση
όλων, να σώσουµε τη ΔΕΗ, να στηρίξουµε τους εργαζόµενους
αυτής της επιχείρησης, για να στηρίξουµε την ενέργεια στη
χώρα, διότι η ΔΕΗ είναι ενεργειακός πυλώνας, αλλά να στηρί-
ξουµε και την εθνική οικονοµία. Διότι, το ξέρετε πολύ καλά, δεν
λέω κανένα µυστικό, αν πέσει η ΔΕΗ, θα πέσουν οι τράπεζες, θα
πέσει η εθνική οικονοµία. Και αυτό εµείς, φυσικά, δεν θα το επι-
τρέψουµε!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Ο δεύτερος λόγος για τον οποίο σήµερα κάνουµε αυτές τις

ρυθµίσεις, που είναι φυσικά και η κατάργηση της µονιµότητας
των νεοπροσλαµβανόµενων, για την οποία είµαστε υπερήφανοι
και είναι µαζί µας η συντριπτική πλειοψηφία του ελληνικού
λαού…

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
…είναι γιατί η ΔΕΗ δεν είναι πια ό,τι ήταν στη δεκαετία του ’70,

όταν εγκρίθηκε ο κανονισµός του προσωπικού της ΔΕΗ ούτε στη
δεκαετία του ’80 ούτε καν στη δεκαετία του 2000. Σήµερα η ΔΕΗ
δεν είναι ένα κρατικό µονοπώλιο. Σήµερα η ΔΕΗ είναι µια επιχεί-
ρηση ανοιχτή στον ανταγωνισµό. Και εσείς µπορεί να µη στενα-
χωριέστε για το ότι παραλάβετε τη ΔΕΗ µε µερίδιο 96% και την
παραδώσατε µε µερίδιο 74%, χάνοντας εξακόσιες σαράντα χι-
λιάδες πελάτες µε σφραγίδα του ΣΥΡΙΖΑ και του κ. Τσίπρα!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Εµείς, σεβόµενοι, φυσικά, την κοινοτική νοµοθεσία και όλες

τις προβλέψεις της Ευρωπαϊκής Ένωσης, θέλουµε να δούµε πώς
θα εκσυγχρονιστεί η ΔΕΗ και πώς θα εκσυγχρονιστεί συνολικά
το τοπίο της ενέργειας στη χώρα. Γι’ αυτόν τον λόγο, επειδή ξέ-
ρουµε ότι υπάρχει ανταγωνισµός, προσπαθούµε να στήσουµε τη
ΔΕΗ όρθια στα πόδια της, για να µπορέσει να µειώσει το κόστος
της και να σταθεί στον ανταγωνισµό.

Κοντολογίς, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εµείς θέλουµε ο
εκάστοτε Υπουργός Ενέργειας να µην είναι στη δυσάρεστη θέση
να έρχεται κάθε τρεις και λίγο και να λέει στους Έλληνες πολί-
τες: «Παρακαλώ, επειδή η ΔΕΗ έχει υψηλό κόστος και επειδή
έχει αναχρονιστικό καθεστώς εργασιακών σχέσεων, ελάτε, Έλ-
ληνες φορολογούµενοι, και βάλτε το χέρι στην τσέπη». Αν εσείς
το ανέχεστε, εµείς δεν το θέλουµε.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Εποµένως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αυτό είναι το πολι-

τικό πλαίσιο, για να απαντήσω και στον κ. Λοβέρδο, κάτω από το
οποίο έρχονται οι ρυθµίσεις του συγκεκριµένου εκσυγχρονιστι-
κού για τη ΔΕΗ νοµοσχεδίου. Θα µπορούσα να αναφερθώ στο
άρθρο 22 παράγραφος 2 του Συντάγµατος, θα µπορούσα να
αναφερθώ στο άρθρο 25 για την αρχή της αναλογικότητας, στο
άρθρο 106 για την οικονοµική ανάπτυξη όλων των τοµέων της
εθνικής οικονοµίας που είναι υποχρέωση της εκάστοτε κυβέρνη-
σης, δηλαδή να µην αφήσουµε να πέσει κάτω η ενέργεια και η
ΔΕΗ, θα µπορούσα να επικαλεστώ και άλλες διατάξεις τις οποίες
επικαλέστηκαν άλλοι οµιλητές προηγουµένως.

Θέλω, όµως, να προχωρήσω παραπέρα για να σας πω -επειδή
επικαλείστε ότι υπάρχουν δύο ταχύτητες και υπάρχει σχετική πα-
ραβίαση ρυθµίσεων του Συντάγµατος- ότι ξεχνάτε κάτι βασικό,
ότι δεν είναι όµοια ρύθµιση για όµοια πράγµατα.

Εδώ δεν αναφερόµαστε µόνο γι’ αυτούς που θα προσλη-
φθούν, δεν είναι από εδώ και πέρα, δεν είναι θέµα χρονισµού,
είναι µία άλλου είδους διαδικασία που εισάγεται συνολικά στη
ΔΕΗ. Εποµένως έχουµε ανόµοιες ρυθµίσεις για ανόµοια πράγ-
µατα, γιατί, από εδώ και πέρα, η ΔΕΗ ανοίγει συνολικά και ορι-
ζόντια ένα άλλο κεφάλαιο, προκειµένου να µείνει όρθια, να
αντέξει στον ανταγωνισµό και να µην επιβαρύνει κι άλλο τους
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Έλληνες καταναλωτές, που κάποιος πρέπει να τους σκεφτεί.
Θα µου πείτε: «Αυτά είναι δικές σας θεωρίες». Έχω εδώ όχι

µία και δύο, αλλά οκτώ αποφάσεις του Αρείου Πάγου, που
θεωρώ ότι, εν πάση περιπτώσει, κάποιος πρέπει να τις λάβει υπ’
όψιν του. Έχω την απόφαση 567/1986, την απόφαση 642/1988,
την απόφαση 458/1993, την απόφαση 393/1999, την απόφαση
515/2001, την απόφαση 543/ 2004, την απόφαση 595/2006, την
απόφαση 421/2007.

Τι λένε αυτές οι αποφάσεις; Ενδεικτικά θα σταθώ σε τρία πα-
ραδείγµατα. Οι αποφάσεις 595/2006 και 527/2004 λένε: «Διαφο-
ροποιήσεις στις αµοιβές, όταν αυτές επιβάλλονται από
νοµοθετικές ρυθµίσεις, επιτρέπονται όταν επιβάλλονται από λό-
γους γενικότερου κοινωνικού ή δηµόσιου συµφέροντος». Αυτό
που σας είπε ο κ. Πλεύρης και ο κ. Λιβανός.

Οι αποφάσεις 543/2004 και 1023/1989 λένε: «Διαφοροποιήσεις
επιτρέπονται µεταξύ υπαλλήλων οι οποίοι έχουν προσληφθεί σε
διαφορετικούς χρόνους και υπό άλλες συνθήκες». Η απόφαση
642/1988 λέει: «Διαφοροποιήσεις επιτρέπονται, επίσης, όταν επι-
βάλλονται από την ανάγκη αναδιοργάνωσης της επιχείρησης».

Τι χρείαν έχοµεν µαρτύρων;
Σας διάβασα οκτώ διαφορετικές αποφάσεις, σε διαφορετικούς

χρόνους και στο πλαίσιο του παρόντος Συντάγµατος, του Αρείου
Πάγου, του ανωτάτου δικαστηρίου της χώρας. Τις λαµβάνουµε
υπ’ όψιν ή δεν τις λαµβάνουµε;

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Δεν θα σταµατήσω εδώ, όµως. Θέλω να αναφερθώ και στην

Επιστηµονική Επιτροπή της Βουλή, η οποία έχει συντάξει µία θε-
τική, σε γενικές γραµµές, έκθεση για το νοµοσχέδιο, για να ανα-
φερθώ σε µία παρατήρηση που αναφέρεται στη συλλογική
αυτονοµία και στη συνδικαλιστική ελευθερία, υπονοώντας η Επι-
τροπή της Βουλής ότι εµείς µπορεί να µην επιτρέψουµε χωριστή
συλλογική σύµβαση στους νεοπροσληφθέντες εργαζόµενους.
Κάθε άλλο. Ούτε µπορούµε, ούτε έχουµε σκοπό να το κάνουµε.
Πώς θα µπορούσε να συµβεί διαφορετικά; Αυτό το έχουµε εξη-
γήσει και εποµένως θέλω να είναι απολύτως σαφές. Χωριστή και
διαφορετική συλλογική σύµβαση, η οποία δεν θα διασφαλίζει τη
µονιµότητα, ναι, µπορεί να υπογραφεί.

Θέλω, όµως, να συνεχίσω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γιατί
δεν είναι ένα και δύο τα στοιχεία. Όσο έψαχνα χθες όταν έµαθα
ότι πρόκειται να υποβληθεί ένσταση αντισυνταγµατικότητας,
έβρισκα το ένα µετά το άλλο.

Έχουµε νόµο το 2006 για τον ΟΤΕ, ο οποίος νόµος θέτει τις
βάσεις για ένα τέτοιο καθεστώς σαν κι αυτό που συζητάµε σή-
µερα. Και ας συγκρίνουµε τη ΔΕΗ µε τον ΟΤΕ και να θυµηθούµε
πού ήταν η ΔΕΗ πριν από κάµποσα χρόνια και πού ήταν ο ΟΤΕ.
Όλοι εδώ ήµασταν και όλοι θυµόµαστε ότι τότε η ΔΕΗ ήταν σε
καλύτερη µοίρα από τον ΟΤΕ. Σήµερα, όµως, ο ΟΤΕ πηγαίνει
πάρα πολύ καλά, ενώ για τη ΔΕΗ χρειάζεται να κάνουµε όλες
αυτές τις συζητήσεις. Διότι η ΔΕΗ έπεσε θύµα του κρατισµού και
του λαϊκισµού, γι’ αυτό.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Υπάρχει νόµος του 2011 για τον ΟΑΣΑ. Στη συγχώνευση του

ΟΑΣΑ, που έγινε τότε, οι εργαζόµενοι εντάσσονται στην καινούρ-
για εταιρεία µε διαφορετικά καθεστώτα. Υπάρχει η συλλογική
σύµβαση του ΟΤΕ του 2017 και του 2018 που επιτρέπει, προφα-
νώς και µε υπογραφή των εργαζοµένων, διαφορετικά καθε-
στώτα. Θέλω να µου πείτε ποιος ήταν τότε κυβέρνηση και ποια
ήταν Υπουργός Εργασίας το 2017 και το 2018.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Υπάρχει, όµως, και κάτι άλλο το οποίο το άφησα ως κερασάκι

της τούρτας για το τέλος.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πέρα από αυτά που σας είπα -

και ξέρω πόσο καλόπιστα µε αντιµετωπίζετε, γι’ αυτό υποθέτω
ότι ήδη έχετε πειστεί, αν, όµως, υπάρχει κάποιος που ενδεχοµέ-
νως έχει µία κακοπιστία απέναντί µου, που ξαναλέω ότι δεν το
πιστεύω- έχω εδώ ένα έγγραφο, το οποίο γράφει απ’ έξω: ««ΔΕΗ
ΑΝΑΝΕΩΣΙΜΕΣ Α.Ε.», Καινοτοµία - Ανάπτυξη - Περιβάλλον», είναι
το logo της επιχείρησης, «Κανονισµός Εργασίας «ΔΕΗ ΑΝΑΝΕ-
ΩΣΙΜΕΣ Α.Ε.»». Σχέδιο µετά από το Διοικητικό Συµβούλιο της
24ης Ιουλίου 2017, το οποίο εγκρίθηκε και είναι κανονισµός της
επιχείρησης.

(Θόρυβος στην Αίθουσα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Πηγαίνατε παρακαλώ στο άρθρο 24 για την καταγγελία σύµ-

βασης. Η κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ θέσπισε για τη «ΔΕΗ ΑΝΑΝΕΩΣΙ-
ΜΕΣ» αυτό που θεσπίζουµε σήµερα εµείς για όλη τη ΔΕΗ.
Ντροπή. Ντροπή. Ντροπή!

(Ζωηρά και παρατεταµένα χειροκροτήµατα από την πτέρυγα
της Νέας Δηµοκρατίας)

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αυτά που είπατε προηγουµένως
για την ένσταση αντισυνταγµατικότητας να πάτε να τα πείτε, όχι
αλλού, στην ίδια τη ΓΕΝΟΠ - ΔΕΗ. Να σας πει η ΓΕΝΟΠ - ΔΕΗ
αν αυτά που λέω τώρα για τη «ΔΕΗ Ανανεώσιµες» είναι αλήθεια
ή όχι. Και τότε θα διαπιστώσετε, γιατί εµένα µου τα έχουν πει
συνδικαλιστές της ΔΕΗ και τα βλέπω µε τα ίδια µου τα µάτια, ότι
αυτό για το οποίο µας καταγγέλλετε για το σύνολο της ΔΕΗ, το
κάνατε πράξη εσείς για τη «ΔΕΗ ΑΝΑΝΕΩΣΙΜΕΣ».

Εν πάση περιπτώσει, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κλείνω. Το
πράγµα είναι, νοµίζω, παραπάνω από καθαρό. Θέλω όλοι µας,
επειδή εδώ είµαστε υπόλογοι απέναντι στη συνείδησή µας και εί-
µαστε αντιπρόσωποι του έθνους, θέλω όλοι να φανταστούµε εάν
γυρίσουµε απόψε σπίτια µας και έχουµε κάνει δεκτή την αίτηση
αντισυνταγµατικότητας και δεν έχουµε ψηφίσει αυτό το νοµο-
σχέδιο -να σκεφτείτε όλοι σας παρακαλώ, γιατί εκτός από κόµ-
µατα υπάρχει και η πατρίδα µας- ποια θα είναι η κατάσταση στη
ΔΕΗ, ποια θα είναι η κατάσταση στη µετοχή της ΔΕΗ, ποια θα
είναι η κατάσταση στις τράπεζες, ποια θα είναι η κατάσταση στην
εθνική οικονοµία, ποιο θα είναι το µέλλον του τόπου.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Εµείς στηρίζουµε αυτό το νοµοσχέδιο επειδή στηρίζουµε µια

Ελλάδα ευρωπαϊκή, µια Ελλάδα σύγχρονη, που υπηρετεί όλες
τις κοινωνικές τάξεις και που προφανώς στο κέντρο της προσο-
χής της έχει τους πιο αδύναµους και τους εργαζόµενους, που
χωρίς υγιείς επιχειρήσεις δεν µπορεί να υπάρξουν. Στηρίζουµε,
λοιπόν, τη ΔΕΗ για να στηρίξουµε και τους εργαζόµενους της
ΔΕΗ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΕΦΗ ΑΧΤΣΙΟΓΛΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο επί

προσωπικού.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Κυρία Αχτσιόγλου,

δεν υπάρχει προσωπικό.
ΕΦΗ ΑΧΤΣΙΟΓΛΟΥ: Όχι, κύριε Πρόεδρε, θέλω να πω το προ-

σωπικό.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Επιτρέψτε µου…

(Θόρυβος - διαµαρτυρίες από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Δεν υπάρχει προφανώς προσωπικό. Και οι δύο περιπτώσεις

του προσωπικού δεν συντρέχουν εδώ. 
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Μα, δεν ακούσατε τίποτε.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Το µόνο που υπάρχει

είναι ότι ολοκληρώθηκε η συζήτηση κατά το άρθρο 100 παρά-
γραφος 2 του Κανονισµού για το θέµα συνταγµατικότητας που
ετέθη.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Πρέπει να ακούσετε τον λόγο. Υπο-

χρεούστε να ακούσετε.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Όχι, δεν υποχρεού-

µαι…
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Τι φοβάστε;
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Βάσει του Κανονι-

σµού…
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Μα, κύριε Πρόεδρε…
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Να το πούµε και

αυτό. Με προτρέπουν οι συνάδελφοι να κοιτάξω τον Κανονισµό. 
Κοιτάω, λοιπόν, τον Κανονισµό, ο οποίος λέει: «Ο Πρόεδρος

µπορεί να µη δώσει τον λόγο, αν κρίνει ότι δεν υπάρχει προσω-
πικό ζήτηµα». 

Αυτό λέει ο Κανονισµός.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Μετά την αιτιολόγηση.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Κατόπιν αυτού…
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Δεν ισχύει στον Κανονισµό αυτό που

λέτε.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Κατόπιν αυτού οι δε-
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χόµενοι την ένσταση αντισυνταγµατικότητας, παρακαλώ να
εγερθούν.

(Εγείρονται οι αποδεχόµενοι την ένσταση)
Προφανώς δεν ηγέρθη ο απαιτούµενος αριθµός Βουλευτών

από το Σύνταγµα και τον Κανονισµό της Βουλής.
Συνεπώς η ένσταση αντισυνταγµατικότητας απορρίπτεται.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

Προχωρούµε στη συνέχεια της συζητήσεως.
Τον λόγο έχει ο πρώτος οµιλητής κ. Διονύσιος Σταµενίτης.
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θέλω τον λόγο επί

του Κανονισµού για τη διαδικασία.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Έχει κληθεί ο κ. Στα-

µενίτης.
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Θέλω τον λόγο, κύριε Πρόεδρε, θα

αφορά µόνο τη διαδικασία.
ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΣΤΑΜΕΝΙΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θέλω τον λόγο επί

της διαδικασίας.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Δεν γίνεται έτσι,

κύριε Φάµελλε.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Ούτε όπως το κάνετε εσείς.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Πρέπει να υποβληθεί

αίτηµα, ένα αίτηµα να µου υποβάλετε και θα το πάρετε αµέσως.
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Θέλετε γραπτό αίτηµα για τη διαδι-

κασία;
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Θέλει ένα αίτηµα.
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Γιατί το κάνετε αυτό;
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Εσείς γιατί το κά-

νετε; Πρέπει να υποβάλετε αίτηµα.
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Θέλετε γραπτό αίτηµα για τη διαδι-

κασία; 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Όχι έτσι, αλλιώς. Ξέ-

ρετε πώς.
ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΣΤΑΜΕΝΙΤΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σή-

µερα συζητάµε το νοµοσχέδιο του Υπουργείου Περιβάλλοντος
και Ενέργειας…

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Θέλετε γραπτό αίτηµα για να σας
ρωτήσω πόση ώρα θα µιλούν οι Βουλευτές; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Οι Βουλευτές θα µι-
λούν για επτά λεπτά.

Τον λόγο έχει ο κ. Σταµενίτης.
(Θόρυβος - διαµαρτυρίες από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΣΤΑΜΕΝΙΤΗΣ: Σεβαστείτε, κύριε Φάµελλε, το γε-
γονός ότι έχω ανέβει στο Βήµα.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Σας παρακαλώ, δεν µιλάω σε εσάς.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Τον λόγο έχει ο κ.

Σταµενίτης για επτά λεπτά.
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Πόσες φορές θα παραβιάσετε τον

Κανονισµό σήµερα;
ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΣΤΑΜΕΝΙΤΗΣ: Συζητάµε σήµερα το νοµοσχέδιο

του Υπουργείου Περιβάλλοντος…
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Πόσο θέλετε να προστατεύετε τον

κ. Χατζηδάκη;
ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΣΤΑΜΕΝΙΤΗΣ: …µε τίτλο «Απελευθέρωση αγο-

ράς ενέργειας, εκσυγχρονισµός της ΔΕΗ, ιδιωτικοποίηση της
ΔΕΠΑ και στήριξη των ΑΠΕ»…

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, πείτε µας…
ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΣΤΑΜΕΝΙΤΗΣ: Κύριε Φάµελλε, θα ακούσετε αυτά

που θέλω να πω, σε ποιο σηµείο φέρατε τη ΔΕΗ και πόσα χρή-
µατα χρεώσατε τους Έλληνες φορολογούµενους.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Θα σας πω.
Παραβιάζετε τον Κανονισµό και είστε και όρθιος. Τον παρα-

βιάζετε κατακόρυφα! 
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Θα καλέσετε τη φρουρά να µε κα-

τεβάσει επειδή είµαι όρθιος;
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Εντάξει, εντάξει! 
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Ζήτησα τον λόγο επί της διαδικα-

σίας.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Δεν µπορείτε. Είναι

άλλη η διαδικασία.
Προχωρούµε, κύριε Σταµενίτη.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Τόσο πολύ φοβάστε, κύριε Πρό-
εδρε;

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Το βρήκατε! Τόσο
πολύ φοβάµαι!

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Μπράβο, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Κύριε Σταµενίτη,
έχετε τον λόγο.

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΣΤΑΜΕΝΙΤΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, σήµερα συζητάµε
το νοµοσχέδιο του Υπουργείου Περιβάλλοντος και Ενέργειας, µε
τίτλο: «Απελευθέρωση αγοράς ενέργειας, εκσυγχρονισµός της
ΔΕΗ, ιδιωτικοποίηση της ΔΕΠΑ και στήριξη των ΑΠΕ». Πρόκειται
για ένα νοµοσχέδιο το οποίο αποτελεί µία σηµαντική, αλλά και
αναγκαία διαρθρωτική παρέµβαση στο σύνολο της αγοράς ενέρ-
γειας, αλλά και θεµάτων που αφορούν γενικότερα την κοινωνία.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο ΣΤ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ)

Επιγραµµατικά αναφέρω ότι το νοµοσχέδιο ρυθµίζει θέµατα
που σχετίζονται, πρώτον, µε τη ΔΕΗ, την επιχείρηση, που όλοι
κατανοούµε ότι διαδραµατίζει, πια, κοµβικό ρόλο στην προσπά-
θεια που γίνεται για την ανάπτυξη και την αναµόρφωση της
χώρας. 

Δεύτερον, ρυθµίζει θέµατα των ΑΠΕ, οι οποίες αναµφίβολα
συµβάλλουν αρκετά στην προστασία του περιβάλλοντος και ταυ-
τόχρονα επηρεάζουν µε τρόπο θετικό την εθνική οικονοµία, είτε
µιλάµε για µεγάλους παραγωγούς είτε για µικρούς. Απλοποιείται
η αδειοδότηση, ξεπερνιούνται τα γραφειοκρατικά εµπόδια και δι-
ευρύνεται η χρήση των ανανεώσιµων πηγών ενέργειας, αξιοποι-
ώντας έτσι το µεγάλο συγκριτικό πλεονέκτηµα της χώρας σε
φυσικούς πόρους.

Τρίτον, µε την ταχεία υιοθέτηση του target model στοχεύει
στην επίτευξη µίας λειτουργικής ανταγωνιστικής αγοράς ενέρ-
γειας, η οποία θα κινείται στο πλαίσιο των βέλτιστων διεθνών
πρακτικών.

Τέταρτον, µε την ιδιωτικοποίηση της ΔΕΠΑ τίθεται ένα νέο
υγιές πλαίσιο ανταγωνισµού προς όφελος της αγοράς των κα-
ταναλωτών, είτε είναι επιχειρήσεις είτε νοικοκυριά.

Τέλος, ρυθµίζει θέµατα που σχετίζονται µε την ηλεκτροκίνηση,
τοµέας όπου η στόχευση της Κυβέρνησης είναι να εναρµονι-
στούµε πλήρως µε το νέο πλαίσιο που διαµορφώνεται στις µε-
ταφορές µε πολύ χαµηλό κόστος και µηδενικούς ρύπους.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πήρα τον λόγο σήµερα, για να
τοποθετηθώ κυρίως επάνω στο θέµα της ΔΕΗ. Έχουν ειπωθεί
πολλά το προηγούµενο διάστηµα. Έχουµε ακούσει διάφορες
απόψεις, όµως µε το συγκεκριµένο σχέδιο νόµου η τωρινή Κυ-
βέρνηση έρχεται να βάλει ένα τέλος σε ένα πρόβληµα που έκανε
κύκλους και διαρκώς επέστρεφε στο µηδέν. Με τους χειρισµούς,
µάλιστα, της προηγούµενης κυβέρνησης η κατάσταση κόντεψε
να εκτροχιαστεί πλήρως. 

Όσο και αν θέλουν οι συνάδελφοι της Αντιπολίτευσης να πα-
ρουσιάσουν το άσπρο µαύρο και σήµερα στη συζήτηση της Ολο-
µέλειας, αλλά και στην επεξεργασία του νοµοσχεδίου στις
επιτροπές, η πραγµατικότητα είναι δεδοµένη. Τη µαρτυρούν οι
αριθµοί, οι οποίοι τι φανερώνουν; Φανερώνουν ότι η ΔΕΗ ήταν
µία από τις ωρολογιακές βόµβες που παρέλαβε η Κυβέρνηση της
Νέας Δηµοκρατίας και η νέα ηγεσία του Υπουργείου Περιβάλ-
λοντος και Ενέργειας.

Ας δούµε όµως γρήγορα τους χειρισµούς της επιχείρησης σε
συνάρτηση µε τους χειρισµούς της προηγούµενης κυβέρνησης.
Η κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ παρέλαβε το 2014 την επιχείρηση µε
κέρδη 90 εκατοµµυρίων ευρώ. Την παρέδωσε το 2019 µε ζηµιές
900 εκατοµµυρίων. Την παρέλαβε µε χρηµατιστηριακή αξία, πε-
ρίπου 1,9 δισεκατοµµύρια ευρώ το 2014. Την παρέδωσε το 2019
µε 300 εκατοµµύρια. Την παρέλαβε το 2014 µε κεφαλαιοποίηση
2 δισεκατοµµυρίων, την παρέδωσε το 2019 µε 300 εκατοµµύρια. 

Μετά από αυτά τα στοιχεία, είναι πραγµατικά να απορεί κανείς.
Άραγε, αυτοί που αντιδρούν σήµερα σε αυτό το σχέδιο νόµου τι
ακριβώς προσδοκούν, όταν προτείνουν να µην αλλάξει τίποτε;
Αµφισβητούν την έκθεση του Ορκωτού Λογιστή, που είχε µάλι-
στα τοποθετηθεί από την προηγούµενη διοίκηση της ΔΕΗ που
έθετε πραγµατικό ζήτηµα βιωσιµότητας της επιχείρησης; 
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Προφανώς, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είστε ικανοί να αµ-
φισβητήσετε και τον ίδιο σας τον εαυτό, προκειµένου να µην ανα-
γνωρίσετε τα λάθη σας και να λαϊκίσετε. Εντάξει, νιώθετε µία
αµηχανία που τα πρώτα αποτελέσµατα από τις πρωτοβουλίες
της νέας Κυβέρνησης είναι θετικά, αλλά κάποια στιγµή, ξέρετε,
πρέπει να βάλετε και το συµφέρον του τόπου, της χώρας, της
Ελλάδας, πάνω από τις αυταπάτες σας και τον εγωισµό σας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µέσα σε λίγο διάστηµα η θέση
του Ορκωτού Λογιστή άλλαξε. Η µετοχή της εταιρείας τριπλα-
σιάστηκε και πρόσφατα η «STANDARD & POOR’S» αναβάθµισε
την πιστοληπτική ικανότητα της εταιρείας. Η υλοποίηση του σχε-
δίου της ηγεσίας του Υπουργείου έφερε αποτελέσµατα. Αντιµε-
τώπισε τα ζητήµατα ρευστότητας και πρώτιστα πέτυχε να µην
καταρρεύσει η επιχείρηση.

Μπορεί κάποιος να µας πει αν δεν παίρναµε αυτά τα µέτρα το
καλοκαίρι τι θα συνέβαινε; Τι επιπτώσεις θα υπήρχαν στην εθνική
οικονοµία, στις τράπεζες, τη ΔΕΗ και τους εργαζοµένους; Μια
σειρά από πρωτοβουλίες του Υπουργείου είναι η νέα τιµολογιακή
πολιτική που προτάθηκε στη ΔΕΗ, που είχε ουδέτερο, τελικά,
αποτύπωµα, αλλά και η κύρωση των πράξεων νοµοθετικού πε-
ριεχοµένου, που αφορούσαν τις υπηρεσίες κοινής ωφελείας, µε
κέρδη πάνω από 200 εκατοµµύρια ευρώ, µε την κατάργηση των
ΝΟΜΕ, µιας πραγµατικά ακατανόητης επιλογής της προηγούµε-
νης κυβέρνησης, που κόστισε στη ΔΕΗ 600 εκατοµµύρια.

Δεν µας ενοχλεί, κύριε του ΣΥΡΙΖΑ, που καταργήσατε τον νόµο
της «µικρής» ΔΕΗ. Ενοχλεί τον φορολογούµενο πολίτη ότι ζηµιώ-
θηκε 600 εκατοµµύρια ευρώ.

Θυµίζω λίγο τι γινόταν µε τη «µικρή» ΔΕΗ. Υπήρχε διαχωρι-
σµός τής τότε ΔΕΗ πελατών, παραγωγής ρεύµατος και θα προσ-
δοκούσε η ΔΕΗ να εισπράξει περίπου 2 δισεκατοµµύρια ευρώ,
τα οποία θα τα χρησιµοποιούσε για εκσυγχρονισµό και κάλυψη
των αναγκών της. Τελικά δεν ακολουθήθηκε το µοντέλο αυτό,
πήγαµε στις ΝΟΜΕ και η ΔΕΗ µπήκε 600 εκατοµµύρια µέσα.

Και, βέβαια, αυτές οι πρωτοβουλίες της Κυβέρνησης δεν στα-
µατούν µόνο σε αυτό το θέµα. Προχωρούµε και σε ζητήµατα που
αφορούν την απολιγνιτοποίηση, πολιτική επιλογή που εντάσσεται
και στη γενική στόχευση της Κυβέρνησης για την προστασία του
περιβάλλοντος. 

Αλήθεια, τι θέλετε εσείς; Τι κάνετε γι’ αυτόν τον τοµέα τα τέσ-
σερα χρόνια που ήσασταν κυβέρνηση;

Προχωράµε, επίσης και στην ιδιωτικοποίηση του ΔΕΔΔΗΕ,
αλλά και στην ουσιαστική δυναµική στήριξη των ανανεώσιµων
πηγών ενέργειας από τη ΔΕΗ που είχε µόνο το 3% Στην αγορά.

Θετικό πρόσηµο, επίσης, έχουν και οι πρωτοβουλίες για άρση
της µονιµότητας, η εισαγωγή κινήτρων για πρόσληψη στελεχών
από την αγορά, ο νέος και ευέλικτος τρόπος προσλήψεων,
καθώς και το ολοκληρωµένο σχέδιο για την εθελουσία έξοδο των
εργαζοµένων χωρίς καµµία επιβάρυνση των φορολογούµενων
και των ασφαλιστικών ταµείων.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κλείνοντας θα ήθελα να κατα-
θέσω ότι µε την ψήφιση του παρόντος νοµοσχεδίου κάνουµε
πράξη µία πολιτική που έχει στον πυρήνα της τον εκσυγχρονισµό
της ΔΕΗ, η οποία µεταλλάσσεται σε µια ευέλικτη λειτουργική και
αποτελεσµατική επιχείρηση και αυτό σαφώς πιστώνεται στη µε-
γάλη προσπάθεια της ηγεσίας του Υπουργείου που από την
πρώτη στιγµή έθεσε ως στόχο όχι µόνο τη διάσωση της επιχεί-
ρησης, αλλά και τη βιωσιµότητα της και την ανάπτυξη της για
καλό της Ελλάδας και της ελληνικής οικονοµίας.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Επόµενος οµιλητής
είναι ο κ. Γεώργιος Παπαηλιού από τον ΣΥΡΙΖΑ.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο
επί της διαδικασίας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Πριν ανέβει στο
Βήµα ο κ. Παπαηλιού ζήτησε το λόγο επί της διαδικασίας ο κ.
Φάµελλος. Με την ευκαιρία, για να µη διακόπτω τους οµιλητές,
µετά θα ήθελα να κάνω µια θερµή παράκληση στο Σώµα. Γνωρί-
ζετε πολύ καλά ότι έχουν εγγραφεί εβδοµήντα τρεις οµιλητές.
Πρώτη παράκληση είναι να τηρείται ο χρόνος, το επτάλεπτο. Από
εκεί και πέρα η συνεδρίαση από ό,τι καταλαβαίνετε θα τραβήξει

σε µάκρος, θα παρέµβουν σίγουρα οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρό-
σωποι, οι Πρόεδροι των Κοινοβουλευτικών Οµάδων. Θα δούµε
πώς θα διαχειριστούµε τον χρόνο. 

Κύριε Φάµελλε, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά. Σας παρακαλώ
πολύ να είστε σύντοµος.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Βεβαίως, κύριε Πρόεδρε, επί της
διαδικασίας και µόνο θα µιλήσω. 

Κύριε Πρόεδρε, και προηγουµένως στον Πρόεδρο της Βουλής
είχα διευκρινίσει ότι θέλω τον λόγο επί της διαδικασίας. Υπήρξε
µία ένταση -δεν κατανοώ ακριβώς για ποιον λόγο- και µία διαδι-
κασία από το Προεδρείο σχεδόν πραξικοπηµατική να κλείσει τη
συζήτηση. Εγώ, όµως, θα µιλήσω µόνο για τη διαδικασία από δω
και µπρος.

Έχουµε, κύριε Πρόεδρε, έναν κατάλογο µε εβδοµήντα τρεις
οµιλητές. Το θέµα είναι πολύ ουσιαστικό, αυτό αποδεικνύεται και
από τη διάθεση των Βουλευτών να τοποθετηθούν. Νοµίζω και ζη-
τούµε επίσηµα το Προεδρείο να δει ξανά το θέµα του αν η δια-
δικασία θα είναι ενιαία ή όχι. Θα περιοριστεί ο λόγος σε πάρα
πολλούς Βουλευτές, κύριε Πρόεδρε. Καταλαβαίνω από τη δηµο-
κρατική αφετηρία όλων ότι µοιράζεστε αυτή την ανησυχία. 

Πρέπει να σηµειώσω ότι σε αυτούς τους εβδοµήντα τρεις Βου-
λευτές είναι µόνο τριάντα Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας.
Κύριε Χατζηδάκη, δεν συµµερίζονται την αγωνία σας οι Βουλευ-
τές της Νέας Δηµοκρατίας, δεν θέλουν να σας υπερασπιστούν
στο να καταργήσετε το ΑΣΕΠ…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Εντάξει, κύριε Φά-
µελλε, επί της διαδικασίας να µείνουµε, τώρα µην επεκτείνεστε.
Σας παρακαλώ! Αναφερθείτε σε ό,τι διαδικαστικό έχετε υπ’ όψιν
σας…

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Εγώ λέω τα νούµερα. Τριάντα επτά
Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ έχουν ζητήσει τον λόγο και προτείνουµε
να µην περιοριστεί το δικαίωµα λόγου σε κανέναν από αυτούς.

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κάντε ησυχία, σας

παρακαλώ.
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, επειδή έχουν έρθει

και τροπολογίες και του Υπουργείου κατανοώ και πιθανά και βου-
λευτικές από ό,τι ενηµερώνοµαι δεν µπορούν όλα αυτά να κλεί-
σουν σε µια διαδικασία πέντε ωρών. Χρειαζόµαστε για τη σωστή
νοµοθέτηση και για τη δηµοκρατική λειτουργία και του Σώµατος
να υπάρχει και συνέχεια αύριο.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Θα ληφθούν υπ’

όψιν όλα αυτά που είπατε, θα γίνει η αντίστοιχη συνεννόηση µε
το Προεδρείο. Ήδη απασχόλησε το θέµα της σηµερινής συνε-
δρίασης και τη Διάσκεψη των Προέδρων χθες σε ό,τι αφορά τη
συζήτηση αυτού του νοµοσχεδίου, διότι αναµένονταν να εγγρα-
φεί µεγάλος αριθµός Βουλευτών που θέλουν να µιλήσουν και
έχουν το δικαίωµα φυσικά. Θα το δούµε και στην πορεία θα σας
ανακοινωθεί το τι αποφάσεις θα πάρει το Προεδρείο.

Λοιπόν, ο επόµενος οµιλητής είναι ο κ. Παπαηλιού Γεώργιος
από τον ΣΥΡΙΖΑ.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΗΛΙΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, θέλω να ξεκινήσω λέγοντας ότι η Νέα Δηµοκρατία
µε την ανάληψη της διακυβέρνησης της χώρας ξεκίνησε µία προ-
παγανδιστική εκστρατεία δυσφήµισης και συνεπώς απαξίωσης
της ΔΕΗ, η οποία αποσκοπούσε και αποσκοπεί στη διάλυσή της
και στην εξυπηρέτηση ισχυρών ανταγωνιστικών προς τη ΔΕΗ
ιδιωτικών συµφερόντων.

Σε αυτό το πλαίσιο η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας προ-
ωθεί και το υπό κρίση νοµοσχέδιο. Με αυτό εκχωρούνται, ξεπου-
λιούνται µάλλον, δηµόσιες υποδοµές, τα δίκτυα ενέργειας
φυσικού αερίου, ηλεκτρισµού και το υπόλοιπο της συρρικνωµέ-
νης ΔΕΗ καθίσταται υπηρέτης των ιδιωτών.

Επιπλέον, µε τις πρόσφατες αναίτιες και άδικες αυξήσεις των
τιµολογίων η ΔΕΗ έχει χάσει και χάνει µεγάλο µέρος των µεγά-
λων, συνεπών πελατών της που βεβαίως επιλέγουν εναλλακτι-
κούς παρόχους. Δυστυχώς, σε µερικά χρόνια αν συνεχιστεί αυτή
η πολιτική η ΔΕΗ θα είναι ένας µικρός παραγωγός ενέργειας και
θα παράγει ένα πολύ µικρό ποσοστό ρεύµατος.

Βέβαια, το υπό κρίση νοµοσχέδιο το εµφανίζει η Κυβέρνηση
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της Νέας Δηµοκρατίας ως µεταρρυθµιστικό – εκσυγχρονιστικό.
Και ως µεταρρύθµιση εµφανίζει την πολιτική της για την ενέρ-
γεια, δηλαδή τόσο την εκχώρηση, το ξεπούληµα της ΔΕΠΑ και
ειδικότερα των δικτύων φυσικού αερίου, όσο και την καταστρα-
τήγηση εργασιακών δικαιωµάτων των εργαζοµένων. Έτσι, όµως,
υπονοµεύεται το δηµόσιο συµφέρον και το κοινωνικό όφελος.

Όλα αυτά δεν είναι τυχαία. Εντάσσονται στη νεοφιλελεύθερη
πολιτική της Νέας Δηµοκρατίας. Ας µη λησµονηθεί ότι κατά την
πρόσφατη διαδικασία Αναθεώρησης του Συντάγµατος η Νέα Δη-
µοκρατία αρνήθηκε να υιοθετήσει και καταψήφισε την πρόταση
του ΣΥΡΙΖΑ να προστεθεί στο άρθρο 13 του Συντάγµατος παρά-
γραφος προκειµένου να κατοχυρωθεί ο δηµόσιος έλεγχος των
βασικών κοινωνικών αγαθών του νερού και της ηλεκτρικής ενέρ-
γειας και των δικτύων διανοµής τους µε τρόπο ώστε να υπόκειν-
ται σε καθεστώς δηµόσιας υπηρεσίας και να τελούν υπό δηµόσιο
έλεγχο.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε το νοµοσχέδιο ένα φυσικό
µονοπώλιο θα εκχωρηθεί σε ιδιώτες, αφού δίδεται προς πώληση
το σύνολο του µεριδίου του δηµοσίου στις υποδοµές, στα δίκτυα
φυσικού αερίου και στην εµπορία. 

Σε αυτό το πλαίσιο καταργείται ο δηµόσιος χαρακτήρας τους,
πράγµα που είχε επιτευχθεί από την κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ. Με
αυτόν τον τρόπο προσφέρεται ένα σταθερό έσοδο σε ιδιώτη
χωρίς να χρειαστεί να πραγµατοποιήσει επενδύσεις ούτε 1 ευρώ.
Δηµιουργείται έτσι ένα ιδιωτικό µονοπώλιο στα δίκτυα φυσικού
αερίου. Το δηµόσιο, µάλιστα, δεν κρατά ούτε τον ρόλο του µε-
τόχου µειοψηφίας, παρ’ ότι θίγονται και θέµατα ενεργειακής
ασφάλειας της χώρας και παρά το γεγονός ότι σε πολλές χώρες
της Ευρώπης το κράτος προχωρεί σε επανακρατικοποίηση δη-
µόσιων υποδοµών αυτού του είδους. Είναι προφανές το γιατί.

Η διάταξη του νοµοσχεδίου, µε την οποία εισάγεται όρος για
δέσµευση του επενδυτή για µη µεταβίβαση εταιρικών µεριδίων
για χρονικό διάστηµα πέντε ετών, δεν µπορεί να την εγγυηθεί την
αποτροπή αυτής της εξέλιξης.

Η µονοπωλιακή ιδιοκτησία και διαχείριση των δικτύων φυσικού
αερίου δεν εξασφαλίζει την επέκτασή τους σε όσο το δυνατόν
περισσότερες περιοχές της χώρας και ιδίως στις αποµακρυσµέ-
νες και τις πλέον ευάλωτες της περιφέρειας. Δεν διασφαλίζει την
τροφοδότηση όσο το δυνατόν περισσότερων πολιτών και επιχει-
ρήσεων µε φυσικό αέριο και επιβαρύνει το κόστος για νοικοκυριά
και επιχειρήσεις, µε συνέπεια να επεκτείνεται η ενεργειακή φτώ-
χεια. 

Η κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ είχε διασφαλίσει την ανάπτυξη των δι-
κτύων, αφού το θεσµικό πλαίσιο που είχε ψηφίσει προέβλεπε ότι
το δηµόσιο θα διατηρούσε το πλειοψηφικό µερίδιο της ΔΕΠΑ. 

Επιπλέον, µε το σχέδιο νόµου και συγκεκριµένα µε το άρθρο
3 καταργείται η συλλογική σύµβαση εργασίας για τους νεοεισερ-
χόµενους εργαζόµενους στη ΔΕΗ. Πρόκειται για µία αντισυνταγ-
µατική ρύθµιση, αφού παραβιάζονται οι συνταγµατικές αρχές
της συλλογικής αυτονοµίας και της ίσης αµοιβής για ίσης αξίας
εργασία, όπως ανέπτυξαν οι λέγοντες κατά την ένσταση αντισυν-
ταγµατικότητας που συζητήθηκε. 

Δηµιουργούνται, λοιπόν, εργαζόµενοι δύο ταχυτήτων, αφού οι
νεοεισερχόµενοι εργαζόµενοι, που θα προσλαµβάνονται στη
ΔΕΗ, θα εργάζονται µε διαφορετικούς όρους απασχόλησης σε
σχέση µε τους ήδη εργαζόµενους, τις αποδοχές, τις άδειες, τη
διαδικασία απολύσεων. Επιπλέον δε, οι νέες προσλήψεις θα γί-
νονται εκτός διαδικασιών ΑΣΕΠ, χωρίς κανένα εχέγγυο διαφά-
νειας, ισοτιµίας και αξιοκρατίας. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Δεν υπάρχει αµφιβολία, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, και ανε-
ξαρτήτως της άποψης που µπορεί να έχει κάποιος για την απο-
λιγνιτοποίηση, η οποία προωθείται και για λόγους προστασίας
του περιβάλλοντος αλλά και από ισχυρά επιχειρηµατικά συµφέ-
ροντα, ότι η απολιγνιτοποίηση συνιστά και υποχρέωση της
χώρας στο πλαίσιο της ενεργειακής πολιτικής της Ευρωπαϊκής
Ένωσης. Έχει τροποποιηθεί το ενεργειακό µείγµα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Παπαηλιού,
παρακαλώ να συντοµεύετε. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΗΛΙΟΥ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. 

Σε αυτό το πλαίσιο προτεραιοποιούνται άλλες πηγές ενέρ-
γειας. Όµως, αυτό επιβάλλει τον σχεδιασµό «δίκαιης µετάβασης»
στη µεταλιγνιτική περίοδο και τον σχεδιασµό ενός διαφορετικού
αναπτυξιακού µοντέλου αντιµετώπισης των αποτελεσµάτων του
κλεισίµατος λιγνιτικών µονάδων. 

Καταρτίστηκε και ισχύει επί κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ το Εθνικό Σχέ-
διο Ενέργειας και Κλίµατος. Στο πλαίσιο της απολιγνιτοποίησης
προέβλεπε τη διακοπή λειτουργίας της µονάδας 3 της Μεγαλό-
πολης το 2025 και της µονάδας 4 το 2035.

Ο ξαφνικός «θάνατος» των λιγνιτικών µονάδων της ΔΕΗ Με-
γαλόπολης, της 3 τους πρώτους µήνες του 2020 και της 4 το
2023, που εξήγγειλε ο ίδιος ο Πρωθυπουργός, αποτελεί συντρι-
πτικό πλήγµα και για τη ΔΕΗ και για τη Μεγαλόπολη.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Παπαηλιού,
σας παρακαλώ να ολοκληρώσετε. Όλοι επισηµάναµε την ανα-
γκαιότητα να τηρούµε τον χρόνο και είστε ο πρώτος που τον πα-
ραβιάζει.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΗΛΙΟΥ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε. 
Θα δηµιουργηθούν προβλήµατα στην υφιστάµενη ενεργειακή

ισορροπία και θα έχει καταστροφικές συνέπειες για τη Μεγαλό-
πολη και την ευρύτερη περιοχή, η οποία θα καταστεί «έρηµη
χώρα», αφού, µάλιστα, δεν υπάρχει χρόνος για την προετοιµασία
της µεταλιγνιτικής περιόδου. 

Επιβάλλεται η αποτροπή του ξαφνικού «θανάτου» και η συνέ-
χιση της λειτουργίας των λιγνιτικών µονάδων της ΔΕΗ Μεγαλό-
πολης, αλλά και η σοβαρή διαβούλευση µε την τοπική κοινωνία
για τη δίκαιη µετάβαση, την προετοιµασία, δηλαδή, της µεταλι-
γνιτικής περιόδου. Έτσι, θα αποτραπεί και ο ξαφνικός «θάνατος»
της Μεγαλόπολης και της ευρύτερης περιοχής.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δυστυχώς, µε το παρόν νοµο-
σχέδιο επαναφέρετε «µνηµονιακά» προτάγµατα, που µετά την
έξοδο της χώρας από τα «µνηµόνια», κατά τη διάρκεια της δια-
κυβέρνησης του ΣΥΡΙΖΑ, είχαν ακυρωθεί.

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο Γε-

νικός Γραµµατέας του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Δη-
µήτρης Κουτσούµπας. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΤΣΟΥΜΠΑΣ (Γενικός Γραµµατέας της Κεν-
τρικής Επιτροπής του Κοµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας): Με
την ευκαιρία της σηµερινής συζήτησης στη Βουλή, θα ήθελα να
εκφράσω και την αλληλεγγύη µας στον αλβανικό λαό που δοκι-
µάζεται σκληρά µετά τον µεγάλο καταστροφικό σεισµό, αλλά και
τη συµπαράσταση στον δύσκολο αγώνα που έχει µπροστά του
προκειµένου να σταθεί στα πόδια του. 

Μεγάλη είναι, όµως, και η δοκιµασία που περνάνε και εδώ στη
χώρα µας χιλιάδες λαϊκές οικογένειες σε πάρα πολλές περιοχές,
καθώς µετρούν τις «πληγές» τους από τις καταστροφικές πληµ-
µύρες. Από τη Χαλκιδική ως τη Ρόδο και από τη Θάσο ως τη δυ-
τική Αττική, την Κινέτα, οι καταστροφές είναι µεγάλες και τα
προβλήµατα που έχουν δηµιουργηθεί πάρα πολύ σοβαρά.  

Οι τηλεοπτικές εικόνες δεν αποτυπώνουν πάντα ολόκληρη την
πραγµατικότητα. 

Θα ήθελα ενδεικτικά να αναφέρω ορισµένα από τα σοβαρά
προβλήµατα που έχουν δηµιουργηθεί στις περιοχές που έχουν
πληγεί. Για παράδειγµα, στη Χαλκιδική δεκάδες κατοικίες παρα-
µένουν καλυµµένες µε τόνους λάσπης. Δρόµοι έχουν καταστρα-
φεί, µε αποτέλεσµα πάρα πολύ σοβαρά προβλήµατα στο οδικό
δίκτυο. Σοβαρές βλάβες έχει υποστεί το δίκτυο ύδρευσης και
ρεύµατος. 

Η Ολυµπιάδα παραµένει χωρίς ρεύµα και νερό, οι επικοινωνίες
είναι προβληµατικές. 

Στη Θάσο οι καταστροφές αφορούν κυρίως υποδοµές, αλλά
και περιουσίες, σπίτια, τουριστικές επιχειρήσεις σε αγροτικές,
κτηνοτροφικές εκµεταλλεύσεις. 

Έχει καταστραφεί τµήµα του δρόµου και της γέφυρας του χω-
ριού Ποταµιά, αλλά και σηµαντικό µέρος της αγροτικής οδοποι-
ίας. Έχει, επίσης, καταστραφεί τµήµα των υπαρχόντων
αντιπληµµυρικών λάκκων. Το ίδιο ισχύει και σε τµήµα του απο-
χετευτικού δικτύου και του δικτύου ύδρευσης. Μεγάλες είναι οι
καταστροφές σε ελαιόδεντρα, αλλά και σε χωράφια, ενώ ακόµα
δεν έχει ολοκληρωθεί η καταγραφή των καταστροφών σε ζωικό
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κεφάλαιο και σε σταύλους. 
Στη Ρόδο, το ότι το νησί κηρύχθηκε σε κατάσταση έκτακτης

ανάγκης αποδεικνύει το µέγεθος των καταστροφών, αφού οι
πληµµύρες ουσιαστικά επηρέασαν όλο το νησί µε εκτεταµένες
ζηµιές σε υποδοµές, στο οδικό δίκτυο, σε γέφυρες, σε σπίτια και
καταστήµατα. 

Στην Κινέτα ζηµιές έχουν υποστεί διακόσιες τριάντα κατοικίες,
ογδόντα επαγγελµατικοί χώροι, ακόµα και το µοναδικό ιατρείο
της περιοχής. Μάλιστα, η πλειοψηφία αυτών είχε πληγεί και σε
προηγούµενη πληµµύρα, χωρίς να πάρουν ακόµα αποζηµιώσεις,
ενώ τώρα οι καταστροφές είναι πιο µεγάλες. 

Μεγάλες ζηµιές έχει υποστεί -το ξέρουµε- και το οδικό δίκτυο.
Όλοι οι δρόµοι κάτω από τη νέα εθνική οδό µέχρι την παραλία
έχουν υποστεί συνολική καταστροφή και µένουν κλειστοί. Συνο-
λικά, γύρω στους σαράντα δρόµους χρήζουν εργασίας, άµεσης
επισκευής και διάνοιξης.

Όλα όσα περιέγραψα, τα πληµµυρισµένα σπίτια, οι κατε-
στραµµένοι δρόµοι, τα γκρεµισµένα γεφύρια, οι σοβαρές βλάβες
στα δίκτυα ύδρευσης και ηλεκτροδότησης, είναι το αποτέλεσµα
της πολιτικής όλων των µέχρι σήµερα κυβερνήσεων, η οποία πο-
λιτική, φυσικά, δεν έχει ως προτεραιότητα τις λαϊκές ανάγκες,
όπως είναι η προστασία της ζωής του λαού µας. Διότι σε όλες
αυτές τις περιοχές τα έργα αντιπληµµυρικής προστασίας, τα
έργα διευθέτησης ρεµάτων, έπρεπε να είχαν γίνει πολλά χρόνια
πριν.

Αυτό που τώρα επείγει, για να µπορέσουν να ορθοποδήσουν
οι οικογένειες που έχουν πληγεί, είναι να προχωρήσουν άµεσα
όλα τα επείγοντα µέτρα αποκατάστασης των ζηµιών, να κατα-
γραφούν πολύ πιο γρήγορα οι ζηµιές από ό,τι στο παρελθόν και
να δοθούν µε ταχείς ρυθµούς οι αποζηµιώσεις στο 100% των ζη-
µιών. Σε όλες αυτές τις περιοχές, αλλά και σε όλη την Ελλάδα
τα αντιπληµµυρικά έργα αποκτούν πλέον επείγοντα χαρακτήρα.

Έρχοµαι τώρα και στο σηµερινό νοµοσχέδιο. 
Κυρίες και κύριοι, το νοµοσχέδιο που φέρνετε µε πρόσχηµα

την τάχα σωτηρία της ΔΕΗ είναι ένας ακόµα «κρίκος» στην αλυ-
σίδα της απελευθέρωσης, της ιδιωτικοποίησης της ενέργειας,
που υλοποιείται διαχρονικά από όλες τις κυβερνήσεις

Ο λαός γνωρίζει ποιοι ήταν και είναι οι µοναδικοί κερδισµένοι
όλα αυτά τα χρόνια, µε δισεκατοµµύρια ευρώ κέρδη, δηλαδή οι
µονοπωλιακοί όµιλοι στην ενέργεια, και πως χαµένοι είναι οι ερ-
γαζόµενοι, τα λαϊκά στρώµατα σε ολόκληρη τη χώρα.

Η πολιτική σας κινείται στην ίδια αντιλαϊκή κατεύθυνση: Περαι-
τέρω εµπορευµατοποίηση της ενέργειας, διαµόρφωση ακόµα
καλύτερων όρων για τη λειτουργία της αγοράς ενέργειας, δια-
σφάλιση της ανταγωνιστικότητας για όλους τους επενδυτές στην
ενέργεια.

Ποιο είναι το νέο στοιχείο; Η προώθηση του στόχου της πρά-
σινης ενέργειας της λεγόµενης «µεταλιγνιτικής» εποχής. Το λέτε
πια χωρίς καµµία περιστροφή: µέχρι το 2028 κατάργηση του λι-
γνίτη ως καυσίµου. Στην πραγµατικότητα σχεδιάζετε το κλείσιµο
των λιγνιτικών µονάδων πολύ νωρίτερα από τις σχετικές διακη-
ρύξεις σας και πρέπει εδώ να ακουστούν επιτέλους αλήθειες.
Ποιος είναι ο στόχος; Γιατί έχει φαγωθεί µε τον λιγνίτη η βαριά
βιοµηχανία της χώρας; Προωθείτε την πράσινη ανάπτυξη, µε
στόχο να διαµορφώσετε νέα πεδία επενδυτικής δραστηριότητας
για τα υπερσυσσωρευµένα κεφάλαια των οµίλων. Προωθείτε τη
στρατηγική της Ευρωπαϊκής Ένωσης, που µε πρόσχηµα την προ-
στασία του περιβάλλοντος προσπαθεί να αναβαθµίσει τη θέση
της στον ενεργειακό πόλεµο. 

Σε ολόκληρο τον κόσµο, από τις Ηνωµένες Πολιτείες Αµερικής
µέχρι τη Γερµανία και τη Γαλλία, ένα µεγάλο κοµµάτι του κεφα-
λαίου υποστηρίζει τη λύση αυτή που θέλετε κι εσείς, το περι-
βόητο «Green New Deal», το µεγάλο επενδυτικό πρόγραµµα που
θα αντικαταστήσει τις παλαιές υποδοµές µε καινούργιες, πράσι-
νες υποδοµές. Αλλά οι καινούργιες υποδοµές κοστίζουν και οι
πράσινες υποδοµές κοστίζουν ακόµα περισσότερο. Οι νέες, πρά-
σινες υποδοµές µεταφράζονται σε πανάκριβο ηλεκτρικό ρεύµα,
σηµαίνουν λιγότερη θέρµανση, ακριβές νέες εγκαταστάσεις.

Θυµίζουµε εδώ πως η ηλεκτροπαραγωγή του λιγνίτη κοστίζει
5 λεπτά η κιλοβατώρα, ενώ οι ανανεώσιµες πηγές ενέργειας
τρεις µε τέσσερις φορές παραπάνω το ελάχιστο. Φυσικά, η ανα-

λογία αλλάζει τεχνητά, µε τα πράσινα τέλη και την πολιτική εµ-
πορίου ρύπων, που επιβάλλει η Ευρωπαϊκή Ένωση. Θυµίζουµε
πως µόνο για τον σταθµό «Πτολεµαΐδα 5» των 660 MW, που θυ-
σιάζετε στον δρόµο της πράσινης ανάπτυξης, χρειάζεται να εγ-
κατασταθούν περίπου δύο χιλιάδες τεράστιες ανεµογεννήτριες
των ογδόντα µέτρων, όσες περίπου υπάρχουν στα σχέδια των
οµίλων και αναµένουν να αδειοδοτηθούν. 

Φυσικά, η πράσινη ανάπτυξη έχει κερδισµένους και χαµένους.
Κερδισµένοι είναι οι επενδυτές στην ηλεκτροπαραγωγή και στις
νέες πράσινες τεχνολογίες, που θα δουν δισεκατοµµύρια κέρδη.
Χαµένοι είναι οι εργαζόµενοι του κλάδου, που γνωρίζουν την αύ-
ξηση του βαθµού εκµετάλλευσης, και η λαϊκή οικογένεια βέβαια,
που θα πληρώνει πανάκριβο ηλεκτρικό ρεύµα. Χαµένο είναι και
εκείνο το τµήµα του κεφαλαίου που έχει επενδύσει σε παλαιότε-
ρες τεχνολογίες, που οι πράσινες λύσεις το καταστρέφουν. Εδώ
είναι κατά βάση η ΔΕΗ, που έχει αυτές τις υποδοµές. Και δεν
έχετε ιδιαίτερο θέµα να πετάξετε 1,5 δισεκατοµµύριο ευρώ µόνο
από τον «Πτολεµαΐδα 5». Ο λαός τα πλήρωσε, όχι οι όµιλοι βέ-
βαια, που ενισχύονται ξανά και ξανά συνεχώς. Άλλωστε, κάτι θα
σκεφτείτε να την κάνετε. Αλλά κάπως πρέπει να πειστούν οι ερ-
γαζόµενοι σε ολόκληρο τον κόσµο να βάλουν βαθιά το χέρι στην
τσέπη γι’ αυτές τις πράσινες τεχνολογίες. 

Φέρνετε τον µπαµπούλα της κλιµατικής αλλαγής. Ενώ η επι-
στηµονική κοινότητα ακόµα δεν έχει καταλήξει για το εύρος, την
εξέλιξη, τις επιπτώσεις του φαινοµένου, εσείς εδώ το έχετε κάνει
κυριολεκτικά καραµέλα. Ενώ υπάρχει διαπάλη µεταξύ των µελών
της Ευρωπαϊκής Ένωσης που διαθέτουν απόθεµα στερεών καυ-
σίµων και της Κοµισιόν, διαπάλη των οµίλων στο εσωτερικό των
Ηνωµένων Πολιτειών της Αµερικής, εσείς προβάλλετε ότι η πο-
λιτική σας αποτελεί διεθνώς τον σύγχρονο µονόδροµο. Μας λέτε
πως πρέπει να µειωθούν οι εκποµπές διοξειδίου του άνθρακα για
να σωθεί ο πλανήτης, πως πρέπει να πληρώνουµε το ρεύµα τέσ-
σερις και πέντε φορές πάνω, γιατί κινδυνεύουµε, πως η Κοζάνη
και η Μεγαλόπολη πρέπει να γίνουν έρηµες πόλεις, να ζήσουµε
ένα νέο Μαντούδι. Μας λέτε ότι είναι προοδευτικό να χαθούν χι-
λιάδες θέσεις εργασίας, να ενταθεί η ενεργειακή φτώχεια του
λαού µας, να αυξηθούν ακόµα περισσότερο τα τιµολόγια ηλε-
κτρικού ρεύµατος, πως είναι προοδευτικό να δηµιουργηθούν
προβλήµατα µε την τηλεθέρµανση σε ολόκληρες περιοχές. 

Αλλά κι εδώ το ψέµα έχει κοντά ποδάρια. Αν θέλατε πραγµα-
τικά να µειωθούν οι εκποµπές τα τελευταία είκοσι χρόνια, θα
µπορούσατε να το πετύχετε µε νέα, µεγάλα υδροηλεκτρικά ερ-
γοστάσια, µε µεγάλους καινούργιους σταθµούς καύσης λιγνίτη,
που αντικαθιστούν τους παλαιούς και παράγουν το µισό περίπου
διοξείδιο του άνθρακα. Δεν το κάνετε, γιατί οι επενδυτές θέλουν
µεγάλα κέρδη, γρήγορη απόσβεση, πολλές επενδύσεις, για να
διευκολύνονται οι µεταξύ τους αντιθέσεις. Δεν το κάνετε, γιατί
σε τελευταία ανάλυση ο καπιταλισµός, το σύστηµα που υπηρε-
τείτε, απαιτεί τεράστια καταστροφή κεφαλαίου για να ξαναβρεί
κέρδη. 

Τι κάνατε αντ’ αυτού; Φορολογήσατε την παραγωγή διοξειδίου
του άνθρακα µε τα περιβόητα τέλη, που µάλιστα αυξάνονται
κατά το δοκούν, ώστε να βγαίνουν ασύµφορες οι λιγνιτικές µο-
νάδες και να αυξάνεται τεχνητά η τιµή του ρεύµατος στη χον-
δρεµπορική αγορά, ώστε να εµφανίζονται οι ανανεώσιµες πηγές
ενέργειας ως ανταγωνιστικές. Αλήθεια, ποιον νοµίζετε ότι κοροϊ-
δεύετε; Γι’ αυτό και η λύση των ΝΟΜΕ, της νέας οργάνωσης αγο-
ράς ηλεκτρικής ενέργειας, των δηµοπρασιών της λιγνιτικής
παραγωγής, σε τιµή κάτω του κόστους σε ιδιωτικούς οµίλους και
η απαίτηση µείωσης του µεριδίου της ΔΕΗ στο 50%, που ψηφί-
σατε µαζί µε τον ΣΥΡΙΖΑ, που ως κυβέρνηση το έφερε, δεν αρ-
κούν πια. Η ανάγκη του καπιταλισµού για νέες επενδύσεις είναι
ακόµη µεγαλύτερη και καλείτε τον λαό να αποδεχτεί ακόµα µε-
γαλύτερες θυσίες.

Ο ΣΥΡΙΖΑ -που τώρα είναι πάλι στα κάγκελα, γιατί εσείς τώρα
ξεπουλάτε τη ΔΕΗ, ενώ αυτός τάχα είναι αθώος του εγκλήµα-
τος- τελικά είναι ταγµένος κι αυτός την ίδια πολιτική, προωθεί
την ίδια πράσινη πολιτική µε εσάς. Μιλούσε ευθαρσώς για την
ανάγκη επιπλέον δύο GW ανεµογεννητριών, έµµεσα έλεγε δη-
λαδή πως δεν θέλει τη λιγνιτική παραγωγή. 

Κυρίως, όµως, µε τη σηµερινή κατάσταση της ΔΕΗ, που απο-
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τελεί για σας το βολικότερο σχήµα για να εξηγήσετε στον κόσµο
πως πρέπει να συµµαζευτεί η ΔΕΗ, ΣΥΡΙΖΑ και Νέα Δηµοκρατία
είστε εξίσου υπεύθυνοι. Οι δηµοπρασίες ενέργειας οδήγησαν
απλά σε µία τεράστια µετακίνηση κεφαλαίου από τη ΔΕΗ, που
τώρα έχει χρέη, στις ιδιωτικές εταιρείες, που καταγράφουν τε-
ράστια κέρδη. Τα χρέη στη ΔΕΗ υπάρχουν απλά, γιατί η δική σας
πολιτική, η πολιτική της απελευθέρωσης, έχει αυξήσει τόσο το
κόστος της ενέργειας, που έχει καταδικάσει εκατοµµύρια εργα-
ζόµενους σε ενεργειακή φτώχεια και σε χρέη προς τη ΔΕΗ. 

Τώρα έρχεστε και λέτε πως η ΔΕΗ πρέπει να γίνει ανταγωνι-
στική. Και ποια είναι η λύση σας; Μήπως να σταµατήσει να που-
λάει φθηνά το ρεύµα και να το µεταπουλάνε πανάκριβα οι
επενδυτές; Μήπως να σταµατήσει την παραγωγή µε πανάκριβα
εισαγόµενα καύσιµα; Μήπως να µη δεχτεί την καταστροφή πολ-
λών δισεκατοµµυρίων ευρώ µε τη µορφή λιγνιτικών σταθµών;
Μήπως να σταµατήσει να πληρώνει τα πανάκριβα πράσινα τέλη;
Όχι φυσικά. Η λύση που προτείνετε είναι άλλη, η γνωστή, δοκι-
µασµένη λύση της φθηνής εργατικής δύναµης. Και τι κάνετε; Ερ-
γολαβικοί, που θα αντικαταστήσουν τους µόνιµους
εργαζόµενους, και µία εκ των υστέρων µείωση του µισθού των
εργαζοµένων µε τη µείωση της έκπτωσης στο ρεύµα, που αφορά
και τους συνταξιούχους. Και αποδεικνύετε και έτσι ότι το αστικό
κράτος δεν έχει καµµία µπέσα και γι’ αυτό και οι εργαζόµενοι στη
ΔΕΗ ξέρουν πως οι εθελούσιες σήµερα και οι συντάξεις που θα
τους υποσχεθείτε θα µείνουν υποσχέσεις.

Το σχέδιο νόµου σας φέρνει νέα προκλητική στήριξη για τις
λεγόµενες «ανανεώσιµες πηγές ενέργειας» και τις ονοµάζω «λε-
γόµενες», γιατί προσπαθείτε να κρύψετε πως ακόµα και αν δε-
χτούµε τη δική σας λογική για την ανάγκη προστασίας του
περιβάλλοντος, οι δύο χιλιάδες ανεµογεννήτριες του 1 MW -για
να µην πούµε δυόµιση χιλιάδες µόνο για την «Πτολεµαΐδα 5»- µε-
ταφράζονται σε πραγµατική καταστροφή εκατοντάδων χιλιάδων
στρεµµάτων στις κορυφές των βουνών. Για να υλοποιηθούν τα
σχέδια αυτά, το αστικό κράτος -πριν ο ΣΥΡΙΖΑ, τώρα εσείς- αλ-
λάζετε τις χρήσεις γης, τα ιδιοκτησιακά δικαιώµατα, τους όρους
διασύνδεσης στο δίκτυο, ώστε να µπορούν οι επενδυτές να δια-
σφαλίζουν τα τεράστια κέρδη τους.

Τον ίδιο χαρακτήρα έχουν και οι αλλαγές που φέρνετε στο φυ-
σικό αέριο. Ποιος είναι ο στόχος σας; Να πουληθούν τα δίκτυα
διανοµής, ώστε να ανοίξει ο ανταγωνισµός και δίπλα σε αυτόν
να πουλήσετε και τη ΔΕΠΑ, αφού την κοµµατιάσετε. Ποιο θα
είναι το αποτέλεσµα; Νέες επιβαρύνσεις για τους καταναλωτές,
τεράστια διασφαλισµένα κέρδη για επενδυτές στο φυσικό αέριο.
Δεν πρωτοτυπείτε. Η πολιτική σας στην ενέργεια, η πολιτική της
απελευθέρωσης είναι ίδια και απαράλλαχτη µε την πολιτική που
στηρίζει η βολική για σας αντιπολίτευση του ΣΥΡΙΖΑ.

Υπόσχεται τεράστια κέρδη στους επενδυτές και στους οµί-
λους και τεράστιες θυσίες για τους εργαζόµενους και τον λαό
µας. Είναι ατελέσφορη. Επιβεβαιώνεται κι έτσι πως το σύστηµά
σας έφαγε τα ψωµιά του.

Μας λέτε για πρόοδο, πως το σύστηµα αυτό και η αγορά σας
µπορεί να φέρει κάτι καινούργιο, αλλά τελικά δεν µπορεί. Τα
κέρδη των οµίλων, που είστε ταγµένοι να στηρίζετε, απαιτούν κα-
ταστροφή κεφαλαίων, φθηνή εργατική δύναµη, µείωση του εισο-
δήµατος, του µισθού του εργαζόµενου, εξαθλίωση των
εργαζοµένων, του λαού.

Η απελευθέρωση της ενέργειας και οι ανανεώσιµες πηγές δεν
έφεραν τον παράδεισο της φθηνής, καθαρής ενέργειας που υπο-
σχόσασταν. Φέρνουν τεράστια κέρδη για τους οµίλους στην
ενέργεια, για τους ευρωπαϊκούς οµίλους που παράγουν τις ανε-
µογεννήτριες, πάνω στην ενεργειακή φτώχεια, τους χαµηλούς
µισθούς σε όλο τον κλάδο της ενέργειας, τα καταστραµµένα
βουνά µας.

Ισχυριζόµαστε, κι αυτό θα αποδειχθεί από την ίδια τη ζωή, ότι
ακόµα κι αν καταφέρετε να προχωρήσετε αυτό το σχεδιασµό, τε-
λικά θα είναι ατελέσφορος. Ακόµα και το περιβόητο «Green New
Deal» θα δώσει το πολύ-πολύ µερικά χρόνια ακόµα υπαρξιακής
ανάσας προτού η υπερσυσσώρευση κεφαλαίου εµφανιστεί και
πάλι. Το σύστηµα έχει σαπίσει. Δεν διορθώνεται. Δεν αλλάζει. Τα
κέρδη των οµίλων και η ανάγκη διασφάλισής τους πνίγουν την
κοινωνία.

Η λύση βρίσκεται στον αντίποδα, στον ριζικά διαφορετικό
δρόµο ανάπτυξης µιας άλλης εξουσίας, της κοινωνικής ιδιοκτη-
σίας των συγκεντρωµένων µέσων παραγωγής, που σκοπός της
παραγωγής θα είναι η κάλυψη των πραγµατικών αναγκών όλων
των εργαζοµένων. Αυτό το πλαίσιο µπορεί να εγγυηθεί την ικα-
νοποίηση του συνόλου των αναγκών του λαού µας, τη µείωση
της ενεργειακής εξάρτησης της χώρας µας, σταθερές θέσεις
ασφαλούς εργασίας για τους εργαζόµενους του κλάδου, να
δώσει ώθηση στην ισόµετρη ανάπτυξη όλων των περιοχών της
χώρας.

Καλούµε, λοιπόν, και από αυτό το Βήµα, τους εργαζόµενους,
τον ελληνικό λαό, να αντισταθούν στους σχεδιασµούς σας για
τη ΔΕΗ και συνολικότερα την ενέργεια. Να αντιπαλέψουν συνο-
λικά την πολιτική της απελευθέρωσης της περαιτέρω εµπορευ-
µατοποίησής της, των ιδιωτικοποιήσεων σε ΔΕΗ, ΔΕΠΑ και στην
ενέργεια συνολικά. Να παλέψουν για φθηνότερο ρεύµα για τον
λαό µας, έχοντας πια ξεκάθαρο πως δεν υπάρχει πισωγύρισµα,
πως ο σηµερινός αγώνας δεν µπορεί να γίνει µε τις σηµαίες του
χθες, αλλά για να έχει αποτελέσµατα πρέπει να γίνει µε τις ση-
µαίες του αύριο.

Σε αυτή την κατεύθυνση µπαίνουµε µπροστά για να οργανωθεί
ο αγώνας για τα δίκαια αιτήµατα των εργαζοµένων του συγκε-
κριµένου κλάδου, όπως στην αντίσταση στην ιδιωτικοποίηση
ΑΔΜΗΕ, ΔΕΔΔΗΕ και ΔΕΗ και στην πολιτική απελευθέρωσης,
καµµία πώληση-παράδοση µονάδων ορυχείων και ορυκτού πλού-
του σε ιδιωτικούς οµίλους, αυξήσεις σε µισθούς και συντάξεις,
επτάωρο, πενθήµερο, τριανταπεντάωρο, µόνιµη σταθερή δου-
λειά για όλους, µε µονιµοποίηση όλου του έκτακτου προσωπι-
κού, µέτρα ασφαλείας στους χώρους δουλειάς, φθηνό ρεύµα για
τον λαό και καµµία διακοπή ρεύµατος σε εργατική λαϊκή οικογέ-
νεια.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρία, αφού
προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥ-
ΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτη-
ρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής,
σαράντα επτά µαθητές και µαθήτριες και τρεις εκπαιδευτικοί συ-
νοδοί τους από το 3ο Γυµνάσιο Περιστερίου (δεύτερο τµήµα).

Η Βουλή σάς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Το λόγο έχει ο κ. Κωνσταντινόπουλος για επτά λεπτά και αµέ-
σως µετά θα πάρει το λόγο ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας της Ελληνικής Λύσης κ. Βελόπουλος. 

Κύριε Κωνσταντινόπουλε, έχετε τον λόγο. 
ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ (Ε’ Αντιπρόεδρος της

Βουλής): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µιλάµε σήµερα για τη ΔΕΗ, στην

οποία υπήρξαν πολλά σχέδια, τα οποία µιλούσαν και διαβεβαί-
ωναν για τη διάσωσή της. Μόνο ένα σχέδιο δεν έγινε πράξη, το
σχέδιο της «µικρής» ΔΕΗ.

Όµως, κύριε Υπουργέ, ένα σχέδιο για τη ΔΕΗ δεν πρέπει να
έχει κι ένα αναθεωρηµένο σχέδιο για το κλίµα και την ενέργεια,
ένα εθνικό σχέδιο; Δεν πρέπει να έχει ένα σχέδιο για τη µεταλι-
γνιτική εποχή, για τις περιοχές αυτές τις οποίες επί πολλά χρόνια
αξιοποιήσαµε, µε τα γνωστά αποτελέσµατα, το οποίο «θα φτιά-
ξουµε»; Και, τρίτον, υπάρχει αξιοπιστία σε αυτά που θα εφαρµο-
στούν; Γιατί πριν λίγες µέρες η Ευρωπαϊκή Επιτροπή η ίδια είπε
-δεν τα λέµε εµείς, η ανακοίνωση της Κοµισιόν- ότι τα µέτρα αυτά
δεν επαρκούν. 

Κι εδώ σε όλη αυτή τη διαδικασία που πρέπει να συζητήσουµε
και να δούµε, ο ΣΥΡΙΖΑ λέει στη Νέα Δηµοκρατία και αντίστροφα
για το ποιος έστρωσε τα λουλούδια για να φτάσουµε εδώ. Αυτό
είναι το θέµα µας σήµερα. Είπε πριν ο συνάδελφος του ΣΥΡΙΖΑ:
«Μα, έχασε η ΔΕΗ τους πελάτες της». Καλά, συνάδελφοι του ΣΥ-
ΡΙΖΑ, πού ήσασταν το 2015, όταν υπογράψατε και ψηφίσατε
µόνοι σας ότι ως την 1-1-2020 η ΔΕΗ δεν µπορεί να υπερβαίνει
το 50% των πελατών της χώρας; Ποιος το ψήφισε; Τώρα κλαίτε;
Το καταθέτω για τα Πρακτικά.

(Στο σηµείο αυτό ο Ε’ Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. Οδυσσέας
Κωνσταντινόπουλος καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερ-
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θέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµ-
µατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βου-
λής)

Δεύτερον. Άκουσα πάλι τους συναδέλφους να λένε για τα gol-
den boys, τα οποία συνεχίζει σήµερα η Κυβέρνηση της Νέας Δη-
µοκρατίας. Να ρωτήσω τον συνάδελφο της Νέας Δηµοκρατίας
που είπε για τα golden boys. Για ακούστε τώρα λίγο, κύριοι συ-
νάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ. «ΛΙΓΝΙΤΙΚΗ ΜΕΓΑΛΟΠΟΛΗΣ Α.Ε.» Διορί-
σατε εσείς και συνεχίζει η Νέα Δηµοκρατία. Με πόσο µισθό τον
µήνα διορίσατε -κι εσείς, µάλλον, θα συνεχίσετε, κύριε Χατζη-
δάκη, να µας το πείτε- το συνδικαλιστικό στέλεχός σας του ΣΥ-
ΡΙΖΑ; Θέλετε να σας πω; Το διορίσατε µε µισθό 4.630 ευρώ τον
µήνα. Το καταθέτω για τα Πρακτικά. 

(Στο σηµείο αυτό ο Ε’ Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. Οδυσσέας
Κωνσταντινόπουλος καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερ-
θέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµ-
µατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της
Βουλής)

Κύριε Φάµελλε, θα το ξέρετε αυτό. Τόσα δίνατε.
Δεν φτάνει, όµως, αυτό. Πόσα παραπάνω πληρωνόταν το Δι-

οικητικό Συµβούλιο για την κάθε επιτροπή; Πληρώνονταν 400
ευρώ. Σε εννιά µήνες, επί ΣΥΡΙΖΑ, ξέρετε πόσες επιτροπές έγι-
ναν; Έγιναν δεκαεννέα επιτροπές, δηλαδή άλλες 8.000. 

Το καταθέτω και αυτό για τα Πρακτικά. 
(Στο σηµείο αυτό ο Ε’ Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. Οδυσσέας

Κωνσταντινόπουλος καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερ-
θέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµ-
µατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της
Βουλής)

Κύριοι συνάδελφοι, αυτά είναι τα golden boys. Αυτά τα golden
boys, κύριε Υπουργέ, θα τα συνεχίσετε; Γιατί βάλατε νέες διοι-
κήσεις. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αναρωτιέστε τι έγινε τα προ-
ηγούµενα χρόνια. Έγινε κάτι; Υπήρξε δίκαιη µετάβαση; Υπήρξε
σχέδιο για τις λιγνιτικές περιοχές; Κανένα! Στην επιτροπή για τις
ΔΕΚΟ, ήταν ο κ. Φάµελλος, ο κ. Χατζηδάκης εδώ, στην οποία συ-
ζητήσαµε για τον νέο πρόεδρο του Πράσινου Ταµείου, και συζη-
τήσαµε για το πόσα χρήµατα δόθηκαν τα τελευταία τεσσεράµισι
χρόνια για τη Μεγαλόπολη, παρουσία όλων των εκπροσώπων,
µας απάντησαν µηδέν. Μα, πώς κάνετε τη δίκαιη µετάβαση σε
αυτές τις περιοχές, κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ και κύριοι της Νέας Δη-
µοκρατίας, που δεν έχετε σχέδιο; Ποια είναι η πολιτική σας;

Για να προχωρήσουµε παρακάτω. Μιλάτε για τους εργαζόµε-
νους και κλαίει ο ΣΥΡΙΖΑ για τους εργαζόµενους. Ήταν πολύ ση-
µαντικό, κύριε Υπουργέ, πως δεν τους ευχαριστήσετε δηµόσια
που άλλαξαν τη σύµβαση στη «ΔΕΗ ΑΝΑΝΕΩΣΙΜΕΣ» για να µπο-
ρέσετε εσείς να το κάνετε σε όλους τους άλλους. Δεν έπρεπε να
τους λέτε «ευχαριστώ», έπρεπε να τους στέλνετε λουλούδια.
Γιατί, βεβαίως, οι άνθρωποι δεν πρόλαβαν να τα κάνουν. Είναι
σαν το µνηµόνιο. Έβγαιναν στις πλατείες γιατί ήθελαν να έρθουν
αυτοί να υλοποιήσουν το µνηµόνιο. 

Και τι έγινε τώρα, λέει; Αλλάξανε τη «ΔΕΗ ΑΝΑΝΕΩΣΙΜΕΣ» κι
έρχεται η Νέα Δηµοκρατία κι αλλάζει και στο υπόλοιπο. Ναι, συ-
νάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ και της Νέας Δηµοκρατίας; Να σας πω κάτι
άλλο εγώ; Ξέρετε πόσοι εργαζόµενοι εργάζονται αυτή τη στιγµή
στη ΔΕΗ και σε εργολάβους. Δεκαεννιά χιλιάδες εργάζονται στη
ΔΕΗ και είκοσι χιλιάδες στους εργολάβους. 

Απάντηση στις 25 Απριλίου του 2018 στον κ. Θεοφύλακτο,
Βουλευτή του ΣΥΡΙΖΑ, από τον κ. Σταθάκη. 

Τώρα, τσακώνεται; Για ποιον λόγο; Είναι πολύ σκληρή η Νέα
Δηµοκρατία ή δεν σας άφησε να τα κάνετε όλα, δεν βρήκατε τον
χρόνο, δηλαδή, δεν προκάνατε, να τα ολοκληρώσετε όλα αυτά;

Πάµε τώρα στο επόµενο στάδιο: Μεταλιγνιτική εποχή, κύριε
Υπουργέ, τι έγινε, τι δεν έγινε: Ποια µεταλιγνιτική εποχή, κύριε
Υπουργέ; Σας ρωτάω ευθέως: Η τηλεθέρµανση στη Μεγαλόπολη
έχει σχέση µε την 3 και 4 µονάδα. Αν κλείσουν, πώς θα έχουµε
τηλεθέρµανση; Για τις περιοχές της Κοζάνης της Μεγαλόπολης
χρειαζόµαστε τουλάχιστον 300 εκατοµµύρια. 

Ήταν, κύριοι συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ, 25 Φεβρουαρίου του
2016 όταν µαζί µε τους ενεργειακούς δήµους καταθέσαµε έγ-
γραφο για να έχουµε αντισταθµιστικό όφελος από τους πλειστη-

ριασµούς αδιάθετων δικαιωµάτων εκποµπών αερίων θερµοκη-
πίου -θα το καταθέσω και αυτό- δεν τον δεχτήκατε.

Άρα, κύριε Υπουργέ, πρώτον, δεν υπάρχει σχέδιο και, δεύτε-
ρον, δεν έχουµε, επίσης, σχέδιο ούτε για την ενέργεια και το
κλίµα, ούτε σχέδιο για τη µεταλιγνιτική εποχή.

Πριν είπε κάτι ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας Δη-
µοκρατίας για τους διοικητές στον κ. Λοβέρδο. Κοιτάξτε, πρέπει
να αξιολογήσετε την εποχή του 1996, όταν οι άνθρωποι που επέ-
λεξε τότε η κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ, σύµφωνα µε τα βιογραφικά
τους, σήµερα είναι οι µεγαλύτεροι µάνατζερ στα ιδιωτικά νοσο-
κοµεία. Και κυρίως πρέπει να το αξιολογήσετε, γιατί πολλοί από
αυτούς τους µάνατζερ στα ιδιωτικά νοσοκοµεία έχουν πάει και
σε άλλα κόµµατα.

Ευχαριστώ πολύ.
(Στο σηµείο αυτό ο Ε’ Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. Οδυσσέας

Κωνσταντινόπουλος καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερ-
θέντα έγγραφα, τα οποίο βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος
Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της
Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο
Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της Ελληνικής Λύσης
κ. Βελόπουλος.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής
Λύσης): Έλεγα να χειροκροτήσω τον κ. Κωνσταντινόπουλο, γιατί
είναι µόνος του. Το ΠΑΣΟΚ είναι απόν. 

ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ (Ε’ Αντιπρόεδρος της
Βουλής): Το ΠΑΣΟΚ είναι παντού, κύριε Βελόπουλε!

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής
Λύσης): Είναι απόν, όµως. Δυστυχώς! Τα είπατε καλά πάντως.

Ξέρετε, εγώ δεν κατάλαβα το εξής: Είχατε τόσο καλούς µάνα-
τζερ, που πτώχευσε η Ελλάδα! Να τους πάρετε στις εταιρείες
σας! Πιστέψτε µε, θα κάνουν καλή δουλειά εκεί. Εν πάση περι-
πτώσει.

Να πάµε λίγο στα σοβαρά, κύριε Πρόεδρε.
Μάλλον δεν έχουµε καταλάβει τι σηµαίνει ΔΕΗ. Η ΔΕΗ είναι η

µεγαλύτερη επιχείρηση της χώρας, µε επτά εκατοµµύρια πελά-
τες, κύριε Υπουργέ. Πείτε µου άλλη εταιρεία στην Ελλάδα που
έχει επτά εκατοµµύρια πελάτες. Και επειδή είµαι επιχειρηµατίας,
ξέρω τι σηµαίνει «πελάτης». Έχει επτά εκατοµµύρια πελάτες, οι
οποίοι δεν είναι ούτε µπαταξήδες ούτε απατεώνες. Δεν πληρώ-
νουν τη ΔΕΗ πολλοί εξ αυτών, γιατί µε τις δικές µας πολιτικές
πτωχεύσατε τη χώρα, φέρατε τα µνηµόνια, υπερδανείστηκε η
χώρα, υπερδανείστηκαν οι πολίτες, κατέβηκαν οι µισθοί µε συ-
νέπεια να µην µπορούν να ανταποκριθούν.

Και δεν είναι µόνο αυτό, κύριε Υπουργέ. Έχετε εντάξει στο τι-
µολόγιο της ΔΕΗ ένα σωρό ανοησίες, αηδίες και έχετε κάνει τη
ΔΕΗ δεκαετίες τώρα εισπρακτικό µηχανισµό: δηµοτικά τέλη,
ΕΦΚΑ, ΦΠΑ, ό,τι θέλετε. Εάν η ΔΕΗ, λοιπόν, πραγµατικά είχε στα
τιµολόγιά της µόνο το ρεύµα, δεν θα χρεοκοπούσε ποτέ. Αυτό
είναι δεδοµένο. Μην κοροϊδεύουµε τον κόσµο.

Άρα οι λαθεµένες πολιτικές και επιλογές της Νέας Δηµοκρα-
τίας, του ΠΑΣΟΚ και ακολούθησε ο ΣΥΡΙΖΑ µε τις ΝΟΜΕ, οδή-
γησαν στο χείλος του γκρεµού και της καταστροφής τη ΔΕΗ.
Αυτή είναι µία πραγµατικότητα.

Τι άλλα πλεονεκτήµατα έχει η ΔΕΗ; 
Πρόσβαση σε κάθε νοικοκυριό, κύριε Υπουργέ, σε κάθε Έλ-

ληνα. Αυτό σηµαίνει ότι έπρεπε να είναι µία εταιρεία φιλική προς
τον πολίτη. Την κάνατε, όµως, όλοι σας, µε τις λάθος πολιτικές,
να τη µισεί ο πολίτης. 

Τεράστιες υποδοµές και εγκαταστάσεις. Άλλη εταιρεία στην
Ελλάδα τέτοιες υποδοµές δεν διαθέτει. 

Αποθέµατα λιγνίτη: Τώρα, που είπα «λιγνίτη», κύριε Υπουργέ,
θέλω να σας ρωτήσω το εξής: Γιατί η Πολωνία και η Γερµανία
χρησιµοποιούν τον λιγνίτη και εσείς ακόµα φοβάστε τον λιγνίτη
και θέλετε να τον ξεπουλήσετε; Αφού η Πολωνία και η Γερµανία
τον χρησιµοποιούν, τι φοβάστε; Είστε πολύ «πράσινοι» ως Κυ-
βέρνηση, δηλαδή είστε της κλιµατικής απαλλαγής; Η Ελλάδα θα
σώσει την κλιµατική αλλαγή από τον κόσµο; Η Πολωνία που έχει
πιο βαριά βιοµηχανία και η Γερµανία που έχει βαριά βιοµηχανία,
χρησιµοποιούν λιγνίτη. Γιατί πρέπει σώνει και καλά να µην
έχουµε λιγνίτη; Μα, είναι τεράστια τα αποθέµατα του λιγνίτη. Τε-
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ράστια! Και µία χώρα που δεν έχει -επαναλαµβάνω- δική της
ενέργεια από δική σας υπαιτιότητα -και του ΠΑΣΟΚ και της Νέας
Δηµοκρατίας- γιατί επί εβδοµήντα χρόνια µάς λέγατε ότι δεν
υπάρχουν πετρέλαια και φυσικό αέριο στην Ελλάδα, έρχεται το
µοναδικό καύσιµο που διαθέτει ως ενέργεια, κινητήριο δύναµη,
να το ξεπουλήσει.

Αυτά, λοιπόν, τα λέω ως εισαγωγή. 
Τι θα έπρεπε να νοιάζει την Κυβέρνηση, κύριε Υπουργέ, εσάς

προσωπικά; Να καλυφθούν οι οφειλές της ΔΕΗ. Αυτό έπρεπε να
σας νοιάζει. Το πώς θα γίνει, ο τρόπος. Το «πονάει δόντι, κόβω
κεφάλι» εµένα δεν µου λέει τίποτα. Να εξασφαλιστεί φθηνό
ρεύµα στον καταναλωτή, για να µπορεί να πληρώνει.

Αν µου λέγατε, λοιπόν, ότι πριν βυθιστεί η ΔΕΗ εγώ αφαιρώ
όλα τα υπόλοιπα µέσα από το τιµολόγιο και αφήνω µόνο το
ρεύµα και δεν µπορούν να πληρώσουν οι Έλληνες, να το συζη-
τήσουµε Όµως, τι κάνετε; Αντί να κάνετε ορθολογιστική πολιτική,
αφαιρώντας ΦΠΑ, ΕΜΚΑ -πώς λέγονται όλα αυτά- από µέσα, για
να µείνει µόνο το τιµολόγιο ώστε να δούµε τι χρωστάνε στη ΔΕΗ
οι πολίτες και να το πληρώσουν για να µη χάσουν την ατµοµη-
χανή της οικονοµίας -γιατί η ενέργεια, για όσους δεν γνωρίζουν,
είναι η ατµοµηχανή µιας οικονοµίας, είναι η ατµοµηχανή της βιο-
µηχανίας, της µεταπράτησης, ακόµη και της µεταποίησης, ακόµη
και της αγροτικής οικονοµίας- τι κάνουµε; Φτάνουµε στο σηµείο
σήµερα να συζητάµε το ξεπούληµα της ΔΕΗ. Συζητάτε το ξεπού-
ληµά της, πώς θα την ξεπουλήσετε πιο εύκολα. Και θα το απο-
δείξω µε τα άρθρα, ένα προς ένα.

Εξήντα έξι χιλιάδες -λέει- οι στρατηγικοί κακοπληρωτές. Το δέ-
χοµαι, κύριε Υπουργέ. Γιατί δεν βγάζετε τη λίστα να δούµε πόσοι
Αγγελόπουλοι υπάρχουν; Βγάλτε τη λίστα! Χρωστάνε εκατοµµύ-
ρια οι Αγγελόπουλοι, ναι ή όχι; Βγάλτε και την άλλη λίστα να
δούµε ποιοι είναι αυτοί. Συλλήβδην εξήντα έξι χιλιάδες. Ποιοι
είναι αυτοί οι κακοπληρωτές; Γιατί δεν βγάζετε τη λίστα για να
δούµε ποιοι είναι αυτοί; Να σας πω εγώ; Γιατί µεταξύ αυτών, 70
µε 80 εκατοµµύρια χρωστάει το κράτος σας. Χρωστάνε οι δήµοι
και τα Υπουργεία σας.

Εδώ είναι η απάντηση, Υπουργέ µου, που δώσατε εσείς, αν
δεν κάνω λάθος. Περίπου 70 εκατοµµύρια χρωστούν οι κρατικοί
φορείς, χωρίς να κοιτάξω τα υπόλοιπα σε δήµους κ.λπ.. Εβδο-
µήντα εκατοµµύρια! Τα καταθέτω για τα Πρακτικά, για να τα
δείτε. 

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης κ. Κυριά-
κος Βελόπουλος καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα
έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµ-
µατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βου-
λής)

Πληρώστε, λοιπόν, πρώτα εσείς, οι µπαταξήδες, τη ΔΕΗ και
µετά εξορθολογήστε την. Δεν είστε εσείς προσωπικά µπαταξής.
Το κράτος ως έννοια, όχι αφηρηµένη. Κυβερνήσεις, όµως, υπήρ-
ξαν. 

Πηγαίνουµε, λοιπόν, το πρόβληµα συνέχεια παραπέρα, έρχε-
ται ο κόµπος στο χτένι και αναλαµβάνετε εσείς -όπως κάνατε και
µε την «Ολυµπιακή»- την εξυγίανση. Αν η εξυγίανση, κύριε
Υπουργέ, είναι όπως και στην «Ολυµπιακή», φοβάµαι ότι είναι κα-
τεδάφιση. Θα µου πείτε, δεν µπορούσαµε να κάνουµε κάτι άλλο.
Το καταλαβαίνω ,γιατί είχαν µαζευτεί εκεί υπάλληλοι και υπάλ-
ληλοι. Τι κερδίσαµε όµως; Μονοπώλιο στις αερογραµµές της Ελ-
λάδος από µία αεροπορική εταιρεία. Εντάξει. Δεν θέλαµε κρατικό
µονοπώλιο, έχουµε ιδιωτικό µονοπώλιο. Και, βέβαια, έχουµε και
τα πιο ακριβά εισιτήρια, κύριε Χατζηδάκη. Εγώ που ταξιδεύω στο
εξωτερικό, για να πάω από τη Γερµανία στη Γαλλία πληρώνω 150
ευρώ, ενώ για να πάω από τη Θεσσαλονίκη στην Αθήνα πληρώνω
270 ευρώ.

Αυτά σας τα λέω, για να καταλάβετε ότι δεν είναι πανάκεια οι
ιδιωτικοποιήσεις. Δεν είναι, δηλαδή, το θέσφατο, η ιερή αγελάδα
της οικονοµίας οι ιδιωτικοποιήσεις.

Πάµε στο υπόλοιπα επί των άρθρων. 
Άρθρο 2: Αγορά παραγώγων. Γιατί στην Ελλάδα; Να σας υπεν-

θυµίσω τι είχε γίνει στην Αµερική µε το σκάνδαλο της «ENRON»;
Τι θέλετε να κάνουµε; Σκεφτείτε τι πάτε να κάνετε µε τα παρά-
γωγα. Ναι µεν, το παράγωγο το κάνουν διεθνώς, αλλά θέλει ιδι-
αίτερη προσοχή η ιστορία αυτή, για να µην είναι µία φούσκα που

θα σκάσει. Γιατί αν σκάσει, κύριε Υπουργέ, θα έχουµε µεγαλύ-
τερα προβλήµατα απ’ ό,τι πάτε να λύσετε. Χρεοκόπησε η Καλι-
φόρνια από την ιστορία αυτή. Το ξέρετε; Με παράγωγα. Το
γνωρίζετε; Ψάξτε το λιγάκι. Με παράγωγα χρεοκόπησε η Καλι-
φόρνια. Έχω άδικο, κύριε Βιλιάρδο; Ας σοβαρευτούµε λίγο εδώ
µέσα. Τα παράγωγα δεν είναι η λύση των λύσεων. Έχει και επι-
πτώσεις µία τέτοια λύση.

Άρθρο 4: Προσλήψεις προσωπικού. Καλά, για τα golden boys
δεν θα πω τίποτα. Εδώ ογδοντάχρονο βολέψατε. Τον κακοµοίρη
από τα Τρίκαλα τον βάλατε στη λαιµητόµο και του πήρατε το κε-
φάλι την επόµενη ηµέρα. Εννοώ το διοικητή στα νοσοκοµεία. Ξέ-
ρετε. Και την Αγαπηδάκη βολέψατε και πολλούς φίλους
βολεύετε και καλά κάνετε. Έτσι κάνετε εσείς οι κυβερνήσεις εδώ,
οι οποίες νοµίζετε ότι το κράτος είναι κόµµα. 

Αν δεν απογαλακτίσουµε -γιατί είστε φιλελεύθερος- το κράτος
από το κόµµα, πιστέψτε µε θα είστε αντικρατικιστές θεωρητικά,
αλλά κρατικιστές ουσιαστικά. Αυτό κάνετε. Χιλιάδες στελέχη αδι-
κοχαµένα της Νέας Δηµοκρατίας να βολευτούν, διοικητές που
βάζουν βύσµα τον Υπουργό, παίρνουν τηλέφωνο τον Πρωθυ-
πουργό, παίρνουν τον Δηµητριάδη, τον Νικολαΐδη, τον οποιον-
δήποτε. Τι είναι αυτά τα πράγµατα; Τι είναι αυτά, κύριε Υπουργέ
µου; Είναι απίστευτα πράγµατα από µία Κυβέρνηση που έχει
έναν Πρωθυπουργό πραγµατικά στη θεωρία µεταρρυθµιστή. Εν
τοις πράγµασι, όµως, είστε παλαιοκοµµατικοί όπως και οι προ-
ηγούµενοι. Είχαµε τον Καρανίκα παλιά. Τώρα θα έχουµε τον κ.
Πατέρα από τα Τρίκαλα. Καρανίκας - Πατέρας. Δεν λέω ότι δεν
έχει πτυχία ο άνθρωπος. Ο Καρανίκας ούτε πτυχία δεν είχε. Εν
πάση περιπτώσει, ξέρετε τι λένε για τη γυναίκα του Καίσαρα. Και
να φαίνεται και να είναι. Εσείς ούτε φαίνεστε ούτε είστε, όµως.
Εδώ είναι το πρόβληµα. 

Δεν µας λέτε, όµως, τι µισθούς θα παίρνουν ακριβώς, ογδόντα
παλικάρια από τη Λιβαδειά! Είναι τα golden boys. Τι µισθό θα
παίρνουν; Μας έχετε πει; Ξέρουµε τι µισθό θα παίρνουν αυτοί οι
κύριοι; Κανένας δεν ξέρει τίποτα. Α, είναι ογδόντα golden boys
και ο Υπουργός θα αποφασίσει -φαντάζοµαι και µια αρµόδια επι-
τροπή, την οποία ο Υπουργός βέβαια θα διορίσει και θα φτιάξει-
τι λεφτά θα παίρνουν. Δεν είναι δικά σας τα λεφτά, κύριε
Υπουργέ, ούτε δικά µου. Του ελληνικού λαού είναι τα λεφτά αυτά
και αυτών που πληρώνουν εφορία. 

Στο άρθρο 6 αναφέρεται η εθελούσια έξοδος. Αυτό γίνεται για
άλλον λόγο. Τους βγάζετε εκτός δηµοσίου, για να µικρύνετε το
µισθολογικό κόστος, για να την ξεπουλήσετε στον ιδιώτη πιο εύ-
κολα. Είναι µια λογική. 

Πάµε παρακάτω. Προσλήψεις νέων, µετακινήσεις παλαιών.
Ουσιαστικά εδώ είναι φωτογραφία ότι νοµοθετείτε για τον
ιδιώτη, κύριε Υπουργέ. Δηλαδή, προσπαθείτε να βγάλετε τα
βάρη από την εταιρεία, να την ελαφρύνετε -µισθολογικό κόστος,
κ.λπ.- για να µπορείτε να τη µεταπουλήσετε µετά στον ιδιώτη πιο
φθηνά, για να µην έχει µισθολογικό κόστος. Το αντιλαµβάνοµαι
ως επιχειρηµατίας ότι όταν θέλω να αγοράσω µια επιχείρηση,
θέλω να µην έχει µισθολογικά βάρη. Ναι, αλλά υπάρχουν και κοι-
νωνικές ευθύνες. Ο άνθρωπος θα πάει στην ανεργία ή θα βγει
µε το ζόρι στη σύνταξη. 

Αυτά, λοιπόν, είναι προβλήµατα που δηµιουργούν και κοινωνι-
κές προεκτάσεις, τις οποίες δεν τις αντιλαµβανόµαστε πολλές
φορές, γιατί καθόµαστε σε ένα γραφείο και αποφασίζουµε για
τους άλλους. Δεν είναι έτσι. 

Λέτε ότι τους παλιούς θα τους µεταφέρετε σε άλλες υπηρε-
σίες, σύµφωνα µε το άρθρο 8. Τους νέους -άρθρο 3- τους κάνατε
δώρο στον νέο ιδιοκτήτη. Δεν το καταλαβαίνω. Τους παλιούς που
θα τους µεταφέρετε; Πού θα πάνε; Πείτε µου εσείς. Δηλαδή,
ένας που είναι εναερίτης, θα πάει στο Υπουργείο, για παρά-
δειγµα, Δηµόσιας Τάξης να κάνει τον αστυνόµο; Γελάει ο κύριος
Υπουργός -λογικό είναι- αλλά δεν µας λέτε. Να το κάνετε, αλλά
πώς, πού, ποια, γιατί; Είναι αναπάντητα τα ερωτήµατα. Ξέρετε,
διαβάζοντάς το, έχω µια δυσκολία να αντιληφθώ το σκεπτικό.
Γιατί εγώ όταν µετακινώ από τις επιχειρήσεις µου άτοµα, ξέρω
ότι θα πάω τον υπάλληλο που είναι στο λογιστήριο σε µια παρεµ-
φερή εργασία, δεν θα τον κάνω κλητήρα να κουβαλάει τα κλει-
διά.

Σε σχέση µε το άρθρο 12 και την τιτλοποίηση απαιτήσεων, εδώ
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θα πω ότι είναι µια µανία που έχει η Νέα Δηµοκρατία, να τα δώ-
σουµε όλα -που αφορούν τη ΔΕΗ- και να ευνοήσουµε ξένες εται-
ρείες. Γιατί δεν το κάνετε όπως τα funds; Τιτλοποιείτε ακόµα και
στις τράπεζες. Πάει και παίρνει το fund µε 2% ένα χρέος, ενώ
µπορεί να το πάρει αυτός που έχει πάρει το δάνειο. Μπορείτε να
το κάνετε και εδώ. Δεν το κάνετε, όµως. Δεν κάνετε βασικά πράγ-
µατα για να δείξετε ότι έχει µια κοινωνική ευαισθησία αυτή η Κυ-
βέρνηση, διαφοροποιηµένη από τις υπόλοιπες. Γιατί οι άλλοι δεν
νοµοθετούσαν. Περνούσαν fast track ό,τι έβρισκαν, γιατί είχαν
και µια ασχετοσύνη και φαινόταν. 

Τι µας λέτε, όµως; Όποιος δεν µπορεί να πληρώσει το ρεύµα
που καταναλώνει, θα χάνει το σπίτι του; Αυτό µας λέτε; Γιατί
αυτό λέει ο νόµος. Γιατί δεν αποσυνδέεται λογαριασµούς από
ΕΡΤ, τέλη κ.λπ.; Γιατί δεν το κάνετε αυτό; Εγώ θυµάµαι αυτό που
είχε κάνει η µακαρίτισσα η Μερκούρη. Πήγαινε στο Ταµείο Πα-
ρακαταθηκών και Δανείων και άφηνε µόνο την ΕΡΤ. Χαµογελάµε,
αλλά από τότε είναι η πληγή αυτή και έφτασε τη ΔΕΗ στην κα-
τάρρευση, η πληγή το να βάζεις χρέη που δεν αφορούν το ρεύµα
που καταναλώνω. Αυτό δεν ισχύει σε καµµία άλλη χώρα του κό-
σµου, κύριοι συνάδελφοι, γιατί το έχω ψάξει από το πρωί. Μόνο
εδώ ισχύει. 

Όσον αφορά το άρθρο 19, το ερώτηµά µου -και επιµένω- κύριε
Υπουργέ, είναι το εξής: Γιατί να προβούµε στην απολιγνιτοποί-
ηση; Πείτε µου τον λόγο! Ποιος θα µας δείρει; Ο Γερµανός ο
οποίος χρησιµοποιεί λιγνίτη, ο Πολωνός, ή η Κίνα µαζί µε την
Αµερική και τις υπόλοιπες χώρες που ρυπαίνουν τον πλανήτη;
Πρέπει εµείς να σώσουµε τον πλανήτη; Εµείς θα είµαστε οι «Δον
Κιχώτηδες» και οι «Ροµπέν των Δασών»; Για να σώσουµε τον πλα-
νήτη, θα καταστραφούµε οι ίδιοι; Αυτά δεν καταλαβαίνω, ξέρετε.
Εάν ήταν µια παγκόσµια «νόρµα», να το συζητήσουµε και η Κίνα
και όλοι µαζί. Η µικρή Ελλαδίτσα τι βιοµηχανία έχει; Τι παράγει;
Τι ρίπους έχει, σε σχέση µε την Πολωνία, τη Γερµανία, την Κίνα,
τη Γαλλία; Πείτε µου! 

Θα σας θέσω ευθέως -για να το ξέρετε- ποιο είναι το ερώτηµα.
Ποιοι θέλουν τους λιγνίτες; Θα σας πω εγώ, επειδή διαβάζω γερ-
µανικό Τύπο. Οι Γερµανοί και οι Κινέζοι. Το ξέρετε καλύτερα από
εµένα. Να δείτε που σε έναν χρόνο από τώρα, αν τελειώσει αυτή
η ιστορία -όπως θα τη τελειώσετε- εταιρείες Γερµανών και Κινέ-
ζων µπορεί να πάρουν τον λιγνίτη.

Εδώ, όµως, υποπτεύοµαι ότι είναι και µια εκδούλευση της Κυ-
βέρνησης προς τη Γερµανία. Άρα για να µην έχετε αυτό το δικό
µου σκεπτικό, το κακοπροαίρετο, πείστε µας ότι αυτό που κάνετε
είναι σωστό. Για ποιον λόγο απολιγνιτοποίηση; Εάν µε πείσετε,
θα είµαι µαζί σας. 

Οι Γερµανοί θα καίνε λιγνίτη µέχρι το 2038, ενώ εσείς,
Υπουργέ µου, βιάζεστε να απαλλαγείτε, να ξεσκονιστούµε από
το κάρβουνο. Γιατί; Μη µου πείτε για τα πρόστιµα. Έχουµε πρό-
στιµα. Τα πρόστιµα «θα» είναι. Δεν επιβάλλονται ακόµα. Ελλάδα,
Γερµανία, Πολωνία είναι το ένα τρίτο της παγκόσµιας παραγω-
γής λιγνίτη, κύριε Υπουργέ. Να, λοιπόν, ποιο είναι το τυρί στη
φάκα, ο λιγνίτης και η φάκα είναι οι Γερµανοί. Σας το λέω από
τώρα εγώ, µην το βρούµε µπροστά µας, θα στεναχωρηθούµε
όλοι. 

Είµαι από αυτούς που είµαι εναντίον των φωτοβολταϊκών στη
γη την Ελληνική. Δεν µπορώ να βλέπω φωτοβολταϊκά πάρκα µες
στο χώµα που γεννάει η µάνα γη, η ελληνική, καρπούς. Είµαι
έξαλλος µε αυτή την ιστορία, από τότε που το νοµοθέτησαν οι
προηγούµενοι, να βλέπω αγρότες να κάνουν φωτοβολταϊκά
πάρκα το χωράφι τους, το οποίο θα µπορούσε να δώσει τεράστια
υπεραξία. Αναγκαζόµαστε τώρα και συνδράµουν οικονοµικά στα
φωτοβολταϊκά οι ιδιώτες, για να µπορούν να υπάρχουν τα φω-
τοβολταϊκά. Είναι απίστευτα που συµβαίνουν στην Ελλάδα. Βά-
λατε τους αγρότες να κάνουν φωτοβολταϊκά πάρκα, που αυτή η
µάνα, η ελληνική γη, µε το καλύτερο κλίµα, τα καλύτερα νερά,
το καλύτερο υπέδαφος, το καλύτερο έδαφος, θα µπορούσε να
καρπίσει αγροτικά προϊόντα υπεραξίας. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΣΠΗΛΙΟΣ) ΛΙΒΑΝΟΣ: Δεν κάναµε
αυτό. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής
Λύσης): Όχι εσείς, οι προηγούµενοι, όλοι οι κυβερνώντες. Δεν
έδωσαν κίνητρα στον αγρότη, κύριε Λιβανέ. Αυτό λέω. Δεν φταίει

ο κ. Χατζηδάκης γι’ αυτό. Να τα φορτώσουµε στον κ. Χατζηδάκη
όλα, αλλά όχι και αυτό. Προς θεού! 

Αυτά σκοτώνουν τον πρωτογενή τοµέα. Σκοτώνουµε αυτή την
υπεραξία. Η Ολλανδία έχει 200 δισεκατοµµύρια ευρώ πρωτογενή
τοµέα παιδιά, 100 δισεκατοµµύρια ευρώ περίπου έχει το Ισραήλ.
Εµείς έχουµε 15-16 δισεκατοµµύρια ευρώ. Γιατί; Με τέτοιες τυ-
χάρπαστες πολιτικές ασκήσατε πολιτική. Γιατί είναι τυχάρπαστη
πολιτική να οδηγείς τον αγρότη στο φωτοβολταϊκό. Είναι τυχάρ-
παστη, τυχοδιωκτική. 

Πάµε και σε κάτι της επικαιρότητας. Κανένας δεν µίλησε για
τον κ. Διώτη. Τον θυµάστε τον κ. Διώτη, κύριοι συνάδελφοι, µε
το στικάκι της Λαγκάρντ; Τον θυµάστε; Αθωώθηκε ο άνθρωπος
χθες. Βέβαια! Διότι η λίστα Λαγκάρντ υπήρχε, αλλά δεν µπόρε-
σαν να τους ελέγξουν –λέει-, διότι ήταν παράνοµη η συναλλαγή
του USB. Δηλαδή, βρήκαµε εγκληµατίες που φοροδιέφευγαν και
φοροαπέφευγαν, αλλά ο Διώτης που το έκρυβε αθωώθηκε, διότι
–ακούστε- δεν υπάρχει βλάβη του δηµοσίου. Αυτή είναι η ελλη-
νική δικαιοσύνη, η κακή ελληνική δικαιοσύνη, γιατί υπάρχουν και
οι καλοί δικαστές. Όταν απαλλάσσεις «SIEMENS», «NOVARTIS»,
Διώτηδες, Βελόπουλους και όλους αυτούς, δεν εµπιστεύεται κά-
νεις πλέον την ελληνική δικαιοσύνη. 

Βέβαια µάρτυρας ήταν ο κ. Βενιζέλος. Ο κ. Βενιζέλος πήγε
µάρτυρας. Γιατί ακούω ότι θέλουν να τον προτείνουν κάποιοι για
Πρόεδρο Δηµοκρατίας. Πήγε µάρτυρας υπέρ του κ. Διώτη. Λέει
ότι: «ήταν θόρυβος λαϊκιστικής ανευθυνότητας και πολιτική υπό-
θεση η λίστα Λαγκάρντ». Έκλεβαν την εφορία δύο χιλιάδες πεν-
τακόσιοι Έλληνες και κανείς δεν τιµωρήθηκε. Έτσι θα πάµε
µπροστά; 

Κλείνοντας, θα δείξω δύο φωτογραφιούλες, έτσι, γιατί η ει-
κόνα µιλάει από µόνη της, επειδή µας έχουν πρήξει εδώ -και το
λέω δηµοσίως-, µε τα καηµένα τα προσφυγόπουλα, τα ασυνό-
δευτα παιδάκια που όντως είναι ένα θέµα. Θα τους δείξω, λοιπόν,
ένα ασυνόδευτο παιδάκι τι έκανε στη Θράκη. Αυτός είναι αστυ-
νοµικός. Το κεφάλι του το βλέπετε; Πήγε να τον ελέγξει και του
το άνοιξε. Θα το καταθέσω στα Πρακτικά. Να τελειώνει το πα-
ραµύθι. Να το ξαναπώ; Ασυνόδευτο παιδάκι είναι κάτω από δώ-
δεκα έτη. Κάτω από δεκαοκτώ ετών είναι ανήλικος. Πάνω από
δεκαοκτώ ετών είναι µαντραχαλάς. Όταν βλέπω εικοσιτριάχρο-
νους µαντραχαλάδες να θεωρούνται ασυνόδευτα παιδιά, λέω
«Θεέ µου, εγώ είµαι ακόµα δεκαεννιά χρονών. Σας τα λέω για να
καταλάβετε ότι το µεταναστατευτικό θέµα είναι πολύ σοβαρό
θέµα για να το κοιτάµε έτσι απλά και να λέµε ότι βάζουµε την
Αγαπηδάκη υποψήφια, η οποία ήταν µε τον Σόρος κολλητή. Είναι
σοβαρή υπόθεση. 

Λέγεται ότι δεν υπάρχουν λύσεις για το pushback. Σας προ-
τείνω αυτό που κάνει η Αυστραλία. Το βλέπετε αυτό; Είναι το
σκάφος που αγόρασε η κυβέρνηση της Αυστραλίας, για όσους
προσελκύουν και πηγαίνουν στα νησιά εκεί κοντά στην Αυστρα-
λία, τους βάζουν µέσα, είναι µε τρόφιµα, ψωµί, νερό κ.λπ., δεν
βουλιάζει ποτέ και τους κάνουν pushback. Αυτό θα κάνει η Ελ-
ληνική Λύση για να µην έρχεται κανένας στα ελληνικά νησιά,
χωρίς χαρτιά, παράνοµα, για να τον νοµιµοποιείτε εκ των υστέ-
ρων. Να το πάρετε να το δείτε, κύριε Λιβανέ. Είναι ένα πολύ
ωραίο σκάφος, για όσους ασχολούνται µε τη θάλασσα. Έχει
µέσα νερό κ.λπ.. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Η Αυστραλία το κάνει, η πολυπολιτισµική Αυστραλία, όχι η Ελ-

λάδα που είναι χριστιανική και θέλετε να την κάνετε ισλαµική.
Γιατί τώρα επιχειρείτε να κάνετε την Ελλάδα ισλαµική. Αυτοί είναι
πολυπολιτισµικοί και κάνουν αυτά. Εσείς που είστε Έλληνες χρι-
στιανοί –όσοι είστε- ορθόδοξοι, θέλετε να κάνετε την Ελλάδα ισ-
λαµική. Όχι, κύριοι!

Κάνω µια ερώτηση αλλά και µια κατάθεση ψυχής στον Πρω-
θυπουργό µας. Δεν µπόρεσα να καταλάβω πώς επιλέγει συνερ-
γάτες. Αυτόν, τον κ. Ντόκο, γιατί τον πήρε για σύµβουλο εθνικής
ασφαλείας; Ο Ντόκος µιλάει στην «ΕΣΤΙΑ» για συνεκµετάλλευση
πετρελαίου στο Αιγαίο Ελλάδας - Τουρκίας. Η «ΕΣΤΙΑ» είναι δεξιά
εφηµερίδα, δεν είναι αριστερή. Θα το καταθέσω στα Πρακτικά.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Ξέρετε, κύριε Λιβανέ, το είπα τελευταίο αυτό για έναν λόγο,

γιατί µιλάτε για λιγνίτη, ξεπουλάτε, έχετε τον Ντόκο που συµβου-
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λεύει τον κ. Μητσοτάκη που µιλάει για συνεκµετάλλευση του Αι-
γαίου µε τους Τούρκους. Δεν θα µας αφήσετε σε χλωρό κλαρί.
Δεν θα αφήσει αυτή η Κυβέρνηση τίποτα στον Έλληνα.

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης κ. Κυριά-
κος Βελόπουλος καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα
έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµ-
µατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βου-
λής)

Εµείς σας λέµε ότι θα επιµείνουµε ότι πρώτα είναι ο Έλληνας
και µετά οποιοσδήποτε άλλος. Αυτή η Ελλάδα θα παραµείνει ελ-
ληνική και χριστιανική, θέλουν δεν θέλουν κάποιοι. Ανεκτική πάν-
τοτε όµως. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Θα δώσουµε τον

λόγο του Υφυπουργού Περιβάλλοντος και Ενέργειας τον κ. Οι-
κονόµου, για επτά λεπτά. Μετά θα συνεχίσουµε από τον κατά-
λογο των οµιλητών.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος
και Ενέργειας): Θα αρχίσω από το άρθρο 2. Ειπώθηκε ότι τρο-
ποποιούµε τους όρους της σύµβασης µε τη ρύθµιση που παίρ-
νουµε και επίσης ότι η Επιστηµονική Επιτροπή της Βουλής ήταν
αρνητική στην ρύθµιση αυτή. Αυτά δεν ισχύουν. Η Επιστηµονική
Επιτροπή της Βουλής δεν έχει αντίρρηση επί της ουσίας αλλά
λέει ότι δεν ήταν σαφής η αιτιολογία. Και όντως δεν ήταν σαφής.
Θέλω να διευκρινίσω ακριβώς περί τίνος πρόκειται για να µην
υπάρχει ζήτηµα ασάφειας και  σκοπιµότητας της ρύθµισης.

Στο ΕΣΧΑΔΑ, δηλαδή στο σχέδιο ανάπτυξης του «Αστέρα»,
προβλέπονται πέντε ζώνες. Ίσως και έξι. Δηλαδή το όλο ακίνητο
χωρίζεται σε πέντε-έξι διαφορετικές ζώνες. Για µια απ’ αυτές τις
ζώνες αναφέρεται στο σχέδιο ότι επιτρέπεται η σύσταση διηρη-
µένων ιδιοκτησιών. Για τις υπόλοιπες δεν το αναφέρει αυτό.
Έχουν δηµιουργηθεί ερωτηµατικά, αν, για παράδειγµα, σύσταση
διηρηµένων ιδιοκτησιών επιτρέπεται και στις υπόλοιπες ζώνες.
Αυτή είναι η ασάφεια τους σχεδίου. Το σχέδιο εγκρίθηκε το 2017
επί ΣΥΡΙΖΑ κι έχει αυτή την ασάφεια. 

Για να δούµε τι λέει η γενική νοµοθεσία. Όλη η έκταση του
«Αστέρα» και οι πέντε ζώνες είναι εντός σχεδίου. Η πάγια πολε-
οδοµική νοµοθεσία προβλέπει ότι εντός σχεδίου επιτρέπεται η
σύσταση διηρηµένων ιδιοκτησιών. Άρα, όχι µόνο στη ζώνη την
οποία αναφέρει ρητώς το ΕΣΧΑΔΑ αλλά και στις υπόλοιπες
ζώνες µε βάση την πάγια νοµοθεσία την οποία ως προς αυτό το
σηµείο ούτως ή άλλως δεν είχε δικαίωµα να τροποποιήσει το
ΕΣΧΑΔΑ. Δεν είχε νοµοθετική εξουσιοδότηση. Στο σύνολο του
«Αστέρα» µε βάση την πάγια νοµοθεσία επιτρέπεται η διηρηµένη
ιδιοκτησία. Επειδή είχαν δηµιουργηθεί ερωτηµατικά γιατί το σχέ-
διο ανέφερε µόνο τη µία ζώνη. Προφανώς από αδεξιότητα. Αλλά
για να µην αιωρείται αυτό το ερωτηµατικό σε αυτούς που δεν ξέ-
ρουν αυτά τα πράγµατα –έχουν τεχνικές λεπτοµέρειες και πολυ-
πλοκότητες- φέραµε τη ρύθµιση η οποία απλώς διευκρινίζει.
Λέει, δηλαδή, ότι η αληθής έννοια του σχεδίου του «Αστέρα» λέει
ότι επιτρέπεται στο σύνολο του «Αστέρα», δηλαδή σε όλες τις
εντός σχεδίου ζώνες του «Αστέρα» η σύσταση διηρηµένης ιδιο-
κτησίας. Τίποτα άλλο. Ίσχυε από πριν ούτως ή άλλως γι’ αυτό
πρόκειται για διευκρίνιση. Ούτε τροποποιούνται οι όροι της σύµ-
βασης εκ των υστέρων ή εκ των προτέρων ούτε υπάρχει επί της
ουσίας αντίρρηση από την Επιστηµονική Επιτροπή της Βουλής.
Και τώρα που διευκρίνισα ακριβώς και τους λόγους, νοµίζω ότι
δεν θα υπάρχει κανένα ζήτηµα.

Ένα δεύτερο σηµείο, είναι µια ρύθµιση µε το άρθρο 3 της τρο-
πολογίας η οποία αφορά τις εγκαταστάσεις στα ξενοδοχεία. Επι-
τρέπεται, δηλαδή, σε υπόγειους ορόφους να εγκαθίστανται
ορισµένες δραστηριότητες όπως σάουνα, γυµναστήρια, τέτοια
πράγµατα. Ειπώθηκαν τα εξής δύο. Πρώτον, ότι µε αυτόν τον
τρόπο θα νοµιµοποιήσουµε τέτοιες παράνοµες κατασκευές που
προϋπάρχουν και δεύτερον, ότι µ’ αυτόν τον τρόπο θίγεται το
τοπίο. Να απαντήσω και στα δύο.

Δεν νοµιµοποιείται τίποτα παράνοµο. Εµείς λέµε ότι νοµίµως
από δω και πέρα όποιος θέλει µπορεί να το κάνει. Δεν έχει καµµία
σχέση µε τις προϋφιστάµενες παρανοµίες. Θα επανέλθω στα αυ-
θαίρετα στη συνέχεια. 

Δεύτερον, αυτή η δυνατότητα να βάζεις σε υπόγειο τα κολυµ-

βητήρια, τα γυµναστήρια, τις σάουνες κ.λπ., όχι µόνο δεν επη-
ρεάζει το τοπίο αλλά βοηθάει το τοπίο, γιατί µειώνει τον συνολικό
όγκο του κτηρίου άνω του εδάφους, άρα µειώνεται η οπτική
όχληση. Αναφερόµαστε σε ξενοδοχεία υψηλού επιπέδου. Το ξε-
νοδοχείο ταυτόχρονα µπορεί να έχει όλες τις υποδοµές που είναι
αναγκαίες, για να είναι ανταγωνιστικό έναντι των ανταγωνιστών
µας Τούρκων, Ισπανών, Μαροκινών κ.λπ.. Περί αυτού πρόκειται.

Ένα άλλο θέµα που τέθηκε µου έκανε εντύπωση, γιατί είχα
απαντήσει και αναφέρθηκε ξανά. Με το άρθρο 6, δίνουµε µια πα-
ράταση στη διατήρηση κάποιων καλυβών στο Δέλτα του Έβρου.
Μας είπαν ότι είχε φέρει την ίδια ρύθµιση ο ΣΥΡΙΖΑ και την απορ-
ρίψαµε. Γιατί απορρίψαµε τη δική του; Για τον εξής λόγο. 

Το 2017, είχε προβλέψει ο ΣΥΡΙΖΑ ότι για δύο χρόνια, δηλαδή
µέχρι τον Νοέµβριο, θα µπορούσαν αυτές οι καλύβες να παρα-
µείνουν. Γιατί; Γιατί µέσα σ’ αυτά τα δυο χρόνια θα είχε φέρει η
Κυβέρνηση προεδρικό διάταγµα προστασίας του Δέλτα του
Έβρου.  Αυτό δεν ήρθε µε καθαρή ευθύνη του ΥΠΕΝ και των αρ-
µοδίων. Ξέρουµε ποιοι είναι οι αρµόδιοι. Αυτό, λοιπόν, που κά-
νουµε εµείς, είναι ότι ταυτόχρονα ξεκινήσαµε αυτό το προεδρικό
διάταγµα. Έχουµε δεσµευθεί και στην επιτροπή και εδώ ότι πριν
από τη λήξη της νέας παράτασης που δίνουµε για άλλα δύο χρό-
νια -όσο ήταν και η αρχική γιατί δεν είχε γίνει τίποτα µέχρι σή-
µερα- θα έχουµε φέρει το προεδρικό διάταγµα και αναγκαστικά
δίνουµε κι αυτή την παράταση. Σηµειωτέον πρόκειται για καλύ-
βες, για τις οποίες υπάρχουν και άλλοι σοβαροί και προφανείς
λόγοι να διατηρηθούν ή, τουλάχιστον, να διατηρηθούν µέχρι να
υπάρξει το προεδρικό διάταγµα προστασίας που θα διευκρινίζει
τι θα γίνεται. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Δ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής, κ. ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ).

Δεν άκουσα κάτι να αναφέρεται σήµερα στην Ολοµέλεια για
τη διάταξη για τα αυθαίρετα και την ηλεκτρονική ταυτότητα του
κτηρίου. Εκτός αν δεν το πήρα είδηση. Είχαν γίνει αναφορές
όµως στην επιτροπή. Θα ήθελα να πω τα εξής. 

Η διάταξη που φέρνουµε δεν αφορά τα αυθαίρετα. Αφορά την
ενεργοποίηση της ηλεκτρονικής ταυτότητας των κτηρίων, που
είναι µια µεταρρύθµιση που έχει προβλεφθεί εδώ και πολλά χρό-
νια αλλά δεν έχει εφαρµοστεί. Ουσιαστικά ενεργοποιούµε αυτή
τη µεταρρύθµιση. Τι σηµαίνει αυτό; Ότι θα υπάρξει σε µια ηλε-
κτρονική βάση µια ηλεκτρονική ταυτότητα που θα περιγράφει
βασικά χαρακτηριστικά του κτηρίου. Αυτό είναι ένα µέτρο εξαι-
ρετικά αναπτυξιακό. Καταργεί την γραφειοκρατία. Ο πολίτης µια
φορά θα υποβάλλει αυτά τα δικαιολογητικά στο σύστηµα και
µετά πατώντας ένα κουµπί θα µπορεί να έχει όσες φορές θέλει
αυτά τα στοιχεία. Οι επενδύσεις θα επιταχυνθούν γιατί δεν θα
έχουµε τις καθυστερήσεις. Επιπλέον, εδώ είναι το καινούργιο,
µαζί µε την ηλεκτρονική ταυτότητα κτηρίου που ήδη προβλεπό-
ταν προβλέψαµε εµείς και την ηλεκτρονική ταυτότητα διηρηµέ-
νης ιδιοκτησίας. Γιατί αυτό; Για να είναι δυνατόν µέσω της
ηλεκτρονικής ταυτότητας να ελέγχονται και τα δηλωνόµενα
ούτως ή άλλως αυθαίρετα. 

Αυτό θα επιτρέπει από δω και πέρα τον αυστηρό έλεγχο κάθε
νέου αυθαιρέτου. Γιατί όταν θέλει να µεταβιβάσει, θέλει να δώσει
σε κληρονοµιά µια διηρηµένη ιδιοκτησία η οποία έχει αυθαίρετα,
θα είναι δυνατόν αµέσως να εντοπιστεί η αυθαιρεσία και εποµέ-
νως θα έχουν ένα πολύ ισχυρό κίνητρο από δω και πέρα οι ιδιο-
κτήτες να µην κάνουν καινούργια αυθαίρετα. Ο στόχος είναι να
µην έχουµε µια νέα γενιά αυθαιρέτων. Το έχω πει κι άλλες φορές
ότι για τις παλαιές γενιές των αυθαιρέτων υπάρχουν πολλαπλές
ευθύνες. Δεν χρειάζεται να κρυφτούµε γι’ αυτό. Από εδώ και
πέρα δεν πρέπει να έχουµε καινούργια αυθαίρετα. Αυτή είναι η
ουσία. Κρατάµε την κόκκινη γραµµή του 2011 ούτως ή άλλως
που έχει συµφωνηθεί, νοµίζω, απ’ όλη τη Βουλή. Δεν µετακινούµε
την κόκκινη γραµµή αλλά βρίσκουµε ένα τρόπο ώστε να µπορεί
από εδώ και πέρα να ελέγχεται η µελλοντική αυθαίρετη δόµηση.
Και ταυτόχρονα να έχουµε κι όλα τα άλλα θετικά που ανέφερα
για τη γραφειοκρατία κ.λπ..

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Ευχαριστούµε κι εµείς,

κύριε Υπουργέ.
Ο κ. Κατσώτης έχει τον λόγο από το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελ-
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λάδας. Ακολουθεί ο κ. Λογιάδης από το ΜέΡΑ25.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, για την εξέλιξη στη ΔΕΗ δεν ευθύνονται ούτε

οι εργαζόµενοι ούτε ο λαός, αλλά οι πολιτικές της απελευθέρω-
σης που όλοι τις υπηρετήσατε αυτή την περίοδο έτσι ώστε να
υπάρξουν νέα πεδία κερδοφορίας για το κεφάλαιο. 

Με το σχέδιο νόµου η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας συ-
νεχίζει, όπως είπε ο Υπουργός, από εκεί που σταµάτησαν οι προ-
ηγούµενοι φέρνοντας σαν παράδειγµα βέβαια τη ΔΕΗ ΑΠΕ όπου
κι εκεί η ίδια γραµµή ακολουθήθηκε από την κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ,
όσον αφορά στα δικαιώµατα των εργαζοµένων. 

Εξαπολύει σφοδρή επίθεση. Για τους εργαζόµενους τσάκισµα
των δικαιωµάτων και για τον λαό  πιο ακριβό ρεύµα. Προβλέπει
απολύσεις. Εθελούσιες τις αποκαλείτε για να γίνουν πιο εύκολα
αποδεκτές. Προβλέπει κατάργηση της µονιµότητας για τους νε-
οπροσλαµβανόµενους εργαζόµενους, νοµιµοποιώντας τον εργα-
σιακό µεσαίωνα που υπήρχε και στη «ΔΕΗ Α.Ε.», µε
εργαζόµενους πολλαπλών ταχυτήτων που διατήρησε η προηγού-
µενη κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ. Προβλέπει µείωση του εισοδήµατος
των εργαζοµένων µε την κατάργηση του όρου της συλλογικής
σύµβασης που όταν υπογράφηκε, αντί για αυξήσεις η ΔΕΗ πρό-
τεινε τα ειδικά τιµολόγια για εργαζόµενους και συνταξιούχους
της ΔΕΗ.

Λέτε ψέµατα, όταν ισχυρίζεστε ότι τα ειδικά τιµολόγια ήταν χα-
ριστική παροχή από τη «ΔΕΗ Α.Ε.» προς τους εργαζόµενους. Η
ρύθµιση αυτή αποτελεί συνέχεια των ανατροπών που ψηφίσατε
και µε τον αναπτυξιακό νόµο για τις συλλογικές συµβάσεις, µε
τις εξαιρέσεις από την εφαρµογή τους, προκειµένου να µειωθεί
η τιµή της εργατικής δύναµης, µε µείωση του µέσου όρου του
µισθού σε όλους τους κλάδους. Η παραπέρα ενίσχυση µε το αν-
τεργατικό νοµοθετικό πλαίσιο της µείωσης του κόστους λειτουρ-
γίας για αύξηση της κερδοφορίας, επιδεινώνει τις συνθήκες
εργασίας των εργαζοµένων. Είναι χαρακτηριστικό ότι το 2018 κα-
ταγράφηκαν στο όνοµα του κέρδους εκατό εργατικά ατυχήµατα
και ένα θανατηφόρο στην ΔΕΔΔΗΕ, θυγατρική της ΔΕΗ. Βέβαια,
το νοµοσχέδιο δεν καταπιάνεται µε το θέµα της υγείας ή ασφά-
λειας στην εργασία των εργαζοµένων.

Με αυτές τις εξελίξεις όχι µόνο δεν προστατεύονται οι εργα-
ζόµενοι αλλά αντίθετα επιδεινώνεται ραγδαία η θέση τους, όπως
και των λαϊκών νοικοκυριών που δεν µπορούν να πληρώνουν την
αυξηµένη τιµή του ηλεκτρικού ρεύµατος που έφτασε στο 150%
τα τελευταία χρόνια και µε την πρόσφατη αύξηση. Το κυνήγι των
µικροοφειλετών µε εκβιασµούς και κόψιµο του ηλεκτρικού είναι
άλλη µια πλευρά της πολιτικής σας, που αυξάνει την ενεργειακή
φτώχεια. Αυτά είναι τα «καλά» της απελευθέρωσης, την οποία
όπως είπαµε πιστά υπηρετείτε εσείς και το ΠΑΣΟΚ, από το οποίο
παρουσιάστηκε ένας οµιλητής εδώ να είναι «αθώος του αίµα-
τος», αλλά και ο ΣΥΡΙΖΑ. Τσάκισµα των δικαιωµάτων των εργα-
ζοµένων και οι τιµές για το λαό «στο θεό», όπως λένε.

Έτσι διαµορφώνεται το φιλικό περιβάλλον για τους επιχειρη-
µατικούς οµίλους που επενδύουν στη ΔΕΗ. Ο περιορισµός της
ΔΕΗ, η ιδιωτικοποίηση του ΑΔΜΗΕ, της ΔΕΔΔΗΕ και της ΔΕΠΑ,
καθώς και το κλείσιµο των λιγνιτικών µονάδων έρχονται να υπη-
ρετήσουν τους επιχειρηµατικούς οµίλους και τους σχεδιασµούς
τους. Χιλιάδες οικογένειες θα καταστραφούν µέσα από αυτή την
λογική της απολιγνιτοποίησης, που λέτε.

Ο εκσυγχρονισµός της ΔΕΗ είναι η κατάργηση της σταθερής
και µόνιµης εργασίας, ο καθορισµός του µισθού από το διοικη-
τικό συµβούλιο της ΔΕΗ, µε κατάργηση της συλλογικής διαπραγ-
µάτευσης, της συλλογικής σύµβασης, η απόλυση του
προσωπικού που εργάζεται µε µόνιµες σχέσεις εργασίας και µε
εργασιακά δικαιώµατα που καθορίζονται από συλλογικές συµ-
βάσεις, την οποία χαρακτηρίζετε εθελούσια έξοδο, η αντικατά-
στασή τους µε νέους εργαζόµενους.

Σύµφωνα µε το νοµοσχέδιο, οι νέες συµβάσεις θα είναι: «κατά
παρέκκλιση από την ισχύουσα στην επιχείρηση επιχειρησιακή
συλλογική σύµβαση εργασίας ή από τον κανονισµό κατάστασης
προσωπικού ΔΕΗ ή από οποιαδήποτε άλλη επιχειρησιακή συµ-
φωνία, ρύθµιση ή συνήθεια, ιδίως ως προς τις αποδοχές των νε-
οπροσλαµβανόµενων, τις άδειες, τις κάθε είδους προσαυξήσεις
των αποδοχών, τα επιδόµατα και λοιπές παροχές, καθώς και

τους όρους και τη διαδικασία των απολύσεων». Τα πάντα, δη-
λαδή!

Στο όνοµα της ανταγωνιστικότητας και του εκσυγχρονισµού η
ΔΕΗ θα πρέπει να απολύσει περί τους πέντε χιλιάδες εργαζόµε-
νους, ώστε να µειώσει το κόστος της, προβάλλοντας το σαθρό
επιχείρηµα ότι έτσι θα µπορέσουν να προκύψουν «ανταγωνι-
στικά» τιµολόγια.

Το νοµοσχέδιο δεν προβλέπει καµµία προστασία για τους ερ-
γαζόµενους στον όµιλο ΔΕΠΑ. Καταργεί ακόµα κι αυτό το υπο-
τυπώδες άρθρο, το οποίο προέβλεπε την τριετή προστασία από
απόλυση και τους όρους εργασίας, µε την αιτιολογία να εφαρ-
µόζεται µε οµοιόµορφο τρόπο η νοµοθεσία που διέπει τις εργα-
σιακές σχέσεις, που φυσικά ούτε και αυτή η πρόβλεψη δεν
απαντούσε στην ανάγκη για µόνιµη και σταθερή εργασία.

Ο Υπουργός δήλωσε προκλητικά ότι «εκσυγχρονισµός» είναι
να µη µας επιβάλλουν οι σηµερινοί εργαζόµενοι πώς θα εργά-
ζονται και ποιες συµβάσεις θα συνάπτουν οι καινούργιοι εργα-
ζόµενοι και έφερε σαν παράδειγµα τον ΟΤΕ, που βέβαια εδώ οι
ευθύνες αν θέλετε του κυβερνητικού και εργοδοτικού συνδικα-
λισµού που δέχτηκε τη διαφοροποίηση των παλιών µε τους και-
νούργιους, είναι πάρα πολύ µεγάλη. Τα νέα αυτά µέτρα και οι
ρυθµίσεις στοχεύουν στην καλύτερη εξυπηρέτηση του κεφα-
λαίου για να βγάλει υπερκέρδη.

Οι ανατροπές στις εργασιακές σχέσεις υπηρετήθηκαν όπως
είπαµε, από όλες τις κυβερνήσεις. Η δηµιουργία εργαζοµένων
πολλών ταχυτήτων: µόνιµοι, µόνιµοι µε ατοµικές συµβάσεις, συµ-
βασιούχοι ορισµένου χρόνου, εργαζόµενοι µε σύµβαση έργου,
εργολαβικοί, ενοικιαζόµενοι, είναι αυτά που έφεραν οι προηγού-
µενοι νόµοι στην κατεύθυνση της απελευθέρωσης µε την ιδιωτι-
κοποίηση. Η καπιταλιστική ανάπτυξη, οι επενδύσεις και τα κέρδη
εκατοµµυρίων που πραγµατοποιούνται, συνοδεύονται αντίστοιχα
µε επιδείνωση της θέσης των εργαζοµένων του κλάδου, δεν υπη-
ρετούν τις λαϊκές ανάγκες για επαρκή και φθηνή ενέργεια. Το
βιοτικό επίπεδο των εργαζόµενων στον κλάδο πέφτει, τα τιµολό-
για ανεβαίνουν και η ενεργειακή φτώχια εξαπλώνεται, διότι στην
οικονοµία της αγοράς, τον καπιταλισµό, η εργασία είναι «κόστος»
και η ενέργεια εµπόρευµα, µέσο κερδοφορίας του κεφαλαίου κι
όχι κοινωνικό αγαθό.

Χαιρετίζουµε τις κινητοποιήσεις των εργαζοµένων στη ΔΕΗ και
στη ΔΕΠΑ και τους καλούµε να οργανώσουν παραπέρα τη
δράση τους για τα δικαιώµατά τους και για ρεύµα φτηνό για τον
λαό.

Στηρίζουµε τα παρακάτω αιτήµατα: να µην προχωρήσει καµ-
µία περαιτέρω ιδιωτικοποίηση στον κλάδο της ενέργειας, άµεσα
να προσληφθούν όσοι εργάζονται µέσω εργολάβου, κατάργηση
όλων των ευέλικτων εργασιακών σχέσεων, µόνιµη σταθερή δου-
λειά για όλους µε πλήρη σύγχρονα δικαιώµατα, καµµία πώληση-
παράδοση µονάδων ηλεκτροπαραγωγής, ορυχείων και ορυκτού
πλούτου, να µη µείνει καµµιά λαϊκή οικογένεια χωρίς ρεύµα και
αέριο, ρεύµα και φυσικό αέριο φθηνό για το λαό, υπογραφή και
εφαρµογή συλλογικών συµβάσεων µε αυξήσεις για όλους την
ανάκτηση των απωλειών, µέτρα για την υγεία και την ασφάλεια
στους χώρους δουλειάς.

Καταθέσαµε τέλος την τροπολογία ως ΚΚΕ που προβλέπει την
ένταξη των εργολαβικών εργαζοµένων, των εργαζοµένων µε ελα-
στικές µορφές στον όµιλο ΔΕΠΑ, µε αναγνώριση της προϋπηρε-
σίας τους, καθώς και την προστασία όλων των εργαζοµένων από
απόλυση και των δικαιωµάτων που συµπεριλαµβάνονται σε αυτή.

Καλούµε όλες τις πτέρυγες να υπερψηφίσουν την τροπολογία
του ΚΚΕ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Τον λόγο έχει ο κ. Λογιά-
δης από το ΜέΡΑ25. Παρακαλώ να κρατάµε τον λόγο. Είναι σί-
γουρο ότι για να µιλήσουν όλοι έχουµε ακόµη εννέα ώρες. Οπότε
σκεφτείτε το για να µην πάµε παραπέρα.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΟΓΙΑΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ, κυρίες
και κύριοι Βουλευτές, ας µιλήσουµε ελληνικά. Απελευθέρωση
αγοράς ενέργειας. Από τι απελευθέρωση; Από τι δεν είναι κάτι
ελεύθερο, εν προκειµένω η ενέργεια; Δεν είναι ελεύθερη, διότι
οφείλει και πρέπει να ελέγχεται από το δηµόσιο συµφέρον ως
αγαθό που παράγεται για όλους ανεξαρτήτως και καταναλώνεται
από όλους ανεξαρτήτως. Αυτή είναι η θέση µας, ως ΜέΡΑ25,
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αυτή είναι η θέση µου ως Έλληνας για την ενέργεια.
Εκσυγχρονισµός. Η ιστορία της ΔΕΗ είναι µια παλιά ιστορία.

Είναι αυτό που λέµε «ιστορία µου, αµαρτία µου», από το 1960.
Θα µιλήσω και γι’ αυτό. Η λέξη εκσυγχρονισµός λοιπόν. Ποιος
διοικούσε όλες αυτές τις δεκαετίες τη µεγαλύτερη ελληνική εται-
ρία, όπως είπαµε τόσες φορές, µε µονοπωλιακή θέση και ισχύ,
µε πάνω από επτά εκατοµµύρια πελάτες, µε 6 δισεκατοµµύρια
ευρώ τζίρο, µε ένα debutant πάνω από 1 δισεκατοµµύριο; Όχι
εγώ, όχι εµείς. Ποιος την έφερε σε αυτό το τραγικό σηµείο σή-
µερα, απαξίωσης; Γιατί δεν την εκσυγχρονίζατε εσείς όλοι οι κυ-
βερνώντες τόσα χρόνια, δεκαετίες; Όλοι ανεξαιρέτως. 

Προέρχοµαι από τον επιχειρηµατικό, τον ιδιωτικό τοµέα. Αν
είχα στα χέρια µου µια επιχείρηση µε µονοπωλιακό χαρακτήρα
και την έριχνα έξω, θα ήµουν ή ανίκανος ή βλάκας ή ασύδοτος ή
διεφθαρµένος. Δυστυχώς, αυτό έγινε όλα αυτά τα χρόνια µε τη
ΔΕΗ. Την απαξιώσατε, τη διαλύσατε και τώρα την ξεπουλάτε
κόµµατι-κοµµάτι. 

Το πρόβληµα της ΔΕΗ ξεκινάει από το 1960 όπως είπα, µε την
ΠΕΣΙΝΕ, το τεράστιο αυτό σκάνδαλο. Όταν η ΠΕΣΙΝΕ πλήρωνε
7 δραχµές την,KWh οι αγρότες πλήρωναν 14 δραχµές την KWh
και οι οικιακοί καταναλωτές 22 δραχµές την KWh. Τριάντα δύο
χρόνια µετά, το 1993 έσπευσε σκανδαλωδώς η τότε κυβέρνηση
να επεκτείνει για άλλα δεκατέσσερα χρόνια, έως το 2006, τη σύµ-
βαση αυτή. Η ΠΕΣΙΝΕ έγινε «Αλουµίνιον της Ελλάδος» και κατέ-
ληξε στα χέρια ιδιώτη, κάτι το οποίο γνωρίζουµε. Δώρα συνέχεια
στη ΔΕΗ και απαξίωση της ΔΕΗ. 

Η ιδιωτικοποίηση τι θα φέρει; Λίγους παίκτες επενδυτές που
θα σχηµατίσουν καρτέλ -αυτό γίνεται πάντα στην πραγµατική οι-
κονοµία- και οι οποίοι, θα καθορίζουν πλέον ανεξέλεγκτοι την
τιµή του ρεύµατος. Η ιδιωτικοποίηση αποτελεί πάντα υφαρπαγή
πόρων του ελληνικού λαού, του ελληνικού δηµοσίου.

Γνωρίζουµε, επίσης, από την πραγµατική οικονοµία ότι όποιοι
κατέχουν τα δίκτυα, οποιοδήποτε δίκτυο, εισπράττουν και τα
κέρδη. Στο Βερολίνο και στο Αµβούργο έχουν ξεσηκωθεί οι κα-
ταναλωτές και ζητούν τη διεξαγωγή δηµοψηφίσµατος ενάντια
στην ιδιωτικοποίηση του.

Στη Βουλγαρία το ίδιο. Ζητούν να εθνικοποιηθεί η ηλεκτρική
ενέργεια πάλι. Στη Βρετανία η Ρυθµιστική Αρχή Ενέργειας Βρε-
τανίας, που ήταν ανέκαθεν ο πλέον ένθερµος υποστηρικτής της
ιδιωτικοποίησης, αναγνώρισε επισήµως πως το µοντέλο της ιδιω-
τικοποιηµένης αγοράς ενέργειας δεν δουλεύει.

Λυπάµαι ειλικρινά και είναι ντροπή να καπηλευόµαστε την
πλούσια και ακριβέστατη ελληνική γλώσσα και όταν λέµε «εκσυγ-
χρονισµό» να εννοούµε ξεπούληµα κι όταν λέµε «ανάπτυξη» να
εννοούµε υποβάθµιση και όταν λέµε «διαφάνεια» να εννοούµε
συναλλαγή.

Η υπόθεση Φλώρου σέρνεται ακόµα στα δικαστήρια ως γνω-
στόν.

Η λογική του σπασίµατος της ΔΕΗ σε µικρά κοµµάτια είναι για
να πωληθούν τα µικρά αυτά κοµµάτια σε µικρούς, σχετικά, Έλ-
ληνες ιδιώτες σε τιµή πάρα πολύ χαµηλή και εξευτελιστική.

Στις ιδιωτικές αυτές εταιρείες-παρόχους υπάρχουν κρυφές
χρεώσεις, αλλά κανείς δεν διαβάζει στα συµβόλαια τα πολύ ψιλά
γράµµατα. Αυτές µάλιστα οι χρεώσεις έχουν σε κάθε ιδιωτική
εταιρεία άλλο όνοµα και συνήθως εµφανίζονται εκεί που είναι οι
φόροι. Ακόµη και η Ρυθµιστική Αρχή Ενέργειας στην Ελλάδα δεν
το εγκρίνει αυτό, παρ’ όλο αυτά το κάνουν όµως. Ο ιδιώτης πά-
ροχος µε το που δεν πληρώνει κάποιος καταναλωτής τον λογα-
ριασµό, αµέσως κόβει το ρεύµα.

Εδώ θα ήθελα να τονίσω τον κοινωνικό χαρακτήρα της ΔΕΗ,
επίσης.

Στις 18-11-19, πρόσφατα, στην επιτροπή ρωτούσε ο Υπουργός
τον προηγούµενο Υπουργό από ποιον εµπνέονται και απαντά ο
ίδιος ο Υπουργός: «Από εσάς τον ΣΥΡΙΖΑ εµπνεόµαστε». Είναι
στα Πρακτικά καταγεγραµµένο και µπορεί ο οποιοσδήποτε να το
διαβάσει. «Κύλησε ο τέντζερης και βρήκε το καπάκι», λέµε στο
χωριό µου.

Εµείς ως ΜέΡΑ25, θεωρούµε συµφέρον της χώρας η ενέργεια
και το νερό να παραµείνουν δηµόσια αγαθά κοινής ωφέλειας µε
σωστή και χρήστη διαχείριση.

Θα ήθελα τώρα να πω δυο λέξεις όσον αφορά την Κρήτη και

τη ΔΕΗ. Θα γίνει διασύνδεση της Κρήτης µε την ηπειρωτική Ελ-
λάδα. Το χαιρετίζουµε αυτό. Μπράβο στο Υπουργείο που θα
κάνει αυτή τη διασύνδεση. Έτσι, το κόστος της KWh θα µειωθεί
στην Κρήτη και δεν θα καίµε πλέον µαζούτ, όπως καίµε, και επι-
βαρύνουµε το περιβάλλον και, επίσης, θα έχουµε επάρκεια ρεύ-
µατος που δεν έχουµε στο νησί.

Υπάρχει, όµως, ένα τεράστιο πρόβληµα τοποθέτησης. Πού θα
γίνει η µετατροπή της ενέργειας από συνεχές σε εναλλασσόµενο
ρεύµα. Διότι ενώ στην αρχή είχε υποδειχτεί η Κορακιά, ένα ση-
µείο εκτός Ηρακλείου, ένα άγονο σηµείο, τώρα έχει επιλεγεί ένας
χώρο πολύ κοντά σε έναν κατοικηµένο χώρο, το χωριό Δαµάστα.

Οι κάτοικοι έχουν ξεσηκωθεί. Δεν το θέλουν αυτό. Είναι δασι-
κός και αρχαιολογικός χώρος. Στις 6 Ιουνίου 2019, όλοι οι φορείς
στην Περιφέρεια Κρήτης συγκεντρώθηκαν και αποφάσισαν ότι
πρέπει να εξαντληθούν τα περιθώρια µεταφοράς της χωροθέτη-
σης του σταθµού µετατροπής του έργου από την περιοχή Δαµά-
στας, που προβλέπει η µελέτη, στην περιοχή Κορακιάς, καθώς
και στον συνολικό προϋπολογισµό του έργου, η οποία επιβά-
ρυνση αναµένεται να είναι σχετικά ασήµαντη.

Το ξεπούληµα της ΔΕΗ είναι η συνέχεια του ξεπουλήµατος
των περιουσιακών στοιχείων της Ελλάδος. ΟΠΑΠ, «ΟΛΥΜΠΙΑΚΗ
ΑΕΡΟΠΟΡΙΑ», ΟΤΕ, «ΤΡΑΙΝΟΣΕ», ΕΛΠΕ, αεροδρόµια, λιµάνια και
τώρα η ενέργεια.

Θα σας πρότεινα, όπως αναφέρει και το σηµερινό νοµοσχέδιο,
να εκσυγχρονίσετε και να ιδιωτικοποιήσετε και τη Βουλή και την
Κυβέρνηση και όλο το ελληνικό κράτος. Ένας µάνατζερ, ένας δι-
ευθυντής και πάµε όλοι σπίτι µας. Ή µήπως έχει γίνει ήδη;

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, κλείνοντας θα ήθελα να πω ότι
τα κάστρα πέφτουν από µέσα. Ο δήµος είναι πάνω από όλα και
πάνω από το άτοµο. Το δηµόσιο συµφέρον είναι πάνω από το
ιδιωτικό.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Ευχαριστούµε κι εµείς.
Ο κ. Γιόγιακας από τη Νέα Δηµοκρατία έχει τον λόγο και ακο-

λουθεί ο κ. Βλάχος ωσαύτως από τη Νέα Δηµοκρατία.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΓΙΟΓΙΑΚΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κατ’ αρχάς να πω

στον κ. Φάµελλο ότι εγώ και όλοι οι συνάδελφοι Βουλευτές της
κοινοβουλευτικής Πλειοψηφίας είµαστε εδώ όχι µόνο για να στη-
ρίξουµε το νοµοσχέδιο του Υπουργείου Περιβάλλοντος αλλά και
για να εκφράσουµε την απέραντη ικανοποίησή µας στον Υπουργό,
κ. Χατζηδάκη, για τον σχεδιασµό της διάσωσης της ΔΕΗ.

Τα νοµοσχέδια που συζητάµε σήµερα έχουν καλά νέα για τους
καταναλωτές, για τις επιχειρήσεις και τους επαγγελµατίες και
για την εθνική οικονοµία. Ένα πολύ καλό νέο είναι ότι προχωρά
το σχέδιο διάσωσης της ΔΕΗ. Έχει σηµασία να το τονίσουµε
αυτό, γιατί δεν έχει γίνει αντιληπτό πόσο κοντά έφτασε η ΔΕΗ
στη χρεοκοπία και πόσο καταστροφικό θα ήταν κάτι τέτοιο. Διότι
υπάρχουν σοβαρές ευθύνες για την τότε κυβέρνηση που σήµερα
ως Αξιωµατική Αντιπολίτευση τις αποσιωπά.

Ο κόσµος, όµως, πρέπει να γνωρίζει ότι η κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ
επέλεξε να αγνοήσει όλα εκείνα που προειδοποιούσαν για την
τραγική κατάσταση της ΔΕΗ. Την απότοµη βουτιά του τζίρου, τη
µεγάλη έκθεση σε δανεισµό, την έκρηξη των ανεξόφλητων οφει-
λών, τα προβλήµατα ρευστότητας.

Ο κόσµος πρέπει να γνωρίζει ότι ο τρόπος που η προηγούµενη
κυβέρνηση επέλεξε να προχωρήσει στο άνοιγµα της αγοράς
ενέργειας, είχε αποτέλεσµα να χάσει η ΔΕΗ µερίδια αγοράς µε
τους χειρότερους δυνατούς όρους. Με τις δηµοπρασίες ΝΟΜΕ,
υποχρέωσε τη ΔΕΗ να πουλάει στους ανταγωνιστές της ρεύµα
σε τιµή κάτω του κόστους, µε τη συνολική ζηµιά να έχει υπολο-
γιστεί στα 600 εκατοµµύρια ευρώ. Η αποκρατικοποίηση του
ΑΔΜΗΕ µείωσε δραστικά το οικονοµικό όφελος για τη ΔΕΗ. Με
τις επιλογές της γκρέµισε την αξία των µετοχών της επιχείρη-
σης.

Ο κόσµος πρέπει να γνωρίζει πόσο βαθιά θα άφηνε το σηµάδι
της στην οικονοµία µία πολύ πιθανή, πριν µερικούς µήνες, χρεο-
κοπία της ΔΕΗ. Τις επιπτώσεις στους µεγαλύτερους και µικρό-
τερους παραγωγούς ηλεκτρικής ενέργειας που πουλούσαν στη
ΔΕΗ, τους προµηθευτές και µικρούς εργολάβους σε κάθε πε-
ριοχή που δραστηριοποιείται η ΔΕΗ, στη ΔΕΠΑ που έχει σηµαν-
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τικότερο πελάτη για την προµήθεια φυσικού αερίου τη ΔΕΗ, στις
µεγάλες βιοµηχανίες που θα µείωναν την παραγωγή τους χωρίς
τα ειδικά τιµολόγια και τις ειδικές παροχές της ΔΕΗ αλλά και σε
µικροµεσαίες επιχειρήσεις που δεν θα µπορούσαν να σηκώσουν
το αυξηµένο ενεργειακό κόστος και θα έβαζαν λουκέτο, στις τρά-
πεζες που θα έβλεπαν τα αποτελέσµατά τους να χειροτερεύουν,
καθώς είχαν αποδεσµεύσει καταθέσεις της ΔΕΗ πάνω από 600
εκατοµµύρια ευρώ, που ήταν εγγύηση σε χρήµα για την αναχρη-
µατοδότηση των δανείων της επιχείρησης.

Πάνω από όλα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο κόσµος πρέπει
να γνωρίζει ότι χιλιάδες νοικοκυριά θα έµεναν χωρίς ρεύµα ή µε
συνεχείς διακοπές ρεύµατος, µε µεγαλύτερο πρόβληµα να έχουν
οι πιο αδύναµοι συµπολίτες µας που η ΔΕΗ ηλεκτροδοτεί ως
προµηθευτής τελευταίου καταφυγίου, αυξήσεις τιµών, πτώση
της παραγωγής προϊόντων και υπηρεσιών, κλείσιµο επιχειρή-
σεων, αύξηση της ανεργίας.

Πολύ απλά, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η ΔΕΗ ήταν πολύ
µεγάλη και κόντευε να αποτύχει κι αυτό θα είχε αντίκτυπο σε όλη
µας την οικονοµία. Αυτή την αλήθεια αποκρύπτουν όσοι από την
Αντιπολίτευση κάνουν σήµερα κριτική για το σχέδιο διάσωσης
της ΔΕΗ.

Ευτυχώς, όµως, το σχέδιο αυτό προχωρά. Το πρώτο βήµα
έγινε µε τα πρόσφατα µέτρα να ενισχυθεί η ρευστότητα της επι-
χείρησης και µε τα οποία διασφαλίστηκε ότι η ΔΕΗ είναι βιώσιµη.
Το δεύτερο βήµα είναι αυτά που προβλέπονται στο νοµοσχέδιο,
ώστε η ΔΕΗ να µπορεί να λειτουργήσει ως σύγχρονη επιχείρηση
σε µία ανοιχτή αγορά και όχι µε όρους παλιού δηµοσίου σε µία
µονοπωλιακή αγορά. Το τρίτο βήµα είναι η εφαρµογή ενός σχε-
δίου ανάπτυξης που αναµένουµε να παρουσιαστεί το αµέσως
επόµενο διάστηµα.

Όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τα καλά νέα που φέρνει
αυτό το νοµοσχέδιο για τους καταναλωτές, για τους επενδυτές,
για την οικονοµία µας είναι και άλλα. Είναι το µοντέλο της ιδιω-
τικοποίησης της ΔΕΠΑ, που θα δώσει ώθηση στην ανάπτυξη των
δικτύων φυσικού αερίου στη χώρα µας και στη µεγαλύτερη
χρήση τους από επιχειρήσεις και νοικοκυριά.

Είναι η µικρότερη επιβάρυνση όλων των καταναλωτών που µοι-
ράζονται το κόστος για την ηλεκτροδότηση των µη διασυνδεδε-
µένων νησιών. Είναι η στήριξη µεγάλων έργων για σύνθετους
σταθµούς ανανεώσιµων πηγών ενέργειας µε ισχύ πάνω από
250MW και η συµµετοχή περισσότερων µονάδων ΑΠΕ στη χον-
δρική αγορά ηλεκτρικής ενέργειας.

Είναι η πρόβλεψη κανόνων για να αναπτυχθεί το δίκτυο φόρ-
τισης των ηλεκτρικών οχηµάτων, κάτι που είναι βασική προϋπό-
θεση για να στραφεί µαζικά ο κόσµος στην ηλεκτροκίνηση. 

Είναι το φιλικότερο πλαίσιο διαθεσιµότητας και αδειοδότησης
σταθµών βιοαερίου και βιοµάζας από φορείς διαχείρισης στε-
ρεών αποβλήτων, που θα βοηθήσει περιβαλλοντικά και οικονο-
µικά τις τοπικές κοινωνίες. 

Είναι η δυνατότητα εγκατάστασης φωτοβολταϊκών σταθµών
σε γη υψηλής παραγωγικότητας, χωρίς αυτή να αποβαίνει σε
βάρος της καλλιεργητικής δραστηριότητας και της αγροτικής
παραγωγής µε όριο το 1% αυτής της γης ανά νοµό και για πα-
ραγόµενη ενέργεια µέχρι 1MW. 

Αυτό θα βοηθήσει τους αγρότες µας να απεξαρτηθούν από το
πετρέλαιο και από τη βενζίνη που χρησιµοποιούν σήµερα για τις
διάφορες ανάγκες τους, να έχουν καθαρή ενέργεια εκεί που
χρειάζονται όταν την χρειάζονται αλλά και να µπορούν να ενι-
σχύσουν το εισόδηµά τους πουλώντας το περίσσευµα. 

Πίσω, όµως, από αυτά τα καλά νέα που φέρνουν οι ρυθµίσεις
για το άνοιγµα της αγοράς φυσικού αερίου, για τις επενδύσεις
σε ΑΠΕ, για την ηλεκτροκίνηση, υπάρχει ένας φιλόδοξος στόχος
είναι η οριστική απεξάρτηση της χώρας µας από τον λιγνίτη το
αργότερο µέχρι το 2028 και η αύξηση της συµµετοχής των ανα-
νεώσιµων πηγών, ώστε από αυτές να παίρνουµε το 35% της
ενέργειας που καταναλώνουµε και το 60% της ηλεκτρικής ενέρ-
γειας που παράγουµε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Κύριε Γιόγιακα, πρέπει
να ολοκληρώσετε.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΓΙΟΓΙΑΚΑΣ: Μισό λεπτό ακόµα θα ήθελα, κύριε
Πρόεδρε.

Για να το πετύχουµε αυτό χρειάζεται να κινηθούµε πιο γρή-
γορα, πιο αποφασιστικά µε καθαρούς κανόνες που διαµορφώ-
νουν συνθήκες υγιούς ανταγωνισµού, ευνοούν τις επενδύσεις και
διασφαλίζουν το δηµόσιο συµφέρον.

Αυτή είναι η πυξίδα µας, αυτή είναι η φιλοσοφία µας, αυτό
είναι το µήνυµα που στέλνουµε µέσα και έξω από τη χώρα, µιας
Κυβέρνησης που τολµά ρήξεις µε το παρελθόν για µία Ελλάδα
που θα αντικρίζει µε αυτοπεποίθηση το µέλλον. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Ευχαριστούµε και εµείς.
Παρακαλώ πολύ να τηρούµε τον χρόνο, είναι εγγεγραµµένοι

εβδοµήντα τρείς οµιλητές.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, εννέα Σουηδοί φοιτητές και φοιτήτριες και µια
εκπαιδευτικός συνοδός τους από το Uppsala University. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει ο κ. Βλάχος από τη Νέα Δηµοκρατία και ακολου-
θεί ο κ. Μαµουλάκης από τον ΣΥΡΙΖΑ. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΛΑΧΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µετά την εξαντλητική συζήτηση

που έγινε στις πολύωρες συνεδριάσεις της Επιτροπής Παραγω-
γής και Εµπορίου, καθώς και την αναλυτική τοποθέτηση του ει-
σηγητή µας, του Φίλιππου του Φόρτωµα και τις τοποθετήσεις του
Υπουργού και του συνόλου της πολιτικής ηγεσίας του Υπουρ-
γείου Περιβάλλοντος, εγώ θα ήθελα σε αυτή την ολιγόλεπτη πα-
ρέµβαση µου να επικεντρωθώ σε τρία σηµεία.

Το πρώτο, κύριε Υπουργέ, έχει να κάνει µε τη γη υψηλής πα-
ραγωγικότητας. Ακούστηκε και στην επιτροπή, ακούστηκε και
εδώ, θα ακουστεί και από άλλους συναδέλφους. Μόνο και µόνο
ο τρόπος που προσεγγίζεται αυτή η γη υψηλής παραγωγικότη-
τας χτυπάει άσχηµα, διότι δεν µπορούµε να µιλάµε για ανάπτυξη
καταπατώντας ή καταργώντας τη γη υψηλής παραγωγικότητας.
Και αυτό όχι γιατί δεν είναι αυτή η γη ένα ανανεώσιµο φυσικό
προϊόν, χρειάζονται πεντακόσια χρόνια για να δηµιουργούν µόλις
δύο εκατοστά από φυσικές διαδικασίες και αυτό είναι ένας λόγος
και χρήζει προστασίας.

Δεν θα επικαλεστώ νοµοθεσία, Σύνταγµα, αποφάσεις της Κο-
µισιόν του Συµβουλίου Επικρατείας του ΟΗΕ µέσα από την
ατζέντα 21 για την προστασία της γης υψηλής παραγωγικότη-
τας. Θα πω κάτι που είναι πολύ αυτονόητο. Όταν έχουµε εναλ-
λακτικές λύσεις σε άλλα κοµµάτια γης να τα αξιοποιήσουµε, γιατί
πρέπει εµείς να επιµείνουµε σε αυτή την κατεύθυνση; 

Βεβαίως, υπάρχει και σήµερα µε τη νοµοθεσία που έχουµε µία
καταστρατήγηση και µια λαθεµένη ερµηνεία, παρ’ όλο που υπάρ-
χουν οι υπουργικές αποφάσεις, υπάρχουν εγκύκλιοι, για το τι
είναι η γη υψηλής παραγωγικότητας.

Έρχοµαι, λοιπόν, στο νοµοσχέδιο. Το σχέδιο νόµου µιλάει για
αποτροπή της αλόγιστης εγκατάστασης σταθµών ηλεκτροπαρα-
γωγής σε γη υψηλής παραγωγικότητας. Υπολογίζει το 1%, όµως,
στο σύνολο των καλλιεργούµενων εκτάσεων και όχι στις εκτάσεις
γης υψηλής παραγωγικότητας µε αποτέλεσµα η τελική έκταση
σε όλους τους νοµούς να είναι µεγαλύτερη από το 10% τελικά
στην πράξη.

Σε ορισµένες περιοχές στα σχέδια δεν έχει καθοριστεί η γη
υψηλής παραγωγικότητας. Με αποκλειστική γεωργική χρήση
έχουν καθοριστεί περιοχές για την ανάπτυξη πρωτογενούς
τοµέα και, βεβαίως, υπάρχουν αποφάσεις για διευκόλυνση
έργων του ΕΣΦΑ, του ΤΑΠ και όλων αυτών που εκεί, πραγµατικά,
µειώνονται ορισµένες φορές πάρα πολύ αυτές οι εκτάσεις της
γης υψηλής παραγωγικότητας.

Υπάρχει, όµως, και ένα τελευταίο. Στη διαπραγµάτευση που
έγινε τώρα µε την ΚΑΠ, ξέρετε επειδή επιµένουν κάποιοι εταίροι
µας στην εξωτερική σύγκλιση και στην αξία των δικαιωµάτων, η
Ελλάδα είναι σε αµυντική θέση καθώς ανά εκτάριο έχει την υψη-
λότερη επιδότηση ανάµεσα στις χώρες της Ευρωπαϊκής Ένω-
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σης. Εάν αυτή η έκταση µειωθεί, καταλαβαίνετε ότι αναλογικά η
τιµή ανά εκτάριο, η επιδότηση ανά εκτάριο να το πω έτσι, θα είναι
πολύ µεγαλύτερη και θα γίνει µία αιτία περιορισµού των ποσών
που πρέπει να πάρει η χώρα από την ΚΑΠ.

Άρα, εγώ θα έλεγα ότι θα µπορούσαν να τοποθετηθούν φω-
τοβολταϊκά στη γη υψηλής παραγωγικότητας µόνο για την εξυ-
πηρέτηση των γεωργικών εκµεταλλεύσεων, γεωτρήσεις και
οτιδήποτε άλλο, ώστε να διευκολύνονται και τα επενδυτικά σχέ-
δια των επαγγελµατιών αγροτών.

Θα πρέπει, επίσης, να καθοριστούν συνολικά οι χρήσεις γης.
Το 1%, κύριε Υπουργέ, να υπολογίζεται για το σύνολο των πα-
ρεµβάσεων σε όλα τα επίπεδα και έχοντας ως βάση το σύνολο
των καλλιεργούµενων γαιών υψηλής παραγωγικότητας. Και
τέλος να υπάρξει ειδική πρόβλεψη για ερηµοποιηµένα εδάφη και
εγκαταλελειµµένες γαίες για την εγκατάσταση φωτοβολταϊκών. 

Όταν υπάρχουν αυτές οι εναλλακτικές λύσεις, θέλω να πι-
στεύω ότι θα δείτε κάτω από άλλη οπτική γωνία το θέµα το οποίο
έθεσα.

Έρχοµαι τώρα στο δεύτερο που έχει να κάνει µε την τροπο-
λογία που κατέθεσε ο κύριος Υφυπουργός για τα αυθαίρετα.
Εδώ υπάρχουν δύο κενά. Το πρώτο έχει να κάνει µε εκείνα τα κτί-
σµατα που βρίσκονται σε εξ αδιαιρέτου οικόπεδα. Αυτό ήταν ένα
θέµα µας απασχόλησε και στο παρελθόν και πράγµατι µε το
ν.4315 επιτράπηκε υπό συγκεκριµένη διαδικασία η ένταξη των
κτισµάτων σε εξ αδιαιρέτου γήπεδο στις διατάξεις του ν.4177/13,
αφού σύµφωνα µε την αιτιολογική έκθεση της συγκεκριµένης
ρύθµισης ο ν.4178/13 είναι νόµος που ρυθµίζει την αυθαίρετη
δόµηση και όχι ιδιοκτησιακά θέµατα. 

Ήρθε, όµως, ο ν.4495/17 και κατήργησε αυτή τη ρύθµιση
χωρίς καµµία εξήγηση. Δηλαδή, δεν είναι υπαρκτό το πρόβληµα,
συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ; Αν ναι, πέστε µας ποια ρύθµιση πρέπει
να φέρουµε. Δεν είναι καταργώ µια ρύθµιση και φέρνω τίποτα,
δηλαδή δεν βλέπω το πρόβληµα, άρα δεν υπάρχει πρόβληµα. 

Το πρόβληµα είναι υπαρκτό και εµείς, κύριε Υπουργέ, όπως εί-
παµε και στον κ. Οικονόµου ζητάµε να επανέλθει ουσιαστικά η
ρύθµιση που υπήρχε στον προηγούµενο νόµο, στον νόµο που
ψηφίζουµε, ούτως ώστε να µπορέσουν συµπολίτες µας που
έχουν κτίσµατα σε εξ αδιαιρέτου ιδιοκτησίες υπό προϋποθέσεις
-δεν θέλω να το αναλύσω, τα λέµε πολύ αναλυτικά- να µπορέ-
σουν να γλιτώσουν από την οµηρία.

Και έρχοµαι στο τελευταίο. Είπατε ότι παρατείνονται οι ρυθµί-
σεις για τα αυθαίρετα. Παρατείνονται οι κατηγορίες ένα, δυο,
τρία, τέσσερα και η κατηγορία πέντε µε τα εξ ολοκλήρου αυθαί-
ρετα µέχρι 30 Ιουνίου. Δεν θα είχα καµµία αντίρρηση µε αυτή τη
ρύθµιση, αν πάνω από 40%-50% των εκκρεµοτήτων που υπάρ-
χουν, είναι σε περιοχές που δεν έχουν κυρωµένους δασικούς
χάρτες ή τελεσίδικες πράξεις χαρακτηρισµού. Ως εκ τούτου δεν
µπορούν να πάνε να κάνουν ρύθµιση. Άρα, υπάρχει µια ιδιότυπη
οµηρία. Γιατί τους λέµε µέχρι 30 Ιουνίου; 

Θα έλεγα στην πρόταση που φέρνετε να ρυθµιστεί ότι και η
κατηγορία πέντε µπορεί να πάει κατ’ αρχάς µέχρι το 2025, εφό-
σον τα κτίσµατα αυτά βρίσκονται σε περιοχές που δεν υπάρχουν
κυρωµένοι δασικοί χάρτες ή τελεσίδικες αποφάσεις χαρακτηρι-
σµού.

Θεωρώ ότι και οι δυο παρατηρήσεις είναι δίκαιες. Λύνουν,
πραγµατικά, υπαρκτά προβλήµατα της κοινωνίας που ζούµε και
θα πρέπει ή σε αυτό το νοµοσχέδιο ή κάποια άλλη στιγµή –όπως
θα το δει η πολιτική ηγεσία- να δοθούν λύσεις για την ανακού-
φιση των συµπολιτών µας και το τέλος αυτής της ιδιότυπης οµη-
ρίας.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Κι εµείς ευχαριστούµε.
Ο επόµενος οµιλητής είναι ο κ. Μαµουλάκης από τον ΣΥΡΙΖΑ

και ακολουθεί ο κ. Αναστασιάδης από τη Νέα Δηµοκρατία.
Κύριε Μαµουλάκης, έχετε τον λόγο.
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ (ΧΑΡΗΣ) ΜΑΜΟΥΛΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε σήµερα τη νοµοθε-

τική πρωτοβουλία της Κυβέρνησης στον κλάδο της ενέργειας,
µια δέσµη διατάξεων που πέρα από τις θετικές ρυθµίσεις για την

εξοικονόµηση ενέργειας στα δηµόσια κτήρια και την ηλεκτροκί-
νηση, αποτελεί µια ολική επαναφορά στο καθεστώς των πελατει-
ακών προσλήψεων σε φορείς του δηµοσίου και στη λογική της
ad hoc νοµοθέτησης για µεµονωµένα επιχειρηµατικά συµφέ-
ροντα.

Τι να πρωτοσχολιάσει κανείς; Την εξαίρεση δηµόσιων επιχει-
ρήσεων από το ευρωπαϊκό πλαίσιο αναφορικά µε τις δηµόσιες
προµήθειες; Την καταστρατήγηση του ΑΣΕΠ; Τη µεταµόρφωση
δηµόσιων µονοπωλίων σε ιδιωτικά µονοπώλια; Ή την παράταση
του νόµου περί αυθαιρέτων, ερήµην των αποφάσεων του Σ.τ.Ε.
µέχρι το 2025, δηλαδή την οριζόντια επέκταση του καθεστώτος
πολεοδοµικής αυθαιρεσίας στη χώρα µας µε τροπολογία της τε-
λευταίας µάλιστα στιγµής για έξι χρόνια; 

Επιτρέψτε µου, λοιπόν, να εστιάσω σε ένα από τα πεδία στα
οποία θα έπρεπε να υπάρχει εθνική συνεννόηση, σύγκλιση και
συναίνεση, αυτό της εθνικής προσπάθειας επέκτασης του δι-
κτύου αερίου της χώρας και µετατροπής της χώρας σε περιφε-
ρειακό hub στον κλάδο του φυσικού αερίου.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της Συµπολίτευσης, ο στόχος
επέκτασης του δικτύου φυσικού αερίου της χώρας είναι κοινός.
Η διαδροµή όµως που επιλέγουµε για αυτό, δυστυχώς, αποκλίνει
δραµατικά. 

Στη σκιά της ένταξης του 65% της ΔΕΠΑ στο ΤΑΙΠΕΔ στο
πρώτο µνηµόνιο και της επιβολής από τους δανειστές της υπο-
χρεωτικής ιδιωτικοποίησής της, η προηγούµενη κυβέρνηση εκ-
πόνησε ένα σχέδιο που θα προωθούσε την πρόοδο της
αεριοποίησης της χώρας. Το σχέδιο για την εξαγορά των µερι-
δίων της ΕΠΑ και της ΕΔΑ Αττικής από το δηµόσιο και στη συνέ-
χεια τη διάσπαση της ΔΕΠΑ σε ΔΕΠΑ Εµπορίας και ΔΕΠΑ
Υποδοµών αποσκοπούσε ακριβώς στη διατήρηση υπό δηµόσιο
έλεγχο των δικτύων µε τρόπο τέτοιο, ώστε να καταστεί εφικτή η
ραγδαία επέκταση µε κοινωνικά κριτήρια παράλληλα µε την υλο-
ποίηση της υποχρέωσής µας για απελευθέρωση της αγοράς φυ-
σικού αερίου.

Πέρα από την ιδεολογική µας αντιπαράθεση αναφορικά µε τις
δηµόσιες επιχειρήσεις και τον ρόλο του δηµοσίου σε επιχειρή-
σεις κοινής ωφέλειας, η στρατηγική αυτή υποστηριζόταν και από
κάποια σκληρά τεχνικά δεδοµένα στην παρούσα συγκυρία. 

Μέχρι σήµερα το φυσικό αέριο στη χώρα µας έχει διεισδύσει,
δυστυχώς, µόνο σε τρεις περιφέρειες και σε αυτές ελάχιστα. Το
µεγαλύτερο µέρος της αναµενόµενης επέκτασης του δικτύου θα
γινόταν σε νέες περιφέρειες για τις οποίες είχε διασφαλιστεί από
την κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ. Η διασφάλιση εστιαζόταν τόσο σε
ένα δάνειο ύψους 48 εκατοµµυρίων ευρώ µε πολύ ελκυστικούς
επιτοκιακούς όρους από την Ευρωπαϊκή Τράπεζα Επενδύσεων,
καθώς επίσης και εντάξεις αυτής της τεράστιας επέκτασης µε
το χαρακτήρα φυσικά του δηµοσίου έργου στο ΕΣΠΑ.

Είναι προφανές ότι ούτε το επιτόκιο αυτό θα έπαιρνε ένας φο-
ρέας του ιδιωτικού τοµέα ούτε και θα µπορούσε να τεκµηριώσει
την αναγκαιότητα επέκτασης του δικτύου σε φτωχότερες περιο-
χές της χώρας, αν ο φορέας αυτού του έργου ήταν ιδιωτικός.
Αυτό όµως έρχεστε και λέτε σήµερα, ότι θα ιδιωτικοποιηθεί πλή-
ρως. Άρα, το όραµα της πρόσβασης στο φυσικό αέριο των φτω-
χότερων περιφερειών και νοικοκυριών της χώρας µας θα
παραµείνει δυστυχώς απατηλό. 

Τι µας είπε για αυτά ο παρών σήµερα, βρυξελλοτραφείς, Υφυ-
πουργός κ. Θωµάς στις επιτροπές; Αναφέρω κατά λέξη τα λόγια
του «Ρυθµιζόµενες υποδοµές τι σηµαίνει; Σηµαίνει ότι όποια από
αυτές τις εταιρείες έχει όρεξη να αναπτύξει το δίκτυο, µε βάση
πάντα τους κανονισµούς ασφαλείας της πολιτείας και µε βάση
τους κανονισµούς της ΡΑΕ και όπου υπάρχει ζήτηση, πηγαίνει
στη ΡΑΕ και παίρνει µια ρυθµιζόµενη απόδοση».

Κύριε Υφυπουργέ, αυτή η έκφραση «όποιος έχει όρεξη» είναι
η καταδίκη της δυτικής Αττικής και των ορεινών περιοχών της
χώρας µας σε µια µόνιµη κατάσταση αποκλεισµού από τα οφέλη
της διείσδυσης του φυσικού αερίου στη χώρα µας. Αυτό το
«όποιος έχει όρεξη» είναι η δική σας επιλογή να εµβαθύνετε την
ενεργειακή φτώχεια στην Ελλάδα. Αυτό το «όποιος έχει όρεξη»
είναι η δική σας επιλογή να µοιράσετε τα οφέλη από την επέ-
κταση του φυσικού αερίου µόνο στους έχοντες και φυσικά όχι
στους µη προνοµιούχους. 

5872 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Είναι τόσο λίγη η µέριµνά σας για την επέκταση του δικτύου
φυσικού αερίου σε περιοχές που πλήττονται από χρόνιες οικο-
νοµικές ανισότητες, ώστε δεν έχετε καν προβλέψει αυτό που σε
δεκάδες άλλες περιπτώσεις ιδιωτικοποιήσεων έχει προβλεφθεί.
Δεν έχετε προβλέψει δηλαδή µια ελάχιστη δέσµη απαίτησης
επενδύσεων τόσο σε ύψος όσο και σε φυσικό αντικείµενο µέσα
στον νόµο που σήµερα ψηφίζουµε. 

Οι ιδιώτες, κύριε Υφυπουργέ, θα επεκτείνουν το δίκτυο της
χώρας όπου υπάρχουν εύρωστοι καταναλωτές και όπου η επέ-
κτασή του είναι τεχνικά και κατασκευαστικά εύκολη. Η αγορά της
διανοµής ναι µεν είναι απελευθερωµένη σε συµµόρφωση µε τις
ευρωπαϊκές οδηγίες, χρειάζεται όµως έναν ισχυρό επενδυτικό
βραχίονα του δηµοσίου που θα καλύψει τα κενά της ιδιωτικής
χρηµατοδότησης. Σε αντίθεση µε όσα µας λέγατε στις επιτρο-
πές, η ΕΔΑ Αττικής δεν προχώρησε το έργο της αεριοποίησης
της Αττικής, επειδή το µάνατζµεντ το είχε ιδιώτης. 

Περνάω στο δεύτερο σκέλος της τραγωδίας του σχεδίου της
Κυβέρνησης, την καταστροφή της προοπτικής να γίνει η χώρα
µας ενεργειακός κόµβος της Νοτιοανατολικής Μεσογείου.

Μας είπε ο κ. Θωµάς στην επιτροπή αναφορικά µε τα µεγάλα
γεωστρατηγικά σχέδια της χώρας µας, όπως ο IGB, ο «EAST
MED», τα οποία η προηγούµενη κυβέρνηση επιτάχυνε και τα
οποία θεωρητικά η παρούσα στηρίζει, ότι αν αυτά τα έργα µπουν
µαζί µε τη ΔΕΠΑ Υποδοµών θα αποτρέψουν τους επενδυτές. Ο
λόγος για τον οποίο µπήκαν από την προηγούµενη κυβέρνηση
τα έργα αυτά στη ΔΕΠΑ Υποδοµών είναι για να µπορεί, όποτε
χρειάζεται, ο φορέας του δηµοσίου µέσα από τα έσοδα από τις
ρυθµιζόµενες χρεώσεις να χρηµατοδοτεί αυτά τα έργα και να
εξασφαλίζει την πιστοληπτική τους ικανότητα. 

Προφανώς, ένας ιδιώτης δεν είναι διατεθειµένος να περιορίσει
την κερδοφορία του για να εκπληρώσει ένα εθνικό ενεργειακό
και οικονοµικό όραµα ούτε και να αναλάβει το ρίσκο τέτοιων
επενδύσεων που απαιτούν χρόνια για να ωριµάσουν.

Στον δικό σας σχεδιασµό, λοιπόν, πώς ακριβώς θα κάνει αυτά
τα έργα το δηµόσιο; Από τον κρατικό προϋπολογισµό; Θα κό-
βουµε τις συντάξεις, κύριε Υφυπουργέ, για να τοποθετούµε σω-
λήνες; Δεν µπορώ να το αντιληφθώ. Και θα κοινωνικοποιήσετε
εν τέλει τα έξοδα για να καταστεί η χώρα ενεργειακό hub, αλλά
θα ιδιωτικοποιήσετε τα κέρδη από την επέκταση της αγοράς;

Συµπερασµατικά, λοιπόν, πρώτον το εγχείρηµά σας για την
ιδιωτικοποίηση της ΔΕΠΑ προικοδοτεί έναν ιδιώτη µε δάνεια και
ΕΣΠΑ µεγαλύτερα του τιµήµατος που αυτός θα καταβάλει. Δεύ-
τερον, καταστρέφει αξίες µιας δηµόσιας επιχείρησης, καθώς τα
χρήµατα που έχει καταβάλει η εταιρεία για τα διεθνή έργα πετά-
γονται στον κάλαθο των αχρήστων. Τρίτον, οδηγεί σε απώλεια
σηµαντικών µελλοντικών εσόδων για το ελληνικό δηµόσιο µέσα
από την πλήρη ιδιωτικοποίηση των δικτύων.

Πάνω από όλα όµως το σχέδιό σας για τη ΔΕΠΑ καταδικάζει
εκατοντάδες ελληνικά νοικοκυριά, συχνά σε εκλογικές περιφέ-
ρειες προπύργια της Δεξιάς, στη χώρα µας στην ενεργειακή
φτώχεια. Τα κάνετε όλα αυτά µε δική σας πρωτοβουλία, όπως
έκπληκτοι διαπιστώσαµε από την surveillance report της Ευρω-
παϊκής Επιτροπής µόλις τώρα τον Νοέµβριο.

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Επόµενος οµιλητής είναι
ο κ. Αναστασιάδης από τη Νέα Δηµοκρατία και ακολουθεί η κ.
Πιπιλή. 

Τον λόγο έχει ο κ. Αναστασιάδης.
ΣΑΒΒΑΣ ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η µεγαλύτερη επιχείρηση της

χώρας, η ΔΕΗ έφτασε στα όρια της κατάρρευσης και φαντάζο-
µαι ότι για αυτό κανείς δεν διαφωνεί µέσα σε αυτή την Αίθουσα.
Παρελήφθη το 2015 από την κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ µε 90 εκα-
τοµµύρια κέρδη και παρεδόθη το 2019 στην Κυβέρνηση της
Νέας Δηµοκρατίας µε ζηµίες 900 εκατοµµυρίων. Και φαντάζοµαι
ότι και γι’ αυτό δεν διαφωνεί κανείς. 

Η µετοχή της από το 2015 έχασε το µεγαλύτερο µέρος της
αξίας της. Τον Απρίλιο του 2019 ο ορκωτός ελεγκτής της
«ERNST & YOUNG» έθεσε σοβαρό θέµα βιωσιµότητας της επι-
χείρησης. Δεν πιστεύω να διαφωνεί κανείς για αυτό. 

Θυµόµαστε όλοι τότε τους τίτλους της επικαιρότητας εκείνης
της περιόδου. «Η ΔΕΗ καταρρέει». Αυτό ήταν το µότο. 

Σε αυτή την κατάσταση παρέλαβε η νέα Κυβέρνηση της Νέας
Δηµοκρατίας τον Ιούλιο του 2019 τη µεγαλύτερη και τη σηµαντι-
κότερη επιχείρηση της χώρας µε σοβαρά προβλήµατα ρευστό-
τητας και λειτουργίας. Και αυτά είναι και γνωστά και νωπά. Τα
θυµόµαστε όλοι.  

Ο νέος Υπουργός Περιβάλλοντος και οι συνεργάτες του, ο κ.
Χατζηδάκης, προχώρησαν στην άµεση και χωρίς καθυστερήσεις
λήψη µέτρων, συµπεριλαµβανοµένων και των µέτρων για την τι-
µολογιακή πολιτική και την κατάργηση των διαγωνισµών ΝΟΜΕ,
που ζηµίωσαν την επιχείρηση µε 600 εκατοµµύρια, για να ενισχύ-
σει τη ρευστότητα της επιχείρησης και να την κρατήσει ζωντανή
και σε λειτουργία. Και το πέτυχε αυτό.

Παράλληλα, προχώρησε ταχύτατα στην εκπόνηση ενός σχε-
δίου διάσωσης, εξυγίανσης και ανάτασης της εταιρείας αλλά και
αντιµετώπισης των κρίσιµων ζητηµάτων που αφορούν την ενέρ-
γεια στη χώρα µας, µε έµφαση στη φιλική προς το περιβάλλον
ανάπτυξη, κάτι που τονίζει και ο Πρωθυπουργός κάθε φορά που
του δίνεται ευκαιρία. 

Αυτά είναι τα ζητήµατα που έρχεται να αντιµετωπίσει το σηµε-
ρινό νοµοσχέδιο που συζητάµε και καλούµαστε να ψηφίσουµε
σήµερα στην Ολοµέλεια της Βουλής. Και αυτή είναι και η µεγάλη
πρόκληση, να σωθεί η µεγαλύτερη επιχείρηση ενέργειας στη
χώρα. 

Το νοµοσχέδιο εισάγει σειρά µέτρων για τον εκσυγχρονισµό
και την εξυγίανση της επιχείρησης, µεταξύ των οποίων η απολι-
γνιτοποίηση, το άνοιγµα στις ανανεώσιµες πηγές ενέργειας, η
ιδιωτικοποίηση της ΔΕΔΗΕ και η αλλαγή στον τρόπο πρόσληψης
υπαλλήλων, έτσι ώστε να καταστεί µία ανταγωνιστική, σύγχρονη
και αποδοτική επιχείρηση προς όφελος και της εθνικής οικονο-
µίας, αλλά και των καταναλωτών. 

Προχώρα στον εταιρικό µετασχηµατισµό της ΔΕΠΑ και στον
διαχωρισµό των κλάδων υποδοµών, διεθνών έργων και εµπορίας,
µε τέτοιο τρόπο που να διασφαλίζει τη διαφάνεια, τον υγιή αν-
ταγωνισµό και την προσέλκυση στρατηγικών επενδυτών, έτσι
ώστε να µπορέσει να επεκτείνει το δίκτυο σε όλη τη χώρα, σε
όλη την Ελλάδα προς όφελος πάλι των καταναλωτών, αλλά και
για το δηµόσιο συµφέρον. 

Επίσης, το νοµοσχέδιο εισάγει ρυθµίσεις για τη στήριξη της
αγοράς και για το άνοιγµα περισσότερο της αγοράς των ανανε-
ώσιµων πηγών ενέργειας. Προβλέπει µεταξύ των άλλων, κύριε
Υπουργέ, εγκατάσταση ανανεώσιµων πηγών και σε γη υψηλής
παραγωγικότητας σε ποσοστό µέχρι 1%. 

Νοµίζω ότι αυτό χρειάζεται προσοχή. Χρειάζεται προσοχή,
διότι η χώρα µας δεν έχει πολλές εκτάσεις υψηλής παραγωγικό-
τητας. Έχουµε εκτάσεις άγονες, ορεινές, όπου µπορούν να εγ-
κατασταθούν ανανεώσιµες πηγές ενέργειας και να δώσουν και
εισοδήµατα σε κατοίκους άγονων περιοχών. 

Εν τοιαύτη περιπτώσει, θέλει πολλή προσοχή για το πώς θα το
διαχειριστούµε αυτό το θέµα της εγκατάστασης ανανεώσιµων
πηγών σε γη υψηλής παραγωγικότητας. 

Τέλος, το νοµοσχέδιο περιλαµβάνει µέτρα για την ενεργειακή
αποδοτικότητα των κτηρίων και την ηλεκτροκίνηση, πού είναι το
µέλλον, πιστεύω -και σε αυτό συµφωνούµε όλοι- στις µεταφο-
ρές.

Με το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι, καλούµαστε να απαλλαγούµε από έναν στενόµυαλο και στε-
ρούµενο οράµατος προγραµµατισµό. Καλούµαστε να πάρουµε
δύσκολες, αλλά αναγκαίες αποφάσεις για τη διάσωση της µεγα-
λύτερης επιχείρησης της χώρας. Καλούµαστε να συµµετά-
σχουµε σε έναν ευρωπαϊκών προδιαγραφών σχεδιασµό,
προκειµένου να εκσυγχρονίσουµε τη ΔΕΗ και να την καταστή-
σουµε «ναυαρχίδα» στην ενεργειακή µεταρρύθµιση, για να
έχουµε µία λειτουργική και ανταγωνιστική αγορά ενέργειας.  

Για τους λόγους αυτούς, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σας
καλώ, λαµβάνοντας τολµηρές και οραµατιστές αποφάσεις, να
σπάσουµε τα δεσµά που µας κρατούν καθηλωµένους και να απο-
γειώσουµε τη χώρα. Και σας καλώ να στηρίξουµε το νοµοσχέδιο
που συζητούµε στη Βουλή για τον εκσυγχρονισµό της ΔΕΗ. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
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(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Ευχαριστώ, κύριε Ανα-

στασιάδη. 
Η Βουλευτής Β2 Τοµέα Δυτικής Αττικής του Κινήµατος Αλλα-

γής κ. Νάντια Γιαννακοπούλου, µε επιστολή της προς τον Πρό-
εδρο, ζητεί άδεια ολιγοήµερης απουσίας στο εξωτερικό για
προσωπικούς λόγους για το χρονικό διάστηµα 9-11 Δεκεµβρίου
2019. Η Βουλή εγκρίνει;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Συνεπώς η Βουλή ενέ-

κρινε τη ζητηθείσα άδεια.
Επίσης, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-

δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥ-
ΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτη-
ρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής,
τριάντα πέντε µαθητές και µαθήτριες και δύο εκπαιδευτικοί συ-
νοδοί τους από το Δηµοτικό Σχολείο Χιλιοµοδίου Κορινθίας. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει η κ. Πιπιλή, Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας,
και ακολουθεί η κ. Παπακώστα - Παλιούρα.

ΦΩΤΕΙΝΗ ΠΙΠΙΛΗ: Κύριε Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ, κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, καλησπέρα. 

Στην αρµόδια Επιτροπή Παραγωγής και Εµπορίου που είµαι
µέλος έγινε µία ειδική συνεδρίαση, εκλήθησαν είκοσι τέσσερις
φορείς. Λάθος µας µεγάλο που στους φορείς δεν περιλαµβανό-
ταν ουδείς που να εκπροσωπεί τους πολίτες και τους καταναλω-
τές. 

Αναλαµβάνω, λοιπόν, εγώ την ευθύνη να µιλήσω απευθείας
στους καταναλωτές και τους Έλληνες φορολογούµενους και πο-
λίτες ως Βουλευτής, αλλά και ως η ίδια καταναλώτρια ηλεκτρι-
κού ρεύµατος. 

Όσον αφορά την αρχική προσπάθεια προσωπικά του Κωστή
Χατζηδάκη, µε εντολή, βέβαια, και του Πρωθυπουργού, ως προς
το πρώτο βήµα να γλιτώσει η ΔΕΗ από την πλήρη καταστροφή,
ένα πράγµα πρέπει να συνειδητοποιήσει ο ελληνικός λαός, ότι
γλίτωσε µία εθνική, οικονοµική και εργασιακή τραγωδία.  

Ο κ. Χατζηδάκης, όταν κατήργησε, για παράδειγµα, τις απα-
ράδεκτες ΝΟΜΕ, που φέσωσαν τον ελληνικό λαό 600 εκατοµµύ-
ρια, ήταν σαφής ότι αυτό ήταν η αρχή για την προσωρινή
διάσωση της ΔΕΗ. 

Έρχεται τώρα η «STANDARD & POORS» και αναγνωρίζει την
προσπάθεια την αρχική. Και ερχόµαστε τώρα εµείς υπεύθυνα να
παρουσιάσουµε ένα σχέδιο που θα κάνει τη ΔΕΗ σύγχρονη εται-
ρεία ανταγωνιστική, που να διοικείται µε διαύγεια και µε αξιοκρα-
τία, ώστε να µην κληθεί πάλι εκ νέου ο Έλληνας φορολογούµενος
για οποιονδήποτε λόγο να φεσώνεται. 

Υπάρχει, όµως, πέρα από την οικονοµική διάσωση της ΔΕΗ, κάτι
που πρέπει να δώσουµε έµφαση. Αφορά τη συνάρτηση της οικο-
νοµικής αναδιάρθρωσης της ΔΕΗ µε την προστασία του περιβάλ-
λοντος. Διότι ταυτόχρονα θα πρέπει να έχουµε στο νου µας ότι το
περιβάλλον είναι πλέον η υπέρτατη αρχή στην οποία όλοι πρέπει
να προσκυνάµε και να κάνουµε νοµοθετικές και άλλες µετατροπές
και ρυθµίσεις, ώστε να µη φτάσουµε στο σηµείο µηδέν, που προ-
βλέπεται για τα επόµενα τριάντα-σαράντα χρόνια. 

Τονίζω, λοιπόν, ότι η έναρξη της απολιγνιτοποίησης µε «βούλα»,
µε νοµοσχέδιο εφεξής, αλλά και η ενίσχυση των ανανεώσιµων
πηγών ενέργειας δεν έχουν να κάνουν µόνο µε την οικονοµική διά-
σωση, αλλά κυρίως µε την προστασία του περιβάλλοντος. 

Επειδή άκουσα µερικά σχόλια για τα εργασιακά, στα οποία
εγώ δεν θα µπω, διότι τα λύνουν οι πιο εξειδικευµένοι, θα ήθελα
να πω ότι η ΔΕΗ λειτουργούσε σε ένα όργιο αυθαιρεσίας -το
έχουµε βιώσει όλοι οι καταναλωτές στο «πετσί» µας- µε έναν κα-
νονισµό εργασιακών σχέσεων από το 1973 και κανείς δεν κλα-
ψούρισε όλα αυτά τα χρόνια που εξακολουθεί η γιγαντιαία
κρατική δηµόσια επιχείρηση να λειτουργεί µε ένα καθεστώς από
το 1973.

Πάµε τώρα, λοιπόν, στα θεσµικά, που έχουν να δώσουν έναν
αέρα αισιοδοξίας στον σύγχρονο Έλληνα πολίτη. Η κατάργηση
της µονιµότητας και η είσοδος πλέον µέσω ΑΣΕΠ, είναι οπωσδή-

ποτε µία εγγύηση. Διότι -εδώ θα γίνω πολύ δυσάρεστη, γιατί πριν
γίνω Βουλευτής ήµουνα εργαζόµενη επαγγελµατίας και δη δη-
µοσιογράφος, πολύ βαθιά χωµένη στα πράγµατα- έχουµε αγα-
νακτήσει σχεδόν όλοι µε τη φρικτή οικογενειοκρατία που
διατηρήθηκε διακοµµατικά και διαχρονικά. Δηλαδή, µε αυτό το
νοµοσχέδιο δεν έχει πλέον την οικογενειοκρατία και τον συνδι-
καλισµό, όπου η ΠΑΣΠ, η ΔΑΚΕ ή το ΠΑΜΕ –δεν ξέρω και καλά
τους τίτλους- διόριζαν, σε κοινή συνεννόηση όλα τα χρώµατα
της βουλής και των κοµµάτων, τον αδελφό, την κόρη, την ανιψιά. 

Αυτό, λοιπόν, είναι πραγµατικά κάτι που πρέπει να το τονί-
ζουµε, γιατί πάλι ο Έλληνας φορολογούµενος θα πλήρωνε όλα
αυτά, όπως και τις εξαιρετικές συντάξεις και τις εξαιρετικές µι-
σθοδοσίες, χωρίς να γίνεται ο σαφής διαχωρισµός µεταξύ των
εναεριτών, για παράδειγµα, που όσα και να πάρουν τους οφεί-
λουµε και πολύ περισσότερα, µε αυτόν που καθόταν -αν καθόταν
κιόλας- και δούλευε σε ένα γραφείο. 

Πάµε, λοιπόν, επίσης στο συγχρονισµό, στο πώς νέα στελέχη
της αγοράς, που, κυρίως, ενδιαφέρουν το µέλλον της Ελλάδας,
πιο γνώστες και πιο τεχνοκράτες, θα µπαίνουν πλέον αξιοκρατικά
στη ΔΕΗ. Καταργείται και αυτή η µονιµότητα. Δεν καταργείται
µόνο στους νεοπροσλαµβανόµενους. Καταργείται και στα διευ-
θυντικά στελέχη. Γιατί, όπως ξέρετε εσείς οι Υπουργοί ειδικά,
πολλές φορές το ελληνικό δηµόσιο έχει φεσωθεί, άρα και ο Έλ-
ληνας φορολογούµενος, παντελώς ανίκανους διευθυντές, που
έπαιρναν παχυλούς µισθούς και έκαναν ό,τι τον γούσταραν, διό-
ριζαν και τα παιδιά τους και τα ανίψια τους.

Υπάρχει, λοιπόν, και κάτι ακόµα πολύ θετικό. Η κατάργηση του
προνοµιακού τιµολογίου της πεθεράς, του συµπέθερου, του κου-
νιάδου, της ανιψιάς, της βαφτιστήρας.

Μπαίνει, λοιπόν, η αρχή για την ταφόπλακα λιγνίτη µέχρι το
2029 στην Ελλάδα -στην Ευρώπη γενικά θα γίνει αργότερα, αρ-
χίζει, όµως, και µετακινείται η ταφόπλακα- σε ένα λιγνίτη που
είναι καρκινογόνος, ρυπογόνος. Χάθηκαν εργαζόµενοι, χάθηκαν
ντόπιοι σε αυτές τις περιοχές και δεν µίλαγε κάνεις, γιατί ο λιγνί-
της ήταν φθηνός και βοηθούσε την ελληνική οικονοµία.

Και το τελευταίο είναι ότι µπαίνει, ευτυχώς, ταφόπλακα στον
συνδικαλισµό τύπου Φωτοπούλου, σε αυτόν τον συνδικαλισµό
µε υπότιτλο «συνδικαλισµός ΔΕΗ - Φωτοπούλου, κατεβάζω το
διακόπτη όποτε γουστάρω». 

Βλέπουµε, λοιπόν, ότι υπάρχει, πραγµατικά, η απόφαση όχι
µόνο να διασωθεί η ΔΕΗ αλλά να γίνει η πιο κραταιά δηµόσια επι-
χείρηση µε χρηµατιστηριακό µεν χαρακτήρα.

Υπερψηφίζω, όχι µόνο Βουλευτής αλλά ως πολίτης και, κυ-
ρίως, ως πελάτης της ΔΕΗ!

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Τον λόγο έχει η κ. Αικα-
τερίνη Παπακώστα - Παλιούρα από τη Νέα Δηµοκρατία. Το Προ-
εδρείο σας εύχεται και χρόνια πολλά για προχθές.

Στη συνέχεια είναι ο κ. Νικόλαος Παππάς από τον ΣΥΡΙΖΑ.
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ (ΚΑΤΕΡΙΝΑ) ΠΑΠΑΚΩΣΤΑ - ΠΑΛΙΟΥΡΑ: Κύριε

Πρόεδρε, κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η ση-
µερινή πραγµατικότητα που αφορά στην ανάγκη ενίσχυσης της
ρευστότητας της «ΔΕΗ Α.Ε.» και κατ’ επέκταση στην ανάγκη της
βιωσιµότητάς της, επιτάσσει µία σειρά από νοµοθετικές ρυθµί-
σεις που το παρόν νοµοσχέδιο έρχεται να καλύψει, µε σκοπό τον
εκσυγχρονισµό της επιχείρησης προκειµένου αυτή να εναρµονι-
στεί στις ανάγκες του σήµερα.

Συγκεκριµένα, το παρόν νοµοσχέδιο βασίζεται σε πέντε πυλώ-
νες: Πρώτον, στην αντιµετώπιση του προβλήµατος της ρευστό-
τητας της εταιρείας. Δεύτερον, στην διασφάλιση της
ενεργειακής επάρκειας και τροφοδοσίας της χώρας. Τρίτον,
στην µείωση του κόστους ενέργειας που θα την καταστήσει αν-
ταγωνιστικότερη σε σχέση µε τις γείτονες χώρες. Τέταρτον, στην
προστασία και τον σεβασµό προς το περιβάλλον, που επιτάσσε-
ται από την δυναµική των καιρών για την κλιµατική αλλαγή. Και
τέλος, την ανάγκη προσέλκυσης ιδιωτικών επενδυτικών κεφα-
λαίων µε µοναδικό σκοπό την ανάπτυξη και την δηµιουργία νέων
θέσεων εργασίας.

Νοµίζω πως όλοι θα συµφωνήσουµε πως σήµερα, µετά την πε-
ριπέτεια που πέρασε η χώρα µας τα τελευταία χρόνια, χρειαζό-

5874 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



µαστε ιδιωτικές επενδύσεις, τις αξιόπιστες υποδοµές και τη µεί-
ωση του ενεργειακού κόστους, ώστε να ελαφρυνθούν επιτέλους
τα νοικοκυριά. Η Νέα Δηµοκρατία έχει στρατηγικό στόχο την
απελευθέρωση της αγοράς εργασίας, σύµφωνα µε τους κανόνες
µιας υγιούς ανταγωνιστικής αγοράς, καθώς και την εγγύηση της
ενεργειακής τροφοδοσίας της χώρας. 

Πάνω σε αυτή τη στρατηγική θα ήθελα να τοποθετηθώ από το
Βήµα αυτό και να αναφερθώ σε βασικά άρθρα του νοµοσχεδίου
που αφορούν τοµές για τον εκσυγχρονισµό και την βιωσιµότητα
της εταιρίας.

Τα άρθρα 3, 4 και 5, που αφορούν θέµατα οργάνωσης και λει-
τουργίας, ρυθµίζουν τον τρόπο κατεύθυνσης προς την απελευ-
θέρωση από τα εµπόδια, µε σκοπό την ενίσχυση της
ανταγωνιστικότητάς της, ενώ παράλληλα στοχεύουν στην άρτια
στελέχωση µε ειδικευµένο δυναµικό, καταρτισµένο µε τα πλέον
επίκαιρα επιστηµονικά δεδοµένα, µε όρους διαφάνειας και αντι-
κειµενικότητας.

Για το προσωπικό που σήµερα αποτελεί βασικό κεφάλαιο της
εταιρείας, µε τα άρθρα 6, 7 και 8 προβλέπονται τρεις θετικές
εναλλακτικές προοπτικές. Πρώτον, το πρόγραµµα εθελουσίας
εξόδου µε βάση καθορισµένα κριτήρια, δεύτερον, η κινητικότητα
εντός του οµίλου, τρίτον, η δυνατότητα µεταφοράς του προσω-
πικού σε υπηρεσίες και φορείς του στενού ή ευρύτερου δηµό-
σιου τοµέα. Με τον τρόπο αυτό κανείς από το προσωπικό της
εταιρείας δεν θίγεται και κανένας δεν χάνει τη δουλειά του, όπως
συστηµατικά λέγεται από την Αντιπολίτευση.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τα θέµατα βελτίωσης της ει-
σπραξιµότητας των οφειλών από την εταιρεία επιτάσσουν µία
δέσµη µέτρων, νοµοθετικών, διοικητικών και άλλων, που σκοπό
έχουν να διασφαλίσουν την ρευστότητα της εταιρείας, ώστε η
βιωσιµότητά της στο άµεσο µέλλον να είναι αδιαµφισβήτητη. 

Είναι γνωστό ότι µεταξύ των µεγάλων οφειλετών είναι και αρ-
κετές επιχειρήσεις των ΟΤΑ. Το άρθρο 14, λοιπόν, προτείνει
µέτρα για την αποφυγή περαιτέρω διόγκωσης των οφειλών
αυτών, εφόσον ο δήµος θα είναι εγγυητής στη σύµβαση προµή-
θειας που θα συνάπτεται µε την εκάστοτε δηµοτική επιχείρηση.
Είναι ένα µέτρο αναγκαίο το οποίο θα επηρεάσει θετικά την πα-
ρούσα οικονοµική κατάσταση εταιρείας.

Η Νέα Δηµοκρατία αναπροσαρµόζει µε το άρθρο 15 τις µονα-
διαίες χρεώσεις ανταλλάγµατος για την παροχή υπηρεσιών κοι-
νής ωφέλειας, που αφορά στη νυχτερινή κατανάλωση των
νοικοκυριών και µειώνει έτσι τη χρέωση προς όφελος του κατα-
ναλωτή.

Οι ρυθµίσεις για την ιδιωτικοποίηση της «ΔΕΠΑ Α.Ε.» αποσκο-
πούν στον µετασχηµατισµό της για την εξειδίκευση των προϊόντων
της, την προσέλκυση ιδιωτικών κεφαλαίων, έτσι ώστε να επιτευχ-
θεί ουσιαστική µεταρρύθµιση στην αγορά του φυσικού αερίου της
χώρας, αλλά παράλληλα και τη διασφάλιση και υλοποίηση των διε-
θνών έργων, όπως τη διασύνδεση Ελλάδας - Ιταλίας, καθώς και
τον διασυνδετήριο αγωγό Ελλάδας - Βουλγαρίας. Οι τροποποι-
ήσεις αυτές έχουν ως στόχο την κατασκευή υποδοµών, τη διαχεί-
ριση του φυσικού αερίου µέσα από µνηµόνια συνεργασίας και
συµφωνίες συµφέρουσες για τη χώρα, καθώς και την ενίσχυση
του ανταγωνισµού που θα προκύψει στο εσωτερικό και στο εξω-
τερικό.

Σήµερα είµαστε υποχρεωµένοι να κοιτάξουµε στο µέλλον, να
προστατεύσουµε το µέλλον, σεβόµενοι το περιβάλλον και στη-
ρίζοντας την παραγωγή ενέργειας από τις ανανεώσιµες πηγές
ενέργειας. Οι ρυθµίσεις για την στήριξη της παραγωγής ενέρ-
γειας από τις ανανεώσιµες πηγές εντάσσονται, κατά κύριο λόγο,
στην πλήρη απολιγνιτοποίηση και τη σβέση του συνόλου των λι-
γνιτικών µονάδων της χώρας, µε ορίζοντα το έτος του 2028,
όπως και ο Πρωθυπουργός µας ανακοίνωσε πριν σχεδόν δύο
εβδοµάδες.

Στο άρθρο 20, ρυθµίζεται η συµµετοχή των ανανεώσιµων
πηγών ενέργειας στη χονδρική αγορά ηλεκτρικής ενέργειας,
χωρίς λειτουργική ενίσχυση. Επιβάλλει την ανάληψη νοµοθετικής
πρωτοβουλίας που θα παρέχει τη δυνατότητα σε σταθµούς πα-
ραγωγής ηλεκτρικής ενέργειας από ανανεώσιµες πηγές ενέρ-
γειας και στην παραγωγή ηλεκτρισµού και θερµότητας υψηλής
απόδοσης, των οποίων οι κάτοχοι δεν έχουν λάβει επενδυτική

ενίσχυση. Σηµαντικό ρόλο παίζουν οι υβριδικοί σταθµοί, που απο-
τελούν συστήµατα αποθήκευσης ηλεκτρικής ενέργειας στα αυ-
τόνοµα νησιωτικά συστήµατα, καθώς και η µέριµνα για τη
στήριξη των υβριδικών σταθµών παραγωγής ηλεκτρικής ενέρ-
γειας σε µη διασυνδεδεµένα νησιά. 

Όσον αφορά στην ηλεκτροκίνηση και το άρθρο 27 του παρόν-
τος σχεδίου νόµου, η βασική στόχευση είναι η ταχεία ανάπτυξη
«καθαρών» µεταφορών προς όφελος των πολιτών.

Γι’ αυτόν τον λόγο πρέπει να αναπτυχθούν οι υποδοµές φόρ-
τισης ηλεκτρικών οχηµάτων, προκειµένου να προχωρήσουµε
στον εξηλεκτρισµό και στην απανθρακοποίηση των µεταφορών,
κατεύθυνση που είναι σύµφωνη και µε την ευρωπαϊκή νοµοθε-
σία.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στη Νέα Δηµοκρατία είµαστε
αποφασισµένοι να αφήσουµε στα παιδιά µας ένα φυσικό περι-
βάλλον καλύτερο από αυτό που βρήκαµε και να εκπληρώσουµε
τις διεθνείς µας υποχρεώσεις και δεσµεύσεις που αφορούν στην
κλιµατική αλλαγή, όχι γιατί οι νόµοι το επιτάσσουν αλλά γιατί
αυτό επιβάλλεται από τη συνείδηση του καθενός µας, να παρα-
δώσουµε ένα καθαρό περιβάλλον στις επόµενες γενιές της
χώρας.

Αντίθετα, ο ΣΥΡΙΖΑ ως κυβέρνηση επέλεξε, δυστυχώς, την
αποµόνωση για τη χώρα µας, χωρίς κανένα σχέδιο στην ενεργει-
ακή πολιτική και χωρίς καµµία κατεύθυνση. Τρανταχτό παρά-
δειγµα το σηµερινό αδιέξοδο της Δηµόσιας Επιχείρησης
Ηλεκτρισµού.

Εµείς, λοιπόν, απελευθερώνουµε τη δυναµική του κλάδου της
ενέργειας και καθιστούµε εκ νέου τη ΔΕΗ δυναµική, ανταγωνι-
στική, αξιόπιστη, οικονοµικά εύρωστη και συµφέρουσα για τη
χώρα και τους πολίτες της.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Ευχαριστούµε την κ.
Παπακώστα.

Τον λόγο είχε ο κ. Παππάς από τον ΣΥΡΙΖΑ και αµέσως µετά ο
κ. Κωτσός από τη Νέα Δηµοκρατία.

Ορίστε, κύριε Παππά, έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Ευχαριστώ πάρα πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, είναι απολύτως προφανής πλέον

η στρατηγική της Νέας Δηµοκρατίας για πλήρη αποχώρηση της
πολιτείας από κρίσιµες υποδοµές και δίκτυα. Είναι απολύτως
προφανής, βεβαίως, και η αναντιστοιχία της πολιτικής επιλογής
αυτής µε την ευρωπαϊκή και διεθνή πρακτική. Και µην εκπλήσσε-
στε, διότι η διεθνής πρακτική -ειδικά τα τελευταία χρόνια- θέλει
χώρες οι οποίες δοκίµασαν αυτό το µοντέλο και βίωσαν τα αδιέ-
ξοδα του µε ανεπαρκή ανάπτυξη των δικτύων, µε αυξηµένους
λογαριασµούς για τις επιχειρήσεις και τα νοικοκυριά, να επανα-
κρατικοποιούν τις µεγάλες αυτές υποδοµές. Έτσι γίνεται και
στον Καναδά και στην Ιαπωνία και στην Ισπανία και στη Φινλανδία
και στη Γαλλία και στην Κύπρο και στη Δανία και στην Αυστρία. 

Είναι παραδείγµατα στα οποία κάνεις θα έπρεπε να προστρέ-
ξει, πριν καλέσει και την ελληνική Βουλή να υπερψηφίσει ένα σχέ-
διο, το οποίο είναι ακραία νεοφιλελεύθερο και το οποίο
προφανέστατα αρνείται να δει έξω από το παράθυρο και να αντ-
λήσει χρήσιµα συµπεράσµατα από τη σύγχρονη και πρόσφατη
οικονοµική ιστορία διεθνώς. Δεν καταλαβαίνω γιατί αυτά τα πα-
ραδείγµατα και αυτή την εµπειρία πρέπει να τα αγνοεί η ελληνική
Βουλή. Και εδώ πρόκειται, προφανώς, πρώτον για ιδεοληψία και
δεύτερον, για τη διάθεση να εξυπηρετηθούν πάρα πολύ συγκε-
κριµένα συµφέροντα.

Λυπάµαι που θα το πω, αλλά η Πλειοψηφία αποδεικνύει διαρ-
κώς και το ένα και το άλλο τόσο µε τις θέσεις της και τα νοµοθε-
τήµατα τα οποία φέρνει στη Βουλή προς ψήφιση, όσο και µε τη
στάση της στη συζήτηση για τη συνταγµατική Αναθεώρηση, κατά
την οποία αρνήθηκε τη ρήτρα και την πρόβλεψη ελέγχου στα βα-
σικά κοινωνικά αγαθά, όπως το νερό και η ηλεκτρική ενέργεια,
από την πολιτεία. Και δεν είναι µόνο, βεβαίως, η ΔΕΗ και η ΔΕΠΑ
που θέλει να ιδιωτικοποιήσει η Κυβέρνηση. Στο στόχαστρο έχουν
µπει και τα κερδοφόρα ΕΛΠΕ. Τα ΕΛΠΕ είναι κερδοφόρα από το
2015 και µετά.

Επαναδιαπραγµατευτήκαµε τη δέσµευση για πλήρη ιδιωτικο-
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ποίηση που κληρονοµήσαµε και υπάρχει το κρίσιµο ζήτηµα της
εταιρείας υδρογονανθράκων. Και εκεί πέρα θα είναι εθνικό έγ-
κληµα αν προχωρήσει η ιδιωτικοποίηση µε τα δικαιώµατα εξόρυ-
ξης µέσα. Θα θυµίζει την ιδιωτικοποίηση του ΟΤΕ, όπου
πωλήθηκαν δίκτυα, πωλήθηκαν τα δίκτυα καταστηµάτων και ο
δορυφόρος. Είναι, ακριβώς, η ίδια ιστορία.

Προσέξτε, λοιπόν, να διαφυλάξετε τις κρίσιµες υποδοµές. 
Αυτό που οι δικές µας προτάσεις διασφαλίζουν, ξέρετε, δεν

είναι απλώς η ανάγκη διασφάλισης της περιουσίας του λαού, την
οποία, δυστυχώς, ο κύριος Υπουργός απαξιώνει και καταγράφε-
ται στο δικό του ρεκόρ η απώλεια σαράντα χιλιάδων πελατών
από τη ΔΕΗ τους τελευταίους µήνες. Αυτό έχει συµβεί. Και ανα-
ρωτήθηκε και ο Υπουργός αν είχε άλλη δουλειά να κάνει από
τότε που ανέλαβε από το να συκοφαντεί τη ΔΕΗ. Δεν ξέρω αν εί-
χατε άλλη δουλειά, κύριε Υπουργέ. Αυτό που ξέρουµε όλοι, το
πανελλήνιο, είναι ότι αξιολογήσατε τη δουλειά της κατασυκοφάν-
τησης της ΔΕΗ ως τη µέγιστη υποχρέωσή σας. Οι άλλες δου-
λειές προφανώς πήγαν πίσω. Σας βλέπαµε πιο συχνά και από τον
άλλο Αντιπρόεδρο στις τηλεοράσεις. Αυτό είναι ακόµα πιο εντυ-
πωσιακό, θα σας έλεγα.

Η δική µας, λοιπόν, επιλογή διασφαλίζει και την αναπτυξιακή
στρατηγική, διότι υπήρχε η πρόνοια στη διαβούλευση, στο νο-
µοσχέδιο, η υποχρέωση του ιδιώτη που θα αποκτήσει, αν προ-
χωρήσει το σχέδιο σας, τη ΔΕΠΑ Υποδοµών, να αναπτύξει
επαρκώς το δίκτυο. Και απεσύρθη. Τι θα πούµε, λοιπόν, τώρα;
Εγώ δεν σας λέω για τους κατοίκους των αποµακρυσµένων πε-
ριοχών, οι οποίοι δεν θα δουν πότε φυσικό αέριο στη γειτονιά
τους και άρα, δεν θα έχουν και αυτοί µειωµένο περιβαλλοντικό
αποτύπωµα και χαµηλότερους λογαριασµούς. Το ξέρετε ότι
υπάρχουν περιοχές στους Αµπελόκηπους και στην Κυψέλη που
δεν έχουν φυσικό αέριο; 

Πώς, λοιπόν, θα εγγυηθεί ο ιδιώτης την επαρκή ανάπτυξη του
δικτύου; Και πουλάτε και «πράσινη πολιτική» µε τη, δήθεν, απο-
λιγνιτοποίηση που θα την κάνετε το 2028, χωρίς κανένα σχέδιο
για τις περιοχές αυτές και αρνούµενοι, βεβαίως, να υπερψηφί-
σετε τη δική µας πρόταση που προέβλεπε ειδικό αναπτυξιακό
σχέδιο για τις περιοχές στις οποίες θα γίνει απολιγνιτοποίηση. 

Εδώ πέρα είστε δούλοι κάποιων ιδεών, οι οποίες έχουν απο-
τύχει παταγωδώς. Και θα σας έλεγα ότι δεν ήταν πάντα αυτή η
ιστορία της παράταξης σας. Ο εξηλεκτρισµός της χώρας έγινε
από την κρατικοποιηµένη ΔΕΗ, µε κυβέρνηση Κωνσταντίνου Κα-
ραµανλή. Κύριε Ρουσόπουλε, όχι του νεότερου του οποίου υπήρ-
ξατε στενός συνεργάτης, του παλαιότερου. Έτσι δεν είναι; Και
έγινε µε τα χρήµατα των ασφαλισµένων στη ΔΕΗ εργαζοµένων.
Ισχυρή δηµόσια παρέµβαση από συντηρητική κυβέρνηση -µαθή-
µατα πολιτικής οικονοµίας, τα οποία αγνοείτε- για να έρθει ο
λαός να πληρώσει το τίµηµα των εµµονικών αυτών επιλογών. 

Επιτρέψτε µου να κάνω και την εξής αναφορά: Φαίνεται πως
δεν σας αφορά το αν θα έχουµε περιφερειακές ανισότητες, δεν
σας αφορά η επαρκής και οµοιογενής ανάπτυξη των δικτύων που
θα δώσει στους Έλληνες πολίτες την ίση πρόσβαση σε ένα προ-
ϊόν βελτιωµένο σε σχέση µε το πετρέλαιο για τις ενεργειακές
τους ανάγκες. Προφανώς, δεν σας αφορά και η ισότητα των πο-
λιτών απέναντι στο κράτος. Και αναφέροµαι, βεβαίως, στην πε-
ριβόητη, πλέον, υπόθεση του κ. Πατέρα και το διορισµό του στο
Νοσοκοµείο της Καρδίτσας. Δεν αφορά ούτε τον Κοινοβουλευ-
τικό σας Εκπρόσωπο που ζήτησε «συγγνώµη», ούτε τον «πολύ»
κ. Βορίδη, ο οποίος είπε σήµερα…

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
…το πρωί σε τηλεοπτική εκποµπή: «Εµ, ποιους θα βάζαµε;

Τους ξένους;». Μάλιστα! Ένα παιδί, δηλαδή, απόφοιτος της Εθνι-
κής Σχολής Δηµόσιας Διοίκησης ο οποίος έκανε τα χαρτιά του
για να γίνει διοικητής νοσοκοµείου, είναι ξένος στην πατρίδα του.
Ξένος ως προς τη λίστα µελών της Νέας Δηµοκρατίας προφα-
νώς. Όµως, δεν αφορά αυτό ούτε τον Κοινοβουλευτικό σας Εκ-
πρόσωπο ούτε τον κ. Βορίδη. Αφορά τον κ. Μητσοτάκη. Αφορά
τον κ. Μητσοτάκη!

ΦΙΛΙΠΠΟΣ ΦΟΡΤΩΜΑΣ: Δεν το είπε έτσι ο κ. Βορίδης.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Δεν έχει σηµασία τι είπε ο κ. Βορίδης.

Πιστέψτε µε. 
ΦΙΛΙΠΠΟΣ ΦΟΡΤΩΜΑΣ: Παραφράζετε κάθε φορά.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Δεν έχει καµµία σηµασία! Ας υποθέσετε

εσείς ότι τον παρέφραζα τον κ. Βορίδη. Καµµία σηµασία. Πρέπει
να βγει να απαντήσει ο κ. Μητσοτάκης.

Ο κ. Πατέρας, λοιπόν, είπε ότι δέχθηκε την εξής απλή ανταλ-
λαγή, να αποχωρήσει από τους Ανεξάρτητους Έλληνες, να µπει
στη Νέα Δηµοκρατία και να γίνει διοικητής νοσοκοµείου.

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ: Κύριε Παππά, εσείς κάνετε
Υπουργούς, όχι διευθυντές νοσοκοµείων.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Και ο άνθρωπος, λοιπόν, όταν το deal
χάλασε, βγήκε και µας το κατέθεσε δηµόσια. 

Απαντήσεις, λοιπόν, πρέπει να δώσει ο κ. Μητσοτάκης. 
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-

λίας του κυρίου Βουλευτή)
Ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε, αν επιτρέπετε.
Πυκνώνουν οι αβεβαιότητες. Είναι απολύτως προφανές…
ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ: Εσείς κάνετε Υπουργούς, όχι δι-

ευθυντές νοσοκοµείων.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Κύριε Χατζηδάκη, σας παρακαλώ, διότι

άκουσα και µία Βουλευτή σας πριν από λίγο, από αυτό το Βήµα,
να ξιφουλκεί κατά της οικογενειοκρατίας. Πραγµατικά, είχα µεί-
νει άναυδος. Εκτός εάν απευθυνόταν στα έδρανα της Πλειοψη-
φίας, στα κυβερνητικά έδρανα.

ΦΙΛΙΠΠΟΣ ΦΟΡΤΩΜΑΣ: Και εσάς αφορούσε όταν ήσασταν
κυβέρνηση. Τα έχετε ξεχάσει µάλλον.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Ολοκληρώνω, λοιπόν, µε το εξής: Είναι
απολύτως προφανές -προσέξτε- ότι έχει αρχίσει και απλώνεται
η σκιά της αβεβαιότητας, διότι καταθέτετε έναν προϋπολογισµό,
ο οποίος θα βγει αν και µόνο αν εξοικονοµήσετε 800 εκατοµµύ-
ρια από τους οργανισµούς του δηµοσίου, αν πιάσουµε 2,8 ανά-
πτυξη και φέρουν και οι ηλεκτρονικές συναλλαγές πάρα, πάρα
πολλά έσοδα. 

Και στον αστερισµό αυτής της αβεβαιότητας, τι έχουµε; Τον
κ. Θεοδωρικάκο. Και τι µας είπε σήµερα το πρωί ο κ. Θεοδωρι-
κάκος; Ότι θα πάµε σε διπλές εκλογές. Μάλιστα! 

Θέλω να σας ενηµερώσω ότι δεν είναι στο χέρι σας µε ποιο
εκλογικό σύστηµα θα γίνει η επόµενη κάλπη. Και γνωρίζετε όλοι
εσείς ότι από την επόµενη κάλπη, πενήντα από εσάς δεν θα είναι
σε αυτή την Αίθουσα και εµείς θα είµαστε ενισχυµένοι. Από σή-
µερα κιόλας…

Τι λέει, λοιπόν, η Νέα Δηµοκρατία;
ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ: Και πολλοί από εσάς.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Κύριε Παππά, ολοκλη-

ρώστε.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε, και ζητώ

συγγνώµη.
Και αναρωτηθείτε γιατί τέσσερις µήνες µετά τις εκλογές έχει

αρχίσει η εκλογολογία εκ νέου και οµολογείτε διά του Υπουργού
των Εσωτερικών ότι δεν θα είστε κοµµάτι της επόµενης κυβερ-
νητικής λύσης.

Διότι η επόµενη κάλπη θα γίνει µε απλή αναλογική και εκεί οι
προοδευτικές δυνάµεις θα δώσουν την απάντησή τους.

Εµείς δείξαµε, ακόµα και όταν δεν έχουµε την απόλυτη πλει-
οψηφία, µπορούµε να κάνουµε συνεργασίες σταθερές οι οποίες
τελεσφόρησαν κιόλας και έβγαλαν τη χώρα από τα µνηµόνια.
Αναρωτηθείτε γιατί ξεκίνησε η εκλογολογία από σήµερα. Αυτό
έχω να σας πω.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Ευχαριστώ.
Τον λόγο έχει ο κ. Κωτσός από τη Νέα Δηµοκρατία και µετά ο

κ. Δηµοσχάκης.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΩΤΣΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, αγαπητέ κύριε Υπουργέ,

αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι, διακαείς πόθοι του ΣΥΡΙΖΑ
βλέπουν εκλογές άµεσα, αλλά ξεχνούν ότι αν κοιτάξουν ανάµεσά
τους θα δουν πάρα πολλούς από το πατριωτικό µέτωπο να είναι
στα ίδια έδρανα µε αυτούς, από τους Ανεξάρτητους Έλληνες και
Υπουργούς τους είχατε κάνει. Οπότε στο σπίτι του κρεµασµένου
δεν µιλάνε για σχοινί.

Κυρίες και κύριοι, είναι γεγονός ότι η Ελλάδα βρίσκεται στο
σταυροδρόµι ανατολής και δύσης. Αποτελεί έσχατο σηµείο της

5876 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ευρωπαϊκής ολοκλήρωσης και επιβάλλεται να σταθεί στα πόδια
της, να απεξαρτηθεί και ενεργειακά και οικονοµικά. Μετά από
δέκα χρόνια κρίσης ήρθε η ώρα επιτέλους να δηµιουργήσουµε
ένα νέο µείγµα ενεργειακής πολιτικής, να αλλάξουµε το ενεργει-
ακό µείγµα στη χώρα µας, να προχωρήσουµε γρήγορα στην απο-
λιγνιτοποίηση, να απαλλαγούµε από την ενεργειακή εξάρτηση
από τρίτες χώρες και, κυρίως, να αντιµετωπίσουµε την ενεργει-
ακή φτώχεια και να δώσουµε απάντηση σε εκείνους που τα προ-
ηγούµενα χρόνια έψαχναν να βρουν καύσιµη ύλη για να
ζεσταθούν, που έφτανε ακόµα και στα ίδια τους τα έπιπλα. 

Ο εξορθολογισµός του µεγαλύτερου παραγωγού και παρόχου
ηλεκτρικής ενέργειας, της ΔΕΗ, αποτελεί στρατηγικό σχεδιασµό
για την Κυβέρνησή µας. Δεν πρέπει να διαφεύγει σε κανέναν από
εµάς ότι η ΔΕΗ, ο άλλοτε κραταιός ενεργειακός και οικονοµικός
γίγαντας, στα χρόνια της προηγούµενης κυβέρνησης κινδύνευσε
να εκπνεύσει. Ήταν επί της ουσίας µια ωρολογιακή βόµβα που
παρέλαβε η νέα Κυβέρνηση, ο νέος Υπουργός, έτοιµη να εκραγεί
στα χέρια της και να βυθίσει και τη χώρα και τις Ελληνίδες και
τους Έλληνες στο σκοτάδι. Αυτό πετύχατε. Ευτυχώς, χάριν στις
γενναίες, γρήγορες αλλά και αποφασιστικές κινήσεις τόσο του
αρµόδιου Υπουργού όσο και του Πρωθυπουργού, απενεργοποι-
ήθηκε αυτή η βόµβα, ο κίνδυνος αποσοβήθηκε και όπως ειπώ-
θηκε πιο πριν, επιτέλους η ΔΕΗ έβγαλε τη µύτη έξω από το νερό.

Επίσης, στο υπό συζήτηση νοµοσχέδιο εντοπίζονται στοιχεία
που ενεργοποιούν την κοινωνική δικαιοσύνη και την αξιοκρατία.
Καταπολεµούµε την ενεργειακή φτώχεια. Είµαστε στο πλευρό
και στηρίζουµε τις ευάλωτες κοινωνικές οµάδες του πληθυσµού
µε ελαφρύνσεις νοικοκυριών που χρησιµοποιούν νυχτερινό τιµο-
λόγιο, όπου οι µειώσεις θα είναι της τάξεως του 35% έως 65%,
για όσους έχουν πολύ υψηλή κατανάλωση πάνω από 1.600KWh.

Επίσης, στο υπό συζήτηση νοµοσχέδιο επιχειρείται αναδιάρ-
θρωση του µεγάλου ασθενούς, της ΔΕΗ, εξορθολογισµός στη
λειτουργία της, εκσυγχρονισµός της, µε βάση τα νέα δεδοµένα
που έχουν δηµιουργηθεί στην αγορά ενέργειας, διότι ορθά ειπώ-
θηκε από προηγούµενο συνάδελφο «πώς να ανταγωνιστεί η ΔΕΗ
τους υπόλοιπους ενεργειακούς ανταγωνιστές, όταν το µισθολο-
γικό κόστος είναι τόσο υψηλό, όταν το λειτουργικό κόστος είναι
τόσο υψηλό». Έτσι, προβλέπονται ευέλικτες προσλήψεις, κατάρ-
γηση της µονιµότητας, όπως επίσης και άρση της µονιµότητας
στους γενικούς διευθυντές, που θα αξιολογούνται διαρκώς, θα
κρίνονται µε βάση την αποδοτικότητα τους.

Για να εξοµαλυνθεί το καθεστώς, ανατρέπεται και όλο το κα-
θεστώς των προσλήψεων οι οποίες θα γίνονται εκτός ΑΣΕΠ,
µέσα από την αγορά, αλλά πάντα όµως µε την επίβλεψη και τα
κριτήρια του Ανώτατου Συµβουλίου Επιλογής Προσωπικού.

Φαίνεται, λοιπόν, ξεκάθαρα πως η Κυβέρνηση της Νέας Δηµο-
κρατίας δείχνει τον δρόµο στο πώς πρέπει να γίνεται αξιοκρατικά
η επιλογή του εργατικού αλλά και του στελεχιακού δυναµικού
ολόκληρης της επιχείρησης, µε στόχο την αύξηση της παραγω-
γικότητας σε µια τόσο σηµαντική και κρίσιµη επιχείρηση, όπως
είναι η ΔΕΗ.

Ένας άλλος δοµικός πυλώνας αφορά τις ανανεώσιµες πηγές
ενέργειας, όπου και εκεί αυτό που προβλέπεται στο να καλύπτε-
ται το 1% της γης υψηλής παραγωγικότητας µε φωτοβολταϊκά
είναι προς την ορθή κατεύθυνση και κυρίως δίνει απάντηση στο
ζήτηµα που βάζουν και οι αγρότες να αξιοποιήσουν αυτή τη δυ-
νατότητα, προκειµένου να αυξήσουν ακόµη περισσότερο το ει-
σόδηµά τους, χωρίς να καλύπτουν, όµως, το σύνολο της
παραγωγικής γης.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Να το πείτε στον νοµό σας αυτό που
δεν θα έχει προϊόντα.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΩΤΣΟΣ: Βεβαίως, το λέω στον νοµό µου και το
λέω αυτή τη στιγµή σε όλον τον ελληνικό λαό. 

Επιπλέον, η Κυβέρνηση φέρνει ένα διακριτικό πλαίσιο που έχει
να κάνει µε την αδειοδότηση των σταθµών βιοαερίου, που έρχε-
ται να ευνοήσει τους οργανισµούς τοπικής αυτοδιοίκησης, τους
φορείς διαχείρισης στερεών αποβλήτων και γενικά τη δηµόσια
διοίκηση. Διότι, δεν πρέπει να ξεχνούµε ότι µέσα στους ΧΥΤΑ,
µέσα στους ΧΥΤΥ το παραγόµενο βιοαέριο µπορεί να αξιοποιηθεί
ενεργειακά, να αποτελέσει ένα επιπλέον οικονοµικό πόρο και για
τους ΦΟΔΣΑ και για την τοπική αυτοδιοίκηση και έτσι να εξορ-

θολογίσει ακόµη περισσότερο τη διαχείριση των στερεών απο-
βλήτων στη χώρα µας.

Και µιας και µιλάµε για ανανεώσιµες πηγές ενέργειας, να έρθω
και στα υδροηλεκτρικά. Εδώ θα πρέπει, κύριε Υπουργέ, να φα-
νούµε αντάξιοι και της φήµης µας και του ονόµατός µας, αλλά
κυρίως να καταπολεµήσουµε τις ιδεοληψίες της προηγούµενης
κυβέρνησης. Αναφέροµαι σε ένα έργο, ένα σηµαντικό έργο για
τη χώρα µας, ένα σηµαντικό έργο για τη Θεσσαλία που αποτελεί
µνηµείο σύγχρονου αβδηριτισµού και σύγχρονης ελληνικής
αβελτηρίας. Αναφέροµαι στο έργο της Μεσοχώρας που ξεκίνησε
ως κοµµάτι του Αχελώου. Έχει αποσυνδεθεί πλέον από αυτόν.
Έχει ξοδέψει η ελληνική πολιτεία κοντά στα 500 εκατοµµύρια
ευρώ µέχρι σήµερα. Από το 2001 είναι έτοιµο το φράγµα, είναι
εγκατεστηµένο το εργοστάσιο και παραµένει ανενεργό.

Μια χώρα που χρησιµοποιεί και αξιοποιεί κατά αυτόν τον
τρόπο τους εθνικούς της πόρους -γιατί αυτό το έργο κατασκευά-
στηκε µε εθνικούς πόρους συνάδελφοι- και τους αφήνει ανενερ-
γούς για πάνω από δεκαπέντε χρόνια, αυτή η χώρα δεν έχει
µέλλον. Και προσέξτε, αυτό το εργοστάσιο το εγκατεστηµένο,
που η ΔΕΗ το συντηρεί σήµερα, που έχει προσωπικό εκεί να το
επιβλέπει, εάν λειτουργήσει, θα παραγάγει 165MW καθαρής
ενέργειας. Ξέρετε πόσο θα αποδίδει ετησίως στη ΔΕΗ; 30 εκα-
τοµµύρια ευρώ καθαρά κέρδη, δηλαδή στα χρόνια που πέρασαν
θα είχε κάνει απόσβεση και αυτό παραµένει έτσι, κουφάρι –το
ξαναλέω- λόγω ιδεοληψιών και λόγω εµµονών. 

Εδώ, κύριε Υπουργέ, νοµίζω ότι το συντοµότερο θα πρέπει να
το επισκεφτείτε και να εκκινήσετε τις διαδικασίες, επιτέλους
αυτό το έργο να αποδώσει στην ελληνική οικονοµία, να αποδώσει
στις Ελληνίδες και στους Έλληνες.

Τελειώνοντας θα κάνω και µια αναφορά στο άλλο, τεράστιο,
µεγάλο, σύγχρονο γεφύρι της Άρτας, το έργο του Αχελώου,
όπου για το φράγµα της Συκιάς έχουν ξοδευτεί 485 εκατοµµύρια
ευρώ –εθνικοί πόροι-, στο 65% ολοκληρωµένο. Η σήραγγα πε-
ριαγωγής δεκαοκτώ χιλιοµέτρων που θα έφερνε το πολυπόθητο
νερό στον Θεσσαλικό Κάµπο είναι ολοκληρωµένη στο 85%. Το
κόστος µέχρι σήµερα είναι 180 εκατοµµύρια ευρώ. Απαιτούνται
άλλα 50 εκατοµµύρια ευρώ για να ολοκληρωθεί και ξέρετε ποια
είναι η εξέλιξη, κατακρηµνίζεται σήµερα. Τα σχέδια διαχείρισης
υδατικών πόρων που έφερε η προηγούµενη κυβέρνηση, δεν προ-
βλέπουν αυτό το έργο. Αλλά έστω και έτσι αυτό το έργο, κύριε
Υπουργέ, θα µπορούσε να χρησιµοποιηθεί και να αξιοποιηθεί ως
υδροηλεκτρικό.

Ταυτόχρονα, µιας και η Κινέτα και η Μάνδρα είναι πρόσφατες
για να τις ξεχνάµε και ως έργο πολιτικής προστασίας, θα σας πω
το εξής: Λόγω του ότι έχουν γίνει τα προφράγµατα, λόγω του ότι
οι σήραγγες περιαγωγής που οδηγούν, µέσα από το βουνό, το
νερό κατάντη στον Αχελώο, έχουν επί της ουσίας µπαζωθεί στο
70%, µε κάθε µεγάλη βροχόπτωση κινδυνεύει το νερό να έρθει
µόνο του στη Θεσσαλία. Το 2016, µόλις µισό µέτρο κάτω από την
σήραγγα περιαγωγής είχε φτάσει το νερό -και εύχοµαι να µη
θρηνήσουµε θύµατα από αυτή τη στασιµότητα- που σηµαίνει ότι
αν συνεχιζόταν η βροχόπτωση µε τους ίδιους ρυθµούς για µισή
µέρα ακόµη, πιθανότατα το Μουζάκι, ο Δήµος µου, αλλά και ένα
κοµµάτι της Θεσσαλίας, να µην υπήρχε.

Οφείλουµε, λοιπόν, να δώσουµε απάντηση σε αυτά τα ζητή-
µατα, κυρίως να αποδείξουν ότι τα χρήµατα του ελληνικού λαού
δεν παραµένουν ανενεργά.

Έχουν επενδυθεί σε σηµαντικά παραγωγικά έργα και, κυρίως,
αποδίδουν σε αυτούς που τα έβαλαν από την τσέπη τους. 

Υπερψηφίζω το νοµοσχέδιο και καλώ την Κυβέρνηση µε ακόµα
πιο γρήγορους ρυθµούς να πάµε και να αφήσουµε πίσω τις
φωνές του παρελθόντος.

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας) 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Ευχαριστώ κι εγώ.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι από τα άνω δυτικά θεωρεία παρακολουθούν τη συ-
νεδρίασή µας, αφού προηγουµένως ενηµερώθηκαν για την ιστο-
ρία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της
Βουλής και ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕ-
ΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ», τριάντα τέσσερις µαθήτριες και µαθητές και
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τρεις συνοδοί εκπαιδευτικοί από το ιδιωτικό δηµοτικό σχολείο
Εκπαιδευτήρια Πάνου από τη Ναύπακτο.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει ο κ. Δηµοσχάκης από τη Νέα Δηµοκρατία και
κατόπιν ο κ. Αραχωβίτης από τον ΣΥΡΙΖΑ.

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΔΗΜΟΣΧΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, ευ-
χαριστώ πολύ. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε το υπό συζήτηση σχέδιο
νόµου του Υπουργείου Περιβάλλοντος και Ενέργειας τίθενται
νέες βάσεις προκειµένου η αγορά ενέργειας να καταστεί αντα-
γωνιστική, λειτουργική, υπό το πρίσµα της βιώσιµης ανάπτυξης.
Η Κυβέρνηση µε στόχο να θέσει την κοινωνία σε νέα τροχιά εµ-
πειρίας και ανάπτυξης αντιµετωπίζει σηµαντικά ζητήµατα, όπως
αυτό της ΔΕΗ, την οποία η απελθούσα κυβέρνηση ώθησε στο
χείλος του γκρεµού. 

Η παρούσα Κυβέρνηση επιδιώκει τον εκσυγχρονισµό της µε-
γάλης αυτής εταιρείας προκείµενου να καταστεί πιο ευέλικτη,
πιο αποτελεσµατική αλλά και πιο ικανή, ώστε να ανταποκριθεί
στο νέο περιβάλλον των αγορών ενέργειας και της απολιγνιτο-
ποίησης.

Το νοµοσχέδιο επιχειρεί να τοποθετήσει τα πράγµατα στην
ορθή τους θέση µε φιλελεύθερο και µεταρρυθµιστικό πνεύµα,
όπως κάνουν οι ευρωπαϊκές χώρες που συµµετέχουν στη µεγάλη
ευρωπαϊκή οικογένεια της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

Κύριε Υπουργέ, θα ήθελα να υπενθυµίσω το σηµαντικό κοινο-
βουλευτικό έργο το οποίο κάναµε ως αξιωµατική αντιπολίτευση-
υπενθυµίζοντας µε αλλεπάλληλες γραπτές ερωτήσεις- ότι όφειλε
η κυβέρνηση η οποία απήλθε, σε τριάντα τρεις νοµούς όπου
έχουµε αιολικά πάρκα να καταβάλει το ποσοστό που αναλογεί
στους δήµους έγκαιρα, όπως προβλέπει ο νόµος. Εξασφαλί-
σαµε, µε τη δική µας πίεση, το προεδρικό διάταγµα κατανοµής
των κερδών και την καταβολή όλων των ποσοστών στους δήµους
και τα φυσικά πρόσωπα των δηµοτικών κοινοτήτων στην περιφέ-
ρεια των οποίων λειτουργούν τα αιολικά πάρκα. 

Μάλιστα θέλω να υπογραµµίσω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
µε µεγάλη καθυστέρηση, παρ’ ότι προβλεπόταν αυτό να κατα-
βληθεί στην τετραετία 2010 -  2014, καταβλήθηκε το 2016. Ήδη
για την τετραετία 2014 - 2018 παρά την κατ’ επανάληψη υπενθύ-
µιση, δυστυχώς, δεν ήταν συνεπής απέναντι σ’ αυτό το χρέος
που έχει ως κράτος. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στο πλαίσιο του παρόντος σχε-
δίου νόµου υπάγεται µια άκρως σηµαντική ρύθµιση για το Δέλτα
του Έβρου και ειδικότερα για τις κατασκευές των καλυβών στον
υδροβιότοπο. 

Δίνεται µε το υπ’ αριθµόν άρθρο 6 διετής παράταση και ανα-
στέλλεται η είσπραξη και η επιβολή κάθε κύρωσης ως και η ισχύ
διοικητικών πράξεων κατεδάφισης, που τυχόν έχουν εκδοθεί,
κατ’ εφαρµογή της κείµενης νοµοθεσίας. Η εξέλιξη αυτή συνιστά
απότοκο ενός επίπονου προσωπικού, κοινοβουλευτικού µου
αγώνα, ο οποίος ανάγεται στην προηγούµενη κοινοβουλευτική
περίοδο µε µια σειρά επιστολών, ερωτήσεων και όχι µόνο. 

Ωστόσο το µεγάλο στοίχηµα θα κερδηθεί, κύριε Υπουργέ,
όταν το σχετικό προεδρικό διάταγµα που θα ρυθµίζει την συνο-
λική λειτουργία του υδροβιότοπου θέσει τις βάσεις για την ανά-
πτυξη, προστασία, αξιοποίηση και θωράκιση της ακριτικής
περιοχής. 

Όπως όλοι γνωρίζουµε το Δέλτα του ποταµού Έβρου αποτελεί
φυσικό σύνορο µεταξύ της Ελλάδας και της Τουρκίας. Παράλ-
ληλα είναι φυσικός χώρος δραστηριοποίησης επαγγελµατιών
όπως αγρότες, κτηνοτρόφοι, κυνηγοί, ψαράδες και όχι µόνο, οι
οποίοι µάλιστα συνιστούν φρουρούς της οικολογίας και της προ-
στασίας της περιοχής. Συνεπώς, οι συγκεκριµένες κατασκευές
πρέπει να πληρούν προϋποθέσεις εθνικού, τουριστικού και επαγ-
γελµατικού και εκπαιδευτικού σκοπού. Πρέπει να είναι εναρµο-
νισµένες µε το φυσικό περιβάλλον και σύµφωνα µε τους όρους
που ισχύουν για τις προστατευόµενες περιοχές από διεθνείς
συνθήκες. 

Παράλληλα, πρέπει να υπάρξει πρόβλεψη µέσω των άκρως
απορρήτων εθνικών σχεδίων της χώρας, να χρησιµοποιηθούν
όταν και εφόσον απαιτηθεί ως προωθηµένα εθνικά φυλάκια επι-
τήρησης και φρούρησης της ευαίσθητης περιοχής σε περιόδους
εντάσεων ή εκτροπών. 

Δεν θα πρέπει να λησµονείται, βέβαια, ότι αποτελεί µια πε-
ριοχή απεριορίστου φυσικού κάλους η οποία διέπεται από του-
ριστικό και εκπαιδευτικό χαρακτήρα. Ωστόσο οι υποδοµές είναι
ελλιπείς για την υποδοχή τουριστών. Στο ζήτηµα της τουριστικής
αυτής αξιοποίησης απαιτείται να καλυφθεί το νοµοθετικό κενό
αναφορικά µε την αδειοδότηση των ειδικών πλεούµενων της πε-
ριοχής, οι λεγόµενες πλάβες, που χρησιµοποιούνται για επαγ-
γελµατικούς, υπηρεσιακούς αλλά και τουριστικούς σκοπούς και
λόγους.

Κλείνοντας, θέλω να αναφερθώ στην αξιοποίηση δυο λιµνοθα-
λασσών εντός των οποίων λειτουργούσαν ιχθυοκαλλιέργειες οι
υποδοµές των οποίων καταστράφηκαν από τα αλλεπάλληλα
πληµµυρικά σφοδρά φαινόµενα του έτους 2006. Έχω αναδείξει
κοινοβουλευτικά πολλές φορές το ζήτηµα. Ωστόσο πρέπει να λη-
φθεί σοβαρά υπ’ όψιν η προοπτική αναζωπύρωσης της δραστη-
ριότητας στον νοµό, καθώς υπάρχει έντονο το ενδιαφέρον από
αλιείς και λοιπούς επενδυτές. 

Προκειµένου να αξιοποιηθεί στον µέγιστο δυνατό βαθµό το
διαµάντι του Έβρου, το Δέλτα του ποταµού, απαιτείται η σύµ-
πραξη όλων των εµπλεκόµενων θεσµικών φορέων, ώστε να συν-
ταχθεί το προβλεπόµενο ρυθµιστικό προεδρικό διάταγµα µε
όρους, κύριε Υπουργέ και κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ανάπτυ-
ξης για την περιοχή µας. 

Η εξέλιξη αυτή δίνει ανάσα στους Εβρίτες επιβεβαιώνοντας
προεκλογικά τη δέσµευση του κυρίου Πρωθυπουργού ότι θα
σκύψει µε ιδιαίτερη προσοχή στην περιοχή του Έβρου. Το δε
Δέλτα του οµώνυµου ποταµού θα αξιοποιηθεί µε σχέδιο. 

Κύριε Υπουργέ, αναµένουµε το σχέδιό σας. Εµείς θα εκφρά-
σουµε άποψη, γιατί διαθέτουµε ως πολιτικό γραφείο διεθνή εµ-
πειρία τόσο από τη βιβλιογραφία όσο και από την Ευρώπη που
έχει παρόµοιους υδροβιότοπους. Μάλιστα δε αυτή την άποψη
την εκφράσαµε απλόχερα στην προηγούµενη κυβέρνηση µέσα
από την τελευταία γραπτή ερώτηση που κατέθεσα την άνοιξη
του 2019 χτυπώντας µάλιστα την καµπάνα ότι ο χρόνος των δύο
ετών λήγει στις αρχές Νοεµβρίου του τρέχοντος έτους. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Αναστάσιος Δηµοσχάκης κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Μάλιστα, το προεδρείο του Συλλόγου «Αινήσιο Δέλτα» θέλει
να σας επισκεφθεί όπως σας ενηµέρωσα. Κατ’ αρχάς να σας εκ-
φράσει τις ευχαριστίες για το έργο το οποίο επιτελείται στην πε-
ριοχή µας και κατά δεύτερο να καταθέσει τις απόψεις που
αποτελούν συνισταµένη όλων αυτών των επαγγελµατιών, των
φυσικών προσώπων και των θεσµικών παραγόντων που συµµε-
τέχουν σ’ αυτή τη διαδικασία.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σας ευχαριστώ πολύ για την
προσοχή σας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Ευχαριστούµε κι εµείς,
κύριε Δηµοσχάκη. 

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για να ανακοινώσετε νοµοτε-
χνικές βελτιώσεις.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος
και Ενέργειας): Δεν νοµίζω ότι κάποιος συνάδελφος θα εκπλαγεί
ή ότι αυτές οι νοµοτεχνικές βελτιώσεις θα προκαλέσουν ανατα-
ράξεις. Είναι τεχνικού και φραστικού χαρακτήρα. Λαµβάνουν υπ’
όψιν παρατηρήσεις που έγιναν στην επιτροπή. Πάσης φύσεως
νοµοτεχνικές βελτιώσεις, κύριε Χατζηδάκη. Είµαστε δύο στην Αί-
θουσα σήµερα. Μια ισχυρή Μειοψηφία. 

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Περιβάλλοντος και Ενέργειας,
κ. Κωνσταντίνος Χατζηδάκης, καταθέτει για τα Πρακτικά το προ-
αναφερθέν έγγραφο το οποίο έχει ως εξής:
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Ευχαριστούµε πάρα
πολύ, κύριε Υπουργέ.

Τον λόγο έχει ο κ. Αραχωβίτης από τον ΣΥΡΙΖΑ και ακολουθεί
ο κ. Γιαννούλης από τον ΣΥΡΙΖΑ.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΑΡΑΧΩΒΙΤΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, παρακολουθούµε αυτές τις ηµέ-

ρες το γκολ αυτό της Κυβέρνησης µε τον διορισµό των δικών
τους παιδιών ως διοικητές στα νοσοκοµεία. Είδαµε στα Κύθηρα
την παραίτηση της προέδρου της Τοπικής Οργάνωσης των Κυ-
θήρων, είδαµε να οµολογούνται συναλλαγές µε την πολιτική ηγε-
σία της Νέας Δηµοκρατίας, είδαµε να διορίζονται κουµπάροι και
να οµολογούνται, είδαµε να διορίζονται διοικητές σε νοσοκοµεία
µε εκκρεµότητες µε τη δικαιοσύνη. Τι άλλο θα δούµε σε αυτή τη
χώρα και σε αυτή την υπόθεση;

Ας ξεκινήσουµε, όµως, το θέµα που απασχολεί την Ολοµέλεια
της Βουλής σήµερα και να βάλουµε κάποια πράγµατα στη θέση
τους σιγά-σιγά. Ξεκινάµε µε το δανεισµό και την κατάσταση της
ΔΕΗ πώς ήταν στις 31 Δεκεµβρίου του 2014 και πώς ήταν η κα-
τάσταση στη ΔΕΗ στις 31 Δεκεµβρίου του 2018. Λοιπόν, ο µα-
κροπρόθεσµος δανεισµός στις 31 Δεκεµβρίου του 2014 ήταν
4,851 δισεκατοµµύρια, ο βραχυπρόθεσµος δανεισµός 678 εκα-
τοµµύρια, συνολικός δανεισµός 5,529 δισεκατοµµύρια. Στις 31
Δεκεµβρίου του 2018 τα αντίστοιχα νούµερα ήταν: ο µακροπρό-
θεσµος δανεισµός 3,905 δισεκατοµµύρια, ο βραχυχρόνιος δα-
νεισµός 30 εκατοµµύρια, σύνολο 3,935. δισεκατοµµύρια.
Βλέπουµε λοιπόν, ότι η µείωση του δανεισµού είναι 1,594 δισε-
κατοµµύρια. Σχεδόν 1,600 δισεκατοµµύρια. Αυτή είναι η πραγ-
µατικότητα είτε αρέσει είτε όχι.

Και πάµε, λοιπόν, τώρα στο να έχουµε µια γενική θεώρηση του
νοµοσχεδίου, για το οποίο συζητάµε. Πρόκειται για ένα ακόµα
νοµοσχέδιο το οποίο εξυπηρετεί ιδιωτικά συµφέροντα, χωρίς
ταυτόχρονα να λαµβάνει καµµία µέριµνα τόσο για την προστασία
του δηµοσίου συµφέροντος, να µη λαµβάνει καµµία µέριµνα για
την ενεργειακή ασφάλεια της χώρας και τη θωράκιση της, να µη
λαµβάνει καµµία µέριµνα για τη διαφάνεια στις προσλήψεις του
προσωπικού, καµµία µέριµνα για την προσβασιµότητα όλων των
πολιτών στην ενέργεια και καµµία µέριµνα φυσικά για το κόστος
από τη χρήση των ιδιωτικών πλέον δικτύων ενέργειας. Είναι πρω-
τόγνωρο αυτό που συµβαίνει, να παραχωρούνται τα δίκτυα δια-
νοµής σε ιδιωτικά συµφέροντα, χωρίς καµµία δυνατότητα
παρέµβασης του δηµοσίου σε αυτά.

Πάµε όµως, στο άρθρο 24. Κύριε Υπουργέ, ακούσατε τους
σχετικούς φορείς µε την πρωτογενή παραγωγή, τόσο το ΓΕΩΤΕΕ
όσο και τους συλλόγους των αγροτών, φωτοβολταϊκών. Όλοι
σας είπαν ότι 1MW σε γη υψηλής παραγωγικότητας δεν αφορά
τους αγρότες. Άρα αφορά µια αλλαγή χρήσης εκ των πραγµάτων
από αγροτική σε µη αγροτική χρήση. Αυτό πρέπει να το δείτε σε
σχέση τόσο µε το Σύνταγµα όσο και µε την Ευρωπαϊκή Ένωση
και τον ΟΗΕ -την Ευρωπαϊκή Επιτροπή στο άρθρο 24 όσο και τον
ΟΗΕ µέσω της ατζέντας 21- όπου προστατεύει συγκεκριµένα τη
γη υψηλής παραγωγικότητας. 

Και εδώ να πούµε για κάποιες οργανώσεις που τοποθετήθηκαν
υπέρ των φωτοβολταϊκών, των ανανεώσιµων πηγών ενέργειας.
Μα εδώ στο άρθρο 24, συζητάµε συγκεκριµένα για γη υψηλής
παραγωγικότητας. Δεν συζητάµε γενικά και αφηρηµένα για ανα-
νεώσιµες πηγές ενέργειας, δεν συζητάµε γενικά και αφηρηµένα
µε εκθέσεις ιδεών για φωτοβολταϊκά, που εκεί µπορεί να πει ο
καθένας φυσικά ότι είναι υπέρ των ανανεώσιµων πηγών κ.λπ..
Αλλά σε γη υψηλής παραγωγικότητας, παραβιάζοντας το π.δ.59
στο άρθρο 14, µιλάµε για κάτι διαφορετικό. Σας το είπε, γλυκά
οφείλω να οµολογήσω, και ο Πρόεδρος της επιτροπής, ο κ. Βλά-
χος πριν από λίγη ώρα. 

Σας έχουµε επισηµάνει όλοι, όλοι οι σχετικοί φορείς έχουν επι-
σηµάνει ότι εδώ µιλάµε για κάτι διαφορετικό.

Θα καταθέσω σε λίγο στα Πρακτικά ότι το ΓΕΩΤΕΕ, ο αρµό-
διος σύµβουλος της πολιτείας ήδη από τις 19 Απριλίου του 2019,
όχι τώρα δηλαδή, έχει επισηµάνει κάποια πράγµατα. Λέει συγκε-
κριµένα και το επισηµαίνει ένας εξαιρετικός συνάδελφος επιστή-
µονας, γεωτεχνικός, ο Πρόεδρος του παραρτήµατος της
κεντρικής Μακεδονίας, ο κ. Σαρόπουλος, ότι για να δηµιουργη-
θούν δύο εκατοστά παραγωγικής γης, χρειάζονται πεντακόσια

χρόνια. Επίσης, ακούσατε στην επιτροπή τον Γενικό Γραµµατέα
του ΓΕΩΤΕΕ, ο οποίος σας είπε ότι την ώρα που συζητάµε για
νέα ΚΑΠ, για τις επιδοτήσεις, στην Ελλάδα αλλάζουµε χρήση γης
µέσα σε γη υψηλής παραγωγικότητας. 

Πρέπει να καταλάβει κάποιος -για να έχει εικόνα για το τι συ-
ζητάµε και γιατί επιµένουµε τόσο πολύ σ’ αυτό και θα επιµεί-
νουµε µέχρι τέλους- ότι η χώρα µας έχει ένα ιδιαίτερο ανάγλυφο.
Δεν έχει επίπεδες εκτάσεις και, µάλιστα, οι εκτάσεις αυτές που
έχει, δεν είναι γαίες υψηλής παραγωγικότητας. Διότι, για να χα-
ρακτηριστεί ως τέτοια µια γη, έχει συγκεκριµένες προδιαγραφές.
Οι γαίες αυτές, λοιπόν, είναι πολύ λίγες και πρέπει να προστα-
τευτούν. Το 1MW για να κατασκευαστεί, χρειάζεται είκοσι στρέµ-
µατα γης υψηλής παραγωγικότητας. Όταν ο µέσος όρος
µεγέθους αγροτεµαχίου είναι πολύ µικρός στην Ελλάδα, κατα-
λαβαίνετε ότι ολόκληρα αγροτεµάχια βγαίνουν από την παραγω-
γική τους διαδικασία. Είναι πολύ σηµαντικό αυτό και ελπίζω να
µην εµείνετε µέχρι το τέλος.

Τελειώνοντας, θα καταθέσω στα Πρακτικά και άλλη µια άποψη,
η οποία είχε εκφραστεί αρκετά νωρίς, από 20 Αυγούστου του
2019. Θα σας την καταθέσω όχι ως πρωτότυπη αλλά ως δηµοσί-
ευση από συγκεκριµένη αγροτικού ενδιαφέροντος ιστοσελίδα,
για να δείτε και τα σχόλια, που πρόκειται για άρθρο που υπογρά-
φει ο κ. Κακαβάς, ο Γενικός Γραµµατέας των γεωτεχνικών των
δηµοσίων υπαλλήλων. 

Σας τα καταθέτω για να µην πει κανένας ότι ψηφίζοντας σή-
µερα δεν ήταν ενηµερωµένος για τι πράγµα συζητάµε και για να
πάρουµε και τις ευθύνες µας.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Σταύρος Αραχωβίτης κατα-
θέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Ο κ. Γιαννούλης από τον
ΣΥΡΙΖΑ και αµέσως µετά η κ. Γκαρά από τον ΣΥΡΙΖΑ.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Από ό,τι φαίνεται χτυπάµε ανά τριά-
δες.

Κύριε Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
το λέω µε λύπη -παρά την προσωπική εκτίµηση που µπορεί να
έχει κάποιος στο πρόσωπό σας και είναι πολλοί-, ότι τελικά είστε
αδιόρθωτοι. Είστε αδιόρθωτοι, γιατί επαναλαµβάνετε την ιστορία
όχι πλέον ως φαρσοκωµωδία αλλά ως τραγωδία. 

Κύριε Χατζηδάκη, έχουµε κουραστεί να ακούµε το τελευταίο
διάστηµα για την κανονικότητα, κανονικότητα, κανονικότητα. Τε-
λικά πρέπει να τη βαφτίσετε «νεοδηµοκρατικότητα». Δεν είναι κα-
νονικότητα αυτό, είναι µόνο «νεοδηµοκρατικότητα». Και δεν είναι
η πρώτη φορά, δυστυχώς, που η νοµοθεσία που εισάγετε, τα νο-
µοθετήµατα που εισάγετε, δυστυχώς, είναι πολύ µικρότερα από
το πολιτικό σας ανάστηµα. Κυνηγάτε σκιές. Είναι πολύ µικρό-
τερα, και οι επιπτώσεις τους, δυστυχώς, πολύ µεγαλύτερες από
το πολιτικό σας ανάστηµα, όχι το δικό σας προσωπικό αλλά της
παράταξης που εκπροσωπείτε.

Καταλαβαίνω, λοιπόν, γι’ αυτό και το πρωί χρειάστηκε ένα
πέπλο προστασίας στη συζήτηση για την συνταγµατικότητα ή µη,
ένα υπερβολικό πέπλο προστασίας µε πρόσχηµα τον Κανονισµό
της Βουλής, για να µην αναπτυχθεί η άλλη πλευρά. Καταλαβαίνω
γιατί χρειάζονται όλα αυτά. Καταλαβαίνω γιατί µε δυσκολία,
µόλις πέντε συνάδελφοί σας, έρχονται να υποστηρίξουν διά της
παρουσίας τους µια τόσο σηµαντική µεταρρύθµιση. Καταλα-
βαίνω, λοιπόν, ότι µέσα στη «νεοδηµοκρατικότητά» σας, το κυ-
ρίαρχο πρόβληµα δεν είναι η ΔΕΗ, αλλά η µονοµανία σας να
διαλύσετε δηµόσιες δοµές, δίκτυα και υπηρεσίες, που προστα-
τεύουν, στο βαθµό που γίνεται, τους πολίτες. 

Και επειδή υπάρχει παρελθόν, βλέπουµε στοιχεία πανοµοιότυπα
µε διαδικασίες που έχουν και την προσωπική σας υπογραφή. Μπο-
ρεί να µη µε προσέχετε αλλά είµαι σίγουρος ότι µε ακούτε. Έτσι
κάνατε και µε την «Ολυµπιακή», επί χρόνια κανιβαλισµός και δυ-
σφήµιση για να φτάσει σήµερα ο πολίτης να πληρώνει, χωρίς δυ-
νατότητα άλλης εναλλακτικής λύσης, 180 ευρώ για τη διαδροµή
Αθήνα - Θεσσαλονίκη. Αυτό έχει τη σφραγίδα της διακυβέρνησης
και της δικής σας απόφασης για την «Ολυµπιακή».
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Δεν σταµατάω, όµως, µόνο εδώ. Δεν είναι µόνο αυτό το πα-
ρελθόν σας. Υπάρχει και το παρόν το οποίο προµηνύει σε ποιον
Φλώρο –επίθετο είναι, για να µην υπάρξουν παρεξηγήσεις- θα
καταλήξουν κοµµάτια αυτού που θέλετε να ξεπουλήσετε, κοµ-
µάτια δικτύων που χτίστηκαν, παρά τις παθογένειες της Δηµό-
σιας Επιχείρησης Ηλεκτρισµού, µε πάρα πολύ κόπο τα
προηγούµενα χρόνια. Είναι δίκτυα και υποδοµές που προφανώς
ετοιµάζεστε να παραχωρήσετε στον Φλώρο της επόµενης διε-
τίας ή των επόµενων ετών.

Είναι και το παρόν σας σε άλλα ζητήµατα, όπως η επαγγελµα-
τική εκπαίδευση, δώρο στα ιδιωτικά ΙΕΚ, και τα δηµόσια νοσοκο-
µεία. Κι εδώ πιάνουµε φλέβα.

Ξέρετε κάτι, όπως έχω το θάρρος να απευθύνοµαι σε εσάς
προσωπικά, βάζοντας και το δικό σας πολιτικό πρόσωπο µέσα
στο κάδρο, µην προσπαθήσετε να µας πείσετε ότι το άσπρο είναι
µαύρο, όταν ακούµε µε τα αφτιά µας τον Πρωθυπουργό να προ-
σπαθεί να απαλλαγεί –να µην πω τον νεποτισµό, γιατί είναι λίγο
ανέκδοτο- από την αναξιοκρατία.

Και δεν είναι µόνο η ηλικία, είναι γενικότερα τα προσόντα του
ογδοντάχρονου παραιτηθέντος διοικητή της Καρδίτσας. Σας
στοιχειώνει αυτή η πόλη από την εποχή του αείµνηστου Μιλτιάδη
Έβερτ, γιατί άκουσα και έναν συνάδελφο που ήταν από την Καρ-
δίτσα να υπερασπίζεται την περιοχή του καλώς και µπράβο.

Όµως, µην προσπαθείτε να βγάλετε τον Πρωθυπουργό από
το κάδρο αυτής της απροκάλυπτης επιστροφής σε ένα παρελθόν
που εσείς χτίσατε, άλλοι µε κόπο προσπάθησαν να το βελτιώ-
σουν και το επαναφέρετε ούτε καν από την πίσω πόρτα. Έχουν
πλέον χαθεί τα προσχήµατα και έχουµε κυνικές παραδοχές:
«Ναι, συναλλάχθηκα µε τον Πρωθυπουργό, ζήτησα αυτό, µου
έδωσε το άλλο, πήρα το νοσοκοµείο». Έλεος, µην προσπαθείτε
τουλάχιστον να υποτιµάτε τόσο βάναυσα τη νοηµοσύνη µας.

Και τώρα πίνω λίγο νερό, όσο είναι δηµόσιο αγαθό κι αυτό,
γιατί µετά τη ΔΕΗ θα έρθει η σειρά του, µάλλον.

Κύριε Χατζηδάκη, νοµιµοποιείτε την πιο φαύλη διαδικασία, που
δίνει αυτή η χώρα χρόνια τώρα µάχη για να γλυτώσει. Έχετε
χύσει ποταµούς δακρύων για τα νέα παιδιά, για τους άνεργους
πτυχιούχους, για τα παιδιά µε πολύ σηµαντικές σπουδές. Και
ανοίγετε διάπλατα την κερκόπορτα των προσλήψεων εκτός
ΑΣΕΠ, λέγοντας κιόλας ότι συνεχίζεται µία πολιτική που τη βρή-
κατε διατυπωµένη µε την υπογραφή του ΣΥΡΙΖΑ. Αυτό το επιχεί-
ρηµα ξέρετε γιατί δεν αντέχει ούτε σε κριτική ούτε σε πολιτικό
διάλογο; Γιατί δεν έχετε ντραπεί σε τίποτε να αναθεωρήσετε επί
τα χείρω οτιδήποτε βρήκατε ή να γκρεµίσετε, ακόµα και αν υπο-
θέσουµε ότι έχετε δίκιο και δεν είναι µία κακή ανάγνωση αυτού
που µε πάρα πολλή ένταση και ενθουσιασµό παρουσιάσατε ενώ-
πιον των συναδέλφων σας.

Είπα και πριν ότι µιλάτε συνεχώς για κανονικότητα. Στην ιστο-
ρία θα περάσει -είµαι βέβαιος- ως «νεοδηµοκρατικότητα», γιατί
έχετε συµµάχους τους ανθρώπους, τα συστήµατα, τα µέσα ενη-
µέρωσης, όσοι συµµετέχουν στη δηµόσια συζήτηση, έχετε κάνει
συγκοινωνούντα δοχεία και θα το εκµεταλλευτείτε και στη ΔΕΗ.

Είµαι σίγουρος τώρα ότι θα αρχίσετε πάλι την αναµόχλευση
του παρελθόντος για τα προνόµια των υπαλλήλων για το δωρεάν
ρεύµα. Ξεχνάτε, όµως, το ποιος έχει βάλει το χέρι του σε αυτή
τη φαύλη κατάσταση από τη Μεταπολίτευση και µετά και πριν τη
Μεταπολίτευση. Έχετε, βέβαια, συµµάχους αυτό το δίκτυο του
κανιβαλισµού της δηµοσιότητας.

Μόλις προχθές -τον βλέπω επειδή είναι µπροστά µου και κα-
ταλαβαίνω γιατί έχετε τη σπουδή να πετάτε την µπάλα στην κερ-
κίδα- τα συγκοινωνούντα δοχεία της χυδαίας οµάδας αλήθειας
η οποία κρύβεται πίσω από το κόµµα σας, σε αγαστή συνεργασία
µε κάποιες σελίδες, δύο πρόσωπα του ΣΥΡΙΖΑ που συµµετέχουν
σε σηµαντικές πολιτικές διεργασίες, ο Σωκράτης Φάµελλος –που
κάθεται εδώ µπροστά σας- µε τα ενεργειακά και η Δώρα Αυγέρη
στην προανακριτική, ξαφνικά κανιβαλίζονται γιατί υποστήριξαν
µαθητές που είχαν το θράσος να κάνουν κατάληψη, χωρίς να ρω-
τήσετε γιατί αυτά τα παιδιά κάνουν κατάληψη.

Θέλω να σας παρακαλέσω το εξής: Η παράταξή σας έχει συν-
δέσει την ιστορία της µε σηµαντικές µεταρρυθµίσεις, αλλά και
µε σηµαντικές παραλείψεις και λάθη.

Μη συνδέετε πλέον, κύριε Χατζηδάκη, και το δικό σας προσω-

πικό όνοµα δεύτερη φορά µε την απεµπόληση του δηµόσιου χα-
ρακτήρα πολύτιµων αγαθών. Είναι πληγές και τραύµατα που δεν
θα µπορούµε να τα γιατρέψουµε, αν τα ανοίξετε και επιµείνετε
σε αυτά.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Ευχαριστούµε.
Η κ. Γκαρά από τον ΣΥΡΙΖΑ έχει τον λόγο και ακολουθεί ο κ.

Μεϊκόπουλος.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ ΓΚΑΡΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ενώπιόν σας

θα ήθελα να οµολογήσω για να συγχαρώ την Κυβέρνηση της
Νέας Δηµοκρατίας για τη συνέπειά της. Για άλλη µια φορά συ-
ζητάµε ένα νοµοσχέδιο σε πολύ σύντοµο χρονικό διάστηµα µε
πολύ συνοπτικές διαδικασίες. Επίσης, συζητάµε ένα νοµοσχέδιο,
όπως και όλα τα προηγούµενα, που συνεπώς για τη Νέα Δηµο-
κρατία αποτυπώνει όλες τις ιδεοληψίες του κόµµατός της.

Επίσης, είναι συνεπείς στο ότι φέρνουν ένα νοµοσχέδιο αντί-
θετα µε τα συµφέροντα του δηµοσίου αλλά και του λαού.

Οι ιδεοληψίες, λοιπόν, που αποτυπώνονται σε αυτό το νοµο-
σχέδιο. Ιδιωτικοποίηση βασικών υποδοµών, ξεπούληµα του εθνι-
κού πλούτου, εξυπηρέτηση συµφερόντων, επιβάρυνση των
πολιτών και, κυρίως, των λαϊκών στρωµάτων, ρουσφέτια, προσ-
λήψεις χωρίς αξιοκρατία, φωτογραφικές διατάξεις, συναλλαγές
και πολλά άλλα.

Και µία και είπα τη λέξη συναλλαγές, κύριε Υπουργέ, θα περί-
µενα να διαψεύσει ο Κυριάκος Μητσοτάκης, ο Πρωθυπουργός
της χώρας, τις καταγγελίες για προσωπικές συναλλαγές µε τον
παραιτηθέντα διοικητή του νοσοκοµείου. Προσωπικά εγώ δεν
µπορώ να διανοηθώ και να πιστέψω ότι ο Πρωθυπουργός της
χώρας, ένας Κυριάκος Μητσοτάκης, θα µπορούσε να υποπέσει
σε µία διαδικασία συναλλαγής για χίλους σταυρούς, όπως λέει
ο καταγγέλλων.

Επίσης, θα περίµενα ο Πρωθυπουργός της χώρας µου να απο-
λογηθεί στους νέους και τις νέες της γενιάς µου που έχουν δε-
κάδες πτυχία και διεκδικούν µία θέση αντάξια του αγώνα και του
κόπου που έχουν δώσει, προκειµένου να έχουν τα κατάλληλα
προσόντα για να µπορούν να διοικήσουν επάξια δοµές δηµόσιας
υγείας.

Επιστρέφω, λοιπόν, στις ιδεοληψίες που αποτυπώνονται και σ’
αυτό το νοµοσχέδιο. Έχετε αλλεργία στην προάσπιση των εργα-
σιακών δικαιωµάτων, στην προάσπιση του περιβάλλοντος, στην
καταπολέµηση της ενεργειακής φτώχειας, στην ασφάλεια και την
κυριαρχία της χώρας µας. Έχετε αλλεργία στην πρόοδο και την
ανάπτυξη. Επαναφέρετε µνηµονιακές πολιτικές, χωρίς αυτό να
απαιτείται πλέον. Έχουµε βγει από τα µνηµόνια, δεν µας πιέζει
κανείς, ωστόσο ξαναφέρνετε µνηµόνια και µνηµονιακές πολιτι-
κές, ακριβώς γιατί το µνηµόνιο βρίσκεται στο µεδούλι της πολι-
τικής σας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα µου επιτρέψετε να ξεκινήσω
µε ένα θέµα που έχει ταλαιπωρήσει ιδιαίτερα την περιοχή µου
και αφορά στις καλύβες στο Δέλτα του Έβρου.

Είναι θετικό, κύριε Υπουργέ, το ότι στο παρόν νοµοσχέδιο φέρ-
νετε µία διάταξη που προσπαθεί να ρυθµίσει το συγκεκριµένο
θέµα. Ωστόσο, ενδιαφερθήκατε πολύ καθυστερηµένα µε αποτέ-
λεσµα να φέρετε σε κίνδυνο, να φέρετε σε έκθεση προστίµων
και κατεδαφίσεων τους χρήστες των καλυβών σε µία πολύ ευαί-
σθητη περιοχή.

Απορρίψετε τροπολογία που είχε κατατεθεί εµπρόθεσµα από
την πλευρά µου αναιτιολόγητα. Στη συνέχεια βάλατε τους Βου-
λευτές σας και τους εκθέσατε να καταθέσουν δική τους τροπο-
λογία την οποία, επίσης, απορρίψατε. Φέρνετε σήµερα µία
τροπολογία που, ναι µεν δίνει παράταση δύο ετών για να ρυθµί-
σει και να προστατεύσει τους χρήστες των καλυβών από κατε-
δαφίσεις και πρόστιµα, ωστόσο η συγκεκριµένη ρύθµιση, κατά
την άποψή µας, κρίνεται ανεφάρµοστη.

Δυστυχώς, θα µείνει ως κενή περιεχοµένου, ακριβώς γιατί µε-
ταθέτετε όλες τις αρµοδιότητες στο προεδρικό διάταγµα, κάτι
το οποίο δεν πρόκειται να γίνει. Στα προεδρικά διατάγµατα δεν
περιγράφονται χαρακτηριστικά κάθε οικήµατος.

Και, κυρίως, το χειρότερο είναι το ότι εξαγγέλλετε, προϊδεά-
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ζετε για την κατάργηση των φορέων διαχείρισης. Είναι ένα σχέ-
διο για το οποίο έχετε ενηµερώσει και τους συµµετέχοντες τα δι-
οικητικά συµβούλια των φορέων διαχείρισης σε περιοχές
«NATURA», κάτι το οποίο θα είναι καταστροφικό κυρίως για την
ευαίσθητη περιοχή του Έβρου. Σας καλώ, λοιπόν, να επανεξε-
τάσετε το συγκεκριµένο ζήτηµα.

Θα συνεχίσω µε άλλο ένα θέµα, το οποίο και πάλι αφορά στην
περιοχή µου και στο σύνολο της Περιφέρειας Ανατολικής Μακε-
δονίας και Θράκης και για εµάς είναι υψίστης σηµασίας. Δυστυ-
χώς, κύριε Υπουργέ, µε αυτό το νοµοσχέδιο τινάζετε το έργο των
δικτύων φυσικού αερίου στον αέρα. Επαναλαµβάνω. Τινάζετε το
έργο δικτύων φυσικού αερίου στην περιφέρειά µας στον αέρα.
Αφαιρείτε τη δυνατότητα από τους Εβρίτες και από τους Θρα-
κιώτες να έχουν πρόσβαση σε φθηνή ενέργεια, σε οικονοµική
θέρµανση στα σπίτια και στις επιχειρήσεις.

Αφαιρείτε τη δυνατότητα της µείωσης του κόστους παραγω-
γής σε ακριτικές περιοχές, της ανταγωνιστικότητας αλλά και της
δηµιουργίας νέων θέσεων εργασίας και ανάπτυξης των περιο-
χών, ανάπτυξη την οποία µόνο στα λόγια επικαλείστε.

Για να είµαι πολύ πιο συγκεκριµένη, τον Δεκέµβριο του 2018
είχε εγκριθεί η άδεια διαχείρισης δικτύου διανοµής φυσικού αε-
ρίου στη ΔΕΔΑ. Στην Περιφέρεια Ανατολικής Μακεδονίας και
Θράκης προβλέπεται να κατασκευαστούν τετρακόσια ογδόντα
πέντε χιλιόµετρα δικτύου χαµηλής πίεσης και οκτώµισι χιλιόµε-
τρα δικτύου µέσης πίεσης, στα οποία προβλέπεται η σύνδεση
δέκα χιλιάδων νέων πελατών. Το εν λόγω δίκτυο εξυπηρετεί τους
Δήµους Αλεξανδρούπολης, Ορεστιάδας, Κοµοτηνής, Δράµας,
Ξάνθης και Καβάλας και συνολικά επτά χιλιάδες εξακόσιες σα-
ράντα οικιακές, χίλιες εξακόσιες ογδόντα πέντε εµπορικές και
τριάντα τρεις βιοµηχανικές συνδέσεις στο φυσικό αέριο περιλαµ-
βάνει ο σχεδιασµός της ΔΕΔΑ, ενώ εκτιµάται η δηµιουργία πάνω
από χίλιες διακόσιες θέσεις εργασίας στην περιοχή.

Το συνολικό προβλεπόµενο κόστος εγκατάστασης ανέρχεται
στα 53 εκατοµµύρια. Η χρηµατοδότηση προέρχεται κατά σχεδόν
50% από πόρους του ΕΣΠΑ, ευρωπαϊκούς δηλαδή πόρους και
κατά 50% από ίδια συµµετοχή, η οποία περιλαµβάνει χαµηλότοκο
δανεισµό από την Ευρωπαϊκή Τράπεζα Επενδύσεων, µε εγγύηση
του ελληνικού δηµοσίου, δηλαδή χρήµατα των Ελλήνων φορο-
λογουµένων.

Με το παρόν νοµοσχέδιο παραχωρείται σε έναν και µόνο
ιδιώτη όλο το δίκτυο φυσικού αερίου, βασικές υποδοµές της
χώρας µας, διακινδυνεύοντας ακόµη και την ασφάλεια της
χώρας, αλλά και την κυριαρχία στην τροφοδοσία ενέργειας. Βά-
ζετε σε κίνδυνο, λοιπόν, το υφιστάµενο πρόγραµµα ανάπτυξης
της ΔΕΔΑ, που ανέφερα πιο πάνω, ενώ είναι βέβαιη η αύξηση
του κόστους κατασκευής των δικτύων φυσικού αερίου και η µε-
τακύλιση του κόστους στους καταναλωτές.

Νοµοθετείτε, δηλαδή, το ξεπούληµα των δικτύων φυσικού αε-
ρίου, θέτοντας σε αµφισβήτηση και την επέκταση των δικτύων,
καθώς θα κρίνονται µόνο µε όρους κερδοφορίας και όχι κοινω-
νικών αναγκών. Δηµιουργείτε, δηλαδή, ένα ιδιωτικό µονοπώλιο,
χωρίς όµως να έχετε σχέδιο ούτε για τους εργαζόµενους ούτε
για την ασφάλεια εφοδιασµού ούτε για το κόστος της ενέργειας
για τους καταναλωτές και τους πολίτες ούτε για τη διασφάλιση
της ανάπτυξης δικτύων φυσικού αερίου στη χώρα µας και κυρίως
στις µη προνοµιούχες και αποµακρυσµένες περιοχές στην περι-
φέρεια.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Αλήθεια, δεσµεύεστε προσωπικά, κύριοι Υπουργοί, ότι θα προ-
χωρήσει το συγκεκριµένο έργο, η ανάπτυξη του δικτύου φυσικού
αερίου στη δική µας περιοχή; Διότι διαφορετικά θα είστε µόνο
εσείς υπεύθυνοι λόγω των πολιτικών σας επιλογών.

Παράλληλα, δηµιουργούνται πάρα πολλά ερωτήµατα για την
επιλογή σας να µεταφέρετε στη ΔΕΠΑ Εµπορίας και όχι στη
ΔΕΠΑ Υποδοµών ή Διεθνών Έργων το σταθµό υγροποιηµένου
αερίου της Αλεξανδρούπολης, γνωστό ως FSRU, το οποίο απο-
τελεί µία βαριά υποδοµή της χώρας, αλλά και πύλη φυσικού αε-
ρίου στη χώρα µας. Περίεργη επιλογή, σίγουρα κάτι κρύβει από
πίσω, αλλά δεν µας έχετε εξηγήσει τι και µάλιστα ξαναλέω σε
µία πολύ ευαίσθητη περιοχή.

Σας καλώ, από την πλευρά µου -και είναι πάρα πολύ σηµαν-
τικό- να καταθέσετε στην ελληνική Βουλή τις µελέτες σκοπιµό-
τητας γι’ αυτή την επιλογή, διότι θεωρούµε πως είναι παράλογη
και δηµιουργεί σοβαρά ερωτήµατα αδιαφάνειας και ανισοτιµίας,
ενώ περιορίζει και τον ανταγωνισµό και τα γεωπολιτικά συµφέ-
ροντα της χώρας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Πρέπει να ολοκληρώ-
σετε.

ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ ΓΚΑΡΑ: Μια φράση µόνο για το άρθρο 24. Είναι
προβληµατική και αυτή η επιλογή σας, διότι επιτρέπει την εγκα-
τάσταση φωτοβολταϊκών συστηµάτων σε γη υψηλής παραγωγι-
κότητας.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ζ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής, κ. ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΑΒΔΕΛΑΣ)

Ένα ερώτηµα: Η πρόταση της Νέας Δηµοκρατίας για την ανά-
πτυξη της αγροτικής παραγωγής είναι να καλλιεργούµε φωτο-
βολταϊκά; Μπορείτε µε µία τέτοια ρύθµιση να προωθήσετε τη
µαζική αλλαγή χρήσης γεωργικής παραγωγικής γης, αλλά και
την αλλοίωση του περιβάλλοντός µας; Αυτή την ανάπτυξη σχε-
διάζετε για τις αγροτικές µας περιοχές;

Δυστυχώς, για άλλη µία φορά, αποδεικνύεται τον αντιαναπτυ-
ξιακό και αντιλαϊκό σας πολιτικό χαρακτήρα. Η χώρα γυρίζει
πάρα πολύ πίσω, πολλά χρόνια πίσω µε τις πολιτικές σας επιλο-
γές. Λυπάµαι προσωπικά.

Ευχαριστώ για το χρόνο σας.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Τον λόγο έχει ο κ. Μεϊ-
κόπουλος από τον ΣΥΡΙΖΑ.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΜΕΪΚΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-
εδρε.

Νοµίζω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι έχει µεγάλη αξία και
σηµασία να ανιχνεύσουµε, να εντοπίσουµε τη διαδροµή, βάσει
της οποίας φτάσαµε στη σηµερινή κουβέντα. Και έχω την εντύ-
πωση, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι έχει προηγηθεί µία φο-
βερά συντονισµένη προσπάθεια απαξίωσης της ΔΕΗ και µία
έντονη καταστροφολογία, η οποία δεν διαρκεί τους τελευταίους
µήνες, αλλά τα τελευταία πέντε χρόνια.

Επιτρέψτε µου σε αυτό το σηµείο, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι, για να τεκµηριώσω τα λεγόµενά µου, να αναφέρω κάποιες
από το πλήθος των δραµατικών δηλώσεων του κυρίου Χατζη-
δάκη: 6/5/2019 «Η ΔΕΗ πάει να γίνει νέα Ολυµπιακή», 13/7/2019
«Η ΔΕΗ», λέει, «δεν έχει χρήµατα ούτε για να αγοράσει κολώ-
νες», 20/7/2019 «Δεν υπάρχει λύση για τη ΔΕΗ, δεν είµαι ταχυ-
δακτυλουργός, ο ΣΥΡΙΖΑ την απαξίωσε», 21/8/2019 «Η ΔΕΗ
κινδυνεύει να µετατραπεί σε συστηµική βόµβα», 7/9/2019 «Το τα-
µείο είναι µείον, αν η έκθεση βγει αρνητική θα εφαρµοστούν
βίαια µέτρα για τη διάσωση της».

Αυτές είναι µόνο κάποιες από τις δηλώσεις, οι οποίες, επί της
ουσίας, αποτελούν µια ασύστολη καταστροφολογία αξιοποιών-
τας fake news. Και γιατί το λέω αυτό; Γιατί ξαφνικά η Νέα Δηµο-
κρατία συναντά την πραγµατικότητα, την οποία διαµορφώνει η
έκθεση του ορκωτού λογιστή, η οποία τελικά είναι θετική, η οποία
τελικά αίρει την αβεβαιότητα ως προς τη βιωσιµότητα της ΔΕΗ,
αίροντας τις προηγούµενες επισηµάνσεις και επικυρώνοντας την
έκθεση της διοίκησης.

Τι έλεγε, λοιπόν, αυτή η περιβόητη έκθεση; Σύµφωνα, λοιπόν,
µε τα οικονοµικά αποτελέσµατα το πρώτο εξάµηνο του 2019 -
ποιος ήταν κυβέρνηση, αγαπητέ Σωκράτη; Ο ΣΥΡΙΖΑ.- η ΔΕΗ κα-
ταγράφει ζηµιές, µειωµένες κατά 48,5%, σε σχέση µε το
αντίστοιχο περσινό διάστηµα. Τα κέρδη ενισχύονται κατά 18,4%.
Ο κύκλος εργασιών αυξήθηκε κατά 4,3% παρά τη µείωση της ζή-
τησης ενέργειας. Οι λειτουργικές δαπάνες µειώθηκαν κατά
24,4%.

Στις 24-9-2019, µετά από τα αποτελέσµατα αυτής της έκθεσης
ο κ. Χατζηδάκης βγαίνει µε ποµπώδη τρόπο και λέει: «Αποφύ-
γαµε τη χρεοκοπία της ΔΕΗ.» Τι είχε συµβεί όµως εν τω µεταξύ;
Η Κυβέρνηση προλαβαίνει να αυξήσει τα τιµολόγια της ΔΕΗ κατά
15% µέχρι 20% και να µειώσει την έκπτωση στους συνεπείς κα-
ταναλωτές.

Εγώ ένα ερώτηµα έχω. Τελικά ή ο κ. Χατζηδάκης είναι όχι µόνο
ταχυδακτυλουργός, αλλά και θαυµατοποιός, που κατάφερε να
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ανορθώσει την κατεστραµµένη ΔΕΗ σε δύο µήνες µέσα ή οι χει-
ρισµοί της κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ όχι µόνο δεν την απαξίωσαν,
αλλά την επανέφεραν και σε ορθή τροχιά. Δεν µπορεί να συµ-
βαίνουν και τα δύο.

Ας έρθουµε όµως λίγο, αγαπητοί και αγαπητές συνάδελφοι και
συναδέλφισσες, στις πραγµατικές στοχεύσεις του εν λόγω νο-
µοσχεδίου. Θέλω να ξεκινήσω από τα εργασιακά. Έρχεστε, για
άλλη µία φορά, επιθετικά και επιχειρείτε να αναµορφώσετε το
κόµµατι των εργασιακών στη ΔΕΗ. 

Άρθρο 3. Καταργείτε τη διαδικασία προσλήψεων µέσω ΑΣΕΠ,
που αποτελεί θεσµικό εγγυητή της διαφάνειας, της αξιοκρατίας
και της αντικειµενικότητας και ορίζει ότι οι προσλήψεις θα γίνον-
ται από την ίδια την εταιρεία. Παρ’ όλο που η ΔΕΗ, λοιπόν, είναι
εταιρεία που ελέγχεται από το δηµόσιο το ΑΣΕΠ, µπαίνει σε ρόλο
κοµπάρσου άνευ ουσίας και περιεχοµένου και χρησιµοποιείται
προσχηµατικά, για να προσδώσει επίφαση νοµιµότητας και δια-
φάνειας σε διαδικασίες, χωρίς όµως να έχει τη δυνατότητα να
τις ελέγχει ουσιαστικά. Με ποιον τρόπο; Με δύο χαρακτηριστικά
παραδείγµατα. 

Πρώτον, προβλέπει ότι η προκήρυξη θα αποστέλλεται για έγ-
κριση στο ΑΣΕΠ, το οποίο αν δεν απαντήσει εντός δέκα ηµερών
τεκµαίρεται ότι την εγκρίνει. Μέσα σε δέκα ηµέρες φυσικά, µόνο
τυπικός και όχι ουσιαστικός έλεγχος νοµιµότητας µπορεί να γίνει.

Το δεύτερο παράδειγµα είναι ότι οµοίως οι οριστικοί πίνακες
κατάταξης αποστέλλονται στο ΑΣΕΠ για έλεγχο νοµιµότητας,
τους οποίους, αν το ΑΣΕΠ δεν κυρώσει εντός είκοσι εργάσιµων
ηµερών τεκµαίρεται ότι εγκρίνει.

Πιστοί, λοιπόν, φίλες και φίλοι της Νέας Δηµοκρατίας, στην
ιδεοληψία ότι η προϋπόθεση της ανάπτυξης είναι η απορρύθµιση
των εργασιακών σχέσεων και η αποδυνάµωση των εργασιακών
δικαιωµάτων, διαµορφώνεται µία νέα κατηγορία εργαζοµένων
στη ΔΕΗ, που δεν θα υπάγονται στην ισχύουσα επιχειρησιακή
συλλογική σύµβαση εργασίας και τον κανονισµό της ΔΕΗ και θα
απασχολούνται φυσικά µε δυσµενέστερους όρους από τους άλ-
λους εργαζόµενους στη ΔΕΗ.

Τι πετυχαίνετε µε αυτό; Πετυχαίνετε ότι, νέοι επιστήµονες, οι
οποίοι θα αµείβονται µε 600 ευρώ, θα έχουν παραιτηθεί προκα-
ταβολικά από τα δικαιώµατά τους και θα χάνουν την αξιοπρέπειά
τους, ζητώντας φυσικά χατίρια πάλι από κοµµατικά γραφεία. 

Θέλω σε αυτό το σηµείο, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να
χρησιµοποιήσω ένα επιχείρηµα, το οποίο νοµίζω ότι το καταχρα-
στήκατε -θετικά το λέω αυτό- κατά την περίοδο που ασκούσατε
αντιπολίτευση. Να µιλήσω λοιπόν, µε δικούς σας όρους. Έτσι
επιχειρείτε, µε αυτά τα εργασιακά θέµατα που βάζετε στη ΔΕΗ,
να σταµατήσετε το brain drain ή µήπως έτσι θα επιτύχετε το brain
regain των επιστηµόνων, που έφυγαν, πίσω στη χώρα, καθιερώ-
νοντας ως εργασιακή κανονικότητα όλους τους λόγους για τους
οποίους έφυγαν, φεύγουν και, όπως φαίνεται, θα εξακολουθή-
σουν να φεύγουν; 

Όµως όχι, οι νέοι επιστήµονες στα 600 ευρώ και χωρίς δικαιώ-
µατα, αλλά οι ογδοντάχρονοι αποτυχηµένοι πολιτευτές στις δι-
οικήσεις των δηµόσιων οργανισµών! Αυτή είναι η
πραγµατικότητα. 

Στην ίδια λοιπόν τη ΔΕΗ, καλωσορίζετε την επιστροφή στελε-
χών από την αγορά µε χρυσά συµβόλαια, καταργώντας το όριο
αποδοχών για αναπληρωτές διευθύνοντες συµβούλους, γενι-
κούς διευθυντές και διευθυντές της εταιρείας, που προσλαµβά-
νονται µε τις διατάξεις του παρόντος. Στην περίπτωση αυτή,
βέβαια, η ΔΕΗ είναι αρκετά βιώσιµη, για να γίνουν τέτοιες προσ-
λήψεις. 

Βέβαια, να µην τα ρίχνω όλα στον κ. Χατζηδάκη. Την επι-
στροφή των golden boys στις ΔΕΚΟ είχε προοικονοµήσει ο κ. Γε-
ωργιάδης µε την πρόβλεψη του άρθρου 210 του αναπτυξιακού
νοµοσχεδίου, µε την οποία καταργήθηκε το πλαφόν στις αµοιβές
προέδρων, διευθυνόντων συµβούλων και εντεταλµένων συµβού-
λων στις ΔΕΚΟ. Ταυτόχρονα, αυξάνεται το ποσοστό των διευ-
θυντικών θέσεων, που µπορούν να προέρχονται από την αγορά
από 15% σε 20% των συνολικών οργανικών διευθυντικών θέ-
σεων.

Πώς, λοιπόν, διαµορφώνεται τελικά το εργασιακό πεδίο στη
ΔΕΗ; Αφενός επανδρώνετε τη ΔΕΗ µε νέους φθηνούς αναλώσι-

µους εργαζόµενους χωρίς δικαιώµατα και δείχνετε τον δρόµο
της εξόδου στους σηµερινούς εργαζόµενους, για να δηµιουργη-
θεί, όπως λέτε -σε εισαγωγικά- ένα «ελκυστικό πακέτο» για τους
ιδιώτες.

Δεύτερον, καταργείτε επί της ουσίας τον ΑΣΕΠ και δηµιουρ-
γείτε µία εντελώς αδιαφανή και γκρίζα διαδικασία, που δεν ελέγ-
χεται ουσιαστικά από κανέναν και τρίτον, φέρνετε ακριβοπλη-
ρωµένα στελέχη από την αγορά και ξηλώνετε αυτά που δεν επι-
θυµείτε. Δεν εκσυγχρονίζετε τη ΔΕΗ, αντίθετα ακολουθείτε και
εφαρµόζετε συνταγές περασµένων ετών, που ζηµίωσαν τη ΔΕΗ
και τις παρουσιάζετε σαν σχέδιο σωτηρίας.

Και ένα σχόλιο σχετικά µε την εισπραξιµότητα των οφειλών.
Ανοίγει ο δρόµος για την πώληση οφειλών προς τη ΔΕΗ σε
funds, αφού προβλέπεται η δυνατότητα µεταβίβασης απαιτή-
σεων από ληξιπρόθεσµες οφειλές σε άλλες εταιρείες εκτός ΔΕΗ.
Η ΔΕΗ, µέχρι σήµερα, ανέθετε σε δικηγορικές και εισπρακτικές
εταιρείες ελέγχοντας τον τρόπο επαφής µε τον πελάτη ως ιδιο-
κτήτες της οφειλής. Είναι άγνωστο, βέβαια, τα fund, που θα ανα-
λάβουν τις απαιτήσεις, ποια στάση θα τηρήσουν και τι
στρατηγική θα υπαγορεύσουν στις εισπρακτικές και κυρίως πώς
θα µεταχειριστούν τα αδύναµα νοικοκυριά και τις αρρύθµιστες
µικρές οφειλές. 

Όµως ας έρθω λίγο -αν επιτρέπετε, κύριε Πρόεδρε, µε µια
µικρή ανοχή- και στη ΔΕΠΑ. Όπως ακριβώς και στα ΕΛΠΕ και την
κύρωση των συµβάσεων για τους υδρογονάνθρακες, έτσι και µε
τη ΔΕΠΑ η στόχευση της Κυβέρνησης είναι συγκεκριµένη, υπα-
ναχώρηση του δηµοσίου συµφέροντος έναντι των συµφερόντων
των ιδιωτών και χειρισµοί χωρίς σχέδιο και προοπτική, που απο-
κλείουν το δηµόσιο από το ενεργειακό παιχνίδι. 

Όχι πολύ καιρό πριν, τον Μάρτιο σας θυµίζω του 2019, η Νέα
Δηµοκρατία καταψήφισε το νοµοσχέδιο του ΣΥΡΙΖΑ για τη ΔΕΠΑ,
λέγοντας ότι δεν συµµερίζεται την αναγκαιότητα του διαχωρι-
σµού της ΔΕΠΑ σε Υποδοµών και Εµπορίας, που θα οδηγήσει,
όπως λέγατε, σε απαξίωση της εταιρείας. 

Το νοµοσχέδιο που φέραµε τότε, προέβλεπε ισχυρή παρουσία
του δηµοσίου και στη ΔΕΠΑ Υποδοµών, µε διατήρηση της µετο-
χής του 51% και στη ΔΕΠΑ Εµπορίας, διατήρηση του ποσοστού
του δηµοσίου και διατήρηση του δικαιώµατος βέτο σε στρατηγι-
κές αποφάσεις για την εταιρεία. Τι έχουµε σήµερα; Διατηρείτε
τον διαχωρισµό, που καταψηφίσατε τότε και παραχωρείτε σε
ιδιώτες το 65% του δηµοσίου στις υποδοµές και την εµπορία.
Αποδεικνύετε δηλαδή πως αυτό που πραγµατικά σας ενδιαφέρει
-σας ενοχλούσε µάλιστα τότε- ήταν η ισχυρή παρουσία του δη-
µοσίου. 

Τη στιγµή λοιπόν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, που ολόκλη-
ρος ο κόσµος µεταβαίνει σε καθαρές µορφές ενέργειας και επε-
κτείνεται η χρήση φυσικού αερίου, εσείς βγάζετε το δηµόσιο
εντελώς εκτός και παραχωρείτε την επέκταση του δικτύου σε
ιδιώτες, µια στρατηγική σε ένα νοµοσχέδιο η οποία βρίθει από
παράδοξα. 

Το πρώτο, ο Υπουργός που έχει, υποτίθεται, αναλάβει την
ανόρθωση της ΔΕΗ, την περιβάλλει µε όλες αυτές τις διατάξεις
και τα µέτρα του συγκεκριµένου νοµοσχεδίου. Επιχειρείτε να εκ-
συγχρονίσετε τη ΔΕΗ, µε παλιές όµως δοκιµασµένες συνταγές,
που έχουν αποτύχει. 

Το τρίτο και φοβερότερο παράδοξο είναι ότι προσπαθείτε να
ενισχύσετε τον ανταγωνισµό, προς όφελος των καταναλωτών,
όπως λέτε, πώς όµως; Δηµιουργώντας ιδιωτικά µονοπώλια. Έχει
αποδειχθεί ιστορικά ποια είναι η λειτουργία των ιδιωτικών µονο-
πωλίων στο όφελος των καταναλωτών. 

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαρι-
στούµε. 

Συνεχίζουµε µε ΣΥΡΙΖΑ. Τον λόγο έχει ο κ. Σκουρλέτης. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω µία απορία. Εάν ο Υπουρ-

γός, τα µέλη της Κυβέρνησης τελικά είναι περισσότερο υποκρι-
τές, προπαγανδιστές ή µετρ της υποκρισίας. 

Φοβάµαι, κύριοι της Κυβέρνησης, ότι είστε όλα αυτά µαζί, µε
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ένα και µόνο σκοπό, να συρρικνώσετε και να ακυρώσετε την πα-
ρουσία του δηµοσίου σε όλους τους τοµείς, που αφορούν την
αγορά, την ενέργεια. Γενικά, σας ενοχλεί. Έχετε µία δυσανεξία,
αλλά ξέρετε, µε βάση αυτή τη λογική σας, ουσιαστικά υπονο-
µεύετε και το δηµόσιο συµφέρον.

Γιατί λέω ότι είστε µετρ της υποκρισίας; Έρχεστε εδώ και µι-
λάτε για την ανάγκη φιλελευθεροποίησης, ανοίγµατος της αγο-
ράς. Λέω ψέµατα; Έτσι δεν είναι; Δεν θέλετε να σπάσει το
µονοπώλιο; Πριν από λίγο, είπατε ότι δεν είµαστε στη δεκαετία
του 1970, που ήταν η ΔΕΗ ένα κραταιό µονοπώλιο µόνη της.
Αυτά πρεσβεύετε. 

Και έρχεστε την ίδια στιγµή -που στο σχέδιο της µικρής ΔΕΗ
όχι µόνο πουλάγατε υδροηλεκτρικά λιγνιτικά, πουλούσατε και
ατόφιο πελατολόγιο- µε ποιο σκοπό; Να µειώσετε το µερίδιο της
ΔΕΗ στην αγορά, δηλαδή να πέσουν, να φύγουν πελάτες και µας
λέτε ότι επί των ηµερών σας µειώθηκε το µερίδιο της ΔΕΗ στην
αγορά και από 95% έχουµε πάει στο 65%, κάπου εκεί. Γιατί είστε
τόσο υποκριτές; 

Εκεί δεν αποσκοπούσε το σχέδιο της µικρής ΔΕΗ; Εκεί, µαζί
µε τα ΝΟΜΕ, διότι και τα δύο ως εργαλεία είχατε υιοθετήσει και
είναι γνωστό αυτό. Τι κάνατε στα χρόνια της συγκυβέρνησης µε
το ΠΑΣΟΚ, αλλά και από κοινού -στις εναλλαγές είτε ΠΑΣΟΚ είτε
Νέας Δηµοκρατίας- στο χώρο της ενέργειας; 

Κανένα σχέδιο ενεργειακής στρατηγικής, απαξίωση της Δηµό-
σιας Επιχείρησης Ηλεκτρισµού, εγκατάλειψη των ηλεκτρικών
διασυνδέσεων, που στοίχισαν εκατοµµύρια, που πλήρωναν οι
Έλληνες πολίτες µέσω των ΥΚΩ, καµµία επένδυση στις ανανεώ-
σιµες πηγές ενέργειας, γιατί θέλατε να αφήσετε αυτό τον δυνα-
µικό και κερδοφόρο τοµέα στους ιδιώτες, άλλη µία επιλεκτική
σχέση µε τον ιδιωτικό τοµέα και µόνο.

Χρησιµοποιήσατε τη ΔΕΗ ως εισπρακτικό µηχανισµό για να ει-
σπράττετε φόρους. Είχατε το ακριβότερο οικιακό τιµολόγιο στην
Ευρώπη, το δεύτερο ακριβότερο βιοµηχανικό τιµολόγιο στην Ευ-
ρώπη επί των ηµερών σας, 60% αύξηση στα τιµολόγια από το
2012 έως το 2015. Αυτά µας παραδώσατε και 5 δισεκατοµµύρια
χρέη.

Και έρχεστε εδώ και τολµάτε και µας κουνάτε το δάκτυλο,
εσείς, που έχετε µία παράδοση πελατειακού κράτους σε οτιδή-
ποτε δηµόσιο, γιατί από τη δεκαετία του 1990 είχατε φορτώσει
µε πάνω από δέκα χιλιάδες υπαλλήλους τη ΔΕΗ. Υπάρχει µια οι-
κογενειακή παράδοση, τι να κάνουµε; Είναι βαρύ το όνοµα του
Πρωθυπουργού. Δεν ξεκίνησε τώρα, είναι από τζάκι. Και έρχεστε
εδώ και λέτε για εµάς. 

Εµείς ελαφρώσαµε κατά 1 δισεκατοµµύριο τα χρέη της ΔΕΗ
προς τις τράπεζες. Εµείς φτιάξαµε για πρώτη φορά ένας σύγ-
χρονο σχέδιο για τις ανανεώσιµες πηγές ενέργειας και επανεκκι-
νήσαµε το σχέδιο. Εµείς επανεκκινήσαµε τα σχέδια των
ηλεκτρικών διασυνδέσεων. Εµείς καταθέσαµε ενεργειακό σχεδια-
σµό. Και όλα αυτά προφανώς, στην υπηρεσία των ιδεοληψιών σας.

Προσέξτε. Το σχέδιο της µικρής ΔΕΗ το ακυρώσαµε και καλά
κάναµε, γιατί δεν θέλαµε να δώσουµε τα υδροηλεκτρικά φιλέτα,
εκεί που είναι οι πιο κερδοφόρες µονάδες σε µία εταιρεία, που
όλοι αναγνωρίζουµε ότι έχει προβλήµατα. Αναγκαστήκαµε να κά-
νουµε ένα συµβιβασµό, µε βάση τις δικές σας δεσµεύσεις, για
ένα µεταβατικό διάστηµα να εφαρµοστούν τα ΝΟΜΕ, µε βάση
τα οποία η ΔΕΗ εισέπραξε 2.100.000.000, όταν σας έχω πει -και
δεν το αρνείστε- ότι στην καλύτερη των περιπτώσεων, λέγατε ότι
το σχέδιο της µικρής ΔΕΗ, που θα έδινε πελατολόγιο, υδροηλε-
κτρικά και λιγνιτικές µονάδες, θα εισέπραττε 1 δισεκατοµµύριο.
Ούτε στα όνειρά σας να τα πιάσετε αυτά τα χρήµατα. Καµµία
ιδιωτικοποίηση δεν µπορέσατε να κάνετε µε έναν τέτοιο τρόπο.

Πριν ο εισηγητής σας κατέθεσε στα Πρακτικά µία δήλωσή µου,
όταν ήµουν Υπουργός Ενέργειας, ότι διαφωνώ µε την πώληση
του 17%. Βεβαίως, και τώρα το λέµε. Διαφωνούµε µε την πώληση
του 17%.

ΦΙΛΙΠΠΟΣ ΦΟΡΤΩΜΑΣ: Και τι κάνατε; 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ: Διαφωνούµε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Σας παρακαλώ. Όχι

διάλογο. 
ΦΙΛΙΠΠΟΣ ΦΟΡΤΩΜΑΣ: Δεν παραιτηθήκατε. Παραµείνατε

στη θέση σας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Σας παρακαλώ, αφή-
στε να ολοκληρώσει. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ: Κατ’ αρχάς, θα πρέ-
πει να µάθετε, γιατί είστε καινούργιος συνάδελφος, να είστε ευ-
γενής και να σέβεστε τις διαδικασίες. Πρέπει να είστε ευγενής
και να µην διακόπτετε. 

ΦΙΛΙΠΠΟΣ ΦΟΡΤΩΜΑΣ: …(δεν ακούστηκε). 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κύριε συνάδελφε, µην

κάνετε διάλογο σας παρακαλώ. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ: Το 17% δεν έχει δοθεί

και δεν υπάρχει κανένας λόγος να δοθεί το 17%. Ακυρώσαµε το
σχέδιο για τον ΑΔΜΗΕ. Θέλατε να το πουλήσετε. Ποιο; Το φυ-
σικό µονοπώλιο, εκεί που δεν υπάρχει ανταγωνιστικό περιβάλ-
λον. Διότι το µόνο που θέλετε να κάνετε -αυτό εισηγείστε και
προσπαθείτε να κάνετε πράξη µε το σηµερινό νοµοσχέδιο- είναι
να κάνετε νέα ιδιωτικά µονοπώλια, είτε λέγεται αυτό ΔΕΔΗΕ είτε
λέγεται αυτό «δίκτυο που αφορά το φυσικό αέριο». 

Αυτό θέλετε να κάνετε. Σίγουρες δουλειές για τους φίλους
σας, για τα ιδιωτικά συµφέροντα, αλλά εις βάρος του δηµοσίου
συµφέροντος. 

Αυτή είναι η αντίληψη, λοιπόν, της ελεύθερης αγοράς, µε τις
«πλάτες» του δηµοσίου, µε τα λεφτά των Ελλήνων φορολογου-
µένων να φτιάχνετε ιδιωτικά µονοπώλια; Αυτό θέλετε;

Ελεύθερη αγορά -γιατί υπάρχει µία πραγµατικότητα στην Ευ-
ρώπη σήµερα- σηµαίνει να υπάρχει και το δηµόσιο. Και όπου
υπάρχει και το δηµόσιο οι όροι της αγοράς είναι πιο ισορροπηµέ-
νοι. Ο ανταγωνισµός είναι πιο εξισορροπηµένος. Πουθενά, λοιπόν,
δεν έχει αυτή τη στιγµή δικαιωθεί η επιλογή της ιδιωτικοποίησης
των δικτύων των φυσικών µονοπωλίων.

Παρ’ όλα αυτά, είστε καθυστερηµένοι σε συνταγές πριν
τριάντα και σαράντα χρόνια, γιατί αυτό ξέρετε να κάνετε. Φάνηκε
πόσο καθυστερηµένοι είσαστε, ξέρετε πού; Στη συζήτηση για το
Σύνταγµα, που αρνηθήκατε να υπάρξει µία κατοχύρωση στην
πρόσβαση στα δηµόσια αγαθά της ενέργειας, του νερού. Δεί-
ξατε ποιοι είσαστε. 

Το αποκορύφωµα είναι αυτά που φέρνετε ως ρυθµίσεις για
τους εργαζόµενους στη ΔΕΗ. Καταργείτε το ΑΣΕΠ. Δεν το κα-
ταργήσατε, όµως, µόνο τώρα. Το καταργείτε και στο Enterprise
Greece, που έχει ως ευθύνη του τις εξαγωγές. 

Θέλετε το ίδιο να κάνετε και στις υπόλοιπες ΔΕΚΟ. Το ετοιµά-
ζετε και στις συγκοινωνίες. Και θέλετε στη θέση των συλλογικών
συµβάσεων, των συνταγµατικά κατοχυρωµένων συλλογικών συµ-
βάσεων, να βάλετε τις ατοµικές συµβάσεις. Ξέρετε γιατί; Γιατί
στην αντίληψή σας για το όραµα της κοινωνίας θέλετε, ο εργαζό-
µενος να µην είναι συνδικαλισµένος, να είναι µόνος του, για να
είναι σε δυσµενή θέση στον εργοδότη είτε είναι δηµόσιο είτε ιδιώ-
της. Αυτό θέλετε. Γιατί είστε εχθρός των εργαζοµένων, εχθρός
των κοινωνικών συµφερόντων. Σε αυτό έχετε µία απόλυτη συνέ-
πεια. 

Έρχεστε, παρ’ όλα αυτά, και µας µιλάτε για αξιοκρατία, για
επιλογές που θα γίνουν µε βάση κριτήρια, όταν γίνεστε ρεζίλι µε
τα ονόµατα που βγαίνουν αυτή τη στιγµή για τους διοικητές των
νοσοκοµείων, όταν έχετε εκτινάξει στα ύψη τα ποσά που δίνονται
για τους µετακλητούς. Κυριολεκτικά, µας πρήξατε τέσσερα χρό-
νια να λέτε για τα «παιδιά του ΣΥΡΙΖΑ». Βάλτε τα νούµερα κάτω.
Γι’ αυτό, λοιπόν, είστε και υποκριτές και ψεύτες και εµµονικοί και
ξεπερασµένοι. Να είστε καλά. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ. 
Τον λόγο έχει ο κ. Χειµάρας από τη Νέα Δηµοκρατία και στη

συνέχεια, ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος από το Κίνηµα Αλ-
λαγής κ. Λοβέρδος. 

ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΗΣ (ΘΕΜΗΣ) ΧΕΙΜΑΡΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε. 

Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, την προσαρ-
µογή στις ευρωπαϊκές συστάσεις για τον ενεργειακό µετασχη-
µατισµό της χώρας, στις καθυστερήσεις στην πώληση λιγνιτικών
µονάδων της ΔΕΗ, την υλοποίηση σηµαντικών έργων υποδοµής
και, βεβαίως, την ολοκλήρωση των αποκρατικοποιήσεων έρχεται
να επιλύσει το σηµερινό νοµοσχέδιο. 

Θα εστιάσω στην ΔΕΠΑ και την ανάπτυξη της εγχώριας αγο-
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ράς φυσικού αερίου. 
Επιτρέψτε µου, όµως, ιδίως µετά τις αναφορές του τελευταίου

οµιλητή, να σας πω πως έπαθα ντεζαβού, γύρισα πέντε χρόνια
πίσω µέσα σε αυτή την Αίθουσα. Άκουσα τα ίδια αφηγήµατα, που
πήγαν τη χώρα µας πίσω, αφηγήµατα που δεν δείχνουν καµία
προοπτική. 

Η δική µας στόχευση, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι ο εκ-
συγχρονισµός, η µείωση του λειτουργικού κόστους, η ενίσχυση
της ανταγωνιστικότητας της ΔΕΗ και, βεβαίως, η στελέχωση µε
εξειδικευµένο προσωπικό. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ, η ΔΕΗ είναι µία
εταιρεία σε κατάσταση εκτάκτου ανάγκης, όχι πεδίο αντιπολίτευ-
σης. Αποδείξατε τέσσερα χρόνια ότι ήσασταν απρόθυµοι, για να
µην πω ανίκανοι, να διαχειριστείτε την κρίσιµη και οριακή κατά-
σταση της εταιρείας. 

Δεν µας έχετε πει τόσα χρόνια µε ποιον τρόπο θα σωθεί η
ΔΕΗ, µε ποιον τρόπο θα κάλυπτε τα 900 εκατοµµύρια ευρώ ζη-
µιές, ποσό το οποίο παρήγαγε η δική σας κυβέρνηση, που παρέ-
λαβε µία ΔΕΗ η οποία το 2014 είχε ετήσιο κέρδος ύψους 90
εκατοµµυρίων ευρώ. Και εδώ αναφέρεστε σε ποσοστά, δεν ανα-
φέρεστε στα καθαρά νούµερα. 

Εσείς ήσασταν αυτοί που φέρατε τη ΔΕΗ στο χείλος του γκρε-
µού, σύµφωνα και µε τον ελεγκτή που εσείς διορίσατε, την
«ERNST & YOUNG» –γιατί ξέρουµε να διαβάζουµε- µε τη συµ-
φωνία για να πάει η ΔΕΗ από το 90% στο 50% της αγοράς σε
πέντε χρόνια έναντι µηδενικού οικονοµικού ανταλλάγµατος. Δική
σας συµφωνία, που οδήγησε σε απώλεια του 90% της χρηµατι-
στηριακής αξίας της ΔΕΗ επί ηµερών σας. Αυτή ήταν η φροντίδα
σας για τον δηµόσιο αυτό πυλώνα ενέργειας, για τους εργαζό-
µενους, αλλά και για όλους τους πολίτες αυτής της χώρας.

Δυστυχώς, ακόµη και σήµερα, αρνείστε να καταλάβετε πως η
χώρα δεν αντέχει άλλο τους λαϊκισµούς και ότι χρειάζονται πρά-
ξεις ουσίας. Χρειάζεται να µπει ένα τέλος στην παρακµάζουσα
πορεία της ΔΕΗ και να αναπτυχθεί µία βιώσιµη στρατηγική. 

Έρχοµαι στη ΔΕΠΑ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. 
Η ιδιωτικοποίηση της ΔΕΠΑ είναι κοµβική για την αναπτυξιακή

πορεία της χώρας. Ήδη, από τις 11 Σεπτεµβρίου κατέθεσα την
πρώτη µου ερώτηση ως νέος Βουλευτής στον αρµόδιο Υπουργό
Περιβάλλοντος, ανησυχώντας για τις επικίνδυνες και αδιαφανείς
καθυστερήσεις των διαδικασιών αποκρατικοποίησης της ΔΕΠΑ. 

Εν έτη 2019, και ενώ παγκοσµίως το φυσικό αέριο διεισδύει
σε όλες τις αγορές τις επιµέρους, στην Ελλάδα καλούµαστε σε
έναν αγώνα δρόµου, για να καλύψουµε γρήγορα τις ελλείψεις,
κυρίως στο επίπεδο των υποδοµών. 

Το προηγούµενο νοµοθετικό καθεστώς, που η κυβέρνηση ΣΥ-
ΡΙΖΑ εισήγαγε, έθετε σοβαρά αντικίνητρα στην ιδιωτική πρωτο-
βουλία και εµπόδια στην ίδια τη διαδικασία της ιδιωτικοποίησης.

Ο χάρτης ενεργειών του παρόντος σχέδιου νόµου για την ιδιω-
τικοποίηση της ΔΕΠΑ αδιαµφισβήτητα θα οδηγήσει στην επιθυ-
µητή απελευθέρωση της αγοράς φυσικού αερίου µε όρους
διαφάνειας και αποτελεσµατικότητας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πρέπει επιτέλους σε αυτή τη
χώρα να µάθουµε να λέµε την αλήθεια. Η σχεδόν εικοσαετής
συµµετοχή των ιδιωτών ως µετόχων και διαχειριστών των δι-
κτύων διανοµής και των εταιρειών λιανικής πώλησης αερίου στη
χώρα µας απέδειξε ότι ήταν επιτυχηµένη, σε µεγάλο βαθµό. 

Σε µικρό σχετικά χρονικό διάστηµα τα δίκτυα διανοµής επε-
κτάθηκαν σε όλο σχεδόν το λεκανοπέδιο της Αθήνας, στο πολε-
οδοµικό συγκρότηµα της Θεσσαλονίκης, τη Λάρισα, τον Βόλο,
τα Τρίκαλα, την Καρδίτσα και σε µικρότερες πόλεις. 

Στην αντίπερα όχθη, όµως, πενιχρά ήταν τα αποτελέσµατα
από τις δράσεις που επιδιώχθηκε να αναπτυχθούν µε αµιγώς
κρατική πρωτοβουλία. Ενδεικτικές αποτυχηµένες δράσεις ήταν
η προσπάθεια προώθησης της κίνησης των οχηµάτων µε συµπιε-
σµένο φυσικό αέριο, µία κίνηση χωρίς κανένα προγραµµατισµό,
αφού σας θυµίζω πως δηµιουργήθηκαν µόλις δεκατέσσερα πρα-
τήρια για τον ανεφοδιασµό οχηµάτων µε φυσικό αέριο. 

Επίσης, οφείλω να αναφερθώ και στην εµπειρία της ΔΕΔΑ.
Εδώ η προσπάθεια να επεκταθούν τα δίκτυα διανοµής σε δεκαο-
χτώ πρωτεύουσες και πόλεις τριών περιφερειών, της ανατολικής
Μακεδονίας, Θράκης, Κεντρικής Μακεδονίας και της Στερεάς

Ελλάδας, την οποία είχα την τιµή να εκπροσωπώ εκείνο το διά-
στηµα των διαπραγµατεύσεων ως αντιπεριφερειάρχης µε συγ-
κεκριµένο αντικείµενο το φυσικό αέριο, κινήθηκε µε εξαντλητικά
αργούς ρυθµούς, οι οποίοι σήµερα που µιλάµε θέτουν σε κίν-
δυνο τα ίδια τα έργα και τη διασφαλισµένη χρηµατοδότηση από
πόρους του ΕΣΠΑ των περιφερειακών επιχειρησιακών προγραµ-
µάτων, που διαχειριζόµασταν οι περιφέρειες.

Αξίζει να σας αναφέρω πως στη δική µας περιφέρεια, τη Στε-
ρεά Ελλάδα, η οποία ήταν η πιο φτωχή περιφέρεια, είχε το µι-
κρότερο πρόγραµµα, το 12% του προγράµµατός µας έχει
δεσµευτεί τώρα που µιλάµε για το έργο επέκτασης φυσικού αε-
ρίου σε έξι πόλεις της Περιφέρειας Στερεάς Ελλάδας. Και, δυ-
στυχώς, ιδεοληπτικά παρέµειναν πίσω όλες οι διαγωνιστικές
διαδικασίες. Σήµερα -κύριε Υπουργέ, έχω καταθέσει σχετική
ερώτηση- υπάρχει κίνδυνος, αν δεν τρέξουν γρήγορα οι διαγω-
νιστικές διαδικασίες, να έχουµε µεγάλο πρόβληµα µε την απώ-
λεια πόρων.

Εγώ, τουλάχιστον από τις δικές µου γνώσεις και τις επαφές
που έχω στην Κοµισιόν, γνωρίζω ότι στην επόµενη προγραµµα-
τική περίοδο δεν θα είναι επιλέξιµη η χρηµατοδότηση αντίστοι-
χων έργων επέκτασης δικτύων φυσικού αερίου.

Αυτό δείχνει ότι πρέπει να κινηθούµε άµεσα, γρήγορα, στο να
µπορέσουµε να τρέξουµε τους διαγωνισµούς, αλλά βεβαίως, και
να στήσουµε τα τοπικά γραφεία. Γιατί έχουµε φτάσει στο σηµείο,
ο κόσµος να θέλει φυσικό αέριο στις πόλεις που πρόκειται να γί-
νουν τα δίχτυα και να ψάχνει για πληροφορίες και να µην παίρνει
καµµία πληροφορία από πουθενά. Πρέπει, λοιπόν, να τρέξουµε
γρήγορα τις διαδικασίες των έργων.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, κλείνοντας την παρέµβασή µου
αυτή, θα ήθελα να τονίσω ότι η αναγκαιότητα µεταρρύθµισης
της αγοράς αερίου και η ολοκλήρωση της ιδιωτικοποίησης της
ΔΕΠΑ αναγνωρίζονται σε µεγάλο βαθµό από όλα, σχεδόν, τα
κόµµατα της Βουλής. Για τούτο εκτιµώ οι διατάξεις, που εισάγει
το παρόν σχέδιο νόµου, θα µπορούσαν να τύχουν ευρύτατης συ-
ναίνεσης, αφού στοχεύουν στο όφελος του δηµοσίου, των κατα-
ναλωτών και της οικονοµικής ανάπτυξης.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Καλώ στο Βήµα τον κ.
Στράτο Σιµόπουλο από τη Νέα Δηµοκρατία. 

ΕΥΣΤΡΑΤΙΟΣ (ΣΤΡΑΤΟΣ) ΣΙΜΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυ-
ρίες και κύριοι συνάδελφοι, επιτέλους, από το πιο επίσηµο Βήµα,
αυτό της Βουλής, ακούσαµε δύο συναδέλφους του ΣΥΡΙΖΑ το
προηγούµενο διάστηµα να αναφέρονται στην πολύ µεγάλη συµ-
βολή που είχε στην ανάπτυξη της χώρας η περίοδος κατά την
οποία ο εθνάρχης Καραµανλής ήταν Πρωθυπουργός,  όπως
ακούσαµε και ότι αυτή η παράταξη έκανε σηµαντικές µεταρρυθ-
µίσεις. Κάλλιο αργά, παρά ποτέ.

Ακούσαµε, βέβαια, και πολλά επιχειρήµατα, τα οποία δεν
έχουν καµµία σχέση µε την πραγµατικότητα, επιχειρήµατα τα
οποία απαντούν στον κύριο ερώτηµα γιατί η ΔΕΗ έφτασε σε
αυτό το σηµείο. Κι έφτασε σε ένα σηµείο όπου οι ελεγκτές είχαν
δηλώσει το Μάρτιο ότι η επιχείρηση δεν είναι βιώσιµη. Οι ελεγ-
κτές παίρνουν υπόψη τους πάντα τη διοίκηση, πάντα το πολιτικό
περιβάλλον. Γι’ αυτό και το Σεπτέµβριο, παίρνοντας υπόψη τις
εξαγγελίες της Κυβέρνησης, το καινούργιο πολιτικό περιβάλλον,
δήλωσαν ότι η επιχείρηση είναι βιώσιµη.

Δεν ξέρω σε λίγα χρόνια αν κάποιοι πολίτες ή κάποιοι Βουλευ-
τές από το Βήµα αυτό θα έχουν να ισχυριστούν ότι κατά τα τεσ-
σεράµισι χρόνια, κυρίες και κύριοι, που ο ΣΥΡΙΖΑ κυβέρνησε τη
χώρα προχώρησε σε κάποιες µεταρρυθµίσεις ή ουσιαστικά, προ-
χώρησε σε αντιµεταρρυθµίσεις. Γιατί, ακόµη και από την εποχή
της δανεικής εφορίας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο ΣΥΡΙΖΑ
και τα στελέχη του ήταν συµµέτοχοι σε αυτό το οποίο συνέβαινε
για τριάντα χρόνια. 

Επίσης, από τα τελευταία δέκα χρόνια, τα µνηµονιακά, τα µισά
είχαµε κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ και µε τις επιλογές σας, κυρίες και κύ-
ριοι, φτάσαµε στο αδιέξοδο. Αυτό το αδιέξοδο, όµως, είχε και
ένα πλεονέκτηµα. Απέδειξε ότι η Αριστερά δεν µπορεί να είναι
κυβερνώσα. Θα είναι ή Αριστερά ή κυβερνώσα. Αυτό ήταν το µε-
γάλο επίτευγµα, το οποίο καταφέρατε για τεσσεράµισι χρόνια.
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Ο µικρός αυτός πρόλογος κρίθηκε αναγκαίος, γιατί αναφερό-
µαστε στη ΔΕΗ. Όταν αναλάβατε την εξουσία, αρνηθήκατε τη
«µικρή» ΔΕΗ, υιοθετήσατε τις δηµοπρασίες ηλεκτρικού ρεύµα-
τος, αυξήσατε µε δραµατικό τρόπο τα χρέη προς την επιχείρηση
και γενικά απαξιώσατε ένα µεγάλο οργανισµό, εισηγµένο στο
Χρηµατιστήριο και λειτουργούντα σε µία ευρωπαϊκή απελευθε-
ρωµένη αγορά ενέργειας.

Παράλληλα, ενώ οι ΑΠΕ θα µπορούσαν να έχουν κυρίαρχο
ρόλο στη ΔΕΗ, την κρατήσατε µε µερίδιο 3%. Ναι, εσείς. Όταν
κόπτεστε για το περιβάλλον, ουσιαστικά αποδεικνύετε το πώς
µια ιδεοληπτική και αντιπαραγωγική κυβέρνηση είναι πρόβληµα
και για το περιβάλλον.  

Διοικήσατε τη ΔΕΗ µε αριστερό πρόσηµο και αποτύχατε πλή-
ρως. Είναι, όµως, η δεν είναι ανάγκη να περάσει η ΔΕΗ σε µία
νέα περίοδο; Πρέπει ή όχι να αναπτύξει τις ΑΠΕ, να προχωρήσει
στην απολιγνιτοποίηση και να αυξήσει την εισπραξιµότητα των
οφειλών; Γενικά πρέπει ή όχι να εκσυγχρονιστεί η ΔΕΗ; Η απάν-
τηση είναι, προφανώς, ναι, και περνάει και µέσα από τη δυνατό-
τητα να κάνει προσλήψεις εξειδικευµένων στελεχών, να
αποκτήσει σύγχρονο πλαίσιο προµηθειών και να πάψει να είναι
δέσµια ενός χωρίς ευελιξία κανονισµού προσωπικού. Αυτές τις
ανάγκες υπηρετεί το παρόν νοµοσχέδιο. 

Για τον εταιρικό µετασχηµατισµό της ΔΕΠΑ τα επιχειρήµατα
είναι ανάλογα. Βασικός κυβερνητικός στόχος παραµένει ο αντα-
γωνισµός στην προµήθεια, ενώ στη διανοµή η προσέλκυση επεν-
δυτών. Γι’ αυτό κρίνεται αναγκαία και η απόσχιση του κλάδου
υποδοµών και των διεθνών έργων. 

Σε όλα τα παραπάνω, κυρίες και κύριοι της Αξιωµατικής Αντι-
πολίτευσης, πώς απαντάτε; Ψελλίζετε, µε τρόπο που παραπέµπει
στην προηγούµενη αντιπολιτευτική σας περίοδο. Κυβερνήσατε,
όµως, και οι µνήµες είναι πρόσφατες. Μάχες οπισθοφυλακών δί-
νετε, αρνούµενοι να κατανοήσετε ότι η απελευθερωµένη αγορά
ενέργειας απαιτεί εκσυγχρονισµό και της ΔΕΗ και της ΔΕΠΑ. 

Επίσης, να θυµάστε ότι οι πολίτες αυτό που θέλουν είναι επι-
λογές στα δηµόσια αγαθά. Σε αυτή την κατεύθυνση πρέπει να
κινηθούµε όλοι µαζί. Το επίπεδο και οι τιµές στην παροχή των
υπηρεσιών ενδιαφέρει τους πολίτες. Η δηµιουργία στην αγορά
ενέργειας νέων θέσεων εργασίας ενδιαφέρει τους πολίτες. Η
προσέλκυση µε καλές αµοιβές νέων επιστηµόνων από το εξωτε-
ρικό ενδιαφέρει τους πολίτες.

Τέλος, κυρίες και κύριοι της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης όσο
µένετε προσκολληµένοι πολιτικά σε περασµένες δεκαετίες, είστε
η χαρά της Κυβέρνησης, Αναρωτιέµαι, µήπως ως ένα σηµείο το
ρόλο της εποικοδοµητικής αντιπολίτευσης πρέπει να τον αναλά-
βουν τελικά οι κυβερνητικοί Βουλευτές. Αναφέροµαι φυσικά, σε
θέµατα οικονοµίας και καθηµερινότητας. 

Τέλος, να αναφέρω λίγα λόγια για τη Μεσοχώρα, ένα έργο που
σε συνδυασµό µε τον Αχελώο πρέπει να προχωρήσει. Πρέπει να
το προχωρήσουµε όλοι µαζί. Η Αιτωλοακαρνανία έχει υδατικό
απόθεµα 2 δισεκατοµµύρια κυβικά νερού. Μπορούµε να αξιοποι-
ήσουµε τα 250 εκατοµµύρια κυβικά και να µην ερηµώσει η Θεσ-
σαλία. Σε αυτό µπορεί να είµαστε µαζί. Άλλαξαν τα δεδοµένα,
άλλαξαν οι µελέτες.

Κάνατε ένα λάθος και το κάνατε εσείς. Απαγορεύσατε από
τους µελετητές να πάρουν υπόψη τους και τον Αχελώο στη δια-
χείριση των υδάτων της Θεσσαλίας. Ήρθε η ώρα η σηµερινή Κυ-
βέρνηση αυτό το λάθος να το διορθώσει. Και όλοι µαζί να
προχωρήσουµε στην αξιοποίηση αυτών των 600 εκατοµµυρίων
ευρώ, που µένουν ουσιαστικά στα ράφια. Και η ιστορία δεν θα
µας επιτρέψει αυτά τα 600 εκατοµµύρια ευρώ να µένουν αδιά-
θετα. Έχετε πολύ µεγάλες ευθύνες.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Να είστε καλά. Ευχα-

ριστούµε πολύ. Συνεχίζουµε µε Νέα Δηµοκρατία και κάνουµε και
ησυχία.

Τον λόγο έχει ο κ. Αθανάσιος Λιούπης.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΛΙΟΥΠΗΣ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η πλειονότητα

των Ελλήνων πολιτών δεν γνώριζε µέχρι το περασµένο καλοκαίρι
τη δεινή κατάσταση, στην οποία είχε περιέλθει η ΔΕΗ, καθώς γε-
νικότερα και την προβληµατική κατάσταση στο χώρο της ενέρ-

γειας στην Ελλάδα.
Στην πραγµατικότητα, η ΔΕΗ είχε αφεθεί να παρακµάζει µήνα

µε το µήνα. Το πρώτο τρίµηνο του 2019 ΔΕΗ κατέγραψε ζηµίες
προ φόρων περισσότερα από 230 εκατοµµύρια ευρώ µε µονάδες
παραγωγής σε µεγάλο βαθµό απαρχαιωµένες και ρυπογόνες. Το
δίκτυο δεν ήταν συντηρηµένο όπως έπρεπε, µε αποτέλεσµα τα
γνωστά προβλήµατα και οι γνωστές διακοπές ρεύµατος. 

Μία από τις πρώτες πρωτοβουλίες, που πήρε η σηµερινή Κυ-
βέρνηση, ήταν η κατάργηση των δηµοπρασιών ρεύµατος, ώστε
να σταµατήσει αυτή η οικονοµικά ασύµφορη κατάσταση για τη
ΔΕΗ. Μέσα σε σύντοµο χρονικό διάστηµα η νέα Κυβέρνηση, µε
στοχευµένες ενέργειες, κατάφερε να ανατρέψει το αρνητικό
κλίµα και έτσι η µετοχή της ΔΕΗ να τριπλασιαστεί και φυσικά, να
αναβαθµιστεί η πιστοληπτική ικανότητα της εταιρείας. 

Με το σηµερινό νοµοσχέδιο γίνονται σηµαντικές βελτιώσεις σε
οργανωτικά θέµατα της ΔΕΗ. Αλλάζει δραστικά ο τρόπος λει-
τουργίας της, ώστε να εκσυγχρονιστεί και να στηριχτεί σε ένα
εταιρικό µοντέλο διακυβέρνησης. Οι νέες διατάξεις θα φέρουν
µείωση στο κόστος της ΔΕΗ και θα εξασφαλίσουν τη βιωσιµό-
τητα της. Σε αυτή την κατάσταση αλλάζει η διαδικασία πρόσλη-
ψης εργαζοµένων, µε σχέση εργασίας αορίστου χρόνου. 

Η πρωτοβουλία για τις προσλήψεις ανήκει φυσικά στο διοικη-
τικό συµβούλιο, αλλά η όλη διαδικασία διέπεται από απόλυτη
διαφάνεια: Δηµόσια προκήρυξη, έλεγχος νοµιµότητας και εκ των
υστέρων επικύρωση από το ΑΣΕΠ. Όσοι προσλαµβάνονται πλέον
στη ΔΕΗ δεν θα έχουν καθεστώς µονιµότητας και οι συµβάσεις
εργασίας τους θα διέπονται από το εργατικό δίκαιο, που ισχύει
γενικώς για τον ιδιωτικό τοµέα. 

Με ξεκάθαρη στόχευση να γίνει η ΔΕΗ µια σύγχρονη µεγάλη
εταιρεία, αλλάζει και ο τρόπος επιλογής των ανώτερων και ανώ-
τατων στελεχών της, ώστε να µπορούν να προέρχονται και από
τον ιδιωτικό τοµέα και να µη φεύγουν τα εξειδικευµένα στελέχη
της ΔΕΗ στον ιδιωτικό τοµέα. Ειδικότερα οι αναπληρωτές διευ-
θύνοντες σύµβουλοι, οι γενικοί διευθυντές και διευθυντές δεν θα
έχουν τον µέχρι σήµερα ισχύον πλαφόν στις αποδοχές τους, για
να µπορεί η ΔΕΗ να προσελκύσει ικανά διευθυντικά στελέχη.

Επίσης, στο πλαίσιο του περιορισµού των εξόδων, αλλά και
της πιο αποτελεσµατικής αξιοποίησης των υπαλλήλων της και
των θυγατρικών της εταιρειών, προβλέπονται διαδικασίες εθε-
λουσίας εξόδου, εσωτερικής κινητικότητας ή και µεταφοράς ερ-
γαζοµένων προς το στενό ή τον ευρύτερο δηµόσιο τοµέα.
Σήµερα δεν υπάρχει σωστή κατανοµή των υπαλλήλων µεταξύ
των εταιρειών του οµίλου. Ενδεικτικά, ενώ ο ΔΕΔΔΗΕ ως διαχει-
ριστής του δικτύου έχει αυξηµένες ανάγκες σε τεχνικό προσω-
πικό, από τις εξίµισι χιλιάδες άτοµα που απασχολεί, µόνο οι δύο
χιλιάδες είναι τεχνικοί για 7,5 εκατοµµύρια περίπου παροχές.

Με τη διαδικασία της εσωτερικής κινητικότητας θα αξιοποι-
ηθούν πιο σωστά οι εργαζόµενοι, προκειµένου να καλυφθούν
πραγµατικές ανάγκες κάθε θυγατρικής εταιρείας. 

Άλλο ένα µέτρο για την εξυγίανση των οικονοµικών της εται-
ρείας είναι και η µείωση της έκπτωσης κατανάλωσης ρεύµατος
σε εργαζόµενους και συνταξιούχους, από το 75%, που ισχύει σή-
µερα, στο 30% και µόνο στο κοµµάτι, που αφορά στην κατανά-
λωση και όχι στις λοιπές χρεώσεις, που βλέπουµε συνήθως
στους λογαριασµούς.

Ένα ακόµα µεγάλο ζήτηµα που αντιµετωπίζει η ΔΕΗ τελευταία
χρόνια είναι οι µεγάλες ανεξόφλητες οφειλές από τις δηµοτικές
επιχειρήσεις. Με το σηµερινό νοµοσχέδιο προβλέπεται από κοι-
νού ευθύνη και των δήµων για την αποπληρωµή των οφειλόµε-
νων ποσών.

Ένα άλλο σηµαντικό κεφάλαιο είναι οι διατάξεις που αφορούν
στη ΔΕΠΑ. Η ιδιωτικοποίηση εταιρείας θα συµβάλει στην ανά-
πτυξη του ανταγωνισµού στην αγορά του φυσικού αερίου. Σε
πρώτο επίπεδο διαχωρίζεται η εταιρεία στη ΔΕΠΑ υποδοµών και
στη ΔΕΠΑ διεθνών έργων. Όσο αφορά στη ΔΕΠΑ υποδοµών,
στην οποία εντάσσονται οι εταιρείες διαχείρισης των δικτύων
διανοµής φυσικού αερίου, το 65% περνάει στο ΤΑΙΠΕΔ, ενώ το
35% παραµένει στην ΕΛΠΕ. Το ΤΑΙΠΕΔ αναλαµβάνει την ανεύ-
ρεση επενδυτή µέσω διαγωνισµού για το ποσοστό που του ανα-
λογεί. 

Αντιθέτως, η ΔΕΠΑ διεθνών έργων αναλαµβάνει όλα τα µε-
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γάλα έργα διασύνδεσης της Ελλάδας µε τις γειτονικές χώρες,
όπως είναι αυτή τη στιγµή η Ιταλία και η Βουλγαρία. Το δικό τους
ποσοστό, που θα κατέχει πλέον το ΤΑΙΠΕΔ, θα µεταφερθεί στο
ελληνικό δηµόσιο, ώστε να διασφαλίζεται πλήρως στο δηµόσιο
συµφέρον. Το κοµµάτι της προµήθειας του φυσικού αερίου θα
αναλάβει η ΔΕΠΑ Εµπορίας η οποία επίσης θα ιδιωτικοποιηθεί
µέσω του ΤΑΙΠΕΔ κατά ποσοστό 65%. 

Σηµαντικές, όµως, είναι και οι δικλίδες ασφαλείας που µπαί-
νουν. Η Ρυθµιστική Αρχή Ενέργειας έχει την αρµοδιότητα να µην
χορηγεί σε κάποιον αιτούντα πιστοποίηση διαχειριστή δικτύου
διανοµής φυσικού αερίου, εφόσον κρίνει ότι υπάρχει κίνδυνος
για τον ενεργειακό εφοδιασµό της χώρας ή κράτους µέλους της
Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

Τελικώς, οι νέες εταιρείες της ΔΕΠΑ θα εξασφαλίσουν προ-
σέλκυση επενδυτών και ενεργοποίηση του ανταγωνισµού, µε
απώτερο κερδισµένο τον καταναλωτή, που θα έχει πιο καλές και
πιο οικονοµικές υπηρεσίες φυσικού αερίου.

Το τελευταίο κεφάλαιο αφορά τις ανανεώσιµες πηγές ενέρ-
γειας. Ο Πρωθυπουργός µας έχει δεσµευτεί ότι η χώρα θα επι-
τύχει την πλήρη απολιγνιτοποίηση µέχρι το 2028. Η Νέα
Δηµοκρατία παραµένει συνεπής στη στόχευση για πολιτικές πιο
φιλικές προς το περιβάλλον και το σηµερινό νοµοσχέδιο µας
φέρνει πιο κοντά στους στόχους που έχουµε θέσει.

Μέχρι το 2030 οι ανάγκες σε ηλεκτρική ενέργεια στη χώρα µας
θα προέρχονται κατά 60% από ΑΠΕ. Γι’ αυτό γίνονται σήµερα ση-
µαντικά βήµατα για την προσέλκυση περισσότερων επενδύσεων
και τη δηµιουργία νέων σταθµών ΑΠΕ. Τα µη διασυνδεδεµένα
νησιά της χώρας δεν µπορούν να τοποθετήσουν περισσότερους
αιολικούς σταθµούς και φωτοβολταϊκούς γι’ αυτό και προωθείται
η δηµιουργία υβριδικών οι οποίοι επιτρέπουν την αποθήκευση της
ενέργειας.

Με τις υπό ψήφιση διατάξεις δίνεται επίσης ιδιαίτερη βαρύ-
τητα στην ηλεκτροκίνηση και στη δηµιουργία δικτύου φόρτισης
ηλεκτρικών οχηµάτων. 

Σηµαντική πρωτοβουλία του σηµερινού νοµοσχεδίου είναι και
η επιτρεπτή νοµοθέτηση και τοποθέτηση φωτοβολταϊκών σε
αγροτική γη υψηλής παραγωγικότητας σε ποσοστό, όµως, µι-
κρότερο του 1% της συνολικής καλλιεργήσιµης εκτάσεως ανά
περιφερειακή ενότητα. Επιπλέον, θα εξαιρεθούν καλλιέργειες,
που πρέπει να προστατευτούν ή και ολόκληρες περιοχές, ώστε
να διασφαλίζεται η αγροτική παραγωγή της χώρας.

Η ενεργειακή πολιτική της χώρας είναι ένα από τα σηµαντικά
θέµατα που έχουµε να διαχειριστούµε. Η Ελλάδα έχει τη δυνα-
τότητα να βρεθεί στην κορυφή της Ευρωπαϊκής Ένωσης στη
χρήση ανανεώσιµων πηγών ενέργειας. Η απόλυτη προσήλωση
της σηµερινής Κυβέρνησης στις ανανεώσιµες πηγές θα φέρει
άµεσα αποτελέσµατα, προστασία του περιβάλλοντος, αλλά και
αναπτυξιακή προοπτική για τη χώρα συνολικά. 

Το σηµερινό νοµοσχέδιο είναι το όχηµα, που θα µας οδηγήσει
στην αναµόρφωση του ενεργειακού χάρτη και σηµατοδοτεί µια
νέα εποχή για την Ελλάδα.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαρι-
στούµε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής σαράντα οκτώ µαθητές και µαθήτριες και τέσ-
σερις εκπαιδευτικοί συνοδοί τους από το 2ο Γυµνάσιο Πρέβεζας.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει ο κ. Περικλής Μαντάς.
ΠΕΡΙΚΛΗΣ ΜΑΝΤΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για να καταλήξουµε σε ένα συµ-

πέρασµα στη σηµερινή συζήτηση για το νοµοσχέδιο, νοµίζω ότι,
όλοι θα πρέπει να συζητήσουµε και να συµφωνήσουµε σε κάποια
πραγµατικά γεγονότα. 

Τελικά, ποια ήταν η πραγµατική κατάσταση της ΔΕΗ; Τον Απρί-

λιο του 2019 η έκθεση των ορκωτών λογιστών την οποία παρήγ-
γειλε η προηγούµενη κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ, έδωσε κάποια απο-
τελέσµατα. Τελικά είχε ή δεν είχε πρόβληµα βιωσιµότητας η
ΔΕΗ; Είχε ή δεν είχε πρόβληµα ρευστότητας η ΔΕΗ; Έχασε ή
δεν έχασε περίπου το 90% της χρηµατιστηριακής της αξίας τα
τελευταία πέντε χρόνια; Έχασε ή δεν έχασε 600 εκατοµµύρια
ευρώ από τις δηµοπρασίες ΝΟΜΕ, που η προηγούµενη κυβέρ-
νηση του ΣΥΡΙΖΑ επέβαλε; 

Ο ανταγωνισµός τα τελευταία χρόνια έχει δηµιουργηθεί, υπάρ-
χει στη χώρα µας; Γνωρίζετε ότι υπάρχουν δεκάδες ιδιωτικές
εταιρείες αυτήν την στιγµή που πουλούν υπηρεσίες ηλεκτρικής
ενέργειας στη χώρα µας; Γιατί αυτές οι υπηρεσίες είναι φθηνό-
τερες από τη ΔΕΗ; Γνωρίζει κανείς; Γιατί αυτές οι εταιρείες
έχουν αντλήσει περίπου το 20% του πελατολογίου της ΔΕΗ µέχρι
σήµερα; 

Το έχουν κάνει, διότι πουλούν φθηνότερα την υπηρεσία στον
καταναλωτή. Και γιατί την πωλούν φθηνότερα; Γιατί έχουν πολύ
µικρότερο κόστος από τη λειτουργία τους -αυτό οφείλεται αφε-
νός στο ανθρώπινο δυναµικό- δεν έχουν τόσο τεράστιο κόστος
να συντηρήσουν εγκαταστάσεις, όπως έχει η ΔΕΗ, και ταυτό-
χρονα, έχουν ευνοηθεί τα µέγιστα από τις δηµοπρασίες ΝΟΜΕ,
που εσείς επιβάλλατε, έτσι ώστε να αγοράζουν φθηνότερα το
ρεύµα απ’ ό,τι κοστίζει στη ΔΕΗ. 

Και ήρθε εδώ ο κ. Σκουρλέτης να µας πει για ιδιωτικά µονο-
πώλια, όταν εσείς γιγαντώσατε όλους τους ανταγωνιστές της
ΔΕΗ και την καταντήσατε την εταιρεία να χάνει πελάτες, να χάνει
χρηµατιστηριακή αξία, να χάνει έσοδα και άρα, λοιπόν, να δηµι-
ουργούνται όλα αυτά τα προβλήµατα αθροιστικά.

Και ο πιο αδαής, λοιπόν, πολίτης σε αυτήν την χώρα αν κάτσει
και µελετήσει όλα αυτά τα αποτελέσµατα, θα δει τελικά, ότι
όντως τα προβλήµατα είναι τεράστια. Όλοι γνωρίζουµε ότι η
ΔΕΗ αποτελεί µια ωρολογιακή βόµβα, η οποία εάν έσκαγε, θα
έπαιρνε µπάλα τις ελληνικές τράπεζες, θα έπαιρνε µπάλα σχεδόν
ολόκληρη την οικονοµία της χώρας. 

Αυτό, λοιπόν, θα ήθελε ο ΣΥΡΙΖΑ; Και τι θα γίνονταν οι εργα-
ζόµενοι τότε, κυρίες και κύριοι; Τι θα γινόταν αν χρεοκοπούσε η
ΔΕΗ; Θα έβγαζε από τον κουµπαρά της η κυβέρνηση, από τους
Έλληνες φορολογούµενους τους υπόλοιπους, χρήµατα για να
καλύψει όλες αυτές τις ζηµιές, για να καλύψει τους µισθούς
αυτών των ανθρώπων; Αυτό ήταν ηθικό; Και αυτό ήταν σωστό να
γίνει; 

Τι έπρεπε, λοιπόν, να γίνει; Τι έπρεπε να κάνει η νέα Κυβέρ-
νηση, ο νέος Υπουργός; Να κάνει αυτό ακριβώς που θα κάναµε
όλοι µας εάν βρισκόµασταν στη θέση του, δηλαδή να καταρτίσει
ένα σχέδιο ανασυγκρότησης της Δηµόσιας Επιχείρησης Ηλεκτρι-
σµού, το οποίο σχέδιο από την πρώτη ηµέρα κιόλας, που ανέ-
λαβε το έθεσε σε εφαρµογή και τα αποτελέσµατα φάνηκαν
αµέσως. 

Πώς φάνηκαν αµέσως; Διότι όταν µπήκε στη λογική ότι πρέπει
να διορθώσουµε τα προβλήµατα και άρχισε να κάνει ενέργειες,
όπως ήταν η νέα τιµολογιακή πολιτική, να σχεδιάζει λύσεις, αµέ-
σως η χρηµατιστηριακή αξίας της ΔΕΗ, αυξήθηκε κατά τρεις
φορές. Αυτό έγινε τυχαία; Οι αγορές, δηλαδή τυχαία είδαν ότι
ξαφνικά η ΔΕΗ θα µπορούσε να γίνει βιώσιµη και να αποκτήσει
ρευστότητα και να µπορεί να έχει µεγαλύτερη χρηµατιστηριακή
αξία και να επενδύσουν σε αυτή; Προφανώς όχι. Είδαν ότι πλέον,
υπάρχει ένα σχέδιο από µια νέα Κυβέρνηση, η οποία µπορεί να
δηµιουργήσει συνθήκες ανάπτυξης της εταιρείας. 

Γιατί µιλάµε -και να µην το ξεχνάτε αυτό- για µια ανώνυµη εται-
ρεία. Έχουµε ζήσει τα τελευταία δέκα χρόνια της κρίσης το γε-
γονός, τόσες ανώνυµες εταιρείες της χώρας µας να έχουν
καταρρεύσει, οι υπάλληλοι να είναι στον δρόµο και άνθρωποι
τριάντα και σαράντα και πενήντα χρόνων να προσπαθούν να
βρουν δουλειά και να ξαναφτιάξουν τη ζωή τους. 

Σπέρνετε έναν εκφοβισµό στον κόσµο και στους εργαζοµέ-
νους ότι δήθεν θα χάσουν τις θέσεις τους. Πού είδατε ότι οι ερ-
γαζόµενοι της ΔΕΗ θα χάσουν τις θέσεις τους; Πείτε µας πού το
είδατε αυτό. Δεν διασφαλίζονται όλοι οι εργαζόµενοι από το νο-
µοσχέδιο είτε µε εθελούσια έξοδο είτε µε µετάταξη στις δηµό-
σιες υπηρεσίες είτε µε συµµετοχή στις νέες διαδικασίες θέσεων
ευθύνης; Δεν διασφαλίζονται όλοι οι εργαζόµενοι µε αυτό; 
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Γιατί αντιδράτε µε τις νέες προσλήψεις και τη µη µονιµότητα
στις νέες προσλήψεις; Δεν το καταλαβαίνω αυτό. Τόσο πια κρα-
τισµός; Έχετε υπόψη σας τι συµβαίνει έξω, στην πραγµατική οι-
κονοµία; Έχετε υπόψη σας τι συµβαίνει στις ανώνυµες εταιρείες,
στις υπόλοιπες, που υπάρχουν στη χώρα µας; Έχετε σκεφθεί την
αγωνία όλων αυτών των ανθρώπων που δουλεύουν; Γιατί τόσο
πια µε τη µονιµότητα; 

Αντιδράτε για την πρόσληψη στελεχών από την αγορά. Μα,
καλά τόσο πια πολιτική δυσανεξία στους σωστούς, στους επι-
στήµονες, στους ανθρώπους που έχουν εµπειρία, στους ανθρώ-
πους που έχουν πτυχία και οτιδήποτε, που θα µπορούν να µπουν
µέσα στην εταιρία και να τη σηκώσουν ψηλά; 

Και πώς θα έρθει ένας άνθρωπος της αγοράς να δουλέψει στη
ΔΕΗ εάν δεν τους δώσεις τα κατάλληλα εφόδια; Το ξέρετε ότι
αυτήν την στιγµή ιδιωτικές εταιρείες έχουν αρµέξει όλους τους
υπαλλήλους της ΔΕΗ και τους έχουν κάνει στελέχη τους, για να
έχουν την πληροφόρηση, να έχουν την εµπειρία τους, να εκµε-
ταλλευτούν όλο αυτό το δίκτυο που έχουν στήσει; 

Εµείς, δηλαδή η ΔΕΗ, τι θα κάνει; Θα παραµείνει έτσι και θα
δέχεται άκριτα και χωρίς να κάνει τίποτα οτιδήποτε συµβαίνει
γύρω της; 

Είναι δυνατόν να µην στηρίζετε την ενίσχυση, τη δυναµική στή-
ριξη των ανανεώσιµων πηγών ενέργειας; Το µερίδιο των ΑΠΕ στη
χώρα µας είναι 3%. Συµφωνείτε µε αυτό εσείς; Έχουµε µια χώρα
µε τεράστιο φυσικό πλούτο που µπορούµε να εκµεταλλευτούµε
κάθε φυσικό πόρο. Δεν θα κερδίσει η ΔΕΗ από αυτό; Δεν θα κερ-
δίσει κόστος εάν παράγουµε ηλεκτρική ενέργεια µε λιγότερο κό-
στος; Δεν το αντιλαµβάνεστε; Τι καταφέρατε, λοιπόν, εσείς που
δήθεν είστε και φιλοπεριβαλλοντικοί και προστατεύτε το περι-
βάλλον; 

Αντιλαµβανόµαστε, λοιπόν, ότι όλα τα αφηγήµατα που κατα-
θέτετε είναι αφηγήµατα πολιτικά. Ασχολείστε µε το λίγο αφήνετε
το πολύ. 

Άκουσα πολύ προσεκτικά πολλούς συναδέλφους του ΣΥΡΙΖΑ,
και τον κ. Παππά, ο οποίος έκανε µια επίθεση προς τον Πρωθυ-
πουργό, εγκαλώντας τον, δήθεν, για πολιτική συναλλαγή µε τον
κ. Πατέρα. Ποιος, ο κ. Παππάς, ο οποίος την ίδια περίοδο, που ο
κ. Καµµένος για την κατάπτυστη συµφωνία του ΣΥΡΙΖΑ έβγαινε
και κατήγγειλε για την πολιτική συµφωνία τον Πρωθυπουργό τον
ίδιο, τον κ. Τσίπρα; 

Πού ήσασταν τότε, όταν σας έλεγε ότι τάξατε στους Βουλευ-
τές του θέσεις στα ψηφοδέλτια για να ψηφίσουν την Συµφωνία
των Πρεσπών; Μιλάτε εσείς για πολιτικές συµφωνίες κάτω από
το τραπέζι; 

Τέλος πάντων, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν πιστεύω να
θεωρείτε ότι ο µόνος ικανός ογδοντάχρονος επιχειρησιακός,
αποτελεσµατικός, µε προσόντα στη χώρα µας είναι ο κ. Φλαµ-
πουράρης.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ.
Τον λόγο έχει ο κ. Ιωάννης Καλλιάνος από τη Νέα Δηµοκρα-

τία.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΑΛΛΙΑΝΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, έχοντας ακούσει τις δηµόσιες

τοποθετήσεις των στελεχών του ΣΥΡΙΖΑ, των Βουλευτών του ΣΥ-
ΡΙΖΑ τις προηγούµενες ηµέρες στις επιτροπές, στις τηλεοράσεις
και εδώ στην Βουλή σήµερα, µου δηµιουργείται η εντύπωση ότι
βρισκόµαστε στην δεκαετία του 1980 και όχι στο 2019. 

Άκουσα για ξεπούληµα της ΔΕΗ, για εφαρµογή νεοφιλελεύ-
θερων συνταγών εκ µέρους της Κυβέρνησης και άλλα τόσα,
εκτός τόπου και χρόνου, σχόλια, που δείχνουν ότι ο πολιτικός
λόγος της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης παραµένει κολληµένος
σε ιδεοληψίες που η ίδια η εξέλιξη της πραγµατικότητας τις έχει
προσπεράσει. Ούτε στην δεκαετία του 1980 είµαστε, αγαπητοί
συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ ούτε έχετε ακόµη την πολυτέλεια να µας
κουνάτε το δάχτυλο ειδικά σε ότι αφορά στη ΔΕΗ. 

Σας παραδόθηκε µια εταιρία µε κέρδη 100.000.000 ευρώ και
την παραδώσατε µε ένα δισεκατοµµύριο ζηµιές και ληξιπρόθε-
σµους λογαριασµούς που έφταναν τα 2,7 δισεκατοµµύρια ευρώ.
Όπως καταλαβαίνετε, οι αριθµοί µιλούν από µόνοι τους και νο-

µίζω ότι εξηγούν, νοµίζω, τον λόγο για τον οποίο θα πρέπει ίσως
κάποια στιγµή κάποιοι να λογοδοτήσουν για την κατάσταση
αυτή.

Σε όλα αυτά, προσθέστε και την εξαγορά από τη ΔΕΗ της ζη-
µιογόνου EDS στα Σκόπια και θα έχετε πάνω-κάτω µια εικόνα του
τι σηµαίνει πολιτική ανευθυνότητα, αλλά και πολιτικό θράσος,
γιατί περί πολιτικού θράσους πρόκειται, όταν έρχεστε και κατη-
γορείτε σήµερα την Κυβέρνηση, επειδή προσπαθεί να διασώσει
τη ΔΕΗ από τις δικές σας ανεύθυνες πολιτικές.   

Μιλάτε, λοιπόν, τώρα για ξεπούληµα, ενώ εσείς οι ίδιοι µε την
πολιτική σας απαξιώσατε τη ΔΕΗ και το ξέρετε πάρα πολύ καλά.
Πώς αλλιώς µπορεί να είναι τα πράγµατα, όταν εσείς συµφωνή-
σατε να µειωθεί το µερίδιο της ΔΕΗ από το 90% στο 50%, της
αγοράς βέβαια, σε πέντε χρόνια έναντι µηδενικού οικονοµικού
ανταλλάγµατος. Για να το πετύχετε αυτό, αγαπητοί συνάδελφοι
του ΣΥΡΙΖΑ, εφαρµόσατε τις δηµοπρασίες ηλεκτρικής ενέργειας,
δηλαδή τις περίφηµες ΝΟΜΕ, για τις οποίες πανηγυρίζατε τότε.
Πανηγυρίζατε, που πλήρωναν οι φορολογούµενοι λιγνιτικές µο-
νάδες για την παραγωγή ρεύµατος, το οποίο ρεύµα εν συνεχεία
η ΔΕΗ το πουλούσε µέσω των δηµοπρασιών κάτω του κόστους,
µε αποτέλεσµα, από το συγκεκριµένο γεγονός, που σας προανέ-
φερα, να χαθούν 600.000.000 ευρώ ολόκληρα υπέρ των ανταγω-
νιστών της. Αυτό και αν είναι επιτυχία!

Και όλα αυτά για να ικανοποιήσετε τις ιδεοληψίες σας, καταρ-
γώντας τον ν.4273/2014 που αφορούσε τη δηµιουργία της µι-
κρής ΔΕΗ -έτσι λέγαµε τότε- η πώληση της οποίας θα έφερνε 2
δισεκατοµµύρια ευρώ στα ταµεία της Δηµόσιας Επιχείρησης
Ηλεκτρισµού και επιπλέον 1,5 δισεκατοµµύρια ευρώ στην ελλη-
νική Οικονοµία από την υποχρέωση του αναδόχου να κατασκευά-
σει το εργοστάσιο Μελίτη ΙΙ στη Φλώρινα. Ήταν άλλωστε ένα
µοντέλο που είχε εφαρµοστεί µε επιτυχία το 1999 από την ιταλική
τότε, δηµόσια επιχείρηση ηλεκτρισµού, την ENEL, όπως λέγεται,
η οποία κατάφερε να επεκταθεί σε σαράντα χώρες τετραπλασιά-
ζοντας τα έσοδά της. 

Από την άλλη µεριά, το µοντέλο των ΝΟΜΕ δεν βασίστηκε σε
κάποιο προηγούµενο επιτυχηµένο παράδειγµα, κάτι που εσάς,
όµως, δε σας πτόησε. Παρ’ όλα αυτά, το εφαρµόσατε και µάλι-
στα, µε απόλυτη αποτυχία, φορτώνοντας µε 600.000.000 ζηµιές
τη ΔΕΗ και τώρα από τα έδρανα της Αντιπολίτευσης, κατηγο-
ρείτε την Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας, η οποία καλείται,
βέβαια, από τη µεριά της να µαζέψει τα σπασµένα που εσείς
αφήσατε. 

Το παρόν νοµοσχέδιο, αγαπητοί συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ, του
Υπουργείου Περιβάλλοντος και Ενέργειας, αυτό έρχεται να
κάνει, να µαζέψει τα σπασµένα που εσείς αφήσατε. Αποτελεί µια
νοµοθετική πρωτοβουλία, που στόχο έχει να αντιµετωπίσει τις
κακές πρακτικές του παρελθόντος, αλλά και να επιλύσει γρή-
γορα και αποτελεσµατικά κρίσιµα ζητήµατα, που αφορούν στην
ενέργεια.

Βασικός πυλώνας του σχεδίου νόµου αποτελεί ο εκσυγχρονι-
σµός της ΔΕΗ, που είναι το επόµενο αναγκαίο βήµα στον δρόµο
για την εξυγίανσή της, µετά τα πρώτα µέτρα διάσωσης, που
εφάρµοσε το Υπουργείο από τον Αύγουστο µέχρι και τώρα.

Δεν γίνεται η ΔΕΗ να είναι σε ένα ανταγωνιστικό πλέον περι-
βάλλον και να συνεχίζει να λειτουργεί µε κανόνες και ρυθµούς,
που την εµποδίζουν να ανταγωνιστεί, γιατί αυτό, στο τέλος της
ηµέρας έχει κόστος και για την ίδια. Δεν νοµίζουµε ότι είναι τόσο
δύσκολο αυτό για να το κατανοήσετε. Δεν νοµίζουµε ότι χρειάζε-
ται κάποιος να έχει δέκα διδακτορικά, για να κατανοήσει αυτό το
απλό που ακριβώς είπα προηγουµένως. Είναι ένα κόστος, που
καλείται κάθε φορά να το πληρώσει ο Έλληνας φορολογούµενος
και αυτό το ξέρετε, επίσης, πάρα πολύ καλά.

Στα πλαίσια του εκσυγχρονισµού και της αύξησης της αντα-
γωνιστικότητας της ΔΕΗ, λοιπόν, µεταξύ άλλων είναι και η άρση
της µονιµότητας. Είναι κάτι το οποίο εφαρµόστηκε, σας θυµίζω,
και στον ΟΤΕ. 

Το νοµοσχέδιο περιλαµβάνει, επίσης, τον οδικό χάρτη για την
ιδιωτικοποίηση της ΔΕΠΑ, µε την οποία θα επιτευχθεί η περαι-
τέρω απελευθέρωση της αγοράς φυσικού αερίου. Στην νέα
πραγµατικότητα, που θα δηµιουργηθεί από την ταχεία απολιγνι-
τοποίηση, το φυσικό αέριο θα είναι το καύσιµο-γέφυρα, έτσι θα
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το χαρακτήριζα, έως τη βέλτιστη αξιοποίηση των ανανεώσιµων
πηγών ενέργειας για τη στήριξη των οποίων το νοµοσχέδιο πε-
ριλαµβάνει συγκεκριµένα µέτρα, προκειµένου να επιτευχθεί ο
εθνικός στόχος, που είναι έως το 2030 το 35% των ενεργειακών
αναγκών να καλύπτονται από τις ανανεώσιµες πηγές. 

Τέλος, αγαπητοί συνάδελφοι, τίθενται οι βάσεις ενός πλαισίου
για την ηλεκτροκίνηση και προωθούνται ρυθµίσεις για την ενερ-
γειακή αναβάθµιση των δηµοσίων κτηρίων και για τη δηµιουργία
ανταγωνιστικού πλαισίου διαδικασιών για τα µέτρα ενεργειακής
απόδοσης. 

Σε αντίθεση, λοιπόν, µε την προηγούµενη κυβέρνηση, η οποία
µιλούσε για την οικολογία, αλλά δεν είχε το παραµικρό σχέδιο
για την απολιγνιτοποίηση, η Νέα Δηµοκρατία αποδεικνύει στην
πράξη ότι ενδιαφέρεται για το περιβάλλον.

Κλείνοντας, κυρίες και κύριοι, νοµίζω ότι είναι λυπηρό το γεγο-
νός ότι η Αξιωµατική Αντιπολίτευση επιλέγει, αντί να κάνει πρώτα
µια στοιχειώδη αυτοκριτική για την κατάσταση που οδήγησε τη
ΔΕΗ, για την απραξία της σχετικά µε την απολιγνιτοποίηση, αλλά
και για την υποκρισία της σχετικά µε τις ιδιωτικοποιήσεις, να επι-
µένει σε µια κριτική που, όχι µόνο δεν είναι εποικοδοµητική, αλλά
είναι ουσιαστικά, εκτός τόπου και χρόνου, όπως σας έλεγα και
προηγουµένως. 

Όµως, όσο συνεχίζετε εσείς, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι του
ΣΥΡΙΖΑ να αρνείστε την πραγµατικότητα, την οποία µάλιστα
εσείς οι ίδιοι δηµιουργήσατε, τόσο περισσότερο µας επιβεβαι-
ώνετε ότι συνεχίζετε να βλέπετε την πολιτική ως µέσω για να ικα-
νοποιήσετε τις αυταπάτες σας σε έναν κόσµο φανταστικό, στον
δικό σας κόσµο και όχι ως µέσο επίλυσης πραγµατικών προβλη-
µάτων στον πραγµατικό κόσµο. Και τις αυταπάτες σας ξέρετε
πολύ καλά ότι τις πλήρωσαν καλά και µε ακριβό τίµηµα οι Έλλη-
νες πολίτες.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαρι-
στούµε.

Τον λόγο έχει η κ. Μαρία-Αλεξάνδρα Κεφάλα από την Νέα Δη-
µοκρατία.

ΜΑΡΙΑ - ΑΛΕΞΑΝΔΡΑ ΚΕΦΑΛΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η χώρα χρει-

άζεται µια σύγχρονη ενεργειακή πολιτική. Με το σηµερινό νοµο-
σχέδιο τίθενται οι βάσεις για τον εκσυγχρονισµό της ελληνικής
αγοράς ενέργειας στο πλαίσιο της ενιαίας ευρωπαϊκής αγοράς. 

Η ανάπτυξη της χώρας προϋποθέτει µια ισχυρή, σύγχρονη και
δυναµική αγορά ενέργειας, µια αγορά στην οποία θα διασφαλί-
ζεται η νοµιµότητα, η οικονοµική ελευθερία και ο υγιής ανταγω-
νισµός.

Η προηγούµενη κυβέρνηση έφερε τη ΔΕΗ στα πρόθυρα της
κατάρρευσης. Εµείς, όµως, δεν µπορούµε να παραµένουµε απα-
θείς µπροστά σε αυτόν τον κίνδυνο. Μια τέτοια εξέλιξη θα είχε
καταστροφικά αποτελέσµατα για την εθνική οικονοµία και κατ’
επέκταση για την ελληνική κοινωνία.

Με το παρόν νοµοσχέδιο δηµιουργούνται οι προϋποθέσεις για
µια ανταγωνιστική, σύγχρονη και αποδοτική ΔΕΗ, προς όφελος
της εθνικής οικονοµίας, των επιχειρήσεων και κυρίως των κατα-
ναλωτών. 

Η ΔΕΗ απελευθερώνεται από τους περιορισµούς του καθεστώ-
τος λειτουργίας των ΔΕΚΟ, που την εµπόδιζαν, ενώ είναι εκτεθει-
µένη σε οξύτατο ανταγωνισµό να λειτουργεί επί ίσοις όροις µε
τους ανταγωνιστές τις στην ελεύθερη αγορά. Ενισχύεται η εται-
ρική της διακυβέρνηση και απελευθερώνεται η λειτουργία της.
Μειώνεται το κόστος της και διασφαλίζεται η µακροπρόθεσµη βιω-
σιµότητά της.

Στόχος είναι να πάψει να αδυνατεί να παρακολουθεί τις εξελί-
ξεις προσκολληµένη σε νοοτροπίες και πρακτικές του παρελθόν-
τος, να µπορεί να σταθεί στο ύψος των περιστάσεων, να είναι
ευέλικτη και λειτουργική, να επιτελέσει τον αναπτυξιακό της
ρόλο για την Ελλάδα και -γιατί όχι;- στο µέλλον και για τα Βαλ-
κάνια.

Επιπλέον, στο πλαίσιο του εθνικού στόχου για την εξοικονό-
µηση ενέργειας, πολύ σηµαντική είναι η νοµοθετική παρέµβαση
στο πρόγραµµα «ΗΛΕΚΤΡΑ». Το πρόγραµµα αυτό αποσκοπεί

στην αναβάθµιση της ενεργειακής απόδοσης των κτιρίων της
κεντρικής δηµόσιας διοίκησης. Παράλληλα και κατ’ αναλογία
προς το πρόγραµµα «Εξοικονοµώ κατ’ Οίκον» για τους ιδιώτες,
το πρόγραµµα «ΗΛΕΚΤΡΑ» για τους φορείς της γενικής κυβέρ-
νησης αφορά σε παρεµβάσεις στο κέλυφος του κτιρίου και στα
συστήµατα ηλεκτροµηχανολογικών εγκαταστάσεων και γενικά,
σε παρεµβάσεις, που συµβάλλουν στην ενεργειακή αναβάθµιση
των κτηρίων και στη στατική τους ενίσχυση.

Εµείς ενισχύουµε την αποτελεσµατικότητα του προγράµµατος
και διευρύνουµε το πεδίο αξιοποίησής του από τους φορείς της
γενικής κυβέρνησης. Αυτό το επιτυγχάνουµε µε αύξηση της δια-
θέσιµης χρηµατοδότησης και συµµετοχή των επωφελούµενων
φορέων στην αποπληρωµή των επενδυτικών δανείων. Μάλιστα,
σε τέτοιου είδους πρόγραµµα ενεργειακής αναβάθµισης, το
οποίο θα ολοκληρωθεί σε δύο χρόνια, θα υπαχθεί και αυτό εδώ
το κτίριο της Βουλής µε στόχο τη µείωση της κατανάλωσης ενέρ-
γειας κατά τουλάχιστον 30% και ταυτόχρονη µείωση κατά 39%
των εκποµπών διοξειδίου του άνθρακα σε ετήσια βάση. 

Στο πλαίσιο αυτό ενισχύουµε και τον ρόλο των εταιρειών ενερ-
γειακών υπηρεσιών. Συµβάλλουµε έτσι στην ανάπτυξη µιας νέας
επιχειρηµατικής δραστηριότητας και µιας νέας αγοράς. Έτσι δι-
ευκολύνεται η κινητοποίηση των ιδιωτικών κεφαλαίων σε έναν
τοµέα µε µεγάλο δυναµικό στη χώρα µας, ο οποίος θα συµβάλει
σε µεγάλο βαθµό στους φιλόδοξους στόχους του εθνικού σχε-
δίου για την ενέργεια και το κλίµα, που ολοκληρώνουµε το επό-
µενο διάστηµα. 

Άλλη σηµαντική καινοτοµία του νοµοσχεδίου είναι ο εκσυγχρο-
νισµός του πλαισίου για την ηλεκτροκίνηση. Η ανάπτυξη της ηλε-
κτροκίνησης αποτελεί προϋπόθεση της ενεργειακής µετάβασης
σε µια οικονοµία χαµηλού άνθρακα. Αυτό θα έχει σηµαντικά
ενεργειακά και περιβαλλοντικά οφέλη. Και αυτό χρειάζεται σχε-
τικό νοµοθετικό και κανονιστικό πλαίσιο για την ανάπτυξη σταθ-
µών φόρτισης ηλεκτροκίνητων οχηµάτων, αλλά και για τη
λειτουργία της αγοράς ηλεκτροκίνησης. Έτσι µε το προτεινό-
µενο νοµοσχέδιο οργανώνουµε την αγορά φόρτισης των ηλε-
κτροκίνητων οχηµάτων, διασφαλίζουµε την αποτελεσµατική
ανάπτυξη σηµείων φόρτισης για ηλεκτροκίνητα οχήµατα και κα-
θορίζουµε τους ρόλους και τις αρµοδιότητες των εµπλεκόµενων
φορέων. Με τον τρόπο αυτόν, θέτουµε τις βάσεις για την ανά-
πτυξη της ηλεκτροκίνησης στη χώρα, τον περιορισµό της εξάρ-
τησης από το πετρέλαιο, την προστασία του περιβάλλοντος, µε
όλα τα οφέλη που συνεπάγονται για την ανάπτυξη.

Με τη ρύθµιση των θεµάτων αυτών ανοίγει ο δρόµος για την
άµεση επιχειρηµατική δραστηριοποίηση φορέων για την ταχεία
ανάπτυξη υποδοµών και ο καθορισµός του ρόλου της πολιτείας
στην ενίσχυση και υποστήριξη των δράσεων αυτών, ώστε να υλο-
ποιηθούν άµεσα οι απαραίτητες επενδύσεις. Ήδη ο Πρόεδρος
της Βουλής εφαρµόζει την πολιτική υιοθέτησης πρακτικών ενερ-
γειακής µετάβασης µε καθαρές µορφές ενέργειας. Στο πλαίσιο
αυτό δίνεται η επιλογή µίσθωσης ηλεκτροκίνητων οχηµάτων σε
όλους τους Βουλευτές του εθνικού και ευρωπαϊκού Κοινοβου-
λίου, ώστε να µεταφέρουµε ένα ισχυρό µήνυµα ευαισθητοποί-
ησης στους Έλληνες πολίτες για την ανάγκη καθαρών
µετακινήσεων και προστασίας του περιβάλλοντος. Πρώτοι εµείς
πρέπει να κάνουµε πράξη όλα αυτά που ψηφίζουµε. Στόχος είναι
να επιτευχθεί ταχεία ανάπτυξη καθαρών µεταφορών στο πλαίσιο
των ευρύτερων στόχων απανθρακοποίησης του ενεργειακού
µείγµατος της χώρας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η καλή λειτουργία της αγοράς
ενέργειας, η προστασία του περιβάλλοντος, η βιώσιµη ανάπτυξη
αποτελούν µεγάλες προκλήσεις της σύγχρονης εποχής. Τα προ-
ηγούµενα χρόνια η χώρα µας έµεινε πίσω σε αυτούς τους τοµείς
και σήµερα βιώνουµε τις συνέπειες. Από εδώ και πέρα λοιπόν, η
Ελλάδα θα είναι στην πρώτη γραµµή της ευρωπαϊκής µάχης για
την αντιµετώπιση της κλιµατικής αλλαγής, όπως άλλωστε δε-
σµεύτηκε ο Πρωθυπουργός µας στη συνάντησή του µε τον Γε-
νικό Γραµµατέα του ΟΗΕ στη Νέα Υόρκη. 

Με τις µεταρρυθµίσεις που προωθεί η Κυβέρνηση της Νέας
Δηµοκρατίας ευελπιστούµε ότι στο τέλος της τετραετίας η Ελ-
λάδα θα είναι µια χώρα πολύ πιο διαφορετική από αυτήν που πα-
ραλάβαµε. Διαµορφώνουµε ένα νέο πλαίσιο νοµιµότητας, ένα
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νέο πλαίσιο σταθερότητας, ώστε σύντοµα η Ελλάδα να γίνει µία
κανονική, σύγχρονη δυτική χώρα και ήδη φαίνονται τα πρώτα
αποτελέσµατα. Τα πρώτα είκοσι νοµοσχέδια που έφερε η Νέα
Δηµοκρατία µέσα σε µόλις τέσσερις µήνες δεν είναι παρά µόνο
η αρχή. Συνεχίζουµε δυναµικά όλοι µαζί για τη σύγχρονη, δηµι-
ουργική Ελλάδα που ονειρευόµαστε, για το παρόν και το µέλλον
των παιδιών µας.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαρι-
στούµε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θέλω να σας ενηµερώσω ότι κα-
τατέθηκε αίτηµα ονοµαστικής ψηφοφορίας επί των άρθρων 3, 4,
9, 16, 17, 24, 42 και 44 από Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ. 

Προτείνω, λοιπόν, να ολοκληρωθεί η συζήτηση και ψηφοφορία
των υπολοίπων άρθρων σήµερα το βράδυ και η ονοµαστική ψη-
φοφορία να διεξαχθεί αύριο µετά το πέρας της συζήτησης των
επικαίρων ερωτήσεων και πριν τη συζήτηση του νοµοσχεδίου του
Υπουργείου Δικαιοσύνης, περίπου στις 2 το µεσηµέρι. Δεν υπάρ-
χει καµία αντίρρηση.

Τον λόγο έχει ο κ. Γεώργιος Τσίπρας από τον ΣΥΡΙΖΑ.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΤΣΙΠΡΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κατ’ αρχάς, να ενηµερώσω,

επειδή υπάρχει πρόσφατη δηµοσίευση επίσηµων στοιχείων και
επειδή πολλοί Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας αναφέρθηκαν
στο µερίδιο που έχασε η ΔΕΗ επί καθεστώτος ΝΟΜΕ, ότι επί κα-
θεστώτος ΝΟΜΕ χάθηκε σε τριάντα δύο µήνες ένα µερίδιο
15,5% και σήµερα, µέσα σε δύο µήνες µετά την αύξηση των τι-
µολογίων, έχει χαθεί µερίδιο 4,5%. Κάντε τους υπολογισµούς.
Και ακόµα δεν έχουν φτάσει τα νέα, αυξηµένα τιµολόγια στους
καταναλωτές.

Αλλά επειδή µάλλον δεν θα συµφωνήσουµε στο τι ήταν η ΔΕΗ
το 2015, τι ήταν το 2019 και τι σήµερα, ας πάµε στα πράγµατα
που µπορούµε να συµφωνήσουµε. Θέλετε να ιδιωτικοποιήσετε
τα πάντα στον χώρο της ενέργειας. Αυτό κατ’ αρχάς ας το πείτε.
Δεν είναι ντροπή. Θέλετε να το κάνετε; Ας ειπωθεί καθαρά. Και
το ερώτηµα είναι σε ποια ακριβώς εταιρεία βασίζεται αυτό. Βα-
σίζεται σε κάποιο ευρωπαϊκό µοντέλο; Βασίζεται σε κάποια διε-
θνή εµπειρία; Βασίζεται σε κάποια εµπειρία ιδιωτικοποιήσεων
στην Ελλάδα; Νοµίζω ότι δεν βασίζεται σε τίποτα από όλα αυτά,
γιατί, αν βασιζόταν, θα είχατε µία ακριβώς αντίθετη πολιτική. Βα-
σίζεται κατ’ αρχάς σε µία ιδεοληψία και κατά δεύτερον στην πο-
λιτική και οικονοµική απόφασή σας να ξεπουλήσετε τα πάντα.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΣΠΗΛΙΟΣ) ΛΙΒΑΝΟΣ: Γιατί;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΤΣΙΠΡΑΣ: Μας κατηγορείτε για κρατισµό και µας

κατηγορείτε ότι εµείς έχουµε µείνει πίσω. Ας δούµε, λοιπόν,
ποιος έχει µείνει πίσω. 

Αλλά να πω κατ’ αρχάς το εξής: η πολιτική η οποία ασκείται
στο χώρο της ενέργειας -σ’ αυτό, υποτίθεται, συµφωνούµε- µε
τον έναν ή τον άλλον τρόπο, θα έπρεπε να εξασφαλίσει καλύτε-
ρες συνθήκες ανταγωνισµού, καλύτερες τιµές και πιο αναπτυγ-
µένες υποδοµές και ενεργειακή ασφάλεια. Θα αποτύχετε και στα
τρία από αυτά. Θα φέρετε πολύ χειρότερες συνθήκες.

Και ξεκινάω: 2001: Ενεργειακή κρίση στην Καλιφόρνια. Είναι
γνωστή. Η έκθεση της Παγκόσµιας Τράπεζας. Είναι γνωστοί κρα-
τιστές. Τα τελευταία δεκαπέντε χρόνια σε πάνω από τριάντα
χώρες έχουν εκκινήσει µεταρρυθµίσεις στον ενεργειακό τοµέα.
Τυπικά, αυτές περιελάµβαναν αναδιαρθρώσεις, ιδιωτικοποιήσεις
και περισσότερο ανταγωνισµό, αλλά αυτό σήµερα έχει αλλάξει.
Αυτά έγιναν το 2001, αλλά αυτό σήµερα έχει αλλάξει, γιατί εκτο-
ξεύθηκαν οι τιµές, είχαµε πολλά black out, είχαµε χρεοκοπίες
εταιρειών διανοµής ηλεκτρικού ρεύµατος και είχαµε προσπά-
θειες επανεθνικοποίησης, αποϊδιωτικοποίησης που συνόδευσαν
την αποτυχία του προγράµµατος στην Καλιφόρνια. Και οι πολιτι-
κοί σε όλον τον κόσµο αναζητούν λύσεις. Στην Καλιφόρνια ανα-
ζητούν, µεταξύ άλλων, το ενδεχόµενο επανεθνικοποίησης του
δικτύου. Το καταθέτω στα Πρακτικά.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Γεώργιος Τσίπρας  καταθέτει
για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Αυτά έγιναν το 2001. Εσείς δεν είστε τόσο γιαλαντζί νεοφιλε-
λεύθεροι σαν τους Καλιφορνέζους. Είστε πιο σκληροί. Να σας
πω παρεµπιπτόντως ότι πρόσφατο δηµοσίευµα του Οκτωβρίου
στους «Los Angeles Times» αναφέρει ότι ποτέ πριν στην ιστορία
της Καλιφόρνιας δεν συνέβη, δύο εκατοµµύρια άνθρωποι να µεί-
νουν πέντε µέρες χωρίς ηλεκτρικό ρεύµα από black out.

Να έλθουµε στα δικά µας, πιο κοντά. Ποια είναι η διεθνής εµ-
πειρία; Σε ολόκληρο τον πρώτο κόσµο, τη λεγόµενη Δύση, Ηνω-
µένες Πολιτείες κυρίως και Ευρώπη, υπάρχουν εκατοντάδες
παραδείγµατα επανεθνικοποίησης ή παραχώρησης σε περιφέ-
ρειες, στο δηµόσιο, εν πάση περιπτώσει, αποϊδιωτικοποίησης
µιας σειράς δικτύων, όχι µόνο ενέργειας. Ποιος είναι ο λόγος;
Αυτός στον οποίο αναφερόταν προηγουµένως η Παγκόσµια Τρά-
πεζα: Εκτόξευση τιµών, στασιµότητα και εκφυλισµός των υποδο-
µών και ελλιπής ενεργειακή ασφάλεια. 

Τι ισχύει σε άλλες χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης; Στις πε-
ρισσότερες ευρωπαϊκές χώρες είτε στον παραγωγό ενέργειας
είτε στον εθνικό διαχειριστή αερίου ή ηλεκτρικού ρεύµατος είτε
στις εταιρείες διανοµής, υπάρχει δηµόσιος έλεγχος είτε είναι
απόλυτος δηµόσιος έλεγχος είτε πλειοψηφικά πακέτα. Ακόµη και
εκεί που δεν υπάρχει, υπάρχουν πρακτικές χρυσών µετοχών ή
πρακτικές ιδιαίτερων δικαιωµάτων της µειοψηφίας, µε τρόπο
ώστε να εξασφαλίζονται χαµηλότερες τιµές, ανάπτυξη υποδο-
µών και ενεργειακή ασφάλεια.

Ποια είναι η εµπειρία της ιδιωτικοποίησης στην Ελλάδα; Δεν
θα µιλήσω για τις αεροµεταφορές και µια στηµένη ιδιωτικοποί-
ηση για την οποία επαίρεται ο Υπουργός κ. Χατζηδάκης, όπου
αντικαταστήσατε ένα κρατικό µονοπώλιο από ένα ιδιωτικό προ-
καλώντας ακόµα και την αντίδραση της DGCom, της Επιτροπής
Ανταγωνισµού της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

Θα πάω τώρα στις τηλεπικοινωνίες. «Φιλοδοξία µου» -λέει ο κ.
Χατζηδάκης- «είναι γίνω Κυριάκος Πιερρακάκης», δηλαδή όπως
δεν ρωτάτε αυτόν πώς θα είναι τα τιµολόγια της της «CO-
SMOTE», της «WIND» και λοιπά, έτσι θέλω στο µέλλον να µη µε
ρωτάτε για τα τιµολόγια της ΔΕΗ.

Κατ’ αρχήν, να ενηµερώσουµε τον Υπουργό ότι για τα τιµολό-
για της ΔΕΗ θα συνεχίσουµε να τον ρωτάµε γιατί προφανώς έχει
την ευθύνη και ιδιαίτερα όσο αυξάνονται, αλλά να πάµε να δούµε
το τι έγινε στον χώρο των τηλεπικοινωνιών που θα ήθελε ο κ. Χα-
τζηδάκης να έχει τη θέση του κ. Πιερρακάκη. 

«Καθηµερινή» 13-11-19 –πρόσφατο είναι- «Δεύτερη πιο ακριβή
χώρα στην Ευρωπαϊκή Ένωση είναι η Ελλάδα στις ονοµαστικές
χρεώσεις ευρυζωνικών συνδέσεων σταθερής τηλεφωνίας». Με-
λέτη της Κοµισιόν παρουσιάστηκε πριν από λίγες µέρες και εµ-
φανίζει κατά µέσον όρο την Ελλάδα ως τη χώρα µε τις πιο
υψηλές χρεώσεις, µετά από εκείνες του Βελγίου. Αυτό ως προς
τις τιµές. Φοβερή πτώση τιµών, φοβερή επιτυχία! 

Ως προς τις υποδοµές: «Οι χώρες Βέλγιο, Ελλάδα, Κύπρος και
Ιρλανδία στο τέλος του περασµένου έτους, του 2018, δεν προ-
σέφεραν συνδέσεις ταχυτήτων 1Gbps και µόνο δύο χώρες, Ελ-
λάδα και Κύπρος, δεν προσφέρουν ούτε καν 200Mbps.

«Βήµα» 15/3/2019: «Ουραγός η Ελλάδα στις ευρυζωνικές συν-
δέσεις µέσω οπτικής ίνας. Στην τελευταία θέση στις τριάντα επτά
χώρες του ΟΟΣΑ.

Αυτά ήταν τα αποτελέσµατα ιδιωτικοποίησης, σε έναν χώρο,
που δεν υπήρχε καν φυσικό µονοπώλιο, όπως στα δίκτυα του αε-
ρίου, υπήρχε ηγετική θέση του ΟΤΕ. Συγχαρητήρια, συγχαρητή-
ρια! Το αναφέρετε και σαν παράδειγµα  επιτυχηµένης ιδιωτικο-
ποίησης και πολλοί Βουλευτές. 

Αυτή την κάκιστη εµπειρία στις τηλεπικοινωνίες θέλετε να την
µεταφέρετε στο χώρο των δικτύων. Να σηµειώσουµε όµως ένα
πράγµα. Πρόσφατα ο κύριος Πρωθυπουργός -«Καθηµερινή» 26-
11-19 - κάλεσε σε µείωση τιµών στις τηλεπικοινωνίες τις εται-
ρείες. Ο ίδιος ο Πρωθυπουργός! Το ίδιο και ο κ. Πιερρακάκης.
Το ίδιο πριν από µερικές εβδοµάδες ο Πρωθυπουργός απέναντι
στις χρεώσεις των τραπεζών. Οι τράπεζες -θα µε συµπαθήσετε-
τον γράψανε κανονικά όσον αφορά τιµές, το ίδιο και οι εταιρείες
τηλεπικοινωνιών.

Όµως, το ερώτηµα είναι τι µοντέλο θέλετε. Θέλετε ένα µον-
τέλο µε τελείως φευγάτες, εκτοξευµένες τιµές, µηδέν υποδοµές
και ακόµη και ο Πρωθυπουργός να παρακαλάει, να εκπλιπαρεί
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τις εταιρείες να χαµηλώσουν οι τιµές. 
Σε ό,τι αφορά τις τηλεπικοινωνίες καταθέτω και τα σχετικά. 
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Γεώργιος Τσίπρας καταθέτει

για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Όµως, ας πάµε και στην εµπειρία του ίδιου του δικτύου αε-
ρίου. Εµείς, όπως ξέρετε, το 2018 αγοράσαµε το µερίδιο της
«SHELL». Για ποιον λόγο; Επειδή είµαστε κρατιστές; Να σας πω
γιατί το αγοράσαµε. Γιατί οι εταιρείες ΕΔΑ και ΕΠΑ Αττικής όπου
από το 2001 είχε 49% -προσέξτε ούτε καν 51%- αλλά και το µά-
νατζµεντ της «SHELL» τι έγινε; Έχετε καταλάβει γιατί έγινε στην
Αττική; Έφτασε µόνο στο 30% η ενεργοποίηση δηλαδή στην πιο
πυκνοκατοικηµένη περιοχή της χώρας, που είναι το πιο µικρό κό-
στος για να επεκταθεί το δίκτυο δεν έγινε απολύτως καµµία ανά-
πτυξη. Δεν θέλω να συζητήσω καθόλου για ορεινές περιοχές, για
αποµακρυσµένες επαρχίες κ.λπ.. 

Πού ακριβώς βασίζεται το µοντέλο σας πλήρους ιδιωτικοποί-
ησης και της ΔΕΗ και των δικτύων και ότι αυτό θα εξασφαλίσει
χαµηλότερες τιµές, καλύτερο ανταγωνισµό και καλύτερες υπο-
δοµές; Πουθενά!

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΣΠΗΛΙΟΣ) ΛΙΒΑΝΟΣ: Και αν το
πετύχουµε, τι θα κάνετε; 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΤΣΙΠΡΑΣ: Εγώ σας λέω ποια είναι η διεθνής εµπει-
ρία και ότι δεν βασίζεται πουθενά. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΣΠΗΛΙΟΣ) ΛΙΒΑΝΟΣ: Επειδή ρω-
τήσατε!

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΤΣΙΠΡΑΣ: Λέτε ότι εµείς γυρνάµε πίσω. Εσείς γυρ-
νάτε πίσω, σε έναν αποτυχηµένο νεοφιλελευθερισµό της δεκαε-
τίας του ’90  που έχει αποτύχει σε όλο τον κόσµο και ειδικά εδώ
έχει αποτύχει περισσότερο από οπουδήποτε αλλού!

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΣΠΗΛΙΟΣ) ΛΙΒΑΝΟΣ: Καλά κρα-
σιά, που λένε!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Παρακαλώ, αφήστε
τον διάλογο!

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΤΣΙΠΡΑΣ: Έρχοµαι σε άλλα «κρασιά» τώρα, όπως
το θέµα των περισσότερων και καλύτερα αµειβόµενων θέσεων
εργασίας. Καλά, για το θέµα «περισσότερες» δεν θέλω να πω για
το ρεκόρ απολύσεων, που ήδη κατακτήσατε µέσα σε δυο µήνες.
Έρχοµαι σε αυτά τα οποία κάνετε.

Ποιο νοµοθέτηµα συνάδει µε τις καλύτερα αµειβόµενες θέσεις
εργασίας, µέχρι τώρα; Είστε τέσσερις µήνες Κυβέρνηση. Στο πο-
λυνοµοσχέδιο προβλέπεται µεγάλη ευκολία στις επιχειρήσεις να
µπορούν να βγουν εκτός κλαδικών συµβάσεων ώστε να πληρώ-
νονται χειρότερα οι εργαζόµενοι, στο δε νοµοσχέδιο αυτό για τη
ΔΕΗ πάλι προβλέπεται για τους νεοπροσλαµβανόµενους να
βγουν εκτός συλλογικής σύµβασης. Δηλαδή δύο νοµοθετήµατα
βασικά προβλέπουν χειρότερα αµειβόµενες θέσεις εργασίας!  

Να σας πω πού κολλάνε οι «καλύτερα αµειβόµενες». Οι καλύ-
τερα αµειβόµενες κολλάνε στις εκατοντάδες και πιθανώς χιλιάδες,
αύριο-µεθαύριο θέσεις για golden boys, µε απελευθερωµένους
µισθούς, εκτός ενιαίου µισθολογίου και βέβαια, χωρίς ΑΣΕΠ. Εκεί
κολλάνε οι καλύτερα αµειβόµενες θέσεις εργασίας και µόνο!

Και δύο τελευταία ζητήµατα. 
Κατ’ αρχήν, στην τροπολογία µε αριθµό 92 στο άρθρο 2

έχουµε µία προσπάθεια µείωσης των εγγυήσεων που πρέπει να
καταβάλουν οι προµηθευτές σε ό,τι αφορά το κόστος δικτύου
του ΟΤΕ ΑΠΕ, που πληρώνει έτσι κι αλλιώς ο καταναλωτής. Φαν-
τάζοµαι ότι γνωρίζει ο Υπουργός ότι το πλαίσιο αυτό αυστηρο-
ποιήθηκε µετά το σκάνδαλο «ENERGA» και «POWER HELLAS».
Φαντάζοµαι το γνωρίζει. Γιατί ξαναγυρνάµε στα προηγούµενα;
Θέλουµε νέες «ENERGA» και νέες «POWER HELLAS»; 

Δεύτερον, στο άρθρο 4 έχουµε ένα ρεσιτάλ αδιαφάνειας, σε
ό,τι αφορά την προτεραιότητα κατανοµής ηλεκτρικού χώρου.
Δηλαδή, ενώ θα έπρεπε  µε έναν ορισµένο νόµο ή µε κάποιο ρυθ-
µιστικό πλαίσιο να δίνονται προτεραιότητες όπως δίνεται σε όλες
τις χώρες της Ευρώπης, η προτεραιότητα κατανοµής του ηλε-
κτρικού χώρου, αυτό επαφίεται πλέον σε απόφαση Υπουργού,
όπως σε απόφαση Υπουργού επαφιόταν στο πολυνοµοσχέδιο
ακόµα και χωρίς περιβαλλοντική µελέτη να υπογράφει ο Υπουρ-
γός, ο κ. Γεωργιάδης, έτσι κι εδώ την κατανοµή θα την αποφασί-

ζει ο κ. Χατζηδάκης.  
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Παρακαλώ, ολοκλη-

ρώστε.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΤΣΙΠΡΑΣ: Να καταργήσουµε τότε τελείως τη νο-

µοθεσία και να παίρνουν για όλα απόφαση οι Υπουργοί!
Ευχαριστώ πολύ. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Να είστε καλά. 
Τον λόγο έχει τώρα ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος από το

Κίνηµα Αλλαγής ο κ. Ανδρέας Λοβέρδος.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Καλησπέρα, κυρίες και κύριοι Βουλευ-

τές.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Καλησπέρα σας.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Θα ξεκινήσω την τοποθέτησή µου κα-

ταγγέλλοντας τον Ευρωβουλευτή του ΣΥΡΙΖΑ κ. Δηµήτρη Παπα-
δηµούλη. Είχα υποσχεθεί στην Επιτροπή Αναθεώρησης του
Συντάγµατος ότι σε σχέση µε το άρθρο 5 παράγραφος 2 που
πρότεινε Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ την αναθεώρηση του και είχαµε
συµφωνήσει -επειδή είχε υπάρξει ένα κακό προηγούµενο  στην
προηγούµενη προτείνουσα Βουλή-  ότι η θέση του Κινήµατος Αλ-
λαγής είναι πεντακάθαρη: Υπερψηφίζουµε το άρθρο 5 παράγρα-
φος 2, την τροποποίησή του, για την ελευθερία του σεξουαλικού
αυτοπροσδιορισµό. Είχα πει ότι όποιος τολµήσει να κάνει αντί-
θετη διαρροή, θα τον καταγγείλω προσωπικά και επώνυµα στη
Βουλή. 

Καταγγέλλω, λοιπόν, τον άνθρωπο αυτόν, που τόλµησε σή-
µερα το πρωί να πει µε ένα tweet που έκανε ή µε µια ανακοίνωσή
του -δεν ξέρω τι ακριβώς-  ότι καταψηφίσαµε την αναθεώρηση
του άρθρου 5 παράγραφος 2. Τον καταγγέλλω προσωπικά και
πρέπει να ντρέπεται γι’ αυτά που κάνει!

Τώρα, κύριοι Υπουργοί, θέλω να ξεκινήσω µε κάτι που το πρωί
ανέφερα στην οµιλία µου, ότι προτεραιότητα για έναν Κοινοβου-
λευτικό Εκπρόσωπο του Κινήµατος Αλλαγής σήµερα είναι να
ασκήσει δριµεία κριτική στον τρόπο που έγιναν οι διορισµοί των
διοικητών στα νοσοκοµεία.

Κύριοι και κυρίες της Νέας Δηµοκρατίας, εµείς αναλάβαµε
από σας το 2009 και η κατάσταση που παραλάβαµε στα νοσο-
κοµεία ήταν κατάσταση πλήρους διάλυσης. Τα συνεφέραµε µε
αγώνα και κόπο και στη συνέχεια δείχνετε µε την πρακτική των
ηµερών µια απόλυτα κοµµατική λογική, καταδικασµένη και από
σας όταν ήσασταν στην αντιπολίτευση, και επιδεικνύετε και απώ-
λεια πρόσφατης µνήµης, δεν θυµάστε τι έχετε κάνει στο πεδίο
αυτό. 

Παραλάβαµε το 2009 µια  άθλια κατάσταση στα νοσοκοµεία
και είχαµε υπογραµµίσει ως κύρια απειλή την έλλειψη δυνατοτή-
των διοίκησης γιατί είναι πάρα πολύ δύσκολο πράγµα να διοικείς
ένα νοσοκοµείο, δηµόσιο ή ιδιωτικό Ίσως είναι και η πιο δύσκολη
από πλευράς διοικητικών ικανοτήτων εργασία. Πήγατε σε µια λο-
γική, που σας την περιπαίζουν οι γελοιογράφοι σήµερα και των
δικών σας εφηµερίδων. 

Κύριε Υπουργέ, περίµενα να έρθετε, για να µιλήσω, γιατί όταν
σας ακούω να µιλάτε, συµπάσχω. Σας το λέω ευθέως. Θα δείτε,
όπως και ο κ. Αρβανιτίδης έχει πει, το πρωί και τώρα, ασκούµε
κριτική στην κυβερνητική σας πρωτοβουλία, αλλά είστε από τους
ελάχιστους Υπουργούς, που όταν σας ακούµε καταλαβαίνουµε
ότι έχετε παραλάβει ένα πολύ φορτωµένο, ένα βαρύ χαρτοφυ-
λάκιο και ότι έχετε µπροστά σας αγώνα. 

Κάπου µου θυµίζετε και τον εαυτό µου το 2009 µε το ασφαλι-
στικό. Έχω όµως πει εδώ από τον Ιούλιο-Αύγουστο, στις πρώτες
µας τοποθετήσεις, κυρίες και κύριοι, ότι πολλοί Υπουργοί µε τον
τρόπο που συµπεριφέρονται, περίπου λένε στον ελληνικό λαό
ότι αρκούσε η µεταβολή των πολιτικών συσχετισµών και των κοι-
νοβουλευτικών συσχετισµών για να πάνε τα πάντα καλά. Είναι µε
ένα διαρκές χαµόγελο και αισθάνεσαι ότι χαίρονται πάρα πολύ
που έγιναν Υπουργοί. Το θέµα όµως είναι να λύνουν και κανένα
πρόβληµα. 

Σας έλεγα -ο Κοινοβουλευτικός σας Εκπρόσωπος κ. Λιβανός
το έχει ακούσει αυτό από εµένα επανειληµµένα και το έχουµε πει
και σε προσωπικές συζητήσεις- ότι πάντα στις κυβερνητικές µε-
ταβολές, µετά από την πάροδο κάποιων µηνών, ο πολίτης θεωρεί
ότι τα προβλήµατα τα δηµιούργησε αυτός που έχει απέναντί του,
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όχι ότι τα βρήκε. Εάν δεν λες τι παρέλαβες, ποτέ ο πολίτης δεν
θα καταλάβει τι είναι αυτό που προσπαθείς να κάνεις.

Οι χαµογελαστοί Υπουργοί, λοιπόν, είναι πρόβληµα για το
κόµµα τους, για τους ίδιους και για τη χώρα, όπως θα αποδειχθεί
σε λίγο, γιατί το χαµόγελό τους δείχνει ότι δεν έχουν συνείδηση
για το τι έχουν αναλάβει. Το µεταναστευτικό, η Κινέτα, τα ασφα-
λιστικά ταµεία νοµίζω ότι είναι πολύ χαρακτηριστικά παραδείγ-
µατα των προβληµάτων που έχει η πατρίδα µας.

Πριν πω τις απόψεις µου, που θα είναι επιγραµµατική η ανα-
φορά µου -ελπίζω, δηλαδή, να είναι πέρα από σύντοµη και πε-
ριεκτική- θέλω να κάνω µια αναφορά, κύριε Υπουργέ -και
απευθύνοµαι προς εσάς- γι’ αυτά που έχουµε διαβάσει εµείς,
που δεν είµαστε ειδικοί του χώρου, όπως είστε εσείς που έχετε
τώρα πέντε µήνες, όπως είναι ο κ. Φάµελλος ή ο κ. Μανιάτης,
όσοι εν πάση περιπτώσει έχουν περάσει απ’ αυτό το Υπουργείο.
Δεν έχω τέτοια εµπειρία, αλλά χρησιµοποίησα στον προεκλογικό
µου λόγο µια ανακοίνωση µακροσκελέστατη του κ. Γιάννη Μα-
νιάτη, ο οποίος έλεγε τι παρέδωσε η κυβέρνησή µας, η κυβέρ-
νηση Σαµαρά - Βενιζέλου το 2014 και τι παραδίδεται στους
εποµένους, δηλαδή σε εσάς, από την κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ. 

Με την απόσταση που παίρνω από ένα αντικείµενο, που δεν το
έχω ποτέ µου χειριστεί προσωπικά, µεταφέρω απόψεις συναδέλ-
φων µου, που έχω χρησιµοποιήσει στον προεκλογικό µου λόγο
και εγώ εν τινί µέτρω και που ορισµένες φορές µε συστολή απη-
ύθυνα και σχετικά ερωτήµατα στον τότε Υπουργό, τον κ. Στα-
θάκη.

Λέει ο Μανιάτης: «Πρώτον, έχουν το θράσος να µιλούν για
τιµές ρεύµατος, όταν η αλλοπρόσαλλη πολιτική τους στη ΔΕΗ
είχε ως αποτέλεσµα την εκτίναξη των χρεών των πολιτών προς
τη ΔΕΗ από 1,4 δισεκατοµµύρια το 2014 σε 2,8 δισεκατοµµύρια
σήµερα;». 

Συνεχίζει: «δεύτερον, καµµία κυβέρνηση ΠΑΣΟΚ δεν παρέ-
δωσε σε κοράκια-κερδοσκοπικά funds τα χρέη των πολιτών προς
τη ΔΕΗ. Το έκανε η κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ.»

Αναφέρει, επίσης, τα εξής: «Τρίτον, ενώ µειώθηκε την περίοδο
2015-2016 κατά 800 εκατοµµύρια ευρώ το κόστος της ΔΕΗ,
λόγω φθηνής τιµής πετρελαίου, καµµία απολύτως µείωση του τι-
µολογίου της ΔΕΗ δεν υπήρξε προς τους πολίτες.

Τέταρτον, καταψήφισαν ως Αντιπολίτευση τη δική µας νοµο-
θεσία για το κοινωνικό οικιακό τιµολόγιο το 2010, στο οποίο εν-
τάξαµε πάνω από εξακόσιες χιλιάδες οικογένειες και το
παρουσίασαν µετά, ως Κυβέρνηση, ως δικό τους. 

Πέµπτον, παρουσίασαν ως δική τους µεταρρύθµιση το χρηµα-
τιστήριο ενέργειας, όταν τους το παραδώσαµε έτοιµο το 2014,
και έκαναν τρία χρόνια να το νοµοθετήσουν. 

Έκτον, παρέλαβαν τη ΔΕΗ µε χρηµατιστηριακή αξία 2,5 δισε-
κατοµµυρίων ευρώ και την κατάντησαν σήµερα µόλις 400 εκα-
τοµµύρια ευρώ.». Αυτό νοµίζω, κύριε Υπουργέ, ότι το έχετε πει
και εσείς. 

Συνεχίζει: «Καθυστέρησαν δυο χρόνια την ηλεκτρική διασύν-
δεση των Κυκλάδων, που είχαµε εµείς προκηρύξει, µε αποτέλε-
σµα να πληρώνουν οι πολίτες για υπηρεσίες κοινής ωφέλειας
επιπλέον 150 εκατοµµύρια ευρώ. Παρατείνουν για δυο χρόνια
την ηλεκτρική διασύνδεση της Κρήτης, που θα ήταν έτοιµη το
2020, µε αποτέλεσµα να επιβαρύνονται οι λογαριασµοί των πο-
λιτών επιπλέον µε 800 εκατοµµύρια ευρώ.». 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Και µε εθνικούς πόρους.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Αναφέρει, επίσης: «Ξεπούλησαν το

24% του ΑΔΜΗΕ σε επενδυτή µε µόλις 300 εκατοµµύρια ευρώ,
δίνοντάς του ταυτόχρονα µε ετεροχρονισµένη τροπολογία στη
Βουλή δικαιώµατα µετόχου πλειοψηφίας!!!». Αυτό µε πολλά θαυ-
µαστικά, κύριοι συνάδελφοι.

Και συνεχίζει: «Έσυραν τη ΔΕΗ σε διαγωνισµό παλιών, αντιοι-
κονοµικών λιγνιτικών µονάδων, µε αποτέλεσµα να µην υπάρξει
κανένας ενδιαφερόµενος και ο διαγωνισµός να πάει άγονος. 

Αγνόησαν απολύτως την επερχόµενη αύξηση των τιµών εκ-
ποµπών των ρύπων, που από 5 ευρώ τον τόνο το 2014 έχουν
φθάσει σήµερα στα 22 ευρώ τον τόνο. 

Η «µικρή» ΔΕΗ, που ήταν µια απόπειρα κάτι να γίνει και που
ήταν πάρα πολύ φειδωλοί στα ζητήµατα της ιδιωτικοποίησης, το
30% εν πάση περιπτώσει αφορούσε εκείνο το σχέδιο, το οποίο

ακύρωσε ο ΣΥΡΙΖΑ όταν πήρε τη διακυβέρνηση και ήρθε για να
δώσει το 50% της πελατείας της δωρεάν, ενώ θα έπαιρνε και 2,5
δισεκατοµµύρια µε τη «µικρή» ΔΕΗ».

«Τους παρέδωσα», λέει ο άνθρωπος, «εταιρεία µε κέρδη 90
εκατοµµυρίων το 2014 και την κατάντησαν να έχει ζηµιές 900
εκατοµµυρίων, όταν παρέδωσαν πριν από λίγους µήνες. Επιβά-
ρυναν τη ΔΕΗ µε 1 δισεκατοµµύριο ευρώ, όπως οµολογεί η διοί-
κησή της, λόγω της αλλοπρόσαλλης πολιτικής τους στη
χονδρική πώληση ενέργειας ΝΟΜΕ και στον ειδικό λογαριασµό
ΑΠΕ. Τελικά», λέει, «κόστισε στη ΔΕΗ και στην εθνική οικονοµία
πάνω από 7 δισεκατοµµύρια η διακυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ.».

Αυτό αναλάβατε. Γι’ αυτό, όταν µιλάτε, είστε έντονος. Γι’ αυτό
είπατε για εξεταστική επιτροπή. Έρχεται τώρα η ώρα, εµείς, ως
Βουλευτές και ως κόµµα της Αντιπολίτευσης, να δούµε τι είναι
αυτό που κάνετε, για να ανταποκριθείτε σ’ αυτό το µεγάλο πρό-
βληµα. Εάν σας ζητούσαµε εµείς µαγικές λύσεις, θα είχατε δίκιο
και εσείς και ο Κοινοβουλευτικός σας Εκπρόσωπος και οι Βου-
λευτές σας να µας κατηγορείτε για ανεύθυνη στάση. Δεν κά-
νουµε, όµως, αυτό. Έχουµε χαράξει έναν δρόµο µιας υπεύθυνης
αντιπολίτευσης, που θα στηρίζεται στα πεπραγµένα σας και θα
προσπαθεί είτε να διορθώσει είτε να αποσοβήσει. 

Θα κάνω απ’ αυτά που είπε ο Γιώργος Αρβανιτίδης µια επιλογή
τεσσάρων σηµείων και επαναλαµβάνω ότι θα προσπαθήσω να
είµαι επιγραµµατικός, δηλαδή σύντοµος και περιεκτικός.

Δεν έχουµε άδικο, όταν σας λέµε ότι απέναντι σ’ ένα τέτοιο
πρόβληµα -όπως εµείς ισχυριζόµαστε ότι είναι και εσάς ακούµε
να το παρουσιάζετε µε ένταση στις διαρκείς επιτροπές της Βου-
λής, στα ΜΜΕ και σήµερα το πρωί που πήρατε τον λόγο- για την
αντιµετώπισή του σας λείπουν δυο βασικά στοιχεία. Σας λείπει
το λεγόµενο «business plan», δηλαδή ένα συγκεκριµένο ολοκλη-
ρωµένο σχέδιο για τη ΔΕΗ. Σας το είπε ο άνθρωπος δέκα φορές.
Σας λείπει, επίσης, και ένα συνολικό ενεργειακό σχέδιο, διότι,
αλίµονο, εάν βλέπουµε τη ΔΕΗ ως το µόνο θέµα της ενέργειας.

Σας λείπουν, λοιπόν, δυο πράγµατα. Λείπουν και από την
Εθνική Αντιπροσωπεία. Γιατί, όταν καλούµαστε να σηκώσουµε
βάρη, πρέπει να ξέρουµε ποια είναι αυτά και ποια είναι η προ-
οπτική. Όταν έχουµε έλλειψη δυο σχεδίων, έχοντας και την τύχη
να µην είµαστε κυβερνητικοί Βουλευτές, µπορούµε να λέµε την
άλφα ή τη βήτα αδυναµία εδώ και όχι να κάνουµε γενικόλογες
τοποθετήσεις, όπως είναι υποχρεωµένοι οι Βουλευτές της εκά-
στοτε κυβέρνησης να κάνουν, στηρίζοντας την κυβέρνησή τους.
Εδώ σας λέµε ότι σας λείπουν αυτά τα δυο. Δεν µας τα έχετε πα-
ρουσιάσει. 

Δεύτερον, υπογραµµίζουµε ότι απ’ ό,τι καταλαβαίνουµε από
τα λεχθέντα υµών ο σχεδιασµός σας εµπεριέχει µια βίαιη απολι-
γνιτοποίηση. Η υποκατάσταση των λιγνιτικών µονάδων από ιδιω-
τικές µονάδες θα γίνει πάρα πολύ βίαια.

Εµείς έχουµε πει -ο Γιώργος Αρβανιτίδης ήταν πολύ σαφής σ’
αυτό- ότι αυτό εγκυµονεί δυο κινδύνους. Ένας κίνδυνος που σχε-
τίζεται µε την οικονοµία και δεύτερος κίνδυνος είναι οι πιθανές
εξαρτήσεις από την αντικατάσταση του λιγνίτη µε βίαιο τρόπο
από το φυσικό αέριο. Αυτό το υπογραµµίζουµε και σταµατάµε
εδώ.

Τρίτον, τι είναι αυτό που σας έπιασε εσάς, έναν φιλελεύθερο
πολιτικό, να θέλετε να κάνετε τη ΔΕΠΑ των διεθνών έργων κρατική
για µια µεταβατική περίοδο; Το πρότυπό σας είναι άλλο. Το πρό-
τυπο των δηµοσίων επιχειρήσεων δεν είναι επιτυχηµένο στην Ελ-
λάδα, αλλά και παντού. Γι’ αυτό οι ιδιωτικοποιήσεις ήταν
αναγκαίες. Γι’ αυτό οι ιδιωτικοποιήσεις δεν έγιναν έξαλλα. Τουλά-
χιστον σε ό,τι αφορά τις δικές µας θητείες, ήταν πάντα λελογισµέ-
νες, σταθµισµένες και ισορροπηµένες κατά το δυνατόν. Εσείς εδώ
τι θέλετε και αυτό το πάτε κρατικά; Αυτή είναι απορία και πολιτική
και διαχειριστική.

Τέλος, έχετε µια τάση -αυτό το έχει γενικά η Νέα Δηµοκρατία-
να δηµαγωγείτε, στρεφόµενοι γύρω από το θέµα της µονιµότη-
τας όσων εργάζονται για το δηµόσιο. Αγνοείτε ότι µονιµότητα
δεν υπάρχει στη ΔΕΗ από το 2012; Το πρωί σας άκουσα, παρ’
ότι το θέµα ήταν ο έλεγχος της συνταγµατικότητας, να αναφέ-
ρεστε σ’ αυτό και να καταχειροκροτήστε από τους Βουλευτές
της Συµπολίτευσης. Τι κοµίζετε καινούργιο; Από το 2012 υπάρχει
αυτό.
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Αντίθετα, εµείς το πρωί σάς είπαµε ότι οι περιορισµοί που
υπερβαίνουν ένα όριο προβληµατίζουν. Ελπίζω, µε την απάντηση
που δώσατε, γιατί η αιτιολογική σας έκθεση δεν είναι επαρκής,
να δίνετε και στον ιστορικό ερµηνευτή του Συντάγµατος, σ’
αυτόν δηλαδή που θα κάνει ιστορική ερµηνεία, ανατρέχοντας
στο τι είπαµε εµείς εδώ, τι λέει η αιτιολογική έκθεση και τι είπατε
εσείς, να δίνετε εφόδια γι’ αυτούς τους περιορισµούς, ότι δη-
λαδή δεν παραβιάζουν την αρχή της αναλογικότητας. Ειδάλλως,
θα υπάρχουν προβλήµατα στο µέλλον.

Καταθέτω, κατ’ αρχάς, αυτά τα δεδοµένα του συναδέλφου
µας, κ. Γιάννη Μανιάτη, πώς ήταν η εταιρεία της ΔΕΗ το 2014,
αρχές του 2015, όταν παρέδωσε η δική µας κυβέρνηση, και πώς
την παρέδωσε ο ΣΥΡΙΖΑ.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Ανδρέας Λοβέρδος καταθέ-
τει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκε-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Και κλείνω µε το εξής. Στο µεγαλύτερο πρόβληµα της χώρας
έχει λογική ένας Υπουργός να απαντάει µε µέτρα που κοιτούν τη
ρευστότητά της, αν και η βίαιη απολιγνιτοποίηση σας επισηµά-
ναµε ότι εµπεριέχει και την αντίφαση: Πώς έχεις πρόβληµα ρευ-
στότητας και διαφορά ανάµεσα στην ταµειακή επάρκεια και
στους λογιστικούς λογαριασµούς; Όταν έχεις τέτοιο πρόβληµα,
είσαι πολύ προσεκτικός στο πώς αλλάζεις µια πηγή ενέργειας µε
µια άλλη πολύ ακριβότερη. 

Σας λέµε, λοιπόν, ότι, για να µπορούµε να παρακολουθούµε,
µας λείπει η γενικότερη θεώρησή σας για τα θέµατα της ενέρ-
γειας της χώρας και φυσικά, το επιχειρησιακό σας σχέδιο συνο-
λικά για τη ΔΕΗ. Αντ’ αυτών, βλέπουµε συγκεκριµένα µέτρα, που
έχουν και αντιφάσεις στις µεταξύ τους ρυθµίσεις και που δεν δί-
νουν αυτό που χρειαζόµαστε. Η Ελλάδα τι χρειάζεται, κυρίες και
κύριοι Βουλευτές; Χρειάζεται µια οργανωµένη πολιτική και τη
ΔΕΗ, γιατί, αν καταρρεύσει η ΔΕΗ, σε αυτό συµφωνούµε, καταρ-
ρέει η ελληνική οικονοµία.

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι

από τα άνω δυτικά θεωρεία παρακολουθούν τη συνεδρίαση,
αφού ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο
οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής και ξεναγήθηκαν στην
έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΥ ΒΕΝΙΖΕΛΟΥ», σαράντα τέσ-
σερις µαθήτριες και µαθητές και δύο συνοδοί εκπαιδευτικοί από
το Γυµνάσιο Αιγείρας Αχαΐας.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα)

Να καλωσορίσουµε και τον κ. Ακτύπη Διονύση από τη Νέα Δη-
µοκρατία, ο οποίος περιµένει υποµονετικά. 

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΑΚΤΥΠΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Όπως είπατε, υποµονετικά από το πρωί ακούω, αλλά άκουσα

και κάτι το οποίο δεν µπορεί να µείνει και ασχολίαστο. Όλα τα
ακούσαµε, αλλά ακούσαµε και τη λέξη «ψεύτες». Και πάει πολύ,
νοµίζω, να µας αποκαλεί ο κ. Σκουρλέτης και ψεύτες. Να του θυ-
µίσω µερικά από τα καλά τα οποία έχουν ειπωθεί το προηγού-
µενο διάστηµα από τη δικιά του την παράταξη: «Κατάργηση του
µνηµονίου µε έναν νόµο», «επί ΣΥΡΙΖΑ δεν θα κοπούν οι συντά-
ξεις», «ο ΕΝΦΙΑ είναι ένας νόµος άδικος, δεν διορθώνεται, κα-
ταργείται», «κατώτατος µισθός στα 751 ευρώ», «αφορολόγητο
12.000 για όλους», «κανένα σπίτι σε χέρια τραπεζίτη», «ο Σαµα-
ράς θα αυξήσει τον ΦΠΑ», τον παρέλαβε 13% και τον πήγε στο
24%, «δηµοψήφισµα να φύγουµε από την ένωση τοκογλύφων»,
το ΌΧΙ έγινε ΝΑΙ, «φρένο σε όλες τις ιδιωτικοποιήσεις των αερο-
δροµίων», «οι τράπεζες θα περάσουν σε δηµόσιο έλεγχο, καµία
περίπτωση για capital control», «go back, Madame Merkel», που
πολλές φορές είπε ότι «ο Αλέξης είναι το καλύτερο παιδί για µπίζ-
νες». 

Ας προχωρήσουµε, λοιπόν, γιατί ο χρόνος είναι αµείλικτος. Το
νοµοσχέδιο αυτό αποτελεί τοµή για τον συνολικό ενεργειακό
σχεδιασµό της χώρας. Αφορά τη ΔΕΗ, που έχει κεντρικό ρόλο
στην αναπτυξιακή προσπάθεια, που κάνει σήµερα η πατρίδα µας.
Οι βασικοί του άξονες, άλλωστε, δεν είναι άλλοι από την εξυ-

γίανση και τον εκσυγχρονισµό της ελληνικής αγοράς ενέργειας.
Εξάλλου, ο τρόπος διάρθρωσης της διεθνούς αγοράς, αλλά και
οι σύγχρονες συνθήκες ανταγωνισµού καθιστούν αδήριτη την
ανάγκη για νοικοκύρεµα της µεγαλύτερης εταιρείας ηλεκτρικής
ενέργειας στην Ελλάδα. 

Έτσι δεν είναι, κυρίες και κύριοι της Αντιπολίτευσης; Ή µήπως
υπάρχει και άλλη λύση, όπως, ας πούµε, αυτή που εφαρµόσατε
εσείς τόσα χρόνια; Η λύση που έφτασε τη ΔΕΗ ένα βήµα πριν
από την ολοκληρωτική καταστροφή. Πράγµατι, έχω ακούσει µε
πολλή προσοχή σήµερα την κριτική για το παρόν σχέδιο νόµου.
Μου προκαλεί εντύπωση η κριτική που ασκείται από την πλευρά
της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης. Αν σας ακούσει κανείς, θα νο-
µίσει ότι ουδέποτε κυβερνήσατε αυτή τη χώρα, ότι ουδέποτε πή-
ρατε αποφάσεις σχετικά µε το καθεστώς και τη λειτουργία της
ΔΕΗ. Ο συνολικός ενεργειακός σχεδιασµός της χώρας ήταν επι-
τυχηµένος, κατά την άποψή σας, όσο ήσασταν κυβέρνηση; Δεν
θα το απαντήσω εγώ αυτό, διότι η αλήθεια είναι καταγεγραµ-
µένη, τόσο από επίσηµους δείκτες όσο και από τους φορείς που
εποπτεύουν τα οικονοµικά στοιχεία της ΔΕΗ.

Δεν είναι γεγονός ότι ο ορκωτός ελεγκτής, που είχε τοποθε-
τηθεί από τη δικιά σας την κυβέρνηση έθετε σοβαρό ζήτηµα βιω-
σιµότητας της επιχείρησης; Η άποψη αυτή βέβαια, στις 24
Σεπτεµβρίου άλλαξε. Άλλαξε και του ορκωτού, η µετοχή τριπλα-
σιάστηκε και αναβαθµίστηκε και η πιστοληπτική ικανότητα της
ΔΕΗ. 

Η κατάσταση άλλαξε, γιατί, µόλις αναλάβαµε τη διακυβέρνηση
της χώρας, εκπονήσαµε ταχύτατα ένα σχέδιο διάσωσης, όπως
ήταν η αλλαγή της τιµολογιακής πολιτικής. Προωθήσαµε δύο βα-
σικές πρωτοβουλίες νοµοθετικού περιεχοµένου, που αφορούσαν
τις υπηρεσίες κοινής ωφέλειας, όπου το Υπουργείο Οικονοµικών
έδωσε στη ΔΕΗ γύρω στα 200 εκατοµµύρια ευρώ, και την κατάρ-
γηση των ΝΟΜΕ.

Είναι µια αλήθεια, που αποδεικνύει ξεκάθαρα ότι ο ενεργει-
ακός χάρτης της χώρας χρειάζεται ριζικές αλλαγές, διότι το κα-
θεστώς εσωστρέφειας και αδιαφορίας για τη διεθνή αγορά που
προσπαθήσατε να επιβάλετε, απλά δεν λειτούργησε. Βεβαίως,
αυτό το καλύψετε µε τον µανδύα της Αριστεράς και της δήθεν
προστασίας των εργατικών δικαιωµάτων. Και ερωτώ: Στα πλαίσια
της προστασίας των εργατικών δικαιωµάτων οδηγήσατε τη ΔΕΗ
στο χείλος του γκρεµού, παίζοντας µε τις δουλειές και τις τύχες
τόσων ανθρώπων; 

Προσπαθήσατε, παράλληλα, µια ακόµη φορά να παραπλανή-
σετε το ίδιο σας το ακροατήριο, αφού οι πράξεις σας τα χρόνια
που κυβερνήσατε αποδεικνύουν ότι τελικά, δεν είστε και τόσο
κατά της αγοράς. Όλοι θυµόµαστε ότι το 2018 συµφωνήσατε και
παραχωρήσετε την πώληση τεσσάρων λιγνιτικών µονάδων, ενώ
ήσασταν εσείς αυτοί που προχώρησαν στην ιδιωτικοποίηση του
ΔΕΣΦΑ. Αλλά η πολιτική αστάθεια και η ιδεολογική ασυνέπεια
είναι έννοιες, που ανέκαθεν σας χαρακτήριζαν και είναι αυτή
ακριβώς η πολιτική αστάθεια που οδήγησε τη µεγαλύτερη ελλη-
νική εταιρεία σε ένα καθεστώς υποτίµησης και οριακά κατάρρευ-
σης.

Θα σας θυµίσω ότι είχατε απορρίψει συλλήβδην το σχέδιο Σα-
µαρά για τη «µικρή» ΔΕΗ. Όταν βέβαια ο κλοιός του ενωσιακών
υποχρεώσεων στένεψε και οι επιταγές από την Ευρωπαϊκή
Ένωση επέβαλαν άνοιγµα της αγοράς ενέργειας και µείωση του
µετοχικού κεφαλαίου της ΔΕΗ, τότε αλλάξατε γνώµη. Έτσι,
αναγκαστήκατε να πουλάτε ρεύµα στους ανταγωνιστές της ΔΕΗ
και µάλιστα σε τιµή κάτω του κόστους. Σκεφτείτε να το είχαµε
κάνει εµείς. Με τον τρόπο αυτόν καταφέρατε να µετατρέψετε τη
µεγαλύτερη εταιρεία της χώρας µας σε έναν συστηµικό κίνδυνο,
που έφτασε να απειλεί το σύνολο της ελληνικής οικονοµίας, ενώ
προκάλεσε σοβαρή κρίση στον τοµέα ηλεκτροπαραγωγής της
χώρας.

Το υπό συζήτηση νοµοσχέδιο περιλαµβάνει µια δέσµη µέτρων
που στόχο έχουν τον εκσυγχρονισµό της ΔΕΗ, αλλά και τη βιώ-
σιµη ανάπτυξή της, µακριά πλέον από πρακτικές και νοοτροπίες
του παρελθόντος. Με το παρόν, λοιπόν, θεσπίζονται οι ευέλικτες
προσλήψεις προσωπικού αορίστου χρόνου µε κατάργηση της
µονιµότητας. Ο έλεγχος όµως της νοµιµότητας θα γίνεται από
τον ΑΣΕΠ. Ακόµα, προβλέπεται η κατάργηση της µονιµότητας
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για τους γενικούς διευθυντές, ενώ εισάγονται και κίνητρα για την
προσέλκυση στελεχών από την αγορά, προκειµένου να περιορι-
στεί η διαρροή προς τους ανταγωνιστές της ΔΕΗ. Παράλληλα,
εισάγεται σχέδιο για στοχευµένες εθελούσιες εξόδους µε επιβά-
ρυνση αποκλειστικά της ΔΕΗ, χωρίς καµµία απολύτως επιβά-
ρυνση των φορολογουµένων και των ασφαλιστικών τους
ταµείων, επειδή θα µειωθεί το κόστος της ΔΕΗ. Επίσης, το νο-
µοσχέδιο προβλέπει την κατάργηση του υπάρχοντος προνοµια-
κού πλαισίου για τα τιµολόγια των εργαζοµένων και των
συνταξιούχων της ΔΕΗ. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε το υπό συζήτηση νοµοσχέδιο
εισάγονται διατάξεις, που στόχο έχουν να επιστρέψει η χώρα σε
τροχιά βιώσιµης και φιλικής προς το περιβάλλον ανάπτυξης. Η
ενέργεια, άλλωστε, είναι ένας εξαιρετικά σηµαντικός κλάδος της
οικονοµίας µας. Έτσι, η γρήγορη και αποτελεσµατική αντιµετώ-
πιση των ζητηµάτων που άπτονται του ενεργειακού σχεδιασµού
της χώρας θα παίξει καθοριστικό ρόλο για την ανάπτυξη της ελ-
ληνικής οικονοµίας. Δεν είναι τυχαίο, άλλωστε, πως µε το νοµο-
σχέδιο αυτό ανοίγει ο δρόµος για την ιδιωτικοποίηση της ΔΕΠΑ,
ένα µέτρο που θα επιτρέψει την περαιτέρω απελευθέρωση της
αγοράς φυσικού αερίου. Εδώ είναι και η υποκρισία: Ο ΣΥΡΙΖΑ
σήµερα, που διαφωνεί, καλό είναι να µας πει γιατί το κράτησε ως
µνηµονιακή υποχρέωση, αλλά και γιατί προώθησε την ιδιωτικο-
ποίηση του ΔΕΣΦΑ. 

Οι ρυθµίσεις του νοµοσχεδίου που αφορούν στην αύξηση των
ανανεώσιµων πηγών ενέργειας έχουν προεξάρχοντα ρόλο,
αφού, µε βάση το εθνικό σχέδιο για την ενέργεια και το κλίµα, οι
ανανεώσιµες πηγές ενέργειας έως το 2030 θα πρέπει να αποτε-
λούν το 35% του ενεργειακού µείγµατος της χώρας. 

Δεν χωρά αµφιβολία ως προς το ότι µε αυτό το νοµοσχέδιο
αλλάζει άρδην ο ενεργειακός χάρτης της χώρας µας, µε βάση
τις ευρωπαϊκές και διεθνείς επιταγές. Η ελληνική αγορά ενέρ-
γειας αναδιαµορφώνεται και εκσυγχρονίζεται. Αποκτά εξωστρέ-
φεια και είναι έτοιµη να κατακτήσει µια θέση στη διεθνή
επιχειρηµατική αρένα. Παράλληλα, δεν παραλείπονται διατάξεις,
που αφορούν ευρύτερα την κοινωνία, όπως η µείωση στα τιµο-
λόγια για το νυχτερινό οικιακό ρεύµα έως 65%. 

Κλείνοντας, θα ήθελα να υπογραµµίσω τη µεγάλη σηµασία του
νέου πλαισίου για την ηλεκτροκίνηση, που εισάγεται µε το νοµο-
σχέδιο αυτό. Πρόκειται για ένα πλαίσιο τοµή για τα ελληνικά δε-
δοµένα, αφού ανοίγει πλέον ο δρόµος για σύγχρονες
µεταφορές, µε πολύ χαµηλό κόστος και µηδενικούς ρύπους.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε το παρόν νοµοσχέδιο προ-
ωθούνται οι αναγκαίες εκείνες µεταρρυθµίσεις, που θα επιτρέ-
ψουν στη χώρα µας να µεταβληθεί σε µια σύγχρονη χώρα,
κοινωνικά προηγµένη και οικονοµικά ελεύθερη.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαρι-
στούµε.

Τον λόγο έχει ο κ. Νικολακόπουλος Ανδρέας από τη Νέα Δη-
µοκρατία.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΝΙΚΟΛΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η συζήτηση

και ψήφιση του σηµερινού σχεδίου νόµου αποτελεί µία εξαιρε-
τικά σηµαντική, διαρθρωτική παρέµβαση του Υπουργείου Περι-
βάλλοντος και Ενέργειας, που έρχεται να υπηρετήσει µια διττή
ανάγκη.

Πρώτον, όπως καλά γνωρίζετε, από την πρώτη µέρα που ανέ-
λαβε τα καθήκοντά της η νέα Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας,
βρέθηκε αντιµέτωπη µε την τραγική οικονοµική θέση στην οποία
έχει περιέλθει η Δηµόσια Επιχείρηση Ηλεκτρισµού. Η ανεύθυνη
και τυχοδιωκτική πολιτική του ΣΥΡΙΖΑ είχε οδηγήσει τη µεγαλύ-
τερη δηµόσια επιχείρηση της χώρας στην πλήρη απαξίωση, µε
συσσωρευµένες ζηµιές και χρέη, ένα βήµα πριν από το χείλος
της απόλυτης οικονοµικής καταστροφής.

Εκπονήσαµε αµέσως ένα στρατηγικό σχέδιο για τη διάσωση
της ΔΕΗ, µέσα από την προώθηση των αναγκαίων µέτρων και
διαρθρωτικών παρεµβάσεων, για την αντιµετώπιση του προβλή-
µατος ρευστότητας της εταιρείας, την εξυγίανση και τον εκσυγ-
χρονισµό της λειτουργίας της, σύµφωνα µε τα διεθνή πρότυπα

και τις σύγχρονες απαιτήσεις της αγοράς ενέργειας. Στόχος, λοι-
πόν, αυτής της παρέµβασης, έτσι όπως εκφράζεται από το ση-
µερινό νοµοσχέδιο, είναι να κάνουµε τη ΔΕΗ πιο ευέλικτη, πιο
λειτουργική και πιο αποτελεσµατική. Και πώς το επιτυγχάνουµε
αυτό;

Κατ’ αρχάς, προχωρώντας µε τη απολιγνιτοποίηση, η οποία θα
καταστήσει την εταιρεία όχι µόνο πιο φιλική προς το περιβάλλον
µέσω της µείωσης των εκποµπών του διοξειδίου του άνθρακα,
αλλά θα την ωφελήσει και οικονοµικά, αφού προσαρµοζόµαστε
µε τις διεθνείς συµβάσεις και το Ενωσιακό Δίκαιο, η παραβίαση
του οποίου έχει κοστίσει εκατοµµύρια ευρώ στους Έλληνες φο-
ρολογούµενους.

Παράλληλα, µε τη σηµερινή νοµοθετική παρέµβαση εκσυγχρο-
νίζουµε την επιχείρηση µειώνοντας το κόστος λειτουργίας της,
καθιστώντας την βιώσιµη οικονοµικά σύµφωνα µε τα δεδοµένα,
που επιβάλλει η αγορά. Διότι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι
διαχρονικές στρεβλώσεις και ιδεοληψίες του παρελθόντος κατέ-
στησαν τη ΔΕΗ µια επιχείρηση υδροκέφαλη, αναποτελεσµατική,
δυσλειτουργική και ζηµιογόνα για το ελληνικό κράτος και τους
φορολογούµενους. Και αυτό σήµερα αλλάζει, βγάζοντας τη ΔΕΗ
και το ανθρώπινο δυναµικό της από την εσωστρέφεια του χθες
στην εξωστρέφεια του σήµερα και του αύριο. Αλλάζει κάνοντας
τη ΔΕΗ πιο ανταγωνιστική έναντι των άλλων εταιρειών ενέργειας,
ελκυστική σε πιθανούς στρατηγικούς επενδυτές στο µέλλον και
φιλική, διατηρώντας το κοινωνικό της πρόσωπο και µια ορθολο-
γική τιµολογιακή πολιτική για τους καταναλωτές. Όλες αυτές οι
µεγάλες τοµές υπηρετούνται µέσα από τις διατάξεις του σηµε-
ρινού νοµοσχεδίου, προωθώντας το πρόγραµµα της εθελουσίας
εξόδου, χωρίς να επιβαρύνουµε τους φορολογούµενους ή τα
ασφαλιστικά ταµεία.

Με το σηµερινό νοµοσχέδιο διευκολύνουµε την εσωτερική κι-
νητικότητα των εργαζοµένων της ΔΕΗ και επιτρέπουµε, εφόσον
το θέλουν, µετακινήσεις προς τον δηµόσιο τοµέα. Εισάγουµε ένα
ευέλικτο πλαίσιο για τις προµήθειες, προκειµένου να καταστή-
σουµε την επιχείρηση ανταγωνιστική, σύµφωνα µε τους κανόνες
της αγοράς και ενισχύουµε την εταιρική διακυβέρνηση της ΔΕΗ.
Καταργούµε τη µονιµότητα για τους νεοπροσλαµβανόµενους
υπαλλήλους της ΔΕΗ και κάνουµε ευέλικτες τις προσλήψεις.
Τολµούµε και άρουµε τη µονιµότητα των διευθυντών και των γε-
νικών διευθυντών της ΔΕΗ µε τριετείς συµβάσεις, εισάγοντας
παράλληλα κίνητρα για την προσέλκυση στελεχών από τον ιδιω-
τικό τοµέα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αυτή η Κυβέρνηση δεν κρύβει
το πρόβληµα κάτω από το χαλί. Αυτή η Κυβέρνηση δεν θα συνε-
χίσει την πρακτική του ΣΥΡΙΖΑ να εθελοτυφλεί δέσµια µιας πα-
ρωχηµένης ιδεοληψίας περί κράτους και οικονοµίας, που τελικά
κόστισε πολύ ακριβά στον ελληνικό λαό.

Για τον λόγο αυτό, τολµούµε και κάνουµε πράξη τις δεσµεύσεις
µας. Τελειώνουµε µε τις ανεύθυνες πολιτικές της εποχής του µο-
νοπωλίου της αγοράς και το λογικόν της δεκαετίας του 1980 και
θέτουµε µε το παρόν νοµοσχέδιο τις βάσεις για µία υγιή και βιώ-
σιµη επιχείρηση, προς όφελος των πολλών και όχι των ολίγων.

Η δεύτερη ανάγκη που έρχεται να υπηρετήσει η νοµοθετική πα-
ρέµβαση της Κυβέρνησης είναι αυτή της αναδιάρθρωσης της ελ-
ληνικής αγοράς ενέργειας. Οι σχετικές διατάξεις για την
οργάνωση και εποπτεία αγορών ενέργειας συµβάλλουν σε αυτή
την κατεύθυνση, όπως αυτή της εισαγωγής ρητής αρµοδιότητας
της Ρυθµιστικής Αρχής Ενέργειας για τη διασφάλιση της ακεραι-
ότητας και της διαφάνειας στη χονδρική αγορά ενέργειας, η υιο-
θέτηση του µοντέλου στόχου και της λειτουργίας του Χρηµατιστη-
ρίου Ενέργειας.

Ιδιαίτερα σηµαντικές είναι οι ρυθµίσεις για την ιδιωτικοποίηση
της ΔΕΠΑ και οι σχετικές διατάξεις αγοράς φυσικού αερίου, οι
οποίες και αφορούν στον ιδιοκτησιακό διαχωρισµό των δικτύων
διανοµής φυσικού αερίου και στον εταιρικό µετασχηµατισµό της
ΔΕΠΑ.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το ζήτηµα για τον αποτελεσµα-
τικότερο εταιρικό µετασχηµατισµό της ΔΕΠΑ εστιάζει στην ου-
σιαστική µεταρρύθµιση της αγοράς αερίου στην Ελλάδα και
αποτελεί κρίσιµο παράγοντα για την οικονοµική και κοινωνική
πρόοδο της περιφέρειας της χώρας µας. Η διαχρονική αδυναµία
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του κράτους να διασφαλίσει την ενεργειακή επάρκεια του συνό-
λου της ελληνικής επικράτειας αποτελεί αναµφίβολα ανασχετικό
παράγοντα για την ανάπτυξη των περιφερειακών και τοπικών κοι-
νωνιών. Θετική κρίνεται ειδικότερα η ρύθµιση του άρθρου 33 του
σχεδίου νόµου για τη διασφάλιση του ενεργειακού εφοδιασµού
της Κρήτης.

Ωστόσο, δεν θα µπορούσα να µην σταθώ στο γεγονός ότι πολ-
λές περιοχές της χώρας µας δεν έχουν ενταχθεί ακόµα στον ενερ-
γειακό σχεδιασµό που οφείλουµε να έχουµε συνολικά ως κράτος.
Μία από τις περιοχές που υπολείπεται σε αυτόν τον τοµέα είναι η
περιοχή της Δυτικής Ελλάδας, συµπεριλαµβανοµένου του Νόµου
Ηλείας, τους πολίτες του οποίου έχω την τιµή να εκπροσωπώ ως
νέος κοινοβουλευτικός. Πρέπει να πω ότι για πάρα πολλά χρόνια
η Δυτική Ελλάδα βρισκόταν εκτός ενεργειακού σχεδιασµού δια-
δοχικών κυβερνήσεων, µε αποτέλεσµα σήµερα, να υπολειπόµαστε
σηµαντικά στον τοµέα αυτό, στερούµενοι µέχρι σήµερα της δυ-
νατότητας να αξιοποιήσουµε σηµαντικούς παραγωγικούς και ανα-
πτυξιακούς πόρους, που διαθέτουµε ως περιοχή. Η µεγάλη
πρόκληση είναι να αποκτήσει η Ηλεία το φυσικό αέριο σε υγρο-
ποιηµένη µορφή και µέσω των δικτύων διανοµής να φτάσει τους
καταναλωτές, αποκαθιστώντας την αδυναµία του παρελθόντος και
προσφέροντας έναν σηµαντικό µοχλό ανάπτυξης στο πλευρό των
επιχειρηµατικών και παραγωγικών δυνάµεων του τόπου µας.

Η πολυπόθητη διασύνδεση της Ηλείας µε το φυσικό αέριο θα
ωφελήσει τις επιχειρήσεις, θα ωφελήσει τους καταναλωτές και
τα νοικοκυριά, αλλά και τις δηµόσιες δοµές και υπηρεσίες του
Νοµού, προσφέροντας φτηνή και φιλική προς το περιβάλλον
ενέργεια.

Στο πλαίσιο του σπουδαίου αυτού έργου είναι σηµαντική η δη-
µιουργία σταθµών µε τις κατάλληλες δεξαµενές στον Πύργο,
όπου θα µεταφέρεται υγροποιηµένο φυσικό αέριο µε τη διαδι-
κασία της χερσαίας µεταφοράς, όπως και η προοπτική κατα-
σκευής υγροποιηµένου φυσικού αερίου στα λιµάνια, στο
Κατάκολο και στην Κυλλήνη. Με δεδοµένη τη στρατηγική και του-
ριστική διάσταση των δύο αυτών περιοχών, αντιλαµβανόµαστε
όλοι ότι ένα τέτοιο έργο θα µας δώσει τη δυνατότητα παροχής
φυσικού αερίου στα κρουαζιερόπλοια, καθιστώντας τα συγκεκρι-
µένα λιµάνια ενεργειακούς και τουριστικούς πόλους ανάπτυξης
στον δυτικό άξονα της χώρας µας.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Οι σχετικές ρυθµίσεις συµβάλλουν σε αυτή την κατεύθυνση
και θα συµβάλλουν ακόµα περαιτέρω στην επέκταση της ενερ-
γειακής επάρκειας των ελληνικών περιφερειών και νησιών της
πατρίδας µας. Διότι αυτό που επιθυµούµε είναι µία ισόρροπη
ανάπτυξη κέντρου και περιφέρειας -τελειώνω, κύριε Πρόεδρε-
και η αγορά ενέργειας αποτελεί έναν από τους στρατηγικούς µο-
χλούς, που θα διασφαλίσουν την ισόρροπη αξιοποίηση των πα-
ραγωγικών µας πλεονεκτηµάτων.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε το σηµερινό νοµοσχέδιο
προχωρούµε µε αποφασιστικότητα στη συνολική αναµόρφωση
του ενεργειακού τοπίου της χώρας µας. Προχωρούµε στις απα-
ραίτητες τοµές και διαρθρωτικές παρεµβάσεις, που αντιµετωπί-
ζουν το οικονοµικό τέλµα της Δηµόσιας Επιχείρησης Ηλεκτρι-
σµού, θέτοντας τις βάσεις για µία υγιή, βιώσιµη και αποτελεσµα-
τική δηµόσια επιχείρηση. Προχωρούµε στις απαραίτητες αλλα-
γές µε γνώµονα το δηµόσιο συµφέρον, την προστασία του
περιβάλλοντος και τον Έλληνα καταναλωτή.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαρι-
στούµε.

Καλείτε στο Βήµα ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Ελ-
ληνικής Λύσης κ. Κωνσταντίνος Χήτας.

Έχετε τον λόγο, κύριε συνάδελφε, για έξι λεπτά.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, σας ευχαριστώ.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η ΔΕΗ είναι µια

µεγάλη πληγή, ίσως η µεγαλύτερη πληγή, στην ιστορία των
ΔΕΚΟ, µε πολύ πλούσιο, είναι η αλήθεια, παρελθόν και από ό,τι
φαίνεται µε µέλλον δυσοίωνο. Όλες οι προηγούµενες κυβερνή-
σεις, συµπεριλαµβανοµένης φυσικά και της δικής σας, απέτυχαν

παταγωδώς να εξυγιάνουν τη µεγαλύτερη εταιρεία παραγωγής
και όχι µόνο απέτυχαν να την εξυγιάνουν, θα πω ότι έβαλα και το
χεράκι τους στην χρεοκοπία για την καταστροφή της Δηµόσιας
Επιχείρησης Ηλεκτρισµού.

Η Κυβέρνησή σας, η οποία θα είχε λύσεις ερχόµενη στην εξου-
σία για όλα, φαίνεται ότι βρίσκεται σε αδιέξοδο για τη ΔΕΗ. Και
το θέµα, βέβαια, είναι αν µιλάµε για αδυναµία διαχείρισης -είναι
αυτό που ζούµε τώρα, κύριε Χατζηδάκη- ή µήπως είναι ένα ορ-
γανωµένο σχέδιο για το τέλος της κορυφαίας δηµόσιας επιχεί-
ρησης. Ιδού, λοιπόν, το ερώτηµα και το δίληµµα.

Εσείς, κύριε Χατζηδάκη, καλοκαιράκι ήταν -18 Ιουλίου θυµά-
µαι, εδώ ήµασταν- λέγατε ότι δεν θα υπάρξουν αυξήσεις. 

Στις 23 Αυγούστου, όµως, µας ήρθε το µπιλιετάκι µε τα τιµο-
λόγια της ΔΕΗ να έχουνε πάρει φωτιά. Λίγο η αύξηση της τιµής
της κιλοβατώρας, λίγο η ενσωµάτωση της ρήτρας του διοξειδίου
του άνθρακα, λίγο η κατάργηση της έκπτωσης του 10% στους
συνεπείς καταναλωτές, βγήκε ο λογαριασµός. 

Στους πρώτους µήνες της διακυβέρνησης, είναι ξεκάθαρο πως
προσπαθήσατε να συνεχίσετε αυτό που συστηµατικά κάνατε και
ως Αντιπολίτευση, κύριε Χατζηδάκη. Και είναι αλήθεια αυτό που
λέγαµε τις πρώτες µέρες εδώ. Υπονοµεύατε και απαξιώνατε συ-
νεχώς τη ΔΕΗ και προετοιµάζατε το έδαφος για την ιδιωτικοποί-
ησή της ή -αν θέλετε ακόµη- το ξεπούληµα των φιλέτων της ΔΕΗ.
Δεν µας προκαλεί καµµία απολύτως απορία αυτό.

Αυτό το κατασκεύασµα, αυτό το συνονθύλευµα δεν θα είναι
µία ΔΕΗ δύο ταχυτήτων. Θα είναι µια ΔΕΗ τεσσάρων, πέντε τα-
χυτήτων. Ίσως είναι και παραπάνω. Το νοµοσχέδιό σας, δυστυ-
χώς, δεν είναι ένα νοµοσχέδιο βιώσιµης ανάπτυξης, αλλά ένα
νοµοσχέδιο που το χαρακτηρίζουν η υποανάπτυξη και ο κατα-
κερµατισµός. Δεν προωθεί την ορθή αξιοποίηση των πηγών και
φορέων ενέργειας και ούτε φυσικά, έχει ως επίκεντρο τις ανάγ-
κες των Ελλήνων.

Θα είµαι πολύ σύντοµος, γιατί δεν έχω πολύ χρόνο, κύριε Χα-
τζηδάκη. Τα είπε άλλωστε και ο εισηγητής µας και τα ανέπτυξε
και ο Πρόεδρος του κόµµατος µας.

Θέλω, απλά σήµερα, να είµαστε ειλικρινείς. Θέλω να µου δώ-
σετε µία απάντηση. Ή θα µας απαντήσετε στα ερωτήµατα που
σας θέτουµε ή θα µας πείτε δεν απαντώ για συγκεκριµένους λό-
γους. Απλώς κι εµείς αρχίζουµε να νιώθουµε λίγο γραφικοί στην
Αίθουσα αυτή, θέτοντας συνεχόµενα κάποια ερωτήµατα.

Κύριε Χατζηδάκη, σήµερα, ηµέρα Τετάρτη, στις 18.25’ ξανα-
ρωτώ: Εξεταστική για τη χρεοκοπία της ΔΕΗ επί διακυβέρνησης
ΣΥΡΙΖΑ θα κάνουµε; Το είχατε προαναγγείλει. Σας είχα ξαναρω-
τήσει. Μου είχατε πει «όταν θα έρθει το νοµοσχέδιο». Σας ξανα-
ρωτάω. Αν θέλετε, µιας και ακολουθείτε της δικής µου οµιλίας,
µου απαντάτε.

Δεύτερο ερώτηµα: Τι δουλειά έχει ο κ. Μπακατσέλος στον
ΔΕΔΔΗΕ; Αν θέλετε, µας απαντάτε. Με ποια κριτήρια επιλέχθηκε;
Ρώτησε ο κ. Βιλιάρδος και δεν πήραµε καµµία απάντηση. Το
κακό είναι ότι δεν παίρνουµε απαντήσεις ούτε στις επιτροπές. Ο
στόχος είναι ο κοινοβουλευτικός διάλογος. Μιλάµε. Θέτουµε
ερωτήµατα. Μας απαντάτε. Αυτή είναι η αποθέωση της δηµο-
κρατίας. 

Τρίτο ερώτηµα, αν θέλετε φυσικά να µας απαντήσετε: Ποιοι
είναι αυτοί οι δύο πελάτες -το ρώτησε και ο κ. Βιλιάρδος- που
αγοράζουν κάτω του κόστους; Πείτε µας. Εµείς δεν τους ξέ-
ρουµε. Ποιοι είναι; Απλά έχουν πελάτες που αγοράζουν κάτω του
κόστους; 

Αυτά για τη ΔΕΗ, κύριε Χατζηδάκη. Ευελπιστώ, επειδή ακο-
λουθείτε -και πραγµατικά σας σέβοµαι- να µας απαντήσετε σε
ερωτήµατα που θέτουµε εδώ και πάρα πολλές εβδοµάδες. Μην
πω µήνες και φανώ υπερβολικός.

Πάµε τώρα σε ένα άλλο θέµα, κυρίες και κύριοι Βουλευτές.
Πάµε στον κ. Χρυσοχοΐδη και στο περίφηµο τελεσίγραφο που
έδωσε ο κ. Χρυσοχοΐδης στις µη κυβερνητικές οργανώσεις. Σας
προτρέπουµε, εδώ και µήνες, από όταν έχει φουντώσει το πρό-
βληµα της λαθροµετανάστευσης, να κλείσετε τις παράνοµες µη
κυβερνητικές οργανώσεις, γιατί είναι η µεγαλύτερη πληγή στο
πρόβληµα της λαθροµετανάστευσης. Δίνετε -δήθεν- τώρα τελε-
σίγραφο δέκα ηµερών, για να δούµε ποιες από αυτές είναι νόµι-
µες και ποιες δεν είναι νόµιµες.
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Εγώ θα πω ότι η αντιγραφή από πλευράς Νέας Δηµοκρατίας
συνεχίζεται. Συνεχίζεται, όµως, µε έναν κακό τρόπο. Είναι ένα
ακόµη επεισόδιο στην τρικυµία που έχετε στο εσωτερικό στη Νέα
Δηµοκρατία για το πώς θα αντιµετωπίσετε το λαθροµεταναστευ-
τικό. Δεν ξέρετε και εσείς. Κάθε τρεις και λίγο το ένα διαδέχεται
το άλλο. Τη µία έχουµε σχέδιο. Την άλλη αλλάζει το σχέδιο. Να
φύγουν από τα νησιά. Να τους πάµε στην ενδοχώρα. Να τους
πάµε και στην ενδοχώρα. Να φτιάξουµε και κέντρα κλειστά. Και
κέντρα κλειστά και κέντρα ανοιχτά. Πετάµε και δυο, τρεις λαγούς
να λένε και για τα ακατοίκητα νησιά. Έχουµε δηλαδή ένα τουρ-
λουµπούκι σε µια προσπάθεια να δούµε πώς θα χειριστούµε το
θέµα αυτό.

Εδώ, θέλω να σας πω, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, κύριοι
Υπουργοί, κύριε Χατζηδάκη, κύριε Χρυσοχοΐδη, χάνεται το
έθνος. Η χώρα µας ισλαµοποιείται. Πρέπει να το καταλάβετε σύν-
τοµα. Ο λόγος µας δεν είναι σκληρός, αλλά είναι ρεαλιστικός. Η
χώρα µας ισλαµοποιείται. Πολιτικοί αναλυτές, όχι στελέχη της
Ελληνικής Λύσης, κάνουν λόγο και λένε ότι σε µερικά χρόνια,
ένας στους δέκα που θα κατοικεί σε αυτή τη χώρα θα στηρίζει
το δογµατικό ισλάµ, είτε το καταλαβαίνετε είτε όχι. Έχουµε τε-
λεσίγραφα, νόµους κ.λπ.. Πάρτε αποφάσεις. Σας έχουµε πει
ποιες είναι οι λύσεις ως Ελληνική Λύση. Είναι ξεκάθαρες οι λύ-
σεις. Δώστε τέλος στο θέµα αυτό. Και ξεκινήστε µε τις µη κυβερ-
νητικές οργανώσεις. 

Έρχοµαι στο εξής: Όλοι έκαναν ρουσφέτια. όλοι βόλεψαν ηµε-
τέρους. Είχαν, όµως, τρόπο. Να έχουµε και λίγο τρόπο. Τώρα,
πιάσαµε το γεροντάκι, τον ογδοντάχρονο, τον κυριούλη, που σή-
µερα πήρε σβάρνα τα κανάλια, ο οποίος λέει «πούλησα εκατόν
εβδοµήντα ψήφους, γιατί µου υποσχέθηκε ο Πρωθυπουργός να
µε βάλει διοικητή». Για τον θεό, δηλαδή! Αυτό είναι κοµµατικό
κράτος. Το κοµµατικό κράτος ζει και βασιλεύει.

Πού είναι λοιπόν η αριστεία; Εδώ, γίνεται της αριστείας το αν-
τάµωµα. Δεν προχωρούν οι άριστοι. Ούτε τα προσχήµατα δεν
κρατάτε. Κοµµατικοί φίλοι, πρόεδροι άσχετοι µε τον χώρο της
υγείας, απόστρατοι, κουµπάροι, συνεργάτες, όποιος θέλει και
είναι δικός µας τον βολεύουµε.

Πηγαίνουν περίπατο λοιπόν οι δεσµεύσεις σας περί επιτελικού
κράτους, για αξιοκρατία, για διαφάνεια, για µεταρρυθµίσεις. Θυ-
µάστε τι λέγατε πριν τις εκλογές; Εγώ τα έχω εδώ. Scripta ma-
nent. Κυριάκος Μητσοτάκης σε tweet, τον Νοέµβριο του 2017:
«Δεν πρόκειται να ανεχτώ στις διοικήσεις των νοσοκοµείων να
τοποθετούνται αποτυχηµένοι πολιτευτές, που αναζητούν αργο-
µισθία στο δηµόσιο». Αυτά έλεγε ο νυν Πρωθυπουργός το 2017. 

Και ο κ. Γεωργιάδης, ο οποίος είναι και αυτός λαλίστατος στο
tweeter έλεγε ότι η απαίτηση του Υπουργού Υγείας να παραιτη-
θούν όλοι οι διοικητές νοσοκοµείων για να βάλει εκτός διαδικα-
σίας κοµµατικούς είναι σκάνδαλο. Όλα για τα ψηφαλάκια, κύριοι
συνάδελφοι; Να υπάρχει κι ένα όριο. Δεν γίνεται να τα κάνουµε
όλα για τα ψηφαλάκια. 

Μαθαίνω ότι οι νεοδηµοκράτες ότι παππούδες έχουν στα σπί-
τια τους κλειδώνουν, µη συναντήσουν κανέναν Υπουργό στον
δρόµο και τον κάνουν διοικητή στο νοσοκοµείο. Κλειδώνουν στα
σπίτια τους παππούδες πλέον.

Και κλείνω µε το σκοπιανό. Τόση αγάπη για τους ψευτοµακε-
δόνες, πραγµατικά, δεν τη περίµενα. Με ξεπερνάει και εµένα.
Είδα και τη συνάντηση του κ. Δένδια µε τον οµόλογό του τον Σκο-
πιανό. Μπορεί να λέγατε και να γράφατε διαρκώς εχθές για το
ανεκδιήγητο Βόρεια Μακεδονία. Διότι είναι ανεκδιήγητο, κύριε
Υπουργέ. Για τον ελληνικό λαό -και να το ξέρετε- Σκόπια ήταν,
Σκόπια είναι και Σκόπια θα παραµείνουν. 

Κύριε Δένδια, είστε κι εσείς πολύ δραστήριος στα social
media. Πείτε µας πώς αισθάνεστε που ο οµόλογός σας των Σκο-
πίων στο δικό του προφίλ -τον συναντήσατε και εχθές- γράφει
συνέχεια για Μακεδονία;

Εδώ, τι γράφει ο Νικόλα Ντιµιτρόφ. Και κλείνω µε αυτό.
Σας ευχαριστώ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Κωνσταντίνος Χήτας κατα-

θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εγώ σας ευχαρι-
στώ. 

Τον λόγο έχει ο Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων
ο κ. Μάκης Βορίδης για πέντε λεπτά.  

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

Εγώ θέλω να κάνω µία παρέµβαση, γιατί βεβαίως το νοµοσχέ-
διο θα το καλύψει και θα το υπερασπιστεί στο σύνολο του ο κ.
Χατζηδάκης. Θέλω να κάνω µία παρέµβαση, η οποία αφορά δύο,
τρία σηµεία.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ε’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ)

Κατ’ αρχάς, σε συνέχεια του µόλις κατελθόντος από το Βήµα
συνάδελφου, µην αγχώνεστε για τα θέµατα της διαχείρισης της
µετανάστευσης. Θα υλοποιηθεί ένα σχέδιο, το οποίο θα διασφα-
λίσει αυτά που πρέπει να γίνουν. Οι πρόσφυγες -όσοι είναι πρό-
σφυγες- θα τυγχάνουν ανθρωπιστικής προστασίας, όπως
προβλέπεται από τις διεθνείς συνθήκες και θα εντάσσονται αρ-
µονικά στην ελληνική κοινωνία, στον βαθµό που οι ίδιοι θέλουν
να ενταχθούν και δεν θέλουν προσκαίρως να παραµείνουν εντός
του εδάφους για να επιστρέψουν στην πατρίδα τους.

Όλοι, δε, οι υπόλοιποι, αυτοί δηλαδή που είναι παράνοµοι µε-
τανάστες, θα κρίνονται άµεσα και γρήγορα οι αιτήσεις τους. Εφό-
σον κρίνεται ότι είναι παράνοµοι µετανάστες θα οδηγούνται σε
κλειστά προαναχωρησιακά κέντρα και θα επαναπροωθούνται.
Άρα, µην αγχώνεστε. Είναι σε πλήρη έλεγχο. Εξελίσσεται το σχέ-
διο.

Η αλήθεια είναι ότι παραλάβαµε µία πάρα πολύ δύσκολη κα-
τάσταση. Μία κυβέρνηση, άφησε το κράτος απολύτως ανέτοιµο,
όχι γιατί της ξέφυγε, αλλά γιατί ήταν οι συγκεκριµένες ιδεολογι-
κές και πολιτικές αντιλήψεις που υλοποιούσε η Κυβέρνηση του
ΣΥΡΙΖΑ. Το γνωστό «laisser passer», να έρχονται όλοι και να περ-
νάνε. Αυτό έκανε η κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ. Έχει αλλάξει η πολι-
τική. Θα ελεγχθούν τα πάντα οσονούπω. Είναι σε εξέλιξη το
σχέδιο µας. 

Το δεύτερο, το οποίο θέλω να πω -γιατί άκουσα πολλά- και το
οποίο αφορά στην αγροτική γη είναι το εξής: Κατ’ αρχάς, να διευ-
κρινίσουµε ορισµένα θέµατα. Αυτή τη στιγµή µε τα ισχύοντα, έτσι
όπως είναι διαµορφωµένα τώρα, µε τα µέτρα ένθεν και ένθεν των
οδών, τα οποία µπορούν να χρησιµοποιούνται, προκειµένου να εγ-
καθίστανται σε αυτά τα φωτοβολταϊκά, τα τετραγωνικά είναι πολύ
περισσότερα από το 1%. Μπορούµε να συνεννοηθούµε σε αυτό; 

Εφόσον, λοιπόν, µπορούµε να συνεννοηθούµε σε αυτό, για
όσους κόπτονται για την απώλεια της παραγωγικής γης να σας
ενηµερώσουµε ότι περιορίζουµε την απώλεια της παραγωγικής
γης. Δεν την αυξάνουµε. 

Γιατί; Διότι εσείς που είστε όλοι επιµελείς συνάδελφοι, κυρίως
οι επιµελέστατοι συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ, ασφαλώς έχετε δια-
βάσει ότι στο 1% συνυπολογίζονται αυτά τα οποία έχουν ήδη
αδειοδοτηθεί ή αυτά που ήδη έχουν υποβάλει αιτήσεις. 

Άρα, δεν υπάρχει κάτι πρόσθετο. Τίποτε πρόσθετο! Γιατί; Διότι
κάντε τους λογαριασµούς σας, εσείς που είστε και πρακτικοί άν-
θρωποι. Τι εννοώ, δηλαδή, εδώ; Εφόσον υπάρχει ρύθµιση για τα
µέτρα ένθεν κι ένθεν των δρόµων, εφόσον από αυτά δεσµεύεται
γη, εφόσον ήδη έχουν δοθεί αδειοδοτήσεις, όσα έχουν αδειοδο-
τηθεί, θα αφαιρεθούν και µε το 1%, αν κάνετε τους λογαρια-
σµούς σας, το σύνολο της γης βγαίνει λιγότερο. Τι αποµένει,
λοιπόν; Αποµένει κάτι λιγότερο από αυτό που σήµερα παρέχεται.
Άρα, λοιπόν, µην κόπτεστε.

Και επίσης, να πάρετε και µια θέση, διότι να βλέπουµε και τι
εξυπηρετεί αυτό.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, µία ερώτηση θέλω
να κάνω µετά.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Γιατί ταράζεστε τώρα; Δεν θέλετε να µιλάω;

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Ζήτησα από τον Πρόεδρο να σας
κάνω µία ερώτηση µετά.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Εντάξει. Τι ερώτηση;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε
Υπουργέ, συνεχίστε, να ολοκληρώσουµε.
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ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Εγώ, όπως γνωρίζετε, κατά τα παραδεδοµένα
και τα ειωθότα του Κοινοβουλίου, επιτρέπω τις διακοπές, αρκεί
να µην µου αφαιρείται ο χρόνος.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Δεν σας διέκοψα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Αφαιρείται

από τους συναδέλφους Βουλευτές, κύριε Υπουργέ.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Γι’ αυτό λέω, µε την προϋπόθεση ότι ο Πρό-
εδρος το ρυθµίζει.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ολοκλη-
ρώστε.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Έχω ένα - δυο θέµατα ακόµα.

Άρα, λοιπόν, αυτό να το ξεκαθαρίσουµε και να κάνουµε και τις
επιλογές. Θέλουµε να προχωρήσουµε σε αλλαγή του ενεργει-
ακού µείγµατος; Θέλουµε καθαρή ενέργεια; Είναι βιοπεριβαλ-
λοντική αυτή η ενέργεια; Τη θέλουµε; Πρέπει να αποφασίσουµε
αν θα πάρουµε και κάποιο µέτρο για να το κάνουµε αυτό. Άρα,
λοιπόν, τα πράγµατα είναι σαφή και καθαρά και δεν µπορεί κα-
νείς να πει το αντίθετο. 

Θέλω, επίσης, να δηλώσω την στήριξή µου σε µία τροπολογία,
που µόλις κατέθεσαν συνάδελφοι Βουλευτές από την πλευρά
της Νέας Δηµοκρατίας και πρόκειται να διανεµηθεί στην Αίθουσα
και η οποία εκπληρώνει έναν σηµαντικό και βασικό στόχο που
έχουµε στο Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης. Δηλαδή τι; Να µει-
ώσουµε το κόστος παραγωγής. 

Πώς το κάνουµε αυτό; Το κάνουµε αυτό, γιατί προβλέπουµε
την ήδη υφιστάµενη ρύθµιση, που υπάρχει και δίνει τη δυνατό-
τητα παραγωγής ηλεκτρικής ενέργειας στους αγρότες για τη
χρήση των δικών τους αναγκών. Δίνει η υφιστάµενη διάταξη ένα
περιθώριο να υπερβούν αυτές τις ίδιες ανάγκες κατά 20%, µε το
σκεπτικό ότι αυτό το παραπάνω 20% που µετατρέπεται σε εισό-
δηµα για τους αγρότες, χρησιµοποιείται για την απόσβεση της
επένδυσής τους στα φωτοβολταϊκά. 

Το 20%, προτείνουν οι συνάδελφοί µου της Νέας Δηµοκρατίας
να το κάνουµε 75%, για να είναι πιο ελκυστική η επένδυση και
ταχύτερη η εξόφληση της επένδυσης αυτής. Και κάνουµε, λοι-
πόν, δεκτό -ο κ. Χατζηδάκης θα το πει αυτό…

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΚΚΕ)
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος

και Ενέργειας): Γιατί ενοχλούνται;
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Δεν τους αρέσουν τα ευµενή µέτρα για τον πα-
ραγωγικό κόσµο. Προτιµούν τα δυσµενή.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Κάνουµε, λοιπόν, δεκτή τη συγκεκριµένη τροπολογία. Θα το

πει ο κ. Χατζηδάκης, που προβλέπεται στο παρόν νοµοσχέδιο να
κάνει τις τροπολογίες αποδεκτές ή όχι. Έχουµε συνεννοηθεί για
το ζήτηµα αυτό. 

Αυτό είναι εξαιρετικά σηµαντικό, γιατί δίνει τη δυνατότητα να
µειωθεί το κόστος της παραγωγής, ακριβώς γιατί η ηλεκτρική
ενέργεια πλέον δεν θα πληρώνεται. Είναι κεντρικό σηµείο της πο-
λιτικής µας και είναι εξαιρετικά σηµαντικό. 

Τώρα, τελειώνω απλώς µε µία αναφορά, µη αρµοδιότητός µου,
αλλά θέλω να επαινέσω τον κύριο Υπουργό γι’ αυτό το ζήτηµα,
γι’ αυτό το θαρραλέο µεταρρυθµιστικό βήµα, το οποίο αφορά το
θέµα της µονιµότητας των νεοπροσληφθησοµένων στη ΔΕΗ ή
µάλλον της έλλειψης µονίµων.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε
Υπουργέ, ολοκληρώστε.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Τελειώνω.

Άκουσα ένα επιχείρηµα…
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Από την κυβέρνησή µας το 2012!
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Μιλώ για τη συγκεκριµένη ρύθµιση. Ωραία, κύριε
Λοβέρδο. Συνεχίζεται, λοιπόν, αυτή η επιλογή και αυτή η ρύθ-
µιση. 

Και άκουσα τα εξής δύο τινά: ή ότι αυτό ήδη ισχύει -οπότε
προς τι τα παράπονα; Διότι το πολύ-πολύ να κάνουµε κάτι πε-

ριττό. Αφού ήδη ισχύει, ξανανοµοθετούµε κάτι νοµοθετηµένο,
άρα µια χαρά, όλοι συµφωνούµε. Πολύ ωραία ή δεν ισχύει και
νοµοθετείται τώρα. 

Και πρέπει να πω ότι, εν πάση περιπτώσει, για τη ΔΕΗ, η οποία
λειτουργεί σε ένα ανταγωνιστικό περιβάλλον, πρέπει κανείς να
επιλέξει µε ποιους όρους θα λειτουργεί. Είναι δυνατόν να υπάρ-
χει δηµόσια εταιρεία εκτεθειµένη στον ιδιωτικό ανταγωνισµό µε
όλα τα βάρη και τις προϋποθέσεις του δηµοσίου; Τι ελπίδα και τι
τύχη επιβιώσεως δίνετε στον ανταγωνισµό µιας τέτοιας εται-
ρείας; 

Άρα, το ταχύτερο δυνατό που θα προσαρµοστεί η ΔΕΗ σε
όλες τις συνθήκες του ιδιωτικού ανταγωνισµού, αυτό είναι όρος
επιβίωσης για όποιον ενδιαφέρεται για τη ΔΕΗ. Το αντίθετο είναι
όρος υπονόµευσης που θα την οδηγήσει ουσιαστικά στο κλεί-
σιµο και στη διάλυση.

Αυτή, λοιπόν, είναι η πραγµατικότητα. Εγώ χαιρετίζω και την
ενέργεια. Υποστηρίζω αναφανδόν την πρωτοβουλία του κυρίου
Υπουργού. 

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Και εµείς
σας ευχαριστούµε. 

Ο Καλαµατιανός έχει τον λόγο.
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να κάνω

µία ερώτηση.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Δεν γίνε-

ται. Δεν υπάρχει διαδικασία τέτοια. Μετά αν θέλει ο κ. Τζανακό-
πουλος, που είναι Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος, µε χαρά.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Για την τροπολογία που κατέθεσε,
θέλω να ρωτήσω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Για την
τροπολογία τι θέλετε να ρωτήσετε τώρα; Μετά. Δεν υπάρχει
τώρα διαδικασία για την τροπολογία.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Για την τροπολογία, βε-
βαίως, υπάρχει.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε Τζα-
νακόπουλε, θα ανοίξουµε µια διαδικασία. Υπάρχει στον Κανονι-
σµό, για να ανοίξουµε τη διαδικασία, ο κάθε εισηγητής να ρωτάει
τώρα για την τροπολογία;

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Για την τροπολογία, βε-
βαίως.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ο κύριος
Υπουργός είναι εδώ και θα συνεχίσουµε. Έχετε τον λόγο µετά…

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Έχει δικαίωµα να µιλήσει.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Δεν θα µι-

λήσει. Αν υπάρχει µία ερώτηση, να την κάνει, αλλά όχι να µιλήσει.
Δεν γίνεται.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Θέλω να ρωτήσω τον Υπουργό για
κάτι που αναφέρθηκε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κάντε µια
ερώτηση.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Κύριε Βορίδη, στο άρθρο το συγκε-
κριµένο για την αγροτική γη, σε αυτό το άρθρο που αναφερθή-
κατε, αναφέρεται ότι η δυναµικότητα δεν πρέπει να υπερβαίνει
το 1% του συνόλου των καλλιεργούµενων εκτάσεων, όχι δηλαδή
το 1% της γης υψηλής παραγωγικότητας, αλλά του συνόλου των
καλλιεργούµενων εκτάσεων. 

Εκ τούτου προκύπτει ότι η γη υψηλής παραγωγικότητας -σας
ενδιαφέρει και εσάς για την Αρκαδία, κύριε Πρόεδρε- είναι πα-
ραδείγµατος χάριν το 10%. Άρα, λοιπόν, θα αποκλείσουµε το
10% της γης υψηλής παραγωγικότητας που αντιστοιχεί στο 1%
της ευρύτερης καλλιεργούµενης έκτασης, ενώ σε προεδρικό διά-
ταγµα χρήσεων γης απαγορεύεται η γη υψηλής παραγωγικότη-
τας, επειδή δίνει ανταγωνιστικό αγροτικό προϊόν, να χρησιµο-
ποιείται για φωτοβολταϊκά και έχουµε όλη τη χαµηλότερης πα-
ραγωγικότητας γη διαθέσιµη για αυτό. Αυτό είναι ένα ερώτηµα
στρατηγικής για τον αγροτικό τοµέα, όχι για τον τοµέα της ενέρ-
γειας, αλλά είναι στρατηγικής. Δηλαδή, µου φαίνεται περίεργο
και σας ρωτώ: Ο Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης απεµπολεί την
αγροτική παραγωγή ποιοτικών προϊόντων στην Ελλάδα; Είναι ένα
ερώτηµα. Μπορεί να φτάσει σε υψηλό ποσοστό.
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Και το δεύτερο, που αφορά και τον κύριο Χατζηδάκη, άκουσα
κάτι για την αύξηση…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ρωτάτε και
τον κ. Χατζηδάκη;

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Για την τροπολογία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ποια τρο-

πολογία;
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Γι’ αυτό που είπε ο Υπουργός για

την τροπολογία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Μα, σας

παρακαλώ, κύριε Φάµελλε, να τελειώνουµε. Αν συνεχίσουµε έτσι,
δεν θα σταµατήσουµε ποτέ.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Άκουσα, επίσης, για µια τροπολογία,
που αναφέρθηκε και ο κ. Βορίδης, που αυξάνει τον συντελεστή
για την ιδιοπαραγωγή από το 20% στο 75%. 

Αυτό, κύριε Βορίδη, σηµαίνει ότι τα έργα αυτά δεν θα κατα-
σκευάζονται για την ικανοποίηση των αγροτικών αναγκών, αλλά
για την πώληση της ενέργειας. Άρα τροποποιείται ο σκοπός. Αν
πρόκειται να πουλάει κάποιος το 75%, δεν είναι για τη δικιά του
ανάγκη. Εκ τούτου, δηµιουργείται άνισος ανταγωνισµός και για
τους παραγωγούς, που µπαίνουν σε ανταγωνιστικό πλαίσιο. Άρα
ανατρέπεται η αγορά που λειτουργεί στο Υπουργείο Ενέργειας.
Είναι δύο τα προβλήµατα. 

Αυτά θέλουν διευκρίνιση. Είναι προφανές ότι είναι εις βάρος
και της αγροτικής παραγωγής και της ενεργειακής αγοράς.
Σµπαραλιάζετε την ενεργειακή αγορά εις βάρος όλων των πα-
ραγωγών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε
Υπουργέ, θέλετε τον λόγο;

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Ναι, θα απαντήσω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Και σας
παρακαλώ όσο πιο σύντοµα γίνεται, γιατί είναι πάρα πολλοί οι
οµιλητές. Είναι σαράντα οµιλητές ακόµα.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Έχει και αύριο ηµέρα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Το αποφα-

σίσαµε στη Διάσκεψη των Προέδρων, κύριε Τζανακόπουλε. Ήταν
ο εκπρόσωπός σας, τα είπαµε.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Τριάντα δευτερόλεπτα. Δεν θα κουράσω, γιατί
θεωρώ ότι είναι πολύ απλά τα πράγµατα.

Η ρύθµιση που αφορά στην τροπολογία -θα τη διαβάσετε και
θα διαβάσετε και συνολικά το νοµικό κείµενο- αφορά µόνο αγρό-
τες και µόνο ενέργεια, η οποία χρησιµοποιείται για τις δικές τους
ανάγκες.

Δεν υπάρχει τίποτε άλλο.
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Πώς γίνεται αυτό, αφού πουλάτε το

75%; Πού είναι οι δικές τους ανάγκες, αφού πουλάτε το 75%;
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Μου επιτρέπετε; Γιατί δεν αφήνετε; Κύριε Πρό-
εδρε, ζήτησε διευκρινίσεις. Δεν του αρέσουν οι διευκρινίσεις.
Οπότε διακόπτει.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε Φά-
µελλε, σας παρακαλώ πάρα πολύ.

Κύριε Υπουργέ, συνεχίστε.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Εγώ δεν έχω πρόβληµα, αλλά δεν ακούτε καν
τις διευκρινίσεις.

Ξαναλέω, όπως είναι το σύστηµα, το ήδη υφιστάµενο. Δεν το
αλλάζω. Το ποσοστό αλλάζω. Να το πω αλλιώς; Να το κάνουµε
παράδειγµα. Ογδόντα είναι οι ανάγκες του παραγωγού. Παράγει
ογδόντα. Η ηλεκτρική ενέργεια τελειώνει, την συµψηφίζει, δεν
πληρώνει κάτι. Το βάζει στο σύστηµα και δεν πληρώνει κάτι.
Μέχρι 20% παραπάνω –είναι η υφιστάµενη ρύθµιση- του δίνει τη
δυνατότητα να παράγει. Γιατί του τη δίνει; Ισχύει το επιχείρηµά
σας για το 20%; Απάντηση: Όχι. 

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Τι λέτε τώρα; 
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Ακούστε, κύριε Φάµελλε. Είστε και ευαίσθητος
στα θέµατα και εσείς από αγροτική περιοχή είστε. Σας συγκινεί
το αγροτικό ζήτηµα.

Άρα, λοιπόν, προσέξτε. Γιατί του δίνει αυτό το παραπάνω 20%;
Για να έχει τη δυνατότητα ο παραγωγός να το χρησιµοποιήσει
αυτό, αποσβένοντας την επένδυσή του. Τι κάνουµε εµείς τώρα;
Το 20% το κάνουµε 75%. Δεν αλλάζουµε κάτι στο σύστηµα.
Όπως είναι η διάταξη, παραµένει. Του δίνουµε µία πρόσθετη δυ-
νατότητα.

Έρχεται και λέει ο κ. Φάµελλος να µην του δώσουµε αυτή την
δυνατότητα. Δεν του αρέσει. Δεν θέλει ο κ. Φάµελλος να έχει
πρόσθετο εισόδηµα ο παραγωγός για να ενισχύσει την δυνατό-
τητά του να πληρώνει για την παραγωγή του. Δεν θέλει. Μάλιστα.
Τοποθετηθείτε στο «δεν θέλω» και τελείωσε.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Δεν είναι έτσι, κύριε Βορίδη. Άλλο
σας ρώτησα.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Το καταλάβαµε. Δεν θέλετε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρα-
καλώ!

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Θα το εξηγήσετε στους παραγωγούς αύριο, που
θα σας ρωτάνε γιατί δεν θέλατε. Θα τους το εξηγήσετε. Θα τους
πείτε ότι σµπαραλιαζόταν η αγορά.

Προσέξτε τώρα. Στο άλλο ζήτηµα που θέτετε. Δεν απαντάτε
στο βασικό. Πόση ήταν η γη η οποία δεσµευόταν µε το υφιστά-
µενο σύστηµα; Με τα µέτρα από εδώ και µε τα µέτρα από εκεί
από τους δρόµους, πόση ήταν; Ήταν περισσότερη ή λιγότερη;
Τα υπόλοιπα δεν έχουν σηµασία. Η απάντηση είναι ότι σήµερα
µε το σύστηµα αυτό -γιατί το µετρήσαµε- καταλήγει να είναι η γη
περισσότερη. Και µε το 1% η γη είναι λιγότερη. Άρα, λοιπόν, το
κρίσιµο στη συζήτησή µας αυτή δεν είναι αυτό.

Εκείνο το οποίο έχει σηµασία, είναι να δώσουµε τη δυνατότητα
να τοποθετηθούν τα φωτοβολταϊκά και σε περιοχές -που ενώ δί-
νεται η δυνατότητα ένθεν και ένθεν στους δρόµους και άρα η δέ-
σµευση της γης είναι αυτή- στις οποίες δεν υπάρχει σήµερα αυτή
η δυνατότητα για λόγους γεωµορφολογίας στην πραγµατικό-
τητα.

Άρα, λοιπόν, αυτή είναι η δυνατότητα και τίποτα περισσότερο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε.
Τον λόγο έχει ο κ. Καλαµατιανός.
ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ - ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΛΑΜΑΤΙΑΝΟΣ: Ευχαριστώ,

κύριε Πρόεδρε.
Αξιότιµοι, κύριοι Βουλευτές να πω κατ’ αρχάς ότι µάλλον το

Γεωτεχνικό Επιµελητήριο δεν γνωρίζει καλά και ίσως ο Υπουργός
Αγροτικής Ανάπτυξης γνωρίζει καλύτερα.

Η παραγωγή και η παροχή ηλεκτρικής ενέργειας στην Ελλάδα
ξεκίνησε ως ιδιωτική. Για ιστορικά κοινωνικούς και αναπτυξια-
κούς, όµως, σκοπούς πέρασε στο δηµόσιο έλεγχο τη δεκαετία
του 1950. Η αναπτυξιακή αναγκαιότητα οδήγησε στην ίδρυση
της Δηµόσιας Επιχείρησης Ηλεκτρισµού. Ο στόχος ήταν να λει-
τουργήσει προς όφελος του δηµοσίου συµφέροντος µε τη χά-
ραξη και εφαρµογή µιας εθνικής ενεργειακής πολιτικής. Κεντρική
φιλοσοφία αυτής της πολιτικής µέσα από την εκµετάλλευση των
εγχώριων πόρων, ήταν να παρέχει την ηλεκτρική ενέργεια σε όλη
την επικράτεια, αντιµετωπίζοντάς την ως αναγκαίο κοινωνικό
αγαθό αλλά και ως αναπτυξιακό εργαλείο.

Και τα κατάφερε η ΔΕΗ. Το ηλεκτρικό ρεύµα παρέχεται µε
οµογενοποιηµένο τιµολόγιο σε ολόκληρη την επικράτεια, συµπε-
ριλαµβανοµένων των αποµακρυσµένων δυσπρόσιτων, ακριτικών
και νησιωτικών περιοχών. Η ελληνική κοινωνία µέσω του δηµο-
σίου ανέλαβε την ανάπτυξη της ΔΕΗ και την κάλυψη των κοινω-
νικών και επιχειρηµατικών αναγκών στην ηλεκτρική ενέργεια µε
δίκαιο βεβαίως και κοινωνικά ωφέλιµο τρόπο. 

Έννοιες όπως αυτή της κοινωνικής ωφέλειας, δεν είναι συµ-
βατές µε το ακραίο φιλελεύθερο µοντέλο ανάπτυξης. Η ιδιωτι-
κοποίηση δεν αποτελεί απάντηση στα προβλήµατα. Η πώληση
των υπό δηµόσιο έλεγχο επιχειρήσεων έχει αποδειχθεί πλέον ότι
δεν ενισχύει την ανάπτυξη. Αντίθετα µειώνει τα εισοδήµατα των
νοικοκυριών µέσα από την αύξηση των τιµολογίων και εν τέλει
αυξάνει περαιτέρω την κοινωνική ανισότητα. 

Οι ιδιωτικές εξαγορές δηµόσιων επιχειρήσεων σε αντίθεση µε
ό,τι προβάλλεται, δεν µεγεθύνουν την οικονοµία, δεν προβαίνουν
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σε µακροπρόθεσµα αναπτυξιακά έργα και δεν οδηγούν σε αύ-
ξηση της απασχόλησης. Με τη στενή οικονοµική έννοια δεν απο-
τελούν καν επένδυση. 

Προς αντίκρουση της έωλης, αναπόδεικτης και παρωχηµένης
επιχειρηµατολογίας σας ο κ. Τσίπρας προηγουµένως, πολύ εύ-
στοχα, ανέφερε γιατί οι ιδιωτικοποιήσεις είναι το παρελθόν και
γιατί η επανάκτηση ή η διατήρηση των δηµόσιων αγαθών στη δη-
µόσια σφαίρα είναι το παρόν και το µέλλον. Παραθέτω επτά λό-
γους για τους οποίους η ΔΕΗ είναι επιτακτική ανάγκη να παρα-
µείνει δηµόσια. 

Πρώτος λόγος: Η εθνική αναπτυξιακή πολιτική εξαρτάται σε
µεγάλο βαθµό από την παραγωγή και τη διάθεση της ηλεκτρικής
ενέργειας. Ο δηµόσιος έλεγχος διασφαλίζει την απρόσκοπτη πα-
ραγωγή και διάθεση της ηλεκτρικής ενέργειας και τον στρατη-
γικό σχεδιασµό της οικονοµίας. 

Δεύτερος λόγος: Η παραγωγή και η παροχή της ηλεκτρικής
ενέργειας υπό δηµόσιο έλεγχο, εξασφαλίζει την κοινή τιµολο-
γιακή πολιτική σε όλη την επικράτεια. 

Τρίτος λόγος: Ο δηµόσιος έλεγχος διασφαλίσει τις εργασια-
κές συνθήκες και τους µισθούς, οφέλη που σε µεγάλο βαθµό δια-
χέονται και στον ιδιωτικό τοµέα. Επίσης, µέσω των µακροπρό-
θεσµων δηµοσίων επενδύσεων αυξάνεται η απασχόληση. 

Τέταρτος λόγος: Ο δηµόσιος έλεγχος δίνει τη δυνατότητα για
κοινωνικά ωφέλιµη τιµολογιακή πολιτική. Με αυτό τον τρόπο
πραγµατώνεται µία έµµεση διανοµή εισοδήµατος προς τις ασθε-
νέστερες εισοδηµατικές τάξεις. Με τη δηµόσια παραγωγή και
παροχή αποφεύγεται η ιδιωτικά µονοπωλιακή δοµή της αγοράς,
που εξ ορισµού αυξάνει τις τιµές. Η τιµολογιακή πολιτική δεν
προσδιορίζεται µε βάση τη λογική της αύξησης του κέρδους,
αλλά της αύξησης της συνολικής κοινωνικής ωφέλειας.

Πέµπτος λόγος: Κάτω από τον δηµόσιο έλεγχο τηρούνται οι
θεσπισµένοι περιβαλλοντικοί όροι. Η ποιότητα του περιβάλλον-
τος είναι δηµόσιο αγαθό. Ο ιδιώτης δεν έχει κίνητρο να εφαρµό-
σει δαπανηρά περιβαλλοντικά µέτρα προστασίας µε
µακροπρόθεσµη απόσβεση, γιατί στοχεύει στο βραχυπρόθεσµο
κέρδος.

Έκτος λόγος: Το δηµόσιο έχει χαµηλότερο κόστος εύρεσης
κεφαλαίων. Συνεπώς το κόστος παραγωγής είναι χαµηλότερο
και το όφελος για τον καταναλωτή και την κοινωνία µεγαλύτερο.
Μέρος από τα κέρδη, βεβαίως, τα καρπώνεται το κοινωνικό σύ-
νολο µέσω των αναδιανεµητικό των πολιτικών.

Έβδοµος λόγος: Η ηλεκτρική ενέργεια αποτελεί φυσικό µονο-
πώλιο λόγω των υψηλών κεφαλαίων και µακροχρόνιων επενδύ-
σεων, που απαιτούνται για την παραγωγή και την παροχή. Οι
παραγωγικές µονάδες και τα δίκτυα έχουν κατασκευαστεί από
το δηµόσιο. Ο δηµόσιος έλεγχος µπορεί να διασφαλίζει οικονο-
µίες κλίµακος.

Έρχοµαι τώρα στα εργασιακά θέµατα. Είναι σαφές µε το νο-
µοσχέδιο ότι φροντίζετε να δηµιουργηθούν εργαζόµενοι δύο τα-
χυτήτων. Από τη µία οι νέοι εργαζόµενοι της ΔΕΗ θα προσλαµβά-
νονται µε ατοµικές συµβάσεις εργασίας. Παραβιάζεται µε αυτό
τον τρόπο το εργατικό δίκαιο, καταστρατηγούνται οι συλλογικές
συµβάσεις εργασίας. Αυτοί οι εργαζόµενοι θα λαµβάνουν 650
ευρώ. Αυτή είναι η µία πλευρά του νοµίσµατος. 

Υπάρχει και η άλλη πλευρά του νοµίσµατος. Δηµιουργείται µία
οµάδα διευθυντών µε τριετείς συµβάσεις, που εξαιρούνται από
το πλαφόν στις αµοιβές και µπορεί να προέρχονται από την
αγορά, µε κριτήρια, βέβαια, προσαρµοσµένα στις πολιτικές προ-
τεραιότητες της Νέας Δηµοκρατίας. Η πρόσφατη πρόβλεψη στο
αναπτυξιακό νοµοσχέδιο του κ. Άδωνι Γεωργιάδη για την κατάρ-
γηση του πλαφόν στις αµοιβές των προέδρων, διευθυνόντων
συµβούλων και εντεταλµένων συµβούλων σε ΔΕΚΟ άνοιξε τον
δρόµο για τη δηµιουργία των «γαλάζιων» golden boys. Τώρα στη
ΔΕΗ η νέα κάστα διευρύνεται, καθώς καταργείται το πλαφόν και
για άλλα διευθυντικά στελέχη, τα οποία βεβαίως θα έχουν υπέ-
ρογκες αµοιβές. Κατά τα άλλα, σύµφωνα µε τον κύριο Υπουργό,
η ΔΕΗ καταρρέει.

Από τη µία συκοφαντείτε τη ΔΕΗ, την υπονοµεύετε και από την
άλλη φροντίζετε µε παχυλούς µισθούς τους υποστηρικτές σας,
τους οποίους, βεβαίως, θα πληρώνει η ΔΕΗ. 

Επιπλέον, οι προσλήψεις θα γίνονται εκτός ΑΣΕΠ. Ξέρω, θα

πείτε ότι -µετά την κατακραυγή- προτείνατε ως φενάκη τα απο-
τελέσµατα του διαγωνισµού να ανακοινώνονται στο ΑΣΕΠ, χωρίς
όµως να διενεργείται έλεγχος ουσίας. Δεν υπάρχει ουσιαστικός
έλεγχος του ΑΣΕΠ. Ξεχάσατε τις λέξεις αξιοκρατία, αξιολόγηση,
αριστεία που λέγατε προεκλογικά. Τις ξεχάσατε, βεβαίως, και
στην τοποθέτηση των διοικητών των νοσοκοµείων. Τις ξεχνάτε
τώρα και στη ΔΕΗ. Αυτές οι κινήσεις, κυρίες και κύριοι, µας γυρ-
νούν πίσω στην περίοδο 1990 - 1993.

Κατά την κυβερνητική θητεία του Κωνσταντίνου Μητσοτάκη
θυµάστε –όχι εσείς, οι µεγαλύτεροι- είχαµε προσλήψεις οκτώ χι-
λιάδων εννιακοσίων υπαλλήλων εκτός ΑΣΕΠ και εκεί, το ένα τρίτο
των εργαζοµένων της ΔΕΗ δηλαδή, µε ειδικότητες που δεν ήταν
στις προτεραιότητες της επιχείρησης. Αυτά φορτώθηκαν στη
ΔΕΗ τότε. 

Πρέπει να σηµειωθεί τέλος ότι η Κυβέρνηση της Νέας Δηµο-
κρατίας κάνει ότι περνάει από το χέρι της για να δηµιουργήσει
κοινωνικό αυτοµατισµό. Έφυγε ο κ. Βορίδης; Ήθελα να πω ότι
αυτή είναι η ουσία της διάταξης, που φέρνετε για τη δήθεν κα-
τάργηση της µονιµότητας. Ο κ. Λοβέρδος το είπε. Από το 2012
έχει καταργηθεί η µονιµότητα στη ΔΕΗ. Πλέον µπορούν να απο-
λύονται οι υπάλληλοί της και οι εν ενεργεία, αυτοί που είναι
τώρα, µε καταβολή της νόµιµης αποζηµίωσης και ισχύουν οι πε-
ριορισµοί για τις οµαδικές απολύσεις. Ο στόχος σας, λοιπόν,
είναι να δηµιουργήσετε κοινωνικό αυτοµατισµό και να πείτε
στους εργαζόµενους έξω «ναι, εµείς», δήθεν, «καταργούµε τη
µονιµότητα», η οποία έχει καταργηθεί από το 2012.

Επίσης, χρησιµοποιείτε το µέτρο της µείωσης της έκπτωσης
στα τιµολόγια ρεύµατος των εργαζοµένων στην επιχείρηση ώστε
δήθεν να µοιράσετε τα βάρη, που επιφέρατε εσείς, η Νέα Δηµο-
κρατία και η Κυβέρνησή σας, στο κοινωνικό σύνολο µε τις πρό-
σφατες αναίτιες αυξήσεις των τιµολογίων. Αυξήσατε τα
τιµολόγια και τώρα λέτε αφαιρούµε τη µείωση του τιµολογίου
στους εργαζοµένους της ΔΕΗ, για να εξισορροπήσουµε αυτή τη
διαφορά. 

Είναι πολλά τα ψέµατα βεβαίως, κύριοι της Κυβέρνησης, µέσα
σε πέντε µήνες. Δεν µπορείτε, όµως, να κοροϊδεύετε τον ελλη-
νικό λαό. Εφαρµόζετε ξανά την ίδια πολιτική, που οδήγησε τη
χώρα στη χρεοκοπία. Ιδιωτικοποιείτε τη δηµόσια περιουσία, κα-
ταργείτε εργασιακά δικαιώµατα, δηµιουργείτε στρατό υποστη-
ρικτών σας, όπως κάνατε και στο παρελθόν. Ο λαός, όµως, έχει
αντιληφθεί τις µεθοδεύσεις και τις στοχεύσεις σας και θα απαν-
τήσει, όπως έκανε και στο παρελθόν.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε τον κ. Καλαµατιανό.
Κύριοι συνάδελφοι, είµαστε αυτή τη στιγµή στον αριθµό

τριάντα και θα ολοκληρώσουµε στον εβδοµήντα τρία. Δεν έχουν
µιλήσει οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι ο κ. Λιβανός, ο κ. Τζα-
νακόπουλος, ο κ. Καραθανασόπουλος και η κ. Μπακαδήµα. Επί-
σης δεν έχει µιλήσει ο Υπουργός. Σας παρακαλώ πάρα πολύ και
επιµένω να µένουµε εντός του χρόνου.

Τον λόγο έχει η κ. Σκόνδρα και αµέσως µετά έχει ζητήσει τον
λόγο ο κύριος Υπουργός.

ΑΣΗΜΙΝΑ ΣΚΟΝΔΡΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητούµε σή-

µερα το νοµοσχέδιο για την αγορά ηλεκτρικής ενέργειας όπως
µας το παρουσίασε ο Υπουργός Περιβάλλοντος και Ενέργειας
Κωστής Χατζηδάκης.

Θα ξεκινήσω συγχαίροντας τον κύριο Υπουργό για την απο-
φασιστικότητα και τη σκληρή δουλειά, που έκανε υλοποιώντας
τη δέσµευση της Κυβέρνησης και του Πρωθυπουργού Κυριάκου
Μητσοτάκη για απελευθέρωση της αγοράς ενέργειας σύµφωνα
µε τα ευρωπαϊκά πρότυπα. Να τον συγχαρώ, όµως, και για την
ψυχραιµία του να χειρίζεται επικίνδυνες αποστολές σαν τη ΔΕΗ
σήµερα και σαν την «Ολυµπιακή» χθες.

Εισάγονται, λοιπόν, ρυθµίσεις µε το παρόν νοµοσχέδιο που
υπηρετούν τους καταναλωτές, την αγορά, τους εργαζόµενους
και εν γένει την εθνική µας οικονοµία. Μέσα από τον εκσυγχρο-
νισµό και την εξυγίανση της ΔΕΗ, την ιδιωτικοποίηση της ΔΕΠΑ
και τη στήριξη των ΑΠΕ η πατρίδα µας προχωράει µε σταθερά
βήµατα προς ένα περιβαλλοντικά βιώσιµο µέλλον.
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Ωστόσο η Αξιωµατική Αντιπολίτευση συνεχίζει τη µέθοδο της
απαξίωσης και της άρνησης. Άκουσα τον εισηγητή της να µας
κατηγορεί ότι αποπροσανατολίζουµε τον λαό. Δηλαδή καταγγέλ-
λει αντί να δώσει εξηγήσεις ο ΣΥΡΙΖΑ; 

Πώς ενώ ο ΣΥΡΙΖΑ παρέλαβε τη ΔΕΗ µε 90 εκατοµµύρια κέρδη
την παρέδωσε µε 900 εκατοµµύρια ζηµιά; Γιατί δεν λέτε στον λαό
την αλήθεια; Ότι συµφωνήστε τις δηµοπρασίες ΝΟΜΕ όπου
αναγκάσατε τη ΔΕΗ να πουλάει στους ανταγωνιστές της ρεύµα
κάτω του κόστους φεσώνοντάς την µε 600 εκατοµµύρια; Πώς
στα χρόνια σας η ΔΕΗ έχασε το 83% της µετοχικής της αξίας; 

Αυτοί είναι οι αριθµοί, κύριοι συνάδελφοι, που δυστυχώς για
εσάς δεν διαψεύδονται. Όπως δεν διαψεύδεται η πραγµατικό-
τητα ότι η ΔΕΗ δεν είναι πια µονοπώλιο και πρέπει να επιβιώσει
µέσα σε ένα ανταγωνιστικό περιβάλλον γι’ αυτό πρέπει να εκσυγ-
χρονιστεί και να εξελιχθεί όπως πρέπει και εσείς να καταλάβετε
ότι τα σοβιέτ των µονοπωλίων χρεοκόπησαν οριστικά και αµετά-
κλητα. 

Διαφωνείτε συνεχώς µε τις προτάσεις µας, αλλά διαφωνείτε
ακόµα και µε τις δικές προτάσεις, µε αυτές που καταθέτετε. Μι-
λάτε για σχέδιο. Ποιο είναι αλήθεια το δικό σας σχέδιο για τη
ΔΕΗ, για την απολιγνιτοποίηση, αλλά και για τη χώρα εν γένει;

Μας εγκαλεί ο κ. Φάµελλος ότι δεν επικεντρωνόµαστε στις
προθέσεις των νοµοθετικών πρωτοβουλιών µας. Για να διασκε-
δάσω τις ανησυχίες σας, αναφέρω επιγραµµατικά βασικές ρυθ-
µίσεις, που δροµολογούµε σήµερα.

Προχωράµε στην απολιγνιτοποίηση και την παύση όλων των
λιγνιτικών εργοστασίων έως το 2028. Παράλληλα θα υλοποιηθεί
πρόγραµµα εθελουσίας εξόδου µε στόχο τη µείωση τους κό-
στους λειτουργίας της επιχείρησης. 

Είναι σηµαντικό εδώ να αναφερθεί ότι η εθελούσια θα είναι αυ-
τοχρηµατοδοτούµενη, δεν θα επιβαρύνει τους φορολογούµε-
νους και τα ασφαλιστικά ταµεία, αλλά αποκλειστικά την ίδια τη
ΔΕΗ ενώ το κόστος θα αποσβεστεί εντός το πολύ τριών ετών. 

Καταργούµε τη µονιµότητα των γενικών διευθυντών και διευ-
θυντών. Οι εν λόγω θέσεις θα προκηρύσσονται και θα δοθούν κί-
νητρα για προσέλκυση στελεχών από την ελεύθερη αγορά. Για
να εξοµαλυνθεί το καθεστώς των προσλήψεων καταργούµε τη
µονιµότητα νεοπροσλαµβανόµενων προσωπικού. Θα προσλαµ-
βάνονται µε έλεγχο από το ΑΣΕΠ, αλλά µε ταχύτερες διαδικασίες
και µε αµοιβές, που θα ορίζονται από την αρµόδια επιτροπή της
επιχείρησης.

Με διάταξη καταργείται η οριζόντια έκπτωση στα προνοµιακά
τιµολόγια της ΔΕΗ και στο εξής θα υπάρχει µόνο 30% έκπτωση
στο ανταγωνιστικό σκέλος του τιµολογίου. 

Ανοίγουµε τη δυνατότητα µετακίνησης των εργαζοµένων µε-
ταξύ ΔΕΗ - ΔΕΔΔΗΕ και «ΔΕΗ ΑΝΑΝΕΩΣΙΜΕΣ Α.Ε.», όπως επί-
σης τη δυνατότητα µετακίνησης εργαζόµενων από τον όµιλο
προς το δηµόσιο. 

Δηµιουργούµε ένα ευέλικτο πλαίσιο στις προµήθειες χαµηλής
αξίας πάντα σύµφωνα µε την κοινοτική νοµοθεσία και διατηρών-
τας τον προσυµβατικό έλεγχο από το Ελεγκτικό Συνέδριο.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στην αγορά του φυσικού αερίου
έχει ήδη εκδηλωθεί µεγάλο ενδιαφέρον για τη ΔΕΠΑ όπου σή-
µερα το δηµόσιο ελέγχει το 65%. Για την πλήρη αποκρατικοποί-
ησή της η Κυβέρνηση δηµιουργεί δύο πακέτα, τη ΔΕΠΑ Εµπορία
και τη ΔΕΠΑ Υποδοµές. Με την ιδιωτικοποίηση θα εισρεύσουν
νέα κεφάλαια που θα επιτρέψουν την επέκταση του δικτύου φυ-
σικού αερίου σε όλη τη χώρα. 

Προβλέπονται κίνητρα για την προώθηση των ανανεώσιµων
πηγών ενέργειας, ο εξορθολογισµός τιµολόγησης για υπηρεσίες
κοινής ωφέλειας στον νυκτερινό τιµολόγιο, που θα οδηγήσει σε
σηµαντική ελάφρυνση των νοικοκυριών, επίσης η θέσπιση κινή-
τρων για την κατασκευή µεγάλων µονάδων ανανεώσιµων πηγών
ενέργειας και η επίσπευση του Προγράµµατος Ενεργειακής Ανα-
βάθµισης των Κτηρίων του Δηµοσίου. 

Θα σταθώ ιδιαίτερα στο κόµµατι των ΑΠΕ που αφορά άµεσα
και τον Νοµό µου την Καρδίτσα. 

Ήταν και παραµένει πάγια θέση µου, κύριε Υπουργέ, οι αγρό-
τες και οι κτηνοτρόφοι σταδιακά να φύγουν από την εξάρτηση
του κοστοβόρου και ενεργοβόρου πετρελαίου και ρεύµατος,
σωστά, µε την ελεγχόµενη εγκατάσταση των νέων φωτοβολταϊ-

κών σταθµών σε γαίες υψηλής παραγωγικότητας. Για να µειωθεί,
όµως, κατακόρυφα - που είναι το µέγα ζητούµενο - το καλλιερ-
γητικό κόστος θα πρέπει και στη συνέχεια οι αγρότες να κινη-
τροδοτηθούν και να µπορέσουν, αν είναι δυνατό, ακόµα και κατά
αγροτεµάχιο έστω µε όρο κάποιο πλαφόν στα στρέµµατα να
µπορούν να αυτοτροφοδοτούν µε ενέργεια τα κτήµατά τους.

Θέλω, επίσης, κύριε Υπουργέ εδώ να τονίσω για µία ακόµα
φορά και την αξία των υδροηλεκτρικών όπως αυτό της Μεσοχώ-
ρας στην Καρδίτσα. Είναι ένα έργο που έχουν δαπανηθεί 600
εκατοµµύρια ευρώ από εθνικούς πόρους. Είναι χρήµατα του ελ-
ληνικού λαού. Είναι έτοιµο να παράξει εκατόν εξήντα πέντε MW
πράσινης ενέργειας, που συνεπάγεται 30 εκατοµµύρια καθαρά
κέρδη για τη ΔΕΗ, αλλά παραµένει ανενεργό αφού δεν πρόλαβε
η κυβέρνηση Σαµαρά, τότε, να το λειτουργήσει και στη συνέχεια
η ιδεοληψία του ΣΥΡΙΖΑ το άφησε καθηλωµένο. 

Ήρθε η στιγµή επί Υπουργίας σας να λειτουργήσει και να προ-
σφέρει όπως και το φράγµα της Συκιάς, κύριε Υπουργέ, το έργο
του Αχελώου, που είναι ολοκληρωµένο περίπου στο 70% πάλι
από εθνικούς πόρους µε φράγµα και σήραγγα περίπου είκοσι χι-
λιόµετρα. 

Σας προσκαλώ στην Καρδίτσα, κύριε Υπουργέ, να τα επισκε-
φθούµε.

Πρόκειται για µεγάλα έργα, ενεργειακά και περιβαλλοντικά,
που θα συντελέσουν καθοριστικά στο να καταστεί εφικτός µέχρι
το 2028 ο στόχος του 35% της ενέργειας να προέρχεται από
ΑΠΕ. Τέλος, προχωρώντας δυναµικά στην «πράσινη» ενέργεια,
την ενέργεια του µέλλοντος ενσωµατώνουµε την ηλεκτροκίνηση
των αυτοκινήτων. 

Τα παραπάνω κινούνται σαφώς προς τη σωστή κατεύθυνση
και αυτό το αντιλαµβάνονται όλοι. Μοναδική εξαίρεση είναι η Αν-
τιπολίτευση και η ΓΕΝΟΠ - ΔΕΗ, που ως αντίδραση ανακοίνωσε
σαρανταοκτάωρες επαναλαµβανόµενες απεργίες. 

Ωστόσο, στην Ελλάδα που προχωράει µπροστά κάποιοι οφεί-
λουν να αντιληφθούν επιτέλους ότι οι εποχές των κρατικών µο-
νοπωλίων στα οποία κατέβαζαν οι εκάστοτε Φωτόπουλοι τους
διακόπτες όποτε τους άρεσε, διότι δεν τους έκανε τα χατίρια η
κυβέρνηση, πέρασαν οριστικά. 

Η ΔΕΗ δεν αποτελεί το παραµάγαζο κανενός συνδικαλιστή και
η Κυβέρνηση ως οφείλει πράττει τα δέοντα για µια χώρα σύγ-
χρονη σε ένα περιβάλλον ευρωπαϊκό και µια εποχή απαιτητική.

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε
Υπουργέ, έχετε τον λόγο.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος
και Ενέργειας): Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
σκέφτοµαι να απαντήσω, καθώς έχουµε συζητήσει πολλές φορές
το θέµα στην επιτροπή και το πρωί λόγω της ενστάσεως αντισυν-
ταγµατικότητας, που κατέθεσε ο ΣΥΡΙΖΑ, σε µερικές αιτιάσεις
των συναδέλφων, για το νοµοσχέδιο αυτό και για την πολιτική
της Κυβέρνησης σε σχέση µε τη ΔΕΗ. Ο παριστάµενος Υφυ-
πουργός κ. Θωµάς εν συνεχεία θα µιλήσει για όλα τα υπόλοιπα
θέµατα, ΔΕΠΑ, ΑΠΕ κ.ο.κ.. 

Αιτίαση πρώτη: Η Κυβέρνηση δήθεν απαξιώνει τη ΔΕΗ. Θα σας
πω στο τέλος τι ακριβώς έχει κάνει -και φαίνεται ότι έχει κάνει-
αυτούς τους µήνες η Κυβέρνηση για τη ΔΕΗ, αλλά ας δούµε οι
εισαγγελείς του ΣΥΡΙΖΑ τι έκαναν ακριβώς στη ΔΕΗ. 

Ξεκινώ από την τιµή της µετοχής. Την παρέλαβαν 7,2 ευρώ και
την παρέδωσαν 1,3 ευρώ. Στο λεξιλόγιο του ΣΥΡΙΖΑ, προφανώς,
αυτό χαρακτηρίζεται στήριξη της ΔΕΗ, διότι έχει προσχωρήσει
προφανέστατα ο ΣΥΡΙΖΑ σε µια οργουελιανή αντίληψη για τα
πράγµατα βαφτίζοντας το κρέας ψάρι.

Όµως, θέλω να συνεχίσω, πέραν της τιµής της µετοχής, µι-
λώντας µε πιο συγκεκριµένα στοιχεία ενδεικτικά, γιατί είναι πάρα
πολλά. Έχω εδώ δύο έγγραφα. Ένα έγγραφο της HORIZON, που
είναι µέτοχος µειοψηφίας, που απευθύνεται στη διεύθυνση της
ΔΕΗ, στο διοικητικό συµβούλιο της ΔΕΗ στις 28 Σεπτεµβρίου.
Θα το καταθέσω στα Πρακτικά.

Λέει χονδρικά ότι «η ΔΕΗ δεν πάει καλά και κάτι πρέπει να κά-
νετε. Η κατάσταση ξεφεύγει. Η Κυβέρνηση και η διοίκηση κω-
φεύουν. Η µετοχή συνεχίζει να κατρακυλά. Το πρόβληµα
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συνεχίζεται να εντείνεται». 
Στις 11 Μαρτίου η «HORIZON» επανέρχεται και λέει ότι το πρό-

βληµα χειροτερεύει ακόµη περισσότερο. «Πού πάτε; Κάντε κάτι.
Δεν µπορεί να µένετε απαθείς». Η Κυβέρνηση και η διοίκηση µέ-
νουν απαθείς, αγνοώντας όλες αυτές τις προειδοποιήσεις, τις
οποίες και θα καταθέσω στα Πρακτικά. 

Θα µου πείτε, διότι υπάρχει πάντα κάτι εφευρετικό στον ΣΥ-
ΡΙΖΑ και πρέπει να το παραδεχθώ, ότι εντάξει, επειδή τα λέει η
«HORIZON» δεν σηµαίνει ότι είναι και το ευαγγέλιο. Να µιλήσω
εγώ και να σας διευκολύνω. Πράγµατι, δεν είναι το ευαγγέλιο.
Όµως, εδώ έχω ένα άλλο χαρτί, το οποίο έχει κυκλοφορήσει και
είναι επιστολή - σηµείωµα της γενικής οικονοµικής διευθύντριας
της ΔΕΗ προς τον διευθύνοντα σύµβουλο και Πρόεδρο της εται-
ρείας και στηρίζεται σε ένα επισυναπτόµενο έγγραφο της Credis
Suisse που ήταν σύµβουλος της ΔΕΗ, προκειµένου να βγει και
να δανειστεί στις αγορές. Αφού λέει διάφορα πράγµατα, λέει ότι
«αν δεν µπορούµε να είµαστε πειστικοί ως προς αυτό, δηλαδή
ως προς µια προσπάθεια αναδιατάξεως στη ΔΕΗ, καθίσταται
πολύ δύσκολο έως αδύνατο το εγχείρηµα της εξόδου στις αγο-
ρές κεφαλαίου. Πιστεύω ότι θα ήταν καλό να προωθηθεί και στο
υπερταµείο. 

Το σηµείωµα της κυρίας διευθύντριας είναι την Παρασκευή 21
Σεπτεµβρίου στις 17.43’ και θα το καταθέσω στα Πρακτικά. Ανα-
φέροµαι στον Σεπτέµβριο του 2018. Αυτό αγνοείται και από τη
διοίκηση και από την Κυβέρνηση.

Θα πείτε ότι δεν είναι το ευαγγέλιο και η εισήγηση της γενικής
οικονοµικής διευθύντριας, που πάντως δεν τοποθετήθηκε από
µας, ήταν εκεί, συνεργαζόταν µε τη διοίκηση και συνεργάστηκε
µέχρι την τελευταία ηµέρα.

Έχω και άλλο έγγραφο -σας είπα ότι έχω και πολλά άλλα, αλλά
ενδεικτικά διάλεξα αυτά- και είναι της ίδιας της διοίκησης της
ΔΕΗ. Στις 14 Ιανουαρίου 2019 υπάρχει η εισήγηση προς το διοι-
κητικό συµβούλιο. Τι λέει αυτή η εισήγηση; Ότι πρέπει να υπάρ-
ξει η παρέµβαση στην τιµολογιακή πολιτική της ΔΕΗ, στην
κατάργηση της έκπτωσης συνέπειας, διάφορες άλλες παρεµβά-
σεις, έτσι ώστε η ΔΕΗ να µη βουλιάξει.

Έχω εδώ την εισήγηση, που αναφέρει τα εξής: αναπροσαρµογή
της εκπτωτικής πολιτικής στη χαµηλή και µέση τάση, αναπροσαρ-
µογή στις χρεώσεις της προµήθειας των τιµολογίων της ΔΕΗ για
τη χαµηλή τάση, προτάσεις κ.λπ., σφραγίδες, υπογραφές κ.ο.κ..

Την ίδια στιγµή κάποιος µιλάει εκείνες τις ηµέρες στις εφηµε-
ρίδες, στις ιστοσελίδες και έχω εδώ ενδεικτικά δύο δηµοσιεύ-
µατα, που λένε ότι «έρχονται αυξήσεις στα τιµολόγια ηλεκτρικού
ρεύµατος από τη ΔΕΗ» και «Παναγιωτάκης: Απαραίτητη η αύ-
ξηση εσόδων για τα τιµολόγια για να βγει η ΔΕΗ στις αγορές.
Στο τραπέζι η µείωση της έκπτωσης 15% και η ρήτρα CO2». 

Και ενώ όλα αυτά γίνονται στις 14 Ιανουαρίου, σε µερικές ηµέ-
ρες συνεδριάζει το διοικητικό συµβούλιο της ΔΕΗ και η αόρατος
χειρ παρεµβαίνει, αγνοεί το διοικητικό συµβούλιο και τις προτρο-
πές της ιεραρχίας, αλλά και αυτό που είχε εισηγηθεί ο πρόεδρος
-σύµφωνα µε αυτά τα χαρτιά- στο διοικητικό συµβούλιο και απο-
φασίζεται να µη γίνει τίποτα. 

Θα µου πείτε και σε αυτό ότι «µα, εµείς είµαστε φιλεύσπλα-
χνοι, δεν θέλαµε να αυξηθούν τα τιµολόγια». Μόνο που όλη αυτή
η πολιτική -και θα την καταθέσω στα Πρακτικά- είναι που οδηγεί
σε δύο-τρεις µήνες µετά σε τούτο εδώ, που είναι η έκθεση της
«ERNST & YOUNG» για την οποία µίλησα και το πρωί, η οποία
έχει τίτλο: «Ουσιώδης αβεβαιότητα, που σχετίζεται µε τη συνέ-
χιση της δραστηριότητας». 

Τι λέει η «ERNST & YOUNG», αφού η φιλεύσπλαχνη κυβέρ-
νηση είχε αυτή την πολιτική και η διοίκηση δεν έδρασε; Λέει το
εξής: «Εφιστούµε την προσοχή σας –πολλά λέει, αλλά εγώ δια-
βάζω το ουσιώδες- στη σηµείωση 3.1 των οικονοµικών καταστά-
σεων, στην οποία επισηµαίνεται ότι η εταιρεία και ο όµιλος στην
κλειόµενη χρήση παρουσιάζει µειωµένα έσοδα και υψηλές ζηµίες
προ φόρων, ενώ κατά την 31η Δεκεµβρίου του 2018 οι βραχυπρό-
θεσµες απαιτήσεις της εταιρείας και του οµίλου υπολείπονταν
κατά 949 εκατοµµύρια και 708 εκατοµµύρια των βραχυπρόθε-
σµων υποχρεώσεών της αντίστοιχα. 

Με βάση τις εκτιµήσεις της διοίκησης, δηλαδή του Παναγιω-
τάκη, οι ανωτέρω συνθήκες, οι οποίες αναµένεται να συνεχι-

στούν κατά τη διάρκεια των επόµενων δώδεκα µηνών µεµονω-
µένα αλλά και στο σύνολο µαζί µε άλλα θέµατα, όπως αυτά πε-
ριγράφονται στη σηµείωση 3.1, υποδηλώνουν –µε βάση
εκτιµήσεις της διοίκησης- την ύπαρξη ουσιώδους αβεβαιότητας,
η οποία ενδεχοµένως θα εγείρει σηµαντική αµφιβολία σχετικά µε
τη δυνατότητα της εταιρείας και του οµίλου να συνεχίσουν τη
δραστηριότητά τους». 

Προσθέτει η «ERNST & YOUNG» ότι «η γνώµη µας δεν τροπο-
ποιείται σχετικά µε το θέµα αυτό». Δηλαδή ποια έρχεται; Η ίδια
η διοίκηση, που µε παρέµβαση της αοράτου χειρός δεν πήρε
µέτρα, και λέει στον ορκωτό λογιστή «πάµε φούντο».

Και βγαίνει ο ορκωτός ελεγκτής την περασµένη άνοιξη και το
λέει. Κανονικά εδώ θα έπρεπε να έχει τελειώσει το παιχνίδι. Είναι
τα πράγµατα τόσο καθαρά που δεν επιδέχονται αµφισβητήσεως.
Απλώς, επειδή εκτός από τα πρωτογενή υπερπλεονάσµατα που
παρήγαγε η κυβέρνηση Τσίπρα, έχει επίσης πρωτογενή υπερ-
πλεονάσµατα θράσους, γι’ αυτόν τον λόγο συνεχίζουν τη συζή-
τηση, χωρίς να καταλαβαίνουν ότι όσο συνεχίζουν αυτή τη
συζήτηση, τόσο ζηµιώνονται. Γιατί πιο ξεκάθαρη περίπτωση
αδιαφορίας και πολιτικής υποκρισίας για ένα τέτοιο σοβαρό
θέµα δεν µπορεί να υπάρξει. Θα καταθέσω ακόµη µια φορά την
έκθεση της 

Τι κάναµε, λοιπόν, εµείς οι οποίοι απαξιώσαµε την εταιρεία;
Έχω βαρεθεί να το ακούω από το καλοκαίρι. Λένε ότι απαξιώνει
ο Χατζηδάκης την εταιρεία, απαξιώνει ο Μητσοτάκης την εται-
ρεία, απαξιώνει η Νέα Δηµοκρατία την εταιρεία. Μάλιστα. Πώς
την απαξιώσαµε; Πρώτον, πήραµε την µετοχή 1,3 ευρώ, την
ηµέρα των ευρωεκλογών που ήταν η πρώτη ήττα του ΣΥΡΙΖΑ.
Δεν είναι, βεβαίως, η τιµή της µετοχής ένας δείκτης που δείχνει
τα πάντα -κάθε άλλο-, αλλά όσο µετράει αυτό για την υποτιθέ-
µενη απαξίωση, θέλω να σας υπενθυµίσω ότι από το 1,3 έχει πάει
στο 3,1 ή 3,2. Δεν το λες και απαξίωση. Για όσο µετράει αυτό επί-
σης, στις 24-9 µετά τα µέτρα που πήραµε για τα ΥΚΩ, για την κα-
τάργηση των δηµοπρασιών ΝΟΜΕ, για τα τιµολόγια, ήρθε ο ίδιος
ορκωτός ελεγκτής και βγάζει το αντίθετο συµπέρασµα το οποίο
παρουσιάστηκε από τότε και το οποίο προφανώς έχει καταγρα-
φεί από την αγορά.

Θα µου πείτε: «Αυτό είναι δική σας εκτίµηση, διότι εµείς αµφι-
σβητούµε τα πάντα και διαβάζετε λάθος τα συµπεράσµατα του
ορκωτού ελεγκτή». Εγώ µπορεί να τα διαβάζω λάθος, αλλά δεν
νοµίζω ότι µου αναγνωρίζετε τόσο µεγάλες ικανότητες, ώστε να
θεωρείτε ότι είναι δικό µου όργανο ή όργανο της Κυβερνήσεως
η «STANDARD & POOR’S». Διότι εάν ήταν, θα είχαν αλλάξει τα
πάντα σε αυτή τη χώρα. Θα µας βοηθούσε παντού και οριζόντια.
Έρχεται λοιπόν, η «STANDARD & POOR’S» και αναφέρεται σε
όλα αυτά τα µέτρα. Λέει ότι τα µέτρα αυτά είναι «almost neutral
for the customers», σχεδόν ουδέτερα για τους καταναλωτές. Ανα-
φέρεται στην κατάργηση των ΝΟΜΕ, αναφέρεται σε όλα τα
µέτρα στα οποία εξήγγειλε η Κυβέρνηση και κατόπιν αυτού η
«STANDARD & POOR’S». αναβαθµίζει την πιστοληπτική ικανό-
τητα της ΔΕΗ. Αυτή είναι η πολιτική της Νέας Δηµοκρατίας στη
ΔΕΗ όπως καταγράφεται µε επίσηµα στοιχεία και αυτή ήταν η
πραγµατική πολιτική απαξίωσης της ΔΕΗ από το ΣΥΡΙΖΑ για την
οποία πρέπει να απολογηθείτε επιτέλους στον ελληνικό λαό. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Θα καταθέσω και την έκθεση της «STANDARD & POOR’S».
Δεύτερη αιτίαση. Λέτε ότι τους τελευταίους µήνες η εταιρεία

έχει απώλεια, ο ένας λέει τριάντα χιλιάδων πελατών, ο άλλος
εξήντα χιλιάδων πελατών. Έχετε διάφορους αριθµούς να µας
παραθέσετε. Το αποτέλεσµα των ΝΟΜΕ, δυστυχώς, θα είναι εδώ
για αρκετούς µήνες ακόµα διότι έτσι λειτουργεί η αγορά και όλοι
το ξέρουν. 

Θέλω να δω ποιοι µιλάνε, ποιοι λένε για τριάντα χιλιάδες,
εξήντα χιλιάδες κ.ο.κ.. Μιλάνε εκείνοι οι οποίοι το Δεκέµβριο του
2014 πήραν επτά εκατοµµύρια τριακόσιες ογδόντα οκτώ χιλιάδες
εξακόσιους είκοσι οκτώ ενεργούς πελάτες και τον Ιούνιο του
2019 άφησαν έξι εκατοµµύρια επτακόσιες πενήντα πέντε χιλιά-
δες εννιακόσιοι δέκα έξι πελάτες, δηλαδή εξακόσιες σαράντα χι-
λιάδες λιγότερους πελάτες. Αυτό δεν µετράει; Δεν σας λέει
τίποτα ότι πήρατε µια ΔΕΗ 95-96% και δώσατε µια ΔΕΗ µε µερί-
διο αγοράς 74%; Δεν υπάρχουν αυτοί οι αριθµοί; Ή τους έχετε
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απωθήσει κάπου στην άκρη του υποσυνείδητού σας, διότι σας
ενοχλούν και κάνουµε εδώ πέρα θεατρικές πολιτικές παραστά-
σεις; Όλα αυτά έχουν χάσει τη σηµασία τους; Έχασαν τη σηµα-
σία τους οι λέξεις, τα νοήµατα, οι αριθµοί, τα πάντα και µιλάµε
εν κενώ; Θα καταθέσω και αυτό στα Πρακτικά.

Τρίτη αιτίαση: «Δίκτυα δεν θα αναπτυχθούν, γιατί τα ιδιωτικο-
ποιείτε». Έχουν λόγο κάποιοι να πάρουν δίκτυα, να πάρουν τη
ΔΕΠΑ, ας πούµε, Υποδοµών, και ενώ µπορεί να κερδίζουν από
το λεγόµενο «γουάκ», που είναι το διόδιο, που εισπράττει όποιος
διαχειρίζεται τα δίκτυα, έχουν λόγο κατά τη λογική του ΣΥΡΙΖΑ
οι νέοι διαχειριστές των δικτύων να µην επεκτείνουν τα δίκτυα,
για να παίρνουν λιγότερα λεφτά. Περίεργη άποψη έχετε για τους
επενδυτές! Και προφανώς, επειδή έχετε τέτοιες απόψεις για
τους επενδυτές τα πήγατε και τόσο περίφηµα στα τεσσεράµισι
χρόνια που κυβερνήσατε. Γιατί προφανώς δεν µπορείτε να κα-
ταλάβετε πώς λειτουργεί η οικονοµία και η αγορά. Ο επενδυτής
προφανώς έχει κάθε λόγο να επεκτείνει τα δίκτυα, για να αυξήσει
τα κέρδη του. Δε θα το κάνει για λόγους φιλανθρωπικούς. Και το
πόσο θα βγάλει, όπως γίνεται σε όλη την Ευρώπη, καθορίζεται
από τη ΡΑΕ σύµφωνα µε τους κανονισµούς της Ευρωπαϊκής
Ένωσης. Δεν είναι δικό του θέµα.

Τέταρτη αιτίαση: «Με όλες αυτές τις ρυθµίσεις που κάνετε, θα
αυξήσετε το κόστος της ΔΕΗ». Καλά, εδώ δεν µπορώ να βγάλω
άκρη, γιατί από τη µία πλευρά κάνετε ένσταση αντισυνταγµατι-
κότητας γιατί θα δώσουµε µισθούς πείνας και από την άλλη
πλευρά λέτε ότι θα αυξηθεί το κόστος της ΔΕΗ γιατί θα µπουν
µέσα τα γαλάζια παιδιά. Αποφασίστε από ποια πλευρά θα µας
κάνετε κριτική. Ή θα αυξήσουµε το κόστος ή θα έχουµε µισθούς
πείνας. Αυξηµένο κόστος µε µισθούς πείνας δεν υπάρχει. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Πώς δεν υπάρχει;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος

και Ενέργειας): Αλλά το ξεπερνάω και αυτό. 
Η αλήθεια είναι ότι θα γίνει µια σηµαντικής κλίµακας εθελουσία

έξοδος για την οποία θέτουµε σήµερα τις βάσεις, η οποία θα
είναι απολύτως αυτοχρηµατοδοτούµενη από τη ΔΕΗ. Ακριβώς
επειδή θα είναι µεγάλης κλίµακας, θα περιοριστεί το κόστος της
ΔΕΗ σηµαντικά. Γίνεται και λόγω της απολιγνιτοποίησης βασικά
αλλά όχι µόνο και θα έχει αποσβεστεί το πολύ σε τρία χρόνια.
Όλη δε η παρέµβαση, που κάνουµε θα οδηγήσει σε µια ΔΕΗ µε
χαµηλότερο κόστος το οποίο είναι θετική είδηση για τους κατα-
ναλωτές και τους φορολογούµενους και αυτό δεν µπορείτε να
το αποµειώσετε. 

Πέµπτη αιτίαση: «Έχετε εµµονή µε τις ιδιωτικοποιήσεις». Η
αλήθεια είναι ότι πράγµατι είµαστε υπέρ των ιδιωτικοποιήσεων.
Η διαφορά µας είναι ότι εµείς είµαστε και το λέµε, ενώ εσείς τις
κάνετε και κατηγορείτε τους απέναντι για το ότι κάνουν το ίδιο,
που έχετε επιχειρήσει και εσείς. Θα µου πείτε ότι σας αδικώ. Θα
σας πω να δούµε αν σας αδικώ. Ποιος ιδιωτικοποίησε το 49%
του ΑΔΜΗΕ; Μήπως ένα κόµµα που ξεκινά από Σ και τελειώνει
σε ΥΡΙΖΑ; Ποιος ιδιωτικοποίησε το 66% του ΔΕΣΦΑ; Μήπως κά-
ποιο κόµµα, που έχε αρχηγό κάποιον, του οποίου το όνοµα ξεκι-
νάει από Τ και τελειώνει σε ΣΙΠΡΑΣ; Και ποιος αποφάσισε να
πουλήσει τις λιγνιτικές µονάδες της ΔΕΗ σε δύο γύρους, τη δεύ-
τερη φορά µάλιστα χωρίς κατώφλι, δηλαδή ακόµα και µε ένα
ευρώ, άσχετα αν δεν βρέθηκε επενδυτής γιατί στο µεταξύ είχαν
απαξιωθεί. Μήπως κάποιοι κόµµα, που κάθεται σήµερα στα
έδρανα της Αξιωµατικής Αντιπολιτεύσεως και παριστάνει, ενώ
έπρεπε να απολογείται, τον εισαγγελέα; Μας κατηγορείτε εµάς
ότι κάνουµε αυτό το οποίο έχετε κάνει εις τριπλούν εσείς; 

Και συνεχίζω παρακάτω. Επόµενη αιτίαση: Θα βάλετε τα γα-
λάζια παιδιά στο ΑΣΕΠ. Γιατί θα βάλουµε τα γαλάζια παιδιά στο
ΑΣΕΠ; Διότι προβλέπουµε ότι διενεργείται έλεγχος νοµιµότητας
της προκήρυξης από τη µια πλευρά και το ΑΣΕΠ προβαίνει σε
έλεγχο και κύρωση των οριστικών πινάκων προσληπτέων από την
άλλη. Αν είναι δυνατόν! Έγκληµα καθοσιώσεως! Κάνουµε τέτοιο
πράγµα; Πρωτοφανές! Για να δούµε πόσο πρωτοφανές είναι.

Δεν θέλω να αναφερθώ ούτε στην προκήρυξη 2Κ ούτε στην
προκήρυξη 3Κ. Τα θυµάται ο κ. Σκουρλέτης, τα θυµούνται διά-
φοροι άλλοι Υπουργοί που ήταν αρµόδιοι. Θα είµαι πάρα πολύ
πιο συγκεκριµένος και θα µείνω στο δικό µας Υπουργείο. 

Θέλω να σταθώ –δεν νοµίζω να έχετε τόσο βραχεία µνήµη- σε

έναν από τους τελευταίους νόµους που περάσατε –µπορεί ναι
είναι και ο τελευταίος- τον ν.4618/ 2019. Πήρε ΦΕΚ στις 10 Ιου-
νίου του 2019. Είναι σε µία σύµβαση για το κοινωφελές Ίδρυµα
«Σταύρος Νιάρχος», αλλά έχετε περάσει µία τροπολογία στο
άρθρο 15 «Ρυθµίσεις για την ενίσχυση της λειτουργικής ανεξαρ-
τησίας της Ρυθµιστικής Αρχής Ενέργειας, ΡΑΕ». 

Τι κάνετε λοιπόν, εκεί; Αποφασίζετε να προσλάβετε υπαλλή-
λους στη ΡΑΕ και τι κάνετε; Ακούστε τι κάνετε µήπως σας θυµίσει
κάτι. Αποφασίζετε οι υπάλληλοι αυτοί να προσληφθούν ως εξής:
Με απόφαση της ΡΑΕ εκδίδεται προκήρυξη µετά από έλεγχο νο-
µιµότητας, που διενεργεί το ΑΣΕΠ. Παρακάτω αναφέρεται: Οι
υποψήφιοι υποβάλλουν τις αιτήσεις τους στη ΡΑΕ, η οποία τις
αξιολογεί –η ΡΑΕ!- και συντάσσει προσωρινούς πίνακες. Και πα-
ρακάτω λέει: Το ΑΣΕΠ διενεργεί έλεγχο νοµιµότητας καθώς και
τον έλεγχο των πινάκων του προηγούµενου εδαφίου.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για όσους επιµένουν να µην κα-
ταλαβαίνουν αυτό που κάνουµε εµείς τώρα, είναι ακριβώς αυτό
που κάνατε στις 10 Ιουνίου για τις προσλήψεις στη ΡΑΕ!  

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΒΑΡΔΑΚΗΣ: Καµµία σχέση!
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος

και Ενέργειας): Ε, λοιπόν, κάποια στιγµή και το θράσος του ΣΥ-
ΡΙΖΑ πρέπει να έχει κάποια όρια!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Θα καταθέσω και αυτό στα Πρακτικά. 
Μην ταλαιπωρείτε τους εαυτούς σας άλλο. Δεν αξίζει. 
Προχωρώ περαιτέρω. Προνοµιακό τιµολόγιο. Η αλήθεια είναι

ότι ο ΣΥΡΙΖΑ µε έχει µπερδέψει. Θα ξεµπερδευτώ αύριο όταν θα
καταγραφεί η ψήφος τους για το προνοµιακό τιµολόγιο των
υπαλλήλων της ΔΕΗ, διότι οι τοποθετήσεις τους δείχνουν µια
κρυψίνοια και στον βαθµό, που εκδηλώνονται δεν είναι σαφείς. 

Όµως, έχω ακούσει από διαφόρους άλλους συναδέλφους
«γιατί καταργούµε το προνοµιακό τιµολόγιο των υπαλλήλων της
ΔΕΗ». Το καταργούµε διότι είναι ένα προνόµιο το οποίο –σε αυτή
τη φάση που όλοι σηκώνουν ένα βάρος για τη ΔΕΗ- δεν πρέπει
να το έχουν και νοµίζω το καταλαβαίνουν και οι ίδιοι οι υπάλληλοι
της ΔΕΗ, οι οποίοι έχουν έκπτωση 75% και την έκπτωση αυτή
δεν την έχουν µόνο για το τιµολόγιο της ΔΕΗ αλλά και γι’ αυτά
που πληρώνουµε στη δεξιά πλευρά του τιµολογίου, δηλαδή για
τον ΔΕΔΔΗΕ, τον ΑΔΜΗΕ και τα ΥΚΩ. Καταργούµε, λοιπόν, ολο-
σχερώς τις εκπτώσεις για τον ΔΕΔΔΗΕ, τον ΑΔΜΗΕ και τα ΥΚΩ
και πάµε την έκπτωση στο 30%, όπως είναι και στους περισσό-
τερους ανταγωνιστές της ΔΕΗ.

Περιµένω, λοιπόν, αύριο στην ψηφοφορία να δω τις τοποθε-
τήσεις του ΣΥΡΙΖΑ, αλλά και τις τοποθετήσεις των άλλων κοµµά-
των, διότι έχει τη σηµασία της αυτή η τοποθέτηση και για την
κοινωνία στο σύνολό της, αλλά και για τις υπόλοιπες κατηγορίες
των εργαζοµένων! Περιµένουµε αύριο και θα δούµε τι θα ψηφί-
σετε! Ελπίζω να συµφωνήσουµε. Εµείς πάντως έχουµε το θάρ-
ρος και καταργούµε αυτή την προνοµιακή ρύθµιση.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΒΑΡΔΑΚΗΣ: Το κόστος το ξέρετε;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος

και Ενέργειας): Έρχοµαι στο θέµα της µονιµότητας. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρακαλώ

πόσο χρόνο θα χρειαστείτε ακόµα;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος

και Ενέργειας): Δυο λεπτά, κύριε Πρόεδρε.
Για τη µονιµότητα δεν θα πω πολλά γιατί µίλησα εν εκτάσει το

πρωί. Θέλω να υπενθυµίσω πάντως ότι και εδώ υπάρχει µία αν-
τιφατική κριτική. Από τη µία πλευρά, έχω ακούσει κάποιους να
λένε «µα η µονιµότητα είναι ήδη καταργηµένη». Αν είναι –όπως
σας είπε και προηγουµένως ο κ. Βορίδης-, µία χαρά, δεν υπάρχει
κανένα πρόβληµα, το πολύ-πολύ να έχουµε φέρει µία περιττή
ρύθµιση, δεν θα έπρεπε να διαµαρτύρεστε. Αλλά την ίδια στιγµή
λέτε ότι είναι αίσχος που καταργούµε την καταργηµένη κατ’ εσάς
µονιµότητα και αυτό είναι νεοφιλελεύθερο, ανάλγητο, αντισυν-
ταγµατικό και καταθέσατε και ένσταση αντισυνταγµατικότητας. 

Σας απαντήσαµε. Ο καθένας τοποθετείται υπεύθυνα απέναντι
στους Έλληνες πολίτες. Ναι, λοιπόν, επειδή η ΔΕΗ πρέπει να εκ-
συγχρονιστεί και επειδή η ΔΕΗ δεν είναι µονοπώλιο πια και έχει
ανταγωνιστές και πρέπει να σταθεί όρθια, πρέπει –λέµε εµείς ξε-
κάθαρα- να καταργηθεί η µονιµότητα για τους νεοεισερχόµε-
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νους, όπως καταργείται ουσιαστικά η µονιµότητα και για τα δι-
ευθυντικά στελέχη της ΔΕΗ, τα οποία πια θα προσλαµβάνονται
µε τριετή συµβόλαια και θα κρίνονται για το έργο τους! Και γι’
αυτή µας την πολιτική είµαστε υπερήφανοι. Εµείς πάµε µε το
αύριο. Εσείς µένετε κολληµένοι στο χθες!

Κλείνω µε κάποιες παρατηρήσεις που έκανε ότι ο κ. Λοβέρδος
και άλλοι, σχετικά µε το αν έχουµε εκτός από τα µέτρα άµεσης
ανάγκης που υιοθετήσαµε και κάποιο business plan, κάποιο σχέ-
διο. Έχουµε και το αναφέρω σε τίτλους. 

Είναι πέντε βασικά πράγµατα: Η διάσωση της ΔΕΗ, τα µέτρα
που πήραµε δηλαδή το καλοκαίρι. Ο εκσυγχρονισµός της ΔΕΗ
µε όλες τις ρυθµίσεις που φέρνουµε για τη µονιµότητα, για τις
προµήθειες, όλα τα υπόλοιπα ζητήµατα που συζητούµε σε αυτό
το νοµοσχέδιο. Η απολιγνιτοποίηση που είναι ένα πολύ µεγάλο
θέµα, φυσικά και νοιαζόµαστε για τις συνέπειες, που θα υπάρ-
ξουν στις περιοχές και θα µιλήσουµε αναλυτικά για αυτό. Η ιδιω-
τικοποίηση του ΔΕΔΔΗΕ, για να βάλει η ΔΕΗ λεφτά στην τσέπη
της και να εκσυγχρονιστεί το δίκτυο. Και ένα θαρραλέο άνοιγµα
της ΔΕΗ στις ανανεώσιµες πηγές ενέργειας διότι παρά τις ρη-
τορείες του ΣΥΡΙΖΑ περί ευαισθησίας για το πράσινο, η ΔΕΗ είχε
µείνει έχοντας ένα µερίδιο 3% στις ανανεώσιµες πηγές ενέργειας
στη χώρα.

Όλα αυτά θα τα δείτε. Κάποια –τα δύο πρώτα-έχουν ήδη ξεδι-
πλωθεί, τα υπόλοιπα τρία από αυτά θα ξεδιπλωθούν τις επόµενες
µέρες και µήνες και να ξέρετε ότι είµαστε υπερήφανοι και ο κ.
Θωµάς και εγώ και πρωτίστως ο Πρωθυπουργός για το ότι µέσα
σε µερικούς µήνες για τη ΔΕΗ κάνουµε αυτά, που θα έπρεπε να
γίνουν εδώ και πολλά χρόνια.

Να ξέρετε, λοιπόν, ότι έχουµε ήσυχη τη συνείδησή µας απέ-
ναντι όχι µόνο σε αυτούς που µας ψήφισαν, αλλά και σε αυτούς
που δεν µας ψήφισαν. Και έχουµε ήσυχη τη συνείδησή µας απέ-
ναντι και σε αυτούς που µας ψήφισαν και σε αυτούς που δεν µας
ψήφισαν γιατί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εµείς πιστεύουµε
ότι µε αυτή την πολιτική κάνουµε το καθήκον µας απέναντι στην
οικονοµία και πρωτίστως απέναντι στην πατρίδα µας.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Περιβάλλοντος και Ενέργειας

κ. Κωνσταντίνος Χατζηδάκης καταθέτει για τα Πρακτικά τα προ-
αναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµή-
µατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και
Πρακτικών της Βουλής)

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Θα ήθελα

να ανακοινώσω στο Σώµα ότι ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ και σαράντα οκτώ Βουλευτές του Κόµµατός
του κατέθεσαν σήµερα στις 27-11-2019 πρόταση νόµου: «Εθνικό
Σύστηµα Πολιτικής Προστασίας». 

Παραπέµπεται στην αρµόδια Διαρκή Επιτροπή. 
Τον λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ κ.

Δηµήτριος Τζανακόπουλος. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, είναι προφανές ότι από τη δική

µας µεριά είµαστε αναγκασµένοι να αναδείξουµε ένα προς ένα
τα συνειδητά ψεύδη και τις ανακρίβειες, τις οποίες εξεστόµισε
πριν από λίγο ο κύριος Υπουργός, κ. Χατζηδάκης, από αυτό εδώ
το Βήµα και οι οποίες δεν είναι ανακρίβειες και ψεύδη, τα οποία
είναι πρόσφατα. 

Αντιθέτως, από την πρώτη στιγµή, ο κ. Χατζηδάκης έχει ανα-
λάβει την επικίνδυνη αποστολή –όπως παλιότερα µε την «Ολυµ-
πιακή», όπου κατάφερε να δηµιουργήσει το µοναδικό ιδιωτικό
µονοπώλιο στη χώρα, µε την εξαιρετικά επιτυχηµένη ιδιωτικοποί-
ηση του, την οποία ο ίδιος εκπόνησε και ολοκλήρωσε σε παλαι-
ότερη υπουργική του θητεία- και εξαιρετικά χαρµόσυνη για τον
ίδιο να ιδιωτικοποιήσει και το σύνολο των επιχειρήσεων ενέρ-
γειας στη χώρα µας.

Όµως, πριν ξεκινήσω σε ό,τι αφορά τα ζητήµατα της ενέρ-
γειας, της ΔΕΗ, της ΔΕΠΑ και ακριβώς τις ανακρίβειες και τα
ψευδή τα οποία ακούσαµε από αυτό εδώ το Βήµα, θέλω να επι-
σηµάνω κάτι άλλο. Σας είχαµε πει εδώ και αρκετό καιρό, ήδη από
τις πρώτες εβδοµάδες της διακυβέρνησής σας, ότι έχετε εκπο-
νήσει και υλοποιείτε συνολικά ως Κυβέρνηση και ως Νέα Δηµο-

κρατία ένα σχέδιο για τον ολοκληρωτικό έλεγχο της δηµόσιας
διοίκησης, του κράτους, των θεσµών, τον ασφυκτικό έλεγχο του
συνόλου της δηµόσιας ζωής στη χώρα.

Τα παραδείγµατα πάµπολλα όλους αυτούς του µήνες. ΕΥΠ,
ΕΡΤ, ΚΕΘΕΑ, µετακλητοί µε αυξηµένους µισθούς, ανιψιοί σε θέ-
σεις του επιτελικού κράτους, κουµπάροι. Θα µπορούσαµε να
πολλαπλασιάζουµε τον κατάλογο. Όµως, µε την περίπτωση των
διοικητών των νοσοκοµείων, που έχει δει το φως της δηµοσιότη-
τας τις τελευταίες ηµέρες, τα πράγµατα γίνονται πλέον εξαιρε-
τικά δύσκολα για εσάς, διότι πλέον το ρουσφέτι αποδίδεται
ευθέως στον κ. Μητσοτάκη. 

Ο για µία ηµέρα Διοικητής του Νοσοκοµείου Καρδίτσας, ο κ.
Πατέρας, το είπε ευθαρσώς. Ο κ. Μητσοτάκης αγόρασε τις ψή-
φους του κ. Πατέρα, δίνοντας ως αντάλλαγµα θέση διοικητή σε
νοσοκοµείο. Αυτός είναι ο κ. Μητσοτάκης, ο άνθρωπος, ο οποίος
πουλά το κράτος ως λάφυρο, µε αντάλλαγµα µερικές ψήφους.
Να τον χαίρεστε!

Και αναρωτιέται κανείς: Πού πήγαν τα µεγάλα λόγια για το επι-
τελικό κράτος, για την αριστεία, για την αξιοκρατία; Έχετε επι-
κεφαλής του κόµµατός σας και της Κυβέρνησής σας έναν
άνθρωπο, ο οποίος πουλά το κράτος, αγοράζοντας ψήφους.
Πρόκειται για ντροπή στη δηµοκρατία και ήδη θα έπρεπε να έχει
πάρει θέση ο κ. Μητσοτάκης, να έχει εξηγήσει στον ελληνικό
λαό, διότι διαφορετικά θα αναδειχθεί στον µεγαλύτερο πολιτικό
απατεώνα της σύγχρονης ιστορίας. 

Εσείς, λοιπόν, που αγοράζατε ψήφους και πουλούσατε θέσεις
του κράτους σαν λάφυρο, τολµούσατε και τολµάτε ακόµα να κα-
τηγορείτε τον ΣΥΡΙΖΑ για δήθεν κοµµατικό κράτος, τη στιγµή
που ο ΣΥΡΙΖΑ ήταν η πρώτη κυβέρνηση, που συγκρότησε ειδικές
επιτροπές εµπειρογνωµόνων, για να επιλεγούν οι διοικήσεις των
νοσοκοµείων, ενώ εσείς, όπως έλεγα προηγουµένως, πουλάτε
θέσεις του κράτους, για να πάρετε ψήφους. Ντροπή, ντροπή,
ντροπή, κύριε Χατζηδάκη, για να επαναλάβω την πρωινή σας έκ-
φραση.

Οφείλει, λοιπόν, ο κ. Μητσοτάκης µία εξήγηση, οφείλει πια να
απαντήσει. Είναι έκθετος πλέον προσωπικά και νοµίζω ότι αυτό
είναι η αρχή µίας κατάστασης, η οποία θα οδηγήσει σε εξαιρε-
τικά µεγάλα πολιτικά προβλήµατα τη Νέα Δηµοκρατία και τη ση-
µερινή Κυβέρνηση. 

Όλα αυτά, όµως, κυρίες και κύριοι, δεν είναι καθόλου άσχετα
µε το σηµερινό νοµοσχέδιο. Δεν είναι καθόλου άσχετα µε όσα
προβλέπονται σήµερα µε την κατάργηση της διαδικασίας του
ΑΣΕΠ για τη ΔΕΗ. 

Θέλω να απαντήσω στον κ. Χατζηδάκη γι’ αυτό το οποίο είπε
όσον αφορά την ειδική ρύθµιση, που έγινε για τη ΡΑΕ. Πρέπει να
γνωρίζετε, κύριε Χατζηδάκη, γιατί είστε έµπειρος πολιτικός, ότι
τη ΡΑΕ και τη διοίκησή της τη διορίζει η Βουλή µε αυξηµένες
πλειοψηφίες. Δεν την διορίζει η Κυβέρνηση. Η ΡΑΕ είναι ανεξάρ-
τητη αρχή. Εποµένως, υπάρχει πολύ µεγαλύτερος βαθµός εµπι-
στοσύνης στον τρόπο µε τον οποίο θα κάνει η ΡΑΕ τις προσλή-
ψεις της, ενώ αντίθετα στην περίπτωση της ΔΕΗ έχουµε µια δη-
µόσια επιχείρηση, της οποίας το διοικητικό συµβούλιο, κύριε Χα-
τζηδάκη, έχετε διορίσει εσείς ο ίδιος προσωπικά σε συνεργασία
ενδεχοµένως και µε τον Υπουργό Οικονοµικών. Εποµένως, κα-
ταλαβαίνετε ότι οι δύο περιπτώσεις είναι µάλλον ασύµµετρες και
είναι µάλλον άστοχη η σύγκριση, την οποία επιδιώξατε να κάνετε. 

Η κατάργηση, λοιπόν, του ΑΣΕΠ στην περίπτωση των νέων
προσλήψεων στη ΔΕΗ εντάσσεται ακριβώς σε µια γενική στρα-
τηγική, την οποία έχετε εκπονήσει και υλοποιείτε µε έναν διπλό
στόχο. Πρώτον, τη συγκρότηση ενός ισχυρότατου πελατειακού
δικτύου και δεύτερον, τον ασφυκτικό κοµµατικό έλεγχο όλων των
εσωτερικών λειτουργιών της ΔΕΗ. 

Έρχοµαι τώρα στο αγαπηµένο σας σπορ, έτσι όπως εξελίσσε-
ται, δηλαδή τις ψευδείς ειδήσεις, τις διαστρεβλώσεις, τις ανα-
κρίβειες. Νοµίζω ότι ο κ. Χατζηδάκης µε την προηγούµενη οµιλία
του και µε όσα λέει το τελευταίο τετράµηνο έχει αναδειχθεί
πλέον σε άξιο ανταγωνιστή των κυρίων Γεωργιάδη και Βρούτση.
Και είναι δυστύχηµα αυτό, διότι πλέον ανταγωνίζεται τους δυο
προηγούµενους κυρίους σε σχέση µε το ποιος θα πει τη µεγα-
λύτερη ανακρίβεια, σε σχέση µε το ποιος θα παράξει την ψευδέ-
στερη είδηση.
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Ξεκινώ από το αγαπηµένο θέµα του κ. Χατζηδάκη, τις ΝΟΜΕ.
Ακούω πολλούς από τους Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας να
διαβάζουν το non paper, που προφανώς τους έχει µοιράσει το
Υπουργείο, και να επαναλαµβάνουν διαρκώς την καταγγελία,
σύµφωνα µε την οποία ο ΣΥΡΙΖΑ δήθεν ήταν αυτός ο οποίος
εφάρµοσε τις ΝΟΜΕ και οδήγησε σε ζηµία τη ΔΕΗ. 

Ο κ. Φάµελλος σας το έχει πει εδώ και αρκετές ηµέρες. Το
συµφωνήσατε, το υπογράψατε στο δεύτερο µνηµόνιο. Και δεν
το υπογράψατε και το συµφωνήσατε ως εναλλακτική πιθανότητα
µε τη «µικρή» ΔΕΗ. Προβλέπονταν και τα δύο. Και «µικρή» ΔΕΗ
και ΝΟΜΕ. 

Εποµένως, τα δικά σας «σπασµένα» επιδιώξαµε να αποµει-
ώσουµε. Καταφέραµε να κρατήσουµε τον ΑΔΜΗΕ υπό δηµόσιο
έλεγχο µε 51% στο ελληνικό δηµόσιο. Δεν καταφέραµε στη δια-
πραγµάτευση να αντιστρέψουµε τις δικές σας δεσµεύσεις, που
έχουν τις δικές σας υπογραφές και ήταν τµήµα της δεύτερης
αξιολόγησης.

Δεν έχω απολύτως καµµία αµφιβολία, κύριε Χατζηδάκη, ότι δεν
θα σταµατήσετε ούτε εσείς ούτε οι Βουλευτές σας να επαναλαµ-
βάνετε αυτή την ψευδή είδηση, διότι έχετε σαφώς τη στρατηγική
του «λέγε, λέγε, κάτι θα µείνει». Ωστόσο, οφείλω να το πω για χάρη
της αλήθειας, της ιστορίας, της ενηµέρωσης των Ελλήνων πολι-
τών. Παρ’ όλα αυτά, σας ξαναλέω, καµµία ελπίδα δεν έχω ότι οι
υπόλοιποι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας, που θα ανέβουν στο
Βήµα θα λάβουν υπ’ όψιν τους αυτή τη µικρή λεπτοµέρεια, ότι δη-
λαδή ήταν δική σας η υπογραφή στο δεύτερο µνηµόνιο, για να κα-
τοχυρωθούν και να δεσµευτεί η χώρα για τις ΝΟΜΕ.

Ιδιωτικοποιήσεις. Μας κάνατε κριτική για τις ιδιωτικοποιήσεις,
οι οποίες γνωρίζετε ότι και αυτές εµπεριέχονταν ως δεσµεύσεις
στο δεύτερο µνηµόνιο, στο οποίο εσείς είχατε βάλει φαρδιά -
πλατιά την υπογραφή σας και είχατε δεσµεύσει τη χώρα. 

Τι κάναµε, όµως, σε σχέση µε τον ΑΔΜΗΕ; Σας το είπα προ-
ηγουµένως. Καταφέραµε τη στιγµή που ΑΔΜΗΕ θα ιδιωτικοποι-
ούνταν κατά 66% να κρατήσουµε το 51% στο ελληνικό δηµόσιο. 

Πάµε παρακάτω. Τι κάναµε µε τον ΔΕΣΦΑ; Ήταν µια ιδιωτικο-
ποίηση, που είχατε προκηρύξει τον διαγωνισµό, είχε ολοκληρω-
θεί ο διαγωνισµός και είχατε λάβει τίµηµα 135 εκατοµµυρίων
ευρώ, κύριε Χατζηδάκη, στις δικές σας µέρες. Επαναλάβαµε τον
διαγωνισµό και τι τίµηµα πήραµε για τον ΔΕΣΦΑ, µε δεδοµένη
φυσικά τη µνηµονιακή υποχρέωση; Πήραµε 535 εκατοµµύρια
ευρώ. Εποµένως, σ’ αυτό το ασφυκτικό µνηµονιακό πλαίσιο,
όπου ήµασταν υποχρεωµένοι εξαιτίας της συνθήκης, την οποία
εσείς είχατε επιβάλει στη χώρα, καταφέραµε να αυξήσουµε το
τίµηµα πέντε φορές. 

Σε σχέση µε τις λιγνιτικές µονάδες µας κάνατε κριτική, διότι
ξεκινήσαµε από τις δεσµεύσεις της «µικρής» ΔΕΗ, η οποία τι
έκανε; Έδινε όλα τα «φιλέτα» της ΔΕΗ σε ιδιώτες επενδυτές, δη-
λαδή τα υδροηλεκτρικά εργοστάσια. Εµείς τα αφαιρέσαµε από
την υποχρέωση ιδιωτικοποίησης και αυτό στο οποίο καταλήξαµε,
µετά από σκληρή διαπραγµάτευση, ήταν από το 35% που θα
έβγαινε σε διαγωνισµό µε βάση τη «µικρή» ΔΕΗ να βγει µόλις το
10%. Συνεπώς, και σ’ αυτήν την περίπτωση αυτό το οποίο επε-
δίωξε η προηγούµενη κυβέρνηση ήταν ακριβώς να µαζέψει τα
δικά σας «σπασµένα».

Ζηµίες στη ΔΕΗ. Θα σας πω δύο µόνο νούµερα, κύριε Χατζη-
δάκη. Το 2008 µε διακυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας –δεν θυ-
µάµαι ποιος ήταν ο αρµόδιος Υπουργός τότε- οι ζηµίες της ΔΕΗ
ήταν στα 250 εκατοµµύρια ευρώ. Το 2013 οι ζηµίες της ΔΕΗ ήταν
περίπου 400 εκατοµµύρια ευρώ. Άρα, λοιπόν, όταν µιλάτε για τη
συνθήκη την οποία παραλάβαµε εµείς το 2015, θα πρέπει να θυ-
µάστε ότι εσείς ήσασταν εκείνη η πολιτική δύναµη, η οποία στο
πέρασµα των ετών απαξίωσε πλήρως την επιχείρηση και εµείς
προσπαθήσαµε να την στήσουµε στα πόδια της.

Δανεισµός της ΔΕΗ. Μας κατηγορείτε ότι εκτοξεύτηκε ο δα-
νεισµός της ΔΕΗ επί των δικών µας ηµερών. Να σας πω άλλο ένα
στοιχείο. Ο δανεισµός της ΔΕΗ ήταν 5,5 δισεκατοµµύρια ευρώ
το 2015, όταν παραλάβαµε τη διακυβέρνηση και κάτω από 4 δι-
σεκατοµµύρια ευρώ ήταν ο δανεισµός της ΔΕΗ, όταν παραδώ-
σαµε τον Ιούλιο του 2019. Θέλετε να συνεχίσουµε; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε συ-
νάδελφε, µου επιτρέπεται, επειδή έχετε πολύ χρόνο, να κάνω µια

ανακοίνωση για τα παιδιά;
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Βεβαίως, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Σας ευχα-

ριστώ.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι

από τα άνω δυτικά θεωρεία παρακολουθούν τη συνεδρίαση,
αφού ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο
οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής και ξεναγήθηκαν στην
έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ», σαράντα
επτά µαθητές και µαθήτριες και τέσσερις συνοδοί εκπαιδευτικοί
από το 2ο Γυµνάσιο Ναυπάκτου.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα)

Ευχαριστώ, κύριε Τζανακόπουλε.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ πολύ.
Να συνεχίσουµε: Κατάργηση µονιµότητας. Τι σας κατηγο-

ρούµε; Για ποιο πράγµα σας κατηγορούµε, κύριε Υπουργέ, κύριε
Χατζηδάκη; Σας κατηγορούµε για το εξής. Δεν επιχαίρουµε για
την κατάργηση της µονιµότητας, αντίθετα σας κατηγορούµε
διότι, προσπαθώντας να ακουµπήσετε το ειδικό ακροατήριο που
σας παρακολουθεί, ένα ειδικό ακροατήριο που επιχαίρει όταν
αποµειώνονται εργασιακά δικαιώµατα, ένα ακροατήριο το οποίο
επιχαίρει όταν δηµιουργούνται όροι κοινωνικού αυτοµατισµού
και σύγκρουσης ιδιωτικών και δηµοσίων υπαλλήλων, ακριβώς,
λοιπόν, για να µπορέσετε να αποκτήσετε ακόµα µεγαλύτερη
πρόσβαση σε αυτό το ακροατήριο, το ταΐζετε µε διαρκή ψεύδη.
Διότι λέτε ότι εσείς καταργείτε τώρα τη µονιµότητα στη ΔΕΗ, µι-
µούµενος πάλι τον κ. Γεωργιάδη, που έλεγε ότι «δεν θα µου πά-
ρουν τη δόξα οι τροϊκανοί, εγώ το έκανα το µνηµόνιο». Κατά τον
ίδιο τρόπο λέτε «δεν θα µου πάρει τη δόξα η κυβέρνηση Παπα-
δήµου του 2012, που κατήργησε τη µονιµότητα στη ΔΕΗ, εγώ
την καταργώ τη µονιµότητα». Όλα αυτά, λοιπόν, είναι επί της ου-
σίας στοιχεία µιας συγκροτηµένης δικής σας στρατηγικής για να
µπορέσετε ακριβώς να αποκτήσετε τις προσβάσεις, που θέλετε
στα ακροατήρια τα οποία σας ενδιαφέρουν.

Τώρα, θα µπορούσα να συνεχίσω µε τα ψεύδη και τις ανακρί-
βειες τις οποίες είπατε. Έκθεση ορκωτού λογιστή. Βάζετε στο
στόµα του ορκωτού λογιστή πράγµατα τα οποία ουδέποτε είπε
ο ίδιος, αλλά τα οποία προσέθεσε στην έκθεση του ορκωτού λο-
γιστή το διορισµένο από εσάς διοικητικό συµβούλιο της ΔΕΗ, λέ-
γοντας ότι πλέον η αβεβαιότητα έχει αρθεί. Επίσης, ο ορκωτός
λογιστής ήρθε τον Οκτώβριο του 2019 και τι είπε; Είπε ότι «κατά
το πρώτο εξάµηνο του έτους 2019 η εικόνα δεν είναι αυτή την
οποία θεωρούσαµε ότι θα έχουµε, αλλά αντιθέτως έχουµε λει-
τουργικά κέρδη της ΔΕΗ προ φόρων 100 εκατοµµύρια ευρώ». 

Το πρώτο εξάµηνο του 2019, κύριε Χατζηδάκη, ήσασταν και
τότε Υπουργός; Και έρχεστε τώρα να πείτε ότι δήθεν η αλλαγή
και η αντιστροφή της εικόνας στη ΔΕΗ σχετίζεται µε τις δικές
σας παρεµβάσεις και µας κατηγορήσατε µάλιστα και στην οµιλία
σας, διότι δεν αυξήσαµε τα τιµολόγια, τα οποία πάλι κατά δή-
λωση του διορισµένου από εσάς διοικητικού συµβουλίου είναι
ουδέτερης αποτύπωσης σε σχέση µε τα όσα θα χρειαστεί να
πληρώνουν τα νοικοκυριά.

Θα σας πω, λοιπόν, ποια είναι η ουδέτερη αποτύπωση. Νοικο-
κυριό µε χαµηλή κατανάλωση θα επιβαρυνθεί 75 ευρώ. Νοικοκυ-
ριό µε µέση κατανάλωση 100 ευρώ. Νοικοκυριό µε υψηλή
κατανάλωση 120 ευρώ. Κατάστηµα µε χαµηλή µηνιαία κατανά-
λωση 165 ευρώ. Κατάστηµα, µικροµεσαία επιχείρηση µε υψηλή
µηνιαία κατανάλωση 735 ευρώ. Άρα, λοιπόν, µην έρχεστε εδώ
και µας παρουσιάζετε ως δήθεν απόψεις των ορκωτών λογιστών
αυτά που το διοικητικό συµβούλιο, που εσείς διορίσατε ισχυρί-
ζεται για τη δική σας πολιτική. Είναι τουλάχιστον αναγκαιότητα
µεταξύ µας να τηρούµε τους στοιχειώδεις κανόνες του διαλόγου
και της ειλικρίνειας.

Αλλά πάµε τώρα, επειδή δεν έχω και πάρα πολύ χρόνο, στα
πρωινά, όπου στην κυριολεξία οι ψευδείς ειδήσεις, οι ανακρί-
βειες, οι διαστρεβλώσεις τερµατίστηκαν. Και µιλώ για την απάν-
τηση την οποία δώσατε, κύριε Χατζηδάκη, σε σχέση µε τα όσα
σας καταλογίσαµε για αντισυνταγµατικότητα του άρθρου 3 πα-
ράγραφος 5 που σχετίζεται µε την αρχή της ίσης αµοιβής για ίση
εργασία. Γιατί εκεί, µιλώντας για ένα θέµα που δεν το γνωρίζετε
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-και εγώ θέλω να είµαι καλοπροαίρετος, µάλλον κάποιος σας πα-
ραπλάνησε από αυτούς οι οποίοι σας συµβούλεψαν- ισχυριστή-
κατε πράγµατα τα οποία δεν έχουν καµµία σχέση µε την
πραγµατικότητα.

Αφήσατε σε τρία ζητήµατα αιχµές για την κριτική του ΣΥΡΙΖΑ.
Είπατε ότι υπάρχει πάγια νοµολογία του Αρείου Πάγου, που επι-
τρέπει να υπάρχουν διαφοροποιήσεις µεταξύ των εργαζοµένων.
Οι αποφάσεις όµως τις οποίες επικαλεστήκατε, κύριε Χατζηδάκη,
δεν έχουν απολύτως καµµία σχέση µε το θέµα, ενώ αντίθετα
υπάρχει πάγια νοµολογία του Αρείου Πάγου, που λέει ότι ο χρό-
νος της πρόσληψης δεν αποτελεί κρίσιµο ζήτηµα και δεν αποτε-
λεί λόγο επαρκή για διαφορετική µεταχείριση µεταξύ των
εργαζοµένων. Πρώτη ανακρίβεια. Διαστρέβλωση; Λάθος; Ενδε-
χοµένως κακή πληροφόρηση; 

Όµως, από ’κει και πέρα, τα πράγµατα αρχίζουν να γίνονται
πολύ περίεργα, διότι επικαλεστήκατε µια συλλογική σύµβαση ερ-
γασίας του ΟΤΕ, η οποία είπατε ότι υπογράφηκε το 2017. Δεν
υπογράφηκε το 2017 καµµία τέτοια σύµβαση, αντιθέτως υπήρξε
µία σύµβαση του ΟΤΕ που υπογράφηκε το 2014 επί δικών σας
ηµερών, όπου, προσέξτε τι έγινε, δεν ήρθε η κυβέρνηση τότε να
αλλάξει µονοµερώς συλλογική σύµβαση εργασίας µε νοµοθετική
παρέµβαση, αλλά αντιθέτως εργαζόµενοι και εργοδότης αποφά-
σισαν µία κλιµάκωση των µισθών στο εσωτερικό της επιχείρησης.
Δεν την κρίνω αξιολογικά τη συλλογική σύµβαση, όµως υπάρχει
µία κεφαλαιώδης διαφορά και µάλλον δεν καταλάβατε, κύριε
Υπουργέ, για ποιο πράγµα συζητάµε. Θα σας το ξεµπλέξω. Αυτό
το οποίο συζητάµε είναι ότι έρχεστε µονοµερώς ως Κυβέρνηση
να παρέµβετε σε συλλογική σύµβαση εργασίας, πράγµα το
οποίο εκ του Συντάγµατος δεν δικαιούστε και προσπαθήσατε να
το φορτώσετε και αυτό στον ΣΥΡΙΖΑ.

Και τρίτο ακραίο ψεύδος ότι δήθεν υπάρχει κανονισµός εργα-
σίας που ισχύει  στη «ΔΕΗ ΑΝΑΝΕΩΣΙΜΕΣ Α.Ε.», όπου εκεί υπο-
τίθεται ότι ο ΣΥΡΙΖΑ έκανε τα ίδια µε αυτά τα οποία εσείς σήµερα
πλήρως αντισυνταγµατικά θέλετε να κάνετε. Να σας ενηµερώσω,
λοιπόν, κύριε Χατζηδάκη, ότι κανένας κανονισµός εργασίας στη
«ΔΕΗ ΑΝΑΝΕΩΣΙΜΕΣ Α.Ε.» δεν ισχύει σήµερα, ούτε ίσχυσε ποτέ,
αντιθέτως η πολιτική της Κυβέρνησης ήταν να ενταχθούν οι ερ-
γαζόµενοι της «ΔΕΗ ΑΝΑΝΕΩΣΙΜΕΣ Α.Ε.» στην ίδια τη ΔΕΗ και
να καλυφθούν από τις συλλογικές συµβάσεις. Αυτός ήταν δε ο
κανονισµός εργασίας, που εγκρίθηκε και µε συµφωνία των ερ-
γαζοµένων το 2019, περίπου τον Μάιο, και δεν πρόλαβε να τεθεί
σε ισχύ, ακριβώς εξαιτίας των ευρωεκλογών και στη συνέχεια
των εκλογών. 

Η αξιοπιστία σας, κύριε Υπουργέ, βρίσκεται στο ναδίρ. Έχετε
σήµερα πει τουλάχιστον δεκαπέντε ψέµατα και αυτός δεν είναι
τρόπος για να γίνεται πολιτική.

Κλείνω λέγοντας ότι είναι προφανής ο στόχος σας να ιδιωτι-
κοποιήσετε ΔΕΗ και ΔΕΠΑ. Σας εξηγήθηκε για ποιον λόγο αυτό
είναι καταστροφικό για το δηµόσιο συµφέρον, είναι καταστρο-
φικό για τις επενδύσεις. Επιµένετε στις ιδεοληψίες σας,  επιµέ-
νετε να θεωρείτε ότι η ιδιωτικοποίηση είναι πανάκεια για όλα τα
προβλήµατα. Θα διαψευστείτε, αλλά δυστυχώς το µάρµαρο θα
το πληρώσει ο ελληνικός λαός. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε.

Κύριοι συνάδελφοι, τον λόγο έχει τώρα ζητήσει, για να γνωρί-
ζετε, ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Κοµµουνιστικού Κόµ-
µατος Ελλάδας για έξι λεπτά, κ. Καραθανασόπουλος. Μετά έχει
ζητήσει τον λόγο ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας Δη-
µοκρατίας. Αµέσως µετά θα µιλήσει ο κ. Βαρουφάκης και θα συ-
νεχίσουµε. 

ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΒΡΑΜΑΚΗΣ: Εµείς, κύριε Πρόεδρε, αύριο;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Να το πείτε

στους Κοινοβουλευτικούς Εκπροσώπους των κοµµάτων µας. 
Κύριε Καραθανασόπουλε, ορίστε, έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε. 
Παρακολουθούµε από το πρωί µία άσφαιρη αντιπαράθεση

ανάµεσα στην Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας και στον ΣΥ-

ΡΙΖΑ. Κεντρικά, θα λέγαµε, στοιχεία αυτής της άσφαιρης αντι-
παράθεσης είναι οι ιδιωτικοποιήσεις, ποιος είναι υπέρ ή κατά των
ιδιωτικοποιήσεων. Και η Νέα Δηµοκρατία και ο ΣΥΡΙΖΑ όταν ήταν
κυβέρνηση ιδιωτικοποιήσεις έκανε και στον τοµέα της ενέργειας.
Και η Νέα Δηµοκρατία ιδιωτικοποιήσεις θέλει να κάνει στον
τοµέα της ενέργειας. Παρακολουθούµε µία άσφαιρη αντιπαρά-
θεση επί ποιανής διακυβέρνησης η ΔΕΗ έχασε περισσότερους
πελάτες. Ξεχνάνε όµως να πούνε ότι στο τρίτο µνηµόνιο µε κυ-
βέρνηση ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ, που το ψήφισαν Νέα Δηµοκρατία και
Κίνηµα Αλλαγής, εκεί έγραφε πολύ χαρακτηριστικά «στην πορεία
απελευθέρωσης της αγοράς ηλεκτρικής ενέργειας», τονίζοντας
ότι το µερίδιο της ΔΕΗ θα µειωθεί στο 50%.

Άρα, γιατί τσακώνεστε; Αφού αυτή είναι η κεντρική ιδέα. Έτσι
δεν έλεγε, κύριε Χατζηδάκη, το τρίτο µνηµόνιο, ότι το µερίδιο
της ΔΕΗ πρέπει να µειωθεί στο 50%; 

Λοιπόν, αυτό είναι το έργο και του ΣΥΡΙΖΑ και της Νέας Δηµο-
κρατίας που το στήριξε το τρίτο µνηµόνιο, το ψήφισε.

Διαµαρτύρεται για τις συνθήκες της αγοράς εργασίας ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ σήµερα, απέναντι σε αυτά που φέρνει η Κυβέρνηση. Βε-
βαίως, µε αυτά που φέρνει η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας
πάει ένα βήµα πιο µπροστά το τσάκισµα των εργατικών δικαιω-
µάτων. Όµως, ως κυβέρνηση πέντε χρόνια που ήταν ο ΣΥΡΙΖΑ
επέτρεψε πάνω από το 30% των εργαζόµενων στις επιχειρήσεις
υπό δηµόσιο έλεγχο να είναι εργολαβική εργαζόµενοι, χωρίς
συλλογικές συµβάσεις, χωρίς δικαιώµατα, πολλοί φτηνοί, ανα-
λώσιµοι και µάλιστα πολλές φορές να τους χρωστάει και δεδου-
λευµένα ο εργολάβος.

Απ’ αυτή, λοιπόν, την άποψη είναι φανερό ότι συµπλέετε σε
µία στρατηγική επιλογή, που δεν είναι άλλη παρά η πολιτική της
απελευθέρωσης της αγοράς ηλεκτρικής ενέργειας, µία πολιτική
η οποία έχει επιβληθεί από την Ευρωπαϊκή Ένωση µε συγκεκρι-
µένους στόχους.

Λέει η Κυβέρνηση -και εδώ πέρα προσέξτε πόσο αποκαλυπτική
είναι η Κυβέρνηση-, λέει ο κ. Χατζηδάκης, και το επαναλαµβάνει
πολλές φορές, ότι η ΔΕΗ πρέπει να προσαρµοστεί στις νέες συν-
θήκες του ανταγωνισµού. Επί της ουσίας τι κάνει η Κυβέρνηση;
Παραδέχεται µε έµµεσο τρόπο ότι ο ανταγωνισµός λειτουργεί
σε βάρος των δικαιωµάτων των εργαζόµενων. Αυτό παραδέχεται
η Κυβέρνηση. Πολύ καθαρά το παραδέχεται ότι ο ανταγωνισµός,
λοιπόν, είναι υπεύθυνος που πρέπει να τσακιστούν τα δικαιώµατα
των εργαζόµενων, να καταργηθεί η µονιµότητα, να καταργηθεί
η ασφάλεια στον χώρο δουλειάς, να καταργηθούν οι κλαδικές
συµβάσεις και οι εργαζόµενοι να εργάζονται πολύ φθηνά, ως
αναλώσιµοι εργαζόµενοι.

Αυτό λέτε, κύριε Υπουργέ, αυτό το οποίο το ΚΚΕ τονίζει κάθε
φορά: Ότι ο ανταγωνισµός είναι υπεύθυνος για το τσάκισµα,
είναι οι µυλόπετρες που αλέθουν τα εργατικά δικαιώµατα. Και τι
άλλο κάνει ο ανταγωνισµός, κύριε Υπουργέ; Οδηγεί σε βάρος
της ικανοποίησης των λαϊκών αναγκών, γιατί έχει ως αποτέλεσµα
να αυξάνονται οι τιµές. Και προσέξτε, όλες αυτές τις δύο περί-
που δεκαετίες ανοίγµατος της αγοράς ηλεκτρικής ενέργειας και
απελευθέρωσής της, η τιµή του ηλεκτρικού ρεύµατος έχει πολ-
λαπλασιαστεί για τα λαϊκά στρώµατα. Εξαιτίας του ανταγωνι-
σµού και της απελευθέρωσης, εκτεταµένα τµήµατα του
ελληνικού λαού ζουν κάτω από συνθήκες ενεργειακής φτώχειας,
πάνω από 30%.

Έτσι, λοιπόν, το εύλογο ερώτηµα, που προκύπτει είναι το εξής:
Ποιον εξυπηρετεί ο ανταγωνισµός; Ποιον εξυπηρετεί η απελευ-
θέρωση; Έναν µόνο εξυπηρετεί. Εξυπηρετεί τους επιχειρηµατι-
κούς οµίλους, οι οποίοι δραστηριοποιούνται στον τοµέα της
ηλεκτρικής ενέργειας για τη θωράκιση της κερδοφορίας τους,
δηλαδή εξυπηρετεί τα συµφέροντα των κεφαλαιοκρατών. Σε
αυτή, λοιπόν, τη διαδικασία επιδείνωσης της θέσης των εργαζό-
µενων και των υπολοίπων λαϊκών στρωµάτων, η πολιτική της απε-
λευθέρωσης της αγοράς της ηλεκτρικής ενέργειας αποτέλεσε
και τον ασκό του Αιόλου. Γιατί οδήγησε στη ραγδαία επιδείνωση
της θέσης των εργαζόµενων, οδηγεί σε ακριβά τιµολόγια για τον
ελληνικό λαό, οδήγησε σε αύξηση της ενεργειακής εξάρτησης
της χώρας εξαιτίας του εισαγόµενου καυσίµου, του φυσικού αε-
ρίου και βέβαια ήταν και σε βάρος του περιβάλλοντος, αλλά και
της υγιεινής και της ασφάλειας. Ήταν σε βάρος του περιβάλλον-
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τος ακριβώς γιατί εκτεταµένοι δασικοί όγκοι δόθηκαν βορά στα
αιολικά πάρκα, των οποίων η εγκατάσταση είχε σηµαντικές, πολύ
σοβαρές επιπτώσεις τόσο στη βιοποικιλότητα, όσο και στη δια-
χείριση των υδάτινων πόρων.

Έτσι, λοιπόν, από αυτή την πολιτική απελευθέρωσης της ηλε-
κτρικής ενέργειας και ιδιωτικοποιήσεων οι µόνοι οι ποιοι ωφελή-
θηκαν και οι οποίοι είχαν διασφαλισµένες τιµές, ήταν τα
αρπακτικά των επιχειρήσεων, που δραστηριοποιούνται στον
τοµέα των ανανεώσιµων πηγών ενέργειας. Το έγκληµα, επί της
ουσίας, συνεχίζεται και έχει το όνοµα απολιγνιτοποίηση, η οποία
θα αποβεί σε βάρος της ικανοποίηση των λαϊκών αναγκών, αλλά
θα αποβεί και σε βάρος των κυριαρχικών δικαιωµάτων της
χώρας. Σε µία περίοδο όπου η αστάθεια στην περιοχή είναι πολύ
έντονη, όπου οι συγκρούσεις και οι ανταγωνισµοί είναι πάρα
πολύ µεγάλοι δεν µπορεί να είναι µεταβατικό καύσιµο ένα εισα-
γόµενο καύσιµο, όπως είναι το φυσικό αέριο, για να σταθεροποι-
ήσει το σύστηµα, που ξέρετε πάρα πολύ καλά -το έχουµε δει και
στο πρόσφατο παρελθόν- πώς κλείνουν οι κάνουλες αυτών οι
οποίοι έχουν το φυσικό αέριο κι όχι αυτών που έχουν τους αγω-
γούς. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Άρα, από αυτή την άποψη είναι και έγκληµα σε βάρος των κυ-
ριαρχικών δικαιωµάτων της χώρας. Έτσι, λοιπόν, µέσα από αυτό
το νοµοσχέδιο δίνεται γη και ύδωρ στους επιχειρηµατικούς οµί-
λους. Αυτό θα οδηγήσει σε αύξηση των τιµολογίων για τον λαό.

Δίνετε τη δυνατότητα να εγκαθίστανται φωτοβολταϊκά σε
γαίες υψηλής παραγωγικότητας. Άρα, επί της ουσίας, προχω-
ράτε σε αλλαγή χρήσης γης. Επί της ουσίας αυτό κάνετε κι είναι
σε βάρος της ικανοποίησης των αγροδιατροφικών αναγκών του
λαού µας. Βεβαίως αποτελεί, κατά τη γνώµη του ΚΚΕ, ψευτοδί-
ληµµα «εάν θέλετε προστασία του περιβάλλοντος, τότε πρέπει
να έχετε ακριβό ρεύµα». Και το λέµε αυτό, γιατί υπάρχει ένα βα-
σικό ερώτηµα, κύριε Υπουργέ, που σας προκαλέσαµε και στην
επιτροπή και σας το λέµε και τώρα. Να µας πείτε εάν µπορεί
κάτω απ’ αυτές τις συνθήκες του συστήµατος το οποίο βιώνουµε
και το οποίο εσείς υπερασπίζεστε ότι είναι το καλύτερο σύστηµα,
να υπάρξει µία φόρµουλα, µία δυνατότητα που να έχουµε αξιο-
ποίηση του συνόλου των εγχώριων πηγών, ενεργειακών πηγών,
όπου αυτή η αξιοποίηση των εγχώριων ενεργειακών πηγών θα
οδηγήσει στη µείωση της ενεργειακής εξάρτησης, θα οδηγήσει
σε ένα σύστηµα σταθερό και σε επάρκεια ηλεκτρικής ενέργειας.
Αν µπορεί να υπάρξει µία τέτοια µέθοδος η οποία θα αναβαθµί-
ζεται και χωρίς να υποβαθµίζονται οι θέσεις των εργαζόµενων,
θα είναι µόνιµη, κάτω από υψηλές συνθήκες ασφάλειας της ερ-
γασίας, µε υψηλές αποδοχές, όπου θα υπάρχει φθηνό ρεύµα για
τον λαό, γιατί υπάρχουν οι παραγωγικές πηγές κι όπου θα προ-
στατεύεται το περιβάλλον.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε συ-
νάδελφε, κλείστε, παρακαλώ.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Ολοκληρώνω µε αυτό.
Τεχνικά υπάρχουν τα εργαλεία να συνδυαστούν και να ικανο-

ποιηθούν όλα αυτά τα κριτήρια. Όµως ποτέ, ό,τι κι αν κάνετε, δεν
πρόκειται αυτό να συµβεί. Και γιατί δεν πρόκειται να συµβεί; Γιατί
είναι καθαρό, κύριε Υπουργέ. Γιατί ακριβώς όλα αυτά, η ικανο-
ποίηση όλων αυτών των κριτηρίων, έρχεται σε αντίθεση µε το κα-
πιταλιστικό κέρδος. Και µε αυτό το καπιταλιστικό κέρδος πρέπει
επί της ουσίας να ξεµπερδεύουµε.

Ως κόµµα καταθέτουµε αίτηµα για να διεξαχθεί ονοµαστική
ψηφοφορία, συµβολικά, και επί της αρχής και για το άρθρο 3 και
για το άρθρο 24. Όσον αφορά το άρθρο το οποίο είπατε, κύριε
Υπουργέ, για το προνοµιακό τιµολόγιο των εργαζόµενων, αυτό
αποτελεί µία προσπάθεια εξαπάτησης και συκοφάντησης, γιατί
είναι κοµµάτι του εισοδήµατος των εργαζόµενων στη ΔΕΗ γι’
αυτό ακριβώς και φορολογείται.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε Κα-
ραθανασόπουλε, ολοκληρώστε.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Με αυτό τον τρόπο, λοι-
πόν, τι κάνετε; Μειώνετε τις απολαβές των εργαζόµενων στη
ΔΕΗ και µε αυτή τη λογική εµείς θα το καταψηφίσουµε και σας
το λέµε καθαρά.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι
από τα άνω δυτικά θεωρία παρακολουθούν τη συνεδρίαση, αφού
ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργά-
νωσης και λειτουργίας της Βουλής και ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ», πενήντα δύο µαθητές
και µαθήτριες και τέσσερις συνοδοί εκπαιδευτικοί από το 5ο Γυ-
µνάσιο Ξάνθης.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Κύριοι συνάδελφοι, έχουµε µία µικρή µεταβολή στο πρό-
γραµµα. Τώρα θα µιλήσει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της
Νέας Δηµοκρατίας. Μετά η κ. Μπακαδήµα, η Κοινοβουλευτική
Εκπρόσωπος του ΜέΡΑ25. Και αναµένεται να µιλήσει ο κ. Βαρου-
φάκης αργότερα.

Ελάτε, κύριε Λιβανέ.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΣΠΗΛΙΟΣ) ΛΙΒΑΝΟΣ: Ευχαριστώ,

κύριε Πρόεδρε.
Καλησπέρα στα παιδιά από την Ξάνθη. Πριν από λίγο ήτανε

παιδιά από τη Ναύπακτο εκεί, αλλά δεν πρόλαβα να τους µιλήσω,
που είναι η περιοχή η δική µου. Να είστε καλά. Καλώς ήρθατε. 

Επειδή ακούσαµε διάφορα πράγµατα σήµερα σε αυτή την Αί-
θουσα, θα αφήσω στο τέλος τα όσα είπε πριν ο Κοινοβουλευτι-
κός Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ, τα οποία µας κατέπληξαν όλους
όσους τον ακούσαµε, διότι ήταν, από όλες τις οµιλίες που έχει
κάνει, η µοναδική που ήταν από την αρχή έως το τέλος τα πάντα
όσα είπε ψέµατα.

Πριν, όµως, φτάσω εκεί, ήθελα να αναφερθώ σε κάποια πράγ-
µατα που, είπαν συνάδελφοι πριν.

Ξεκινάω από τον κ. Παππά. Και θα επικεντρωθώ λίγο σε
Υπουργούς, σε ανθρώπους που είχαν εκτελεστικές αρµοδιότη-
τες επί ΣΥΡΙΖΑ, διότι είναι τροµακτικό -δεν είναι τροµερό- να τους
ακούµε σήµερα µε το θράσος αυτό, το οποίο έρχονται µέσα σε
αυτή την Αίθουσα να κατηγορούν τους επόµενους, χωρίς να απο-
λογούνται για τίποτα από όσα έκαναν εκείνοι. 

Αφού, λοιπόν, αναφέρθηκε ελάχιστα στα θέµατα του νοµοσχε-
δίου, ήρθε και έκανε µια πολιτική ανάλυση για το πώς η απλή
αναλογική, η οποία είναι το θεάρεστο αυτό πολιτικό εκλογικό σύ-
στηµα, το οποίο έχετε φέρει, θα µπορέσει να βοηθήσει τη χώρα.
Και κατέληξε στο να πει ότι αυτή η παράταξη θα µειώσει τη δύ-
ναµη της, οι Βουλευτές της θα είναι λιγότεροι, διότι θα αυξήσει
τη δύναµή της ο ΣΥΡΙΖΑ. Πού το είδε αυτό; Όλες οι έρευνες,
όλες οι δηµοσκοπήσεις δείχνουν το ακριβώς αντίθετο. 

ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ ΓΚΑΡΑ: Συν πενήντα Έδρες έχει λόγω του εκλο-
γικού συστήµατος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Μη διακό-
πτετε, σας παρακαλώ. Θα τοποθετηθείτε µετά. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΣΠΗΛΙΟΣ) ΛΙΒΑΝΟΣ: Χάσατε τις
εκλογές. Και σήµερα, έρχεστε εδώ και αντί να απολογηθείτε για
την κατάντια της χώρας, που παραδώσατε, έρχεστε και µας κά-
νετε µαθήµατα και µας λέτε ότι η απλή αναλογική, διαλυτική παν-
τού, θα έρθει να σώσει τη χώρα. Και στο τέλος, έρχεστε και λέτε
ότι οι δηµοσκοπήσεις, που σας ανεβάζουν συνέχεια τη διαφορά,
είναι ανάποδες. Εγώ αυτό, το οποίο θέλω να πω απλά είναι «συ-
νέλθετε λίγο». 

Ο κ. Σκουρλέτης, στην ίδια λογική, κατακεραύνωσε τη Νέα Δη-
µοκρατία. Εγώ θέλω να του κάνω ένα απλό ερώτηµα και µία προ-
τροπή: Πριν ξανάρθει να µιλήσει, εδώ ή δηµόσια, να µας πει,
πρώτον, αν είναι περήφανος ο ίδιος και η κυβέρνησή του γι’
αυτά, τα οποία έκανε ως Υπουργός. Και δεύτερον, σε αυτά τα
εκατοντάδες ειλικρινά ερωτήµατα, που του θέτουµε συνεχώς, ας
απαντήσει έστω και σε λίγα, στο 10%. Να µας πει, λοιπόν, εκείνος
και να απολογηθεί εκείνος για την πολιτική του. Εάν δεν το κάνει
αυτό, κανείς δεν πρόκειται να τον ακούσει από εδώ και µπρος. 

Ο κ. Λοβέρδος µας έκανε µία προτροπή, την οποία πράγµατι
την έχει ξανακάνει και νοµίζω ότι πρέπει να τον ακούσουµε. Πρέ-
πει να καταγραφούν τα όσα παραλάβαµε ως Κυβέρνηση. Διότι
αν δεν καταγραφούν, µετά από λίγους µήνες που θα θεωρούν οι
κύριοι και οι κυρίες του ΣΥΡΙΖΑ ότι θα έχουν ξεχαστεί, θα έρχον-
ται να µας ζητάνε τα ρέστα για τα απόνερα της πολιτικής τους.
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Πρέπει να το σκεφτεί πολύ καλά αυτό η Κυβέρνηση. Και πρέπει
να δούµε πώς θα κινηθεί και η ίδια η Βουλή σε σχέση µε την εξέ-
ταση όλων αυτών των θεµάτων. Νοµίζω ότι έχει δίκιο ο Κοινο-
βουλευτικός Εκπρόσωπος του Κινήµατος Αλλαγής. 

Ο κ. Τζανακόπουλος, κάνοντας κριτική στην οµιλία του Υπουρ-
γού και τοποθετούµενος εφ’ όλης της ύλης, επίσης, δεν είπε τί-
ποτα για τα χρόνια, τα οποία κυβερνήσατε. Και όσα προσπάθησε
-µέσα από το ειρωνικό του ύφος αλλά και την αγωνία του να δεί-
ξει, ας πούµε, βέβαιος για αυτά τα οποία έλεγε- να µας πει, ήταν
όλα ψεύδη, έχουν καταρριφθεί. Και τα περισσότερα έχουν κα-
ταρριφθεί και από όσα έγγραφα κατέθεσε ο κ. Χατζηδάκης το
πρωί εδώ. 

Είπε, όµως, και ένα µεγάλο ψέµα, το οποίο δεν έχει να κάνει
µε το νοµοσχέδιο. Είπε ότι ο Πρωθυπουργός «αγόρασε» ψήφους
από τον κ. Πατέρα. Αυτό είναι µία αυθαίρετη ερµηνεία και θα
ήθελα όταν γυρίσει στην Αίθουσα να ανακαλέσει.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Αφού το είπε στον «ΣΚΑΪ».
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΣΠΗΛΙΟΣ) ΛΙΒΑΝΟΣ: Είπε ότι

αγόρασε; Είπε τη λέξη «αγόρασε»; 
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Η λέξη ή η συναλλαγή σε πείραξε; 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΣΠΗΛΙΟΣ) ΛΙΒΑΝΟΣ: Είπε τη

λέξη «αγόρασε»; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε Φά-

µελλε, σας παρακαλώ. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΣΠΗΛΙΟΣ) ΛΙΒΑΝΟΣ: Καταντάει

αστείο, αυτό το οποίο κάνετε. Να το ανακαλέσει. 
(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριοι συ-
νάδελφοι, σας παρακαλώ. 

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Η λέξη ή η συναλλαγή σε πείραξε; 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΣΠΗΛΙΟΣ) ΛΙΒΑΝΟΣ: Ευχαρι-

στούµε τον κ. Φάµελλο που διαψεύδει τον κ. Τζανακόπουλο…
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Για τη συναλλαγή τι είπε;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Σας παρα-

καλώ, κύριε Φάµελλε. 
(Θόρυβος - διαµαρτυρίες από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

Ηρεµήστε, κύριοι συνάδελφοι! 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΣΠΗΛΙΟΣ) ΛΙΒΑΝΟΣ: Θα τα πείτε

µετά. Με το να φωνάζετε δεν κερδίζετε το δίκιο σας. Το χάνετε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε Λι-

βανέ, µη συνεχίζετε τον διάλογο τώρα. 
Συνεχίστε την οµιλία σας. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΣΠΗΛΙΟΣ) ΛΙΒΑΝΟΣ: Εγώ θέλω

απλά να πω, για να θυµίσω και στον κ. Φάµελλο και στους συν-
τρόφους του, αλλά κυρίως στο συλλογικό υποσυνείδητο της πα-
ράταξής σας ότι ήταν ο κ. Τσίπρας που είχε τον καταπληκτικό
αυτό Υπουργό, τον κ. Πολάκη, ο οποίος είχε τους κολλητούς του
φίλους στα νοσοκοµεία επί Υπουργίας του. 

(Θόρυβος - διαµαρτυρίες από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Μα, σας

παρακαλώ, κύριοι συνάδελφοι. Δεν γίνεται κάθε φορά που ένας
οµιλητής οποιουδήποτε κόµµατος µιλάει να γίνεται αυτή η δια-
δικασία. 

ΝΕΚΤΑΡΙΟΣ ΣΑΝΤΟΡΙΝΙΟΣ: ...(Δεν ακούστηκε)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε Σαν-

τορινιέ, ξέρετε πόσο σας σέβοµαι, σας παρακαλώ πάρα πολύ.  
(Θόρυβος - διαµαρτυρίες από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

Κύριοι συνάδελφοι, σας παρακαλώ. Έχετε τον λόγο µετά να
µιλήσετε. Δεν έχει το δικαίωµα να τα πει; Σας παρακαλώ πάρα
πολύ! 

ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ ΓΚΑΡΑ: …(Δεν ακούστηκε)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Δεν έχετε

τον λόγο. Όσοι είναι εγγεγραµµένοι θα µιλήσουν. Είναι ο κ. Βαρ-
δάκης. Είναι τόσοι συνάδελφοι. 

ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ ΓΚΑΡΑ: Αντί να ακούσουµε για τη ΔΕΗ…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Μα, σας

παρακαλώ! Εγώ σταµάτησα πριν λίγο τον κ. Τζανακόπουλο, που
µίλησε για άλλα θέµατα, που µίλησε για τον διοικητή; Του είπα
να σταµατήσει να µιλάει; Σας παρακαλώ! 

Συνεχίστε, κύριε συνάδελφε. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΣΠΗΛΙΟΣ) ΛΙΒΑΝΟΣ: Πήρε, λοι-

πόν -διότι πρέπει όντως να τα αναφέρουµε συχνά για να µην τα
ξεχνάτε κι εσείς οι ίδιοι- τον καλό του φίλο από το µαγαζί του,
ένα βουλκανιζατέρ –δεν έχουµε κανένα πρόβληµα µε αυτό το
θέµα- και τον έβαλε εκεί…

(Θόρυβος - διαµαρτυρίες από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Μα, σας

παρακαλώ πάρα πολύ, κύριοι συνάδελφοι! Είναι εδώ ο κ. Τζανα-
κόπουλος. Θα ζητήσει µετά τον λόγο. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Το είπα και θα το ξαναπώ. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΣΠΗΛΙΟΣ) ΛΙΒΑΝΟΣ: Κύριε συ-

νάδελφε, εγώ σας κάλεσα να το ανακαλέσετε. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Συναλλαγή κάνατε. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΣΠΗΛΙΟΣ) ΛΙΒΑΝΟΣ: Εµείς, λοι-

πόν, θέλουµε να σας θυµίσουµε επίσης…
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Συναλλαγή κάνατε. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Ανταλλάξατε ψήφους µε…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε Τζα-

νακόπουλε, θα έχετε το δικαίωµα να µιλήσετε µετά. 
Κύριε Φάµελλε, σας παρακαλώ πολύ. 
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Γελάτε κιόλας. Ντροπή σας!
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΣΠΗΛΙΟΣ) ΛΙΒΑΝΟΣ: Γελάω µε

την κατάντια σας. 
(Θόρυβος - διαµαρτυρίες από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Μα, τι κα-
τάσταση είναι αυτή; Θεωρείτε ότι αυτό που γίνεται τώρα είναι το
σωστό; 

ΝΕΚΤΑΡΙΟΣ ΣΑΝΤΟΡΙΝΙΟΣ: Μα, όχι να µας λέει…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Σας παρα-

καλώ, αφήστε να µιλήσει ο οµιλητής και µετά θα πάρει τον λόγο
ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος να µιλήσει. Θα τον ξαναπάρει
τον λόγο και δεν θα µιλούν οι Βουλευτές. Κανένα πρόβληµα. Εγώ
δεν µπορώ να το αποτρέψω αυτό. Σας παρακαλώ, µην τον δια-
κόψετε πάλι. Να προχωρήσουµε τη διαδικασία. Ήδη, έχουµε
χάσει αρκετά λεπτά. 

Συνεχίστε, κύριε Λιβανέ. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΣΠΗΛΙΟΣ) ΛΙΒΑΝΟΣ: Εγώ έχω

µιλήσει δύο λεπτά και οι Βουλευτές φωνασκούντες έξι λεπτά. 
Εγώ, λοιπόν, ήθελα απλώς να σας θυµίσω για άλλη µία φορά

-και να µας πείτε και για αυτό- τον κ. Δηµήτρη Μπούτο, τον κα-
ταπληκτικό αυτό άλλο κολλητό του κολλητού του Πρωθυπουρ-
γού, τον οποίο διορίσατε στη Νίκαια, ο οποίος είχε τέσσερα
πλαστά πτυχία. Βγήκε το πόρισµα των τριάντα σελίδων από το
Σώµα Επιθεωρητών Δηµόσιας Διοίκησης. Και εσείς όλοι τι κά-
νατε; Τίποτα. Ο δε κ. Πολάκης έκανε και αναρτήσεις υπέρ του.
Και τελικά, ο ίδιος δεν άντεξε και παραιτήθηκε. 

Η διαφορά µας ποια είναι; Αν έγινε ένα λάθος, αυτό το οποίο
εσείς φωνάζετε, αµέσως αυτό διορθώθηκε. Ο άνθρωπος αυτός,
δηλαδή, δεν είναι διοικητής πια. Εµείς σας εξηγήσαµε και το
πρωί ποιες είναι οι διαδικασίες που έχουµε βάλει για την αξιολό-
γηση στα νοσοκοµεία, τις οποίες εσείς δεν βάλατε. Και για να µη
φωνάζετε και εξάπτεστε, θα τους κρίνουµε κάθε τρεις µήνες. Θα
κρίνονται από τον λαό και από τις υπηρεσίες. Και θα κριθούµε
συνολικά στο τέλος της τετραετίας.

Το ύφος και το ήθος που υποκρύπτεται κάτω από το ύφος της
οµιλίας αλλά και των φωνών σας και του τρόπου που αντιλαµβά-
νεστε την κοινοβουλευτική διαδικασία σας χαρακτηρίζει. Το αν-
τίστοιχο δικό µας και του Υπουργού πριν και του τρόπου, που
προσπάθησε να σας πείσει για τη δική του άποψη, σε σχέση µε
την αντίθετη δική σας, χαρακτηρίζει και τη δική µας την παρά-
ταξη και βεβαίως τον ίδιο. Δεν θέλω να σχολιάσω κάτι σε αυτό.

Ως προς την αντισυνταγµατικότητα -όσο ακτιβισµό και αγωνία
να µας δείξετε εδώ, κύριε Κοινοβουλευτικέ Εκπρόσωπε του ΣΥ-
ΡΙΖΑ και αγαπητοί συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ- πρώτον, σας απαν-
τήσαµε ότι αυτό έχει κριθεί στη νοµολογία του Αρείου Πάγου.
Δεύτερον, είναι για το δηµόσιο συµφέρον. Δεν σας αρέσουν οι
απαντήσεις µας. Δεκτό. Η πλειοψηφία, όµως, αποφάσισε. Όσο
κι αν φωνάζετε, λοιπόν, αυτό δεν αλλάζει. Το µόνο που κάνετε
είναι να δηµιουργείτε εντυπώσεις.

Στο ερώτηµα που διατυπώθηκε πολιτικά για την παράταξή µας
και για την Κυβέρνηση, αν εµείς στηρίζουµε τις ιδιωτικοποιήσεις,
η απάντηση είναι από τη µεριά µας προφανής και θα ασχοληθώ
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λίγο µε αυτό στο αµέσως επόµενο λεπτό της οµιλίας. Εγώ σέβο-
µαι το ΚΚΕ και τον εκπρόσωπο που είπε ποια είναι η θέση τους,
ότι είναι κάθετα απέναντί µας.

Πείτε µας κι εσείς, όµως, τεσσεράµισι χρόνια µετά την κυβερ-
νητική σας θητεία και σήµερα από τα έδρανα της Αντιπολίτευ-
σης, ποια θέση έχετε απέναντι στις ιδιωτικοποιήσεις; Εµείς,
αγαπητοί συνάδελφοι, όσο κι αν φωνάζετε, θα λέµε αυτό, που
πιστεύουµε ότι είναι σωστό και ο ελληνικός λαός θα µας ακούει
και θα µας συντροφεύει. 

Από την πρώτη µέρα της διακυβέρνησής µας, σας έχουµε πει
ότι θα εφαρµόσουµε ένα συγκεκριµένο σχέδιο για µια ισχυρή
επενδυτική ανάπτυξη στην πατρίδα µας. Το σχέδιο αυτό -το
έκανε εύληπτο ο Πρωθυπουργός- θα έχει µια τριγωνική µορφή.
Η πρώτη πλευρά είναι η µείωση των φόρων. Σε αυτή την κατεύ-
θυνση έχουµε ήδη νοµοθετήσει. Έχει έρθει ο προϋπολογισµός
και την επόµενη εβδοµάδα είναι και το φορολογικό νοµοσχέδιο
στην Ολοµέλεια. 

Η δεύτερη πλευρά και ένα ισχυρό τραπεζικό σύστηµα, τελείως
διαφορετικό από αυτό που µας αφήσατε εσείς πίσω. Το σχέδιό
µας, το σχέδιο «ΗΡΑΚΛΗΣ», ως νοµοθέτηµα έρχεται, επίσης, την
επόµενη εβδοµάδα και θα το κουβεντιάσουµε εδώ. Και εκεί να
δούµε πάλι τι θα πείτε.

Το τρίτο είναι οι µεταρρυθµίσεις. Το παρόν νοµοσχέδιο που
συζητάµε -για το οποίο εσείς βέβαια δεν συζητάτε, αλλά φωνά-
ζετε, έχετε καθίσει µόνο σε δυο - τρία άρθρα από όλο το νοµο-
σχέδιο- είναι ακριβώς µια µεταρρύθµιση µε βαρύνουσα πολιτική
σηµασία, µια µεταρρύθµιση που ακριβώς -και απαντάµε στο ερώ-
τηµά σας ευθαρσώς- φέρει την ιδεολογική σφραγίδα της Νέας
Δηµοκρατίας. 

Η παράταξή µας και είµαστε περήφανοι γι’ αυτό, πιστεύει στην
ελεύθερη αγορά, στην υγιή επιχειρηµατικότητα. Πιστεύει στον
φιλελευθερισµό, στην αποτελεσµατικότητα, στην εξωστρέφεια,
στην παραγωγικότητα και ναι, στην πρωτοβουλία του ιδιωτικού
τοµέα, που εσείς πνίξατε βάναυσα τα προηγούµενα χρόνια.
Μόνο ένας ισχυρός ιδιωτικός τοµέας µπορεί να δηµιουργήσει θέ-
σεις εργασίας και καλές θέσεις εργασίας και καλά αµειβόµενες
θέσεις εργασίας. Η δική σας η πολιτική οδηγεί σε κλείσιµο των
εταιρειών, σε απόλυση των εργαζοµένων, σε µηδενικούς µι-
σθούς, λοιπόν.

Αυτό το οποίο εκφράζετε, εκτός από την ψευδή λογική σας,
απλά είναι η δύναµη από το παρελθόν, η δύναµη του λαϊκισµού
και της εσωστρέφειας της οικονοµίας µας. Είσαστε απλά οπαδοί
ενός παρωχηµένου κρατισµού περασµένων δεκαετιών, θιασώτες
µιας επιδοµατικής πολιτικής την οποία ασκήσατε µε σκοπούς
εκλογικούς -και αποτύχατε- και βεβαίως αυτής της καταπληκτι-
κής επιχειρηµατικότητας µε τα βοσκοτόπια, αν θυµάστε. 

Εµείς, όµως, δεν έχουµε ιδεοληψίες και δεν κουραζόµαστε να
σας αντιµετωπίζουµε. Θα προχωρήσουµε στον δρόµο, που µας
έταξε η πλειοψηφία του ελληνικού λαού. Θέλουµε να αλλάξουµε
σελίδα και αυτό εδώ το νοµοσχέδιο αποτυπώνει ακριβώς αυτή
την αλλαγή σελίδας. 

Θα ξαναπώ, όχι για να κουράσω τους συναδέλφους, απλά
διότι καταλαβαίνω ότι πρέπει να µένουν τα νούµερα, πήρατε τη
ΔΕΗ και ο κ. Σκουρλέτης που ήταν ο Υπουργός τότε, όταν την
παρέδωσε, δεν µας είπε τίποτα για αυτά. Ναι, είχε 90 εκατοµµύ-
ρια κέρδη το 2014 και παρέδωσε 900 χρέη. Είχε 9,1 δισεκατοµ-
µύρια χρηµατιστηριακή αξία και ληξιπρόθεσµα 1,4 και παραδώ-
σατε αξία 300 και ληξιπρόθεσµα 2,5. 

Η τιµή της µετοχής την οποία θα θέλαµε και αυτή να τη σχο-
λιάσετε, αν µπορείτε, τον Ιανουάριο του 2015, πριν αναλάβετε,
ήταν στα 5,70 ευρώ. Η µετοχή όταν παραδώσετε την κυβέρνηση
ήταν στα 2,25 ευρώ. Σήµερα, µετά από τέσσερις µήνες, έχει ανέ-
βει στα 3,16 ευρώ. Θέλουµε να µας πείτε κάτι και για αυτό. 

Η συνολική σας πορεία, αυτά τα οποία αφήσατε πίσω, αλλά
και το θράσος µας, µε κάνει για άλλη µια φορά να πω το απλό
για να το καταλάβετε και εύχοµαι οι οµιλίες σας να είναι σε αυτή
την κατεύθυνση από εδώ και πέρα. Δεν έχετε κανένα δικαίωµα
να κατηγορείτε κανέναν. Είστε κατηγορούµενοι και έχετε εγγρα-
φεί ως κατηγορούµενοι για την υπόθεση στη συνείδηση…

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Θα µας πάτε φυλακή;
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΣΠΗΛΙΟΣ) ΛΙΒΑΝΟΣ: Εµείς δεν

πάµε τους ανθρώπους στη φυλακή. Εσείς στήσατε δέκα κάλπες
εδώ για να πάτε τους πολιτικούς αντιπάλους στη φυλακή.

Έχετε καταγραφεί ως κατηγορούµενοι στη συνείδηση του ελ-
ληνικού λαού. Οι αγκαλιές σας, οι φιλίες σας και οι κολεγιές σας
µε τον κ. Φωτόπουλο, που είχε κάνει δική του τη ΔΕΗ, αλλά και
µε τον κ. Λυµπερόπουλο που τον πήρατε τελευταία-τελευταία
στις τάξεις σας, δείχνουν ακριβώς πού ανήκετε και πού θέλετε
να πάτε τη χώρα. 

Για το ΑΣΕΠ τα είπαµε. Δεν νοµίζω ότι χρειάζεται να καταχρα-
στώ τον χρόνο. Μου κλέψατε πολύ, ας µην κλέψω κι εγώ από
τους συναδέλφους Βουλευτές. 

Ήθελα να πω µια κουβέντα µόνο, κλείνοντας, για το θέµα του
1% στις αγροτικές γαίες, επειδή προέρχοµαι και από αγροτική
περιοχή. Εάν δεν έχετε καταλάβει τι σας έλεγαν πριν οι Υπουρ-
γοί, είµαστε εντάξει. Μπορεί να το καταλάβετε, όταν το διαβά-
σετε. Αν, όµως, έχετε καταλάβει και πραγµατικά διαφωνείτε θα
ήταν πολύ καλό να πηγαίνετε στις επόµενες τηλεοπτικές εκποµ-
πές, αλλά και τις συζητήσεις που θα γίνονται µέσα στη Βουλή,
να τοποθετήστε και να λέτε ευθέως -και εύχοµαι να το κάνουν οι
συνάδελφοι Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ- ότι είστε κατά της τροπολο-
γίας που είπαµε να αυξηθεί το ποσοστό που θα παίρνουν οι
αγρότες. Να τους το εξηγήσετε, να έχουµε τίµιες καταστάσεις
µεταξύ µας και να είστε και εσείς για µια φορά τίµιοι απέναντι
στους Έλληνες αγρότες.

ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ ΓΚΑΡΑ: Η ισχύς ένα MW δεν είναι για τους αγρό-
τες.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΣΠΗΛΙΟΣ) ΛΙΒΑΝΟΣ: Εσείς δεν
έχετε καταλάβει τίποτα ακόµα. Είσαστε σε άλλο µήκος κύµατος.
Δεν µιλάµε για αυτό. Μιλάµε για άλλο πράγµα. Θα σας εξηγή-
σουν οι συνάδελφοί σας.

Σε κάθε περίπτωση, κλείνοντας την παρέµβασή µου αυτή,
ήθελα να πω ότι έχετε αποφασίσει, έχετε επιλέξει να είστε απέ-
ναντί µας, να είσαστε µαζί µε τις συντεχνίες και τους ακτιβιστές
του περιθωρίου. Έχετε αποφασίσει να είσαστε απέναντι στη µε-
γάλη πλειοψηφία του ελληνικού λαού, που δεν στηρίζουν όλοι
εµάς, αλλά στηρίζουν τη λογική της ανάπτυξης, στηρίζουν τη λο-
γική της ελεύθερης οικονοµίας στον τόπο µας. 

Εµείς έχουµε πάρει απόφαση ότι ό,τι και να λέτε, όσο κι αν φω-
νάζετε, όσο κι αν προσπαθείτε να µας καταπιέσετε, θα υπηρετή-
σουµε τα συµφέροντα των πολλών Ελλήνων, οι οποίοι είναι και
οι µόνοι εντολείς µας. Θα αγωνιστούµε για να γίνει η Ελλάδα,
κόντρα στη θέλησή σας, σύγχρονη, φιλελεύθερη, παραγωγική
χώρα. 

Προφανώς, µε αυτές τις σκέψεις και µε αυτές τις απαντήσεις,
περιµένοντας και τις δικές σας τοποθετήσεις, θα υπερψηφί-
σουµε το νοµοσχέδιο. 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε Τζα-
νακόπουλε, έχετε τον λόγο, όπως είναι αναµενόµενο. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Με κάλεσε ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας Δηµο-

κρατίας µε σχόλια για το ήθος, όχι µόνο το δικό µου, αλλά και
των συναδέλφων µου και συντρόφων µου από τον ΣΥΡΙΖΑ, να
ανακαλέσω αυτό που πριν από λίγο είπα και θα ξαναπώ τώρα
από το Βήµα της Βουλής, ότι δηλαδή ο κ. Μητσοτάκης αγόρασε
ψήφους από τον κ. Πατέρα µε αντάλλαγµα κρατική θέση διοι-
κητή νοσοκοµείου.

Δεν το ανακαλώ και όταν θα κάνει παρατηρήσεις περί ήθους
ο κύριος Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας Δηµοκρατίας
να έχει το εξής στο µυαλό του: Σε αυτή εδώ την παράταξη, στην
παράταξη του ΣΥΡΙΖΑ, εµείς έχουµε ήθος τέτοιο που δεν µας
επιτρέπει αγοραπωλησίες ψήφων, κύριε Κοινοβουλευτικέ Εκπρό-
σωπε.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΣ - ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΜΠΟΥΤΣΙΚΑΚΗΣ: Όταν δί-

νατε τα κατοστάρικα στους συνταξιούχους…
(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριοι συ-
νάδελφοι, σας παρακαλώ, ηρεµήστε!

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΣΠΗΛΙΟΣ) ΛΙΒΑΝΟΣ: Κύριε Πρό-

5910 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



εδρε, θα πρωτοτυπήσω και δεν θα απαντήσω.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Σας παρα-

καλώ ακούστε τώρα για τη διαδικασία.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ ΓΚΑΡΑ: Εντάξει ακούµε.
Με βάση την κατάθεση ονοµαστικής ψηφοφορίας και από τον

κ. Καραθανασόπουλο, η διαδικασία έχει ως εξής: Οι ψηφοφορίες
θα γίνουν αύριο στις 14.00; και σήµερα θα ολοκληρωθεί η διαδι-
κασία. Για να ολοκληρωθεί σήµερα η διαδικασία καταλαβαίνετε
ότι πρέπει να είµαστε προσεκτικοί στους χρόνους µας. Γιατί
έχουµε τουλάχιστον σαράντα συναδέλφους να µιλήσουν και Αρ-
χηγούς.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι
από τα άνω δυτικά θεωρεία παρακολουθούν τη συνεδρίαση,
αφού ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο
οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής και ξεναγήθηκαν στην
έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ», τριάντα τρεις
µαθήτριες και µαθητές και τέσσερις συνοδοί εκπαιδευτικοί από
το  Δηµοτικό Σχολείο Νυδρίου Λευκάδας.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει η κ. Μπακαδήµα.
ΦΩΤΕΙΝΗ ΜΠΑΚΑΔΗΜΑ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Θα πρωτοτυπήσω και δεν θα αναφερθώ στις διοικήσεις των

νοσοκοµείων παρ’ ότι δεν είναι µόνο ο κ. Πατέρας πρόβληµα. Και
στο Γενικό Κρατικό Νίκαιας ανακύπτει αντίστοιχο παρόµοιο πρό-
βληµα µε τον νέο αναπληρωτή διοικητή. Αλλά θα πρωτοτυπήσω
και θα παραµείνω στο νοµοσχέδιο.

Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το σηµερινό
σχέδιο νόµου, που εισηγείται το Υπουργείο Περιβάλλοντος και
Ενέργειας έχει τίτλο: «Απελευθέρωση αγοράς ενέργειας, εκσυγ-
χρονισµός της ΔΕΗ, ιδιωτικοποίηση της ΔΕΠΑ και στήριξη των
ΑΠΕ». Να θυµίσουµε ότι η Κυβέρνηση ακολουθεί κατά γράµµα
τις προγραµµατικές της δηλώσεις, µιας και από την αρχή ο Πρω-
θυπουργός αναφέρθηκε σε αυτή την απελευθέρωση της αγοράς
ενέργειας ή -για να το θέσω και σωστά- στο ξεπούληµα της ΔΕΗ.

Μετά τις προγραµµατικές, ήρθε το επόµενο βήµα µε τις αυξή-
σεις που υιοθετήθηκαν και εφαρµόστηκαν τον Αύγουστο µε πρό-
σχηµα πως η βιωσιµότητα της επιχείρησης ενέργειας κινδυνεύει.
Ακολουθήθηκε κατά γράµµα η γνωστή συνταγή του νεοφιλελευ-
θερισµού, µε την απαξίωση του δηµόσιου, µιας δηµόσιας επιχεί-
ρησης εν προκειµένω, που παράγει ένα κοινωνικό αγαθό
απαραίτητο για την ζωή των πολιτών. Στη συνέχεια ακολουθεί η
αύξηση των τιµών, που στοχεύει στον να εξοργιστούν οι κατανα-
λωτές και, σταδιακά, να αρχίσουν να αποχωρούν, αναζητώντας
ιδιωτικές εταιρείες, που παρέχουν το ίδιο αγαθό, χρησιµοποιών-
τας το παρεχόµενο δίκτυο της δηµόσιας εταιρείας. Έτσι, µειώνε-
ται η αξία της επιχείρησης, η οποία τελικά ιδιωτικοποιείται ή
καλύτερα ξεπουλιέται σε εξευτελιστική τιµή.

Τον εξευτελισµό της ΔΕΗ, που επιχειρεί το συγκεκριµένο σχέ-
διο νόµου, συνοδεύουν διατάξεις που επιφέρουν µειώσεις στα
τιµολόγια, µόνο όµως για πελάτες µε µεγάλη κατανάλωση, η
πλήρης ανατροπή των εργασιακών σχέσεων εντός της επιχείρη-
σης µε την ολοκληρωτική ανατροπή των συλλογικών διαπραγµα-
τεύσεων και την προώθηση ατοµικών συµβάσεων ειδικά για τους
νεοπροσληφθέντες και αυξηµένες αµοιβές παράλληλα µε ένα
ιδιαίτερο εργασιακό καθεστώς για τους εξωτερικούς συνεργά-
τες, προβλέποντας την ίδια στιγµή παράκαµψη του ΑΣΕΠ, επι-
τρέποντας την πρόσληψη µε ατοµικές συµβάσεις ορισµένου
χρόνου, µε ισχύ τριετίας, απελευθερώνοντας την αµοιβή για
τους συµβασιούχους.

Δεν υπάρχει καµµία πρόβλεψη στο σχέδιο νόµου για το τι θα
γίνεται µε στελέχη της εταιρείας, που θα αποχωρούν από τη δι-
ευθυντική θέση που κατείχαν, όπως και για στελέχη που θα
έχουν έρθει από την αγορά. 

Ταυτόχρονα, δεν υπάρχει καµµία δικλίδα ασφαλείας, που θα
απαγορεύσει την επιστροφή παλαιότερων στελεχών του οργα-
νισµού, που έχουν συνταξιοδοτηθεί, ώστε να µπορούν να επα-
νέλθουν µε µία τέτοιου είδους σύµβαση, επιχειρώντας να
επιστρέψουν στην «ενεργό δράση» και, µάλιστα, µε µισθούς
εκτός του ορισµένου πλαφόν. 

Όλη αυτή η διαδικασία θα έχει ως αποτέλεσµα να διαχωρι-

στούν οι εργαζόµενοι σε δύο ταχύτητες σε όλο το επίπεδο των
υπαλλήλων. Αρκεί, βέβαια, να θυµηθούµε ότι και παλιότερα
υπήρχαν περιπτώσεις golden boys της ΔΕΗ, που λάµβαναν υπέ-
ρογκες αµοιβές και άλλα προνόµια, για να αναλογιστούµε πού
µπορεί να οδηγήσει η ψήφιση του σηµερινού νοµοσχεδίου.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η καταστρατήγηση των εργασια-
κών σχέσεων της ΔΕΗ είναι το πρώτο βήµα, που θα οδηγήσει
στην εκποίηση της εταιρείας. Ένα βήµα, που γίνεται πιο αποφα-
σιστικό µε τη «σαλαµοποίηση» και το σπάσιµο της ΔΕΠΑ ανά-
µεσα στους κλάδους υποδοµών, εµπορίας και διεθνών έργων.
Έτσι, προβλέπεται µερική διάσπαση των κλάδων υποδοµών διε-
θνών έργων και εµπορίας της υφιστάµενης ΔΕΠΑ και η ίδρυση
δύο νέων εταιρειών µε όνοµα ΔΕΠΑ Υποδοµών και ΔΕΠΑ Διε-
θνών Έργων, ενώ η ήδη υπάρχουσα εταιρεία κρατάει την εµπο-
ρία.

Μετά απ’ αυτή την αναδιάρθρωση, το ΤΑΙΠΕΔ αναµένεται να
πουλήσει, µέσω διεθνών διαγωνισµών, το 65% της ΔΕΠΑ Υποδο-
µών και Εµπορίας που τώρα κατέχει, γεγονός που θα σηµατοδο-
τήσει, χωρίς καµµία αµφιβολία, την πλήρη ιδιωτικοποίηση της
εταιρείας. 

Αξίζει να σηµειώσουµε πως οι εργαζόµενοι της ΔΕΗ από την
αρχή τάχθηκαν ενάντια στο νοµοσχέδιο, καταγγέλλοντας την
απόσχιση και ιδιωτικοποίηση του ΔΕΔΔΗΕ, τη µεγάλη µείωση της
συµµετοχής του δηµοσίου στον ΑΔΜΗΕ και την πλήρη ανατροπή
των εργασιακών σχέσεων. Εξάλλου και σήµερα πριν λίγο είχαν
συγκέντρωση διαµαρτυρίας. 

Ως ΜέΡΑ25 το θέµα της ενέργειας µας έχει απασχολήσει από
την αρχή. Θεωρούµε ακράδαντα πως η δυνατότητα ανάπτυξης
µέσω εξόρυξης και χρήσης ορυκτών καυσίµων έχει εξαντληθεί
παγκοσµίως. Αδιαµφισβήτητα, µελλοντικά, η ανάπτυξη θα έρθει
µόνο από τεχνολογίες, που επιτυγχάνουν µηδενικό ακόµα και αρ-
νητικό ισοζύγιο αερίων του θερµοκηπίου. Εξάλλου, ως χώρα που
πληρώνει υπέρογκα πρόστιµα λόγω απορριµµάτων, πρέπει να
έχουµε στο µυαλό µας πως αν συνεχίσουµε µε αυτό το µοτίβο
παραγωγής ηλεκτρικής ενέργειας, µελλοντικά θα κληθούµε να
καταβάλουµε µεγάλο µέρος του προϋπολογισµού µας σε πρό-
στιµα λόγω ρύπων. 

Βασικός πυλώνας του προγράµµατος του ΜέΡΑ25, κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, είναι η εκπόνηση ενός προγράµµατος πλή-
ρους απεξάρτησης από τα ορυκτά καύσιµα µέχρι το 2040, µε πα-
ράλληλη επέκταση των ΑΠΕ, πάντα σε ισορροπία µε τις
οικονοµίες κλίµακας και την περιβαλλοντική προστασία, σεβόµε-
νοι τη γεωµορφολογία, τα φυσικά οικοσυστήµατα και το φυσικό
τους κάλος.

Είναι απαραίτητη η συνδυαστική αξιοποίηση των τοπικών δυ-
νατοτήτων για γεωθερµία, ηλιακή ενέργεια, υδάτινη ενέργεια,
βιοµάζα, αλλά και ανεµογεννήτριες για παραγωγή ενέργειας.
Επιπλέον, η παραγωγή της ενέργειας από ΑΠΕ µπορεί να ανήκει
σε ένα µεγάλο φάσµα παραγωγών, το οποίο µπορεί να περιλαµ-
βάνει σαφέστατα και τη ΔΕΗ, αλλά και πρωτοβουλίες «ενεργει-
ακών πολιτών», όπως έχει συµβεί και συµβαίνει σε πολλές
ευρωπαϊκές χώρες.

Επίσης, είναι απαραίτητο να δοθεί έµφαση στην τοπική παρα-
γωγή ενέργειας, τη βιοκλιµατική αρχιτεκτονική και σε άλλες και-
νοτοµίες, όπως για παράδειγµα η χρήση τεχνολογίας led για το
φωτισµό δηµοσίων χώρων. 

Εξίσου αναγκαίο, όµως, είναι να εκπονηθεί ένα συλλογικό σχέ-
διο που θα αφορά την ενέργεια στη χώρα µας. Ένα σχέδιο που
οφείλει να είναι λεπτοµερές και να ακολουθηθεί κατά γράµµα,
ώστε µε στρατηγικά βήµατα να καταφέρουµε να φέρουµε τη
χώρα µας στον 21ο αιώνα και ενεργειακά.

Δεν είναι δυνατόν να µιλάµε για τεχνολογική ανάπτυξη και για
5G δίκτυα, την ίδια στιγµή που βασιζόµαστε ενεργειακά ακόµη
στον λιγνίτη. Δεν είναι δυνατόν να συνεχίσουµε να βασιζόµαστε
στη λεηλασία των φυσικών πόρων, που αποτέλεσε θεµέλιο λίθο
του µεταπολεµικού µοντέλου µεγέθυνσης. 

Παράλληλα, κρίνουµε ως απαράδεκτο ότι το παρόν νοµοσχέ-
διο, µε τις διατάξεις του, θεσµοθετεί ένα ιδιωτικό µονοπώλιο στο
φυσικό αέριο, γεγονός που σε συνδυασµό µε τις αυξήσεις και το
ξεπούληµα της ΔΕΗ, θα διογκώσει το κόστος κάλυψης των ενερ-
γειακών αναγκών όλων µας και φυσικά -όπως συµβαίνει πάντα
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από αυτή την τακτική- θα θιγούν και θα πληγούν οι ασθενέστερες
οµάδες και οι συνάνθρωποί µας, που ανταπεξέρχονται ήδη µε
εξαιρετικά µεγάλη δυσκολία στις οικονοµικές τους ανάγκες.
Γιατί, πάντα, σε περιπτώσεις τέτοιων µονοπωλίων δεν είναι δυ-
νατόν να υπάρχει κανένας έλεγχος της τιµής διάθεσης, µιας και
δεν υπάρχει έτερος προµηθευτής ή πάροχος. 

Δυστυχώς, για ακόµη µία φορά, το ξεπούληµα βαφτίζεται
«αξιοποίηση» και «εκσυγχρονισµός». Για ακόµη µία φορά, στο
όνοµα της ανάπτυξης καταπατούνται τα δικαιώµατα των εργα-
ζοµένων και παραγκωνίζονται βασικές ανάγκες των πολιτών, µε
µοναδικό και απώτερο στόχο την ικανοποίηση αιτηµάτων και επι-
διώξεων της εγχώριας τοπικής ολιγαρχίας, που για ακόµη µία
φορά επιδιώκει να αυξήσει τα κέρδη της και να πλουτίσει σε
βάρος των υπολοίπων και κυρίως στην πλάτη των αδυνάτων,
τους οποίους εµείς, ως εκπρόσωποι όλων των Ελλήνων, οφεί-
λουµε να προστατεύσουµε και όχι να τους αφήνουµε βορά σε
κερδοσκόπους και επιχειρηµατίες.

Και επειδή ίσως ο όρος «ξεπούληµα» να ακούγεται γραφικός
και αδιαµφισβήτητα πολυχρησιµοποιηµένος τα τελευταία χρόνια,
επιτρέψτε µου να σας αποδείξω µε στοιχεία πως, στην περί-
πτωση της ΔΕΗ, όχι µόνο έχει νόηµα, αλλά παίρνει σάρκα και
οστά. Αν δούµε την τιµή της µετοχής της εταιρείας -που ήταν η
µοναδική εταιρεία παραγωγής ηλεκτρισµού στην Ελλάδα- έπεσε
από τα 37 ευρώ που κυµαινόταν τον Δεκέµβριο του 2007, στο 1,4
τον Μάιο του 2019.

Αν, λοιπόν, η ιδιωτικοποίηση ήταν ο τελικός στόχος, γιατί δεν
επιλέχθηκε να γίνει σε µία περίοδο που η τιµή της µετοχής θα
βρισκόταν σε υψηλότερο επίπεδο και γίνεται τώρα που είναι πε-
ρίπου στα 3 ευρώ; Αν µιλάµε για σωστή ιδιωτικοποίηση, που θα
είχε στόχο την αξιοποίηση της εταιρείας, γιατί δεν έγινε τότε;
Γιατί επιλέγουµε να την ξεπουλήσουµε τώρα;

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Α’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΝΙΚΗΤΑΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ)

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, είναι απαράδεκτο να συνεχίζον-
ται πρακτικές του παρελθόντος που στοχεύουν στον πλήρη ευ-
τελισµό µιας δηµόσιας εταιρείας µε την ολοκληρωτική
ισοπέδωση όλου του εργασιακού της µοντέλου, µε ταυτόχρονη
αναδιάρθρωση άλλων θυγατρικών εταιρειών, µε σκοπό να γίνουν
ελκυστικές και να προσεγγίσουν «στρατηγικούς επενδυτές» που
θα τις πάρουν µε µικρό τίµηµα. Τα τελευταία χρόνια, εξάλλου,
είχαµε πολλά τέτοια παραδείγµατα, όπως τον ΟΤΕ, τον ΟΣΕ, πε-
ριφερειακά αεροδρόµια και τόσα άλλα. Μάλλον ήρθε και η ώρα
της ΔΕΗ. 

Όπως φαίνεται, δυστυχώς, δεν αναµένεται να αλλάξει το σκε-
πτικό των ελληνικών κυβερνήσεων που υιοθετούν το αναπτυ-
ξιακό µοντέλο του χαρίσµατος. Μόνιµο θύµα; Οι πολίτες.
Παράπλευρη απώλεια; Η δυνατότητα σχεδιασµού ενός πραγµα-
τικού σχεδίου ανάπτυξης που θα αξιοποιούσε τα δυνατά στοιχεία
της χώρας µας και θα τόνωνε τυχόν σαθρά σηµεία των δηµόσιων
επιχειρήσεων, προκειµένου να γίνουν εύρωστες και να έχουν θε-
τικό πρόσηµο απόδοσης, χωρίς να µετακυλίεται το όποιο επι-
πλέον κόστος στους καταναλωτές. 

Το πλήρωµα του χρόνου έχει φτάσει και πρέπει να επιδεί-
ξουµε, επιτέλους, την απαραίτητη πολιτική βούληση που δεν φαί-
νεται να υπάρχει. Πολύ φοβάµαι πως θα επιβεβαιωθεί, µολονότι
για το καλό όλων µας και για το µέλλον των επόµενων γενεών θα
ήθελα να µη συµβεί, ο Νίκος Γκάτσος που στην τελευταία
στροφή του Κεµάλ αναφέρει πως «αυτός ο κόσµος δεν θα αλλά-
ξει ποτέ». Αυτός ο κόσµος µπορεί να αλλάξει και έχουµε υποχρέ-
ωση να το προσπαθήσουµε. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριοι συνάδελφοι,

να σας κάνω µία ενηµέρωση. Είµαστε στον αριθµό τριάντα. Πλη-
ροφορήθηκα ότι θα µιλήσει κάποια στιγµή αργότερα ο κ. Βαρου-
φάκης ως Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του
ΜέΡΑ25. Οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι έχουν ολοκληρώσει
τις τοποθετήσεις τους. 

Εάν τηρηθούν οι χρόνοι, θα πάµε στις 2:00. Σας προτείνω, ως
εναλλακτική λύση, αντί για τις δώδεκα τα µεσάνυχτα, που είχε
πει η Διάσκεψη των Προέδρων, να πάµε στη 1:00. Θα το τραβή-
ξουµε µία ώρα παραπάνω. Και για να µιλήσουν όλοι οι συνάδελ-

φοι ο χρόνος από επτά λεπτά, που βέβαια δεν τηρήθηκε γιατί αν
είχε τηρηθεί θα είµαστε τώρα στο νούµερο σαράντα τουλάχι-
στον, να πάει στα πέντε λεπτά. 

ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ: Δεν γίνεται, κύριε Πρόεδρε. Έχουν µιλήσει
τριάντα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρία Φωτίου, διαφο-
ρετικά κάποιοι συνάδελφοι προς το τέλος δεν θα µιλήσουν. 

Υπάρχει και µία τρίτη εναλλακτική λύση. Είναι ο κ. Τζανακό-
πουλος εδώ κατά ευτυχή συγκυρία και ο κ. Λιβανός. Θα ήθελα
χωρίς δηµόσια τοποθέτηση, οι δυο σας, να συνεννοηθείτε µήπως
-κάνω µία πρόταση έξω από τον Κανονισµό, είναι συµφωνία κυ-
ρίων- να αποσύρουµε από τέσσερις και τέσσερις συναδέλφους
-γιατί τα άλλα κόµµατα δεν έχουν, είναι Νέα Δηµοκρατία και ΣΥ-
ΡΙΖΑ από ό,τι είδα- ώστε να γλιτώσουµε µία ώρα και στη 1:00 µε
1:15 να τελειώσουµε. Μη µου απαντήσετε τώρα για αυτό. Συνεν-
νοηθείτε και αν συµφωνήσετε, λύνεται το πρόβληµα, χωρίς να
µειώσουµε και τον χρόνο στους συναδέλφους. 

Μέχρι, λοιπόν, κυρία Φωτίου, να έχω µία απάντηση, είτε θετική
είτε αρνητική, ελάτε στο Βήµα για επτά λεπτά.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, ζητώ τον λόγο επί της
διαδικασίας για µισό λεπτό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Για ένα λεπτό, όµως,
κύριε Δρίτσα. Έχετε τον λόγο. 

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, εσείς το ξέρετε καλύ-
τερα από µένα ότι ο Κανονισµός της Βουλής έχει τρία άρθρα που
αναφέρονται λεπτοµερώς στη διαδικασία της κατ’ άρθρον συζή-
τησης πέρα από την επί της αρχής. Αυτή η παράδοση στη Βουλή
των Ελλήνων κόπηκε µε το µνηµόνιο. Αντί να έχουµε µία συνε-
δρίαση επί της αρχής και δυο, τρεις και τέσσερις πολλές φορές
όπως είχαµε στο παρελθόν επί των άρθρων όταν τα νοµοσχέδια
ήταν µεγάλα, τώρα έχουµε πια κάνει καθεστώς τη µία συνε-
δρίαση. 

Παρακαλώ εσείς ως αρχαιότερος πρέπει να πάρετε πρωτο-
βουλία και να επανέλθει η κοινοβουλευτική τάξη σε αυτό το Κοι-
νοβούλιο τώρα πια που τα µνηµόνια τελειώσανε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Δρίτσα, έχετε
απόλυτο δίκιο. Προσωπικά προσυπογράφω την ένστασή σας.
Κατά σύµπτωση όµως στην τελευταία Διάσκεψη των Προέδρων
το θέµα το έθεσε πρώτος ο κ. Καραθανασόπουλος έτσι όπως βά-
λατε και εσείς, το υποστήριξε και ο κ. Βούτσης το υποστήριξα
και εγώ και ο Πρόεδρος της Βουλής δεσµεύτηκε ότι θα κάνει ό,τι
µπορεί για να επανέλθουµε σε αυτό που ξέραµε εµείς οι παλαι-
ότεροι, µία µέρα επί της αρχής και άλλη ηµέρα επί των άρθρων.
Όχι µόνο δεν θα αντιδικήσω µαζί σας, αλλά το προσυπογράφω.

Τον λόγο έχει η κ. Φωτίου για επτά λεπτά.
ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ: Πολύ καλή η πρόταση, κύριε Πρόεδρε, και

η συναίνεσή σας. 
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, µε αστειάκια, µε εξυπνακίστικες

ρητορείες και λαθροχειρίες επιτελείται η διάλυση του µεγαλύτε-
ρου δηµοσίου αναπτυξιακού βραχίονα της χώρας µας, της ΔΕΗ,
η οποία πρωτοστάτησε στην οικονοµία και στην ανάπτυξη της
χώρας. 

Η Κυβέρνηση είναι αποφασισµένη να επιβάλει την πλήρη ιδιω-
τικοποίηση της ενέργειας της χώρας µας, γιατί την αντιµετωπίζει
σαν ένα εµπορεύσιµο προϊόν φυσικά τεράστιου οικονοµικού εν-
διαφέροντος και άρα προνοµιακό πεδίο για την απρόσκοπτη
δράση των δυνάµεων της αγοράς, δηλαδή των επιχειρηµατικών
συµφερόντων που ευνοεί. 

Είναι γνωστό, ειπώθηκε πολλές φορές εδώ µέσα, να το ξανα-
πούµε λοιπόν, για να το ακούει ο ελληνικός λαός, που αποκλει-
σµένος από τα κανάλια τα ιδιωτικά γιατί επαναλαµβάνουν τα
γνωστά ψεύδη, βλέπει Βουλή -και θα τη δει µέχρι τη 1:00 ή όση
ώρα πάει, κύριε Πρόεδρε- τη στιγµή που προηγµένες χώρες,
όπως η Αυστρία, η Κύπρος, η Δανία, η Ισπανία, η Φινλανδία και
η Γαλλία κρατούν στον έλεγχο του δηµοσίου τις µεγάλες υπο-
δοµές ενέργειας, ενώ χώρες όπως η Γερµανία προχωρούν σε
εκατοντάδες επανακρατικοποιήσεις δηµόσιων υποδοµών αυτού
του είδους, διότι βίωσαν τα αρνητικά αποτελέσµατα της ιδιωτι-
κοποίησης, η Ελλάδα σήµερα, τώρα που έχουµε βγει από τα µνη-
µόνια, σκοπεύει να ξεπουλήσει τα φυσικά µονοπώλια των
δικτύων ηλεκτρισµού και φυσικού αερίου, µετά φυσικά την
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πλήρη απαξίωσή τους στην οποία επεδόθη η Κυβέρνηση κατά
τη γνωστή της µεθοδολογία πριν από κάθε ιδιωτικοποίηση. 

Δεν θα σταθώ στην παράκαµψη του ΑΣΕΠ για τις προσλήψεις
προσωπικού, για τις οποίες δεν εφαρµόζεται η ισχύουσα επιχει-
ρησιακή σύµβαση, ούτε στην πρόνοια για τα golden boys της
Νέας Δηµοκρατίας, των οποίων οι αµοιβές θα καθορίζονται από
το συµβούλιο προσλήψεων και αµοιβών χωρίς ανώτατο όριο,
ούτε στο γεγονός ότι τα κρατικά αυτοκίνητα τα οποία θα χρησι-
µοποιούν αυτοί θα κινούνται χωρίς όριο κυβισµού. 

Όλα αυτά θεωρώ ότι είναι προφανές και δίκαιο αφού τα gol-
den boys της Νέας Δηµοκρατίας στοιχίζουν ακριβά γιατί είναι
άριστοι. Μας το απέδειξαν αυτό άλλωστε και οι πρόσφατοι διο-
ρισµοί των διοικητών των νοσοκοµείων µε αποκορύφωµα την πε-
ρίπτωση του αυθηµερόν παραιτηθέντα νέου διοικητή του
Νοσοκοµείου Καρδίτσας που εν τη αφελεία του έκαψε το αφή-
γηµα της αριστείας on camera και συγχρόνως απεκάλυψε και
πώς γίνεται το ρουσφέτι σε πρωθυπουργικό επίπεδο. 

Το σηµαντικό είναι ότι η στρατηγική της Κυβέρνησης αδυνατεί
να ανταποκριθεί σε δύο στόχους που βρίσκονται στον πυρήνα
της δικής µας αντίληψης. Η αντιµετώπιση, πρώτον, της ενεργει-
ακής φτώχειας και, δεύτερον, της κλιµατικής αλλαγής. 

Επειδή µας είπατε ότι το 2014 µας αφήσατε πελατολόγιο εξα-
κοσίων χιλιάδων καταναλωτών στη ΔΕΗ, να σας θυµίσω ότι αυτοί
οι εξακόσιες χιλιάδες πελάτες δεν πλήρωναν. Τους είχε κοπεί το
ρεύµα. Ενενήντα χιλιάδες άνθρωποι ζούσαν χωρίς ρεύµα. Να
σας θυµίσω ότι πολλαπλάσια µε δυσθεώρητα απλήρωτους λο-
γαριασµούς βρισκόντουσαν χιλιάδες οικογένειες. Αυτοσχέδιες
µέθοδοι θέρµανσης, µε µαγκάλια, µε καύση οποίας ύλης έµοιαζε
µε καύσιµη, µε θανάτους από αναθυµιάσεις να σας θυµίσω -δεν
είναι παλιά, είναι πριν πέντε χρόνια- από πυρκαγιές. 

Με τον νόµο για την αντιµετώπιση της ανθρωπιστικής κρίσης,
λοιπόν, τον Μάρτη του 15 προχωρήσαµε στην επανασύνδεση
ενενήντα χιλιάδων κοµµένων ρευµάτων σε νοικοκυριά δωρεάν,
χορήγηση 300 kWh δωρεάν µηνιαία στο κάθε νοικοκυριό που δεν
µπορούσε να πληρώσει το ηλεκτρικό του. 

Στη συνέχεια, οργανώσαµε σε συνεργασία µε τη διοίκηση της
επιχείρησης ένα σύστηµα ρύθµισης των οφειλών, ώστε σταδιακά
να γίνει εφικτή η αποπληρωµή τους και τέλος, µειώσαµε τον ΦΠΑ
ώστε να ωφεληθούν όλοι οι καταναλωτές και όχι µόνο οι διαβι-
ούντες σε ακραία φτώχεια.

Όλα αυτά, τη δύσκολη ώρα, έγιναν µε τις συνέργειες της δη-
µόσιας ΔΕΗ, µε τις συνέργειες αυτών των ανθρώπων που σή-
µερα τους απαξιώνετε και προσπαθείτε να δηµιουργήσετε έναν
κοινωνικό αυτοµατισµό γι’ αυτούς. 

Ιδιωτικοποιείτε, λοιπόν, ό,τι έχει αποµείνει στο δηµόσιο στε-
ρώντας από το κράτος τη δυνατότητα να ασκήσει δηµόσια πολι-
τική υπέρ των αδυνάµων και κατά της ενεργειακής φτώχειας, γι’
αυτό, άλλωστε, δεν είναι τυχαίο ότι κατά τη συνταγµατική Ανα-
θεώρηση η Νέα Δηµοκρατία αρνήθηκε να ψηφίσει διάταξη για
την πρόσβαση όλων σε καθαρή και οικονοµικά προσιτή ενέργεια
και τώρα φαίνεται ο λόγος: Δεν προτίθεται να ακολουθήσει πο-
λιτικές που εξασφαλίζουν χαµηλό κόστος ενέργειας και πρόσβα-
σης σε όλους τους πολίτες και τις επιχειρήσεις.

Εκείνο που είναι πολύ σηµαντικό ποιο είναι; Ότι δίνετε την πώ-
ληση απαιτήσεων σε ιδιωτικά funds τα οποία φυσικά θα µπορούν
να διεκδικούν τα οφειλόµενα στην εταιρεία απαλλαγµένα από
οποιοδήποτε κοινωνικό κριτήριο.

Τώρα, δεν είναι, όµως, λιγότερο µικρότερος ο ρόλος που παί-
ζει η ενέργεια για την αντιµετώπιση της κλιµατικής αλλαγής,
όπως διαπιστώνει η Τράπεζα της Ελλάδας. Και εδώ θα σας δια-
βάσω από την έκθεση της Τράπεζας της Ελλάδος τα εξής: «Η
κλιµατική αλλαγή µε την ενεργειακή φτώχεια δηµιουργούν έναν
φαύλο κύκλο που στη διεθνή βιβλιογραφία ορίζεται ως ενεργει-
ακή και κλιµατική φτώχεια». Εσείς, που ο Πρωθυπουργός σας
κόπτεται για την κλιµατική αλλαγή! 

Λέει η Τράπεζα της Ελλάδος: «Είναι ο φαύλος κύκλος φτώ-
χειας-απουσίας πρόσβασης σε ενέργεια και τεχνολογία και µει-
ωµένης προστασίας έναντι των ζηµιών εξαιτίας της κλιµατικής
αλλαγής».

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας της κυρίας Βουλευτού) 

Κύριε Πρόεδρε, ολοκληρώνω.
Συνεχίζει: «Πρόκειται για πρόβληµα για την επίλυση του

οποίου επιβάλλεται δηµόσια παρέµβαση. Πρέπει να αναβαθµι-
στεί η υποχρέωση παροχής δηµόσιας υπηρεσίας».

Τα λέει ο κ. Στουρνάρας αυτά, δεν τα λέω εγώ. Αντί δηµόσιας
υπηρεσίας έχουµε την ιδιωτικοποίηση της ΔΕΗ, ο µεγάλος δη-
µόσιος αναπτυξιακός βραχίονας της χώρας στα χέρια του ιδιω-
τικού κεφαλαίου. Θα το πληρώσουν αυτό τα αδύναµα στρώµατα
και τα µεσαία στρώµατα. Ξέρετε, αυτά δεν ξεχνούν.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Προχωράµε µε τον κ.
Χαρίτου Δηµήτριο. Εντός παρενθέσεως έχει και το «Τάκης». Πώς
προτιµάτε να σας φωνάζουµε;

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΧΑΡΙΤΟΥ: Δηµήτριο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε συνάδελφε,

έχετε τον λόγο.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΧΑΡΙΤΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, σας άκουσα µε προσοχή να παρουσιάζετε µια

σειρά από εκθέσεις, όπου αφιερώσατε σχεδόν το µεγαλύτερο
µέρος της οµιλίας σας. Στην πραγµατικότητα, όµως, µε την όλη
παρουσίαση που κάνατε αµφισβητήσατε τη βιωσιµότητα και την
προοπτική της ίδιας της εταιρείας.

Βέβαια, δεν θα σταθώ στους εξυπνακισµούς. Νοµίζω ότι δεν
αξίζουν σχολιασµού. Όµως, δεν σας άκουσα –και το λέω ειλι-
κρινά- να παρουσιάζετε κανένα ολοκληρωµένο σχέδιο για τη διά-
σωση και την ανάκαµψη της εταιρείας. Δεν άκουσα καµµιά
αναφορά για προγράµµατα ανάπτυξης, για επενδύσεις στον
χώρο της ενέργειας. 

Επαναλάβατε για άλλη µια φορά αυτό που ακούµε από την
πρώτη µέρα που βγήκατε, µια συνεχή κινδυνολογία για τη βιωσι-
µότητά της και τη δυσφήµισή της µε κάθε ευκαιρία. Άλλωστε,
πάνω σε αυτά πατήσατε για να προχωρήσετε στις αδικαιολόγη-
τες αυξήσεις στα τιµολόγια, αυξήσεις µε τις οποίες θα φορτώ-
σετε σε κάθε οικογένεια 100 ευρώ ετησίως επιπλέον.

Πετύχατε µέσα σε λίγους µήνες το ακατόρθωτο, διώχνατε
τους καλούς πελάτες της ΔΕΗ προς τους ανταγωνιστές της και
αντί για διασώστες, κύριε Υπουργέ, πελατοδιώχτες της εταιρείας
έχετε γίνει. 

Όµως, ποιο είναι το µεγάλο, το µεταρρυθµιστικό βήµα που κά-
νετε µε το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο; Να αλλάξετε τις εργασια-
κές σχέσεις για τους νέους εργαζόµενους που θα
προσλαµβάνονται από εδώ και στο εξής. 

Συγχαρητήρια, µεγάλη τοµή κάνετε! Γιατί; Γιατί –λέει- είναι
ασήκωτο το µισθολογικό βάρος και θέλετε να την ελαφρύνετε.
Έτσι, προφανώς φαίνεται ότι απαιτούν, έτσι θέλουν τα συµφέ-
ροντα µε τα οποία συνοµιλείτε για να την ξεπουλήσετε.

Να την ελαφρύνετε, λοιπόν, όταν πρόκειται για τους νέους ερ-
γαζόµενους που προσλαµβάνετε, ενώ όταν πρόκειται για τα
golden boys που θα προσλαµβάνετε µε παχυλούς µισθούς, εκεί
δεν υπάρχει κανένα βάρος, σε αυτούς επιτρέπονται τα πάντα
προφανώς, γιατί θα υπηρετήσουν το συνολικό σχέδιό σας για
την ιδιωτικοποίηση της εταιρείας.

Αν, πράγµατι, έχετε σχέδιο και πρόγραµµα για την ανάπτυξη
της ΔΕΗ, θέλω να σας ρωτήσω, κύριε Υπουργέ, γιατί δεν προ-
χωράτε στην ανάπτυξη νέων µονάδων, εκεί που υπάρχουν οι
προϋποθέσεις και οι δυνατότητες; Γιατί δεν αναπτύσσετε τη δεύ-
τερη µονάδα στο θερµοηλεκτρικό εργοστάσιο της ΔΕΗ στην Κο-
µοτηνή που άλλωστε µε αυτήν την προοπτική, να φτιαχτεί και
δεύτερη µονάδα, µια και έχει όλες τις δυνατότητες και τις προ-
ϋποθέσεις σε µια κρίσιµη και µε µεγάλη γεωπολιτική σηµασία πε-
ριοχή; 

Όµως, εσείς, απ’ ό,τι φαίνεται, αλλού έχετε το µυαλό σας, όχι
να αναπτύξετε τη ΔΕΗ αλλά να την ακρωτηριάσετε, γιατί την ίδια
στιγµή προχωράτε στην αδειοδότηση εκεί, δίπλα σε νέες µονά-
δες ιδιωτικών συµφερόντων µε πολύ-πολύ µεγαλύτερο κόστος.

Κύριοι της Πλειοψηφίας, νοµοθετείτε την παραχώρηση σε
ιδιώτες όλου του ποσοστού του δηµοσίου της ΔΕΠΑ. Τι δεν κα-
ταλαβαίνετε; Ότι νοµοθετείτε το ξεπούληµα των δικτύων του φυ-
σικού αερίου; Ότι στήνετε ένα ιδιωτικό µονοπώλιο στα δίκτυα;
Ότι βάζετε µε αυτόν τον τρόπο σε αµφισβήτηση τη δηµιουργία
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και την επέκταση των δικτύων όταν γνωρίζετε πολύ καλά ότι
πλέον αυτά δεν θα υπόκεινται στις κοινωνικές ανάγκες αλλά
µόνο στον κανόνα του ιδιωτικού κέρδους; 

Αν, κύριε Υπουργέ, συµφωνείτε ότι το µεταβατικό καύσιµο
είναι το φυσικό αέριο, ποιο είναι το σχέδιο που έχετε; Ποιοι είναι
οι στόχοι που βάζετε; Ποιες είναι οι φιλοδοξίες που έχετε; Δεν
ακούσαµε τίποτα. Αν η µόνη φιλοδοξία σας, απ’ ό,τι φαίνεται,
είναι να τα παραχωρήσετε όλα στα ιδιωτικά συµφέροντα, συγ-
χαρητήρια! 

Όµως, σας ρωτώ ευθέως: Αφού το δηµόσιο θα αποσυρθεί,
πώς θα διασφαλίσετε και µε ποιες εγγυήσεις την τροφοδότηση
µε φυσικό αέριο και στα πιο αποµακρυσµένα σηµεία του τόπου
στο µεγαλύτερο µέρος του πληθυσµού και των επιχειρήσεων;

Κύριοι Βουλευτές, δεκαετίες οι πολίτες της ανατολικής Μακε-
δονίας και Θράκης περιµένουν να δουν το φυσικό αέριο. Όλοι οι
αγωγοί διέρχονται από µια στενή περιοχή και τα νοικοκυριά και
οι επιχειρήσεις δεν έχουν δει ακόµα ούτε ένα κυβικό εκατοστό
φυσικό αέριο και τώρα που έφτασε η στιγµή, τώρα που είναι έτοι-
µος να προκηρυχθεί ο διαγωνισµός για τα δίκτυα στις πέντε µε-
γάλες πόλεις, έρχεσθε και φέρνετε τα πάνω-κάτω. 

Σας ρωτώ: Θα συνεχιστεί η διαδικασία επί το δηµόσιο ή θα
αναλάβει το ιδιωτικό µονοπώλιο; Σε κάθε περίπτωση οι εγγυή-
σεις που έδινε ο δηµόσιος φορέας, κύριε Υπουργέ, του χαµηλού
κόστους για όλους τους πολίτες και τις επιχειρήσεις για την κά-
λυψη όλων σχεδόν των περιοχών θα ισχύσουν ή θα τροποποι-
ούνται από τον ιδιώτη, µονοπώλιο κατά το δοκούν;

Αγαπητοί συνάδελφοι, δεν υπάρχουν ούτε εγγυήσεις, ούτε δι-
κλίδες και από τη στιγµή που το δηµόσιο έχει αποσυρθεί περιοχές
θα περιµένουν και θα περιµένουν µάλιστα αυτές που διαβιούν τα
ασθενέστερα οικονοµικά στρώµατα, γιατί άλλες θα είναι οι προ-
τεραιότητες: οι µεγαλύτερες, οι προσφορότερες ροές εκεί που
προφανώς θα είναι µεγαλύτερο το ιδιωτικό κέρδος. 

Είναι βέβαιο και οφείλουν να το γνωρίζουν οι πολίτες που µας
παρακολουθούν ότι θα µεγεθυνθεί το κόστος πρόσβασης στο
φυσικό αέριο που θα επωµιστούν τα νοικοκυριά και οι επιχειρή-
σεις.

Είχατε υποσχεθεί –και προσωπικά ο κύριος Πρωθυπουργός-
ότι η Θράκη ως ενεργειακός κόµβος θα αποτελέσει πρότυπο
ανάπτυξης όλης της χώρας.

Τίποτα από όλα αυτά δεν πρόκειται να συµβεί, γιατί σε άλλη
κατεύθυνση κινείται η πολιτική σας και αργά, αλλά σταθερά, ευ-
τυχώς το συνειδητοποιούν οι πολίτες της χώρας µας.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Και εγώ ευχαριστώ,
κύριε συνάδελφε, για την ακριβή τήρηση του χρόνου. 

Τον λόχο έχει ο κ. Ελευθέριος Αβραµάκης. 
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΒΡΑΜΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σε µια εποχή που η Κυβέρνηση

της Νέας Δηµοκρατίας έχει καταλύσει κάθε έννοια αξιοκρατίας
και αξιοπρέπειας, σε µία εποχή που το ρουσφέτι, ο κοµµατισµός,
η άλωση της κρατικής µηχανής και της δηµόσιας διοίκησης από
φίλους, «ηµετέρους» και κουµπάρους είναι πλέον καθηµερινό-
τητα, σε µία εποχή όπου κυνικά κάποιος έφηβος ογδοντάρης δη-
λώνει ότι είχε συµφωνήσει προεκλογικά µε τον Πρωθυπουργό να
γίνει διοικητής στο Νοσοκοµείο Καρδίτσας, καλούµαστε από την
Κυβέρνηση να συµµετάσχουµε στην εκποίηση και στο ξεπού-
ληµα της δηµόσιας περιουσίας.

Με έκπληξη άκουσα και είδα τον Βουλευτή της Νέας Δηµο-
κρατίας κ. Πλεύρη να µας κουνά το δάκτυλο το πρωί και να µας
εγκαλεί λέγοντας ότι έχουµε το πολιτικό θράσος να µιλάµε για
τη ΔΕΗ, την οποία οδηγήσαµε στη χρεοκοπία κατά τα λεγόµενά
του. Μας εγκαλούν ποιοι; Αυτοί που οδήγησαν τη χώρα στη χρε-
οκοπία και τα βράχια. Ποιοι; Αυτοί που ακόµα χρωστούν ως
κόµµα σε τράπεζες, ασφαλιστικά ταµεία και τους εργαζοµένους
τους. Ποιοι; Αυτοί που µόλις προχθές ψήφισαν την ασυλία των
τραπεζιτών για θαλασσοδάνεια σε κόµµατα, µέσα µαζικής ενη-
µέρωσης και επιχειρηµατίες, ακόµα και σε πολιτικούς Αρχηγούς
που τυγχάνει σήµερα να είναι και Πρωθυπουργοί. Ποιοι; Αυτοί
που µε απόφασή τους αποδέσµευσαν δεσµευµένη περιουσία
από το ελληνικό δηµόσιο, που προέρχεται από εγκληµατική δρα-

στηριότητα. Αιδώς Αργείοι!
Με αφορµή το σηµερινό νοµοσχέδιο αλλά και όλες τις πρωτο-

βουλίες της Κυβέρνησης γίνεται όλο και πιο καθαρό ότι το δη-
µόσιο συµφέρον για τη Νέα Δηµοκρατία είναι η απαλλαγή του
ελληνικού κράτους από κάθε κρίσιµη και εθνικής σηµασίας υπο-
δοµή, η διαµόρφωση ενός περιβάλλοντος, που θα επιτρέψει την
ανάληψη από ιδιώτες επενδυτές των έργων και των υπηρεσιών
που προσφέρει το ελληνικό κράτος. Οι επενδυτές, όµως, που η
Κυβέρνηση επιθυµεί δεν θέλουν να παράξουν και να δηµιουργή-
σουν πλούτο, αλλά θέλουν να τοποθετήσουν τα χρήµατά τους
σε έτοιµες, βιώσιµες και κερδοφόρες ή εν δυνάµει κερδοφόρες
επιχειρήσεις µε στόχο τα υπερκέρδη. Δεν ενδιαφέρονται ούτε
για θέµατα εθνικής σηµασίας, ούτε για κοινωνική δικαιοσύνη,
ούτε για συνολική ευηµερία της κοινωνίας. Το 2010 κυρίως,
όµως, από το 2012 και µετά ο ελληνικός λαός θεωρούσε ότι το
σύνολο των πολιτικών λιτότητας και οι εκβιαστικές προσπάθειες
της εκποίησης της δηµόσιας περιουσίας προέρχονταν από τις
εµµονές των δανειστών. Σήµερα αποδεικνύεται ότι όλες αυτές
οι πολιτικές εκπορεύονται από πολιτικές της Νέας Δηµοκρατίας
και του νεοφιλελευθερισµού.

Ξεκινώντας από τη ΔΕΗ η Κυβέρνηση επιχειρεί µία άνευ προ-
ηγουµένη, κυνική παράκαµψη του ΑΣΕΠ, επαναφέρει πλαγίως
τις πελατειακές σχέσεις του αισχίστου είδους, παραχωρεί απε-
ρίσκεπτα κρίσιµες υποδοµές του κράτους. Δεν χρειάζεται να
αναφερθούµε στο ότι η ανοικοδόµηση της Ελλάδος και η ανά-
πτυξη της χώρας τον προηγούµενο αιώνα στηρίχθηκε στη ΔΕΗ.
Η συστηµατική απαξίωσή της από την Κυβέρνηση µέσα σε πέντε
µήνες έχει ήδη µειώσει την αξία της. Η αύξηση των τιµολογίων
του ρεύµατος για επαγγελµατίες, αγρότες και νοικοκυριά έχει
οδηγήσει ήδη πολλούς καταναλωτές σε εναλλακτικούς παρό-
χους και προµηθευτές. 

Δεν είµαι βέβαιος αν η Κυβέρνηση επιδιώκει το ξεπούληµα της
ΔΕΗ και την απαλλάσσει από το βάρος του υψηλού µισθολογικού
κόστους ή αν επιδιώκει απλά τη διάλυσή της και τη σταδιακή αν-
τικατάστασή της από τους ανταγωνιστές της. Πραγµατικά, ό,τι
και να συµβαίνει, δεν ξέρω τι είναι χειρότερο. Η επιχείρηση ακύ-
ρωσης στην πράξη των εργασιακών σχέσεων και των εργασια-
κών δικαιωµάτων στη ΔΕΗ δεν είναι µία απλή υπόθεση. Είναι ένα
crash test για να επεκταθεί και σε άλλους κρίσιµους τοµείς του
δηµοσίου αυτό το µοντέλο διοίκησης και παύσης των δικαιωµά-
των που κατακτήθηκαν τις προηγούµενες δεκαετίες. 

Η Κυβέρνηση δοκιµάζει µία άλλη συνταγή. Δεν καταργεί τις
συλλογικές συµβάσεις για τους σηµερινούς εργαζόµενους, αλλά
τις αντικαθιστά για τους καινούργιους εργαζόµενους. Άλλοι, κα-
τώτεροι µισθοί για τους νέους, εθελούσια έξοδος και µετακινή-
σεις σε άλλες υπηρεσίες του δηµοσίου για τους παλιούς και
ακριβότερους εργαζοµένους. Κοινώς, να αδειάσουν τη ΔΕΗ από
το µισθολογικό κόστος, να µεταφέρουν κόσµο σε άλλες υπηρε-
σίες του δηµοσίου, ανεξάρτητα από τις ανάγκες τους και µε ερω-
τηµατικά αναφορικά µε τους µισθούς που θα δίνονται στους
εργαζόµενους. Εάν πετύχει αυτό το µοντέλο ανατροπής αυτών
των συµβάσεων, είναι βέβαιο ότι θα εφαρµοστεί σε όλο το υπό-
λοιπο δηµόσιο. Όσα δεν πέτυχαν τα µνηµόνια, η ενοικίαση ερ-
γαζοµένων του παρελθόντος, η µείωση των µισθών και η
λιτότητα, θέλει να τα πετύχει τώρα το κόµµα του νεοφιλελευθε-
ρισµού ισχυριζόµενο ότι έχει τη λαϊκή εντολή να προχωρήσει
προς αυτή την κατεύθυνση. 

Μόνο που δεν τα έλεγε αυτά προεκλογικά. Η Νέα Δηµοκρατία
πήρε εντολή να µειώσει τους φόρους και να δηµιουργήσει νέες
και καλύτερες θέσεις εργασίας συνολικά. Αυτό που κάνει, όµως,
είναι να αυξάνει τις απολαβές για τα κοµµατικά της στελέχη, να
ξεπουλά τη δηµόσια περιουσία και να δηµιουργεί νέες αλλά χει-
ρότερες θέσεις εργασίας για τον ελληνικό λαό. 

Το µεγάλο ερωτηµατικό είναι γιατί η Κυβέρνηση προσανατο-
λίζεται να παραχωρήσει σε ιδιώτες τα δίκτυα του ηλεκτρισµού
και του φυσικού αερίου, δηλαδή το σύνολο των δηµόσιων υπο-
δοµών που καλύπτουν τις ενεργειακές ανάγκες της χώρας του
ελληνικού λαού και των επιχειρήσεων. Μέχρι σήµερα είχαµε γνω-
ρίσει στην Ελλάδα την οικονοµική φτώχεια. Τώρα διαµορφώνον-
ται οι συνθήκες για να γνωρίσουµε και την ενεργειακή φτώχεια.
Ποια συµφέροντα εξυπηρετούνται από την αναστολή επέκτασης
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των δικτύων φυσικού αερίου; Ποια συµφέροντα εξυπηρετούνται
από την αποχώρηση του ελληνικού κράτους από την εκµετάλ-
λευση των υδρογονανθράκων που δροµολογείτε; Ποια δηµόσια
ανάγκη, τέλος πάντων, καλύπτετε από την υποχώρηση του ελ-
ληνικού κράτους για χάρη των πολυεθνικών εταιρειών; 

Θα επικαλεστώ και πάλι το παράδειγµα του πιο φτωχού νοµού
της Ελλάδος, τον Νοµό Σερρών, που έχω την τιµή να εκπρο-
σωπώ. Τον Ιούνιο του 2019 επρόκειτο να ξεκινήσουν τα έργα επέ-
κτασης του δικτύου φυσικού αερίου, προκειµένου οι
περισσότεροι κάτοικοι των Σερρών να µπορούν να συνδεθούν
στο δίκτυο. Λόγω των εκλογών υπήρξαν καθυστερήσεις. Τον Αύ-
γουστο που µας πέρασε προκηρύχθηκαν από τη ΔΕΔΑ οι πρώτοι
διαγωνισµοί για την προµήθεια υλικών και συγκεκριµένα σταθ-
µών διανοµής, σταθµών µέτρησης και ρύθµισης για την τροφο-
δότηση µεγάλων καταλογών, έξυπνων µετρητών και άλλων
αναγκαίων υλικών για την επέκταση του δικτύου. Το έργο που
επρόκειτο να γίνει αφορούσε χίλια εκατόν πενήντα χιλιόµετρα δι-
κτύου συνολικά για δεκαοκτώ πόλεις, µεταξύ των οποίων οι Σέρ-
ρες και τριάντα χιλιάδες οκτακόσιες νέες και δωρεάν συνδέσεις.
Εάν τηρούνταν το χρονοδιάγραµµα της ΔΕΔΑ τουλάχιστον για
τον Νοµό Σερρών, θα είχαµε τον διπλασιασµό των εργαζοµένων
και των συνδέσεων. Αυτό θα σήµαινε τη µεγαλύτερη εξυπηρέ-
τηση του κοινού της πόλης των Σερρών µέσα από τη διαδικασία
παροχής φυσικού αερίου. Η µικρή αυτή ενίσχυση των θέσεων
εργασίας θα ήταν πολύ σηµαντική για ένα νοµό σαν το δικό µας.
Πότε θα γίνει αυτή η επέκταση των δικτύων στην πόλη των Σερ-
ρών; Είναι άγνωστο πλέον. 

Η Κυβέρνηση προχωρά σε πώληση των δικτύων χωρίς να δε-
σµεύει τους επενδυτές να επεκτείνουν το υφιστάµενο δίκτυο. Θε-
ωρεί ότι είναι προς το συµφέρον τους να το επεκτείνουν. Δεν
υπολογίζει, όµως, τη στάθµιση των συµφερόντων και την ιεράρ-
χηση της επέκτασης ανάλογα µε το κέρδος και τη δυνατότητα
ταχύτερης απόσβεσης των επενδύσεων. Δεν διασφαλίζει καν ότι
θα υπάρχουν νέες δωρεάν συνδέσεις όπως προβλεπόταν στο
σχέδιο της ΔΕΔΑ. Πρόκειται να δηµιουργήσει ένα ιδιωτικό µονο-
πώλιο, χωρίς να διασφαλίζει ούτε την επέκταση του δικτύου,
ούτε τις νέες συνδέσεις, ούτε τους ευρωπαϊκούς πόρους που
είχαν εξασφαλιστεί µε την εγγύηση του δηµοσίου.

Ρωτάµε, λοιπόν: Οι ευρωπαϊκοί πόροι που θα χρηµατοδοτού-
σαν τα έργα θα χρησιµοποιηθούν από τον ιδιώτη; Η χρηµατοδό-
τηση από την Ευρωπαϊκή Τράπεζα µε την εγγύηση του ελληνικού
δηµοσίου, ισχύει για τον ιδιώτη µε τις ίδιες εγγυήσεις; Αν απο-
φασίσει να φύγει ο ιδιώτης, τι γίνεται; Θα αναλάβει και πάλι να
πληρώσει τα σπασµένα του νεοφιλελευθερισµού ο ελληνικός
λαός. Η επέκταση του δικτύου του φυσικού αερίου στον Νοµό
Σερρών δεν µπορεί να αντιµετωπίζεται απλώς και µόνο µε όρους
κόστους οφέλους µιας επένδυσης. Είµαστε στα σύνορα µε τη
Βουλγαρία και αντιµετωπίζουµε τον αθέµιτο ανταγωνισµό της
γειτονικής χώρας εδώ και δεκαετίες. Τώρα µε τις δικές σας ενέρ-
γειες προσφέρετε ένα στρατηγικό πλεονέκτηµα στη Βουλγαρία,
αφού εκεί θα αναπτυχθεί πιο γρήγορα το δίκτυο του φυσικού αε-
ρίου από τη δική µας περιοχή µε ό,τι αυτό µπορεί να σηµαίνει
όσον αφορά την εγκατάσταση νέων βιοµηχανιών στην περιφέ-
ρειά µας. Γιατί ένας ιδιώτης επενδυτής να δώσει …

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ολοκληρώστε, κύριε
συνάδελφε. 

ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΒΡΑΜΑΚΗΣ: …στο δίκτυο της Θεσσαλονίκης;
Θα αφήσει στο µέλλον τη δυνατότητα επέκτασης σε περιφερει-
ακό επίπεδο, όπως αυτό της πόλης των Σερρών. Αντίστοιχα θα
συµβεί και σε άλλες περιοχές της Μακεδονίας.

Συνοψίζοντας, η Κυβέρνηση µε το νοµοσχέδιο αυτό ανοίγει
τον δρόµο παράκαµψης του ΑΣΕΠ, δηµιουργεί ιδιωτικό µονοπώ-
λιο στα δίκτυα φυσικού αερίου, σταµατά την επέκταση των δι-
κτύων στην ελληνική περιφέρεια. 

Κλείνοντας θα αναφέρω για τον Νοµό Σερρών, ότι αυτό σηµαί-
νει λιγότερες επενδύσεις, λιγότερες προοπτικές και λιγότερες θέ-
σεις εργασίας. Η αγάπη σας για την περιοχή που γέννησε τον
ιδρυτή σας Κωνσταντίνο Καραµανλή µάς συγκινεί. Μετριάστε την,
όµως, λίγο µήπως και καταφέρουµε να ορθοποδήσουµε και να
αναπτυχθούµε, επιτέλους, ισότιµα µε τις άλλες περιοχές της
χώρας. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Προχωράµε. Ο κ. Δα-
βάκης έχει διαγραφεί. Έχει γίνει αµοιβαία αλλαγή. Τον λόγο έχει
ο κ. Κωνσταντίνος Μπάρκας. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-
εδρε.

Ξεκινώντας θα ήθελα να καταδικάσω από Βήµατος Βουλής την
επίθεση στο πρόσωπο του δηµοσιογράφου Δηµήτρη Μανιάτη
πριν από λίγες ώρες από ένα κυβερνητικό στέλεχος, κύριε
Υπουργέ, από αυτόν που τοποθέτησε ο κ. Μητσοτάκης ως δεύ-
τερο επικεφαλής στο πρόγραµµα της Κυβέρνησης για τα ασυ-
νόδευτα ανήλικα προσφυγόπουλα, ο οποίος, κύριε Πρόεδρε, µε
µια χυδαία σε χαρακτηρισµούς ανακοίνωση ζήτησε από την εφη-
µερίδα στην οποία εργάζεται ο κ. Μανιάτης την αποποµπή του,
γιατί ο κ. Μανιάτης άσκησε κριτική στην κυρία που έχει µπει επι-
κεφαλής, στην εθνική συντονίστρια για τα ασυνόδευτα.

Το κράτος, λοιπόν, επειδή δεν ελέγχει, κύριε Υπουργέ, κάποι-
ους δηµοσιογράφους –γιατί τους υπόλοιπους θεωρεί ότι τους
ελέγχει- ζητάει την αποποµπή τους. Νοµίζω ότι ως πολιτικό σύ-
στηµα, ως Κοινοβούλιο θα πρέπει τέτοιου είδους επιθέσεις να
τις καταδικάζουµε. Δυστυχώς, τέτοιες συµπεριφορές παρατη-
ρούνται µόνο στις χειρότερες δικτατορίες!

Κύριε Πρόεδρε, τα τελευταία εικοσιτετράωρα βρισκόµαστε
µπροστά σε πράγµατα τα οποία θεωρώ ότι είναι το επιστέγασµα
του ρόλου που θέλει να έχει η Νέα Δηµοκρατία στο κράτος, στην
κυβέρνηση και στη χώρα, ένα κράτος το οποίο η ίδια χαρακτή-
ρισε ως επιτελικό και το οποίο µόνο έτσι δεν µπορεί να χαρακτη-
ριστεί.

Θεωρώ, κύριε Πρόεδρε, ότι βρισκόµαστε µπροστά στον από-
λυτο εξευτελισµό µιας παράταξης, η οποία θεωρεί ότι υπερασπί-
ζεται τη δηµοκρατία στη χώρα µας και η οποία βεβαίως βοήθησε
από τα χρόνια της Μεταπολίτευσης και µετά για να συσπειρωθεί
γύρω της κόσµος ο οποίος είναι πραγµατικά δηµοκράτης. Και
µιλάω, κύριε Πρόεδρε, για τον απόλυτο εξευτελισµό της Κυβέρ-
νησης, τον απόλυτο εξευτελισµό του κράτους, αλλά και τον από-
λυτο εξευτελισµό της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της Νέας
Δηµοκρατίας, η οποία, κύριε Πρόεδρε, αναγκάζεται να υπερα-
σπίζεται πράξεις της Κυβέρνησης που την εκθέτουν.

Σήµερα είχαµε σε ζωντανή µετάδοση τα αποκαλυπτήρια του
ρουσφετιού του κ. Μητσοτάκη και νοµίζω ότι είναι κορυφαίο πο-
λιτικό ζήτηµα, το οποίο δεν µπορούµε να το περνάµε έτσι, αβρό-
χοις ποσί. Τι έχουµε, λοιπόν; Έχουµε έναν διορισµένο διοικητή
ενός νοσοκοµείου να παραδέχεται ο ίδιος ότι έκανε δοσοληψία
µε τον Πρωθυπουργό της χώρας. Αυτά τα πράγµατα είναι πάρα
πολύ σοβαρά για να τα ξεπερνάτε έτσι! 

Τι είπε, λοιπόν, ο συγκεκριµένος κύριος, ο κ. Πατέρας; «Παρα-
κάλεσα τον Πρωθυπουργό, τον κ. Μητσοτάκη δηλαδή, όταν θα
γίνει εξουσία επειδή δεν ήθελα να µετάσχω στο ψηφοδέλτιο της
Νέας Δηµοκρατίας στα Τρίκαλα, να µου δώσει µία από τις δύο
θέσεις. Συµφώνησε ο κ. Μητσοτάκης, µε αντάλλαγµα την δύναµη
και τον στρατό που έχω στην περιοχή µου.»

Αυτό, κύριε Πρόεδρε, είναι δοσοληψία, είναι καθαρή δοσολη-
ψία µεταξύ του Πρωθυπουργού, του πρώτου πολίτη της χώρας,
µε έναν άνθρωπο µόνο και µόνο για τις ψήφους.

Βεβαίως, οι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας βρήκαν το θάρ-
ρος να έρθουν εδώ στην Αίθουσα σήµερα και να ζητήσουν τον
λόγο και να πουν πολλά για τους Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ και το
κυρίαρχο σύνθηµα το οποίο επικαλούνται είναι ότι εµείς είµαστε
µε έναν παρωχηµένο κρατισµό, ενώ αυτοί είναι µε τις αγορές, µε
τους ανθρώπους που σπουδάζουν, που κάνουν και τα λοιπά. 

Επειδή, λοιπόν, είναι µε αυτούς, διορίστηκαν µε κοµµατικά κρι-
τήρια µόνο στις θέσεις των διοικήσεων των νοσοκοµείων εκατόν
δέκα στελέχη του κόµµατός τους! Δεν θα πω για τα άλλα. Δεν
θα πω για τον κ. Ταχιάου, τον αποτυχηµένο υποψήφιο σας επι-
κεφαλής δήµαρχο στη Θεσσαλονίκη και αποτυχηµένο πολιτευτή
που διορίστηκε ή για τους υπολοίπους, αλλά θα αναφερθώ µόνο
στις εκατόν δέκα διοικήσεις των νοσοκοµείων.

Όµως, η απάντηση στον κρατισµό που µας κατηγορείτε, κυ-
ρίες και κύριοι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας, έρχεται από
τον πολιτικό σας ηγεµόνα, τον άνθρωπο που έχει την πολιτική
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ηγεµονία στον χώρο σας και είναι ο κ. Βορίδης –και συγχαρητή-
ρια και γι’ αυτό. Τι είπε ο κ. Βορίδης σήµερα το πρωί; «Και ποιον
να πάρουµε; Τους ξένους;» 

Ξένοι, λοιπόν, για εσάς, κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας, τα νέα
παιδιά τα οποία έχουν πτυχία! Ξένοι όλοι αυτοί οι οποίοι κατέθε-
σαν τα χαρτιά τους και είχαν τα απαραίτητα προσόντα για να
µπουν στις διοικήσεις των νοσοκοµείων! Δεν είναι όµως ξένοι για
εσάς οι κουµπάροι, όπως παραδέχθηκε ο κ. Τζηκαλάγιας, Βου-
λευτής σας στην Καστοριά, ο οποίος τι είπε; Πήρε τον Υπουργό,
τον κ. Κικίλια, και έκανε µια παρεµβασούλα για τον κουµπάρο και
φίλο του, είπε µια καλή κουβέντα, για να µπει διοικητής στο Νο-
σοκοµείο Καστοριάς!

Αυτή είναι η αξιοκρατία την οποία υπερασπίζεστε! Έτσι αντι-
λαµβάνεστε το κράτος. Δεν αντιλαµβάνεστε το εξής και κάνετε
ένα τροµερό λάθος. Διεκδικείτε περισσότερη εξουσία και περισ-
σότερο πλούτο, ακόµα και οικονοµικό πλούτο, γύρω από τον κ.
Μητσοτάκη. Αυτό µια φορά σας είχε στοιχίσει πολιτικά, την πε-
ρίοδο 1990-1993. Φοβάµαι ότι θα σας στοιχίσει για µια ακόµη
φορά. 

Βεβαίως, δεν µπορώ να µην αναφερθώ σε ένα άλλο παρά-
δειγµα στην περιοχή µου. Εκεί είχαµε κάτι εξαιρετικό! Ο Γραµ-
µατέας της ΝΟΔΕ Άρτας έγινε διοικητής στο Νοσοκοµείο
Πρέβεζας και ο πρώην Γραµµατέας της ΝΟΔΕ Πρέβεζας στο Νο-
σοκοµείο Άρτας! Εµείς καταθέσαµε πρόταση µε την κ. Γεροβα-
σίλη και σας είπαµε «να πάει ο κάθε κατεργάρης στον πάγκο
του», να έχουµε και την εντοπιότητα και βεβαίως να τους απαλ-
λάξετε και από τα έξοδα! Είναι µια λύση, κύριε Υπουργέ, και
αυτή, είναι µια φανταστική λύση!

Και βεβαίως ουκ έστιν αριθµός γι’ αυτούς τους διοικητές που
βγαίνουν ένας-ένας στην επιφάνεια. 

Κύριε Χατζηδάκη, µε το νοµοσχέδιο το οποίο συζητάµε σή-
µερα εδώ πέρα έχετε µία παγκόσµια πρωτοτυπία. Είστε ο Υπουρ-
γός ο οποίος πούλησε την «Ολυµπιακή», σήµερα πουλάει τη ΔΕΗ
και είστε ο µοναδικός Υπουργός που κατάφερε σε δύο κορυ-
φαίες περιπτώσεις της πολιτικής και οικονοµικής ζωής της
χώρας µας να δηµιουργήσει µονοπώλια. Γιατί, κύριε Χατζηδάκη,
είστε µε τους κρατικοδίαιτους ολιγάρχες. Εκεί θέλετε να πάει ο
πλούτος, αυτούς υπερασπίζεστε.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε, µε αυτή τη φράση. 
Έως τώρα είχε αναφερθεί ένας µόνο πολιτικός εφιάλτης στη

νεότερη ιστορία της χώρας µας, εφιάλτης για τα εθνικά συµφέ-
ροντα. Δυστυχώς, κύριε Πρόεδρε, πλέον σήµερα διαγράφεται η
φιγούρα ενός δεύτερου εφιάλτη για τη χώρα µας και δυστυχώς
αυτός ο δεύτερος εφιάλτης προέρχεται από την ίδια πολιτική οι-
κογένεια. 

Ευχαριστώ πολύ 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Λοιπόν, τώρα που τε-
λείωσε ο κ. Μπάρκας και παρά την προσωπική φιλία που έχουµε,
είµαι υποχρεωµένος να αναγνώσω –για να ξέρετε ότι από δω και
πέρα δεν θα το ανεχθώ- το άρθρο 66 παράγραφος 8 που λέει:
«Ο αγορητής δεν µπορεί να αποµακρύνεται από το υπό συζή-
τηση θέµα. Διαφορετικά, ο Πρόεδρος τον καλεί να επανέλθει σε
αυτό. Αν δεν συµµορφωθεί, ο Πρόεδρος τον προειδοποιεί ότι θα
του αφαιρέσει τον λόγο. Αν και µετά τη νέα επισήµανση ο αγο-
ρητής δεν επανέλθει στο θέµα, ο Πρόεδρος του αφαιρεί τον
λόγο».

Από τα επτά λεπτά που είχατε, κύριε Μπάρκα, 6.36’ µιλήσατε
για αλλότρια πράγµατα από το υπό συζήτηση νοµοσχέδιο. Έτσι;
Για να ξέρουµε, όταν επικαλούµεθα να τηρούµε τον Κανονισµό,
να τον τηρούµε και για τους εαυτούς µας. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ τον
λόγο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Δεν ζήτησα να τοπο-
θετηθείτε, τον Κανονισµό διάβασα. Τι να µου πείτε;

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Επί προσωπικού, κύριε Πρό-
εδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Αφήστε το τώρα, να
το κλείσουµε εδώ µε ήπιο τρόπο.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Ήπια θα το κλείσουµε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Μπάρκα, σας

παρακαλώ. Είπα τίποτα που δεν ισχύει;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Είπα εγώ κάτι τέτοιο, κύριε Πρό-

εδρε;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ορίστε, έχετε τον

λόγο για ένα λεπτό. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, δεν µίλησα καν.

Δεν είπα ότι είπατε κάτι λάθος. Θα ήθελα να σας ευχαριστήσω
για την παρέµβασή σας…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Το είπα γενικά επ’ ευ-
καιρία της οµιλίας σας. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, σας ευχαριστώ
για την παρέµβαση που κάνετε και ευελπιστώ όλο το Προεδρείο
και όλοι οι Προεδρεύοντες να κάνουν τις απαραίτητες παρεµβά-
σεις στους Βουλευτές πάνω σε αυτό. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Εγώ µπορώ να µι-
λήσω για τον εαυτό µου µόνο, όχι για τους συµπροέδρους. 

Τώρα, ως έχει δικαίωµα, ζήτησε –και θα πάρει- τον λόγο ο κύ-
ριος Υφυπουργός για τα εννέα λεπτά που του αναλογούν για να
µιλήσει για ένα κοµµάτι του σχεδίου νόµου που δεν κάλυψε µε
την οµιλία του ο κ. Χατζηδάκης γιατί έχει την αρµοδιότητα ο κύ-
ριος Υφυπουργός. 

Προηγουµένως όµως θα σας αναγνώσω τα ονόµατα των πέντε
συναδέλφων –αν και µε µια πρόχειρη µατιά είδα ότι είστε όλοι
εδώ- που θα λάβουν στη συνέχεια τον λόγο: η κ. Τζάκρη Θεο-
δώρα, ο κ. Παπαδόπουλος Μιχάλης, η κ. Καφαντάρη Χαρά, ο κ.
Βαρδάκης Σωκράτης και η κ. Ελευθεριάδου Σουλτάνα. 

Ορίστε, κύριε Υφυπουργέ, έχετε τον λόγο για εννέα λεπτά. 
ΓΕΡΑΣΙΜΟΣ ΘΩΜΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-

γειας): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Βουλευτές, θα ήθελα να αναφερθώ σε µερικά θέµατα

τα οποία συζητήθηκαν σήµερα και δεν καλύφθηκαν από τον
κύριο Υπουργό.

Αρχίζω µε την αγορά ενέργειας. Η βούληση είναι να προχω-
ρήσουµε στη σωστή οργάνωση της αγοράς ενέργειας στη χώρα
µας. Είναι ένα θέµα στο οποίο η Ελλάδα συνέχεια αργεί, έχει κα-
θυστερήσει πάρα πολλές φορές η λειτουργία και η προετοιµασία
του target model και έχει καθυστερήσει όχι µόνο το σηµείο έναρ-
ξης του target model, αλλά δεν έχουν γίνει οι απαραίτητες ενέρ-
γειες για τη λειτουργία της αγοράς µετά τη σύσταση και τη
λειτουργία αυτής της αγοράς.

Έχουµε συνεχείς καθυστερήσεις, τις οποίες πρέπει να επι-
σπεύσουµε. Έχουµε πάρει συγκεκριµένα βήµατα. Ξεκινήσαµε µε
τη λειτουργία του Περιφερειακού Συντονιστικού Κέντρου στη
Θεσσαλονίκη. Έχει γίνει η συµφωνία µε την Ιταλία και µε τη
Βουλγαρία. Εποµένως, έχουµε στη Θεσσαλονίκη ένα Περιφερει-
ακό Συντονιστικό Κέντρο για την αγορά ενέργειας. 

Επίσης, προχωράµε αντίστοιχες περιφερειακές πρωτοβουλίες
µε την Ιταλία, τη Βουλγαρία και τη Ρουµανία για το χρηµατιστή-
ριο ενέργειας στην Αθήνα και το ATHEX CLEAR και τους µηχανι-
σµούς «clearing». 

Προχωράµε, ακόµα, µε την εναρµόνιση της ελληνικής νοµοθε-
σίας µε την ευρωπαϊκή νοµοθεσία πάνω σ’ αυτό. Υπάρχει ο Κα-
νονισµός REMIT. 

Πολλές ερωτήσεις έγιναν για το θέµα των παραγώγων, για τις
δυνατότητες hedging στις αγορές ενέργειας. Είναι κάτι το οποίο
προβλέπεται από την ευρωπαϊκή νοµοθεσία, κάτι το οποίο πρέπει
να προχωρήσουµε, ούτως ώστε οι διάφοροι προµηθευτές να
µπορούν να λειτουργούν και να µειώνουν το ρίσκο τους στην
αγορά. Δόθηκαν παραδείγµατα από την Καλιφόρνια, παραδείγ-
µατα τα οποία δεν ταιριάζουν στο ευρωπαϊκό µοντέλο. Θυµίζω
ότι στην Ευρώπη είναι πάνω από ενάµισι εκατοµµύριο γιγαβατώ-
ρες, οι οποίες κάθε χρόνο διαπραγµατεύονται σε παράγωγα
στην Ευρωπαϊκή Ένωση, περισσότερες απ’ ό,τι είναι στην Αµε-
ρική και αυτό διασφαλίζει τη σωστή λειτουργία των αγορών ενέρ-
γειας στην Ευρωπαϊκή Ένωση και σε χώρες, όπως η Γερµανία,
η Γαλλία και σε όλες τις χώρες, όπου λειτουργούν οι αγορές
ενέργειας εύρυθµα.

Επίσης, µε το άρθρο 2 ενισχύονται οι αρµοδιότητες της ΡΑΕ
σε εναρµόνιση µε τον Κανονισµό για τη διαφάνεια και την ακε-
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ραιότητα στις αγορές ενέργειας, χωρίς να θίγονται ή να επηρε-
άζονται καθ’ οιονδήποτε τρόπο οι αρµοδιότητες της Επιτροπής
Ανταγωνισµού. Γι’ αυτόν τον λόγο, µε σωστή ρύθµιση µπορούν
να λειτουργούν αυτές οι αγορές και να λειτουργούν ακόµα και
τα παράγωγα προϊόντα.

Επιπλέον, έχουν θεσπιστεί πρόστιµα, τα οποία είναι υψηλό-
τερα από άλλες χώρες του κόσµου και της Ευρωπαϊκής Ένωσης.
Είναι 1 εκατοµµύριο ευρώ σε προσωπικό επίπεδο και 10% επί του
τζίρου για τα υπόλοιπα θέµατα.

Τέθηκαν ορισµένα σχόλια για τον ρυθµό απολιγνιτοποίησης
της χώρας. Όλοι ξέρουµε ότι µέχρι το καλοκαίρι η πρόβλεψη
ήταν η απολιγνιτοποίηση να γίνει µέχρι το 2047. Είναι κάτι που
συζητιέται από το 2010. Στην ουσία δεν έχουν γίνει πράγµατα.
Ήρθαµε και δεν έχει γίνει προετοιµασία από το 2010 µέχρι τώρα. 

Δεν είναι απαραίτητο η Ελλάδα να είναι πάντα η τελευταία
χώρα που κάνει τα πάντα στην Ευρωπαϊκή Ένωση. Υπενθυµίζω
ότι έντεκα χώρες έχουν βγει ήδη από τον λιγνίτη, όπως για πα-
ράδειγµα το Βέλγιο. Η Αυστρία θα βγει το 2020, η Δανία και η
Γαλλία το 2022, η Σλοβακία το 2023, η Ιταλία και η Ιρλανδία το
2025, η Φινλανδία και η Ολλανδία του 2029. Η Γερµανία συζητά
να βγει το 2035, αλλά η πολιτική συζήτηση είναι το πώς θα επι-
σπευστεί αυτός ο ρυθµός. 

Με το προηγούµενο σχέδιο της προηγούµενης κυβέρνησης οι
περισσότερες µονάδες θα είχαν κλείσει µέχρι το 2027 και τρεις
µονάδες θα έµεναν µετά το 2027. Εποµένως, επισπεύδουµε
αυτήν τη διαδικασία µε έναν σωστό σχεδιασµό, ο οποίος θα επι-
τρέψει στη χώρα να γυρίσει σελίδα πιο γρήγορα και να προχω-
ρήσει σε πράσινη ανάπτυξη, µε πράσινες επενδύσεις. 

Σ’ αυτές τις περιοχές σιγά-σιγά έχει ήδη µειωθεί η παραγωγή
κατά 50%, χωρίς να έχουν γίνει απαραίτητα έργα που να συνο-
δεύουν την ανάπτυξη σ’ αυτήν την περιοχή. Ετοιµάζουµε ένα
master plan, το οποίο µέχρι το καλοκαίρι θα επιτρέψει την πρά-
σινη ανάπτυξη µε την καινούργια περίοδο διαρθρωτικών ταµείων,
που θα ξεκινήσει από το 2021, µε το Ευρωπαϊκό Ταµείο Δίκαιης
Μετάβασης και το Ελληνικό Ταµείο Δίκαιης Μετάβασης, το οποίο
ενισχύουµε µε επιπλέον 30 εκατοµµύρια ευρώ φέτος και µε 130
εκατοµµύρια από το τέλος για τη ΔΕΗ.

Φυσικό αέριο. Συζητήθηκαν πολλά για τον ρόλο του φυσικού
αερίου σαν µεταβατικό καύσιµο. Ο ρόλος δεν είναι να ενισχύ-
σουµε περαιτέρω το φυσικό αέριο σαν καύσιµο στη χώρα. Η µε-
τάβαση θα κάνει τις ανανεώσιµες πηγές ενέργειας το κύριο
καύσιµο στη χώρα στα επόµενα είκοσι χρόνια. Η στρατηγική είναι
να χρησιµοποιήσουµε το αέριο ως µεταβατικό καύσιµο µε µια εµ-
προσθοβαρή χρησιµοποίησή του στη δεκαετία 2020 - 2030. 

Συζητήθηκε ο ρόλος του δηµοσίου. Όπως είπε ο Υπουργός,
έχει γίνει ήδη η ιδιωτικοποίηση της ΔΕΣΦΑ και προχωρά πολύ
καλά στη διανοµή του αερίου. Έχουµε το παράδειγµα της ΔΕΔΑ.
Η ΔΕΔΑ είναι 100% κρατική. Δεν έχουµε προχωρήσει στη δηµι-
ουργία δικτύων σε όλες τις περιοχές που είναι η ΔΕΔΑ. Εποµέ-
νως, δεν προσφέρει το κατάλληλο µοντέλο. 

Παρ’ όλα αυτά, επειδή τέθηκαν ερωτήσεις σχετικά µε το εάν
θα προχωρήσουν τα έργα που έχουν ξεκινήσει, µέχρι να γίνει η
ιδιωτικοποίηση, η ΔΕΔΑ συνεχίζει. Υπάρχουν συζητήσεις µε την
Ευρωπαϊκή Τράπεζα Επενδύσεων και µε τη ΔΕΠΑ. Αυτήν την
εβδοµάδα και την επόµενη εβδοµάδα τα projects, τα οποία έχουν
ξεκινήσει, θα συνεχίσουν και οι περιφέρειες ή οι δήµοι, οι οποίοι
έχουν προχωρήσει µε τη ΔΕΔΑ και έχουν πάρει έγκριση από τη
ΡΑΕ για τα έργα που θα γίνουν, θα προχωρήσουν. 

Τα έργα, τα οποία έχουν αρχίσει, δεν σταµατούν. Ο σκοπός
είναι να µπουν καινούργια κεφάλαια σ’ αυτές τις εταιρείες, να
υπάρχει ένας επενδυτής που θα µείνει τουλάχιστον για πέντε
χρόνια, εγκλωβισµένος, να µην είναι επενδυτές οι οποίοι έρχον-
ται και φεύγουν, όπως γινόταν στο παρελθόν, και οι οποίοι θα
µπορέσουν να αναπτύξουν κάτω από την επίβλεψη της ρυθµιστι-
κής αρχής και του κράτους αυτές τις επενδύσεις.

Συζητήθηκαν θέµατα διευρωπαϊκών έργων, τα οποία επαυξή-
θηκαν. Ήδη αυτόν τον χρόνο έχουµε βάλει στα διευρωπαϊκά δί-
κτυα τα έργα της Αλεξανδρούπολης και της Καβάλας, της
δεξαµενής του φυσικού αερίου στην Καβάλα, έργα τα οποία θα
ενισχύσουν την ενεργειακή ασφάλεια της χώρας και θα µπορέ-
σουν να προσφέρουν στην εύρυθµη λειτουργία και στον αντα-

γωνισµό, καθώς αυτό έρχεται µόνο από µία χώρα, ως επί το πλεί-
στον, µέχρι πολύ πρόσφατα στην Ελλάδα. Έτσι, έχουµε ένα πολύ
φιλόδοξο πρόγραµµα για τις ανανεώσιµες πηγές ενέργειας, οι
οποίες θα φτάσουν στο 35% µέχρι το 2030 και υψηλότερα το
2040-2050. 

Γίνονται σταθερά βήµατα. Αυτό είναι το πρώτο βήµα, το είπα
και στην επιτροπή, για να ξεµπλοκάρουν οι άδειες, να ξεµπλοκά-
ρουν πληρωµές οι οποίες έµεναν απλήρωτες και γι’ αυτό γίνονται
µία σειρά από άρθρα που έχουν να κάνουν µε συµψηφισµούς,
µε εγγυήσεις, µε διοικητικές αγκυλώσεις, οι οποίες δεν επέτρε-
παν την προώθηση αυτών των επενδύσεων, αλλά θα υπάρχουν
δυο βήµατα ακόµα. Ένα στο πρώτο τρίµηνο του 2020, όπου θα
επιφέρουµε πολλές αλλαγές στην αδειοδότηση των ανανεώσι-
µων πηγών ενέργειας και ένα στο δεύτερο τρίµηνο του 2020,
ώστε να αλλάξουµε ριζικά το θέµα της αδειοδότησης. 

Έχουµε βάλει µπροστά το θέµα της ηλεκτροκίνησης. Πάλι
είναι το πρώτο βήµα, στο οποίο θα υπάρξει µία ακόµα νοµοθετική
πρωτοβουλία τον επόµενο χρόνο, ούτως ώστε να εισάγουµε το
πλαίσιο για την ηλεκτροκίνηση στη χώρα, για να µπορέσει να δη-
µιουργηθεί ένα πλαίσιο για τα επόµενα δέκα χρόνια.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Όπως σας είχα προ-
αναγγείλει, τον λόγο θα πάρει τώρα ο Πρόεδρος του κόµµατος
ΜέΡΑ25 ο κ. Βαρουφάκης. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ
τον λόγο για ένα διαδικαστικό θέµα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Πρόεδρε, ένα
λεπτό περιµένετε.

Κύριε Τζανακόπουλε, έχετε τον λόγο.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, βάσει της

πρότασής σας, συνεννοηθήκαµε µε τον κ. Λιβανό και θα σας φέ-
ρουµε τα ονόµατα. Όµως, οφείλω να πω και γνωρίζω ότι συµφω-
νείτε, όπως και οι περισσότεροι σ’ αυτή την Αίθουσα
συµφωνούµε, ότι δεν είναι ορθό να επιλύουν Βουλευτές τα προ-
βλήµατα που δηµιουργούνται από τη διαδικασία.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Συµφωνώ απολύτως,
αλλά η εµπειρία µου δείχνει ότι καµµιά φορά είναι καλύτερη η
πρόταση που έκανα, παρά να τα επιλύουµε εµείς.

Κύριε Βαρουφάκη έχετε τον λόγο.
ΓΙΑΝΗΣ ΒΑΡΟΥΦΑΚΗΣ (Γραµµατέας του ΜέΡΑ25): Ευχαρι-

στώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, από την προεκλογική περίοδο το

ΜέΡΑ25 προειδοποιεί πως η νέα Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρα-
τίας που ερχόταν και τώρα είναι εδώ θα έχτιζε την πιο παρασιτική
ολιγαρχία πάνω στα θεµέλια του τέταρτου µνηµονίου του ΣΥ-
ΡΙΖΑ. Θυµάµαι τότε που το είχα πρωτοπεί σ’ αυτήν την Αίθουσα,
συνάδελφος από το ΚΚΕ µε κάποια ειρωνεία µού λέει: «Καλά,
υπάρχει και ολιγαρχία που δεν είναι παρασιτική;».

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, το σηµερινό νοµοσχέδιο είναι
σαν να γράφτηκε για να αποδείξει ότι ναι, πράγµατι υπάρχει πα-
ρασιτική ολιγαρχία και πραγµατικά είναι έτοιµη να επελάσει στο
όνοµα του εκσυγχρονισµού και της διάσωσης της ΔΕΗ για νέες
εξορµήσεις, νέες προσόδους, νέες επιδροµές στα κοινά και στον
κοινό πλούτο. 

Κύριε Υπουργέ, επιτρέψτε µου να σας µιλήσω ευθαρσώς και
νηφάλια. Το νοµοσχέδιό σας για τη ΔΕΗ είναι αντιφιλελεύθερο,
αντεργατικό, αντικοινωνικό και ιδίως αντιοικολογικό, γι’ αυτό θα
το καταψηφίσουµε. 

Είναι αντιφιλελεύθερο, επειδή εξευτελίζει την έννοια της ελεύ-
θερης αγοράς και του αγοραίου ανταγωνισµού. 

Αντεργατικό επειδή στοχεύει στο να καταργήσει ό,τι έχει µείνει
σ’ αυτήν τη χώρα που να προστατεύει τη µισθωτή εργασία. Ξεκι-
νάτε από τη ΔΕΗ, όπως η κ. Θάτσερ ξεκίνησε µε τους ανθρακω-
ρύχους, για να χτυπήσετε τον τοµέα µε το ισχυρότερο συνδικάτο
ως προοίµιο µιας συνολικότερης επίθεσης εναντίον όλων των ερ-
γαζοµένων και υπέρ της πλήρους εµπορευµατοποίησης της ερ-
γασίας.

Είναι αντικοινωνικό, επειδή πριµοδοτεί ακόµα µεγαλύτερη ανι-
σότητα εισοδηµάτων και περιουσιακών στοιχείων σε µια χώρα
χρεοδουλοπαροικία, όπου τέσσερα συν επτά µνηµόνια έφεραν
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την ανισότητα σε επίπεδα Μπανανίας. 
Είναι αντιοικολογικό, επειδή παραδίδει τις ανανεώσιµες πηγές

ενέργειας χωρίς πρόγραµµα, χωρίς κοινωνικό ή περιβαλλοντικό
έλεγχο στους συγκεκριµένους ολιγάρχες και έτσι εξανεµίζει τις
ελπίδες για ένα αποτελεσµατικό, αποκεντρωµένο δίκτυο παρα-
γωγής και διανοµής ηλεκτρικής ενέργειας που παράγεται από
ανανεώσιµες πηγές ενέργειες µε τεχνολογίες που να παράγονται
µε τη σειρά τους στη χώρα µας.

Ας πάρουµε όµως τα πράγµατα από την αρχή, έχει σηµασία,
από τον λόγο που ο τοµέας της ηλεκτρικής ενέργειας δεν µπορεί
ποτέ να είναι ανταγωνιστικός ούτε να λειτουργεί υπό συνθήκες
ελεύθερης αγοράς, µε αποτέλεσµα η παράδοσή του στους ιδιώ-
τες να είναι αντιφιλελεύθερη ολιγαρχική πράξη που υποχρεούν-
ται να καταδικάσουν, όχι µόνο οι οικολόγοι, οι πράσινοι, οι
µαρξιστές, αλλά και οι αυθεντικά φιλελεύθεροι. Ένα δίκτυο δια-
νοµής ή µεταφοράς ηλεκτρικής ενέργειας είναι ο ορισµός του
φυσικού µονοπωλίου. Το ίδιο ισχύει σε µεγάλο βαθµό και για τις
µονάδες παραγωγής ηλεκτρικής ενέργειας. Τεράστιο σταθερό
κόστος, σχεδόν µηδενικό οριακό κόστος.

Αυτό σηµαίνει δύο πράγµατα. Πρώτον, κανείς ιδιώτης δεν έχει
το µέγεθος, την οικονοµική επιφάνεια να το δηµιουργήσει µε
τρόπο που να εξυπηρετεί την επικράτεια. Απόδειξη ότι χρει-
άστηκε η δηµιουργία της Δηµόσιας Επιχείρησης Ηλεκτρισµού,
για να ηλεκτροδοτηθεί πραγµατικά η χώρα. Δεύτερον, κανείς αν-
ταγωνιστής δεν θα εισέλθει σε ένα τέτοιο δίκτυο χωρίς κρατική
παρέµβαση υπέρ του, καθώς το προϋπάρχον µονοπώλιο ή ολι-
γοπώλιο, λόγω του σχεδόν µηδενικού οριακού κόστους, πάντα
µπορεί να ρίξει την τιµή σε επίπεδο που θα καταστρέψει οικονο-
µικά τη νεοεισερχόµενη επιχείρηση. Άρα, όταν, κυρίες και κύριοι
Νέας Δηµοκρατίας και του ΠΑΣΟΚ, µιλάτε για ανταγωνισµό στην
αγορά ηλεκτρικής ενέργειας, ουσιαστικά µιλάτε για ένα κρατι-
κοδίαιτο ολιγοπώλιο, όπου το κράτος παρεµβαίνει να αυξήσει τις
τιµές της αγοράς που θα την επέστρεφαν στο απόλυτο µονοπώ-
λιο. 

Κυρίες και κύριοι του ΠΑΣΟΚ, είστε ένας αυτήν την στιγµή,
αλλά µιλάω σε όλους. Αυτό δεν κάνατε από το 1999; Επί ΠΑΣΟΚ
σπάσατε την ενιαία ΔΕΗ και ουσιαστικά δώσατε ένα µερίδιο της
πίτας στους γνωστούς συνήθεις τέσσερις, στον κ. Μπόµπολα,
τον κ. Λάτση, τον κ. Βαρδινογιάννη και τον κ. Μυτιλιναίο. 

Και εσείς, κυρίες και κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας, µετά το
2004, εσείς δεν ήσασταν εκείνοι που επιβάλατε αυξήσεις στα τι-
µολόγια της ΔΕΗ, έτσι ώστε να καλύπτονται τα υψηλότερα κόστη
παραγωγής των τεσσάρων ολιγαρχών; Μαζί, ΠΑΣΟΚ και Νέα Δη-
µοκρατία, δεν συµφωνήσατε τον µηχανισµό ανάκτησης µεταβλη-
τού κόστους τρίτων παραγωγών που επέβαλε στη ΔΕΗ; Τι της
επέβαλε; Της επιβάλατε να πουλάει στους τέσσερις ρεύµα µε
τιµή χαµηλότερη της τιµής ηµερήσιας αγοράς. Ουσιαστικά προ-
σφέρατε στους τέσσερις, που στο µεταξύ ήλεγχαν –µην το ξε-
χνάµε αυτό- έργα του δηµοσίου, µέσα µαζικής ενηµέρωσης,
τράπεζες. Τους εγγυηθήκατε εγγυηµένες προσόδους από τη
ΔΕΗ. Πού ακούστηκε αυτό; Εγγυηµένα από το κράτος κέρδη εις
βάρος των καταναλωτών, στο όνοµα της ελεύθερης αγοράς και
της εναντίωσης στον κρατισµό! Έχετε ξανασυναντήσει καλύτερο
παράδειγµα κρατικοδίαιτης υποκρισίας; 

Για να το πω απλά, από το 1999 ΠΑΣΟΚ και Νέα Δηµοκρατία
καταστήσατε τη ΔΕΗ στόχο προσοδοφορίας των γνωστών τεσ-
σάρων ολιγαρχών. Τους βάλατε στο παιχνίδι ενός πλιάτσικου
εναντίον της περιουσίας του ελληνικού λαού που χτίστηκε λιθα-
ράκι λιθαράκι από την εποχή της κυβέρνησης Κωνσταντίνου Κα-
ραµανλή της δεκαετίας του 50. Μετά ήρθε η πτώχευση του
ελληνικού δηµοσίου λόγω του αβάστακτου χρέους που φόρτω-
σαν ΠΑΣΟΚ, Νέα Δηµοκρατία και οι συγκεκριµένοι ολιγάρχες,
µαζί µε κάποιους άλλους, στους ώµους του κράτους. Πρώτα
πτώχευσε το δηµόσιο, µετά οι τράπεζες, µετά ο ιδιωτικός το-
µέας, οι επιχειρήσεις, οι µικροµεσαίοι, τα νοικοκυριά. Δέκα χρό-
νια περίπου τώρα όλοι χρωστούν σε όλους και κανένας δεν
µπορεί να πληρώσει. Οι ληξιπρόθεσµες οφειλές του κράτους
στους πολίτες, τα IOU’s των τραπεζών στο κράτος και βέβαια τα
νοικοκυριά που δεν µπορούν να πληρώσουν δάνεια, φόρους και
φυσικά τη ΔΕΗ. 

Και τι κάνετε, κυρίες και κύριοι του ΠΑΣΟΚ και Νέας Δηµοκρα-

τίας; Βάλατε το γνωστό χαράτσι, τον προποµπό του ΕΝΦΙΑ, στον
λογαριασµό της ΔΕΗ. Ήταν σαν να θέλετε να δώσετε το τελικό
χτύπηµα στη ΔΕΗ στον καιρό της κρίσης.

Κύριε Υπουργέ, σας έχω ακούσει από αυτό εδώ το Βήµα να
µιλάτε µε θυµό και νοµίζω και µε δίκαιη αγανάκτηση για τον
τρόπο µε τον οποίο η ΔΕΗ οδηγήθηκε στην πτώχευση τα τελευ-
ταία χρόνια, µέσα από τους όντως εγκληµατικούς –δήθεν- πλει-
στηριασµούς ηλεκτρικής ενέργειας, ουσιαστικά µε τον
εξαναγκασµό της ΔΕΗ να πουλά στους τέσσερις ολιγάρχες πολύ
κάτω του κόστους, τόσο στο πλαίσιο του µηχανισµού ανάκτησης
µεταβλητού κόστους όσο και µε τον µηχανισµό διασφάλισης
ισχύος. Ξεχνάτε όµως ότι εσείς πρώτοι ξεκινήσατε αυτήν τη δια-
δικασία κατά της ΔΕΗ. Ξεχνάτε ότι το πρώτο τρίµηνο του 2013
επιβάλατε στη ΔΕΗ να επιδοτήσει τους τέσσερις µε 105 εκατοµ-
µύρια ευρώ µέσα σε ένα τρίµηνο; Ότι το πρώτο τρίµηνο του 2014
πάλι η ΔΕΗ τους επιδότησε µε 55 εκατοµµύρια; Ποιοι ήταν εκεί-
νοι που ξεκίνησαν τη διαδικασία αυτή; Εσείς ήσασταν. Εσείς δρο-
µολογήσετε αυτό το έγκληµα εναντίον της λογικής, της ΔΕΗ, των
καταναλωτών, των πολιτών.

Όσο για εσάς, φίλοι του ΣΥΡΙΖΑ, τι να πω; Επί των ηµερών του
τρίτου µνηµονίου που ψηφίσατε, ψηφίσατε και ρυθµίσεις που
επέκτειναν αυτήν τη διαδικασία, την κρατικοδίαιτη ολιγαρχική
διαπλοκή εναντίον της ΔΕΗ. Υποχρεώσατε και εσείς τη ΔΕΗ
µέσω της ΡΑΕ να πουλάει συγκεκριµένη ποσότητα ρεύµατος
στους τέσσερις ολιγάρχες σε τιµές εξευτελιστικές. Τι έκαναν το
δωράκι αυτό; Δεν το πέρασαν υπό τη µορφή χαµηλότερων τιµο-
λογίων στους πολίτες, στους καταναλωτές, στις επιχειρήσεις.
Όχι. Εξήγαγαν το φτηνό ηλεκτρικό ρεύµα που άρπαξαν από τη
ΔΕΗ τσεπώνοντας κέρδη χωρίς κανένα ρίσκο, καµµία επένδυση,
δηλαδή καθαρές προσόδους.

Σωστά, κύριε Υπουργέ, µε την πράξη νοµοθετικού περιεχοµέ-
νου σας καταργήσετε αυτές τις δηµοπρασίες, από τις οποίες η
ΔΕΗ µπήκε µέσα 600 εκατοµµύρια, πολύ σωστά. Όµως να ξέρετε
ότι εµείς στο ΜέΡΑ25 δεν ξεχνάµε πως αυτή η διαδικασία ξεκί-
νησε εδώ και καιρό από το ΠΑΣΟΚ, από τη Νέα Δηµοκρατία και
συνεχίστηκε επί ΣΥΡΙΖΑ.

Έρχοµαι τώρα στο συγκεκριµένο νοµοσχέδιο. Τι κάνει ακρι-
βώς; Στα πρώτα δύο άρθρα υιοθετείτε το Ελληνικό Χρηµατιστή-
ριο Ενέργειας που νοµοθέτησε ο ΣΥΡΙΖΑ, διευκολύνοντας
αυτούς τους συγκεκριµένους ολιγάρχες να πουλάνε φθηνό
ρεύµα στο εξωτερικό, παρά την έλλειψη ηλεκτρικής ενέργειας
στο εσωτερικό. Συνειδητοποιείτε τι σηµαίνει αυτό; Σηµαίνει ότι,
αν επιτευχθεί µείωση του κόστους παραγωγής κάτω από το επί-
πεδο της Ιταλίας, θεωρητικά, τους δίνετε κίνητρο να εξάγουν
ηλεκτρικό ρεύµα, την ώρα που δεν θα µειώνουν τα τιµολόγια
στην Ελλάδα και δεν θα αυξάνεται ο ανταγωνισµός εδώ. Στο
όνοµα του φιλελευθερισµού πλήττεται η έννοια της ελεύθερης
αγοράς υπέρ ενός ολιγοπωλίου ηµετέρων. Άλλη µια φορά τα
κόκκαλα του Άνταµ Σµιθ θα τρίζουν. 

Δεν έχετε εσείς της Συµπολίτευσης, κυρίες και κύριοι, τη δυ-
νατότητα να πείτε ότι δεν ξέρετε τι υπερψηφίζετε στο όνοµα
ενός φιλελευθερισµού που επαγγέλλεστε. Πρόκειται για πραγ-
µατικά αντιφιλελεύθερο νοµοσχέδιο. 

Ο κύριος Υπουργός συχνά ζητά από τους εργαζόµενους να
βάλουν πλάτη για να σωθεί η ΔΕΗ. Τι ακριβώς ζητάτε; Τη ΔΕΗ
που την πτώχευσαν οι γνωστοί ολιγάρχες, τους οποίους το νο-
µοσχέδιο αυτό ενισχύει µε όλο και µεγαλύτερες προσόδους, θα
πρέπει να τη σώσουν οι εργαζόµενοι µε θυσίες; Τι θυσίες; Με το
να αποδεχθούν την πλήρη αµερικανοποίηση των συµβάσεων ερ-
γασίας τους προς µέγιστη χαρά του Διεθνούς Νοµισµατικού Τα-
µείου, που το παλεύει αυτό εδώ και χρόνια; Αποδεχόµενοι νέους
διευθυντές, γενικούς διευθυντές, αναπληρωτές διευθύνοντες
συµβούλους, µισθούς χωρίς πλαφόν, τους οποίους θα διορίζετε
κατά το δοκούν σχεδόν λόγω του αυξηµένου ειδικού βάρους της
συνέντευξης, την ώρα που οι νέοι εργαζόµενοι στην παραγωγή
θα εισπράττουν τους κατώτατους µισθούς, χωρίς καµµία προ-
στασία; Αυτό που τους ζητάτε.

Τους ζητάτε, παράλληλα, να αποδεχτούν µία µεγάλη µείωση
της έκπτωσης που δικαιούνται για την ποσότητα κιλοβατώρων
από τη ΔΕΗ. Δεν θα µπω στο κατά πόσον είναι δίκαιη αυτή η έκ-
πτωση για τους εργαζόµενους και τους συνταξιούχους της ΔΕΗ.
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Θα σας πω µόνο ότι ίσως παρασυρθήκατε από την ιδεολογική
προσήλωση να πλήξετε αυτή τη συγκεκριµένη οµάδα των εργα-
ζόµενων. Μειώνετε την έκπτωση σε ένα επίπεδο που, ουσιαστικά,
δίνετε κίνητρο στους εργαζόµενους της ΔΕΗ και τους συνταξι-
ούχους να µεταφέρουν τον λογαριασµό τους στους ιδιώτες-αν-
ταγωνιστές της ΔΕΗ. Με άλλα λόγια, διώχνετε ακόµα και τους
εργαζόµενους της ΔΕΗ από το πελατολόγιο της ΔΕΗ.

Επιπλέον, εισάγετε την τιτλοποίηση των ανεξόφλητων λογα-
ριασµών. Προς Θεού, κύριε Υπουργέ! Δεν µάθατε τίποτα από την
τιτλοποίηση των διοδίων επί κυβέρνησης Σηµίτη µε τη βοήθεια
«GOLDMAN SACHS»; Πάτε να προσθέσετε κάτι περαιτέρω σε
αυτό που συνέβη από τότε; Τιτλοποιείτε, προφανώς, τα χρέη των
νοικοκυριών στη ΔΕΗ, για να τα πουλήσετε. Πού; Στα ίδια αρπα-
κτικά ταµεία που σήµερα αγοράζουν τα κόκκινα δάνεια µε αµύ-
θητα ποσοστά κέρδους από τα κόκκινα δάνεια, εις βάρος
πολιτών και των τραπεζών, των οποίων η κεφαλαιοποίηση καταρ-
ρέει µέσα από αυτές τις πωλήσεις.

Για να έχουµε καλό ερώτηµα, σε τι κούρεµα θα τα πουλήσετε;
Σε τι ποσοστό της ονοµαστικής αξίας των ανεξόφλητων λογα-
ριασµών θα τα πουλήσετε; Θα δώσετε, αλήθεια, το δικαίωµα στα
ταµεία που αγοράζουν αυτούς τους νέους τίτλους να προβαί-
νουν σε εξώσεις οικογενειών που δεν έχουν να πληρώσουν; Ανα-
ρωτιέµαι.

Συνολικά, αν δούµε αυτές σας τις ρυθµίσεις, η µεταφορά
πλούτου και εισοδηµάτων από τη δηµόσια επιχείρηση και τους
εργαζόµενους στους ολιγάρχες ιδιώτες, στους ηµέτερους man-
agers της δηµόσιας ΔΕΗ -όσο είναι ακόµα δηµόσια-, µαζί µε την
κατάργηση της προστασίας που δίνουν οι συλλογικές συµβάσεις
στους πιο ανίσχυρους, πετυχαίνουν δύο πράγµατα στον χώρο
της ΔΕΗ και πολύ σύντοµα παντού, καθώς αυτό είναι το µοντέλο
µε το οποίο θα πορευτείτε σε άλλους τοµείς και στην υπόλοιπη
αγορά εργασίας. Πρώτον, εκτοξεύετε στα ουράνια την οικονο-
µική αναποτελεσµατικότητα και δεύτερον, εκτοξεύετε στα ουρά-
νια την κοινωνική ανισότητα.

Και σαν να µην έφτανε ο αντιφιλελεύθερος, αντεργατικός, αν-
τικοινωνικός χαρακτήρας του νοµοσχεδίου, έχουµε τον αντιοικο-
λογικό του χαρακτήρα. Κύριε Υπουργέ, γνωρίζω ότι ήσασταν από
τους υποστηρικτές της «µικρής» ΔΕΗ το 2013-2014. Τότε ήταν
ξεκάθαρο ότι προβλέπατε πώληση υδροηλεκτρικών σταθµών σε
ιδιώτες, µαζί µε τις λίµνες, τα ποτάµια, τις παρόχθιες περιοχές.
Αναρωτιέµαι αν είναι κοµµάτι του πλάνου σας αυτό. Κι αν είναι
κοµµάτι του πλάνου σας αυτό, σε µερικά χρόνια πώς θα απαν-
τάτε στα παιδιά µας και τα εγγόνια µας όταν θα µας λένε: «Κι
εσείς, κύριοι της Συµπολίτευσης, πού ήσασταν όταν πουλούσαν
τα ποτάµια και τις λίµνες µας;»;

Πάµε, όµως, στο γενικότερο ζήτηµα που θα κρίνει τη δυνατό-
τητα της χώρας να µη χάσει την 4η Βιοµηχανική Επανάσταση,
που θα είναι η πρώτη πράσινη βιοµηχανική επανάσταση, εκείνη
που θα βασιστεί σε αποκεντρωµένα δίκτυα παραγωγής όχι µόνο
ενέργειας από ανανεώσιµες πηγές, αλλά και των τεχνολογιών
που θα την παράγουν. Ας πάρουµε την απολιγνιτοποίηση. Γνω-
ρίζουµε πάρα πολύ καλά την αγωνία των συµπολιτών µας στην
Κοζάνη, στην Πτολεµαΐδα, στη Μεγαλόπολη για το τι θα συµβεί
µετά την απολιγνιτοποίηση, που πρέπει να γίνει -δεν υπάρχει
καµµία αµφιβολία γι’ αυτό. Γνωρίζουν πολύ καλά οι άνθρωποι
εκεί ότι ακόµα και να καλύψουµε όλες τις γαίες µε φωτοβολταϊκά
τόξα και ανεµογεννήτριες, οι θέσεις εργασίας θα είναι ελάχιστες
σε σχέση µε αυτές που θα χαθούν. Είναι γεγονός αυτό. Ότι πρέ-
πει να το κάνουµε, πρέπει να το κάνουµε.

Ποια είναι η λύση; Η λύση δεν είναι να δώσουµε τις ανανεώσι-
µες πηγές ενέργειας στον κ. Μυτιληναίο, στον κ. Κοπελούζο,
στον κύριο δεν ξέρω εγώ ποιον, µε εγγυηµένες αποδόσεις, χωρίς
να παίρνει κανένα ρίσκο. Αυτό, το µόνο πράγµα που θα κάνει
είναι, πρώτον θα συνεχίσει την αναποτελεσµατικότητα και δεύ-
τερον, θα στερήσει οποιαδήποτε νοµιµοποίηση µεταξύ των κοι-
νωνιών, των κοινοτήτων, των χωριών, των κωµοπόλεων, των
ανανεώσιµων πηγών ενέργειας. Χωρίς να υπάρχει κοινωνικός
έλεγχος δεν υπάρχει πιθανότητα να αποδεχτούν αυτές οι κοινό-
τητες τις επενδύσεις που θα είναι απαραίτητες -ούτε οι επενδυ-
τές ιδιώτες θα τις κάνουν- και που συνάδουν µε τη συµµετοχή
της Ελλάδας στην πρώτη πράσινη βιοµηχανική επανάσταση.

Τι θα χρειαζόταν; Είναι ξεκάθαρο ότι µε την ηλεκτροκίνηση πη-
γαίνουµε σε µια νέα δοµή βιοµηχανιών. Βλέπουµε ήδη σήµερα
ότι η «AUDI» ανακοίνωσε ότι δέκα χιλιάδες θέσεις εργασίας χά-
θηκαν. Το ξέρετε αυτό. Αυτό δεν είναι κάτι το περιοδικό. Η µετα-
κίνηση κεφαλαίων προς τα ηλεκτροκίνητα αυτοκίνητα σηµαίνει
σηµαντική µείωση όλων των µηχανικών µερών, σηµαίνει ότι το
παιχνίδι για την ηλεκτροκίνηση δεν θα παίζεται πλέον στην κα-
τασκευή των σασί και των αυτοκινήτων, αλλά θα παίζεται στην
κατασκευή των µπαταριών και στην τεχνολογία για µπαταρίες,
όπου αυτήν τη στιγµή η Κίνα έχει το µεγάλο προβάδισµα. Το µον-
τέλο στο οποίο θα έπρεπε να στοχεύουµε όλοι µαζί σε αυτό το
Κοινοβούλιο είναι στην Πτολεµαΐδα, στην Κοζάνη αλλά και στην
υπόλοιπη Ελλάδα να υπάρξουν επενδύσεις στην παραγωγή και
στην εξέλιξη -στο resourcing development- για τις µπαταρίες.
Εκεί θα παιχτεί το παιχνίδι. Αυτό τι σηµαίνει; Δεν θα γίνει αυτό
απελευθερώνοντας την αγορά, δίνοντάς την στους γνωστούς
ολιγάρχες οι οποίοι δεν πρόκειται να επενδύσουν.

Αυτό χρειάζεται πανευρωπαϊκό πρόγραµµα. Χρειάζεται εσείς
να µπορείτε να πάτε και να ζητήσετε πρόγραµµα πανευρωπαϊκό,
όπως προτείνει το ΜέΡΑ25, για επενδύσεις από την Ευρωπαϊκή
Τράπεζα Επενδύσεων σε συνδυασµό, µε υποστήριξη, από την
Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα. Επίσης, θα χρειαστούν διακρατι-
κές συµφωνίες µε την Κίνα. Θα χρειαστεί ένα ολοκληρωµένο
πλαίσιο επενδυτικό, έτσι ώστε να έχουµε ταυτόχρονα ένα δίκτυο
αποκεντρωµένο, δηµόσιο παραγωγής και διανοµής ενέργειας,
δηµόσιο χωρίς να είναι κρατικοδίαιτο, µε παράλληλο δίκτυο πα-
ραγωγής µπαταριών σύγχρονων τεχνολογιών για τη στήριξη
αυτού του αποκεντρωµένου δικτύου.

Τίποτα σ’ αυτό το νοµοσχέδιο δεν συνάδει µε ένα τέτοιο
πλάνο. Τίποτα σε αυτό το νοµοσχέδιο δεν κάνει κάτι παραπάνω
από το να συνεχίζει την πεπατηµένη που ξεκίνησε το ΠΑΣΟΚ το
1999, µε αποτέλεσµα την αναποτελεσµατικότητα και αυτό το
πλιάτσικο επί της δηµόσιας περιουσίας. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, το νοµοσχέδιο για τη ΔΕΗ κινεί-
ται στη λάθος κατεύθυνση που ξεκινήσαµε από το 1999, στη λο-
γική του σοσιαλισµού για τους πολύ λίγους και το ρίξιµο των
πολλών σε µια φρικτή αρένα, όπου κερδίζει µόνο η πιο παρασι-
τική ολιγαρχία εις βάρος των καταναλωτών, των επιχειρήσεων,
των εργαζόµενων, όλων αυτών που έχουν ανάγκη ένα σχέδιο το
οποίο να συνάδει µε τον 21ο αιώνα.

Καταδικάζουµε µέσα από αυτό το νοµοσχέδιο, αν το ψηφί-
σουµε ως ελληνικό Κοινοβούλιο, τη συνέχιση της ανάπτυξης, της
υποανάπτυξης. Γι’ αυτό τον λόγο, το ΜέΡΑ25 καταψηφίζει.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΜέΡΑ25)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Προχωράµε µε τους

επόµενους πέντε συναδέλφους, την κ. Τζάκρη, τον κ. Παπαδό-
πουλο Μιχάλη, την κ. Καφαντάρη, τον κ. Βαρδάκη και την κ.
Ελευθεριάδου.

Η κ. Τζάκρη, Βουλευτής από τον ΣΥΡΙΖΑ, έχει τον λόγο.
Να ξέρετε ότι µας παρακολουθούν συµπολίτες µας. Ακούσατε

ότι είπα τώρα και το κόµµα, διότι ειδοποιήθηκα από το γραφείο
µου ότι πήραν δύο συµπατριώτες µας, οι οποίοι είναι τυφλοί και
έκαναν την παράκληση ο εκάστοτε Προεδρεύων -δεν είναι υπο-
χρεωµένοι να ξέρουν τριακόσια ονόµατα- να λέει και από ποιο
κόµµα είναι οµιλητής. Νοµίζω ότι ήταν µία εξαιρετικά εύστοχη
παρατήρηση. Διατυπώθηκε µάλιστα µε πολύ ευγενικό τρόπο.

Ορίστε, κυρία Τζάκρη.
ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ: Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, εµµένον-

τας στον αρχικό σχεδιασµό του και µε πρόσχηµα δήθεν την απε-
λευθέρωση της ΔΕΗ από τον σφιχτό εναγκαλισµό της από το
κράτος, το Υπουργείο Ενέργειας προχώρησε στην κατάθεση του
επίµαχου πολυνοµοσχεδίου για τη ΔΕΗ και τη ΔΕΠΑ, µε σκοπό
πρώτον την επαναφορά του καθεστώτος των ρουσφετολογικών
προσλήψεων στη ΔΕΗ µε, ουσιαστικά, παραγκωνισµό του ΑΣΕΠ,
δεύτερον τον έλεγχο της διοικητικής ιεραρχίας µε κριτήρια αδια-
φανή και αναξιοκρατικά µέσω της διαφοροποίησης των µισθών
των διευθυντικών στελεχών και τρίτον, την αποδιάρθρωση των
εργασιακών δικαιωµάτων των νέων εργαζοµένων µέσω της κα-
τάργησης του Κανονισµού Κατάστασης Προσωπικού ΔΕΗ, κατά
γενική εφαρµογή της πολιτικής της Νέας Δηµοκρατίας για την
αποδιάρθρωση των δικαιωµάτων όλων των εργαζοµένων.
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Πρόκειται για διατάξεις που ανοίγουν τον δρόµο για όργιο
προσλήψεων στη ΔΕΗ, χωρίς, επί της ουσίας, συµµετοχή του
ΑΣΕΠ, οδηγώντας στην κατάργηση των συλλογικών συµβάσεων
εργασίας, στη δηµιουργία εργαζοµένων δύο ταχυτήτων και στην
εκκαθάριση και κοµµατικοποίηση της διοικητικής πυραµίδας.
Σύµφωνα, λοιπόν, µε τις διατάξεις αυτές, η διαδικασία των προσ-
λήψεων µέσω ΑΣΕΠ στην ουσία καταργείται και η µόνη αλλαγή
είναι ότι προστίθεται, εντελώς προσχηµατικά και προφανώς
επειδή το επέβαλε το ΑΣΕΠ, τυπικός έλεγχος της δηµόσιας προ-
κήρυξης για προσλήψεις προσωπικού αορίστου χρόνου.

Υπενθυµίζεται ότι η προηγούµενη διοίκηση της ΔΕΗ είχε ήδη
προετοιµάσει σχέδιο νόµου, το οποίο, µε δυο λόγια, έλεγε ότι τις
προσλήψεις, όσον αφορά τον αριθµό και τη διάρκεια των συµ-
βάσεων, θα τις αποφασίζει το Διοικητικό Συµβούλιο της ΔΕΗ και
θα τις εκπονεί, οπωσδήποτε, το ΑΣΕΠ. Αυτό το σχέδιο, όµως,
όπως αντιλαµβάνεστε, έχει εγκαταλειφθεί.

Παράλληλα, καταργείται για τους νέους εργαζόµενους ο Κα-
νονισµός Κατάστασης Προσωπικού της ΔΕΗ, γεγονός που ση-
µαίνει στην πράξη πλήρη κατάργηση της εργασιακής
προστασίας, σύµφωνα µε τη γενικότερη αντίληψη της Κυβέρνη-
σης.

Επίσης, µε τις διατάξεις του νόµου ορίζεται ότι η θητεία των
διευθυντικών στελεχών θα είναι τριετής. Μα, αν είναι δυνατόν,
κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τα θέµατα της θητείας και της υπη-
ρεσιακής εν γένει εξέλιξης των διευθυντικών στελεχών να ρυθ-
µίζονται µε νόµο και όχι µε τις εσωτερικές διατάξεις, τον
Κανονισµό της ΔΕΗ, παραβιάζοντας κατάφωρα τις αρχές της
εταιρικής διακυβέρνησης.

Αυτό, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι ενδεικτικό του συγ-
κεντρωτισµού του επιτελικού κράτους Μητσοτάκη, που αντί για
εποπτεία στη ΔΕΗ, στην οποία, γίνεται κηδεµόνευση της ΔΕΗ
από το κράτος και από το εποπτεύον Υπουργείο.

Όσο, δε, για την περίφηµη κατάργηση της µονιµότητας, είναι
µία ακόµη µεθόδευση ενεργοποίησης του κοινωνικού αυτοµατι-
σµού. Διότι, απλά, δεν υπάρχει µονιµότητα στη ΔΕΗ. Και αυτά
που λέει ο κύριος Υπουργός είναι απλά µία προπαγάνδα για να
φέρει σε αντιπαράθεση τους εργαζόµενους της ΔΕΗ µε τους
υπόλοιπους εργαζόµενους του ιδιωτικού τοµέα. Η πραγµατική
της στόχευση, σύµφωνα µε τη στρατηγική αρχή του νεοφιλελευ-
θερισµού, την οποία πίστα υπηρετεί η Κυβέρνηση της Νέας Δη-
µοκρατίας είναι να γίνουν όλοι οι εργαζόµενοι του δηµόσιου και
ιδιωτικού τοµέα παιδιά ενός κατώτερου θεού.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, το νοµοσχέδιο προβλέπει, κατ’
αρχάς, τη µεταφορά της ΕΔΑ Αττικής, της ΕΔΑ Θεσσαλονίκης
και της ΔΕΔΑ στη νέα εταιρεία, ΔΕΠΑ Υποδοµών και στη συνέ-
χεια, την πώληση του ποσοστού που το δηµόσιο κατέχει στη
ΔΕΠΑ Υποδοµών, που είναι της τάξης του 65% σε ιδιώτες.

Με τις διατάξεις αυτές δεν αναµένεται να βρεθεί επενδυτής
που θα διαθέσει περισσότερα από 550.000.000 ευρώ, που εκτι-
µάται ότι στοιχίζει το 65% της αξίας των παγίων και της αξίας
των δικαιωµάτων διαχείρισης των δικτύων διανοµής αερίου, τη
στιγµή που ένας άλλος ιδιώτης, τα ΕΛΠΕ, κατέχει το υπόλοιπο
35%. 

Δεν γίνεται κατανοητό, γιατί το δηµόσιο εκποιεί τα πάγια, δη-
λαδή τα δίκτυα διανοµής, σε επενδυτές όταν είτε αυτά έχουν ήδη
κατασκευαστεί είτε έχουν εξασφαλιστεί για την κατασκευή τους
επιχορηγήσεις από το ΕΣΠΑ, από το Πρόγραµµα Δηµοσίων
Επενδύσεων και από χαµηλότοκα δάνεια της Ευρωπαϊκής Τρά-
πεζας Επενδύσεων, όπως συµβαίνει µε την επέκταση του δικτύου
διανοµής φυσικού αερίου στα Γιαννιτσά και στις άλλες πόλεις
της βορείου Ελλάδος.

Δεν είναι κατανοητό, γιατί δεν ακολουθείται η πρακτική πολ-
λών άλλων χωρών της Ευρωπαϊκής Ένωσης µε βάση την οποία
οι φορείς του δηµοσίου κατέχουν τα πάγια, τα δίκτυα δηλαδή
διανοµής και εκχωρούν µε βάση µακροχρόνιες συµβάσεις, όπως
στη Γερµανία για παράδειγµα, που οι συµβάσεις αυτές είναι
διάρκειας είκοσι ετών, τα δικαιώµατα διαχείρισης σε ιδιώτες.

Δεν υπάρχει καµµία διασφάλιση ότι οι ιδιώτες που θα αποκτή-
σουν τα πάγια, τα δίκτυα διανοµής και τα δικαιώµατα διαχείρισης
των δικτύων θα υλοποιήσουν στο ακέραιο το Πρόγραµµα Επέ-
κτασης των Δικτύων Διανοµής Αερίου, όπως σήµερα προβλέπε-

ται από τη ΔΕΔΑ. 
Για παράδειγµα, δεν υπάρχει καµµία ουσιαστική δέσµευση ότι

στα Γιαννιτσά θα κατασκευαστούν στο σύνολό τους σαράντα χι-
λιόµετρα που σήµερα προβλέπεται από τη ΔΕΔΑ. Δεν προβλέ-
πεται καµµία δέσµευση ότι θα υλοποιηθεί το Πρόγραµµα
Ανάπτυξης Δικτύων Διανοµής που εκπονήθηκε µε τη συνεργασία
του Υπουργείου Ενέργειας, της ΡΑΕ, του ΤΑΡ, του ΔΕΣΦΑ και
της ΔΕΔΑ για τη µετατροπή του βαλβιδοστασίου του ΤΑΡ σε ση-
µείο στη θέση Άσπρο του Δήµου Σκύδρας, προκειµένου να το
τροφοδοτηθούν τα δίκτυα αερίου της Έδεσσας, της Αριδαίας,
της Σκύδρας και ενδεχοµένως της Νάουσας –µπορεί- και των
Γιαννιτσών, στην περίπτωση που οι καταναλώσεις των Γιαννιτσών
δεν θα µπορέσουν να καλυφθούν µε µεταφορά συµπιεσµένου
φυσικού αερίου.

Και δεν υπάρχει καµµία δέσµευση ότι θα κατασκευαστούν δί-
κτυα διανοµής στις υπόλοιπες πόλεις της κεντρικής Μακεδονίας
και δη, στην Έδεσσα, τη Νάουσα, τη Σκύδρα και την Αριδαία. 

Και αναρωτιέται εύλογα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κά-
ποιος πολίτης, είτε είναι ειδήµων είτε όχι, αν όλες αυτές οι ελ-
λείψεις και οι παραλείψεις είναι µόνο αποτέλεσµα της
προχειρότητας που διακρίνει την Κυβέρνηση ή εξυπηρετούν και
κάποια σκοτεινή σκοπιµότητα παραχώρησης περιουσίας του δη-
µοσίου µε τίµηµα χαµηλότερο από τη λογιστική της αξία.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Θέλω να κλείσω µε µία παρατήρηση, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι: Ο λαός λέει «ο λύκος γερνά, µα, η κεφαλή του δεν αλ-
λάζει». Είναι γνωστές οι πρακτικές που µετέρχεται η δεξιά
παράταξη της Νέας Δηµοκρατίας εδώ και δεκαετίες. Από ρου-
σφέτια και διευκολύνσεις άλλο τίποτα.

Προεκλογικά ο κ. Μητσοτάκης µιλούσε για αξιοκρατία, για εκ-
συγχρονισµό, για ανανέωση. Όλα αυτά µέχρι να εκλεγεί. Από τις
7 Ιούλη µέχρι σήµερα, ζούµε σε µία δυστοπία. Δεν έχουν περάσει
ούτε τέσσερις µήνες και έχουµε ήδη διοικητή της ΕΥΠ µε δί-
πλωµα στα πνευστά µουσικά όργανα, συνεργάτες Υπουργών
που αµείβονται για προσόντα που δεν έχουν, τοποθετήσεις
φίλων και συγγενών σε οργανισµούς του δηµοσίου και εσχάτως,
εκατόν δώδεκα νέους διοικητές νοσοκοµείων, στην πλειονότητα
των οποίων πρόκειται για δασκάλους και νηπιαγωγούς, που η
µόνη σχέση που έχουν µε τον χώρο της υγείας είναι πως ίσως
χειρουργήθηκαν για αµυγδαλές όταν πήγαιναν, στο προνήπιο. 

Είδαµε ότι µετά τις µαζικές αντιδράσεις, ο υπέργηρος Διοικη-
τής του Νοσοκοµείου της Καρδίτσας που τοποθέτησε η Κυβέρ-
νηση Μητσοτάκη παραιτήθηκε. Όπως είπε ο άνθρωπος, τη θέση
αυτή του την έταξε ο ίδιος ο Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρατίας
προσωπικά. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Αυτή είναι η κραυγαλέα περίπτωση. Θεωρώ, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, ότι έπαιξε απλά τον ρόλο του λαγού…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ολοκληρώστε, κυρία
Τζάκρη. 

ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ: …στην προσπάθεια συγκάλυψης του
σκανδάλου που συντελέστηκε µε τις τοποθετήσεις αυτές. 

Πρόκειται για σκάνδαλο. Και η Νέα Δηµοκρατία µοιάζει απρό-
θυµη να ανασκευάσει. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ολοκληρώστε, κυρία
Τζάκρη. 

ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ: Αυτό είναι το πραγµατικό πρόσωπο της
Νέας Δηµοκρατίας. Εξελέγη µε το σύνθηµα «δουλειά, δουλειά,
δουλειά». Και το µόνο που κάνει, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
είναι ρουσφέτια και δουλίτσες.

Ο ελληνικός λαός, όµως, έχει και µνήµη και κυρίως κρίση.
Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Θα δώσω για δύο,

τρία λεπτά τον λόγο στον κ. Χατζηδάκη να κάνει δυο, τρεις νο-
µοτεχνικές βελτιώσεις και να απαντήσει ποιες τροπολογίες κάνει
αποδέκτες, προκειµένου οι υπηρεσίες να φτιάξουν έγκαιρα το
σπλάχνο.

Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
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ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος
και Ενέργειας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

Θα κάνω τέσσερις παρατηρήσεις από τη δική µου πλευρά. 
Πρώτον, καταθέτουµε δύο ακόµα βελτιώσεις νοµοτεχνικού χα-

ρακτήρα, χωρίς καµµία ιδιαίτερη σηµασία. Θα τις κρίνετε όµως,
εν πάση περιπτώσει. 

Δεύτερον, κάνουµε αποδεκτή την τροπολογία µε γενικό
αριθµό 97 και ειδικό αριθµό 10 που κατατέθηκε από τον κ. Στα-
µενίτη, τον κ. Αντωνιάδη, την κ. Κεφάλα και άλλους µε τίτλο «Αυ-
τοπαραγωγή από ΑΠΕ και ΣΗΘΥΑ για αγροτικές εκµεταλ-
λεύσεις».

Αυτή είναι η τρίτη παρατήρηση: Κάνουµε δεκτή την τροπολο-
γία µε γενικό αριθµό 98 και ειδικό αριθµό 11 που κατατέθηκε από
τον κ. Σπανάκη µε τίτλο «ρύθµιση ζητηµάτων ΑΠΕ». Θέλω, όµως,
να διευκρινίσω το εξής ως προς αυτήν την τροπολογία.

Κάνουµε δεκτή την πρώτη παράγραφο ως αυτοτελές άρθρο
µε τίτλο «ρύθµιση ζητηµάτων ΑΠΕ» και τη δεύτερη παράγραφο
ως προσθήκη στο άρθρο 20 του νοµοσχεδίου. 

Προτείνουµε, τέλος, την προσθήκη στον τίτλο του νοµοσχε-
δίου της φράσης «και λοιπές διατάξεις».

Δεν κάνουµε δείκτες, όπως συνάγεται από αυτά που είπα,
αλλά το λέω και σαφώς, την τροπολογία του ΚΚΕ µε γενικό
αριθµό 95 και ειδικό αριθµό 8 για τις εργασιακές ρυθµίσεις στον
όµιλο ΔΕΠΑ για τους λόγους που εξηγήσαµε και στην επιτροπή.

Επίσης, δεν κάνουµε δεκτή την τροπολογία µε γενικό αριθµό
93 και ειδικό αριθµό 7 των συναδέλφων του Κινήµατος Αλλαγής,
συµπλήρωση διατάξεων του νόµου…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Δεν χρειάζεται να τις
αναγιγνώσκετε, κύριε Υπουργέ. Αφού είπατε ποιες κάνετε δε-
κτές, οι υπόλοιπες δεν γίνονται δεκτές.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος
και Ενέργειας): Εντάξει, κύριε Πρόεδρε. 

Σας ευχαριστώ. 
(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Περιβάλλοντος και Ενέργειας

κ. Κωνσταντίνος Χατζηδάκης καταθέτει τις προαναφερθείσες νο-
µοτεχνικές βελτιώσεις, οι οποίες έχουν ως εξής: 

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΝΖ’ - 27 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 2019 5921



5922 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΝΖ’ - 27 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 2019 5923



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τον λόγο έχει ο κ. Μι-
χαήλ Παπαδόπουλος, Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας από την
Κοζάνη.

Ορίστε, κύριε Παπαδόπουλε, έχετε τον λόγο. 
ΜΙΧΑΗΛ (ΜΙΧΑΛΗΣ) ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ πολύ,

κύριε Πρόεδρε.
Άκουσα µε πάρα πολλή προσοχή όλους τους συναδέλφους.

Μέχρι τώρα, δεν µίλησε κανένας συνάδελφος από µία λιγνιτική
περιοχή, από την Κοζάνη, την Πτολεµαΐδα, τη Φλώρινα, τη Με-
γαλόπολη. Έπονται και θα µιλήσουν αργότερα. Τους βλέπω.
Είναι παρόντες.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να εκλέγοµαι Βου-
λευτής από το 2000, όπως γνωρίζετε και να κατάγοµαι από έναν
νοµό, ο οποίος έχει ζήσει στο πετσί του την έννοια του λιγνίτη.

Ακούω συναδέλφους οι οποίοι µιλάνε σε ένα νοµοσχέδιο,
όπως θα µπορούσαν να µιλήσουν για οποιοδήποτε νοµοσχέδιο.
Για µένα και τους συναδέλφους µου από τις λιγνιτικές περιοχές
είναι τελείως διαφορετικά τα πράγµατα. Έχουµε χάσει συγγενείς
µας τα ορυχεία. Έχουµε χάσει φίλους µας. Έχουµε ζήσει όλη
την πορεία -και οι γονείς µας ακόµη περισσότερο- αυτής της µε-
γάλης λιγνιτικής περιόδου. 

Πραγµατικά έχω απορία πως δεν υπάρχει κανένας σεβασµός
για όλα αυτά που έχουν συµβεί. Έχω απορία γιατί οι συνάδελφοι
της Αντιπολίτευσης, και κυρίως της Μείζονος Αντιπολίτευσης,
δεν απολογήθηκαν µέχρι σήµερα. Και άκουσα και κάποιους συ-
ναδέλφους οι οποίοι χρησιµοποίησαν και κάποιους όρους αρ-
κετά περίεργους. Γιατί δεν ξέρω το όνοµά σας. Συγχωρείστε µε.

Δεν απολογήθηκαν γι’ αυτά που έγιναν τα τελευταία τέσσερα
χρόνια. Υποχρέωση έχουµε όλοι να απολογηθούµε, γιατί η ΔΕΗ
έχει πληγεί από όλους µας. Αυτό, όµως, το οποίο συνέβη τα τε-
λευταία τεσσεράµισι χρόνια, δεν έχει συµβεί ποτέ.

Νοµίζω, όµως, ότι µάλλον έφτασε η στιγµή να φύγουµε από
µια διαρκή και άκαρπη συζήτηση για την εποχή µετά τον λιγνίτη,
καθώς έχουν ακουστεί πολλές έννοιες. Έχουν εισαχθεί πολλές
έννοιες στο λεξιλόγιό µας, όπως η µονοκαλλιέργεια της ΔΕΗ, η
εξάρτηση από το λιγνίτη κ.λπ., που τελικά έχει αποδειχθεί σή-
µερα ότι έχουν καταλήξει να είναι κοινοτυπίες. 

Νοµίζω ότι είναι ώρα να προχωρήσουµε σε µια νέα εποχή,
µετά από ατέρµονες συζητήσεις από όλους µας για το ποιος
φταίει, πώς φτάσαµε εδώ, γιατί τόσο αργά, γιατί τόσο νωρίς.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, νοµίζω ότι µε το νοµοσχέδιο
αυτό γίνεται ένα σηµαντικό πρώτο βήµα µέσω του εκσυγχρονι-
σµού της ΔΕΗ και της απελευθέρωσης της αγοράς ενέργειας.
Είναι αυτό που χρειάζεται η χώρα. Είναι αυτό που χρειάζεται µια
ευρωπαϊκή χώρα. 

Θα σας θυµίσω πριν από µερικά χρόνια, το 2009, έναν σοβαρό
µάνατζερ και Πρόεδρο της ΔΕΗ τον Τάκη Αθανασόπουλο. Όλοι
τότε διαφωνούσανε για αυτά που πρότεινε, ακόµα και Βουλευτές
της Νέας Δηµοκρατίας. Μετά από µερικά χρόνια, αποδείχθηκαν
ότι ήταν ένα πάρα πολύ σωστό πλάνο. «Μικρή» ΔΕΗ: όλοι δια-
φωνούσαµε. Σας διαβεβαιώ ότι σήµερα, τώρα που µιλάµε, ο πιο
φανατικός συνδικαλιστής του ΣΥΡΙΖΑ µιλάει γιατί δεν έγινε, δυ-
στυχώς, η «µικρή» ΔΕΗ και δεν µπορεί να διαφωνήσει κανείς.
Έχουµε ακούσει πάρα πολλά παραµύθια σήµερα και πολλές
ιστορίες. Δεν αντέχουµε άλλο. Κανείς δεν µπορεί να διαφωνήσει
και δεν διαφωνεί κανείς. 

Η Κυβέρνηση φέρνει ένα συγκεκριµένο νοµοσχέδιο που είναι
δύσκολο και για εµάς είναι πιο δύσκολο. Ελπίζουµε και πι-
στεύουµε ότι το αντίβαρο που θα δοθεί θα είναι πάρα πολύ ση-
µαντικό.

Άκουσα συναδέλφους να µιλάνε για κλείσιµο µονάδων. Ποιο
κλείσιµο µονάδων; Δεν το ξέρατε; Δεν το έχετε ξανακούσει ποτέ
αυτό; Σας προτείνω να µπείτε στο διαδίκτυο και να δείτε τις δύο
οµιλίες του Αρχηγού του ΣΥΡΙΖΑ, του κ. Τσίπρα, πριν από δύο
εβδοµάδες, µία στην Κοζάνη, στην Εύξεινο Λέσχη Ποντίων, και
µία στα Σέρβια. Θα καταλάβετε ότι οι περισσότεροι από εσάς
είστε εκτός γραµµής σε αυτά που λέτε. Σας προτείνω να ακού-
σετε και παλαιότερες συνεντεύξεις του κ. Τσίπρα. Αλλά δείτε
αυτές τις συνεντεύξεις πριν από δύο εβδοµάδες στην επίσκεψή
του στην Κοζάνη.

Κυρίες και κύριοι, η κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ µεθοδευµένα απα-

ξίωσε τη ΔΕΗ, µε συγκεκριµένους στόχους. Δεν ήταν τυχαίο. Ο
πρώτος ήταν η πολιτική εκµετάλλευση και τα κατάφερε. Οι υπό-
λοιπες πολιτικές δυνάµεις στις τελευταίες εκλογές θα µπορού-
σαν να έχουν πολύ µεγαλύτερο ποσοστό στην περιοχή των
λιγνιτικών νοµών. Το εκµεταλλεύτηκε αυτό ο ΣΥΡΙΖΑ. 

Προσπάθησε να εξυπηρετήσει τους ηµέτερους επιχειρηµατίες
µε οποιονδήποτε τρόπο, την µετατροπή των στελεχών και εργα-
ζοµένων τους σε έναν πολιτικό στρατό υπεράσπισης του κόµµα-
τος, υπονόµευσης για την επόµενη µέρα της επόµενης
κυβέρνησης. Διόγκωσε την εφαρµογή των νόµων. Δεν το αµφι-
σβητεί κανείς αυτό. Έκλεισε το µάτι σε πολλούς µπαταχτσήδες
για να µην πληρώνουν τιµολόγια, βλέπε τον προ-προηγούµενο
Υπουργό Ενέργειας. 

Είχαµε απολύσεις στελεχών και ανάδειξη ηµετέρων, αλλάζον-
τας τον κανονισµό της αξιολόγησης της ΔΕΗ. Μιλάτε για εργα-
ζόµενους. Αυτό το θυµάται κανείς; Ή µάλλον η ερώτηση είναι:
Το ξέρει κανείς;

Είχαµε χρηµατικές ενισχύσεις σε συλλόγους-φαντάσµατα.
Εµείς στον νοµό µας ξέρουµε ποιοι είναι αυτοί οι σύλλογοι-φαν-
τάσµατα. Είχαµε µη αύξηση των τιµολογίων, ενώ έβλεπε ότι η
ΔΕΗ καταρρέει. Είχαµε την πώληση των λιγνιτικών µονάδων
χωρίς κατώτατο τίµηµα, απαξιώνοντας την πραγµατική αξία. 

Άκουσα µε πολλή προσοχή όλους τους συναδέλφους. Άλλα
κάνατε και σήµερα διαφωνείτε µε αυτά που κάνατε εσείς. Έτσι
άκουσα να λέτε για το κλείσιµο των µονάδων. Δεν ξέρει κανείς
ότι οι µονάδες έχουν ηµεροµηνία λήξης; Δεν έχει ακούσει κανείς
ποτέ σας ότι κάποιες µονάδες έχουν ήδη κλείσει και δεν τις
έκλεισε η Νέα Δηµοκρατία; Ότι κάποιες µονάδες θα κλείσουν τα
επόµενα χρόνια και κάποιες θα κλείσουν µετά από µερικά χρόνια;
Δεν το έχετε ακούσει ποτέ αυτό; 

Κυρίες και κύριοι, πρέπει να απολογηθείτε για όλα αυτά, όχι
µόνο που κάνατε, αλλά γι’ αυτά που προσπαθείτε να δώσετε
στον κόσµο. Τα στελέχη και τα φερέφωνα του ΣΥΡΙΖΑ, είτε σε
περιφερειακό επίπεδο είτε σε δηµοτικό, έχουν οργιάσει και φω-
νάζουνε για βίαιη απολιγνιτοποίηση. Κι εγώ διαφωνώ µε µια βίαιη
απολιγνιτοποίηση.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, µισό λεπτό.
Κι εγώ διαφωνώ µε µια βίαιη απολιγνιτοποίηση. Αυτό, όµως,

που γίνεται δεν είναι βίαιο. Ήταν γνωστό σε όλους και κανείς δεν
έχει το θάρρος να το οµολογήσει και να το πει. Ο Πρόεδρός σας
το είπε δύο φορές, πριν από δύο εβδοµάδες στην Κοζάνη. 

Επειδή ο χρόνος µου τελείωσε, δυστυχώς, θέλω να πω ένα
πράγµα µόνο. Η ελπίδα µας, αλλά και η βεβαιότητα γι’ αυτόν τον
συγκεκριµένο Υπουργό και την κυβέρνηση η επόµενη µέρα και η
επόµενη µέρα πρέπει να είναι µια µέρα αντάξια της ιστορίας των
λιγνιτικών περιοχών, κύριε Υπουργέ. Πρέπει να είναι αντάξια των
ανθρώπων που έχουν δώσει τη ζωή τους. Γιατί το αντίδοτο πρέ-
πει να είναι σηµαντικό αναπτυξιακά, φορολογικά και κυρίως να
δίνει πραγµατικά την πνοή που χρειάζεται νέα γενιά.

Όταν έκλεισε η «ΛΙΠΤΟΛ» στην Πτολεµαΐδα, από την οποία και
κατάγοµαι, είχαν όλοι τροµοκρατηθεί. Θυµάστε τη «ΛΙΠΤΟΛ», την
εταιρεία λιπασµάτων. Η «ΛΙΠΤΟΛ» έκλεισε. Η ΔΕΗ ανέβηκε ψηλά.
Τώρα τα προβλήµατα που δηµιουργούνται, παρότι η «Μονάδα
5» είναι µία µονάδα η οποία θα λειτουργήσει µε λιγνίτη για κά-
ποια χρόνια, είναι η πιο σύγχρονη και η πιο φθηνή µονάδα που
υπάρχει στην Ευρώπη, µετά µπορεί να αντικατασταθεί το καύ-
σιµό της …

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Παπαδόπουλε,
ολοκληρώστε.

ΜΙΧΑΗΛ (ΜΙΧΑΛΗΣ) ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι, κύριε Πρόεδρε.
Κλείνω.

Εµείς πιστεύουµε στην Κυβέρνηση αυτή και πιστεύουµε ότι θα
δηµιουργήσει ένα σύγχρονο και καινούργιο µέλλον, γι’ αυτό και
ψηφίζω το νοµοσχέδιο.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τον λόγο έχει η συ-

νάδελφος κ. Χαρά Καφαντάρη Βουλευτής ΣΥΡΙΖΑ Δυτικού
Τοµέα.

ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΑΦΑΝΤΑΡΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
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Και βέβαια ο ΣΥΡΙΖΑ δεν θα απολογηθεί. Γιατί να απολογηθεί;
Για το ότι αποτρέψαµε τα σχέδια της κυβέρνησης Σαµαρά για τη
«µικρή» ΔΕΗ που είχατε σχεδιάσει και την πώληση υδροηλεκτρι-
κών ακόµα µονάδων; Θα απολογηθούµε για το ότι είχατε ψηφίσει
την ιδιωτικοποίηση του ΑΔΜΗΕ κατά 66%, ενώ η κυβέρνηση ΣΥ-
ΡΙΖΑ έκανε ένα καινούργιο σχήµα, τον νέο ΑΔΜΗΕ, όπου τα δί-
κτυα κατά 51% είναι υπό δηµόσιο έλεγχο και συµµετέχουν και οι
επενδυτές; Διότι εµείς θέλουµε τους επενδυτές και τους ιδιώτες
επενδυτές. Μιλάω για την κινεζική εταιρεία που συµµετέχει κατά
24% στον νέο ΑΔΜΗΕ. Γι’ αυτά τα πράγµατα δεν θα απολογη-
θούµε. 

Ούτε βέβαια θα απολογηθούµε για το ότι η µεγάλη αυτή η Δη-
µόσια Επιχείρηση Ηλεκτρισµού, η ΔΕΗ, είναι εκείνη η οποία
αυτήν τη στιγµή ελήφθη µε χρέη σε τράπεζες 5 δισεκατοµµύρια,
παραδόθηκε στην κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ µε 4 δισεκατοµµύρια πε-
ρίπου τα χρέη της και βέβαια τα προβλήµατά της, γιατί έχει προ-
βλήµατα, τα βάλαµε σε έναν συγκεκριµένο δρόµο. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η Νέα Δηµοκρατία προχωρεί και
υλοποιεί το καταστροφικό της πρόγραµµα και στον τοµέα της
ενέργειας. Δυο µέρες πριν αρνηθήκατε τη συµπερίληψη στην
Αναθεώρηση του Συντάγµατος των δηµόσιων αγαθών και τη συν-
ταγµατική προστασία του νερού και της ενέργειας, τον χαρακτη-
ρισµό τους, δηλαδή δηµόσια αγαθά.

Και αυτή τη στιγµή έρχεστε και συνεχίζετε το καταστροφικό
σας έργο µε την πλήρη ιδιωτικοποίηση των δικτύων. Αυτό αφορά
τις ρυθµίσεις για τη ΔΕΠΑ, καθώς στέλνετε ευθεία βολή στον
θεσµό των συλλογικών συµβάσεων στη ΔΕΗ, ώστε να µπορέσει
να είναι πιο ελκυστική για περαιτέρω ιδιωτικοποίηση. Άλλωστε
υπάρχουν και συγκεκριµένες δηλώσεις και δικές σας, κύριε
Υπουργέ, για τις προθέσεις της Κυβέρνησης στον συγκεκριµένο
τοµέα.

Πρώτες κινήσεις της Κυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας από
τον Αύγουστο ήταν η κατάργηση ρυθµίσεων βασικών αρχών συλ-
λογικών συµβάσεων και τώρα µε τις ρυθµίσεις που εισάγονται
µε το εν λόγω σχέδιο νόµου για τους εργαζόµενους της ΔΕΗ
έχουµε δηµιουργία εργαζοµένων δύο ταχυτήτων, παράκαµψη
του ΑΣΕΠ για τις προσλήψεις, ρυθµίσεις για µειώσεις στα τιµο-
λόγια ηλεκτρικού εργαζοµένων και συνταξιούχων. Συνεχίζετε ευ-
θέως να παρεµβαίνετε στις συλλογικές συµβάσεις. Άλλωστε,
όπως έχετε δηλώσει πολλοί από τη Νέα Δηµοκρατία, αυτό είναι
και το νέο σας µοντέλο για τις ΔΕΚΟ.

Εδώ, όµως, δεν µπορώ να µην πω για τις ρυθµίσεις και την κα-
τάργηση συλλογικών συµβάσεων και ρυθµίσεων του ν.4602/2019
που αφορά τη ΔΕΠΑ, την ισχύ δηλαδή συλλογικών συµβάσεων
των εργαζοµένων στις δύο νέες εταιρείες, οι οποίες δηµιουργή-
θηκαν µε βάση τον εν λόγω νόµο, τη ΔΕΠΑ Υποδοµών και τη
ΔΕΠΑ Δικτύων.

Ποιος είναι ο στόχος σας; Ο στόχος σας, κυρίες και κύριοι της
Νέας Δηµοκρατίας, είναι γνωστός. Θέλετε µια ΔΕΗ, µία µικρή
επιχείρηση παραγωγό ενέργειας. Και αν µάλιστα υλοποιηθούν οι
προθέσεις σας για ιδιωτικοποίηση του ΔΕΔΔΗΕ, που αποτελεί
και σταθερή πηγή εσόδων για την εταιρεία, πραγµατικά είναι
αυτό που θέλετε παράλληλα µε ιδιωτικές εταιρείες στον τοµέα
της ενέργειας και του ηλεκτρισµού, οι οποίες θα θησαυρίζουν.

Η δυσφήµηση της ΔΕΗ είναι συγκεκριµένη και προεκλογικά
από τη Νέα Δηµοκρατία και ως Κυβέρνηση. Και συνεχίστηκε και
σήµερα και από Βουλευτές της Συµπολίτευσης και Υπουργούς
αυτή η καταστροφολογική λογική για τη ΔΕΗ. Οι αυξήσεις στα
τιµολόγια, που εσείς φέρατε, ουσιαστικά έχουν συγκεκριµένα
αποτελέσµατα, δηλαδή, 15% στους µικροµεσαίους επιχειρηµα-
τίες -που όλοι κόπτεστε από τη Συµπολίτευση- γύρω στο 12% για
τους οικιακούς καταναλωτές και 9,5% για τους αγρότες. Δεν
έχετε συγκεκριµένο σχέδιο για την αντιµετώπιση των προβληµά-
των. 

Και υπάρχουν όντως -και κανείς δεν θα αρνηθεί- προβλήµατα
στην επιχείρηση, αλλά ο µονόδροµος δεν είναι ιδιωτικοποιήσεις
και αυξήσεις. Εσείς, όµως, της Νέας Δηµοκρατίας µόνο αυτό
γνωρίζετε.

Θα έρθω τώρα και στο µεγάλο ζήτηµα που αναφέρεται για την
απολιγνιτοποίηση µέχρι το 2028. Πώς θα γίνει αυτό; Με ποιο σχέ-
διο; Έχει συγκεκριµένο σχέδιο η Κυβέρνηση; Ακόµα αναµένουµε

το νέο ΕΣΕΚ, Εθνικό Σχέδιο για την Ενέργεια και το Κλίµα. Και
εδώ θα πω ότι η κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ κατάρτισε αυτό το ΕΣΕΚ.
Πήρε πολύ ευνοϊκές κρίσεις από τους ευρωπαϊκούς θεσµούς.
Εµείς ακόµα περιµένουµε το δικό σας σχέδιο. 

Και ποιος θα είναι ο ρόλος του φυσικού αερίου σε αυτήν τη
µεταβατική περίοδο; Άλλο ένα µεγάλο ερώτηµα! Και εδώ δεν
µπορώ να µην πω ότι η Ευρωπαϊκή Επιτροπή θεωρεί ότι η
στροφή ηλεκτρικής παραγωγής σε αποκλειστική χρήση φυσικού
αερίου δεν είναι σωστή, ενώ η Ευρωπαϊκή Τράπεζα Επενδύσεων
δήλωσε ότι από το 2022 και µετά δεν θα χρηµατοδοτεί ούτε υπο-
δοµές φυσικού αερίου. Ποιο είναι το σχέδιό σας; Θέλουµε να το
ακούσουµε.

Προχωρείτε τώρα στο ξεπούληµα δικτύων φυσικού αερίου, µια
διαδικασία αντίθετη µε ευρωπαϊκές και παγκόσµιες πρακτικές. Η
λογική τώρα πια είναι να αποϊδιωτικοποιούνται τα δίκτυα σε παγ-
κόσµιο επίπεδο. Αυτή είναι η πρακτική. Στην Ελλάδα γίνεται το
αντίθετο. Ένα φυσικό µονοπώλιο µε σταθερά έσοδα παραχωρεί-
ται σε ιδιώτες µε σοβαρές αµφιβολίες για την επέκτασή του, για
το κόστος που θα επιβαρυνθούν τα νοικοκυριά και βέβαια µε αµ-
φισβήτηση της ενεργειακής ασφάλειας της χώρας. Το δε δηµό-
σιο δεν κρατά τον ρόλο του µετόχου µειοψηφίας.

Θυµίζουµε ότι τον ν.4612/2019 του ΣΥΡΙΖΑ για τη ΔΕΠΑ -που
έγινε ο διαχωρισµός- η Νέα Δηµοκρατία τότε το έβλεπε περιττό
και το καταψήφισε. Τι λέτε, κύριοι της Κυβέρνησης, για τις δια-
κρατικές συµφωνίες, για τα µεγάλα έργα φυσικού αερίου; Τι λέτε
για την υλοποίηση του προγράµµατος της ΔΕΔΑ σε τριάντα
πέντε πόλεις; Τι λέτε για την εξασφαλισµένη χρηµατοδότηση
από το ΕΣΠΑ και το δάνειο από την Ευρωπαϊκή Τράπεζα Επεν-
δύσεων; Εδώ θέλουµε µία απάντηση. Θα ξεκινήσουν τα έργα
υποδοµών επέκτασης φυσικού αερίου από τους ιδιώτες; Η ΕΔΑ
Αττικής έχει συγκεκριµένο πρόγραµµα. Και πραγµατικά θα φτά-
σουν τα δίκτυα φυσικού αερίου στις υποβαθµισµένες περιοχές
της Αττικής και της δυτικής Αθήνας;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ.
Κλείνοντας, έρχοµαι να πω ότι έχουµε µία ένσταση στην τρο-

πολογία που αφορά την προτεραιότητα εξέτασης αιτήσεων για
προσφορά όρων σύνδεσης σταθµών ΑΠΕ σε σχέση µε το άρθρο
4. Με υπουργική απόφαση θα εξασφαλίζεται η προτεραιότητα
ένταξης στο δίκτυο. Και αυτό έχει να κάνει µε τις ενεργειακές
κοινότητες -που είναι ένας σηµαντικός θεσµός- οι οποίες µέχρι
σήµερα είχαν εξασφαλισµένη προτεραιότητα στα δίκτυα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κλείστε, κυρία Κα-
φαντάρη. Παρακαλώ.

ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΑΦΑΝΤΑΡΗ: Και θα κλείσω λέγοντας:
Είναι ιδεοληψία σας οι ιδιωτικοποιήσεις των δικτύων; Δεν είναι
µόνο ιδεοληψία σας. Είναι ιδεολογικός σας στίγµα. Είναι η πολι-
τική σας αυτή, να είστε υπηρέτες πολλών αφεντάδων.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Μη µε κάνετε να µε-
τανιώσω που πήγαµε στη λύση να τελειώνουµε νωρίτερα.
Όποιος ανεβαίνει, να σκέφτεται τους από κάτω.

ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΑΦΑΝΤΑΡΗ: Ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε,
πήρα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ενάµιση λεπτό εσείς,
ενάµιση ο προηγούµενος, φτάσαµε τα τρία λεπτά. Έχω το ρολόι
και βλέπω. Να σκέφτεστε και τους από κάτω.

Συνεχίζουµε, λοιπόν, µε τον συνάδελφο από τον ΣΥΡΙΖΑ κ.
Βαρδάκη Σωκράτη και να είναι ετοιµοπόλεµοι η κ. Ελευθεριάδου,
ο κ. Μαραβέγιας, η κ. Χρηστίδου, η κ. Ξενογιαννακοπούλου και
ο κ. Ζαχαριάδης.

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΒΑΡΔΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, σας ζήτησα πριν κάµποση ώρα να µας πείτε

το κόστος των ευεργετικών διατάξεων, δηλαδή, των παροχών
που υπαινιχθήκατε ότι καταργείτε από τους εργαζόµενους και
συνταξιούχους της ΔΕΗ. Δεν απαντήσατε. Και δεν απαντήσατε
–πιστεύω- σκόπιµα γιατί θέλετε να στρέψετε την κοινή γνώµη
απέναντι σε αυτούς εργαζόµενους. Θα σας πω, λοιπόν, εγώ.
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Είναι 0,28 λεπτά το µήνα ανά µετρητή, δηλαδή, κάπου 3,5 τον
χρόνο ανά µετρητή και µε πλαφόν στην κιλοβατώρα 15, 12 και
18. 

Επίσης, θέλω, κύριε Υπουργέ, να σας πω ότι µπερδευτήκατε
το πρωί. Μάλλον θέλατε να µας πείτε για κανονισµούς, και µας
είπατε για νόµους. Και µάλιστα δεν ήταν ούτε κανονισµοί, ούτε
νόµοι. Ήταν προσχέδιο κανονισµού, που ποτέ δεν εγκρίθηκε, και
σαφώς δεν προβλέπονταν αυτά που υπαινιχθήκατε. Και µάλιστα
µας είπατε πέντε φορές ντροπή, ντροπή, ντροπή, ντροπή. Δεν
πειράζει να σας πούµε και εµείς µια φορά ντροπή, γιατί παρα-
πληροφορείτε.

Φαντάζοµαι καταλάβατε τι εννοώ. Εννοώ τον κανονισµό ανα-
νεώσιµες 24-07-2017. Σίγουρα αυτά που είπατε, δεν ανταποκρί-
νονται στην πραγµατικότητα και γι’ αυτό δεν καταθέσατε στα
Πρακτικά το συγκεκριµένο δηµοσίευµα, εάν ήταν δηµοσίευµα.

Κυρίες και κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας, απορρίψατε και µά-
λιστα χειροκροτήσατε σε έντονο ύφος την ένσταση αντισυνταγ-
µατικότητας που κατέθεσε ο ΣΥΡΙΖΑ. Με αυτό το χειροκρότηµα
βάλατε για άλλη µία φορά ταφόπλακα στα εργασιακά δικαιώ-
µατα των νέων, των νέων, το επαναλαµβάνω! Με την ίδια πολιτική
διώξατε διακόσιες χιλιάδες νέους από τη χώρα, νοµοθετήσατε
υποκατώτατους µισθούς, κατώτατους µισθούς, εκ περιτροπής
απασχόληση, µισθούς των 586 ευρώ. Και δεν ξέρω ποιος από
εσάς θα στείλει το παιδί του εναερίτη µε 586 ευρώ.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητούµε σήµερα ένα νοµο-
σχέδιο που αποτυπώνει πραγµατικά την φιλοσοφία της σηµερι-
νής Κυβέρνησης σε θέµατα µείζονος σηµασίας, που δεν είναι
άλλη από µία σκληρή, νεοφιλελεύθερη, αντεργατική, αντικοινω-
νική, ρουσφετολογική πολιτική.

Οι εργαζόµενοι στον ΟΤΕ, κύριε Χατζηδάκη, πράγµατι είναι
παιδιά κατώτερου Θεού. Εσείς το είπατε στη συνέντευξή σας.
Είστε υπερήφανος για αυτό; Αν είστε υπερήφανος να µας το
πείτε. Είναι η γενιά που εσείς δηµιουργήσατε, κύριε Υπουργέ,
και οι κυβερνήσεις σας µε το ξεπούληµα τότε του κερδοφόρου
ΟΤΕ και µε τις ανισόρροπες πολιτικές που εφαρµόσατε, υποκα-
τώτατο, κατώτατο µισθό, ενοικιαζόµενους εργαζόµενους,
τρίωρη-τετράωρη εργασία, καταργώντας τότε κάθε έννοια δι-
καίου. 

Δυστυχώς βέβαια, απ’ ό,τι φαίνεται και σήµερα στο νοµοσχέ-
διο που φέρατε, δεν παραδειγµατιστήκατε από τα λάθη και τώρα
προσπαθείτε µε τις ίδιες λανθασµένες πολιτικές να επαναφέρετε
εργασιακή γαλέρα στη χώρα προς όφελος του ΣΕΒ και των πο-
λυεθνικών. 

Καταργείτε το ΑΣΕΠ, δηλαδή καµµία διαφάνεια και καµµία
αξιοπιστία του συστήµατος προσλήψεων. Δηµιουργείτε απολύ-
τως κοµµατικές διαδικασίες προσλήψεων και ανοίγετε την πόρτα
σε ρουσφέτια και επαναφέρετε το πελατειακό κράτους. 

Επιλέγετε να καταργήσετε την επιχειρησιακή σύµβαση για
τους νέους εργαζόµενους. Εντός της επιχείρησης δηµιουργούν-
ται εργαζόµενοι δύο ταχυτήτων. Ταυτόχρονα προσπαθείτε να
αποδυναµώσετε το συνδικαλιστικό κίνηµα καθώς εφόσον ο ερ-
γαζόµενος δεν καλύπτεται από τη συλλογική σύµβαση εργασίας
δεν έχει και κίνητρο να συµµετέχει στη συνδικαλιστική οργά-
νωση. 

Αλήθεια, κύριε Υπουργέ, -δεν είναι εδώ ο κ. Μητσοτάκης να
τον ρωτήσω- αυτές είναι οι τριακόσιες χιλιάδες νέες θέσεις ερ-
γασίας πλήρους απασχόλησης και καλά αµειβόµενες, που µας
έλεγε προεκλογικά ο κ Μητσοτάκης; Δεν βρεθήκατε σε κανένα
πάνελ πιστεύω και να µην το ανακοινώσετε. Αυτό εννοούσατε;
Άλλο ένα µεγάλο ψέµα προφανώς. 

Με την ιδιωτικοποίηση των δικτύων διανοµής προσφέρετε ένα
µονοπώλιο δηµοσίου συµφέροντος σε χέρια ιδιωτών. Με την
ιδιωτικοποίηση της ΔΕΠΑ ξεπουλάτε όχι µόνο την εµπορία, αλλά
και τις υποδοµές φυσικού αερίου µε τραγικές συνέπειες. Λάθος
δρόµο επιλέγει ο κ. Μητσοτάκης για να ξεπληρώσει προφανώς
προεκλογικά γραµµάτια. 

Καταργείτε το µισθολογικό πλαφόν που ίσχυε µέχρι τώρα για
τα στελέχη της ΔΕΗ και βάζετε ανώτατο όριο µισθών του γενικού
γραµµατέα, των Υπουργών κ.λπ. και επιτρέπετε στα ανώτατα
στελέχη να λαµβάνουν υπεραµοιβές. 

Αλήθεια, κύριε Υπουργέ, δεν υπάρχει οικονοµική καταστροφή

στη ΔΕΗ όταν µιλάµε για µεγάλες χρηµατικές απολαβές των
ανωτάτων στελεχών; Οι απλοί εργαζόµενοι είναι το οικονοµικό
βάρος; 

Και θέλω να σας ρωτήσω: Έχετε κάποια µελέτη που να απο-
δεικνύει ότι το µισθολογικό κόστος κάνει µια επιχείρηση ανταγω-
νιστική και βιώσιµη; 

Θα σας θυµίσω το 2013 η ίδια η κ. Λαγκάρντ σάς είχε πει ότι
ακολουθήσατε λάθος πολιτική όσον αφορά το µισθολογικό κό-
στος που δεν συνάδει, όπως είπε η ίδια, ούτε µε την ανταγωνι-
στικότητα ούτε µε νέες θέσεις εργασίας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η χώρα µας πέρασε µια βαθιά
οικονοµική κρίση µε συνέπεια να υπάρχουν σοβαρά προβλήµατα
διαβίωσης. Να θυµίσω ότι τις µεγαλύτερες αυξήσεις στα τιµολό-
για ηλεκτρικού ρεύµατος κατέγραψε η Ελλάδα την εξαετία της
κρίσης 2008-2013 µε µια συνολική επιβάρυνση των καταναλωτών
της τάξης του 60%. Φυσικά πρόσωπα και επιχειρήσεις δοκιµά-
στηκαν. Οι οφειλές νοικοκυριών εκτινάχθηκαν και έκλεισαν επι-
χειρήσεις. 

Επί κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ, επειδή το είπατε πολλές φορές, θέλω
να σας πω ότι δεν έγινε καµµία αύξηση στην τιµή του ρεύµατος
και µάλιστα υπήρξε µεσοσταθµικά µείωση µέχρι και 12% λόγω
ανταγωνισµού και εκπτώσεων. Μάλιστα προωθήθηκαν ρυθµίσεις
για την αντιµετώπιση της ενεργειακής φτώχειας µε πιο ισχυρό
κοινωνικό τιµολόγιο και ειδικές µέριµνες για τις ευάλωτες οµά-
δες. Και µάλιστα είχε προκύψει και ειδικό βοήθηµα για επανα-
σύνδεση του ηλεκτρικού ρεύµατος. 

Εδώ τι κάνετε; Εδραιώνετε ένα µοντέλο το οποίο είναι σε
βάρος του δηµοσίου και του κοινωνικού συµφέροντος σε όλες
τις πτυχές. Αυτό θέλετε για να ξεπουλήσετε µάλλον τα πάντα µε
εύκολο τρόπο.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κλείνοντας, στο σχέδιο νόµου
αποτυπώνεται ξεκάθαρα για µία ακόµα φορά το µοντέλο ανάπτυ-
ξης της Νέας Δηµοκρατίας: ιδιωτικοποίηση κοινωνικών αγαθών,
αύξηση κόστους για τους πολίτες, κατάργηση δικαιωµάτων που
απορρέουν από τη συλλογική σύµβαση -θα κυριαρχήσουν οι ατο-
µικές συµβάσεις- υποβάθµιση του συνδικαλιστικού κινήµατος,
υψηλοί µισθοί στελεχών, αδιαφάνεια. 

Νοµίζω πως κανείς δεν διαφωνεί ότι είναι θέµατα που αφορούν
τη ΔΕΗ και χρειάζονται ουσιαστική συζήτηση. Όµως είναι σί-
γουρο ότι το συγκεκριµένο σχέδιο νόµου δεν διαθέτει θεµέλια
για κανενός είδους στρατηγική συζήτηση για τη ΔΕΗ. 

Τέλος, θεσπίζετε τη διάλυση των εργασιακών δικαιωµάτων και
αύξηση του µισθολογικού κόστους στελεχών, ένα σχέδιο εκ προ-
οιµίου αποτυχηµένο, µπορώ να πω, κύριε Υπουργέ. 

Και να σας πω και κάτι, κύριε Υπουργέ; Δεν σας πιστεύει πλέον
κανείς ότι παραλάβατε τη ΔΕΗ Δευτέρα βράδυ χρεοκοπηµένη
και τη σώσατε την Τρίτη το πρωί.

Εν πάση περιπτώσει, κλείνοντας, να σας πω ότι ό,τι και αν κά-
νετε όσο και αν προσπαθείτε να απαξιώσετε τη ΔΕΗ και τους ερ-
γαζόµενους η Δηµόσια Επιχείρηση Ηλεκτρικού ρεύµατος θα
παραµείνει στα χέρια του ελληνικού λαού.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Συνεχίζουµε µε τη συ-

νάδελφο από τον ΣΥΡΙΖΑ την κ. Ελευθεριάδου Σουλτάνα. 
Έχετε τον λόγο.
ΣΟΥΛΤΑΝΑ ΕΛΕΥΘΕΡΙΑΔΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, κατ’ αρχάς θα

ήθελα να αναφερθώ, αν και άσχετο µε το παρόν νοµοσχέδιο, στις
σαρωτικές συνέπειες που είχε η φονική κακοκαιρία «Γηρυόνης»
σε όλη την Ελλάδα και όσον αφορά την εκλογική µου περιφέρεια
στη Θάσο, στην πόλη της Καβάλας, το Δάτο και στο Πολύστυλο.
Εικόνες καταστροφής, ώρες αγωνίας για τους κατοίκους, περι-
ουσίες χάθηκαν κάτω από τα ορµητικά νερά. Επιχειρήσεις σπίτια
και υποδοµές έπαθαν τεράστιες ζηµιές. 

Ο ΣΥΡΙΖΑ στο παρελθόν και συγκεκριµένα στις 13-12-2016
µόλις τρεις µήνες µετά την τεράστια πυρκαγιά στη Θάσο έκανε
το καθήκον του απέναντι στους κατοίκους της και ο Υπουργός
Οικονοµίας και Ανάπτυξης κ Χαρίτσης ενέκρινε την ένταξη στο
Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων 2016 τα δύο τεχνικά δελτία
που υπέβαλε η περιφέρεια και περιλάµβαναν έργα οδικά, αντι-
πληµµυρικά και αντιδιαβρωτικά, δασοτεχνικά και άλλα ύψους
3.370.000 ευρώ. 
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Η γαλάζια περιφέρεια εκ του αποτελέσµατος φαίνεται ότι δεν
αξιοποίησε το ποσό αυτό όπως θα έπρεπε, θέλω να ελπίζω όχι
για µικροπολιτικές σκοπιµότητες. 

Επίσης, µετά την πάροδο ενενήντα ετών από τότε που έγιναν
οι τελευταίες διαρθρωτικές παρεµβάσεις στο δίκτυο των Τενα-
γών Φιλίππων η κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ υπέγραψε σύµβαση για
την εκπόνηση διαχειριστικής µελέτης για αντιπληµµυρικά έργα
στα Τενάγη η οποία έπρεπε να παραδοθεί τον Ιούλιο του 2019.
Μεσολάβησαν οι εκλογές και τύχη της µελέτης αγνοείται. 

Ήρθε, λοιπόν, και η ώρα της Κυβέρνησης της Νέας Δηµοκρα-
τίας να κάνει το καθήκον της προς τους πολίτες και να ζητήσει την
ενεργοποίηση της Περιφέρειας Ανατολικής Μακεδονίας και Θρά-
κης ώστε αρχικά να εξεταστούν τα δύο προηγούµενα γεγονότα
που είπα και στη συνέχεια να γίνει άµεση καταγραφή των ζηµιών
και άµεση αποζηµίωση των κατοίκων των πληγέντων περιοχών. 

Επίσης, να δεχτεί η Νέα Δηµοκρατία την πρόταση νόµου που
κατέθεσε σήµερα ο ΣΥΡΙΖΑ για το Εθνικό Σύστηµα Πολιτικής
Προστασίας ώστε να µπορούµε να αντιµετωπίσουµε καλύτερα
αυτά τα φονικά φαινόµενα στο µέλλον. 

Όσον αφορά το νοµοσχέδιο διάβαζα σήµερα τα φιλικά προ-
σκείµενα προς εσάς µέσα µαζικής ενηµέρωσης και τι έλεγαν;
«Ψηφίζεται το νοµοσχέδιο για τη σωτηρία της ΔΕΗ». Το ίδιο είπε
και ο κ. Πλεύρης το πρωί όπου ένας από τους λόγους που απορ-
ρίφθηκε, σύµφωνα µε τον κ. Πλεύρη, η ένσταση αντισυνταγµατι-
κότητας του ΣΥΡΙΖΑ ήταν ότι είναι δηµόσιο και κοινωνικό
συµφέρον γιατί θα πρέπει να διασωθεί η επιχείρηση. Εποµένως
και κάποια αντισυνταγµατικά λάθη αν υπάρχουν στο νοµοσχέδιο
πρέπει να τα παραβλέψουµε. 

Επίσης, µας κατηγόρησαν για θράσος γιατί κατακρίνουµε τη
Νέα Δηµοκρατία για το ξεπούληµα της ΔΕΗ. Θράσος έχει η Νέα
Δηµοκρατία και όχι ο ΣΥΡΙΖΑ. Πρώτη κίνηση της Νέας Δηµοκρα-
τίας ήταν να αυξήσει την τιµή του ηλεκτρικού ρεύµατος επιβα-
ρύνοντας αναίτια τα νοικοκυριά και τις επιχειρήσεις και
οδηγώντας ήδη σαράντα χιλιάδες πελάτες εκτός ΔΕΗ. 

Ποιος, λοιπόν, να απαξιώνει και διαλύει τον οργανισµό; Είναι
γεγονός ότι η Νέα Δηµοκρατία απαξιώνει τον οργανισµό µε την
ιδιωτικοποίηση των δικτύων διανοµής ρεύµατος, µε την προ-
σφορά ενός µονοπωλίου που λειτουργούσε στο πλαίσιο της δη-
µόσιας ΔΕΗ στα χέρια ιδιωτικών συµφερόντων. 

Και βέβαια δεν δίνετε την παραµικρή σηµασία στους λόγους
που οδήγησαν στη µαζική απεργία της ΓΕΝΟΠ ΔΕΗ, η οποία
είναι αντίθετη στο νοµοσχέδιο. 

Και τι κάνουν τα δικά σας µέσα µαζικής ενηµέρωσης για να
µειώσουν την αξία της απεργίας; Γράφουν ότι η απεργία γίνεται
για να µην καταργηθεί η µονιµότητα των εργαζοµένων. 

Ακόµα µία φορά η Νέα Δηµοκρατία χρησιµοποιεί ψεύδη και
φτηνό λαϊκισµό για να δικαιολογήσει τα αδικαιολόγητα και να κα-
ταπατήσει εργασιακά δικαιώµατα καθώς γνωρίζουµε όλοι ότι η
µονιµότητα για τους εργαζόµενους της ΔΕΗ δεν υπάρχει από το
2012. Οι εργαζόµενοι καλύπτονται από συµβάσεις αορίστου χρό-
νου και µπορούν να απολυθούν όπως όλοι οι εργαζόµενοι στον
ιδιωτικό τοµέα σε όλες τις επιχειρήσεις µε την καταβολή µόνο
της νόµιµης αποζηµίωσης και µάλιστα πλέον αναιτιολόγητα. Μο-
ναδικός περιορισµός είναι οι οµαδικές απολύσεις. 

Προσπαθείτε να προκαλέσετε κοινωνικό αυτοµατισµό απέ-
ναντι στους δήθεν βολεµένους εργαζόµενους στη ΔΕΗ και απο-
κρύπτετε την επιγενόµενη πρόσληψη δικών σας παιδιών χωρίς
ΑΣΕΠ και τους µισθούς των διευθυντικών στελεχών και της διοί-
κησης της ΔΕΗ, τους οποίους αυξήσατε τους κάνατε µεγαλύτε-
ρους ακόµα και από τους µισθούς των Υπουργών. 

Σε αντίθεση, βέβαια, µε τους υπέρογκους µισθούς των άρι-
στων διευθυντών και στελεχών, οι νεοπροσλαµβανόµενοι –ανα-
ξιοκρατικά και πάλι, αφού οι προσλήψεις θα γίνονται χωρίς
ΑΣΕΠ- αποτελούν τα µικρά σας ρουσφετάκια και δεν θα διέπον-
ται από την ισχύουσα στη ΔΕΗ επιχειρησιακή συλλογική σύµ-
βαση εργασίας, αλλά από την Εθνική Γενική Συλλογική Σύµβαση
Εργασίας, γεγονός που θα οδηγήσει σε άνιση µεταχείριση µε-
ταξύ νέων και παλαιών εργαζοµένων, όσοι, βέβαια, από τους πα-
λαιούς µείνουν, αν δεν τους απολύσετε είτε ευθέως είτε µε τη
µέθοδο της εθελούσιας εξόδου.

Όσον αφορά την κατάργηση της έκπτωσης 75% στα τιµολόγια

της ΔΕΗ για τους εργαζοµένους και τους συνταξιούχους, ξε-
χνάτε να πείτε ότι η έκπτωση αυτή είχε συµφωνηθεί στη συλλο-
γική σύµβαση του 1991 µεταξύ ΓΕΝΟΠ και ΔΕΗ. Έγινε έναντι
αύξησης µισθού και φορολογείται ως εισόδηµα στην ανώτερη
φορολογική κλίµακα.

Η κατάργηση µε νόµο µονοµερώς διάταξης συλλογικής σύµ-
βασης εργασίας είναι απαράδεκτο και πρωτοφανές για την ελ-
ληνική έννοµη τάξη φαινόµενο, ενώ είναι και αντισυνταγµατικό.
Δηµιουργεί ένα κακό και επικίνδυνο προηγούµενο, καθώς και ανι-
σότητες µεταξύ των συνταξιούχων στη ΔΕΗ και των συνταξιού-
χων του ΑΔΜΗΕ. 

Σχετικά µε το αν υπάρχει ή όχι ΑΣΕΠ: Λέτε ότι οι προσλήψεις
συνεχίζονται να γίνονται υπό την επίβλεψη του ΑΣΕΠ. Ή υπάρχει
διαδικασία ΑΣΕΠ, κύριοι Βουλευτές, είτε όχι. Στη συγκεκριµένη
περίπτωση το ΑΣΕΠ έχει καταργηθεί. Η επιτροπή αµοιβών γίνεται
και επιτροπή προσλήψεων και αρχίζει το πάρτι, όπως το πάρτι
έγινε και το 1990 µε 1993, όταν ο Κωνσταντίνος Μητσοτάκης
έκανε εξίµισι χιλιάδες προσλήψεις χωρίς ΑΣΕΠ.

Η κατάργηση οδηγεί σε ρουσφετολογικές προσλήψεις, κατα-
στρατηγούνται τα εργασιακά δικαιώµατα των νεοπροσληφθέντων,
δηµιουργούνται εργαζόµενοι δύο ταχυτήτων και ανοίγει η ψαλίδα
των κοινωνικών και εργασιακών ανισοτήτων προς όφελος των
εκλεκτών γαλάζιων παιδιών. Και αν τα γαλάζια παιδιά σας ήταν
άριστα, τότε θα λέγαµε ότι τουλάχιστον αυτό θα ωφελούσε τη
ΔΕΗ. 

Δυστυχώς, η ως σήµερα πρακτική σας έδειξε το αντίθετο.
Εκτεθήκατε και θα εκτεθείτε και πάλι, όπως µε τις διοικήσεις των
νοσοκοµείων. Ο κ. Πατέρας, ετών ογδόντα, είπε ότι δέχτηκε το
deal να αποχωρήσει από τους Ανεξάρτητους Έλληνες και να
δώσει τους σταυρούς που έχει στη Νέα Δηµοκρατία µε αντάλ-
λαγµα τη θέση του διοικητή στο Νοσοκοµείο Καρδίτσας.

Ποιος λέει, κύριε Χατζηδάκη –δεν είναι εδώ ο κ. Χατζηδάκης-
ότι το δέχτηκε αυτό σε προσωπική συνάντηση ο κ. Μητσοτάκης;
Πότε θα απαντήσει ο κ. Μητσοτάκης; Ποτέ, όπως κάνει σε όλα.
Ένοχη σιωπή; Εγώ θα έλεγα υποτίµηση της νοηµοσύνης των πο-
λιτών και εµπαιγµός τους. Φυσικά, δίνετε στους άριστους και λι-
µουζίνες, στερώντας τη ΔΕΗ από το ανώτερο όριο κυβισµού
κρατικών αυτοκινήτων.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας της κυρίας Βουλευτού)

Κύριε Πρόεδρε, ολοκληρώνω. 
Με τον ίδιο τρόπο ξεπουλάτε και τη ΔΕΠΑ και ξεπουλάτε όχι

µόνο την εµπορία, αλλά και τις υποδοµές του φυσικού αερίου. 
Δεν καταθέτετε επιχειρησιακό σχέδιο για την πορεία της ΔΕΗ,

δεν µας ενηµερώνετε για τον µακροχρόνια ενεργειακό σχεδια-
σµό της χώρας, δεν υπάρχει µελέτη σκοπιµότητας και κανένας
προϋπολογισµός για τις επιλογές σας στα εργασιακά θέµατα. Το
νοµοσχέδιο είναι πρόχειρο, καλύπτει τις επικοινωνιακές ανάγκες
της Κυβέρνησης και φυσικά οδηγεί και ακόµη µία φορά στο ξή-
λωµα των συλλογικών συµβάσεων εργασίας και των εργασιακών
δικαιωµάτων.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Συνεχίζουµε µε τον
συνάδελφο, Βουλευτή της Νέας Δηµοκρατίας από τη Μαγνησία,
τον κ. Κωνσταντίνο Μαραβέγια. Να ετοιµάζεται η κ. Ραλλία Χρη-
στίδου από τον ΣΥΡΙΖΑ.

Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΑΡΑΒΕΓΙΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στην Ιατρική λέµε πως η σωστή

και έγκαιρη διάγνωση αποτελεί τη µισή θεραπεία. Αυτό σηµαίνει
πως για να λύσουµε οποιοδήποτε πρόβληµα σε πραγµατικό
χρόνο πρέπει, πρώτα από όλα, να κάνουµε δύο πράγµατα: Πρώ-
τον, να αντιληφθούµε τι το προκαλεί και δεύτερον, να σκύψουµε
όσο το δυνατόν γρηγορότερα.

Όµως, δυστυχώς, όπως απέδειξε και η σηµερινή συζήτηση, η
πολιτική δεν είναι Ιατρική, γιατί πολλές φορές οι θεραπείες που
προτείνατε, κύριοι συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ, δεν έχουν καµµία
σχέση µε την πραγµατικότητα και µε τα πραγµατικά της προβλή-
µατα. 
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Ας ξεκινήσω µε τη ΔΕΗ. Υπάρχει οικονοµικό πρόβληµα στη
ΔΕΗ; Η Κυβέρνηση και όσοι ξέρουν να διαβάζουν ισολογισµούς
απαντούν χωρίς αµφιβολία «ναι» και µάλιστα τεράστιο, όµως ο
ΣΥΡΙΖΑ δεν συµφωνεί. Δεν αποδέχεται ότι η ΔΕΗ έχει βυθιστεί
µέσα σε έναν βάλτο χρεών και κακοπληρωτών. Αν είσαι ΣΥΡΙΖΑ,
δηλαδή, βιώνεις µια άλλη πραγµατικότητα όπου η ΔΕΗ δεν έχει
σοβαρό οικονοµικό πρόβληµα, δεν υπονοµεύτηκε, για παρά-
δειγµα, από τις δηµοπρασίες ΝΟΜΕ, ούτε φαλίρισε εξαιτίας
αφρόνων πολιτικών, που ουσιαστικά εξυπηρέτησαν τους κακο-
πληρωτές της.

Τα ίδια ακριβώς και χειρότερα συνέβησαν και µε τη ΔΕΠΑ. Και
εδώ πάλι δεν πρόκειται για ισχυρισµούς της Νέας Δηµοκρατίας,
γιατί δεν δηµιούργησε η παρούσα Κυβέρνηση τον κ. Πετσίτη, κά-
ποιοι άλλοι πήγαιναν βόλτα µαζί του στην Καισαριανή. Δεν έβαλε
η Νέα Δηµοκρατία τον διευθύνοντα σύµβουλο της ΔΕΠΑ να κάνει
περίεργες συναλλαγές µε την ELFE. Το σκάνδαλο αυτό δεν το
διερευνά κανένα κόµµα, αλλά η ίδια η δικαιοσύνη, που πλέον
αναδεικνύει και τις ποινικές του διαστάσεις. 

Τέλος, κανένας ΣΥΡΙΖΑ δεν ανέλαβε τα τεράστια φέσια που
προκάλεσε στη ΔΕΠΑ οι άφρονες πολιτικοί τύπου Πετσίτη. Πολύ
απλά στείλατε τον λογαριασµό στον ελληνικό λαό. 

Εποµένως, τι συµβαίνει; Ακούω την κριτική του ΣΥΡΙΖΑ και
πραγµατικά δεν µπορώ να πιστέψω στα αυτιά µου. Σας διαβάζω
από ανακοίνωση του Τοµέα Ενέργειας του κόµµατός σας µε ηµε-
ροµηνία 25 Νοεµβρίου 2019, όπου καταγγέλλει το παρόν νοµο-
σχέδιο ως ξεπούληµα της ΔΕΠΑ και διαρρηγνύει τα ιµάτιά του
για τα συµφέροντα των καταναλωτών µε όρους κοινωνικού κρά-
τους.

Είναι απίστευτο και όµως, αυτό ισχυρίζεται ακόµα όταν ήταν
στην εξουσία, επί τεσσεράµισι χρόνια, όταν εξελισσόντουσαν
αυτά τα γεγονότα. Εκτός και αν εννοείτε ως καταναλωτή τον κ.
Λαυρέντη Λαυρεντιάδη και ως κοινωνικό κράτος το καθεστώς
που επιχειρήσατε να φτιάξετε.

Και άλλη περίπτωση: Ο κ. Πάνος Σκουρλέτης, τέως Υπουργός
Περιβάλλοντος και Ενέργειας, υπεύθυνος για την ΔΕΠΑ και την
ΔΕΗ, την περίοδο που συνέβαιναν όλα αυτά. Τι είπε στην επι-
τροπή στις 21 Νοεµβρίου 2019, αλλά και στη σηµερινή οµιλία
του; Ότι κυρώσαµε πολύ σωστά το νοµοσχέδιο για τη «µικρή»
ΔΕΗ, ακυρώνοντας το καταστρεπτικό σχέδιο πώλησης των λιγνι-
τικών µονάδων. 

Από τα ΝΟΜΕ που ήταν µια αµυντική πολιτική στις πιέσεις των
δανειστών η ΔΕΗ εισέπραξε 2,1 δισεκατοµµύρια ευρώ, όταν υπο-
λόγιζε στις καλύτερες των περιπτώσεων να εισπράξει πουλώντας
πάγια 1,5 δισεκατοµµύριο ευρώ. 

Τι µας λέει, λοιπόν, ο καθ’ ύλην αρµόδιος Υπουργός της κυ-
βέρνησης ΣΥΡΙΖΑ; Επιχαίρει για το σαµποτάζ της ΔΕΗ που έκα-
ναν οι ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ τον Αύγουστο του 2014 την ώρα που η
κυβέρνηση Σαµαρά προσπαθούσε απεγνωσµένα να προχωρήσει
στην απολιγνιτοποίηση, η οποία σήµερα θεωρείται πανευρω-
παϊκά κοινή πολιτική δέσµευση, µεγιστοποιώντας ταυτόχρονα
την αξία πώλησης των λιγνιτικών µονάδων µας. 

Από την άλλη, ο κ. Σκουρλέτης µε Μαθηµατικά ΣΥΡΙΖΑ προ-
σπαθεί να πείσει ότι µε τις δηµοπρασίες ΝΟΜΕ, δηλαδή, που-
λώντας ρεύµα σε ιδιώτες παρόχους κάτω του κόστους, πως
δήθεν η ΔΕΗ κέρδιζε και µάλιστα µε την ίδια τεχνοκρατική επάρ-
κεια, συγκρίνει λεµόνια και πορτοκάλια, τις ΝΟΜΕ µε τα πάγια
της ΔΕΗ. Με τέτοιες ανάµεικτες γνώσεις οικονοµικών δεν είναι,
εποµένως περίεργο, το χαντάκι στο οποίο βρήκαµε τη ΔΕΗ το
2019.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, βλέπουµε σήµερα µια Αξιωµα-
τική Αντιπολίτευση, που όχι µόνο δεν προσπάθησε ως Κυβέρ-
νηση να λάβει έγκαιρα µέτρα για να σώσει τη ΔΕΗ και τη ΔΕΠΑ,
αλλά ισχυρίζεται ότι δεν χρειαζόντουσαν καν σώσιµο. 

Έχουµε, λοιπόν, όχι απλά αδυναµία διάγνωσης του προβλή-
µατος, αλλά άρνηση εκ µέρους του ΣΥΡΙΖΑ ότι υπήρχε πρό-
βληµα. Όχι µόνο, λοιπόν, βαριά ασθενής η ΔΕΚΟ, αλλά και έναν
υποτιθέµενο θεραπευτή, τον ΣΥΡΙΖΑ µε µία ακόµα βαρύτερη πά-
θηση στα τεσσεράµισι χρόνια διακυβέρνησής του να βρίσκεται
σε πλήρη διάσταση µε την πραγµατικότητα, µια παθογένεια που
θα µπορούσε να ονοµαστεί «σύνδροµο του παράλληλου σύµπαν-
τος», ένα σύνδροµο «αποπραγραµατισµού», το οποίο βλέπουµε

να εκδηλώνεται ξανά εδώ στη Βουλή, από την οποία ξεκίνησε,
όταν βαφτίζατε τα συµπτώµατά του αντιµνηµόνιο ή οτιδήποτε
άλλο ψευδεπίγραφο µπορούσατε να µηχανευθείτε.

Κύριε Πρόεδρε, κλείνω µε δύο επισηµάνσεις: Η πρώτη είναι
για το άρθρο 24, όπου αγρότες µπορούν επιτέλους να επενδύ-
σουν σε ανανεώσιµες πηγές ενέργειας, σε γαίες υψηλής παρα-
γωγικότητας ελεγχόµενα. Τέτοια προσπάθεια γίνεται και στην
περιοχή µου τη Μαγνησία µε την αιγίδα της Ένωσης Βόλου, την
οποία και βέβαια επικροτούµε.

Τέλος, µία κουβέντα για το άρθρο 15 και τη µείωση του νυχτε-
ρινού τιµολογίου, ένα µέτρο της Κυβέρνησης Μητσοτάκη που
φέρνει όφελος µέχρι και 32% από το σύνολο των ρυθµιζόµενων
χρεώσεων του λογαριασµού ηλεκτρικού ρεύµατος για όλα τα
νοικοκυριά που κάνουν υψηλές καταναλώσεις τις νυχτερινές
ώρες.

Συγκεκριµένα, προβλέπεται µείωση των τιµολογίων για τη νυ-
χτερινή κατανάλωση έως και 70%. Με αυτόν τον τρόπο δίνεται
µία βαθιά ανάσα, ιδιαίτερα στα νοικοκυριά που κάνουν χρήση και
ηλεκτρικών συσσωρευτών για τη θέρµανσή τους το χειµώνα. Μά-
λιστα, οι µειώσεις αυτές αφορούν όλους όσους καταναλώνουν
πολύ ρεύµα τις βραδινές ώρες, ανεξαρτήτως του παρόχου που
χρησιµοποιούν.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Γ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΠΟΥΡΑΣ)

Η Νέα Δηµοκρατία έρχεται, λοιπόν, να αναιρέσει τις φιλολαϊ-
κές σας αυξήσεις στο ηλεκτρικό ρεύµα του 2018 µε ένα µέτρο
απλό και δίκαιο που θεραπεύει και δεν κοροϊδεύει, γιατί τελικά
στην πολιτική, αγαπητοί συνάδελφοι, δεν µπορούν να επιπλέουν
οι κοµπογιαννίτες. 

Οι συµπολίτες µας, όπως έδειξαν στις τελευταίες εκλογές, ζη-
τούν σοβαρότητα και λύση στα προβλήµατά τους και τέτοιες λύ-
σεις δίνει µε αυτό το νοµοσχέδιο η Κυβέρνηση του Κυριάκου
Μητσοτάκη, η Κυβέρνηση όλων των Ελλήνων.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε και
εµείς για την οικονοµία του χρόνου.

Τον λόγο έχει η κ. Ραλλία Χρηστίδου για επτά λεπτά και παρά-
κληση από όλους να τηρηθούν, γιατί, όπως ξέρετε, είναι ακόµα
είκοσι πέντε οµιλητές.

Ορίστε, κυρία Χρηστίδου, έχετε τον λόγο για επτά λεπτά.
ΡΑΛΛΙΑ ΧΡΗΣΤΙΔΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της Νέας Δηµοκρατίας, έχετε

καταλάβει ότι το βασικό επιχείρηµα υπεράσπισης του νοµοσχε-
δίου –σας ακούµε από το πρωί- είναι σήµερα να κάνετε κριτική
στον ΣΥΡΙΖΑ; Τόση εµπιστοσύνη δηλαδή έχετε στις επιλογές
σας; Διότι, πολύ απλά, αν έχετε τόση εµπιστοσύνη στις επιλογές
σας, γιατί αισθάνεσθε την ανάγκη να απολογηθείτε κατηγορών-
τας τις επιλογές της προηγούµενης κυβέρνησης; Τι φοβάστε και
αµύνεσθε επιτιθέµενοι; 

Σας ακούµε από το πρωί να λέτε ότι δεν έχουµε δικαίωµα να
µιλάµε. Δηλαδή, τι θέλετε να κάνουµε; Να σας συµπαραστα-
θούµε κιόλας; Έχετε το ΚΙΝΑΛ γι’ αυτόν το σκοπό. Έχετε κατα-
λάβει ότι ο ΣΥΡΙΖΑ είναι Αντιπολίτευση και εσείς είστε η
Κυβέρνηση; Εσείς πρέπει να δίνετε εξηγήσεις. Τι εµµονή είναι
αυτή; Ειλικρινά, τι σας φοβίζει στον ΣΥΡΙΖΑ τόσο πολύ; 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τους τελευταίους πέντε µήνες
της διακυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας έχουµε παρακολου-
θήσει µία σειρά από αυτοακυρώσεις των υποσχέσεων που ο κ.
Μητσοτάκης και η Νέα Δηµοκρατία σκόρπιζαν προεκλογικά: Η
επάρατη Συµφωνία των Πρεσπών έλιωσε µέσα σε θερµές χειρα-
ψίες µε τον κ. Ζάεφ. Η αξιοκρατία αποδείχθηκε άδεια λέξη µια
και όλες οι θέσεις από το δήθεν επιτελικό κράτος και την ΕΥΠ
µέχρι τις διοικήσεις των νοσοκοµείων καταλαµβάνονται από
«ηµέτερους» χωρίς ούτε καν τα τυπικά προσόντα, όπως ο κ. Πα-
τέρας σήµερα, διευθυντής στο νοσοκοµείο Καρδίτσας που είπε
ανενδοίαστα σε τηλεοπτική εκποµπή για το τάξιµο του κ. Μητσο-
τάκη. Οι ελαφρύνσεις στη µεσαία τάξη στο προσχέδιο του προ-
ϋπολογισµού αποδεικνύονται κενό γράµµα και πάει λέγοντας.

Όµως, πρέπει να παραδεχθούµε ότι παρά τον τρόπο που έχει
επιλέξει να πολιτεύεται η Νέα Δηµοκρατία, µε ειρωνείες, ψέµατα,
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κυνισµό, όσον αφορά το παρόν νοµοσχέδιο για τη ΔΕΗ, αποδει-
κνύεται πάρα πολύ συνεπής. Αποδεικνύεται συνεπής στις προ-
θέσεις της να ξεπουλήσει τον δηµόσιο πλούτο σε όφελος
ιδιωτών επενδυτών που δεν θα πληρώσουν ούτε 1 ευρώ. Αντί-
θετα, θα έχουν το µονοπώλιο του φυσικού αερίου σε κάθε πε-
ριοχή. Αυτό ονοµάζεται υγιής επιχειρηµατικότητα. Ταυτόχρονα,
παραµένει συνεπής σε µία ακόµη εµµονή, την εχθρότητα προς
τα εργασιακά δικαιώµατα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της Νέας Δηµοκρατίας, καταρ-
γείτε διά νόµου τις συλλογικές συµβάσεις για τους νέους εργα-
ζοµένους στη ΔΕΗ. Καταργείτε τον ΑΣΕΠ για τις προσλήψεις,
για να ξαναεπιδοθείτε στην άλλη σας αγαπηµένη συνήθεια, το
κοµµατικό ρουσφέτι του κράτους της Δεξιάς και βέβαια λύνετε
τα χέρια του εκάστοτε κοµµατικού διευθύνοντος συµβούλου
ώστε να προσλαµβάνει golden boys µε αµοιβές εκτός ελέγχου.

Τις τελευταίες ηµέρες είδαµε καταστροφές να συµβαίνουν σε
όλη την Ελλάδα, εξαιτίας και της κλιµατικής αλλαγής. Για να απο-
κατασταθούν αυτές οι βλάβες στο δίκτυο της ΔΕΗ, για να ξαναρ-
θεί το ρεύµα στα νοικοκυριά που χτυπήθηκαν από τη θεοµηνία,
για να ξαναέχουν φως για να ξαναζεσταθούν οι συµπολίτες µας,
οφείλουν να εργάζονται µε σωστές συνθήκες οι εργαζόµενοι στη
ΔΕΗ. Εκείνοι είναι που θα ξαναπεράσουν τα καλώδια, εκείνοι
είναι που θα ξανασηκώσουν τις κολώνες. Αυτοί οι εργαζόµενοι
λέτε πως πρέπει να εξαιρούνται από τις συλλογικές συµβάσεις,
τουλάχιστον όσοι θα διοριστούν από εδώ και πέρα. Έτσι δηµι-
ουργείτε την προφανή αδικία, δύο εργαζόµενοι να δουλεύουν
δίπλα-δίπλα ο ένας στον άλλον, όµως ο ένας να πληρώνεται τα
µισά απ’ ό,τι θα πληρώνεται ο άλλος. Ταυτόχρονα, την ίδια
στιγµή που οι τεχνίτες της ΔΕΗ παλεύουν µε την όποια βλάβη,
κάποια δικά σας παιδιά όπως λέει και στο νοµοσχέδιό σας το
άρθρο 4, που θα προσληφθούν από διευθύνοντα σύµβουλο
χωρίς πλαφόν στις αποδοχές, θα απολαµβάνουν του Αβραάµ και
του Ισαάκ τα αγαθά. Αυτό επισήµαναν οι συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ
στην επιτροπή, αυτό προκάλεσε την έκρηξη του κυρίου Υπουρ-
γού, αυτό ονοµάζει η Νέα Δηµοκρατία λαϊκισµό, αυτό αποτελεί
συµπύκνωση της µεροληπτικής ταξικής πολιτικής που ασκεί η
Κυβέρνηση υπέρ ορισµένων.

Σε όσες ιδιωτικοποιήσεις έχουν γίνει στη χώρα µας αλλά και
διεθνώς υπάρχει µία ελάχιστη απαίτηση, µία ρήτρα για τον αγο-
ραστή ώστε να προβεί σε ένα ύψος επενδύσεων. Εδώ τέτοια
πρόβλεψη δεν υπάρχει πουθενά, ούτε µία φορά. Όχι στο νοµο-
σχέδιο, αλλά και στις οµιλίες των στελεχών της Κυβέρνησης.
Ούτε µία φορά δεν αναφέρθηκε η ενεργειακή φτώχεια. Απουσιά-
ζει από το λεξιλόγιό σας η λέξη «φτώχεια». Να µας πει η Νέα Δη-
µοκρατία: Πώς ακριβώς θα διασφαλίσει ότι ο ιδιώτης θα
αναπτύξει το δίκτυο σε υποβαθµισµένες περιοχές ή σε όφελος
φτωχότερων κοινωνικών οµάδων; Πώς µπορείς να υποχρεώσεις
έναν ιδιώτη να το κάνει, αν δεν βάλεις ρήτρες στο νόµο; Εµείς
ως ΣΥΡΙΖΑ το διασφαλίζαµε αφού το δηµόσιο θα διατηρούσε
πλειοψηφικό µερίδιο. Πώς το διασφαλίζει η Νέα Δηµοκρατία;

Μα, δεν το διασφαλίζει, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γιατί
δεν την ενδιαφέρει. Γι’ αυτό αρνήθηκε να ψηφίσει τη διάταξη στη
συνταγµατική Αναθεώρηση για την πρόσβαση όλων σε καθαρή
και οικονοµικά προσιτή ενέργεια. Τώρα φαίνεται ο λόγος. Δεν
προτίθεται να ακολουθήσει πολιτικές που θα εξασφαλίζουν χα-
µηλό κόστος ενέργειας και πρόσβαση σε όλους, πολίτες και επι-
χειρήσεις.

Στο άρθρο 11 για το ειδικό τιµολόγιο προσωπικού, τροποποι-
είται µε νόµο η συλλογική σύµβαση µονοµερώς. Οµολογούµε ότι
έχετε ξεπεράσει κάθε όριο. Αντί να καθίσει η ΔΕΗ στο τραπέζι
µε τους εργαζόµενους και να έλθει σε µία συµφωνία, σε µια νέα
συλλογική σύµβαση αφού η προηγούµενη δεν είναι ικανοποι-
ητική όπως λέτε, έρχεται το κράτος, αλλάζει τη σύµβαση σε
βάρος πάντα του εισοδήµατος των εργαζοµένων. Αφού χρεώ-
σατε την κοινωνία 500.000.000 ευρώ µέσω των αυξήσεων στα τι-
µολόγια της ΔΕΗ, στοχοποιείτε για άλλη µια φορά τους
εργαζόµενους. Η ΔΕΗ χάνει πελάτες εξαιτίας της πολιτικής σας,
εξαιτίας της ρητορικής σας. Απασχολεί άραγε αυτό το Υπουρ-
γείο; Όχι. Το Υπουργείο θέλει η ΔΕΗ να χάνει πελάτες. Είναι
στρατηγικός στόχος, µαζί µε την πώλησή της ένα δεύτερο στά-
διο.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση επικαλείται την
ύπαρξη σχεδίου για την απολιγνιτοποίηση. Στην πράξη όµως το
µόνο σχέδιο που υπάρχει είναι αυτό της απορρύθµισης της ενερ-
γειακής αγοράς, του ξεπουλήµατος των υποδοµών, της απαξίω-
σης της ΔΕΗ, της µη διασφάλισης πρόσβασης στην ενέργεια σε
όλους και της εξυπηρέτησης «ηµετέρων» µε αδιαφάνεια. 

Η κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ διατηρούσε ισχυρή τη θέση του ελ-
ληνικού δηµοσίου στη ΔΕΠΑ όπως έκανε και µε τις υπόλοιπες
ενεργειακές εταιρείες. Στο δηµόσιο διατηρούσε το δικαίωµα veto
σε σειρά στρατηγικών αποφάσεων για την εταιρεία και κυρίως
στα διακρατικά συµβόλαια προµήθειας αερίου, διασφαλίζοντας
έτσι τον ενεργειακό ανεφοδιασµό. Το δηµόσιο διατηρούσε το
51%. Αυτό το δίχτυ προστασίας τώρα διαλύεται. Παραχωρείτε
πλέον σε ιδιώτες ολόκληρο το ποσοστό του δηµοσίου, 65%, τόσο
στις υποδοµές όσο και στην εµπορία. Δηµιουργείτε ένα ιδιωτικό
µονοπώλιο στα δίκτυα φυσικού αερίου. Αυτή η µονοπωλιακή δια-
χείριση και η ιδιοκτησία του δικτύου θα ανεβάσει το κόστος για
νοικοκυριά και επιχειρήσεις ειδικά στις µη προνοµιούχες περιο-
χές στην περιφέρεια.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κλείστε, σας παρα-
καλώ. Τελευταία πρόταση.

ΡΑΛΛΙΑ ΧΡΗΣΤΙΔΟΥ: Κλείνω, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν µας εκπλήσσει το νοµοσχέ-

διο της Νέας Δηµοκρατίας για τα ενεργειακά. Είναι τόσο αντι-
λαϊκό όσο θα περίµενε κανείς να είναι το νοµοθέτηµα ενός
κόµµατος που ήλθε να κυβερνήσει σε όφελος ορισµένων. Και
πράγµατι, είναι άξιοι του µισθού τους. Ή µήπως όχι; Γιατί δεν
µπορείς να υπηρετείς και τον Κύριο και τον Μαµωνά και ο δικός
σας δυστυχώς είναι ξεκάθαρο µέρα µε τη µέρα ότι δεν είναι ο
ελληνικός λαός.

Σας ευχαριστούµε πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τον λόγο έχει η κ.
Μαριλίζα Ξενογιαννακοπούλου από τον ΣΥΡΙΖΑ για επτά λεπτά.

ΜΑΡΙΛΙΖΑ ΞΕΝΟΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, από την πρώτη µέρα που ανέ-
λαβε η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας, ο τοµέας της ενέρ-
γειας ίσως είναι ο τοµέας που αποτυπώθηκε µε τον πιο καθαρό
τρόπο η νεοφιλελεύθερη φυσιογνωµία της νέας Κυβέρνησης. Το
νοµοσχέδιο που συζητάµε σήµερα, όπως όλοι οι συνάδελφοι του
ΣΥΡΙΖΑ ανέφεραν, έχει βασικούς στόχους και επιδιώξεις την
πλήρη απορρύθµιση της αγοράς ενέργειας, την ιδιωτικοποίηση
άµεσα της ΔΕΠΑ και πολύ σύντοµα των δικτύων της ΔΕΗ και φυ-
σικά, όπως αναδείχθηκε και µε την ένσταση αντισυνταγµατικό-
τητας το πρωί, την κατάργηση των συλλογικών συµβάσεων και
των εργασιακών δικαιωµάτων.

Επειδή ακούσαµε τον συνήθως µετριοπαθή Υπουργό Ενέρ-
γειας κ. Χατζηδάκη σήµερα να βγαίνει µε έναν τρόπο επιθετικό
και απαξιωτικό απέναντι στην Κοινοβουλευτική Οµάδα του ΣΥ-
ΡΙΖΑ και µε αστεϊσµούς και µάλιστα µε µια σειρά από επιχειρή-
µατα, που και ο εισηγητής µας ο κ. Φάµελος αλλά και ο
Κοινοβουλευτικός µας Εκπρόσωπος ο κ. Τζανακόπουλος αποδό-
µησαν, θα ήθελα να σταθώ σε ορισµένες βασικές αλήθειες και
να τις επαναλάβω.

Αλήθεια πρώτη. Στην Ευρωπαϊκή Ένωση η απελευθέρωση των
αγορών ενέργειας σε καµµία περίπτωση δεν σήµαινε έκπτωση
για το δηµόσιο συµφέρον ή υποχώρηση από τη δηµόσια υπηρε-
σία. Υπάρχει η δυνατότητα σαφώς να κατοχυρώνεται η δηµόσια
υπηρεσία, αρκεί να γίνονται σεβαστοί οι κανόνες του ανταγωνι-
σµού. Γι’ αυτόν τον λόγο κιόλας µία σειρά από χώρες ευρωπαϊ-
κές έχουν κατοχυρώσει αυτή τη δηµόσια υπηρεσία, έχουν υπό
το δηµόσιο έλεγχο τα δίκτυα και τις υποδοµές, όπως είναι χαρα-
κτηριστικά η Γαλλία, η Φινλανδία, η Ισπανία και µία σειρά άλλες
χώρες.

Δεν υπάρχει λοιπόν, ευρωπαϊκή υποχρέωση, το αντίθετο. Σε
µία περίοδο που το δηµόσιο συµφέρον είναι ευρύτερο, και έχει
να κάνει µε την κοινωνική και µε την κλιµατική διάσταση, κρίνεται
απαραίτητο να υπάρχει δηµόσια υπηρεσία και δηµόσιος έλεγχος,
όσον αφορά τις υποδοµές και τα δίκτυα.

Αλήθεια δεύτερη. Δεν υπάρχει και δεν έχει εκφραστεί, κύριε
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Υπουργέ, που είστε παρών και παρακολουθείτε τη συζήτησή
µας, από την πλευρά της Κυβέρνησης µέχρι στιγµής µια ολοκλη-
ρωµένη στρατηγική, όσον αφορά την ενέργεια. Ακούσαµε τον
Πρωθυπουργό, τον κ. Μητσοτάκη, στη Νέα Υόρκη, στη συνδιά-
σκεψη για το κλίµα, να ρίχνει ένα πυροτέχνηµα, όπως αποδείχ-
θηκε. Αναφέροµαι και στον συνάδελφο της Νέας Δηµοκρατίας
από την Κοζάνη που προσπάθησε να δικαιολογήσει τα αδικαιο-
λόγητα, στη δύσκολη θέση που έχει περιέλθει η Νέα Δηµοκρατία
στη δυτική Μακεδονία και στη Θράκη, όσον αφορά το νοµοσχέ-
διο που έχετε φέρει.

Να σας πω πώς αποδείχθηκε πυροτέχνηµα. Είχαµε, λοιπόν,
ρωτήσει τότε -συζητούσαµε µάλιστα για τα ΕΛΠΕ και για τις συµ-
βάσεις εξορύξεων υδρογονανθράκων- τον κ. Χατζηδάκη «µα, σε
ποια µελέτη βασίστηκε ο Πρωθυπουργός και είπε αυτό που είπε
και ποια είναι επιτέλους η δική σας εθνική στρατηγική, το δικό
σας ελληνικό σχέδιο για την ενέργεια και το κλίµα;». Και η απάν-
τηση ήταν ότι δεν το είχατε ακόµα επεξεργαστεί και από ό,τι
έγινε φανερό, κύριε Υφυπουργέ, µέχρι στιγµής δεν έχει παρου-
σιαστεί στην Εθνική Αντιπροσωπεία όπως οφείλατε, ενώ η κυ-
βέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ είχε αφήσει µια πλήρως επεξεργασµένη
σχετική πρόταση για την Ευρωπαϊκή Επιτροπή, όσον αφορά
αυτά τα θέµατα. 

Άρα λοιπόν, ούτε τις επιπτώσεις έχετε υπολογίσει ούτε σχέδιο
έχετε στα αλήθεια γύρω από αυτά τα κρίσιµα ζητήµατα, αλλά
φέρνετε το παρόν νοµοσχέδιο.

Αλήθεια τρίτη, η οποία είναι κρίσιµη. Στην πραγµατικότητα σή-
µερα και µε αυτό το νοµοσχέδιο όπως και µε µια σειρά άλλα συν-
τελείται µία µνηµονιακή παλινόρθωση και είναι πολλαπλή
µνηµονιακή παλινόρθωση. Η πρώτη και η πλέον φανερή, η οποία
αναδείχθηκε και από την κ. Αχτσιόγλου το πρωί µε σαφήνεια
στην ένσταση αντισυνταγµατικότητας, είναι σε συνέχεια όλων
των ρυθµίσεων που έχει φέρει ο κ. Βρούτσης και φυσικά στο ανα-
πτυξιακό νοµοσχέδιο που είδαµε. 

Έρχεστε εσείς σήµερα, στην ουσία, να καταλύσετε συλλογι-
κές συµβάσεις, εργασιακά δικαιώµατα. Κι εδώ είναι και η υπο-
κρισία όταν ο κ. Χατζηδάκης αναφέρει «µα µιλάτε εσείς ότι δεν
είναι µονιµότητα, ότι είναι αορίστου χρόνου». Φυσικά και το λέµε
αυτό γιατί, πρώτον, δηµιουργείται ένα κλίµα στον ελληνικό λαό
και, δεύτερον, δεν έρχεστε εδώ να επιβεβαιώσετε την παλινόρ-
θωση στο δεύτερο µνηµόνιο, που ο ΣΥΡΙΖΑ µε το που βγήκαµε
από τα µνηµόνια πέρυσι τον Αύγουστο αποκατέστησε τα εργα-
σιακά δικαιώµατα και τις συλλογικές διαπραγµατεύσεις, αλλά
στην ουσία είναι πρόκριµα για την κατάλυση των εργασιακών δι-
καιωµάτων στις υπόλοιπες δηµόσιες επιχειρήσεις και στις υπό-
λοιπες ΔΕΚΟ. Αυτή είναι η πραγµατικότητα. 

Περαιτέρω, η κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ στην πιο σκληρή µνηµο-
νιακή φάση τότε, την περίοδο 2015-2018, αντιστάθηκε στις πιέσεις
των θεσµών προκειµένου να προχωρήσει σε µία άµεση ιδιωτικο-
ποίηση δικτύων και των πάντων, αλλά διατήρησε και το δηµόσιο
έλεγχο στην ΑΔΜΗΕ και όσον αφορά τα δίκτυα στο ΔΕΔΔΗΕ και
πολύ περισσότερο το δηµόσιο έλεγχο όσον αφορά τη ΔΕΠΑ.

Αλήθεια τέταρτη. Τι κάνετε τώρα και τι σας κινεί να έρθετε να
ιδιωτικοποιήσετε τη ΔΕΠΑ και τα δίκτυα; Μιλάµε για πλήρη ιδιω-
τικοποίηση. Είναι φανερό, λοιπόν, ότι η απάντηση είναι απλή:
χωρίς στρατηγική, µε καθαρή νεοφιλελεύθερη πολιτική αλλά και
προκειµένου ένα φυσικό µονοπώλιο όπως είναι το φυσικό αέριο
να έρθετε να το παραδώσετε σε ένα ιδιωτικό µονοπώλιο.

Προσπαθήσατε να απαντήσετε –γιατί σας παρακολούθησα-
όσον αφορά τις αιτιάσεις των συναδέλφων από τη βόρεια Ελ-
λάδα, από τη Μακεδονία, από τη Θράκη για το τι θα γίνει µε όλα
τα έργα επέκτασης των δικτύων, στις τριάντα πέντε πόλεις, που
έχει εξασφαλιστεί και η χρηµατοδότηση και όλα, αλλά, κύριε
Υπουργέ, δεν µας πείθετε. Και δεν µπορούµε εµείς να νιώσουµε
ότι υπάρχει πραγµατικά ένα σχέδιο, καθώς αυτή τη στιγµή ιδιω-
τικοποιείτε και τίποτα δεν εξασφαλίζει το µέλλον φυσικά όλων
αυτών των δικτύων. 

Αλήθεια πέµπτη. Προχωράτε και ανοίγετε τον δρόµο µε τη συ-
νεχή απαξίωση της ΔΕΗ από την πρώτη µέρα για να την παρα-
δώσετε σε ιδιωτικά συµφέροντα. Αυτή είναι η πραγµατικότητα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Και θα κλείσω για να µην καταχραστώ τον χρόνο µε µία φράση,
κύριε Πρόεδρε. Δεν είναι µόνο το δηµόσιο και κοινωνικό συµφέ-
ρον. Μπαίνει και ένα θέµα εθνικού συµφέροντος. Περιµένουµε
επιτέλους να µας πείτε, µέσα σε αυτόν τον οίστρο του νεοφιλε-
λευθερισµού, τι θα κάνετε µε τα ΕΛΠΕ, τι θα γίνει µε την ιδιωτι-
κοποίηση των ΕΛΠΕ, µιας που µιλάµε για τη στρατηγική της
ενέργειας, όταν αυτήν τη στιγµή είναι µία κερδοφόρα επιχείρηση
και όταν ξέρετε πολύ καλά ότι και στις εταιρείες holding, όσον
αφορά τις συµβάσεις για τους υδρογονάνθρακες η κυβέρνηση
του ΣΥΡΙΖΑ είχε διασφαλίσει και το δηµόσιο και το κοινωνικό
αλλά και το εθνικό συµφέρον µε το 51% του δηµοσίου.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ο κ. Ζαχαριάδης από
τον ΣΥΡΙΖΑ έχει τον λόγο για επτά λεπτά.

Να παρακαλέσω όλους τους συναδέλφους που ακολουθούν
ότι έχουν ακόµα τον χρόνο να προσαρµόσουν την τοποθέτησή
τους στα επτά λεπτά. Με αυτά τα επτά λεπτά –σας λέω µε έναν
υπολογισµό που κάναµε- ο κατάλογος µόνο των συναδέλφων
Βουλευτών ολοκληρώνεται στις 14.00’ και µετά έχουµε και τα
επόµενα. 

Ορίστε, κύριε Ζαχαριάδη, έχετε τον λόγο. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΖΑΧΑΡΙΑΔΗΣ: Η αντίληψη της Νέας Δηµο-

κρατίας για τη διαχείριση της εξουσίας, δυστυχώς, είναι φεου-
δαρχική. Πήρε την εξουσία και µοιράζει την πίτα. Κάποιοι
εκλέχτηκαν Βουλευτές, κάποιοι ορίστηκαν Υπουργοί, κάποιοι γε-
νικοί γραµµατείς και τώρα πάµε να δούµε τι έγινε µε τους υπό-
λοιπους.

Κατ’ αρχάς αυξήθηκε ο αριθµός των µετακλητών, χαµήλωσε
το προσοντολόγιο και αυξήθηκαν οι µισθοί. Από δηµοσιολογούν-
τες δηµοσιογράφους όποιοι έβριζαν την ΕΡΤ και ήταν υπέρ του
«µαύρου» επανήλθαν και µάλιστα µε επίδειξη αλαζονείας και κυ-
νισµού. Στην ΕΥΠ ορίστηκε υπεύθυνος χωρίς πτυχίο και όταν δια-
πιστώθηκε ότι είναι ασύµβατο µε τη νοµοθεσία, δεν άλλαξε το
πρόσωπο αλλά άλλαξε ο νόµος! Στο «ΑΤΤΙΚΟ ΜΕΤΡΟ» µπήκε
ένας αποτυχηµένος υποψήφιος για τον Δήµο της Θεσσαλονίκης.
Μαθαίνω δε ότι έχετε και µία πάρα πολύ καλή πρόταση για το
Ταµείο Παρακαταθηκών και Δανείων. Μην ξεχάσω βέβαια την
αδελφή και τον αδελφό της πεθεράς του Πρωθυπουργού µας!

Εσείς τα κάνετε αυτά που µιλάτε για αξιοκρατία και για αρι-
στεία και το είπε σήµερα το πρωί σε τηλεοπτικό πάνελ ο κ. Βορί-
δης «εν πάση περιπτώσει, ποιους να βάλουµε;». Να σας πω
ποιους να βάλετε. Να σας πω τι έλεγε την 1η Νοεµβρίου του 2017
ο κ. Μητσοτάκης στο tweet του. Δεν τα είδα να τα ανεβάζει η
«Οµάδα Αλήθειας» που της αρέσουν. Έλεγε, λοιπόν: «Δεν πρό-
κειται να ανεχτώ στις διοικήσεις των νοσοκοµείων να τοποθε-
τούνται αποτυχηµένοι πολιτευτές που αναζητούν µία αργοµισθία
στο δηµόσιο». Ο κ. Μητσοτάκης! Δεν είναι κανένας από τον ΣΥ-
ΡΙΖΑ. 

Λέω αλήθεια, αν σας πω ότι από τη Γενική Γραµµατεία Νέας
Γενιάς της Νέας Δηµοκρατίας τοποθετήθηκε διοικητής σε νοσο-
κοµείο, ότι κάποια αποτυχηµένη Ευρωβουλευτής µπήκε επίσης
σε νοσοκοµείο, ότι Βουλευτής ο οποίος δεν κατόρθωσε να εκλε-
γεί επίσης µπήκε σε νοσοκοµείο, ότι υποψήφιος µε το περιφε-
ρειακό ψηφοδέλτιο Αττικής που δεν εκλέχθηκε µπήκε διοικητής
σε νοσοκοµείο, ότι κάνατε το απίστευτο µε την Πρέβεζα και µε
την Άρτα που γελοιοποιεί τη δηµόσια διοίκηση, όπου ο γραµµα-
τέας της ΝΟΔΕ Πρέβεζας µπήκε διοικητής στην Άρτα και ο γραµ-
µατέας της ΝΟΔΕ Άρτας διοικητής στην Πρέβεζα; Σύζυγοι
δηµοσιογράφων οι οποίοι υποστηρίζουν µε τη θέση τους και την
άποψή τους –αυτό βέβαια είναι δικαίωµά τους. 

Και επειδή είδα προηγουµένως την τοποθέτηση του κ. Λιβα-
νού, κύριε Λιβανέ, ας διαβάσουµε λίγο «ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ» -όχι
«ΑΥΓΗ», αλλά «ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ»- όπου τι λέει σήµερα στο κύριο
άρθρο της; Λέει ότι ο διορισµός βετεράνων πολιτευτών σε δη-
µόσια αξιώµατα λειτουργεί διαβρωτικά για την αξιοπιστία της Κυ-
βέρνησης και δεν ταιριάζει σε αυτό που επαγγέλλεται ο
Πρωθυπουργός. Ο ισχυρισµός ότι και οι άλλοι τα ίδια έκαναν
απλώς αναπαράγει τον κυνισµό, εµπεδώνει την παραλυτική πε-
ποίθηση ότι η κανονική κανονικότητα της χώρας είναι η ρουσφε-
τοκρατία. Αυτό το λέει η «ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ»!
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Επίσης, κάθισα και έκανα µία αποµαγνητοφώνηση –και άµα θέ-
λετε το δίνω και στα Πρακτικά, αλλά δεν τα πάτε πολύ καλά όταν
τα δίνουµε στα Πρακτικά- γι’ αυτά που είπε σήµερα το πρωί σε
µεγάλο τηλεοπτικό δίκτυο, πάλι από τον όµιλο «ΣΚΑΪ-ΚΑΘΗΜΕ-
ΡΙΝΗ», ο κ. Πατέρας. 

Θα σας διαβάσω ακριβώς τι είπε ο άνθρωπος. Είπε ο κ. Πατέ-
ρας: «Όταν ο Πρόεδρος µε κάλεσε στο γραφείο του στη Βουλή
και συζητήσαµε µαζί, τον παρακάλεσα, όταν θα γίνει εξουσία και
εάν θέλει, πριν τις εκλογές, επειδή δεν θα ήθελα να συµµετάσχω
στο ψηφοδέλτιο της Νέας Δηµοκρατίας στα Τρίκαλα, να µου
δώσει µία απ’ αυτές τις θέσεις. Δεν διαφώνησε ο κύριος Πρωθυ-
πουργός και θα γύριζα στη Νέα Δηµοκρατία, διότι δεν ήµουν στη
Νέα Δηµοκρατία, είχα προσχωρήσει τους ΑΝΕΛ, είχα πάρει χι-
λιάδες σταυρούς στα Τρίκαλα. Με κάλεσαν στο γραφείο του νυν
Πρωθυπουργού, πραγµατοποίησα αυτό το ραντεβού και είπα:
Θα γυρίσω πίσω, κύριε Πρόεδρε, θα σας βοηθήσω, αφού θέλετε
τη βοήθειά µου. Εάν έχετε την ευγενή καλοσύνη, όταν γίνετε
Πρωθυπουργός, και µπορείτε και θέλετε, δώστε µου µία απ’
αυτές τις θέσεις.». 

Προς τιµήν του, ο κ. Μητσοτάκης κράτησε τον λόγο του σε
λίγα απ’ αυτά που έχει κρατήσει µέχρι στιγµής τον λόγο του και
του έδωσε τη θέση. Σας πειράζει, λοιπόν, αυτό που σας είπε προ-
ηγουµένως ο κ. Τζανακόπουλος; Την υπόσχεση που είχε δώσει
ο κ. Μητσοτάκης στον κ. Πατέρα ή, εν πάση περιπτώσει, κάποιος
από το γραφείο του την έκανε πράξη. Το θεώρησε δίκαιο, το
έκανε πράξη. Είναι τόσο απλό. Χρησιµοποιείτε τη δηµόσια διοί-
κηση και τα νοσοκοµεία ως ένα πάρκινγκ κουµπάρων, συγγενών,
αποτυχηµένων πολιτευτών της Νέας Δηµοκρατίας.

Τώρα, στον αντίποδα αυτής της κατάστασης, η κυβέρνηση του
ΣΥΡΙΖΑ είχε εφαρµοστεί για πρώτη φορά ανοιχτή διαδικασία επι-
λογής διοικητών και αναπληρωτών διοικητών και φυσικά, επί των
ηµερών µας, υπήρχαν διοικητές απ’ όλες τις προελεύσεις. Βε-
βαίως, υπήρχαν και ΣΥΡΙΖΑ, υπήρχε και Νέα Δηµοκρατία, υπήρχε
και ΠΑΣΟΚ. Σας τα λέω, γιατί ήµουν διευθυντής της Κοινοβου-
λευτικής Οµάδας και άκουγα µουρµούρα από διάφορους Βου-
λευτές µας, που ήθελαν και αυτοί να είναι µόνο ΣΥΡΙΖΑ οι
διοικητές, αλλά δεν ήταν. Ήταν άνθρωποι, οι οποίοι υπηρετού-
σαν τη δηµόσια υγεία µε βάση την επιστηµοσύνη τους και τις
σπουδές τους. Γι’ αυτό ισορρόπησαν οι προϋπολογισµοί επί των
ηµερών µας στα νοσοκοµεία και από ελλειµµατικοί έγιναν πλεο-
νασµατικοί. Γι’ αυτό τα νοσοκοµεία βρήκαν γάζες, σεντόνια και
αναλώσιµα, γιατί πρώτα πληρώναµε αυτά και µετά τους προµη-
θευτές των κέτερινγκ, όπως κάνατε εσείς µέχρι το 2015, για να
έρχεται ο κ. Μητσοτάκης προχθές και να µας λέει «έχω χώρα να
κυβερνήσω».

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Έχει χώρα να κυβερνήσει, γιατί βρήκε χώρα να κυβερνήσει.

Εµείς δεν βρήκαµε χώρα να κυβερνήσουµε, βρήκαµε χάος!
Τώρα, στο πλαίσιο της συνταγµατικής Αναθεώρησης, η Νέα

Δηµοκρατία αρνήθηκε την πρόταση του ΣΥΡΙΖΑ για συνταγµα-
τική διασφάλιση της πρόσβασης των πολιτών στα κοινωνικά
αγαθά του νερού και της ηλεκτρικής ενέργειας. Αυτή η άρνησή
της καταδεικνύει ξεκάθαρα το πραγµατικό της σχέδιο για την
ενέργεια. Δεν είναι ο εκσυγχρονισµός της ΔΕΗ, ούτε η προ-
ώθηση των ΑΠΕ, ούτε η δήθεν µεγιστοποίηση του οφέλους για
το Δηµόσιο Ταµείο, που επικαλείται από το πούληµα της ΔΕΠΑ
ο κ. Χατζηδάκης. Πρόκειται για µία αποτυχηµένη, γηρασµένη,
αναχρονιστική συνταγή, µία κλασική δεξιά πολιτική, αποτυχη-
µένη, που χρεοκοπεί και τους πολίτες και τις επιχειρήσεις.

Ιδιωτικοποιούν τις ενεργειακές εταιρείες, µετά πωλούν τις
υποδοµές και όλα βρίσκονται στον αέρα. Πείτε µου, η Αυστρία,
η Κύπρος, η Δανία, η Ισπανία, η Φινλανδία, η Γαλλία, που διατη-
ρούν τον δηµόσιο έλεγχο στις υποδοµές ενέργειας, είναι ιδεο-
ληπτικές χώρες; Γιατί το κάνουν αυτό; 

Εν πάση περιπτώσει, πρέπει κάποια στιγµή, όταν µιλάµε για τη
ΔΕΗ -δεν είναι τώρα εδώ ο Υπουργός- να έχετε µία συστολή,
διότι επί των ηµερών σας, το 2012-2015, η τιµή του ρεύµατος αυ-
ξήθηκε 60% και ο κόσµος µπήκε σε ανθρωπιστική κρίση και σε
ενεργειακή φτώχεια. Επί των ηµερών µας, µέσα σε πολύ δύσκο-
λες συνθήκες και εφαρµόζοντας µνηµόνιο, µειώσαµε το κόστος
της ΔΕΗ κατά 12% και δροµολογήσαµε τους όρους και τις προ-

ϋποθέσεις να βγούµε από την ενεργειακή φτώχεια και από την
ανθρωπιστική κρίση.

Βεβαίως, υπάρχει η ανάγκη να εκσυγχρονιστεί η επιχείρηση
και βεβαίως, ξεκινήσαµε αυτόν τον εκσυγχρονισµό, αλλά εσείς
µε το που αναλάβατε την εξουσία φέρατε…

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Σε τριάντα δευτερόλεπτα τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ολοκληρώστε.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΖΑΧΑΡΙΑΔΗΣ: Τελειώνω µε αυτήν την πρό-

ταση, κύριε Πρόεδρε.
Η πολιτική σας είναι καταστροφική για τις δηµόσιες υποδοµές

και όταν φύγετε, θα φύγετε όπως φύγατε και στο παρελθόν,
αφήνοντας πίσω οικονοµικά και κοινωνικά συντρίµµια. Έτσι φύ-
γατε το 2015, έτσι φύγατε το 2009 και έτσι φύγατε το 1993. Εµείς
είµαστε εδώ και θα προσπαθήσουµε να σας εµποδίσουµε.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τον λόγο έχει ο κ.

Σαντορινιός Νεκτάριος από την Κοινοβουλευτική Οµάδα του ΣΥ-
ΡΙΖΑ.

ΝΕΚΤΑΡΙΟΣ ΣΑΝΤΟΡΙΝΙΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Πριν είχαµε µία διαµάχη µε τον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο

της Νέας Δηµοκρατίας. Θα διάβαζα αυτά που διάβασε ο προ-
ηγούµενος οµιλητής, αλλά δεν το κάνω, για να µην επαναλαµβα-
νόµαστε. Ο κ. Πατέρας είχε πάρει, λέει, χιλιάδες σταυρούς. «Είχα
µία δύναµη, έναν δικό µου στρατό στα Τρίκαλα» λέει και τον αν-
τάλλαξε µε µία θέση. Έτσι απλά, την εξαγόρασε τη θέση, του τη
δώσατε.

Όµως, να είναι µόνο αυτό; Αυτούς τους ανθρώπους στην Πρέ-
βεζα και στην Άρτα για τους βάλατε χιαστί, να ξοδεύουν και
τζάµπα καύσιµα, για να πηγαίνουν κάθε µέρα στο νοσοκοµείο;
Αλλάξτε τους. Άκουσα και τον κ. Γκίκα, που παραπονέθηκε ότι
στο νοσοκοµείο της Κέρκυρας διορίστηκε ένας από τα Γιάννενα.
Βάλτε, λοιπόν, και έναν από την Κέρκυρα στα Γιάννενα. Ξέρετε,
τα χιαστί όπως στο Champions League, κάπως να βολέψετε τους
ανθρώπους.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Και δεν θα πληρώνουν και τηλέφωνα
για τα ρουσφέτια!

ΝΕΚΤΑΡΙΟΣ ΣΑΝΤΟΡΙΝΙΟΣ: Να µην πληρώνουν και τηλέφωνα
για ρουσφέτια, αφού ξέρουν αυτοί.

Να πάµε στην ουσία του νοµοσχεδίου. Την ίδια στιγµή που η
κυβερνητική Πλειοψηφία απέρριπτε την πρόταση συνταγµατικής
Αναθεώρησης του ΣΥΡΙΖΑ για τη διασφάλιση της πρόσβασης
όλων των πολιτών στα αγαθά της ενέργειας και του νερού, στις
επιτροπές της Βουλής εισήχθη το υπό συζήτηση νοµοσχέδιο για
το ουσιαστικό ξεπούληµα της ΔΕΗ και του φυσικού αερίου, δύο
σηµαντικών δηµόσιων επιχειρήσεων ενέργειας. Με αυτόν τον
τρόπο αποδείξατε τη νεοφιλελεύθερη εµµονή σας για την πλήρη
ιδιωτικοποίηση κρίσιµων δηµόσιων υποδοµών και ναρκοθετείτε
το δικαίωµα πρόσβασης όλων των πολιτών στο αγαθό της ενέρ-
γειας.

Ο µόνος στόχος αυτής της Κυβέρνησης είναι η ιδιωτικοποίηση
της ΔΕΗ -δεν έχετε κανένα άλλο σχέδιο για τη ΔΕΗ- και το ξε-
πούληµα των δικτύων διανοµής ηλεκτρικής ενέργειας, όπως ο
ΔΕΔΔΗΕ, που είναι κερδοφόρος.

Το µόνο που έχει καταφέρει µε τις αναίτιες και άδικες αυξήσεις
η Κυβέρνηση είναι να χάνει η ΔΕΗ καλούς και συνεπείς πελάτες.
Τους τελευταίους δύο µήνες η ΔΕΗ έχει χάσει το 4,5% των πε-
λατών της.

Άκουσα µία Βουλευτή της Νέας Δηµοκρατίας πριν από αρκετή
ώρα να δίνει συγχαρητήρια στον Υπουργό για την υποµονή του
για τη ΔΕΗ και την «Ολυµπιακή Αεροπορία». Ακριβώς αυτό,
Υπουργός ειδικών αποστολών! Ιδιωτικά µονοπώλια, αυτό θέλει
να κάνει ο κ. Χατζηδάκης. Το έκανε και µε την «Ολυµπιακή Αερο-
πορία», το κάνει και µε τη ΔΕΗ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Και είναι µόνο αυτό; Η Κυβέρνηση, λοιπόν, νοµοθετεί το ξε-

πούληµα των δικτύων φυσικού αερίου της χώρας, θέτοντας σε
αµφισβήτηση την επέκταση δικτύων αερίου, αφού αυτή θα υπό-
κειται µόνο στον κανόνα του ιδιωτικού κέρδους, χωρίς καµµία
διασφάλιση για την επέκταση του δικτύου φυσικού αερίου. 
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Παραχωρείτε πλέον σε ιδιώτες ολόκληρο το ποσοστό του δη-
µοσίου τόσο στις υποδοµές όσο και στην εµπορία της ενέργειας.
Δηµιουργείτε και άλλο ένα ιδιωτικό µονοπώλιο στα δίκτυα φυσι-
κού αερίου. Το δηµόσιο δεν κρατά ούτε καν τον ρόλο του µετό-
χου µειοψηφίας, παρ’ ότι θίγονται και θέµατα ενεργειακής
ασφάλειας της χώρας. 

Κυρίες και συνάδελφοι, σ’ ένα ακόµη νοµοσχέδιο η Κυβέρνηση
δεν ξέφυγε από τον κανόνα της νέας υποδειγµατικής νοµοθετι-
κής πρωτοβουλίας, που τορπιλίζει τους κανόνες του κοινοβου-
λευτισµού. Λίγη ώρα πριν την έναρξη της τελευταίας
συνεδρίασης της επιτροπής, κατέθεσε δύο πολυσέλιδες τροπο-
λογίες, οι οποίες από µόνες θα µπορούσαν να είναι νοµοσχέδια.
Ιδιαίτερα η µία απ’ αυτές δεν έχει καµµία απολύτως σχέση µε το
υπό συζήτηση νοµοσχέδιο, παρά µόνο ότι κατατίθεται από το ίδιο
Υπουργείο. Μία τροπολογία που αναδιατυπώνει την πολιτική του
κράτους στην αντιµετώπιση των αυθαιρέτων, µε αµφιλεγόµενες
διατάξεις, που ταυτόχρονα τακτοποιεί ρουσφετολογικά πολεο-
δοµικά ζητήµατα. 

Είναι προφανές ότι ο τρόπος και ο χρόνος, µε τον οποίον κα-
τατέθηκε αυτή η τροπολογία, δεν επέτρεψε την επεξεργασία της
στις επιτροπές και µας αναγκάζει να καταθέσουµε παρατηρή-
σεις, αντιρρήσεις και προτάσεις τώρα στην Ολοµέλεια.

Αλήθεια, κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της
Πλειοψηφίας, αυτό είναι το επιτελικό κράτος και οι βέλτιστες
πρακτικές νοµοθέτησης που ψηφίσατε το καλοκαίρι; Με αυτόν
τον τρόπο αναβαθµίζετε την κοινοβουλευτική διαδικασία; 

Ας µπούµε, όµως, στην ουσία της τροπολογίας, όπως αυτή
έχει ενσωµατωθεί στο υπό συζήτηση νοµοσχέδιο. Στο πρώτο
άρθρο έρχεται να ρυθµίσει θέµατα για την ηλεκτρονική ταυτό-
τητα των κτιρίων και µία σειρά παρατάσεων του υφιστάµενου νο-
µικού πλαισίου για τα αυθαίρετα. 

Αλήθεια, είναι δυνατόν µε µία τροπολογία της τελευταίας στιγ-
µής να αφήνετε ανοιχτή την τακτοποίηση των αυθαιρέτων µέχρι
το 2025; Βέβαια, η υπαγωγή µετά τη λήξη της νέας προθεσµίας
θα γίνεται µόνο µέσω του ηλεκτρονικού µητρώου της ταυτότητας
του κτηρίου, όπως είχε προβλεφθεί στον δικό µας νόµο. Ωστόσο,
µέχρι και σήµερα καµµία νοµοθετική ρύθµιση δεν τόλµησε -νο-
µοθετική ρύθµιση, όχι τροπολογία- να αφήσει ανοιχτή και σε εκ-
κρεµότητα για τόσο µεγάλο χρονικό διάστηµα την τακτοποίηση
των αυθαιρέτων.

Με αυτή τη ρύθµιση κλείνετε το µάτι στη συνέχιση της αυθαι-
ρεσίας στην οικοδοµή και µένει για πάρα πολύ καιρό ανοιχτό το
θέµα. Και το ερώτηµα είναι: Θα γίνονται κατεδαφίσεις; Θα µπαί-
νουν πρόστιµα στα αυθαίρετα µέχρι το 2025 ή τα αφήνετε όλα
ανοιχτά: Έξι χρόνια από τώρα τίποτα δεν θα ελέγχεται στα αυ-
θαίρετα. Αυτό καταφέρατε.

Όπως γνωρίζετε βέβαια, η προθεσµία για την τακτοποίηση των
αυθαιρέτων έληξε στις αρχές του µήνα και σήµερα η διαδικασία
αυτή βρίσκεται στον αέρα. Άλλη µία απόδειξη ότι νοµοθετείτε εκ
των υστέρων, δηµιουργώντας θεσµικά κενά σε κρίσιµα ζητήµατα.
Να σας υπενθυµίσω ότι για την προθεσµία αυτή είχαµε έγκαιρα
καταθέσει τροπολογία στον αναπτυξιακό νόµο, που όµως δεν κά-
νατε δεκτή.

Υπάρχουν κι άλλα ζητήµατα, όµως ένα άλλο ζήτηµα στο άρθρο
1 είναι ότι εισάγεται η δυνατότητα η διαδικασία έκδοσης ηλε-
κτρονικής ταυτότητας κτηρίου να γίνεται και από ιδιώτες και µά-
λιστα θα καθιερώνεται και ανταποδοτικό τέλος, επιβαρύνοντας
τους ιδιοκτήτες των ακινήτων. Για ποιον λόγο εισάγετε αυτήν τη
δυνατότητα; Έχετε κάποιες ιδιότητες που θέλετε να τακτοποι-
ήσετε και να ικανοποιήσετε πάλι; Μάλλον κάτι τέτοιο συµβαίνει.
Καλό θα ήταν να µας απαντήσετε.

Όµως οι προβληµατικές διατάξεις της τροπολογίας αυτής δεν
περιορίζονται στο άρθρο 1. Στο άρθρο 3 επιχειρείται µία άνευ
προηγουµένου παραποίηση των κανόνων δόµησης και αλλοίωση
του οικοδοµικού κανονισµού προς όφελος συγκεκριµένων επι-
χειρηµατικών συµφερόντων, οι οποίοι έχουν παρανόµως αλλάξει
χρήση σε υπόγεια ξενοδοχεία, αξιοποιώντας στην πλειονότητά
τους τη µορφολογία του εδάφους. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ολοκληρώστε, κύριε
συνάδελφε, τελευταία πρόταση.

ΝΕΚΤΑΡΙΟΣ ΣΑΝΤΟΡΙΝΙΟΣ: Σε ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε.

Η τροπολογία αυτή ανοίγει τον ασκό του Αιόλου για πολεοδο-
µικές υπερβάσεις σε περιοχές µε ιδιαίτερα φορτισµένο δοµη-
µένο περιβάλλον. Η ρύθµιση αυτή θα δηµιουργήσει µία
βιοµηχανία υπερβάσεων σε βαριά δοµηµένες τουριστικές περιο-
χές, οδηγώντας στην υποβάθµισή τους, ενώ ταυτόχρονα δηµι-
ουργούνται και θέµατα ασφάλειας, ενεργητικής και παθητικής
πυροπροστασίας, που τα συγκεκριµένα υπόγεια σίγουρα δεν ικα-
νοποιούν.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για µια ακόµα φορά αποδει-
κνύεται ότι ο µόνος λόγος για τον οποίο δρα η Κυβέρνηση είναι
το ξεπούληµα της δηµόσιας περιουσίας και ιδιαίτερα κρίσιµων
οικοδοµών, που µάλιστα αποτελούν φυσικό µονοπώλιο. Ταυτό-
χρονα, κάθε σας νοµοθετική ρύθµιση είναι ένα δωράκι σε κάποι-
ους «λίγους και εκλεκτούς» για να συνεχίσουν να παρανοµούν. 

Για µια ακόµα φορά γίνεται ξεκάθαρο ότι εσείς κόπτεστε για
το συµφέρον ορισµένων οικονοµικών ελίτ, ενώ εµείς υπερασπι-
ζόµαστε τα δικαιώµατα της µεγάλης κοινωνικής πλειοψηφίας.
Δεν είµαστε ίδιοι και δεν θα γίνουµε ίδιοι ευτυχώς.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τον λόγο έχει ο κ. Λε-
ωνίδας Στολτίδης από το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας για
επτά λεπτά.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΣΠΗΛΙΟΣ) ΛΙΒΑΝΟΣ: Κύριε Πρό-
εδρε, µπορώ να έχω τον λόγο;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Όχι, δεν µπορείτε. Θα
τηρηθεί ο χρόνος απόλυτα. Έχετε κάτι διαδικαστικό που θέλετε
να πείτε; Υπάρχει κάποιος λόγος;

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΣΠΗΛΙΟΣ) ΛΙΒΑΝΟΣ: Είµαι Κοι-
νοβουλευτικός και έχω δευτερολογία.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Όχι, καµµία δευτερο-
λογία. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΣΠΗΛΙΟΣ) ΛΙΒΑΝΟΣ: Μία ερώ-
τηση θα ήθελα να κάνω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Δεν πειράζει, κρατή-
στε την. Δεν χρειάζεται. Ερώτηση στον κατελθόντα οµιλητή;

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΣΠΗΛΙΟΣ) ΛΙΒΑΝΟΣ: Όχι, όχι,
στους υπόλοιπους.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Όχι, όχι.
Μην ανοίγουµε καινούργια ζητήµατα.
Κύριε Στολτίδη, έχετε τον λόγο για επτά λεπτά.
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΣΤΟΛΤΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, το νοµοσχέδιο σηµατοδοτεί την

παραπέρα προώθηση της στρατηγικής του κεφαλαίου και της
Ευρωπαϊκής Ένωσης για την απελευθέρωση της αγοράς ηλε-
κτρικής ενέργειας, κοµβικό κοµµάτι της οποίας είναι και οι προ-
ωθούµενες ιδιωτικοποιήσεις, στρατηγική όµως που υπηρετήθηκε
πιστά από όλες τις κυβερνήσεις του ΠΑΣΟΚ, της Νέας Δηµοκρα-
τίας και του ΣΥΡΙΖΑ και η άκρως αποκαλυπτική κοκοροµαχία µε-
ταξύ σας εµπεριέχει όλες τις αποδείξεις. 

Οι επιπτώσεις της πολιτικής αυτής που υπηρετεί τα συµφέ-
ροντα των επιχειρηµατικών οµίλων είναι δραµατικές συνολικά για
την εργατική τάξη και τον λαό. Μόνο από το 2008 µέχρι σήµερα
η απελευθέρωση οδήγησε σε αυξήσεις στα οικιακά τιµολόγια
ηλεκτρικού ρεύµατος. Μαζί µε τις αυξήσεις σε ΦΠΑ, τέλη ΑΠΕ,
αυξήσεις υπηρεσιών κοινής ωφέλειας και µια σειρά άλλες χρεώ-
σεις έχουν φτάσει στο 150% και έπεται συνέχεια, γιατί υπάρχει
πορεία περαιτέρω στην απελευθέρωση και αρκετό βάθος.

Στην πορεία της απελευθέρωσης από το 2010 µέχρι σήµερα
και οι εργαζόµενοι βίωσαν έντονα τις συνέπειες αυτής της πολι-
τικής µε την επέκταση του δουλεµπορίου των εργολαβιών, µε
δωδεκάωρη και δεκαεξάωρη εργασία, µε έλλειψη µέτρων υγιει-
νής και ασφάλειας, ελλείψεις στο υγειονοµικό προσωπικό, τον
παλιό εξοπλισµό που εγκυµονεί κινδύνους για τη ζωή των εργα-
ζοµένων, µειώσεις µισθών που έφτασαν το 55%.

Εδώ δεν πρέπει να ξεχνάµε, γιατί έχετε συµπόρευση όλα τα
κόµµατα µε τις παρατάξεις σας, από την αρχή του ξηλώµατος
µε τη συµφωνία της ΠΑΣΚΕ, ΔΑΚΕ και ΣΑΔ, του τότε Συνασπι-
σµού, στη διοίκηση της ΓΕΝΟΠ. Συµφώνησαν µε την κυβέρνηση
του ΠΑΣΟΚ να χαρίσουν στην επιχείρηση και στον µελλοντικό
τότε επενδυτή ένα µεγάλο κοµµάτι από την περιουσία της ΔΕΗ

5932 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



που ανήκε στους εργαζόµενους. Για να προχωρήσει η ιδιωτικο-
ποίηση, χάρισαν από τις εισφορές του προσωπικού που ήταν εν-
σωµατωµένες στην περιουσία της ΔΕΗ και που µαζί µε τις
ασφαλιστικές υποχρεώσεις της επιχείρησης έφτανε τα 10 δισε-
κατοµµύρια ευρώ. Οι παραπάνω εξελίξεις δεν θα µπορούσαν να
πραγµατοποιηθούν, αν δεν είχαν τη στήριξη και τη συνεργασία
του εργοδοτικού κυβερνητικού συνδικαλισµού, των ανθρώπων
σας -όλων σας- στο εργατικό κίνηµα, όπως στην ηγεσία της
ΓΕΝΟΠ και των πλειοψηφιών των λοιπών σωµατείων του οµίλου,
οι οποίοι µίλαγαν από την αρχή για τα οφέλη του ανταγωνιστικού
µετασχηµατισµού και έβαλαν την υπογραφή τους για τη δηµι-
ουργία εργαζοµένων πολλών ταχυτήτων. 

Διαφηµίζοντας το πολυνοµοσχέδιο που φέρνει η Κυβέρνηση
για τη ΔΕΗ, ο Υπουργός Περιβάλλοντος και Ενέργειας χρησιµο-
ποίησε το παράδειγµα του ΟΤΕ ως υπόδειγµα ανάπτυξης. Πρέ-
πει εδώ να παραδεχθούµε ότι το παράδειγµα είναι σωστό και
δικαίως αξιοποιείται, αν το διαφηµίζεις βέβαια στους επιχειρη-
µατικούς οµίλους που τους καλείς να βάλουν στο χέρι τον αµύ-
θητο δηµόσιο πλούτο. Διότι ιδού το παράδειγµα του ΟΤΕ: Από
τριάντα χιλιάδες εργαζόµενους µε συλλογική σύµβαση εργα-
σίας, πλήρη και σταθερή εργασία και συγκροτηµένα δικαιώµατα,
έφτασε στους δεκαπέντε χιλιάδες, εκ των οποίων οι πεντέµισι χι-
λιάδες εκτός συλλογικής σύµβασης εργασίας, µε τον κατώτατο
µισθό αµειβόµενοι και τριάµισι χιλιάδες από αυτούς µε ευέλικτη,
ελαστική και επενοικιαζόµενη εργασία, µε µισθούς πείνας και έν-
ταση του αυταρχισµού και βέβαια το αγαθό της επικοινωνίας να
µετατρέπει ολοένα και περισσότερο σε πανάκριβο εµπόρευµα,
παρά την τεράστια εξέλιξη της τεχνολογίας. Όλα αυτά βέβαια
που έχουν κλαπεί από τα λαϊκά στρώµατα και από τους εργαζό-
µενους µετατράπηκαν σε ιλιγγιώδη κέρδη για τον όµιλο και έπε-
ται και συνέχεια. 

Είναι όντως ο καθρέφτης για το τι πρέπει να έχουν στο νου
τους οι εργαζόµενοι και τα λαϊκά στρώµατα και να πάρουν θέσεις
µάχης άµεσα, διότι ο εκσυγχρονισµός που επικαλείται η Κυβέρ-
νηση για τη ΔΕΗ και εκφράζεται µε το νοµοσχέδιο είναι η κατάρ-
γηση της σταθερής και µόνιµης εργασίας, όπως και η πληρωµή
της εργασίας µε καθορισµό του µισθού από το ΔΣ της ΔΕΗ, µα-
κριά από κάθε έννοια συλλογικής σύµβασης εργασίας. Εκσυγ-
χρονισµός θεωρείται η απόλυση, µέσω εθελουσιών, του
προσωπικού που εργάζεται µε µόνιµες σχέσεις εργασίας και µε
εργασιακά δικαιώµατα που καθορίζονται από συλλογικές συµ-
βάσεις εργασίας και η αντικατάστασή τους µε νέους εργαζόµε-
νους χωρίς δικαιώµατα, πιο φθηνούς και αναλώσιµους. Πλήρης
εφαρµογή, µε άλλα λόγια, του προσφάτως ψηφισθέντος αναπτυ-
ξιακού πολυνοµοσχεδίου.

Αυτή είναι η ανάπτυξή σας, κύριοι, αυτός είναι ο εκσυγχρονι-
σµός σας, το πατριωτικό καθήκον, όπως εσείς το αντιλαµβάνε-
στε, τσάκισµα δηλαδή όλων αυτών που παράγουν τον πλούτο για
το θησαύρισµα αυτών που δεν παράγουν τίποτα, δεν προσφέ-
ρουν τίποτα στην οικονοµία, τους µετόχους δηλαδή των επιχει-
ρηµατικών οµίλων. 

Όλοι, λοιπόν, όσοι θίγονται από το παρόν νοµοσχέδιο, δηλαδή,
πρώτον, το σύνολο του λαού µας λόγω αύξησης στα οικιακά τι-
µολόγια από 16,4 έως 16,9% και 19,5% στο νυχτερινό ρεύµα, το
κούρεµα στην έκπτωση συνέπειας από το 10% στο 5% και την
επιβολή ρήτρας ρύπων στα τιµολόγια, δεύτερον, οι επαγγελµα-
τίες που θίγονται από τις αυξήσεις 21% έως 23% για τα επαγ-
γελµατικά τιµολόγια, τρίτον, οι αγρότες από την αύξηση του
διακοπτόµενου ρεύµατος κατά 8,3% και του µέσης τάσης κατά
9,6% ευρώ, όλοι αυτοί, λοιπόν, έχουν τη δύναµη να βάλουν τους
δικούς τους όρους ανάπτυξης. Έχουν τη δύναµη, γιατί αποτε-
λούν τη συντριπτική πλειοψηφία του λαού µας. Έχουν τη δύ-
ναµη, συνεπώς, να αναγκάσουν την Κυβέρνηση να µην
εφαρµόσει το νοµοσχέδιο, ένα νοµοσχέδιο που υπονοµεύει την
ίδια τους την επιβίωση, στέλνει τη χώρα µας στην ενεργειακή
εξάρτηση και τη δυνατότητα ανάπτυξής της στα χέρια των συµ-
φερόντων µιας χούφτας επιχειρηµατικών οµίλων. Έχουν, τέλος,
όλοι αυτοί τη δύναµη να επιβάλουν έναν δρόµο ανάπτυξης προς
όφελος των δικών του συµφερόντων, της κάλυψης των δικών
τους αναγκών και σε αυτήν την κατεύθυνση το Κοµµουνιστικό
Κόµµα Ελλάδας θα καταθέσει όλες του τις δυνάµεις. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε κι

εµείς για την οικονοµία του χρόνου.
Τον λόγο έχει η κ. Ευτυχία Αχτσιόγλου για επτά λεπτά.
ΕΦΗ ΑΧΤΣΙΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, είχα σκοπό να αναδείξω κάποιες

προβληµατικές πτυχές του νοµοσχεδίου και για την ενέργεια και
για τη ΔΕΠΑ και για τα εργασιακά. Όµως, νοµίζω ότι αυτά που
ελέχθησαν το πρωί από τον Υπουργό, από τον κ. Χατζηδάκη, δεν
µπορούν να µείνουν αναπάντητα.

Ο κ. Χατζηδάκης το πρωί προκειµένου να δικαιολογήσει, να αι-
τιολογήσει αυτήν την παρέµβαση που κάνει µε το νοµοσχέδιό
του στα εργασιακά, δηλαδή το ότι ιδρύει µέσω νόµου µια δυ-
σµενή διάκριση εις βάρος των καινούργιων εργαζόµενων και πα-
ρεµβαίνει σε ισχύουσα συλλογική σύµβαση εργασίας, πράγµα
αδιανόητο και απαράδεκτο στα χρονικά, ιδίως από το 1990 και
µετά, οπότε και κατοχυρώθηκαν ελεύθερες συλλογικές διαπραγ-
µατεύσεις, επικαλέστηκε µια σειρά από ψεύδη, από απολύτως
ψευδή επιχειρήµατα.

Αυτό είναι πραγµατικά λυπηρό, διότι κανείς θα µπορούσε να
ακούσει επιχειρήµατα νεοφιλελεύθερα ότι είναι ανάγκη να µει-
ωθεί το εργατικό κόστος, γιατί αυτό είναι αναπτυξιακός παρά-
γοντας -είναι κάτι που συχνά το εκφράζει δεξιά πτέρυγα-, αλλά
το να επικαλείται κάνεις τόσο χοντρά ψεύδη για να δικαιολογήσει
τα αδικαιολόγητα, αυτό είναι τουλάχιστον προκλητικό. Προσπά-
θησε ο Πρόεδρος της Βουλής εκείνη την ώρα να τον προστατεύ-
σει, ουσιαστικά, µη δίνοντας τον λόγο έστω και για έναν σύντοµο
αντίλογο. Όµως, τα πράγµατα είναι πολύ καθαρά και είναι πολύ
λυπηρό το πόσο χοντρά ήταν τα ψευδή που είπε.

Πρώτον ο κ. Χατζηδάκης είπε ότι παγίως τα δικαστήρια της
χώρας δέχονται ότι ο χρόνος της πρόσληψης µπορεί να είναι
ένας πολύ θεµιτός λόγος για να γίνονται διακρίσεις στις αµοιβές
των εργαζοµένων και στους λοιπούς όρους εργασίας. Αυτό είναι
απολύτως ψευδές. Το χειρότερο είναι ότι ο κ. Χατζηδάκης απα-
ρίθµησε µια σειρά από αποφάσεις των ανωτάτων δικαστηρίων,
προκειµένου να υποστηρίξει αυτό που είπε. Ανέτρεξα στις απο-
φάσεις αυτές και οι αποφάσεις δεν συνδέονται µε το θέµα. Δη-
λαδή ο κ. Χατζηδάκης παρέπεµψε σε αποφάσεις οι οποίες δεν
συνδέονται επ’ ουδενί µε το θέµα. Είναι αποφάσεις οι οποίες µι-
λάνε για το πώς θα γίνει µία συναινετική λύση σχέσης εργασίας,
ή πώς ο εργοδότης θα κάνει ίση µεταχείριση σε οικειοθελείς πα-
ροχές κ.λπ.. Δεν συνδέονται επ’ ουδενί µε το θέµα.

Δεύτερο και σοβαρότερο, ο κ. Χατζηδάκης επικαλέστηκε ψευ-
δώς ότι το 2017, επί Κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ, υπήρξε κανονισµός
εργασίας, υπογράφηκε κανονισµός εργασίας στη «ΔΕΗ ΑΝΑΝΕ-
ΩΣΙΜΕΣ», όπου στον κανονισµό αυτόν προβλεπόταν ακριβώς
αυτό που ο ίδιος κάνει σε όλη τη ΔΕΗ. Είπε, µάλιστα, έξαλλος
«Μα εγώ απλά επεκτείνω αυτό που εσείς ήδη είχατε ξεκινήσει.».
Να του πω ότι το 2017 κανένας κανονισµός εργασίας δεν υπε-
γράφη και δεν συµφωνήθηκε στη «ΔΕΗ ΑΝΑΝΕΩΣΙΜΕΣ». Αντι-
θέτως, ο κανονισµός εργασίας συµφωνήθηκε στη «ΔΕΗ
ΑΝΑΝΕΩΣΙΜΕΣ» το 2019, όπου εκεί ο κανονισµός προέβλεπε ότι
θα εφαρµοστεί στο προσωπικό της «ΔΕΗ ΑΝΑΝΕΩΣΙΜΕΣ» ό,τι
ισχύει και στον κανονισµό προσωπικού όλης της ΔΕΗ. Δηλαδή,
ήρθε ο κανονισµός να προβλέψει ότι στον όµιλο θα υπάρχουν οι
ίδιες εργασιακές και µισθολογικές σχέσεις, πράγµα το οποίο δεν
είναι υποχρέωση από τον νόµο, αλλά είναι σίγουρα ένα πολύ
καλό πράγµα να γίνει για τους εργαζόµενους ενός οµίλου.

Θα καταθέσω για τα Πρακτικά, επειδή εδώ ήρθα µε αποδείξεις
γιατί τα ψέµατα ήταν τερατώδη, τον κανονισµό εργασίας ο
οποίος συµφωνήθηκε, δεν πρόλαβε να εγκριθεί από το διοικητικό
συµβούλιο, το 2019 και λέει αυτό που µόλις είπα. Θα καταθέσω,
όµως, για τα Πρακτικά και αυτό το οποίο µάλλον προσπάθησε
να επικαλεστεί, ότι δηλαδή, όπως σας είπα, το 2017 έγινε, είπε ο
ίδιος, υπήρξε κανονισµός. Δεν υπήρξε κανονισµός. Προσπάθησε
να πει ότι κάναµε και εµείς τα ίδια. Λοιπόν, θα καταθέσω για τα
Πρακτικά, γιατί το 2017 πράγµατι έγινε µια προσπάθεια να υπάρ-
ξει ένας κανονισµός -που δεν υπήρξε τελικά-, το προσχέδιο στο
οποίο δεν υπάρχει τίποτα από αυτά που είπε και ο κ. Χατζηδάκης.
Καµµία απολύτως προβλέψει ούτε σε αυτό το draft, σε αυτό το
προσχέδιο, που δεν έγινε ποτέ συµφωνία, ότι θα υπάρχει δυσµε-
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νής διάκριση εργαζόµενων. Ψέµα χοντρό και κατασκευασµένο
από τον Υπουργό και σκόπιµα.

Τρίτο σηµείο. Είπε ο κ. Χατζηδάκης, προκειµένου να δηµιουρ-
γήσει έναν παραλληλισµό ότι τάχα και στον ΟΤΕ επί ΣΥΡΙΖΑ το
2017 θεσπίστηκαν διαφορετικοί µισθοί για τους νεοπροσλαµβα-
νόµενους. Νοµίζω ότι δεν γνωρίζετε, κύριε Χατζηδάκη -ευχαρι-
στώ που ήρθατε στην Αίθουσα- για τι πράγµα µιλάτε ή νοµίζετε
ότι µιλάτε σε ανθρώπους που δεν καταλαβαίνουν. Να σας επιση-
µάνω το εξής: Είναι άλλο πράγµα στο πλαίσιο µιας συλλογικής
σύµβασης εργασίας εργοδότες και εργαζόµενοι µιας ιδιωτικής
εταιρείας να αποφασίζουν να υπάρχουν διαφορετικά µισθολο-
γικά κλιµάκια. Είναι εντελώς άλλο πράγµα να έρχεται το κράτος
µε νόµο και να παρεµβαίνει σε ισχύουσα συλλογική σύµβαση ερ-
γασίας και να καταργεί την εφαρµογή της για ένα πλήθος εργα-
ζόµενων.

Παρ’ όλα αυτά, παρ’ όλα όσα είπα πού είναι το σηµαντικό, νο-
µίζω, για το τι είναι η συλλογική σύµβαση και ο νόµος, φαίνεται
ότι εκτός από το να µη διακρίνετε αυτά τα δύο -δεν είναι ανα-
γκαίο να το γνωρίζετε, αλλά µπορείτε να ρωτάτε, για να το µά-
θετε από κάποιον που ξέρει-, φαίνεται ότι δεν ξέρετε να
διαβάζετε ούτε µία επιχειρησιακή συλλογική σύµβαση εργασίας.
Διότι αυτή που επικαλεστήκατε, δηλαδή η επιχειρησιακή συλλο-
γική σύµβαση στον ΟΤΕ -θα την καταθέσω για τα Πρακτικά-, έχει
ηµεροµηνία υπογραφής το 2014. Το 2014 υπεγράφη η επιχειρη-
σιακή συλλογική σύµβαση του ΟΤΕ που επικαλεστήκατε, όχι το
2017 ή το 2018. Το 2014 επί κυβερνήσεως Νέας Δηµοκρατίας.

Πάω λίγο παρακάτω. Επικαλεστήκατε πολλές φορές ότι µε το
νοµοσχέδιο αυτό καταργείται η µονιµότητα στους εργαζόµενους
της ΔΕΗ. Δεν θα µπω καθόλου στον πολιτικό σχολιασµό. Θα πω
µόνο το εξής: Η µονιµότητα έχει καταργηθεί από το 2012. Για
τους δύσπιστους διαβάζω: Νόµος 4046/2012 παράρτηµα Ε, ση-
µείο 29 :«Αφαίρεση της µονιµότητας σε όλες τις παραδοσιακές
συµβάσεις, σε όλες τις εταιρείες. Η νέα διάταξη µεταµορφώνει
αυτοµάτως τις συµβάσεις ορισµένου χρόνου µε λήξη τη συντα-
ξιοδότηση σε συµβάσεις αορίστου χρόνου για τις οποίες ισχύουν
οι κανονικές διαδικασίες απόλυσης». Για όποιον πάει να πει το
επιχείρηµα ότι η µονιµότητα και οι συµβάσεις αορίστου χρόνου
είναι το ίδιο, αυτό είναι απολύτως ψευδές. Στη µονιµότητα κατ’
αρχάς η απόλυση απαγορεύεται. Στις συµβάσεις αορίστου χρό-
νου η απόλυση επιτρέπεται αναιτιολόγητα. Θα καταθέσω για τα
Πρακτικά τον ν.4046/2012 όπου καταργήθηκε η µονιµότητα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Δεν σας αρκεί αυτό; Θα καταθέσω για τα Πρακτικά την Πράξη
Υπουργικού Συµβουλίου του 2012 που το έκανε τάλιρα αυτό και
είπε: «Από 14-2-2012 συµβάσεις εργασίας εργαζοµένων που
προβλέπουν λήξη µε συµπλήρωση ορίου ηλικίας συνταξιοδότη-
σης, νοούνται ως συµβάσεις εργασίας αορίστου χρόνου και το
αυτό -λέει- εφαρµόζεται σε όλες τις επιχειρήσεις του ευρύτερου
δηµόσιου τοµέα». Δηλαδή και στη ΔΕΗ. Θα το καταθέσω για τα
Πρακτικά.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κλείστε, όµως, τώρα. 
ΕΦΗ ΑΧΤΣΙΟΓΛΟΥ: Τι έχουµε, λοιπόν, εδώ; Πέραν τούτου, να

σας πω ότι…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κλείστε, όµως.
ΕΦΗ ΑΧΤΣΙΟΓΛΟΥ: Ναι, θα κλείσω. Μία πρόταση θα έλεγα.

Ήθελα να πω ότι στην πράξη έγιναν απολύσεις από το 2012 και
µετά. Οι εργαζόµενοι πήγαν στα δικαστήρια να δικαιωθούν και
φυσικά δε δικαιώθηκαν, γιατί ο νόµος είχε καταργήσει τη µονι-
µότητα. Άρα ήρθε και η πράξη και επιβεβαίωσα τα όσα νοµικά
είπα.

Η πολιτική ανάγνωση πίσω από όλα αυτά είναι ότι προσπαθείτε
να δηµιουργήσετε έναν κοινωνικό αυτοµατισµό, δηλαδή να νιώ-
σουν οι εργαζόµενοι, όλοι οι υπόλοιποι εργαζόµενοι του τόπου
ότι τάχα µε τις παρεµβάσεις σας κάνετε µία εξισορρόπηση, µία
ισοτιµία προς τα κάτω, µία ισοτιµία προς το χειρότερο των ορών
εργασίας και του µισθολογικού επιπέδου. Νοµίζω ότι το µέληµα,
το δικό µας αν µη τι άλλο, είναι να αναζητούµε µία σύγκλιση προς
τα πάνω στους µισθούς και στους όρους εργασίας και όχι να δη-
µιουργούµε ψευδείς εντυπώσεις προς τα κάτω εξίσωσης, µε
φτηνά ιδίως επικοινωνιακά κόλπα.

Ευχαριστώ πολύ.
(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Έφη Αχτσιόγλου καταθέτει

για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκον-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στε-
νογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ο κ. Κάτσης Μάριος

από τον ΣΥΡΙΖΑ έχει τον λόγο για επτά λεπτά.
ΜΑΡΙΟΣ ΚΑΤΣΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Αν είχε να απαντήσει ο κύριος Υπουργός, αγαπητή Έφη, θα

έπαιρνε τον λόγο, να είσαι σίγουρη.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Νέα Δηµο-

κρατία τους τελευταίους τεσσερισήµισι µήνες που είναι στην Κυ-
βέρνηση του τόπου κάνει κυβιστήσεις µόνο στα ζητήµατα που
εκµεταλλεύτηκε προς ψηφοθηρία. Σε όλα τα υπόλοιπα ζητήµατα
που αφορούν τον πυρήνα της νεοφιλελεύθερης και υποτακτικής
ατζέντας προς τα εγχώρια και ξένα συµφέροντα, είστε συνεπέ-
στατοι. Σας το αναγνωρίζω αυτό. Και για να το πετύχετε αυτό,
προβάλλετε τον τεχνοκρατισµό, ο οποίος δηµιουργεί δέος σε
συνδυασµό µε το σύγχρονο, διαχρονικό λαϊκισµό της Δεξιάς πα-
ράταξης.

Η Νέα Δηµοκρατία έχει έναν µόνο στρατηγικό στόχο κι αυτός
δεν αφορά τη χώρα και τη δήθεν διάσωση της ΔΕΗ. Αφορά µα-
ζικές ιδιωτικοποιήσεις σε χαµηλό τίµηµα για φιλικά ιδιωτικά συµ-
φέροντα, µέσω της απαξίωσης δηµόσιων δοµών, καθώς και της
εγκαθίδρυσης εργασιακών συνθηκών γαλέρας. 

Με το παρόν σχέδιο νόµου, έχουµε την πρώτη πράξη της εκ-
ποίησης της περιουσίας του δηµοσίου στον τοµέα της ενέργειας,
κρίσιµο για τη βιωσιµότητα, αλλά και την ασφάλεια της χώρας.
Για την ασφάλεια δεν έχετε πει κουβέντα µέχρι τώρα στο νοµο-
σχέδιο.

Μπαίνει σε λειτουργία το σχέδιο της Νέας Δηµοκρατίας για
απορρύθµιση της ενεργειακής αγοράς, το ξεπούληµα των υπο-
δοµών, την απαξίωση της ΔΕΗ, τη µη διασφάλιση της πρόσβα-
σης σε καθαρή και οικονοµικά προσιτή ενέργεια σε όλους, µε το
τελευταίο να το αρνείστε και να το ψηφίσετε στη σχετική πρό-
ταση που καταθέσαµε και στην συνταγµατική Αναθεώρηση.

Στο σχέδιό σας περιλαµβάνεται ακόµα η δηµιουργία στρατιάς
γαλάζιων golden boys, καθώς και η κατάργηση εργασιακών δι-
καιωµάτων, η οποία ανοίγει δρόµους για ολόκληρη την αγορά
εργασίας. 

Μόλις χθες, κύριε Υπουργέ, η «STATE GRID», που συµµετέχει
στον ΑΔΜΗΕ, ζήτησε από εσάς µε επιστολή να ενταχθεί στο σχέ-
διο νόµου το σκέλος της θεσµοθέτησης του νέου τρόπου προσ-
λήψεων εκτός ΑΣΕΠ –γιατί είναι διαφορετικό µέσω ΑΣΕΠ και
διαφορετικό µε την εποπτεία- απειλώντας µάλιστα, µε το ερωτη-
µατικό της αβεβαιότητας της επένδυσής τους στην Ελλάδα.
Ανοίξατε την όρεξη σε όλους, κύριε Υπουργέ, µε τις αποφάσεις
σας. Και τα µηνύµατα που στέλνετε στους επενδυτές είναι εξαι-
ρετικά ανησυχητικά και άκρως αρνητικά.

Είναι η πρώτη φορά που σε µία µεγάλη επιχείρηση του δηµό-
σιου τοµέα έχουµε τέτοιας µεγάλης κλίµακας ξαφνική ασυνέχεια
στους όρους εργασίας των νέων εργαζοµένων, σε σχέση µε τους
παλαιότερους.

Η Κυβέρνηση ετοιµάζει προσλήψεις µε ατοµικές συµβάσεις
και αποδοχές 650 ευρώ µηνιαίως, παρακάµπτοντας ουσιαστικά
το ΑΣΕΠ, ακυρώνοντας µε τρόπο αντισυνταγµατικό την επιχει-
ρησιακή συλλογική σύµβαση εργασίας, αποσαφηνίζοντας και
διατάσσοντας µία οιονεί αρχή της πιο δυσµενούς ρύθµισης µόλις
έναν χρόνο αφότου ο ΣΥΡΙΖΑ κατάφερε να επαναφέρει την αρχή
της ευνοϊκότερης ρύθµισης. Προπαγανδίζετε λαϊκίστικα ότι -
δήθεν- καταργείτε τη µονιµότητα για τη ΔΕΗ για να δηµιουργή-
σετε µία σύγχυση και µία θολούρα στην κοινωνία, αλλά ξεχνάτε
ηθεληµένα και σκοπίµως ότι η µονιµότητα έχει καταργηθεί από
το 2012 µε το δεύτερο µνηµόνιο.

Ταυτόχρονα, αίρεται το ανώτατο όριο αµοιβών για αναπληρω-
τές διευθύνοντες συµβούλους, διευθύνοντες συµβούλους, γενι-
κούς διευθυντές και διευθυντές, επαναφέροντας τη χώρα στις
εποχές πριν τη χρεοκοπία, τότε που υπήρχαν τα γαλαζοπράσινα
golden boys, όπως έγινε πρόσφατα και µε την επιλογή στους δι-
οικητές των ΔΕΚΟ. 
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Την ίδια στιγµή που κάνετε αυτά, που στέλνετε ραβασάκια από
εισπρακτικές στον κόσµο που δυσκολεύεται και χρωστάει 50
ευρώ έως 100 ευρώ, αφήνετε τους στρατηγικούς κακοπληρωτές
στο απυρόβλητο –δήθεν- για να σώσετε τη ΔΕΗ. Η Νέα Δηµο-
κρατία καταργεί τα εργασιακά δικαιώµατα. Ποια υποκρισία!

Έρχεστε, λοιπόν, να γκρεµίσετε αυτά που µε κόπο θεσµοθέ-
τησε η κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ. Εµείς µειώσαµε µεσοσταθµικά
κατά 12% τα τιµολόγια της ΔΕΗ. Προωθήσαµε ρυθµίσεις για την
αντιµετώπιση της ενεργειακής φτώχειας µε πιο ισχυρό κοινωνικό
τιµολόγιο και ειδικές µέριµνες για τις ευάλωτες οµάδες. Κάναµε
τις εκατόν είκοσι δόσεις. Μειώσαµε τον ΦΠΑ στην ενέργεια.
Εσείς µε το «καληµέρα» αυξήσατε τα τιµολόγια. Έτσι, ξέραµε να
σώσουµε και εµείς τη ΔΕΗ µε 550 εκατοµµύρια. Δεν χρειαζόµα-
σταν εσάς να έρθετε στη διακυβέρνηση του τόπου να κοµίζετε
Γλαύκα εις Αθήνας.

Διατηρήσαµε στις ενεργειακές επιχειρήσεις τον έλεγχο του
δηµοσίου, ώστε να διασφαλίζεται η πρόσβαση όλων των πολι-
τών, χωρίς να λαµβάνεται υπ’ όψιν µόνο το κέρδος. Θέσαµε τις
βάσεις για τον σχεδιασµό της συντεταγµένης σταδιακής και οµα-
λής απεξάρτησης από τον λιγνίτη, χωρίς να τίθεται σε κίνδυνο ο
βαθµός ενεργειακής αυτονοµίας και το κόστος ενέργειας, αλλά
και οι εργασιακές προοπτικές των πολιτών.

Σήµερα, η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας αλλάζει ρότα
στη χώρα, προσαρµόζοντας τη ΔΕΗ στις προδιαγραφές προβλη-
µατικής εταιρείας προς πώληση, νοµοθετώντας το ξεπούληµα
των δικτύων φυσικού αερίου της χώρας, ενός φυσικού µονοπω-
λίου, παραχωρώντας πλέον σε ιδιώτες ολόκληρο το ποσοστό του
δηµοσίου 65%, τόσο στις υποδοµές, όσο και στην εµπορία, δη-
µιουργώντας ένα ιδιωτικό µονοπώλιο στα δίκτυα φυσικού αερίου,
θέτοντας, ταυτόχρονα, µε αυτόν τον τρόπο σε αµφισβήτηση την
επέκταση δικτύων φυσικού αερίου, εφόσον αυτή θα υπόκειται
πλέον στον µόνο κανόνα, τον κανόνα του ιδιωτικού κέρδους
χωρίς να τίθεται κάποια σχετική ρήτρα.

Έχετε σκεφτεί ότι έτσι θέτετε σε κίνδυνο ακόµα και την ενερ-
γειακή ασφάλεια της χώρας; Η µονοπωλιακή διαχείριση και η
ιδιοκτησία του δικτύου από τους ιδιώτες είναι βέβαιο. Και θα το
δείτε. Πολύ σύντοµα θα διαπιστώσει η ελληνική κοινωνία ότι αυτό
θα ανεβάσει το κόστος για νοικοκυριά και επιχειρήσεις.

Την ίδια στιγµή, καταργούνται οι προβλέψεις της κυβέρνησης
ΣΥΡΙΖΑ για τους εργαζοµένους της ΔΕΠΑ που προέβλεπαν την
ισχύ των συλλογικών συµβάσεων εργασίας, τη µεταβίβαση των
εργασιακών σχέσεων στις νέες εταιρείες που θα προκύψουν και
την απαγόρευση απολύσεων για τρία χρόνια µετά την ολοκλή-
ρωση της µεταβίβασης των µετοχών. 

Προφανώς, οι περισσότερες και καλύτερες δουλειές που
έταζε ο κ. Μητσοτάκης προεκλογικά δεν ισχύουν για όλους, αλλά
για τους δικούς σας, τους άριστους της κακιάς ώρας που διορί-
σατε διοικητές στα νοσοκοµεία της χώρας, αποτυχηµένους πο-
λιτευτές, κοµµατικά στελέχη, άτοµα µε ανοιχτές ποινικές
υποθέσεις, αλλά και ρουσφέτια σε δηµοσιογράφους που σας λι-
βάνιζαν νυχθηµερόν. «Τι θα βάζαµε; Θα βάζαµε τους ξένους;»,
είπε ο κ. Βορίδης. Πάει και η αριστεία. Πάει και η αξιοκρατία.
Πάνε όλα.

Ποιοι είναι οι ψεύτες, λοιπόν, κύριε Υπουργέ; Η οµολογία του
ογδοντάχρονου κ. Πατέρα για το ρουσφέτι του Προέδρου σας
έναντι στρατού ψηφοφόρων, εκτός ότι σας ρεζιλεύει είναι και
αποκαλυπτική για το πώς κερδίσατε την εξουσία: Τάξατε ασυλία,
χρήµα και θέση στη διαπλοκή, σε δηµοσιογράφους και σε πολι-
τευτές. Και τώρα έναν, έναν έρχεστε και τους ξεπληρώνετε.

Μετά τις εκλογές µας προέκυψε ΕΡΕ του ’60 µε περιτύλιγµα
Χάρβαρντ. Και αυτό θα ήταν αστείο αν δεν ήταν επικίνδυνο.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τον λόγο έχει ο κ.
Χριστόφορος Μπουτσικάκης από τη Νέα Δηµοκρατία για επτά
λεπτά. 

ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΣ - ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΜΠΟΥΤΣΙΚΑΚΗΣ: Ευχαρι-
στώ, κύριε Πρόεδρε. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της Αντιπολίτευσης, επειδή
ασχολείστε βλέπω µε τους διοικητές και τις επιλογές της Κυβέρ-
νησης µας, έτσι για την ιστορία, να καταγράψουµε ότι το 72%

αυτών έχουν µεταπτυχιακό ή και διδακτορικό και το 80% έχει ήδη
διοικητική εµπειρία.

Και για να µιλήσουµε για τις εξαγορές ψήφων, να δούµε ποιοι
ήταν αυτοί, οι οποίοι από το ΠΑΣΟΚ και από τους ΑΝΕΛ βολέ-
ψατε µετά τις εκλογές την τελευταία φορά που είχατε κερδίσει.
Και να πούµε για τα προσόντα τους, αν θέλετε. 

Έρχοµαι τώρα, στο νοµοσχέδιο. Από τα σχολικά ακόµα χρό-
νια, ξέρουµε ότι ένα σώµα περικλείει ενέργεια όταν µπορεί να
παράγει έργο. Η παραγωγή οποιουδήποτε έργου προϋποθέτει
µία µορφή ενέργειας. Χωρίς ενέργεια δεν λειτουργούν οι µηχα-
νές. Χωρίς ενέργεια δεν καθίσταται εφικτή η ικανοποίηση απλών
πλέον καθηµερινών αναγκών του ανθρώπου. Δεν καθίσταται εφι-
κτή η συνολική, κοινωνική και οικονοµική δραστηριότητα. 

Από αυτό και µόνο, όλοι καταλαβαίνουµε τη σηµασία της ενέρ-
γειας στη νέα εποχή. Από τη Βιοµηχανική Επανάσταση του 19ου

αιώνα ως την Τεχνολογική Επανάσταση του σήµερα, αλλά και
για τη µετάβαση στην ψηφιακή εποχή του αύριο, η καλή λειτουρ-
γία της αγοράς ενέργειας αποτελεί προϋπόθεση για την ανά-
πτυξη της οικονοµίας, της καινοτοµίας και την ευηµερία της
κοινωνίας. 

Το νοµοσχέδιο που συζητάµε σήµερα αποτελεί τοµή στην
αγορά της ενέργειας. Όπως όλα τα νοµοσχέδια της Κυβέρνη-
σης, δεν περιορίζεται σε αποσπασµατικές ρυθµίσεις, αλλά περι-
λαµβάνει συνολικές µεταρρυθµίσεις για τον εκσυγχρονισµό της
ΔΕΗ, για την ανάπτυξη των ανανεώσιµων πηγών ενέργειας που
ενισχύουν την εθνική οικονοµία µε σεβασµό στην προστασία του
περιβάλλοντος, για την εξασφάλιση της καλής λειτουργίας της
αγοράς ενέργειας υπό συνθήκες ελεύθερου ανταγωνισµού, σύµ-
φωνα µε τις βέλτιστες διεθνείς πρακτικές, για την πλήρη ιδιωτι-
κοποίηση της ΔΕΠΑ µε ένα νέο υγιές πλαίσιο ανταγωνισµού,
προς όφελος των επιχειρήσεων και των νοικοκυριών, για την
προώθηση της ηλεκτροκίνησης, που συνεπάγεται πολύ χαµηλό
κόστος στις µετακινήσεις µε µηδενικούς ρύπους για το περιβάλ-
λον.

Στο πλαίσιο της σηµερινής µου τοποθέτησης, θα ήθελα να µι-
λήσω ειδικότερα για τη ΔΕΗ. Από τον Απρίλιο του 2019, ο ορκω-
τός ελεγκτής που όρισε η κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ έθετε θέµα
βιωσιµότητας της εταιρείας. Η Νέα Δηµοκρατία αµέσως µόλις
ανέλαβε τη διακυβέρνηση της χώρας προχώρησε σε λήψη µέ-
τρων για την αντιµετώπιση της καταστροφικής πορείας που είχε
πάρει η επιχείρηση. Κατάφερε σε λιγότερο από τρεις µήνες να
αλλάξει η θέση του ορκωτού ελεγκτή, να τριπλασιαστεί η τιµή
της µετοχής της ΔΕΗ και να αναβαθµιστεί η πιστοληπτική ικανό-
τητα της επιχείρησης. Αυτό το πετύχαµε γιατί εκπονήσαµε άµεσα
ένα ολοκληρωµένο σχέδιο διάσωσης. Αντιµετωπίσαµε τα προ-
βλήµατα ρευστότητας, ενθαρρύναµε τη νέα τιµολογιακή πολι-
τική, νοµοθετήσαµε τη δυνατότητα απόδοσης µέχρι και 200
εκατοµµυρίων ευρώ στη ΔΕΗ από τον λογαριασµό υπηρεσιών
κοινής ωφέλειας, καταργήσαµε τις δηµοπρασίες ΝΟΜΕ που
είχαν θεσµοθετηθεί επί κυβερνήσεως ΣΥΡΙΖΑ και ανάγκαζαν τη
ΔΕΗ να πουλάει στους ανταγωνιστές της κάτω του κόστους.

Σήµερα, έχουµε µπροστά µας τρεις µεγάλες προκλήσεις: την
απολιγνιτοποίηση της ΔΕΗ, τη δυναµική στήριξη των ανανεώσι-
µων πηγών ενέργειας από την εταιρεία και την ιδιωτικοποίηση
του ΔΕΔΔΗΕ. 

Δε µένουµε, όµως, µόνο σε αυτά. Στόχος µας είναι ο εκσυγ-
χρονισµός της επιχείρησης, για να γίνει πιο ευέλικτη, πιο λειτουρ-
γική, πιο γρήγορη στη λήψη αποφάσεων. Να την κάνουµε πιο
αποτελεσµατική. Για να πετύχει αυτό πρέπει να την απαλλάξουµε
από το ασφυκτικό πλαίσιο της νοµοθεσίας για τις ΔΕΚΟ. 

Έτσι, µε το προτεινόµενο νοµοσχέδιο µεταξύ άλλων εισά-
γουµε ένα ευέλικτο εργασιακό πλαίσιο για όσους προσλαµβά-
νονται από δω και στο εξής. Αναζητάµε στελέχη µε ειδίκευση
στις νέες τεχνολογίες, όπως συµβαίνει και στις επιχειρήσεις του
ιδιωτικού τοµέα, µε συµµετοχή του ΑΣΕΠ στον έλεγχο νοµιµότη-
τας και συγχρόνως µε ταχεία ολοκλήρωση των διαδικασιών. Δί-
νουµε κίνητρα για την προσέλκυση στελεχών από την αγορά.
Καταργούµε τη µονιµότητα για τους γενικούς διευθυντές. Στο
εξής θα επιλέγονται µε προκήρυξη για τριετή θητεία τόσο από
τα στελέχη της εταιρείας, όσο και από την ίδια την αγορά.

Μειώνουµε το κόστος της εταιρείας µε πρόβλεψη δυνατότη-
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τας για εθελούσιες εξόδους εργαζοµένων. Αυτό θα υλοποιηθεί
απευθείας από την ίδια την ΔΕΗ, χωρίς επιβάρυνση του κρατικού
προϋπολογισµού και των ασφαλιστικών ταµείων. 

Διευκολύνουµε την εσωτερική κινητικότητα των εργαζοµένων
και επιτρέπουµε τις εθελοντικές µετακινήσεις προς τον δηµόσιο
τοµέα. Εισάγουµε ένα ευέλικτο πλαίσιο για τις προµήθειες επι-
ταχύνοντας τις διαδικασίες, αλλά πάντοτε µε αυστηρές εγγυή-
σεις διαφάνειας. 

Διατηρούµε την έκπτωση επί της κατανάλωσης ενέργειας για
τους εργαζόµενους της ΔΕΗ, όπως συµβαίνει σε όλες τις εται-
ρείες ηλεκτρικού ρεύµατος. Μειώνουµε τις χρεώσεις υπηρεσιών
κοινής ωφέλειας στα νοικοκυριά µε νυχτερινό ρεύµα, διορθώ-
νοντας τις αδικίες του παρελθόντος. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε το νοµοσχέδιο αυτό δίνουµε
τέλος στις αναχρονιστικές νοοτροπίες και πρακτικές. Δίνουµε τη
δυνατότητα στη ΔΕΗ να ανταποκριθεί στις απαιτήσεις της σύγ-
χρονης εποχής, αλλά και στις προκλήσεις του µέλλοντος. Η ΔΕΗ
αλλάζει. Η οικονοµία αλλάζει. Η χώρα αλλάζει. Επίκεντρο της πο-
λιτικής µας είναι η βιώσιµη και αειφόρος ανάπτυξη. Τα οφέλη
αυτής της προσπάθειας θα είναι τεράστια στο παρόν, αλλά και
στο µέλλον. 

Με τον εκσυγχρονισµό της ΔΕΗ, µε την ιδιωτικοποίηση της
ΔΕΠΑ και την καλή λειτουργία της αγοράς ενέργειας, την προ-
ώθηση των ανανεώσιµων πηγών ενέργειας και της ηλεκτροκίνη-
σης, θέτουµε τις βάσεις για τον συνολικό ενεργειακό εκσυγχρονι-
σµό της χώρας και της οικονοµίας. 

Θέτουµε τις βάσεις για να µπορεί επιτέλους η εθνική οικονοµία
να αναπτύσσεται µε σεβασµό στην προστασία του περιβάλλον-
τος, για να είναι η ενέργεια προσιτή σε όλες και όλους τους συµ-
πολίτες µας, νοικοκυριά και επιχειρήσεις, για να εξασφαλίζονται
οι καλύτερες δυνατές παροχές στο χαµηλότερο δυνατό κόστος. 

Αυτή είναι η πολιτική της Νέας Δηµοκρατίας, πολιτική για την
πρόοδο και την ανάπτυξη προς όφελος όλων των πολιτών.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τον λόγο έχει ο κ.
Στέφανος Γκίκας από τη Νέα Δηµοκρατία για επτά λεπτά.

ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΓΚΙΚΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Θα πάρω ένα λεπτό από τον πολύτιµο χρόνο µου για ένα θέµα.

Είδα σήµερα ότι πάρα πολλοί από τους Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ
ασχολήθηκαν µε τους διοικητές των νοσοκοµείων, µε τις κοµµατι-
κές τοποθετήσεις κ.λπ.. Η εκλογική µου περιφέρεια είναι η Κέρ-
κυρα. Πριν από µερικές εβδοµάδες αντικαταστάθηκε ο πρόεδρος
και διευθύνων σύµβουλος του Οργανισµού Λιµένος Κέρκυρας, ο
οποίος -διαχωρίζω βεβαίως ότι τον εκτιµώ τον άνθρωπο και τον
σέβοµαι- ήταν ετών ογδόντα. Αυτό, λοιπόν, δεν σηµαίνει κάτι.

Δεύτερον, από τους εκατόν τριάντα, εκατόν σαράντα διοικητές
νοσοκοµείων που διορίσατε το 2016, στελέχη τα οποία µάλλον
ανήκαν στον χώρο της Νέας Δηµοκρατίας ήταν τέσσερα. Οι υπό-
λοιποι ήταν από τον ΣΥΡΙΖΑ.

ΑΛΕΞΗΣ ΧΑΡΙΤΣΗΣ: Τώρα πόσοι είναι από τον ΣΥΡΙΖΑ; 
ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΓΚΙΚΑΣ: Μπορεί να είναι και τέσσερις.
Θέλω να πω ότι κάθε αντιπολίτευση κατηγορεί την κυβέρνηση

για το ίδιο θέµα. Δεν µπορείτε, λοιπόν, να έχετε αναγάγει σε ση-
µαία τις τελευταίες δύο µέρες έναν ογδοντάχρονο, όταν έχετε
προβεί και εσείς στα ίδια και στα ίδια. 

Αλλά πάµε επί του προκειµένου. Είναι ένα σοβαρό σχέδιο
νόµου, το οποίο ρυθµίζει την αγορά ενέργειας. Δίνει πνοή στην
ΔΕΗ, σε µία δηµόσια επιχείρηση η οποία επί των ηµερών σας
έπνεε τα λοίσθια και ρυθµίζει και µία σειρά από άλλα θέµατα. 

Είναι σηµαντικό, διότι µε αυτό το νοµοσχέδιο αφήνουµε πίσω
ιδεοληψίες και κακές πρακτικές του παρελθόντος και βεβαίως,
ρυθµίζουµε όλο το πακέτο της ενέργειας και εξυγιαίνουµε τις
υπάρχουσες επιχειρήσεις. Ο στόχος είναι να αποκατασταθεί η
ανταγωνιστικότητα των επιχειρήσεων, που επί των ηµερών σας
εξαφανίστηκε ολοσχερώς.

Οι ρυθµίσεις του σχεδίου νόµου έχουν ως επίκεντρο το όφε-
λος της οικονοµίας και άρα της κοινωνίας και του καταναλωτή.
Παράλληλα δίνεται ιδιαίτερη έµφαση και στο θέµα των ανανεώ-
σιµων πηγών ενέργειας, αλλά και στην προστασία του περιβάλ-
λοντος. 

Στο νοµοσχέδιο προβλέπεται µια σειρά διατάξεων οι οποίες, µε-
ταξύ άλλων, προβαίνουν στη µείωση χρέωσης υπηρεσιών κοινής
ωφέλειας στις καταναλώσεις νύχτας. Παράλληλα, προβλέπεται ο
εταιρικός µετασχηµατισµός της ΔΕΠΑ, ώστε να διευκολυνθεί και
ιδιωτικοποίηση της εταιρείας. 

Είναι, επίσης, σηµαντικό να αναφέρουµε ότι στο µεγάλο θέµα
που ονοµάζεται ΔΕΗ, αυτή είναι η τρίτη προσπάθεια διάσωσης
που κάνει αυτή η παράταξη. Η πρώτη ήταν το 2007-2009. Η τότε
κυβέρνηση του Κώστα Καραµανλή διείδε ότι ο µόνος τρόπος για
να σωθεί η επιχείρηση είναι να ιδιωτικοποιηθεί κάποιο µέρος. Η
διοίκηση του κ. Αθανασόπουλου τότε έψαξε και βρήκε στρατη-
γικό επενδυτή. Μάλιστα είχε φτάσει στο σηµείο να υπογράψει
και µνηµόνιο συνεργασίας µε τη γερµανική RWE, αλλά οι αντι-
δράσεις της ΓΕΝΟΠ, του ΠΑΣΟΚ τότε, που ήταν αξιωµατική αν-
τιπολίτευση, του µικρού ΣΥΡΙΖΑ και άλλων, εµπόδισε αυτήν τη
διαδικασία. 

Φτάνουµε στο 2014 που πάλι η κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρα-
τίας -βεβαίως τότε ήταν η Κυβέρνηση Σαµαρά-Βενιζέλου- στή-
ριξε το θέµα της «µικρής» ΔΕΗ. Ουσιαστικά το σχέδιο αυτό
µιλούσε για µία µικρότερη µεν, αλλά υγιή επιχείρηση, βιώσιµη
και κυρίως ανταγωνιστική. Ούτε αυτό το σχέδιο υιοθετήσατε. 

Όταν αναλάβατε την εξουσία τον Ιανουάριο του 2015, φροντί-
σατε, µετά από ένα διάστηµα, να υιοθετήσετε τη χειρότερη δυ-
νατή λύση που ήταν οι δηµοπρασίες ΝΟΜΕ, µε αποτέλεσµα µέσα
σε πολύ σύντοµο χρονικό διάστηµα η εταιρεία να χάσει σηµαν-
τική αξία, να ζηµιωθεί πάνω από 600 εκατοµµύρια ευρώ και βε-
βαίως να ακολουθήσουν όσα είδαµε τα τελευταία αυτά χρόνια. 

Φτάσαµε στο σηµείο αυτή η εταιρεία που ήταν µια «κολώνα»
της οικονοµίας µας, να έχει πτωχεύσει ουσιαστικά, να έχει κα-
ταρρεύσει και να έρχονται οι δικοί σας ορκωτοί λογιστές –αυτοί
που ορίσατε εσείς ως κυβέρνηση, οι «ERNST & YOUNG»- να λένε
ότι εάν δεν αλλάξει κάτι, η εταιρεία αυτή πτωχεύει. Φούντο! 

Αυτό, λοιπόν, έπρεπε η παρούσα Κυβέρνηση να το αναστρέ-
ψει. Σε πολύ σύντοµο χρονικό διάστηµα, µε την αναπροσαρµογή
των τιµολογίων, µε την κατάργηση των ΝΟΜΕ, µέσα σε πολύ λί-
γους µήνες η µετοχή της εταιρείας από το 1,30 έφτασε στα 3,2
ευρώ. Είναι πολύ σηµαντική αυτή η διαφορά και δείχνει ακριβώς
τη σωστή διαδικασία που ακολουθεί αυτή η Κυβέρνηση. Επίσης
σηµαντικοί οίκοι, όπως η «STANDARD & POOR’S», αναβάθµισαν
την επιχείρηση όταν µόλις πριν µερικούς µήνες αυτή η επιχεί-
ρηση κόντευε να πτωχεύσει. 

Με το νοµοσχέδιο το οποίο αυτήν τη στιγµή συζητάµε, η λει-
τουργία της ΔΕΗ γίνεται βιώσιµη. Η εταιρεία γίνεται ανταγωνι-
στική και ακολουθεί τα πρότυπα υγιών επιχειρήσεων στην
Ευρώπη και στον κόσµο. 

Γι’ αυτούς τους λόγους, σας καλώ να υπερψηφίσετε το νοµο-
σχέδιο µας.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τον λόγο έχει ο κ. Χα-
ρίτσης Αλέξανδρος από τον ΣΥΡΙΖΑ για επτά λεπτά.

ΑΛΕΞΗΣ ΧΑΡΙΤΣΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Δεν είχα σκοπό να αναφερθώ σε ζητήµατα εκτός νοµοσχεδίου,

αλλά µιας και ο προηγούµενος οµιλητής µίλησε για αναχρονιστι-
κές νοοτροπίες και πρακτικές και προσπάθησε να δικαιολογήσει
τα αδικαιολόγητα κατά τη γνώµη µου σε σχέση µε την υπόθεση
των διοικητών των νοσοκοµείων, δεν θα χρησιµοποιήσω τα δικά
µου λόγια, ας χρησιµοποιήσω τα λόγια κάποιου άλλου. «Όταν
συναντήθηκα µε τον κ. Μητσοτάκη στο γραφείο του στη Βουλή
του είπα: «Αφού θέλεις να γυρίσω στη Νέα Δηµοκρατία, όταν γί-
νεις Πρωθυπουργός έχω ένα πολύ καλό βιογραφικό σηµείωµα,
θέλω τη συγκεκριµένη θέση. Ξέρω, όµως, ότι δεν βαραίνει µόνο
το βιογραφικό, γιατί χρειάζεται και πολιτική συναίνεση. Δεν γί-
νονται αυτά µόνο µε τα προσόντα, να µην κρυβόµαστε πίσω από
το δάχτυλό µας. Και συµφώνησε.»». Ο κ. Μητσοτάκης συµφώ-
νησε. «Αυτά είπα και αυτοί µε διόρισαν».

Αυτά λέει ο κ. Πατέρας, ο γηραιός πολιτευτής σας σε σηµε-
ρινή του συνέντευξη. Επειδή µιλήσατε για αναχρονιστικές νοο-
τροπίες και πρακτικές, δεν χρειάζεται κανένα περαιτέρω σχόλιο
νοµίζω. Τα αφήνουµε στην κρίση των Ελλήνων πολιτών. Και θα
το καταθέσω κιόλας το συγκεκριµένο απόσπασµα της συνέντευ-
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ξης στα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής, κ. Αλέξης Χαρίτσης, καταθέτει

για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Έρχοµαι, λοιπόν, στα του νοµοσχεδίου που συζητάµε σήµερα.
Και θυµήθηκα διαβάζοντας το νοµοσχέδιο ότι βαδίζοντας προς
τις εκλογές της 7ης Ιουλίου συντεταγµένα είδαµε τηλεοπτικούς
σταθµούς και εφηµερίδες µεγάλης κυκλοφορίας -που σχετίζον-
ται µε συγκεκριµένα επιχειρηµατικά συµφέροντα- να µας βοµ-
βαρδίζουν µε ειδήσεις για την επικείµενη κατάρρευση της
Δηµόσιας Επιχείρησης Ηλεκτρισµού.

Ήταν θέµα χρόνου, εβδοµάδων, ηµερών, ωρών µέχρι να βρε-
θεί η χώρα µπροστά σε µία τεράστια καταστροφή. Φυσικά δεν
χρειάζεται να σας πω ότι αποκλειστικά υπεύθυνος γι’ αυτήν την
καταστροφή ήταν ο ΣΥΡΙΖΑ. Μεσολάβησαν οι εκλογές και ήδη
από τις πρώτες µέρες της νέας Κυβέρνησης συνεχίσατε -η νέα
Κυβέρνηση βοηθούµενη και από τα µέσα µαζικής ενηµέρωσης-
το ίδιο µοτίβο. Καθηµερινές δηλώσεις για την προδιαγεγραµµένη
κρίση της ΔΕΗ, µερικές -θα έλεγα- άστοχες επικοινωνιακές πρω-
τοβουλίες, κύριε Υπουργέ, µε φωτογραφήσεις µπροστά σε εγ-
καταστάσεις ιδιωτικών εταιρειών ανταγωνιστών της ΔΕΗ και
φυσικά η ίδια η αύξηση στην τιµή του ρεύµατος.

Όλα αυτά βρίσκονται στην πρώτη σελίδα του manual του παγ-
κόσµιου νεοφιλελευθερισµού, δηλαδή, εκποίηση δια της απαξίω-
σης. 

Στη συνέχεια, βεβαίως –και θα τελειώσω µε αυτό τη σύντοµη
ανασκόπηση- ήρθε το περιώνυµο αναπτυξιακό νοµοσχέδιο το
οποίο προσέθεσε στο µωσαϊκό της κυβερνητικής στρατηγικής
µία ακόµη ψηφίδα χαριστικών διατάξεων για επιχειρηµατικά συµ-
φέροντα και επιβεβαίωσε ότι απ’ αυτήν την Κυβέρνηση σίγουρα
λείπει ένα και µόνο πράγµα, η οποιαδήποτε πρόθεση να προ-
ασπίσει το δηµόσιο συµφέρον. 

Το είδαµε άλλωστε και στην πρόσφατη συζήτηση για τη συν-
ταγµατική Αναθεώρηση όπου η Νέα Δηµοκρατία καταψήφισε την
πρόταση του ΣΥΡΙΖΑ για συνταγµατική κατοχύρωση του δηµο-
σίου ελέγχου σε βασικά κοινωνικά αγαθά, όπως η ηλεκτρική
ενέργεια και τα δίκτυα διανοµής της.

Το νοµοσχέδιο που συζητάµε σήµερα, λοιπόν, δεν έρχεται εν
κενώ. Έρχεται µετά απ’ όλες αυτές τις πολύµηνες προσπάθειες
απαξίωσης και συκοφάντησης της επιχείρησης. Επιβεβαιώνει ότι
η Κυβέρνηση δεν σκοπεύει να ακολουθήσει πολιτικές που εξα-
σφαλίζουν χαµηλό κόστος ενέργειας και πρόσβαση σε όλους πο-
λίτες και επιχειρήσεις. Επιβεβαιώνει ακόµη περισσότερο την
επιθυµία της να εξυπηρετήσει ολιγοπωλιακά συµφέροντα µε
αδιαφανείς διαδικασίες και εν τέλει η πρόθεσή της να εκποιήσει
το δηµόσιο συµφέρον στο χώρο της ενέργειας.

Πιο συγκεκριµένα όσον αφορά τις εργασιακές σχέσεις, ξεπερ-
νάτε ακόµα και τον ίδιο σας τον εαυτό. Γιατί τι άλλο από αντερ-
γατικό µένος συνιστά η διά του νόµου κατάργηση της
συλλογικής σύµβασης εργασίας στη ΔΕΗ; Τι άλλο συνιστά η επι-
λογή σας οι νέοι εργαζόµενοι -οι οποίοι προφανώς πρέπει να
προσληφθούν στην εταιρεία και κυρίως µιλάµε για επιστηµονικό
προσωπικό, νέους µηχανικούς- να δουλεύουν όχι µε την επιχει-
ρησιακή σύµβαση αλλά µε ατοµικές συµβάσεις εργασίας, δη-
λαδή, µε µισθούς πείνας; Τι άλλο παρά αντεργατικό µένος
συνιστά η επιλογή σας να καταργήσετε τις προβλέψεις στο
ν.4206/2019 της κυβέρνησης του ΣΥΡΙΖΑ για την προστασία των
εργαζοµένων στη ΔΕΠΑ; 

Θυµίζω ότι οι προβλέψεις εκείνες αφορούσαν στην ισχύ των
συλλογικών συµβάσεων εργασίας, στη µεταβίβαση των εργασια-
κών σχέσεων στις νέες εταιρείες και στην απαγόρευση απολύ-
σεων για τρία χρόνια µετά την ολοκλήρωση της µεταβίβασης των
µετοχών. 

Γιατί, αυτό το µένος απέναντι στην εργασία; Γιατί αυτό το
µένος εναντίον των νέων επιστηµόνων; Δεν καταλαβαίνετε ότι µε
αυτήν την αντεργατική πολιτική που επιθετικά ακολουθείτε, θα
αυξηθούν οι ανισότητες; Και όπως όλοι οι διεθνείς οργανισµοί,
όπως ο ΟΟΣΑ και η Παγκόσµια Τράπεζα, επισηµαίνουν ότι οι ανι-
σότητες πέραν όλων των άλλων, πέρα από αντικοινωνικές, είναι
και αντιαναπτυξιακές;

Η αλήθεια είναι ότι επιλέγετε να υπονοµεύσετε τις αναπτυξια-
κές προοπτικές της χώρας µέσω της ΔΕΗ µόνο και µόνο για να
εξασφαλίσετε υψηλότερη κερδοφορία στους ιδιώτες. Αν αυτό
δεν είναι ανευθυνότητα, τότε τι είναι; Ακόµα πιο ανεύθυνη, όµως,
είναι η επιλογή στους νέους διορισµούς να παρακαµφθεί το
ΑΣΕΠ. Έχουµε, δηλαδή, επαναφορά σε ένα καθεστώς –αυτό το
καθεστώς το οποίο βλέπουµε αυτές τις µέρες και σε άλλες πλευ-
ρές του δηµοσίου- που επί δεκαετίες αλόγιστα θεσπίσατε, ενι-
σχύσατε και χρησιµοποιήσατε για µικροκοµµατικό όφελος.

Πρόκειται για µία µείζονα οπισθοδρόµηση σε σχέση µε την
διακυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ στο πελατειακό κράτος. Μία οπισθο-
δρόµηση την οποία, δυστυχώς, βλέπουµε σε πάρα πολλές πτυ-
χές της πολιτικής σας, σε πάρα πολλές ανεύθυνες επιλογές τις
οποίες κάνετε. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Επιτρέψτε µου, όµως, να πω ότι πάρα πολύ κρίσιµο κατά τη
γνώµη µου -και φαίνεται ότι δυστυχώς εδώ ούτε και η διεθνής
εµπειρία είναι οδηγός για εσάς- είναι η επιλογή σας να ιδιωτικο-
ποιήσετε την ΔΕΠΑ, όπως επιδιώκετε µε το παρόν νοµοσχέδιο
αλλά και να ιδιωτικοποιήσετε µέσω αυτής τα δίκτυα του φυσικού
αερίου της χώρας.

Παραχωρείτε σε ιδιώτες ολόκληρο το ποσοστό του δηµοσίου
στην εµπορία και κυρίως στις υποδοµές, σε δίκτυα µιας επιχεί-
ρησης που βεβαίως δεν είναι µία επιχείρηση όπως όλες οι άλλες.
Τα δίκτυα αυτά συνιστούν φυσικό µονοπώλιο και κατασκευάστη-
καν από το υστέρηµα του ελληνικού λαού. Εκχωρείτε, λοιπόν,
αυτό το µονοπώλιο σε ιδιώτες. Δηµιουργείται έτσι ένα ιδιωτικό
µονοπώλιο. 

Αυτή η µονοπωλιακή διαχείριση και ιδιοκτησία του δικτύου θα
ανεβάσει αφενός το κόστος για νοικοκυριά και επιχειρήσεις. Θα
υπονοµεύσει, όµως, και την επέκταση του δικτύου σε όλες τις
περιοχές της χώρας όπως πρέπει να γίνει, γιατί βεβαίως µονα-
δικό κριτήριο θα είναι η κερδοφορία. Και όλα αυτά θα γίνουν
χωρίς κανένα σχέδιο για την ασφάλεια του εφοδιασµού και το
κόστος και την ποιότητα της ενέργειας για την ανάπτυξη των δι-
κτύων.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κλείστε, κύριε Χαρί-
τση. Κλείστε, τελευταία πρόταση.

ΑΛΕΞΗΣ ΧΑΡΙΤΣΗΣ: Θα είµαι πολύ σύντοµος.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Όχι, δεν υπάρχει συν-

τοµία. Κλείστε! Αυτή είναι η τελευταία φράση. Κλείστε!
ΑΛΕΞΗΣ ΧΑΡΙΤΣΗΣ: Δεν σας εγκαλούµε, λοιπόν, κύριοι της

Κυβέρνησης, γιατί δεν συµφωνείτε µε την ενεργειακή πολιτική
του ΣΥΡΙΖΑ. Σας εγκαλούµε, όµως, για την άρνησή σας να βγά-
λετε τα απαραίτητα συµπεράσµατα απ’ αυτά τα οποία συνέβη-
σαν στη χώρα µας και διεθνώς τα τελευταία χρόνια, αυτά τα
συµπεράσµατα τα οποία θα έπρεπε να σας οδηγήσουν σε µία
προάσπιση του δηµοσίου συµφέροντος, σε ένα ολοκληρωµένο
σχέδιο για την ανάπτυξη και τη βιωσιµότητα της Δηµόσιας Επι-
χείρησης Ηλεκτρισµού. Ένα σχέδιο το οποίο δεν βλέπουµε. Αν-
τιθέτως αυτό το οποίο βλέπουµε είναι µία συντεταγµένη
προσπάθεια για την πλήρη εκποίηση της δηµόσιας περιουσίας
στον πολύ κρίσιµο για την παραγωγική ανασυγκρότηση της
χώρας κλάδο της ενέργειας.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τον λόγο έχει η κ. Θε-
οπίστη Πέρκα από τον ΣΥΡΙΖΑ για επτά λεπτά. 

ΘΕΟΠΙΣΤΗ (ΠΕΤΗ) ΠΕΡΚΑ: Αγαπητοί συνάδελφοι έχουµε σή-
µερα ένα αποκαλυπτικό νοµοσχέδιο.

Μετά τη δήλωση του Πρωθυπουργού από το βήµα του ΟΗΕ
για την πλήρη απολιγνιτοποίηση της χώρας έως το 2028, έρχεται
το παρόν νοµοσχέδιο που ξεδιπλώνει το σχέδιο της Κυβέρνησης,
το οποίο όµως δεν υποστηρίζεται από κανένα σχεδιασµό. Είναι
σχέδιο χωρίς σχέδιο δηλαδή. Εξαγγελίες εντυπωσιασµού χωρίς
καµµία τεκµηρίωση, καµµία εναλλακτική πρόταση. 

Δεν έχετε κανένα σχέδιο για την ασφάλεια εφοδιασµού και την
ενεργειακή εξάρτηση της χώρας, κανένα σχέδιο για το κόστος
ενέργειας, κανένα σχέδιο για τη δίκαιη µετάβαση της οικονοµίας
και της κοινωνίας, αλλά και των λιγνιτικών περιοχών. Δεν υπάρχει
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κανένα σχέδιο µόνο εξαγγελίες, χωρίς να εξειδικεύονται µέτρα
για τη στήριξη της περιοχής της δυτικής Μακεδονίας και των κα-
τοίκων της.

Ξέρετε, η απολιγνιτοποίηση δεν εντέλλεται, ούτε απλώς εξαγ-
γέλλεται. Σας προκαλούµε επιµόνως εδώ και καιρό να µας πα-
ρουσιάσετε τον σχεδιασµό σας. Ποια ακριβώς βήµατα θα
ακολουθήσετε προκειµένου να έχουµε δίκαιη µετάβαση; Πως θα
επουλωθούν οι πληγές των Νοµών Φλώρινας και Κοζάνης, που
είναι η καρδιά του µεγαλύτερου λιγνιτικού κέντρου της Νοτιοα-
νατολικής Ευρώπης; Ποιο παραγωγικό µοντέλο θα υποστηρίξετε
στην περιοχή; Τι θα απογίνουν οι επιχειρήσεις που δραστηριο-
ποιούνται στον χώρο; Τι θα απογίνουν οι κάτοικοι και οι εργαζό-
µενοι; Πώς θα γίνει η αποκατάσταση; Πώς θα αξιοποιηθεί το
επενδεδυµένο κεφάλαιο των σύγχρονων µονάδων; Τι θα γίνει µε
την «Πτολεµαΐδα 5»; Μια ολόκληρη περιοχή στηρίζεται οικονο-
µικά και επιχειρηµατικά µόνο στον λιγνίτη όλα αυτά τα χρόνια και
αυτό είναι αποκλειστικό έργο των κυβερνήσεων Νέας Δηµοκρα-
τίας και ΠΑΣΟΚ.

Ερχόµαστε, λοιπόν, στο σήµερα, σε µια νέα εποχή στην οποία
πρέπει να ξέρουµε τα λάθη που έχουν γίνει και πώς δεν θα ξα-
ναγυρίσουµε σε αυτά. Αν συνεχίσουµε να πορευόµαστε χωρίς
πυξίδα τα τραγικά λάθη θα αναβαθµιστούν σε εγκληµατικά γιατί
είναι εγκληµατική η έλλειψη στοιχειώδους σχεδιασµού που ανα-
φέρεται ακόµα και στην έκθεση αξιολόγησης της Κοµισιόν και
δυστυχώς επιβεβαιώθηκε και στο πλαίσιο του κοινοβουλευτικού
ελέγχου της Κυβέρνησης. 

Σας καταθέσαµε ερώτηµα µε θέµα το σχεδιασµό και τους πό-
ρους για τη δίκαιη µετάβαση των λιγνιτικών περιοχών. Η απάν-
τησή σας δεν ήταν ικανοποιητική. 

Επίσης καταθέσαµε τροπολογία στο αναπτυξιακό νοµοσχέδιο
µε θέµα ένταξη των λιγνιτικών περιοχών της χώρας σε νέο ειδικό
καθεστώς του αναπτυξιακού νόµου. Προφανώς δεν την κάνατε
αποδεχτή. 

Ξέρετε, η κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ είχε εθνικό σχέδιο για την
ενέργεια και το κλίµα έως το 2030 κατατεθειµένο και µε πολύ
καλή αξιολόγηση από την Ευρωπαϊκή Ένωση. Επίσης µε κυβέρ-
νηση ΣΥΡΙΖΑ ζητήθηκε τεχνική βοήθεια για το θέµα της οµαλής
και δίκαιης µετάβασης στη µεταλιγνιτική εποχή από την SRSS,
το αρµόδιο όργανο της Ευρωπαϊκής Επιτροπής, καθώς και από
την Παγκόσµια Τράπεζα µε σχετική µελέτη επί του θέµατος.

Απολιγνιτοποίηση, λοιπόν, το 2028 χωρίς σχέδιο για το θέµα
της δίκαιης µετάβασης. Ακόµη και η WWF, µια καθαρά περιβαλ-
λοντική οργάνωση, λέει «ναι» στην απολογνιτοποίηση, αλλά µε
σχέδιο, µε οργάνωση, όχι ασύντακτα και άµεσα.

Πάµε τώρα στην καρδιά του νοµοσχεδίου που αφορά τη
ΔΕΠΑ. Ακολουθείτε την παλιά καλή συνταγή επένδυση και ανά-
πτυξη ίσον ιδιωτικοποίηση άνευ όρων και ορίων. Προωθείτε την
άµεση ιδιωτικοποίηση των δικτύων φυσικού αερίου, ολόκληρο το
ποσοστό του δηµόσιου 65%, τόσο στις υποδοµές όσο και στην
εµπορία. 

Στο κοµµάτι της εµπορίας βεβαίως να ανοίξει η αγορά, να
υπάρχει συµµετοχή ιδιωτικών κεφαλαίων και επιχειρήσεων, να
υπάρχει ανταγωνισµός αν και εδώ θα έπρεπε να υπάρχει η πα-
ρουσία του δηµοσίου ώστε να λειτουργήσει εξισορροπητικά.
Αλλά τις υποδοµές που είναι φυσικό µονοπώλιο είναι ακατανόητο
γιατί η Κυβέρνηση Νέας Δηµοκρατίας τις δίνει για να µην πούµε
και για τους όρους της εκποίησης. 

Πρόκειται για νεοφιλελεύθερη ιδεοληψία να έχουµε συνθήκες
δηµιουργίας ενός ιδιωτικού µονοπωλίου. Πόσο λογικό ακούγεται
να παραχωρείς στον ιδιώτη ένα φυσικό µονοπώλιο που έγινε µε
δηµόσιο χρήµα και να µην έχεις έστω ένα µειοψηφικό πακέτο; 

Η πλήρης αποχώρηση του δηµοσίου από τη ΔΕΠΑ θέτει εκτός
των άλλων σε κίνδυνο και την επέκταση του δικτύου. Γιατί δεν
µπορούµε να διακρίνουµε πώς θα εξαναγκάσετε τον ιδιώτη να
κάνει έργα και µε ποιες προϋποθέσεις. Να υπενθυµίσουµε ότι η
υποχρέωση αυτή αποσύρθηκε µετά τη διαβούλευση από το νο-
µοσχέδιο. 

Εδώ υπενθυµίζουµε ότι εµείς είχαµε έναν σχεδιασµό για επέ-
κταση του δικτύου σε πάνω από τριάντα πόλεις που ήταν δίπλα
στον κεντρικό αγωγό ΔΕΣΦΑ. Προφανώς κάθε άλλο παρά αρκε-
τές είναι αξιωµατικές τοποθετήσεις περί ανταγωνισµού και ανάγ-

κης ως νοµοτέλειας απόσυρσης του κράτους από κάθε παραγω-
γική δραστηριότητα. Αυτοί οι αφορισµοί άλλωστε χάνουν έδα-
φος µπροστά στην πραγµατικότητα, όπως δείχνουν παρα-
δείγµατα από τις υπόλοιπες ευρωπαϊκές χώρες. Ακούστηκαν αρ-
κετές χώρες σήµερα. 

Εγώ θέλω να µου εξηγήσετε ποιο ακριβώς µοντέλο, που έχει
και καλά αποτελέσµατα, αντιγράφετε. Περιµένουµε µία απάν-
τηση. Σε ποια χώρα γίνεται αυτό; 

Κύριοι της Κυβέρνησης σε κάθε νοµοσχέδιο που έρχεται στη
Βουλή υπάρχουν πάντα δύο θέµατα που επιµένετε µε απίστευτο
κυνισµό. Το πρώτο αφορά σε εξυπηρέτηση συµφερόντων. Πλέον
δεν µας αιφνιδιάζει και µάλιστα µπορώ να πω ότι το µόνο που
έχουµε να κάνουµε είναι να ψάχνουµε για ονόµατα και διευθύν-
σεις και αυτό είναι εύκολο. 

Στο σηµερινό νοµοσχέδιο πολλά ερωτηµατικά εγείρονται για
τη µεταφορά του σταθµού υγροποιηµένου αερίου της Αλεξαν-
δρούπολης µετά τη διαβούλευση στη ΔΕΠΑ Εµπορίας, όχι στην
Υποδοµών ή Διεθνών Έργων. Ο σταθµός αυτός αποτελεί βαριά
υποδοµή και πύλη εισόδου φυσικού αερίου στη χώρα και η πα-
ράλογη επιλογή δηµιουργεί σοβαρά ερωτήµατα αδιαφάνειας και
ανισοτιµίας, ενώ περιορίζει τον ανταγωνισµό και τα γεωπολιτικά
συµφέροντα της χώρας. 

Το δεύτερο θέµα αποτελεί µονότονη εµµονή για τους εργαζό-
µενους στα εργασιακά δικαιώµατα. Αυτό το νοµοσχέδιο φέρνει
τη διάλυση του ΑΣΕΠ και κατάργηση συλλογικών συµβάσεων ερ-
γασίας ενώ συγχρόνως φέρνει διατάξεις για τα golden boys µε
υψηλούς µισθούς, λιµουζίνες κ.λπ.. Είναι αντιφατικές διατάξεις
που προκαλούν την κοινωνία. 

Η σκανδαλώδης επαναφορά του ρουσφετιού και της αναξιο-
κρατίας δεν σας επιτρέπει να ξαναµιλήσετε για brain drain, πρό-
οδο, ίσες ευκαιρίες και άλλα τέτοια ωραία που κοσµούν τις
οµιλίες σας, αλλά όχι τις πολιτικές σας. 

Δυστυχώς θα σταµατήσω εδώ γιατί θέλω να διευκρινίσω και
µερικά πράγµατα σε ότι αφορά τη ΔΕΗ γιατί πολλά ακουστήκαν,
πολλά ψέµατα ακούστηκαν. 

Πράγµατι η ΔΕΗ το 2014 είχε κέρδη 91 εκατοµµύρια. Τα 70
από αυτά, όµως, ανήκαν στον ΑΔΜΗΕ ο οποίος σήµερα είναι µία
άλλη επιχείρηση. Μετράτε και ξαναµετράτε και δεν έχετε πει κα-
νένας σας ότι έχει αποσχιστεί ο ΑΔΜΗΕ και σήµερα είναι µία
άλλη εταιρεία. 

Το 2013 είχε ζηµιές 225 εκατοµµύρια, το 2008 αδιευκρίνιστο
νούµερο νοµίζω ήταν πάνω από 400 εκατοµµύρια. Στα δε περί-
φηµα 900 εκατοµµύρια το ξέρετε ότι είναι και αποµείωση της
αξίας λόγω της αποεπένδυσης, ότι είναι και η εθελουσία έξοδος
165 εκατοµµύρια και χίλιες άλλες δυο λογιστικές και άλλες υπο-
χρεώσεις. 

Εγώ όµως θα πω τι έχει γίνει από το 2015 µέχρι σήµερα στη
ΔΕΗ. Μείωσε το δανεισµό της κατά 1 δισ. Έκανε επενδύσεις 1,3
δισ. Κάλυψε τα ελλείµµατα του ειδικού λογαριασµού των ΑΠΕ.
Κατέβαλε 126 εκατοµµύρια του 2017, παλιά χρωστούµενα από
την αµαρτωλή ιστορία της «ENERGA» και «HELLAS POWER». Και
βέβαια επιβαρύνθηκε από τα ΝΟΜΕ τα οποία ΝΟΜΕ ήταν σχε-
διασµός της ΡΑΕ από το 2013, αναφέρονται στο δεύτερο µνη-
µόνιο και παρακαλώ πάρτε ένα µολυβάκι και σβήστε το από τις
οµιλίες σας. Δεν θα το ξαναπούµε αυτό. Είναι έτσι.

Ένα ερώτηµα και κλείνω.
Επειδή πήρατε πολλά συγχαρητήρια, κύριε Υπουργέ, για το

πώς σώσατε τη ΔΕΗ, εγώ θέλω να µάθω τι ακριβώς κάνατε. Ποιο
ήταν το επιχειρησιακό σχέδιο; Να χρεώσετε 500 εκατοµµύρια
τους καταναλωτές, που ούτως ή άλλως νοµίζω ότι οι λογαρια-
σµοί αυτοί δεν έχουν εισπραχθεί, για να πω ότι ήταν αυτό. Ότι
θα δώσετε ΥΚΩ που χρωστούσαν οι παλιές κυβερνήσεις έως το
2011 τα οποία επίσης ξέρω ότι δεν έχουν µεταφερθεί; Περιµένω
µια απάντηση.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος

και Ενέργειας): Κύριε Πρόεδρε, ζητώ τον λόγο, για λίγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τον λόγο έχει ο κύ-

ριος Υπουργός.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος

5938 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



και Ενέργειας): Δεν χρειάζοµαι πολλή ώρα, πιο πολύ για τα πρα-
κτικά γιατί έχω την εντύπωση ότι οι συνάδελφοί του ΣΥΡΙΖΑ σε
αυθυποβολή όντες θα συνεχίσουν να λένε τα ίδια. Αλλά, επειδή
όλοι έχουµε γνωστούς, φίλους, µας βλέπουν αυτήν την ώρα στην
τηλεόραση κάποιοι, θέλω ίσα-ίσα µερικά πράγµατα να καταγρα-
φούν στα Πρακτικά, για να µην υπάρχουν παρεξηγήσεις. 

Δεν θα ξανά αρχίσω να λέω για τα ΝΟΜΕ και ποιος τα εισή-
γαγε. Έχω πει ότι ήταν ο ν.4389/2016. Δεν θα αρχίσω να λέω τι
άλλαξε στη ΔΕΗ και πάλι. Ρωτήστε την «ERNST &YOUNG», που
εσείς διορίσατε, η διοίκησή σας, ορκωτό ελεγκτή να σας πει τι
άλλαξε. Ρωτήστε την «STANDARD & POOR’S» που αναβάθµισε
τη ΔΕΗ να σας πει τι άλλαξε. 

Θέλω να αναφερθώ σε µερικές κατηγορίες που µου προσά-
πτονται σωρηδόν από το µεσηµέρι. Ακούω, δεν δίνω ιδιαίτερη
σηµασία πρέπει να σας πω και δεν δίνει και ο κόσµος γιατί ξέρει
ότι ο ΣΥΡΙΖΑ είναι ο Πινόκιο της πολιτικής στην Ελλάδα και κιν-
δυνεύετε και η αλήθεια να λέτε καµµιά φορά κανείς να µην σας
πιστεύει και πρέπει να το προσέξετε. Αλλά, επειδή σας είπε ότι
όλοι έχουµε οικογένεια, παιδιά κ.λπ., για τα Πρακτικά θέλω να
πω δυο-τρία πράγµατα για να καταγραφούν και συνεχίστε να
λέτε ό,τι θέλετε. 

Το ένα είναι ότι αυτό που είπα για τη «ΔΕΗ ΑΝΑΝΕΩΣΙΜΕΣ»
και το τι ισχύει και το ανέφερα το µεσηµέρι ήταν απολύτως αλή-
θεια. Έχω εδώ τον κανονισµό. Έχει εγκριθεί από το συµβούλιο
το δικό σας, του ΣΥΡΙΖΑ στις 10 Αυγούστου του 2017 και ισχύει.
Σας αρέσει, δεν σας αρέσει, δεν ξέρω τι πιστεύετε, αλλά ισχύει.
Είναι έτσι. Δεν υπάρχει δεύτερη ερµηνεία. 

Στα ψέµατα είστε πρωταθλητές, λέτε πάλι ψέµατα. Δεν εκ-
πλήσσεται κανένας. Θα συνεχίσετε να τα λέτε. Δεν θα συνεχίσω
να απαντάω, απλώς. Είναι εδώ ο κανονισµός, τον έχω αποθηκευ-
µένο και στο τηλέφωνό µου. Να πάω σε έναν εκτυπωτή να τον
καταθέσω στα Πρακτικά για όποια αξία έχουν όχι ότι θα πειστείτε
από τα Πρακτικά. Θα λέτε ότι δε λέει 10 Αυγούστου, ότι λέει -
ξέρω �γω- άλλες ηµεροµηνίες. Εσείς είστε ικανοί για όλα. 

Το δεύτερο το οποίο θέλω να σας πω είναι ότι προφανώς λέτε
ψέµατα και για τον ΟΤΕ. Λέτε ότι η τελευταία σύµβαση που έχει
υπογραφεί στον ΟΤΕ ήταν το 2014. Είναι ψέµα, ψέµα, ψέµα, κατά
συρροήν ψέµατα. 

Να σας πω τι έχει συµβεί, γιατί ρώτησα και στον ΟΤΕ. Έχουν
υπογραφεί τρεις συµβάσεις: 2012-2014 τριετής, 2015-2017 -κά-
ποιος κυβερνούσε σε αυτή τη χώρα- τριετής, 2018-2019 διετής.
Με εσάς έχουν υπογραφεί οι δύο από τις τρεις συµβάσεις, µε
άλλο καθεστώς για τους καινούργιους εργαζόµενους και µε δια-
φορετικό γενικά καθεστώς καινούργιων και παλιών ως προς
πολλά ζητήµατα. 

Τι το κάνετε; Τι επανέρχεστε, δηλαδή, σε πράγµατα τα οποία
δεν ξέρω και πόσο κοµβικής σηµασίας είναι και υποβάλετε τον
εαυτό σας σε αυτόν τον πολιτικό εξευτελισµό -δεν µπορώ να το
πω διαφορετικά- να λέτε συνεχώς και αδιαλείπτως ψέµατα. Για
ποιον λόγο; 

Τι έχετε να κερδίσετε και ερχόσαστε και τα λέτε στις έντεκα,
στις δώδεκα το βράδυ και συνεχίζετε ακόµη. Μα, για όνοµα του
θεού, πρέπει να το δείτε, να το ψάξετε αυτό το πράγµα. 

Θα συνεχίσω και άλλο. Το ίδιο και για την νοµολογία του
Αρείου Πάγου. Το ήλεγξα ξανά πάλι µε δικηγόρους, µε καθηγη-
τές. Αυτά που λέτε είναι του αέρα και όλα αυτά τα οποία παρου-
σίασα στη Βουλή, οι αποφάσεις ισχύουν και για την εργατική
νοµοθεσία και συνάδουν απολύτως µε το πνεύµα και το γράµµα
του νοµοσχεδίου εδώ. 

Εσείς λέτε όχι, ψεύδεται η Κυβέρνηση, ψεύδεται ο Υπουργός.
Δεν ψεύδεται. Μπορεί να διαφωνείτε µε την απόφαση του Αρείου
Πάγου, αλλά είναι αυτή. Όπως, επίσης, ψεύδεστε ακόµα και στην
αποκρατικοποίηση του ΔΕΣΦΑ. Για ποιον λόγο λέτε ότι πήρε ο
ΔΕΣΦΑ στην πρώτη αποκρατικοποίηση που ακυρώθηκε στη συ-
νέχεια 135 εκατοµµύρια και στη δεύτερη 535 εκατοµµύρια; 

Στην πρώτη πήρατε 300 εκατοµµύρια και στη δεύτερη πράγµατι
535 εκατοµµύρια. Τα πήρε γιατί είχε παραπάνω λεφτά στο ταµείο.
Τα είχαµε εξηγήσει τότε και είχε µιλήσει εδώ ο κ. Σκρέκας. Πράγ-
µατι, ήταν περισσότερα τα λεφτά, αλλά έχετε λόγο και αντί να πείτε
ότι από 400 εκατοµµύρια πήγε 535 εκατοµµύρια θα ήταν υπέρ σας
να λέτε ότι από 135 εκατοµµύρια πήγε 535 εκατοµµύρια.

Τι είναι αυτό; Αισθάνεστε ωραία τώρα που το ακούτε; Ξέρω
και εγώ; Εκτός και αν είστε σε διαρκή αυθυποβολή ή λειτουρ-
γείτε ως θρησκευτική σέκτα και θεωρείτε ότι υπηρετείτε κάποιον
ανώτερο σκοπό µε το να λασπολογείτε ασυστόλως, να λέτε ψέ-
µατα ασυστόλως, τα οποία προφανώς περιµένω να ακούσω και
τώρα, γιατί αλίµονο αν είχα την ψευδαίσθηση ότι αυτή µου η πα-
ρέµβαση θα σας έπειθε. Όµως, πιο πολύ σας είπα ότι τα λέω για
τους φίλους µου, για την οικογένειά µου και για τα Πρακτικά της
Βουλής, για όποιον έχει ενδεχοµένως το ενδιαφέρον να κοιτάξει
τι λέγαµε κάποτε για αυτό εδώ το νοµοσχέδιο. Αυτά! 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να

έχω τον λόγο για τρία λεπτά;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Τζανακόπουλε,

θα σας δώσω τον λόγο για δύο λεπτά.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Έχω τριτολογία για τρία

λεπτά.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Εγώ θα σας δώσω

τρία λεπτά για να µην κάνουνε φασαρίες τέτοια ώρα.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε

Πρόεδρε. 
Κοιτάξτε να δείτε, κύριε Υπουργέ, δεν ενδιαφέρεται και κανέ-

νας για αυτά που λέτε, διότι πλέον η αξιοπιστία σας έχει αγγίξει,
όπως είπα και στην οµιλία µου, το απόλυτο ναδίρ. Κανένας πια
δεν πιστεύει ούτε µια λέξη από αυτά τα οποία επικαλείστε. Και
ένα στοιχείο, το οποίο τεκµηριώνει αυτόν τον ισχυρισµό, κύριε
Υπουργέ, είναι ότι δεν τολµήσατε το πρωί όταν απαριθµούσατε
αποφάσεις του Αρείου Πάγου, κανονισµούς τους οποίους εσείς
είχατε δηµιουργήσει µε τη φαντασία σας, ότι δήθεν ισχύουν και
συλλογικές συµβάσεις εργασίας, οι οποίες υποτίθεται ότι υπε-
γράφησαν µε ευθύνη, µάλιστα είπατε της Κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ,
δεν τολµήσατε καν να τα καταθέσετε στα Πρακτικά. 

Ακριβώς, λοιπόν, και µόνο για τα Πρακτικά και µε απόλυτη
αδιαφορία για τα απίστευτα ψεύδη που δεν ντρέπεται ο Υπουρ-
γός ακόµα και στις δώδεκα το βράδυ να επαναλαµβάνει σε αυτήν
εδώ την Αίθουσα, θα σας πω τα εξής: Κατ’ αρχάς, θα ήταν προ-
τιµότερο να επιµένετε σε αυτά τα οποία γνωρίζετε και να µην
προσπαθείτε να φτιάξετε νοµικό επιχείρηµα εκεί που δεν υπάρ-
χει. 

Συλλογική σύµβαση εργασίας, κύριε Υπουργέ, υπογράφεται
µεταξύ του εργοδότη και των εργαζοµένων. Εφόσον αυτή η συλ-
λογική σύµβαση εργασίας προβλέπει συγκεκριµένα µισθολογικά
κλιµάκια, θα κριθεί στη συνέχεια από το δικαστήριο για το αν και
κατά πόσο αυτά είναι σύµφωνα µε το εργατικό δίκαιο ή όχι.

Εµείς σας καταγγέλλουµε για κάτι άλλο και µιλώ συγκεκριµένα
για την περίπτωση του ΟΤΕ. Σας καταγγέλλω το γεγονός ότι
εσείς ως Κυβέρνηση και εσείς ως Υπουργός βάζετε την υπο-
γραφή σας σε νοµοθετική παρέµβαση η οποία καταργεί συλλο-
γική σύµβαση εργασίας. Και εσείς µας µιλάτε για συλλογική
σύµβαση εργασίας µεταξύ εργοδοτών και εργαζοµένων. Αν δεν
µπορείτε να το καταλάβετε, µπορούµε να κάτσουµε εδώ µέχρι
τις έξι το πρωί να σας εξηγήσω τη νοµική διαφορά, που µάλλον
οι σύµβουλοί σας δεν σας έχουν εξηγήσει. Σε κάθε περίπτωση η
ρήτρα στην οποία αναφέρεστε για πρώτη φορά µπήκε σε συλ-
λογική σύµβαση εργασίας το 2014. 

Εν πάση περιπτώσει, έχουµε κουραστεί να λέµε τα ίδια και τα
ίδια, να σας εξηγούµε. Αν θέλετε µπορούµε να σας κάνουµε και
µαθήµατα νοµικής για να είστε λίγο πιο, αν θέλετε, τεκµηριωµέ-
νος στην επόµενή σας τοποθέτηση. Όµως, εν πάση περιπτώσει,
σταµατήστε επιτέλους να εκτίθεστε ή σταµατήστε να λέτε εσκεµ-
µένα ψέµατα. 

Δεύτερον, κανονισµός εργασίας. Ο κανονισµός εργασίας στον
οποίο αναφέρεστε είναι αφ’ ενός σχέδιο…

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος
και Ενέργειας): Δεν είναι σχέδιο! 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Είναι σχέδιο! Δεν έχει συµ-
φωνηθεί ποτέ µεταξύ εργοδότη και εργαζόµενου, καθώς και σε
κανέναν τους σηµείο! Κύριε Υπουργέ, σταµατήστε να λέτε ψέ-
µατα στις δώδεκα το βράδυ! Είστε ένας ψεύτης! Παραδεχθείτε
επιτέλους ότι σας παραπλάνησαν. Ζητήστε µια συγγνώµη σε
αυτήν εδώ της Αίθουσα έστω και στις δώδεκα και µισή το βράδυ,
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για τα παιδιά σας, κύριε Υπουργέ, για να ξέρουν τα παιδιά σας
ότι είστε ειλικρινής απέναντι στην Εθνική Αντιπροσωπία. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος
και Ενέργειας): Για όνοµα της Παναγιάς! Τον έχω εδώ!

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Δεν ίσχυσε κανένας κανο-
νισµός εργασίας από το 2017. Ο κανονισµός εργασίας ο οποίος
εγκρίθηκε µεταξύ εργοδοτών και εργαζοµένων ήταν το 2019 και
έλεγε σαφέστατα ότι οι εργαζόµενοι των ανανεώσιµων πηγών θα
πρέπει να καλυφθούν από την συλλογική σύµβαση της ΔΕΗ. 

Σταµατήστε τη σπέκουλα! Σταµατήστε τα ψέµατα! Εκτίθεστε,
δεν το καταλαβαίνετε; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κλείστε, κύριε Τζανα-
κόπουλε.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Θα κλείσω, κύριε Πρόεδρε,
αλλά δεν επιτρέπεται µέσα σε αυτήν εδώ την Αίθουσα, έστω και
αυτήν την ώρα να ακούγονται…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Σας παρακαλώ, ολο-
κληρώστε.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Ο κύριος Υπουργός, ενώ
είχε τη δυνατότητα από τις τέσσερις το απόγευµα, τις πέντε το
απόγευµα, τις έξι, τις επτά, τις οκτώ αποφάσισε να πάρει τον
λόγο για να κάνει µαθήµατα ειλικρίνειας στις δώδεκα το βράδυ.
Όµως, εδώ να ξέρετε, κύριε Χατζηδάκη, δεν είναι η συνεδρίαση
των τοµεαρχών της Νέας Δηµοκρατίας. Εδώ είναι η Εθνική Αντι-
προσωπία και θα παίρνετε απάντηση σε όλα σας τα ψεύδη ένα
προς ένα για να καταλάβετε ότι δεν µπορείτε πλέον να συνεχί-
σετε να παραπλανείτε ούτε τον ελληνικό λαό ούτε την Εθνική Αν-
τιπροσωπία. 

Κλείνω µε το ζήτηµα περί των αποφάσεων του Αρείου Πάγου.
Σας τις καταθέσαµε στα Πρακτικά. Καταλαβαίνω ότι έχετε µια
δυσκολία στο διάβασµα. Αν θέλετε µπορείτε να τους ρίξετε µια
µατιά και να καταλάβετε ότι οι υποθέσεις για τις οποίες µιλάτε
και οι αποφάσεις για τις οποίες µιλάτε δεν έχουν καµµία απολύ-
τως σχέση µε αυτά τα οποία επικαλεστήκατε το πρωί.

Μην ζητάτε τα ρέστα από τον ΣΥΡΙΖΑ για το γεγονός ότι οι νο-
µικοί σας σύµβουλοι και ενδεχοµένως αυτοί που σας συµβου-
λεύουν δικηγορικά, µέλη της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της
Νέας Δηµοκρατίας σας παραπλάνησαν.

Εν πάση περιπτώσει, κάποια στιγµή πάρτε την ευθύνη για αυτό
το οποίο κάνετε. Ο χρόνος πρόσληψης κατά παγία νοµολογία
του Αρείου Πάγου δεν αποτελεί λόγο δυσµενούς, διακριτής µε-
ταχείρισης. 

Τι να κάνουµε τώρα; Όσο και να προσπαθείτε να µας πείσετε
περί του αντιθέτου, έχετε κάνει και νοµικό λάθος και έχετε πα-
ραπλανήσει εσκεµµένα, εκών, άκων, την εθνική αντιπροσωπία. 

Κλείνω…
(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ολοκληρώστε, κύριε
Τζανακόπουλε.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Γιατί σας ενοχλούν; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Μη διακόπτετε και

ολοκληρώστε, κύριε Τζανακόπουλε.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Εδώ δεν περνάνε οι επιχει-

ρήσεις λογοκρισίας σας, κύριοι. Να το έχετε υπ’ όψιν σας αυτό
από εδώ και στο εξής και θα τα ακούτε.

Πάµε τώρα στο τελευταίο…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Όχι, δεν πάµε στο τε-

λευταίο.
Πηγαίνετε στα δέκα λεπτά. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: …σε σχέση µε τον διαγωνι-

σµό για τη ΔΕΣΦΑ. Το τίµηµα το οποίο θα καταβαλλόταν µετά τα
δικαιώµατα επιστροφής…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Τζανακόπουλε,
µε συγχωρείτε, ειπώθηκαν…

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: …τα οποία είχε συµφωνή-
σει η δική σας Κυβέρνηση, θα ήταν 135 εκατοµµύρια ευρώ, κύριε
Χατζηδάκη. Πάρτε το πολιτικό κόστος να αποδεχθείτε ότι προ-
καλέσατε ζηµιά στη χώρα και εσείς και η παράταξή σας και µε
τα 25 δισεκατοµµύρια που µας αφήσατε αµανάτι το 2009, όταν
αφήσατε τη διακυβέρνηση της χώρας, αλλά και µε όσα κάνατε
από το 2011 µέχρι το 2015.

Και εν πάση περιπτώσει, κάποια στιγµή σεβαστείτε τη νοηµο-
σύνη των Ελλήνων πολιτών.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Υπουργέ, θέ-
λετε τον λόγο;

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος
και Ενέργειας): Ναι.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ορίστε, έχετε τον
λόγο.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος
και Ενέργειας): Επιµένω προφανώς σε όλα όσα είπα και δεν
θέλω να ακολουθήσω τον κ. Τζανακόπουλο. Ας κάνει ό,τι νοµίζει.
Είναι δικό του θέµα προσωπικό, οικογενειακό, πολιτικό. Ό,τι
θέλει ας κάνει. 

Απλώς, εγώ θέλω, πέραν όλων των άλλων που σας είπα προ-
ηγουµένως, να σας πω: Ας έλθει όποιος θέλει, να δει το τηλέ-
φωνό µου. Τι άλλο να σας πω; Έχω µπροστά µου τον Κανονισµό
που λέει ο κ. Τζανακόπουλος ότι δεν υπάρχει.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Σχέδιο είναι. Σταµατήστε
τα ψέµατα.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος
και Ενέργειας): Εάν νοµίζετε ότι βλέπω οπτασία…

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Είστε ψεύτης. Τι να κάνω; 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος

και Ενέργειας): Λέει: Ο παρών Κανονισµός Εργασίας εγκρίθηκε
στις 10 Αυγούστου από το διοικητικό συµβούλιο.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Είστε ψεύτης.
(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Παρακαλώ. Κύριε
Τζανακόπουλε, είπατε την άποψή σας, ας πει και ο κύριος Υπουρ-
γός την άποψή του. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος
και Ενέργειας): Εγκρίθηκε. Τώρα µίλησα µε τη Διοίκηση της ΔΕΗ
και µου είπε και εκείνη ότι εγκρίθηκε. Ούτε η Νέα Δηµοκρατία θα
κερδίσει τις επόµενες εκλογές από αυτό, ούτε εσείς, αλλά έχω
µπροστά µου το κείµενο. Μη φτάσουµε σε αυτό το επίπεδο. Εν
πάση περιπτώσει, µην το κάνουµε αυτό στους εαυτούς µας. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Εσείς να µην το κάνετε
στον εαυτό σας. Εκτίθεστε! 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος
και Ενέργειας): Έλεος πια! Κάνετε ό,τι άλλο θέλετε. Σας είπα:
Οι Πινόκιο της πολιτικής ζωής της χώρας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τον λόγο έχει ο κ. Ευ-
στάθιος Κωνσταντινίδης για επτά λεπτά.

ΕΥΣΤΑΘΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΙΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-
εδρε. 

Κύριε Υπουργέ, κύριε Υφυπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι, µας κατηγορεί ο ΣΥΡΙΖΑ ότι παρά το γεγονός ότι είµαστε η
Κυβέρνηση, τους ασκούµε κριτική σαν να είµαστε ακόµα Αντιπο-
λίτευση. Όµως, η πολιτική και η διοίκηση έχουν συνέχεια και γι’
αυτό η σύγκριση ανάµεσα στα έργα και τις ηµέρες των κυβερ-
νήσεων είναι αυτονόητη. Συνεπώς η κατάσταση που παρέλαβε η
Νέα Δηµοκρατία και τα προβλήµατα που καλείται να επιλύσει
συνδέονται απολύτως µε τη διακυβέρνησή σας. 

Αναµφίβολα το πεδίο της ενέργειας δεν είναι πρόσφορο για
την Αξιωµατική Αντιπολίτευση, αφού η πολιτική της στη ΔΕΗ δεν
έχει δάφνες να επιδείξει. Το αντίθετο, είχε επιζήµιες και δραµα-
τικές συνέπειες στην επιχείρηση και τις ενεργειακές περιφέρειες
της χώρας. Ο ΣΥΡΙΖΑ ανέλαβε την επιχείρηση κερδοφόρα και
µέσα σε τέσσερα χρόνια την κατέστησε τόσο ζηµιογόνα και προ-
βληµατική, ώστε να απειλείται η βιωσιµότητά της. 

Τι µας έλεγε, όµως, πριν από πέντε χρόνια η τότε αντιπολί-
τευση και τι µας επαναλαµβάνει ανερυθρίαστα και σήµερα; Μας
κατηγορούσε για εκποιήσεις περιουσιακών στοιχείων. Μετά οι
εκποιήσεις έγιναν αποεπένδυση και σήµερα ξαναέγιναν ξεπού-
ληµα. Και ας ήταν αυτοί που πούλησαν τα δίκτυα του ΑΔΜΗΕ και
του ΔΕΣΦΑ. Και ας προσπάθησαν ανεπιτυχώς να πουλήσουν µο-
νάδες της ΔΕΗ και µάλιστα χωρίς ελάχιστο τίµηµα. Δείτε υπο-
κρισία. Την ίδια ώρα που πωλούσαν µονάδες της ΔΕΗ,
προσπαθούσαν δήθεν να κατοχυρώσουν συνταγµατικά το δηµό-
σιο χαρακτήρα επιχειρήσεων κοινής ωφέλειας, αγαθών και υπο-
δοµών.
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Μας λένε ακόµα για τις διαφορετικές κατηγορίες εργαζοµέ-
νων, για τα ίδια καθήκοντα αµείβονται µε διαφορετικό τρόπο.
Τώρα το κατάλαβαν ότι στη ΔΕΗ απασχολούνται τρεις κατηγο-
ρίες εργαζοµένων, συµβασιούχοι µε επτάµηνα και δίµηνα, µόνι-
µοι παλιοί και νέοι υπάλληλοι και εργολαβικοί; Δεν ξέρετε ότι στη
ΔΕΗ, κυρίες και κύριοι της Αντιπολίτευσης, ο ένας εργαζόµενος
που φορτώνει µε τον φορτωτή είναι εργολαβικός και ο άλλος που
µετακινεί τα χώµατα από τις αποθέσεις µε το φορτηγό είναι εν-
δεχοµένως συµβασιούχος ή µόνιµος; Δεν γνωρίζετε ότι οι δια-
φορετικές κατηγορίες εργαζοµένων ήδη εδώ και χρόνια, και επί
θητείας σας, είχαν διαφορετική µισθολογική και γενικά εργα-
σιακή αντιµετώπιση;

Μας κατηγορούν ότι µε την πολιτική µας η ΔΕΗ χάνει πελάτες.
Δεν το ξέρετε ότι αυτή είναι δική σας δέσµευση, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης; Δεν ξέρετε ότι εκ-
χωρήσατε το 50% του πελατολογίου της επιχείρησης χωρίς να
λάβετε κανένα τίµηµα;

Μας κατηγορούν ότι απαξιώνουµε τη ΔΕΗ, τη στιγµή που στη
θητεία τους οι εκθέσεις της επιχείρησης κατέγραφαν εξαιρετικά
αρνητικές προοπτικές. Πώς υποκρίνεστε ότι δεν βλέπετε, κυρίες
και κύριοι, τα στοιχεία; Το 2018 η ΔΕΗ έκλεισε µε ζηµιές 903 εκα-
τοµµύρια ευρώ. Ο κύκλος εργασιών της εταιρείας µειώθηκε κατά
201 εκατοµµύρια ευρώ, σε ποσοστό 4,1% σε σύγκριση µε το
2017. Στο τέλος του 2018 οι βραχυπρόθεσµες απαιτήσεις της
εταιρείας υπολείπονταν κατά 949 εκατοµµύρια ευρώ των βραχυ-
πρόθεσµων αντίστοιχων υποχρεώσεών της. Την ίδια ώρα οι ελ-
ληνικές τράπεζες είχαν έκθεση στη ΔΕΗ ύψους 1,7
δισεκατοµµύριο έναντι συνολικού χρέους 3,7 δισεκατοµµύρια.
Αµφισβητούνται αυτά τα στοιχεία; 

Μας κατηγορείτε τη στιγµή που η µετοχή της ΔΕΗ έχει τριπλα-
σιαστεί επί διακυβέρνησης από τη Νέα Δηµοκρατία.

Μας κατηγορούν οι εκπρόσωποι του ΣΥΡΙΖΑ ότι η πολιτική της
Νέας Δηµοκρατίας εξυπηρετεί ιδιωτικά συµφέροντα, αυτοί που
υποχρέωσαν τη ΔΕΗ µε τις δηµοπρασίες ΝΟΜΕ να πουλά στους
ανταγωνιστές της σε τιµή χαµηλότερη του κόστους παραγωγής. 

Όµως, τελικά, κυρίες και κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ, πρέπει κάποια
στιγµή να καταλήξετε: Ήταν καλές ή κακές οι δηµοπρασίες
ΝΟΜΕ; Ο κ. Φάµελλος τις αποποιείται, τις αποδίδει σε εµάς. Ο
κ. Σκουρλέτης τις υπερασπίζεται, λέει ότι η ΔΕΗ εισέπραξε 2 εκα-
τοµµύρια. Αποκρύπτει βέβαια ότι η ΔΕΗ µπήκε µέσα από την
εφαρµογή των δηµοπρασιών ΝΟΜΕ εκατοντάδες εκατοµµύρια
ευρώ. 

Επικαλούµαι στο σηµείο αυτό ένα εδάφιο από την υποπαρά-
γραφο Β2 «Ρυθµίσεις για την ηλεκτρική ενέργεια» του
ν.4336/2015. Και σας διαβάζω το εδάφιο 4.3: «Ρυθµιζόµενες επι-
χειρήσεις δικτύων. Τον Σεπτέµβριο του 2015 οι αρχές θα συζη-
τήσουν µε την Ευρωπαϊκή Επιτροπή το σχεδιασµό του
συστήµατος δηµοπρασιών ΝΟΜΕ µε στόχο να µειωθούν κατά
25% τα µερίδια λιανικής και χονδρικής αγοράς της ΔΕΗ και να
πέσουν κάτω από το 50% έως το 2020.». Τότε βέβαια Κυβέρνηση
ήταν ο ΣΥΡΙΖΑ. «Σε περίπτωση που δεν είναι δυνατή η επίτευξη
συµφωνίας για το ΝΟΜΕ έως τα τέλη Οκτωβρίου 2015, οι αρχές
θα συµφωνήσουν µε τους θεσµούς διαρθρωτικά µέτρα τα οποία
θα εγκριθούν αµέσως και θα οδηγήσουν στα ίδια αποτελέ-
σµατα.». Το γεγονός ότι οι δηµοπρασίες ΝΟΜΕ και η «µικρή»
ΔΕΗ ήταν δύο παράλληλες διαδικασίες για το άνοιγµα της ενέρ-
γειας, είναι προφανές από το γεγονός ότι κατέτειναν στον ίδιο
σκοπό, ότι δηλαδή µε τη «µικρή» τότε λεγόµενη ΔΕΗ θα µεταβι-
βαζόταν πελατολόγιο της τάξης του 30% σε ανταγωνιστές, ενώ
µε τις ΝΟΜΕ είχε αναληφθεί η υποχρέωση για τη µεταβίβαση
του 50%. 

Καταθέτω στα Πρακτικά τη σχετική εκτύπωση.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Ευστάθιος Κωνσταντινίδης

καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Όµως, ήξερε ποιο θα ήταν το αποτέλεσµα από την εφαρµογή
των ΝΟΜΕ η τότε κυβέρνηση; Επικαλούµαι, λοιπόν, στο σηµείο
αυτό σχετικό δηµοσίευµα από τις προειδοποιήσεις που απηύ-
θυνε ο τότε διευθύνων σύµβουλος. 

Τα καταθέτω και αυτά στα Πρακτικά.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Ευστάθιος Κωνσταντινίδης
για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκον-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στε-
νογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Προέβλεπε και προειδοποιούσε ότι οι δηµοπρασίες ΝΟΜΕ δεν
ήταν αναγκαίος µηχανισµός και ενδεχοµένως µπορεί να αποβεί
και επικίνδυνος οδηγώντας σε ανεπανόρθωτη ζηµία. Αυτά σας
έλεγε το 2016. Τα ίδια σας έλεγε το 2019 απολογιστικά. Τελικά,
µέχρι τα τέλη του 2018 οι ΝΟΜΕ επιβάρυναν την επιχείρηση µε
310 εκατοµµύρια.

Μας κατηγορούν οι εκπρόσωποι του ΣΥΡΙΖΑ ότι δεν έχουµε
σχέδιο για την επόµενη µέρα, ενώ είναι γνωστό ότι δεν µας έχουν
αφήσει κανέναν προγραµµατισµό, κανένα σχεδιασµό για τη δια-
δικασία απολιγνιτοποίησης εκτός από ένα πενιχρό και αδρανές
τελικά κονδύλιο για το εθνικό σχέδιο µετάβασης.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θεωρώ επειδή το παρόν νοµο-
σχέδιο απαντά σε πολλά από τα προβλήµατα που αφήσατε
άλυτα, δεδοµένου ότι το προηγούµενο διάστηµα κάνατε µόνο
διαχείριση της κατάστασης, εισηγούµαι την υπερψήφισή του και
απευθύνω πρόσκληση, παράκληση προς τους αρµόδιους Υπουρ-
γούς να εργαστούν σκληρά το επόµενο διάστηµα για την εκπό-
νηση του σχεδίου για τη δίκαιη µετάβαση που αφορά πρωτίστως
τις ενεργειακές περιοχές. 

Κύριε Υπουργέ, έχουµε εµπιστοσύνη στην εργώδη προσπά-
θεια που καταβάλλετε. Θέλουµε µία ισχυρή ΔΕΗ. Θεωρούµε ότι
το νοµοσχέδιο ισχυροποιεί, ενισχύει και κάνει ανταγωνιστική την
ΔΕΗ. Η ΔΕΗ είναι εργαλείο ανάπτυξης για την περιοχή και θα
παραµείνει τέτοια και στο µέλλον.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τον λόγο έχει ο κ.
Αποστόλου από τον ΣΥΡΙΖΑ για επτά λεπτά.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εµ-
φανίστηκε πριν από λίγο στην Αίθουσα ο Υπουργός Αγροτικής
Ανάπτυξης και ούτε έναν λόγο δεν είπε για την προστασία της
γης υψηλής παραγωγικότητας που πλήττεται από το άρθρο 24.

Είναι αδιανόητο, κύριε Υπουργέ, αυτό που κάνετε. Είναι αδια-
νόητο, κύριε Χατζηδάκη, αυτό που κάνετε για τη γη υψηλής πα-
ραγωγικότητας, όχι µόνο γιατί πρέπει να προστατεύσουµε αυτές
τις εκτάσεις –και όλες τις αγροτικές, θα έλεγα- για λόγους πα-
ραγωγικούς, αλλά και γιατί είναι συνδεδεµένες µε τις κοινοτικές
ενισχύσεις. 

Δεν σας πληροφόρησαν ότι στη νέα Κοινή Αγροτική Πολιτική
απειλούµαστε µε µειώσεις γιατί παίρνουµε ανά στρέµµα πολύ
περισσότερα από τον µέσο όρο της Ευρωπαϊκής Ένωσης; Γιατί
δεν προτείνατε άλλου χαρακτήρα εδάφη και µάλιστα υποβαθµι-
σµένα, που υπάρχουν πάρα πολλά, για να εγκατασταθούν µονά-
δες ανανεώσιµων πηγών ενέργειας, για τις οποίες όλοι
συµφωνούµε; Πρέπει να απαντήσετε ιδιαίτερα στον αγροτικό
κόσµο σχετικά µε αυτά τα ερωτήµατα. 

Όσον αφορά την υπ’ αριθµόν 97/10 τροπολογία που κατέθε-
σαν οι Βουλευτές και αποδέχτηκε ο Υπουργός Αγροτικής Ανά-
πτυξης, πρόκειται για µία επικοινωνιακή και µόνο πρωτοβουλία,
αφού αυτή την ώρα εξακολουθούν µε δική του ευθύνη να βρί-
σκονται σε εκκρεµότητα τα σχέδια βελτίωσης, στα οποία έχει εν-
ταχθεί το πρόγραµµα «Net metering» που αφορά στην αυτοπαρα-
γωγή των αγροτικών εκµεταλλεύσεων από ανανεώσιµες πηγές
ενέργειας.

Γι’ αυτή την αυτοπαραγωγή εµείς θεσπίσαµε µε τον
ν.4414/2016 ένα ποσοστό µέχρι 20% για όλο τον χρόνο…

ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ (ΜΙΛΤΟΣ) ΧΡΥΣΟΜΑΛΛΗΣ: Αυξήθηκε το ποσο-
στό!

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: …που είναι πέραν αυτού που θα
καλύψει τις ανάγκες της εκµετάλλευσης να αγοράζεται µε σκοπό
να καλύπτει ανάγκες που έχουν σχέση µε την επένδυση και τη
λειτουργία της µονάδας.

ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ (ΜΙΛΤΟΣ) ΧΡΥΣΟΜΑΛΛΗΣ: Το κάναµε 75%!
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: Ασφαλώς και αν πέρα από αυτές

τις ανάγκες υπάρχει ένα περίσσευµα παραγωγής, δεν θα είχαµε
καµµία αντίρρηση αυτό να µεταβληθεί σε εισόδηµα, αλλά δείτε.
Ανεβάζοντας στο 75%, χωρίς να υπάρχουν δεδοµένα πάνω στα
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οποία θα στηρίξουµε αυτήν την αύξηση, υπάρχει κίνδυνος σοβα-
ρός να γείρει η δραστηριότητα όχι προς την αγροτική, αλλά
προς την παραγωγή ενέργειας.

Το καταλάβετε και εσείς, κύριε Υπουργέ, πριν από λίγο κατα-
θέτοντας τη σχετική νοµοτεχνική βελτίωση, όπου αναφέρεται
«χωρίς να προστεθούν νέες µονάδες παραγωγής». Γι’ αυτό σας
είπα τι προκαλεί αυτή η συγκεκριµένη ρύθµιση.

Όµως, µε το άρθρο 24 πρέπει να δείτε ότι ως προς τις µονά-
δες που φέρνετε στη γη υψηλής παραγωγικότητας, που επιτρέ-
πουν να εγκαθίστανται ανανεώσιµες πηγές ενέργειας 1MW, αυτό
θα προκαλέσει τέτοιο ενδιαφέρον που δίπλα που υπάρχει η µο-
νάδα 1KW, αντιλαµβάνεστε ότι πλέον θα στρέψει το ενδιαφέρον
προς τα εκεί.

Άρα λοιπόν θέλω έτσι και κλείνοντας αυτήν την παρέµβαση
πάνω σε αυτό το κοµµάτι να σας ρωτήσω τελικά: Μήπως πίσω
από αυτές τις ρυθµίσεις κρύβονται συγκεκριµένα συµφέροντα;
Εµείς θα τα δούµε στην πορεία υλοποίησης των σχετικών σχε-
δίων βελτίωσης αλλά και των επενδύσεων στη γη υψηλής παρα-
γωγικότητας.

Ένα δεύτερο, είπα προηγούµενα και θα το επαναλάβω: Γιατί
δεν περιµένετε την υλοποίηση των σχεδίων βελτίωσης, που και
πάλι επαναλαµβάνω δεν έχουν εγκριθεί ακόµη, για να είναι τεκ-
µηριωµένες οι ρυθµίσεις που πραγµατικά έχει ανάγκη ο αγροτι-
κός χώρος; Το έχετε αντιληφθεί ότι ενδέχεται να δηµιουργήσετε
και προβλήµατα ανταγωνισµού µεταξύ επενδυτών και µεταξύ
αγροτών; 

Άρα λοιπόν αφήστε «τα καθρεφτάκια στους ιθαγενείς», στους
αγρότες. Δεν είναι η ώρα τώρα για τέτοιου είδους ρυθµίσεις.
Προχωράµε κι εµείς είµαστε εδώ και θα τα παρακολουθούµε. 

Έρχοµαι τώρα στο θέµα, που αφορά στη ΔΕΗ. Κύριοι συνά-
δελφοι, η Δηµόσια Επιχείρηση Ηλεκτρισµού από την ίδρυσή της
αναγνώρισε αυτό που σήµερα οι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρα-
τίας αγνοούν, ότι δηλαδή το ηλεκτρικό ρεύµα είναι ένα κοινωνικό
αγαθό και όχι εµπόρευµα. 

Εσείς βέβαια στο πλαίσιο της ανάπτυξης, µέσω των ιδιωτικο-
ποιήσεων, έχετε αναγάγει το ξεπούληµα ως τοτέµ. Όµως, σε
χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης που έχουν πρωτοπορήσει στην
ιδιωτικοποίηση της ηλεκτρικής ενέργειας το κόστος της συνε-
χούς 24ωρης παροχής ρεύµατος είναι δυσβάσταχτο για ένα
µέρος του πληθυσµού που επιλέγει πλέον να µην ηλεκτροδοτεί-
ται ολόκληρη την ηµέρα, αλλά µε διακοπές, όπως γινόταν πριν
εξήντα χρόνια στη χώρα µας. 

Αυτά επιφυλάσσετε µε τις νοµοθετικές σας και άλλες ρυθµί-
σεις για τα ενεργειακά πράγµατα της χώρας και ιδιαίτερα για τη
ΔΕΗ!

Βέβαια, ταυτόχρονα, επιτίθεστε και στα εργασιακά δικαιώµατα
των εργαζοµένων αφού καταργείτε για τους νέους εργαζοµέ-
νους την επιχειρησιακή συλλογική σύµβαση εργασίας. Οι συµ-
βάσεις αορίστου χρόνου που θα συναφθούν θα διέπονται από
τις γενικές διατάξεις της εργατικής νοµοθεσίας και η διαδικασία
προσλήψεων προσωπικού δεν θα διενεργείται πλέον από το
ΑΣΕΠ. Η προκήρυξη θα αποστέλλεται για έγκριση στο ΑΣΕΠ το
οποίο αν δεν απαντήσει εντός δέκα ηµερών, τεκµαίρεται η σύµ-
φωνη γνώµη του. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ένα λεπτό, τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Αγνοείτε επίσης, κύριε Υπουργέ, ότι στη ΔΕΗ εργάζονται

άτοµα µε ειδικότητες υψηλής επικινδυνότητας και ότι παρουσιά-
ζονται αυξηµένα εργατικά ατυχήµατα. Αυτοί οι άνθρωποι εργά-
ζονται νύχτα-µέρα, σε όλες τις καιρικές συνθήκες, για να φτάσει
το ηλεκτρικό ρεύµα και στο τελευταίο σπίτι της επαρχίας γιατί
αποκαθιστούν τη βλάβη σε ελάχιστο χρόνο. Άρα λοιπόν δεν θα
πρέπει γι’ αυτούς να έχουµε µία ιδιαίτερη φροντίδα; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Παρακαλώ, κλείστε. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: Επίσης ανοίγετε τον δρόµο και µε

τις προσλήψεις για να τακτοποιήσετε πολλούς ανθρώπους δι-
κούς σας είτε µέσα από τις διαδικασίες της εθελουσίας εξόδου
είτε από τις διαδικασίες των προσλήψεων. Ανοίγετε λοιπόν τον
δρόµο και στην ιδιωτικοποίηση –το ξεπούληµα- της ΔΕΗ και των
δικτύων αλλά και ιδιαίτερα στην εφαρµογή εργασιακών σχέσεων

δύο ταχυτήτων.
Σας ευχαριστώ. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Η κ. Ολυµπία Τελιγιο-

ρίδου από τον ΣΥΡΙΖΑ έχει τον λόγο για επτά λεπτά.
ΟΛΥΜΠΙΑ ΤΕΛΙΓΙΟΡΙΔΟΥ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, από το πρωί σε

αυτή την Αίθουσα, σε όλες σχεδόν τις τοποθετήσεις των Βου-
λευτών της Νέας Δηµοκρατίας ακούσαµε ότι αυτό το νοµοσχέδιο
έρχεται ως µία αναγκαιότητα που προέκυψε από την καταστρο-
φική πολιτική του καταστροφικού ΣΥΡΙΖΑ στη «Δηµόσια Επιχεί-
ρηση Ηλεκτρισµού». 

Είναι όµως αυτό αλήθεια; Εάν αυτό είναι αλήθεια, γιατί θέλατε
να πουλήσετε τη ΔΕΗ και το 2014, που δεν είχε µεσολαβήσει η
καταστροφική κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ;

Δεν λέτε, λοιπόν, την αλήθεια. Γιατί, εάν την λέγατε, θα τονί-
ζατε σ’ αυτή εδώ την Αίθουσα ότι παραδώσατε το 2015 τη ΔΕΗ
µε έναν δανεισµό 5,5 δισεκατοµµυρίων ευρώ και παρουσιάζετε
ως καταστροφικό το ότι αυτός µειώθηκε στη δική µας θητεία
κατά 1,5 δισεκατοµµύριο και τώρα είναι 3.997.000 ευρώ. 

Δεν λέτε αλήθεια. Γιατί, εάν λέγατε αλήθεια, δεν θα συγκρί-
νατε την τιµή της µετοχής τότε της ΔΕΗ µε την τιµή της µετοχής
σήµερα, γιατί σήµερα µιλάµε για µια διαφορετική επιχείρηση,
όπου δεν υπάρχει ο ΑΔΜΗΕ. Ποια είναι η τιµή της µετοχής του
ΑΔΜΗΕ;

Η αλήθεια είναι ότι αυτό το νοµοσχέδιο έρχεται να καλύψει τις
απαιτήσεις των εξαρτήσεών σας, όπως γινόταν και στο παρελ-
θόν. Είναι µάλλον κάτι ανάλογο µε την ικανοποίηση των αιτηµά-
των για τον διορισµό στους διοικητές των νοσοκοµείων. Δεν θα
αναφερθώ στην περίπτωση του κ. Πατέρα, γιατί πλέον η οµολο-
γία του δεν µας προκαλεί έκπληξη. Θα αναφερθώ σε µία άλλη
δήλωση, που έγινε παλιότερα. Διαβάζω: «Στο ραντεβού ο Πρό-
εδρος µου είπε ότι ήθελε να κάνει ανανέωση και έτσι εγώ δεν
είχα θέση στο ψηφοδέλτιο. Μου πρότεινε θέση διοικητή σε ΔΕΚΟ
ή σε άλλους οργανισµούς. Μου πρότεινε όποια ΔΕΚΟ θέλω ή
όποια ανεξάρτητη αρχή θέλω. Του είπα πως έχω δουλειά και δεν
θέλω επαγγελµατική αποκατάσταση και εκεί σταµάτησε η κου-
βέντα.».

Αυτά υποστήριξε ο κ. Μαρκογιαννάκης, που δεν είναι στέλεχος
του ΣΥΡΙΖΑ, αναφερόµενος στη συνοµιλία του µε τον τότε πρό-
εδρο της αξιωµατικής αντιπολίτευσης. Το καταθέτω στα Πρα-
κτικά.

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Ολυµπία Τελιγιορίδου κατα-
θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Θέλω να πω ότι η επιλογή των διοικητών στα νοσοκοµεία δεν
αφορά τα πρόσωπα, αφορά τη διαδικασία και τη λογική σας. Μια
λογική «δούναι και λαβείν», µια λογική που σήµερα ως Κυβέρ-
νηση σας αναγκάζει να ξεχρεώνετε γραµµάτια. Θα µου δώσεις
ψήφους; Θα σε διορίσω διοικητή. Θα µε εξυπηρετήσεις και θα
µε στηρίξεις; Και εγώ από την πλευρά µου θα προχωρήσω σ’
αυτό που εσύ θέλεις, όπως για παράδειγµα την ιδιωτικοποίηση
παντού και πάντα.

Ιδιωτικοποίηση, λοιπόν, και µεταλιγνιτική εποχή, χωρίς κανέναν
εθνικό σχεδιασµό, χωρίς να δίνετε καµµία σηµασία στη στρατη-
γική σηµασία της ΔΕΗ. Είχαµε, λοιπόν, ένα τελεσίγραφο από τον
Πρωθυπουργό στο συνέδριο του ΟΗΕ, όπου είπε για την κατάρ-
γηση όλων των λιγνιτικών µονάδων το 2028, χωρίς καµµία προ-
ηγούµενη προειδοποίηση και αναιρώντας και τις προεκλογικές
του δεσµεύσεις στην Περιφέρεια της Δυτικής Μακεδονίας, που
έλεγε ότι θα πάµε σε µια οµαλή µετάβαση. 

Βίαιη µετάβαση, λοιπόν, µε έλλειψη στρατηγικού σχεδιασµού,
που δεν ενδιαφέρεται για τις καθαρές µορφές ενέργειας, που
δεν ενδιαφέρεται για την εξοικονόµηση ενέργειας, για το πώς θα
προχωρήσουµε στη µεταλιγνιτική εποχή, στις ενεργειακές κοι-
νότητες και βέβαια το γνωστό θέµα, όπου θίγονται τα εργασιακά
δικαιώµατα, καταργείται το ΑΣΕΠ και µας θυµίζει εποχές του
1990-1993, που είχαµε οκτώ χιλιάδες ρουσφετολογικούς διορι-
σµούς στη ΔΕΗ, που µάλλον η Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσο-
τάκη ζήλεψε από την κυβέρνηση του πατρός του.
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Τι βλέπουµε, λοιπόν, σ’ αυτό το νοµοσχέδιο; Η ενέργεια πλέον
δεν νοείται ως δηµόσιο αγαθό. Εάν συνέβαινε κάτι τέτοιο, θα το
είχαν περάσει και στη συνταγµατική Αναθεώρηση. Απαξιώνουµε
τη ΔΕΗ µε το που γινόµαστε κυβέρνηση. Αυτό έχει σαν αποτέλε-
σµα την αύξηση των τιµολογίων, που «καταπίνουν» και τη µείωση
του ΦΠΑ που έχουµε προσδιορίσει για 6%. Επιβαρύνουµε κατά
500 εκατοµµύρια ευρώ επιπλέον τους καταναλωτές και γενικό-
τερα προχωράµε και στο ξεπούληµα των δικτύων. 

Χαρακτηριστικό παράδειγµα αυτής της προβληµατικής είναι
το θέµα που δηµιουργείται µε την παροχή φυσικού αερίου στη
δική µου εκλογική περιφέρεια, στην Καστοριά, το Άργος Ορε-
στικό και τα Γρεβενά. Με µεγάλη προσπάθεια η προηγούµενη
κυβέρνηση, σε συνεργασία µε την περιφερειακή αρχή, είχε κα-
ταφέρει να προχωρήσει σε συνεννόηση µε τη ΔΕΔΑ και τη ΔΕΠΑ
για την εκπόνηση µελέτης κόστους και ωφέλειας για τον σχεδια-
σµό αυτού του έργου, για τη χρηµατοδότησή του µε 21,5 εκα-
τοµµύρια ευρώ και σήµερα ερχόµαστε και λέµε ότι αυτό το έργο
δεν µπορεί να γίνει, γιατί η ΔΕΔΑ είναι αναξιόπιστη. Υπάρχει µια
φιλολογία στην περιοχή µας, η οποία πηγάζει και από τη νέα πε-
ριφερειακή αρχή, η οποία λέει ότι «δεν είχε γίνει τίποτα πριν, θα
προσπαθήσουµε τώρα». 

Εδώ, όµως, υπάρχει και µια άλλου είδους προβληµατική, κύριε
Υπουργέ, και πραγµατικά θα ήθελα να µου απαντήσετε.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και κλείστε, κυρία συ-
νάδελφε.

ΟΛΥΜΠΙΑ ΤΕΛΙΓΙΟΡΙΔΟΥ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, µε αυτή
την ερώτηση.

Από τη µία µεριά, πάµε στην ιδιωτικοποίηση της ΔΕΠΑ. Από
την άλλη µεριά, µόλις προχθές -για επικοινωνιακούς λόγους;- ο
διευθύνων σύµβουλος της ΔΕΔΑ στέλνει έγγραφο προς την πε-
ριφέρεια, όπου λέει ότι «θα προχωρήσουµε εάν ετοιµαστεί και η
ΔΕΣΦΑ» και τελικά έχω την εντύπωση ότι δεν γνωρίζει η δεξιά
σας τι ποιεί η αριστερά σας.

Καταθέτω το σχετικό έγγραφο στα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Ολυµπία Τελιγιορίδου κατα-

θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Περιµένουµε, λοιπόν, µια απάντηση για το τι θα γίνει µε αυτό
το έργο. Περιµένουµε, επίσης, και µια απάντηση για το τι θα γίνει
µε αυτό που είχε κατοχυρώσει η δική µας κυβέρνηση για το ει-
δικό τιµολόγιο που προέβλεπε 30% έκπτωση σε όλα τα οικιακά
τιµολόγια στην Περιφέρεια της Δυτικής Μακεδονίας, που σήµερα
νοµίζω ότι αυτό κινδυνεύει να χαθεί.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ο κ. Συρµαλένιος Νι-
κόλαος από τον ΣΥΡΙΖΑ έχει τον λόγο για επτά λεπτά.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΣΥΡΜΑΛΕΝΙΟΣ: Αγαπητοί συνάδελφοι, κύριε
Υπουργέ, νοµίζω ότι η συζήτηση σήµερα έτσι όπως εξελίχθηκε
είναι άκρως αποκαλυπτική για τα δικά σας σχέδια. Δυστυχώς,
δεν µπορέσατε να πείσετε ούτε το δικό σας ακροατήριο. Θα
έλεγα, εν πάση περιπτώσει, αυτές οι υπηρεσίες της Βουλής δεν
µπορούσαν να σας βοηθήσουν να εκτυπώσετε επιτέλους αυτό
το µήνυµα που έχετε στο κινητό σας, να το δει η Βουλή, να το
µελετήσει και να δει εάν πρόκειται περί κανονισµού της ΔΕΗ και
τις ανανεώσιµες του 2017 ή µήπως πρόκειται για σχέδιο κανονι-
σµού, το οποίο δεν έγινε ποτέ κανονισµός, ούτε πολύ περισσό-
τερο κυρώθηκε µε νόµο, όπως είπατε και το πρωί, συνοδεύοντας
την πύρινη οµιλία σας µε τη λέξη «ντροπή»;

Εδώ έχετε ευθύνη να πείτε όλη την αλήθεια. Εγώ δεν θα ανα-
φερθώ στον κεντρικό κορµό του νοµοσχεδίου, γιατί πάρα πολλοί
συνάδελφοι από το πρωί, υποστηρίζοντας είτε την άποψη της
Συµπολίτευσης είτε την άποψη της Αντιπολίτευσης και ειδικό-
τερα τη δική µας άποψη, έχουν µιλήσει αναλυτικά για όλα αυτά.
Εγώ θα πω µόνο τα έξι σηµεία, τα οποία σηµατοδοτεί αυτό το
νοµοσχέδιο και θα µιλήσω µετά ιδιαίτερα για κάποια θέµατα που
αφορούν και τη νησιωτική Ελλάδα.

Θεωρώ, λοιπόν, ότι αυτό το νοµοσχέδιο, πρώτον, λειτουργεί

σε βάρος του δηµόσιου συµφέροντος. Δεύτερον, απορρυθµίζει
την ενεργειακή αγορά. Τρίτον, ξεπουλά τις υποδοµές της ΔΕΗ
και του φυσικού αερίου. Τέταρτον, απαξιώνει τη ΔΕΗ, για να την
ιδιωτικοποιήσει. Πέµπτον, εξυπηρετεί «ηµέτερα» συµφέροντα µε
αδιαφάνεια και έκτον, ανοίγει έναν δρόµο για ρουσφετολογικές
προσλήψεις χωρίς ΑΣΕΠ για τους νέους εργαζόµενους, δηµιουρ-
γώντας εργαζόµενους δύο ταχυτήτων, ενώ καταργεί ταυτόχρονα
και τη συλλογική σύµβαση εργασίας για τους ήδη εργαζόµενους,
οι οποίοι είναι αορίστου χρόνου και όχι µόνιµοι.

Συνεχίζοντας πάνω σ’ αυτό, θα ήθελα να µιλήσω για το άρθρο
21, το οποίο αφορά τις ανανεώσιµες πηγές ενέργειας και για το
άρθρο 35, που κατά τη γνώµη µας πριµοδοτεί τα πολύ µεγάλα
σχέδια για ανανεώσιµες πηγές ενέργειας, τις µεγάλες επενδύ-
σεις και ενισχύει επιλεκτικά αυτές τις επενδύσεις, που είναι πάνω
από 250 Μεγαβάτ.

Tο λέω αυτό, διότι στην περιοχή µου, στις Κυκλάδες, υπάρχει
ένας τεράστιος αναβρασµός. Βεβαίως, το άρθρο 21 δεν αφορά
τις Κυκλάδες, διότι τα τέσσερα βιοµηχανικά αιολικά πάρκα, για
τα οποία είναι ανάστατες όλες οι τοπικές κοινωνίες και βρίσκον-
ται σε µεγάλη κινητοποίηση, έχουν άθροισµα 218 MW, όµως κα-
νείς δεν ξέρει τι µπορεί να συµβεί στο µέλλον.

Και δεν µπορεί να γίνει αποδεκτό και δεν γίνονται αποδεκτές
αυτές οι επενδύσεις των µεγάλων βιοµηχανικών αιολικών πάρ-
κων, ούτε στην Τήνο, που προχθές είχε µια τεράστια κινητοποί-
ηση µε πάνω από 2.000 ανθρώπους και αν σκεφτούµε τον
πληθυσµό που έχει το κάθε νησί, καταλαβαίνουµε τι σηµαίνει µε-
γάλη κινητοποίηση, ούτε στη Νάξο, ούτε στην Πάρο, ούτε στην
Άνδρο. Αυτά τα τέσσερα µεγάλα βιοµηχανικά πάρκα τα οποία
έχουν προταθεί εδώ και αρκετά χρόνια και έχουν πάρει περιβαλ-
λοντικούς όρους από τη δική σας κυβέρνηση τον Δεκέµβριο του
2013 και µάλιστα το ένα από αυτά ακυρώθηκε µε νόµο τον Ιούλιο
του 2014, αυτά τα τέσσερα βιοµηχανικά πάρκα δεν γίνονται απο-
δεκτά ούτε από τις τοπικές κοινωνίες ούτε από την τοπική αυτο-
διοίκηση Α’ και Β’ βαθµού και ανεξάρτητα πολιτικής ή κοµµατικής
κατεύθυνσης, οι κινητοποιήσεις των τοπικών κοινωνιών θα φουν-
τώσουν. 

Και δεν γίνονται δεκτά, όχι γιατί γενικώς είµαστε κατά των ανα-
νεώσιµων πηγών ενέργειας. Προφανώς είµαστε υπέρ των ανα-
νεώσιµων πηγών ενέργειας…

ΦΙΛΙΠΠΟΣ ΦΟΡΤΩΜΑΣ: Πείτε το να το ακούσει ο κόσµος! Να
τα λέτε αυτά, µην κοροϊδεύετε τον κόσµο!

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΣΥΡΜΑΛΕΝΙΟΣ: Κύριε Φόρτωµα, µη µε προκα-
λείτε, γιατί θα έρθω και σ’ εσάς.

Προφανώς, λοιπόν, είµαστε υπέρ των ανανεώσιµων πηγών
ενέργειας, αλλά ανανεώσιµες πηγές ενέργειες οι οποίες θα συ-
νάδουν µε περιφερειακό χωροταξικό σχεδιασµό για την περιφέ-
ρεια, θα συνάδουν µε το ειδικό χωροταξικό για τις ΑΠΕ, το οποίο
βρίσκεται σε επεξεργασία, και θα συνάδουν µε τη φέρουσα ικα-
νότητα αυτών των νησιωτικών περιοχών.

Αυτός ο διάλογος δεν έγινε ποτέ. Αυτός ο διάλογος πρέπει να
γίνει, αν θέλουµε πραγµατικά και να αξιοποιηθούν σωστά κά-
ποιες ανανεώσιµες πηγές ενέργειας που –επαναλαµβάνω- να συ-
νάδουν µε τη φέρουσα ικανότητα των συγκεκριµένων νησιών και
ταυτόχρονα να αποκρουστούν τα µεγάλα βιοµηχανικά αιολικά
πάρκα, τα οποία θα µετατρέψουν τα νησιά µας σε εργοστάσια
παραγωγής ηλεκτρικής ενέργειας.

Συνάδελφε, κύριε Φόρτωµα, από τις Κυκλάδες, το πρωί στην
εισήγησή σας είπατε «µε σεβασµό στο αρχιτεκτονικό τοπίο και
την περιορισµένη έκταση γης των ελληνικών νησιών». Από τις Κυ-
κλάδες έχουµε αυτές τις ώρες βοµβαρδιστεί µε κάποια αιτήµατα
που µας λένε: «Συµφωνείτε οι τέσσερις Βουλευτές, δεσµευόσα-
στε να υπάρξει νοµοθετική πρωτοβουλία που θα αναστέλλει κάθε
αδειοδότηση και κάθε συνέχιση των αιολικών πάρκων;». Εγώ
απαντάω: «Δεσµεύοµαι για τα µεγάλα βιοµηχανικά αιολικά
πάρκα, τα οποία είναι φαραωνικού τύπου και τα οποία δεν έχουν
καµµία σχέση µε το περιβάλλον, το οικοσύστηµα και το εξαίρετο
τοπίο των νησιωτικών περιοχών µας». Αν δεσµεύεστε κι εσείς,
σας ρωτάω ευθέως να το πείτε, γιατί στην πρωινή σας τοποθέ-
τηση δεν το είπατε.

ΦΙΛΙΠΠΟΣ ΦΟΡΤΩΜΑΣ: Το είπα, µάλλον δεν το ακούσατε!
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΣΥΡΜΑΛΕΝΙΟΣ: Και πάω παρακάτω για να τελει-
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ώσω. Και το άρθρο 35 ευνοεί µεγάλα συµφέροντα ανανεώσιµων
πηγών ενέργειας, που, κατά παρέκκλιση των οικοδοµικών
αδειών, µπορούν να κατασκευάσουν πύργους για ανεµογεννή-
τριες, όχι µε βάση αυτό που ίσχυε µέχρι σήµερα, αλλά µε βάση
και πρόσοψη σε κοινόχρηστους χώρους και όχι όπως ήταν πριν.

Σε ό,τι αφορά το άρθρο 24, µίλησαν οι συνάδελφοι πριν. Είναι
ανεπίτρεπτο να µετατρέπεται η γη υψηλής παραγωγικότητας,
αγροτικής παραγωγικότητας σε χώρους εγκατάστασης ΑΠΕ. Και
θα θυµίσω εδώ, επειδή τα νησιά µας είναι µικροί νησιώτικοι
χώροι, ότι το προεδρικό διάταγµα 59/29.6.2018 κάλυπτε τη δυ-
νατότητα εγκατάστασης µέχρι 100 MW, όχι µέχρι 1 MW.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κλείστε, κύριε συνά-
δελφε.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΣΥΡΜΑΛΕΝΙΟΣ: Πάρτε το πίσω, κύριε Υπουργέ,
διότι δεν χωράνε στα νησιά µας τέτοιου είδους ανανεώσιµες
πηγές ενέργειας. Προσωπικά θα πάρω και άλλες πρωτοβουλίες
προς αυτή την κατεύθυνση.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τον λόγο έχει ο κ. Γε-

ώργιος  Αµανατίδης από τη Νέα Δηµοκρατία για επτά λεπτά.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΑΝΑΤΙΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριοι Υπουργοί,

αγαπητοί συνάδελφοι, το σηµερινό νοµοσχέδιο είναι πολύ ση-
µαντικό για την περιοχή µας και ιδίως για τον άξονα Κοζάνης -
Πτολεµαΐδας - Αµυνταίου – Φλώρινας, ένας άξονας ο οποίος έχει
προσφέρει πολλά στην τοπική οικονοµία. Και γιατί είναι σηµαν-
τικό; Γιατί αφορά –µεταξύ των άλλων- στη ΔΕΗ, στον µεγαλύ-
τερο εργοδότη της χώρας αλλά και της περιοχής µας, µια ΔΕΗ
που, µε βάση τα πορίσµατα των ορκωτών ελεγκτών, έφτασε στο
χείλος του γκρεµού, λήφθηκαν σοβαρές, γρήγορες αποφάσεις
από τον Υπουργό, τον οποίο ευχαριστούµε, από τον πρόεδρο
της ΔΕΗ και άλλαξε το κλίµα. Η ΔΕΗ ήδη οδεύει σε µια κατά-
σταση καλύτερων οικονοµικών στοιχείων και δεδοµένων. Η µε-
τοχή, όπως ακούστηκε και νωρίτερα, τριπλασίασε την αξία της,
ανέβηκε η πιστοληπτική της ικανότητα και µοιάζει πλέον και είναι
ένας οργανισµός ο οποίος αρχίζει και βρίσκει τον δρόµο του.
Μόνο ένα να πω, δεν µπορεί να είχε ένας οργανισµός χρηµατι-
στηριακή αξία κάτω από 400 εκατοµµύρια και µόνο µία επένδυση
να πιάνει 1,4 δισεκατοµµύρια. 

Ειδικότερα σε ό,τι αφορά τώρα το σχέδιο νόµου, έχω να πω
τα εξής: Ήµουν από αυτούς που και προεκλογικά ακόµη έλεγα
πάντα αλήθειες. Παραδείγµατος χάριν, έλεγα ότι δεν µπορεί η
µεγαλύτερη επιχείρηση της χώρας, η οποία καλείται να δουλέψει
σε καθεστώς έντονου ανταγωνισµού, να εφαρµόζει διαδικασίες
οι οποίες εφαρµόζονται στον δηµόσιο τοµέα, να πρέπει να αντι-
µετωπίσει βλάβες και ανάγκες. Την ώρα που οι ανταγωνιστές της
τις αντιµετωπίζουν σε πολύ µικρό χρόνο, αυτή να πρέπει να
εφαρµόσει διαδικασίες για να µπορεί να είναι συνεπής στις υπο-
χρεώσεις της. Επίσης δεν µπορεί να θέλουµε να λειτουργεί σε
καθεστώς ελεύθερης οικονοµίας και ανταγωνισµού και ταυτό-
χρονα να µην µπορεί να κάνει τις προσλήψεις του προσωπικού
της -το έλεγα και τότε, το λέω και τώρα- µε έναν γρήγορο,
ασφαλή και ελεγχόµενο, όµως, τρόπο.

Επίσης θεωρώ πολύ σηµαντικό το ότι θεσµοθετείται για πρώτη
φορά η διαδικασία αξιολόγησης των στελεχών, έτσι ώστε τα στε-
λέχη τα οποία αναλαµβάνουν ρόλο στη ΔΕΗ να είναι και στελέχη
της αγοράς, όπως και της επιχείρησης. Είναι µια συνεχής διαδι-
κασία εξέλιξης και βελτίωσης των δυνατοτήτων του ανθρώπινου
δυναµικού της ίδιας της επιχείρησης. 

Θέλω να πω επίσης ότι οι ρυθµίσεις οι οποίες εισάγονται για
το ανθρώπινο δυναµικό της επιχείρησης, δηλαδή η κινητικότητα
εντός των εταιρειών του οµίλου, η µεταφορά του προσωπικού
σε άλλους φορείς του δηµόσιου τοµέα, αλλά και η εθελουσία
έξοδος είναι ενέργειες και δράσεις, οι οποίες, θα έλεγα, δεν αλ-
λοιώνουν τα συµφέροντα των εργαζόµενων, άσχετα αν ακούστη-
καν περί του αντιθέτου απόψεις. Εκτιµώ ότι είναι µια κίνηση προς
τη σωστή κατεύθυνση.

Θέλω να πω επίσης στο σηµείο αυτό ότι ασφαλώς και αντιλαµ-
βάνοµαι και κατανοώ πλήρως το τι σηµαίνει αυτό για τους εργα-
ζόµενους και αποδέχοµαι βέβαια τις διαµαρτυρίες σαν έκφραση
αντίθετης άποψης. Αντιλαµβάνοµαι επίσης ότι πιο ελκυστικό και
εύηχο και αρεστό θα ήταν να εκφράσω εγώ την αντίθετη άποψη,

όµως τα πράγµατα δεν είναι έτσι. Και γιατί δεν είναι έτσι; Γιατί
επιθυµώ οι πολίτες της περιοχής µου να µε κρίνουν και για τις
θέσεις µου, για τα ζητήµατα της ψήφισης της κατάργησης των
ΝΟΜΕ που εξοικονοµούν 90 εκατοµµύρια ευρώ, τα οποία, όπως
είπα και νωρίτερα σε µια άλλη µου οµιλία, θα πρέπει και θα µπο-
ρούν να δοθούν στους εργολάβους και στους φορείς της περιο-
χής.

Να πω επίσης ότι δεν επηρεάζεται το µισθολογικό κόστος των
εργαζόµενων στη ΔΕΗ. Σε σχέση µε τις προσπάθειες που κάνει
η Κυβέρνηση και η ΔΕΗ να εντοπίσει τους συστηµατικούς κακο-
πληρωτές να πω ότι οι δράσεις χρηµατοδότησης, η εξοικονό-
µηση πόρων για τα ΥΚΩ παρελθόντων ετών είναι ενέργειες οι
οποίες ενισχύουν την ανταγωνιστικότητά της, άρα και µε την έν-
νοια αυτή µπορούµε να µιλήσουµε για διαφορετικά πράγµατα.

Να προσθέσω ακόµα ότι στο θέµα της έκπτωσης στο τιµολό-
γιο κατανάλωσης ενέργειας για τους εργαζόµενους και συνταξι-
ούχους της ΔΕΗ και των θυγατρικών της εκτιµώ ότι το 30%, το
οποίο έχει προκριθεί ως µια λύση, θα µπορούσε να συνδυαστεί
µε την πρόβλεψη να µην λογίζεται ως εισόδηµα των εργαζοµέ-
νων. Έτσι πρέπει να είναι, κατά τη γνώµη µου. Θα µειώσει µεν το
κέρδος, το οποίο απολάµβαναν οι εργαζόµενοι στη ΔΕΗ, όπως
και σε άλλες επιχειρήσεις, όπως είπε και σε µια παλιά ενηµέρωση
ο Υπουργός, αλλά το κόστος το τελικό για τη ΔΕΗ θα είναι το
ίδιο, ενώ οι εργαζόµενοι θα κερδίσουν τους φόρους που αναλο-
γούν.

Να προσθέσω ακόµη, γιατί δεν έγινε πολύς λόγος για αυτό,
ότι είναι πολύ σηµαντική η πρόβλεψη για µείωση του νυχτερινού
τιµολογίου και αφορά κυρίως τους καταναλωτές που χρησιµο-
ποιούν ηλεκτρικούς θερµοσίφωνες. 

Να προσθέσω στο θέµα του άρθρου 24 επίσης ότι είναι πάρα
πολύ σηµαντική η προσθήκη και η πρόβλεψη του Υπουργείου και
του Υπουργού να δίνεται η δυνατότητα µέσα στους οπωρώνες,
όπου υπάρχει και η ανάγκη επιτόπου τυποποίησης και συσκευα-
σίας των αγροτικών προϊόντων, ίδρυσης µικρών µεταποιητικών
επιχειρήσεων.

Συνεχίζοντας, ένα άλλο θέµα στο οποίο επίσης δεν έγινε κα-
θόλου αναφορά, είναι το εξής. Εγώ ευχαριστώ το Υπουργείο, το
οποίο γνωρίζει πλέον ότι δίνει λύση σε ένα τεράστιο ζήτηµα που
αφορά στην περιοχή, ένα τεράστιο αναπτυξιακό έργο, που είναι
το οδικό έργο που συνδέει τη Φλώρινα µε την Πτολεµαΐδα. Βρί-
σκεται επιτέλους λύση, καθόσον µε την πρόβλεψη του άρθρου
37 απελευθερώνονται οι πιθανοί περιορισµοί που θα υπήρχαν
στην υποβολή του φακέλου στο ΕΣΠΑ και το έργο µπορεί απρό-
σκοπτα να συνεχίσει να µελετάται από την «ΕΓΝΑΤΙΑ ΟΔΟ Α.Ε.»
και να ενταχθεί στο ΕΣΠΑ 2014-2020. Ήταν ένα έργο που απο-
τέλεσε προϊόν συνεχούς διαβούλευσης των τοπικών κοινωνιών,
ήταν απαίτηση των κοινωνικών και οικονοµικών φορέων της πε-
ριοχής και εκτιµώ ότι µε τη ρύθµιση αυτή βάζετε και τη σφραγίδα
σας σε µια, θα έλεγα, µεγάλη αναπτυξιακή παρέµβαση στη δυ-
τική Μακεδονία.

Τέλος, θέλω να επισηµάνω την πολύ θετική παρέµβασή σας
µε την τροπολογία την οποία έχετε καταθέσει, όπου ρυθµίζετε
την οµαλή υλοποίηση του ειδικού αναπτυξιακού προγράµµατος
των λιγνιτικών περιοχών, αλλά όχι µόνο αυτό, ρυθµίζετε µε έναν
πολύ -θα έλεγα- θετικό τρόπο και τη συνέχιση του προγράµµα-
τος του ειδικού τέλους ανάπτυξης.

Αγαπητοί συνάδελφοι, κλείνοντας, µε αγωνία περιµένω τις
επόµενες πρωτοβουλίες και ρυθµίσεις της Κυβέρνησης, που
γνωρίζω ότι βρίσκονται σε εξέλιξη, για το µέλλον των λιγνιτικών
περιοχών σε καθεστώς παραγωγής ενέργειας χαµηλού λιγνιτι-
κού αποτυπώµατος. Μετά τη ΔΕΗ, σειρά παίρνουν οι περιοχές
που φιλοξενούν τις δραστηριότητές της. Αξίζει να επενδυθούν
σε αυτές οι αναγκαίοι πόροι που θα καταστήσουν τη µετάβασή
τους οµαλή και αποτελεσµατική µέσα από τα ισοδύναµα που θα
πρέπει να δηµιουργηθούν. 

Η περιοχή µας, αγαπητοί συνάδελφοι, στήριξε την ανάπτυξη
της χώρας τα τελευταία εξήντα χρόνια, τον τουρισµό, τη βιοµη-
χανία, τη βιοτεχνία, την αγροτική ανάπτυξη. Η ανταποδοτικότητα
στην περιοχή ως εθνική υποχρέωση είναι πράξη αποδοχής των
όσων προσέφερε και υποχρέωση της πολιτείας.

Σας ευχαριστώ πολύ.
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(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τον λόγο έχει ο κ.

Πουλάς Ανδρέας από το Κίνηµα Αλλαγής για επτά λεπτά.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΠΟΥΛΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριοι Υπουργοί, για µία ακόµη

φορά έρχεται προς ψήφιση µε ταχείς ρυθµούς ένα νοµοθέτηµα
µε συνοπτική συζήτηση στην επιτροπή εν µέσω συνταγµατικής
Αναθεώρησης και µε εισαγωγή στην Ολοµέλεια µόλις πριν από
µία µέρα. 

Σε κάθε περίπτωση, περιµέναµε περισσότερα από το νοµοσχέ-
διο του Υπουργείου Περιβάλλοντος και Ενέργειας. Θα έπρεπε
να έχει εκπονήσει έναν συνολικό σχεδιασµό για τη ρύθµιση της
ενεργειακής αγοράς, για τη διασφάλιση της ενεργειακής επάρ-
κειας. 

Αντ’ αυτού, όµως, βρισκόµαστε ενώπιον µιας ακόµα αποσπα-
σµατικής νοµοθετικής πρωτοβουλίας. Δεν περιέχεται κανένα
όραµα, καµµία µεταρρύθµιση, καµµία σοβαρή πρόταση µε το
βλέµµα στραµµένο στο µέλλον. Επί της ουσίας παραµένουµε οι
φτωχοί συγγενείς της Ευρώπης στον τοµέα της αγοράς, της
προµήθειας και της παραγωγής ενέργειας, αλλά και του ενερ-
γειακού σχεδιασµού. 

Αναµφισβήτητα ο πυρήνας του νοµοσχεδίου είναι η ΔΕΗ, η
«Δηµόσια Επιχείρηση Αερίου» και η ενεργειακή προοπτική της
χώρας. Το νοµοσχέδιο αυτό κινείται στους εξής άξονες: Ο πρώ-
τος άξονας είναι η βίαιη απολιγνιτοποίηση της εγχώριας αγοράς
ενέργειας, χωρίς σχέδιο για την ενεργειακή επάρκεια της χώρας
και χωρίς πρόνοια, αφ’ ενός για τις συνέπειές της και αφ’ ετέρου
για την αντιµετώπιση των κοινωνικών και οικονοµικών επιπτώ-
σεων που θα προκληθούν. Δεν αποτελεί µόνο στρατηγική επι-
λογή της παρούσας, αλλά και της προηγούµενης κυβέρνησης η
υποβάθµιση της ΔΕΗ, η µείωση του ρόλου της στην εγχώρια
ενεργειακή κατανάλωση και η παραχώρηση, νοµοθετικά, µεγα-
λύτερου µεριδίου της αγοράς ρεύµατος στους ιδιώτες. 

Ο ΣΥΡΙΖΑ που σήµερα κόπτεται για τη βιωσιµότητα της ΔΕΗ,
ως κυβέρνηση έδειξε αµηχανία στο να αξιοποιήσει το ανθρώπινο
δυναµικό και τις υποδοµές του. Αντίθετα, υπέκυψε στις πιέσεις
εγχώριων και ξένων επενδυτών, προέβλεψε νοµοθετικά τη µεί-
ωση της θέσης της στην εγχώρια αγορά ενέργειας και ενίσχυσε
πρόχειρα τη ρευστότητά της. 

Σε αντίθεση µε τα παραπάνω, το Κίνηµα Αλλαγής τι υποστηρί-
ζει; Πρώτον, υποστηρίζει τη σταδιακή και δίκαιη ενεργειακή αν-
τικατάσταση του λιγνίτη χωρίς να πληγούν οι λιγνιτοφόρες
περιοχές, την άρση της αναπτυξιακής ζηµίας που θα προκληθεί
στις περιοχές µε λιγνίτη µε την εκπόνηση ενός αξιόπιστου ανα-
πτυξιακού σχεδιασµού, προσιτές τιµές και όχι δηµιουργία εναρ-
µονισµένων πρακτικών από ιδιώτες παρόχους εις βάρος του
καταναλωτή, την αξιοποίηση των σύγχρονων υποδοµών και του
αξιόµαχου ανθρώπινου δυναµικού της ΔΕΗ, αναβαθµίζοντας τη
θέση της στην αγορά ενέργειας και προάγοντας τον ανταγωνι-
σµό και την εκπόνηση ενός δυναµικού και αξιόπιστου εθνικού
σχεδίου για την ενέργεια και το περιβάλλον που να περιέχει τον
µακροχρόνιο ενεργειακό σχεδιασµό της χώρας. Δυστυχώς, τί-
ποτα από όλα αυτά δεν υπάρχει στο υπό συζήτηση σχέδιο
νόµου.

Ο δεύτερος άξονας αφορά την ιδιωτικοποίηση της ενέργειας.
Και πάλι η Κυβέρνηση, πιστή στο πρόγραµµά της, προωθεί την
πλήρη ιδιωτικοποίηση, τριχοτοµώντας την υγιή εταιρεία ΔΕΠΑ
Α.Ε. σε επιµέρους εταιρείες, για τις οποίες προβλέπεται νοµο-
θετικά η πώληση του 65% του µετοχικού κεφαλαίου. 

Δηµιουργούνται οι εξής απορίες: Για ποιο λόγο κοµµατιάζετε
µια υγιή και επικερδή επιχείρηση και την παραδίδετε βορά στους
ιδιώτες; Ποιος είναι ο σχεδιασµός για την ενεργειακή οχύρωση
της χώρας; Με ποιο τρόπο διασφαλίζεται το δηµόσιο συµφέρον,
η ελεύθερη και απρόσκοπτη πρόσβαση των πολιτών στο αγαθό
της ενέργειας έναντι ξένων και εγχώριων ιδιωτών; Πώς προστα-
τεύονται τα δηµόσια αγαθά σε µια σύγχρονη δηµοκρατία του δυ-
τικού κόσµου και ποιες είναι οι ασφαλιστικές δικλίδες που
παρέχετε; Και µιας και κατάγοµαι από τον Νοµό Αργολίδας, θα
πάρουµε επιτέλους κάποια στιγµή φυσικό αέριο είτε για οικιακή
είτε για αγροτική χρήση στο νοµό µας; 

Ο τρίτος άξονας αναφέρεται στην απορρύθµιση των εργασια-

κών σχέσεων µε προσλήψεις εκτός ΑΣΕΠ και καταπάτηση των
συλλογικών συµβάσεων για το νεοπροσλαµβανόµενο προσω-
πικό. Η µικρή και αδύναµη ΔΕΗ που προωθείτε αποψιλώνεται
από το προσωπικό της, το οποίο βλέποντας την κατάρρευση είτε
θα κατευθυνθεί στην εθελουσία έξοδο µε σηµαντικό κόστος για
την εταιρεία είτε θα προωθηθεί σε θυγατρικές εταιρείες είτε θα
συνταξιοδοτηθεί. Ποιος θα µείνει άραγε σε µια εταιρεία που στα-
διακά απαξιώνεται και µικραίνει; 

Τα δε στελέχη του ιδιωτικού τοµέα που προσκαλείτε µε µισθο-
λογικά κίνητρα, και όπως ανέφερε και ο συνάδελφός µου, ο κ.
Κωνσταντινόπουλος, είδατε τι αµοιβές είχαν, δεν µπορούν να σώ-
σουν µια εταιρεία που βασίζεται κυρίως στο φιλότιµο των εργα-
ζοµένων της. Ας µην επαναληφθεί το φαινόµενο που είδαµε το
τελευταίο διάστηµα της πλήρωσης των θέσεων των διοικητών
στα νοσοκοµεία µε κοµµατικά στελέχη. Επιλέξατε µε καθαρά
κοµµατικά κριτήρια ανθρώπους που καλούνται να διοικήσουν νο-
σηλευτικές µονάδες µε τεράστια προβλήµατα. Εάν το ίδιο σκέ-
φτεστε και για τη ΔΕΗ, το µοντέλο σίγουρα θα αποτύχει. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν µπορούµε να ευαγγελιζό-
µαστε την ανάπτυξη χωρίς να υπάρχει σε αυτή ισόρροπη συµ-
µετοχή του δηµοσίου και του ιδιωτικού τοµέα. Ένας αδύναµος
δηµόσιος τοµέας, ιδίως στο χώρο των υπηρεσιών δηµόσιας ωφέ-
λειας, είναι αντίθετος µε την αρχή της εξυπηρέτησης του δηµο-
σίου συµφέροντος και καταστρατηγεί βασικές διατάξεις του
Συντάγµατος που πρόσφατα αναθεωρήσαµε. 

Το Κίνηµα Αλλαγής, ως το κόµµα που υπερασπίστηκε το δη-
µόσιο συµφέρον και προστάτευσε υπεύθυνα το δικαίωµα των πο-
λιτών στις παροχές κοινής ωφέλειας, επιδιώκει ένα σοβαρό και
µακρόπνοο εθνικό σχεδιασµό για την εγχώρια αγορά ενέργειας.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε και
εµείς και για την οικονοµία του χρόνου.

Τον λόγο έχει ο κ. Χρήστος Σπίρτζης από τον ΣΥΡΙΖΑ για επτά
λεπτά.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Πριν ξεκινήσω την τοποθέτησή µου, θα ήθελα να κάνω µία έκ-

κληση να αγοράσουµε έναν εκτυπωτή για το Υπουργικό Συµβού-
λιο. Δεν είναι µεγάλο το κόστος για τον προϋπολογισµό του
Κοινοβουλίου.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος
και Ενέργειας): Ντροπή!

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ: Δεύτερον, άκουσα µε προσοχή τον
Υπουργό, τον κ. Χατζηδάκη και τον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο
της Νέας Δηµοκρατίας, τον κ. Λίβανο που µίλησε για συλλογική
µνήµη και ότι το σχέδιο νόµου είναι ιδεολογική σφραγίδα της
Νέας Δηµοκρατίας. Καλώ όλες τις πτέρυγες της Βουλής, εκτός
από το ΚΚΕ, να καταγγείλουµε από κοινού δύο δογµατικούς κοµ-
µουνιστές που κυβέρνησαν τη χώρα: τον Κωνσταντίνο Καρα-
µανλή και τον Κωνσταντίνο Μητσοτάκη.

Διαβάζω, γιατί είναι τραγικά αυτά που ακούσαµε σήµερα: Ιδού
µερικά µέτρα, τα οποία η Νέα Δηµοκρατία πραγµατοποιεί και τα
οποία συνθέτουν µαζί µε τις αρχές της ελεύθερης οικονοµίας τη
µορφή της µικτής. Α: Οι επενδυτικές πρωτοβουλίες του κράτους.
Θα αναφέρω παραδείγµατα εντελώς πρόσφατα: την εξαγορά
της «Ολυµπιακής Αεροπορίας» και των σιδηροδρόµων, την ανά-
ληψη από το κράτος της έρευνας και στη συνέχεια της εκµετάλ-
λευσης του υπόγειου πλούτου, «Δηµόσια Επιχείρηση
Πετρελαίου», νέα νοµοθεσία περί µεταλλείων κ.α.. Αυτές οι πρω-
τοβουλίες πρέπει να προστεθούν σε παλαιότερες που έχουν
φέρει στην κυριότητα του κράτους τον ηλεκτρισµό, τις τηλεπι-
κοινωνίες, τη βιοµηχανία ζάχαρης κ.α.. 

Αυτά είναι από ένα βιβλίο του Κωνσταντίνου Καλλία, στενού
συνεργάτη του Κωνσταντίνου Καραµανλή µε τίτλο «Η ιδεολογία
της Νέας Δηµοκρατίας». Φαντάζοµαι ότι τώρα που ο κ. Πατέρας
δεν έχει δουλειά, θα τον βάλετε να γράψει ένα νέο βιβλίο για την
ιδεολογία της Νέας Δηµοκρατίας, γιατί εκτίθεται και ο κ. Χατζη-
δάκης και ο απολογισµός της πολιτικής της Νέας Δηµοκρατίας
για όλα αυτά τα θέµατα: την «Ολυµπιακή», τον σιδηρόδροµο, τις
τηλεπικοινωνίες και όλα τα υπόλοιπα.

Σας καλώ, επίσης, να καταγγείλουµε, γιατί άκουσα τον Υπουργό
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να λέει για τις δογµατικές, κοµµουνιστικές, προνοµιακές παροχές
έκπτωσης του ηλεκτρικού ρεύµατος στη ΔΕΗ που τις θέσπισε το
’90 ο Κωνσταντίνος Μητσοτάκης. Δεύτερος δογµατικός κοµµου-
νιστής που κυβέρνησε τη χώρα.

Και για να σταµατήσουµε λίγο τα ανέκδοτα που ακούµε από
τη Νέα Δηµοκρατία όλη αυτή την ώρα που συζητάµε το νοµο-
σχέδιο, θα πρέπει να συγκρίνουµε αυτό το πρότυπο ιδιωτικοποι-
ήσεων -δεν λέω για την «Ολυµπιακή» µε µηδέν ευρώ ή για τον
σιδηρόδροµο- για τη Νέα Δηµοκρατία που είναι ο ΟΤΕ. 

Αν πάρετε ένα τηλέφωνο, κύριε Υπουργέ, έναν εργαζόµενο
του ΟΤΕ, θα διαπιστώσετε ότι συνεχίζει κοµµουνιστικά και δογ-
µατικά τις εκπτώσεις στους εργαζόµενούς του στα τιµολόγια της
σταθερής τηλεφωνίας, της κινητής τηλεφωνίας και του «COS-
MOTE TV». Είναι τροµερό. Να πάρετε τον κ. Τσαµάζ να τον επι-
πλήξετε. Είναι δογµατικός κοµµουνιστής.

Χθες, πάλι τα δογµατικά κοµµουνιστικά µέσα τηλεοπτικής ενη-
µέρωσης ανακοίνωσαν κάτι που δεν το έχουµε όλες αυτές τις
δεκαετίες, που µας λέτε για το πρότυπο της ιδιωτικοποίησης του
ΟΤΕ. Διότι, προφανώς, κάποιοι ήθελαν να κρύψουν ότι είµαστε
η χώρα µε το πιο ακριβό τιµολόγιο στα δεδοµένα και στις τηλε-
πικοινωνίες. Και αυτό είναι το σχέδιό σας και για τη ΔΕΗ. Αυτά
που κάνατε µε τον ΟΤΕ που ακόµη και το λογιστήριο του είναι
στο εξωτερικό, που δεν έµεινε εδώ ελληνικός δορυφόρος, που
δεν εκσυγχρονίστηκαν τα δίκτυα τηλεπικοινωνιών και έχουµε
ακόµη χαλκό και όχι οπτικές ίνες και που πληρώνει ο καταναλω-
τής τα πιο ακριβά δεδοµένα στην Ευρώπη, αυτό είναι το σχέδιο
σας και για τη ΔΕΗ.

Και βέβαια, φαντάζοµαι ότι αυτό το φοβερό πρόγραµµα που
έχετε θα επεκταθεί και θα καταργήσετε το δωρεάν εισιτήριο
στους εργαζόµενους στις αστικές συγκοινωνίες στην ΟΣΥ και
στη ΣΤΑΣΥ και τις εκπτώσεις που έχουν όλοι οι εργαζόµενοι στον
τοµέα που απασχολούνται, ακόµη και σε ιδιωτικές εταιρείες.
Είναι λογικό κατά την άποψή σας. 

Να θυµηθούµε, όµως, τι κάνατε. Δεν αφήσατε τη ΔΕΗ να επεν-
δύσει σε ανανεώσιµες πηγές ενέργειες, όπως είχατε κάνει και µε
τον ΟΤΕ, όταν ξεκίνησε η κινητή τηλεφωνία. Δεν αφήσατε να
επενδύσει ούτε στον λιγνίτη, Δεν αφήσατε να ανανεώσει το προ-
σωπικό της. Δεν αφήσατε να γίνει διασύνδεση της νησιωτικής
Ελλάδας. Επιδοτήσατε υπέρµετρα τον ιδιωτικό τοµέα στις ανα-
νεώσιµες πηγές ενέργειας. Η ΔΕΗ το επιδότησε. Βάλατε την πα-
ραγωγή ηλεκτρικής ενέργειας από φυσικό αέριο σαν να είναι
ανανεώσιµη πηγή ενέργειας. Και ζητάτε και τα ρέστα. Είναι τρο-
µερό αυτό. 

Θα έπρεπε –φαντάζοµαι- εµείς, έτσι όπως σας παρακολου-
θούµε, γιατί είστε πολύ καλοί τεχνοκράτες και Ευρωπαίοι πολι-
τικοί, να µας δίνετε κάποια στοιχεία για να φέρετε αυτό το σχέδιο
νόµου.

Εγώ, κύριε συνάδελφε, είχα την τιµή να υπηρετήσω στο Τε-
χνικό Επιµελητήριο και να συνεργαστώ µε συναδέλφους µηχανι-
κούς από όλο το πολιτικό φάσµα στη µόνιµη Επιτροπή Ενέργειας
και να συνεργαστώ και ως ελεύθερος επαγγελµατίας, γιατί δεν
δούλεψα ποτέ στο δηµόσιο, µε στελέχη της ΔΕΗ στις µονάδες
παραγωγής στη δυτική Μακεδονία. Θα µου επιτρέψετε, λοιπόν,
να σας πω, γιατί αξίζει τον κόπο αυτοί οι άνθρωποι να µνηµονευ-
τούν –έχουν φύγει οι περισσότεροι…

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα ένα λεπτό παραπάνω. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κανένα λεπτό. Στα

επτά λεπτά θα τελειώσετε, όπως όλοι. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ: Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Πρέπει να σεβόµαστε

ο ένας τον άλλον. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ: …ήταν ο Δηµοσθένης Αγορής, που ήταν

και καθηγητής στη συνέχεια, ο Κώστας Αλεξόπουλος ήταν γενι-
κός γραµµατέας στην κυβέρνηση Μητσοτάκη, ο Χρήστος Σινά-
νης από τον Συνασπισµό, ο Νίκος Μπατιστάτος από το ΚΚΕ. 

Αυτοί λοιπόν οι άνθρωποι µας έλεγαν διάφορες βασικές αρχές
για τον χώρο της ενέργειας. Και θα περίµενα από τον κ. Χατζη-
δάκη να µας πει, επειδή είναι οι Ευρωπαίοι πολιτικοί, για τον εκ-
συγχρονισµό της ΔΕΗ, που έχει βιαστεί αυτός ο όρος. Με ποιο

κόστος παραγωγής θα γίνει; Με ποιο ενεργειακό µείγµα σχεδιά-
ζει η Κυβέρνηση; Ποιες προβλέψεις ενεργειακής ζήτησης έχει;
Ποιες είναι οι δράσεις εξοικονόµησης; Ποια είναι η πρόταση για
τα εργοστάσια παραγωγής ηλεκτρικής ενέργειας από µαζούτ
στη νησιωτική Ελλάδα; Ποιο είναι το κόστος; Πότε θα υλοποι-
ηθούν τα δίκτυα διασύνδεσης; Πότε θα υλοποιηθούν τα δίκτυα
του φυσικού αερίου για να έχουµε πρωτογενή κατανάλωση; Όλα
αυτά θα έπρεπε να τα είχαµε δεδοµένα για να συζητάµε ένα τέ-
τοιο σχέδιο νόµου.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. Σας ευχαριστώ για τη µη ανοχή.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Θα πρέπει να σκε-

φτείτε ότι η ώρα είναι 1.00’ και είναι ακόµα οκτώ οµιλητές. Είναι
να δευτερολογήσουν οι εισηγητές. Έχω την εντύπωση ότι κατα-
λαβαίνετε. Δεν είναι το Προεδρείο. Είναι οι χρόνοι που πρέπει να
σεβόµαστε. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ: Έχετε δίκιο. 
Ολοκληρώνω, λοιπόν. 
Όσοι από εµάς συνεργαστήκαµε και γνωρίσαµε την οικογένεια

της ΔΕΗ ξέρουµε ότι αυτή η οικογένεια προσέφερε στη χώρα,
στους πολίτες την ανάπτυξη στην έρευνα, στη µεταφορά τεχνο-
γνωσίας, στην εκπαίδευση τεχνικού προσωπικού στους µηχανι-
κούς. Ξέρουµε ότι πλήρωσε την ανάπτυξη των ανανεώσιµων
πηγών ενέργειας στον ιδιωτικό τοµέα και όχι µόνο. Ξέρουµε ότι
συνέβαλε στρατηγικά στην ανάπτυξη της χώρας και στον ενερ-
γειακό σχεδιασµό. Ξέρουµε ότι συνέβαλε αποκλειστικά στην υγι-
εινή και ασφάλεια των εργαζοµένων. Ξέρουµε ότι συνέβαλε στην
υπεράσπιση του εργασιακού πλαισίου και των δικαιωµάτων των
εργαζοµένων. Ξέρουµε ότι παρήγαγε στελέχη που στελέχωσαν
µετά τη συνταξιοδότησή τους τον ιδιωτικό τοµέα. Ξέρουµε ότι
µετέφεραν τεχνογνωσία, ότι εκπροσώπησε τη χώρα…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Βάλτε τελεία τώρα,
κύριε Σπίρτζη, γιατί είπατε «ευχαριστώ για τη µη ανοχή» και έχετε
υπερβεί τα οκτώµισι λεπτά. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ: Βάζω τελεία.
Επειδή ο κύριος Υπουργός έχει υπηρετήσει και στις Βρυξέλ-

λες, θέλω να κάνω µια τελευταία ερώτηση, γιατί παρουσίασε
ακόµη και την εξαίρεση της ΔΕΗ από τον νόµο των προµηθειών
ως εκσυγχρονισµό.

Κύριε Υπουργέ, ένας από τους βασικούς κανόνες των οδη-
γιών…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Σπίρτζη, πρέπει
να σεβαστείτε τη διαδικασία και τους συναδέλφους. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ: Σύµφωνοι. 
Να µας πει όµως, αν πιστεύει ότι κάθε ΔΕΚΟ πρέπει να έχει

τον δικό της κανονισµό προµηθειών. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τελειώσατε. 
Κύριε Δρίτσα, ελάτε. Δεν τελειώνει ποτέ ο κ. Σπίρτζης. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ: Να το πει για να τιµήσει την πορεία του

στις Βρυξέλλες. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τον λόγο έχει ο κ. Θε-
όδωρος Δρίτσας.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι βουλευτές, σήµερα -ή ορθότερα εχθές, µιας

και είναι 1.10’- είναι µια µέρα που το ετσιθελικό κράτος του Κυ-
ριάκου Μητσοτάκη και της Νέας Δηµοκρατίας δέχθηκε ένα πολύ
µεγάλο πλήγµα από τα µέσα, από τη ναυαρχίδα της επικοινωνια-
κής πανοπλίας που έχει χτίσει, από τον «ΣΚΑΪ». Δεν είναι µεµο-
νωµένο επεισόδιο ο ογδοντάχρονος κ. Πατέρας που ευθαρσώς
περιέγραψε την πραγµατικότητα. Είναι η πραγµατικότητα που τη
γνωρίζει όλος ο ελληνικός λαός, το πελατειακό δίκτυο σε όλους
τους τοµείς του δηµόσιου βίου και η συναλλαγή. Στα νοσοκοµεία
είναι παράδοση µεγάλη.

Άλλος «αστέρας» που διορίστηκε σε ελληνικό νοσοκοµείο µε
παρελθόν δύο προηγούµενων θητειών πρωτοστατούσε, όχι µόνο
σε πελατειακές σχέσεις, αλλά ακόµα και στις εκλογές µοίραζαν
ψηφοδέλτια οι δικοί του άνθρωποι και στους ασθενείς ακόµη και
επηρέαζαν. Αυτός ο κύριος επαναδιορίστηκε στο ίδιο νοσοκο-
µείο που έχει κάνει στο παρελθόν δύο θητείες, µεσολαβώντας
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µια εξαιρετική θητεία του ανθρώπου που επί της δικής µας κυ-
βέρνησης ανέλαβε και τον στηρίζει η τοπική κοινωνία, µε αποτέ-
λεσµα και ο δήµαρχος να διαµαρτύρεται, όχι ο δικός µας, ο
νεοδηµοκράτης δήµαρχος και η πρόεδρος της τοπικής της Νέας
Δηµοκρατίας να υποβάλει παραίτηση. 

Δεν είναι ένα µεµονωµένο επεισόδιο, ούτε δύο, ούτε τρία. Είναι
γενικευµένη συναλλαγή, πελατειακό δίκτυο. Καµµία σχέση δεν
έχει µε προσπάθεια συµψηφισµών που έγινε ότι «κι εσείς τα κά-
νατε». Αφήστε που αυτό δεν ταιριάζει τώρα σε µια συζήτηση ενώ-
πιον του ελληνικού λαού. Αυτό είναι το επιχείρηµα; Αν τα κάναµε
κι εµείς, δεν πρέπει να τα κάνετε εσείς. Αν τα κάνετε εσείς, δεν
πρέπει να τα κάνουµε εµείς. Είναι συζήτηση εντός του Κοινοβου-
λίου αυτή; Προς θεού. 

Αυτό, λοιπόν, που συνέβη στο ετσιθελικό κράτος σήµερα ως
πλήγµα, δεν θα µείνει εκεί. Θα αποκαλυφθούν όλα, γιατί είναι µια
παράταξη συναλλασσόµενων ανθρώπων ως σύστηµα εξουσίας
και αυτό το ξέρει όλος ο ελληνικός λαός. Δυστυχώς, κάποιο
τµήµα του προσδοκά ένα µερίδιο από αυτή τη συναλλαγή. Είναι
µικρό. Και κάποιο άλλο τµήµα δεν καταλαβαίνει ότι όλοι πρέπει
να αντιδράσουµε σε αυτό. 

Κύριε Πρόεδρε, πριν δυο ώρες η Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ, η
συντρόφισσα Έφη Αχτσιόγλου, πρώην Υπουργός, µε τεκµηριω-
µένο λόγο κατέθεσε στα Πρακτικά όλα τα ντοκουµέντα για την
επαλήθευση των δικών της ισχυρισµών απέναντι σε όσα ο
Υπουργός ο κ. Χατζηδάκης και ο αντιλέγων Βουλευτής της Νέας
Δηµοκρατίας ο κ. Πλεύρης ισχυρίστηκαν το πρωί. Ισχυρίστηκαν
και µάλιστα µε έναν πανηγυρικό τρόπο, καταχειροκροτούµενοι
από την πτέρυγα της Πλειοψηφίας, ότι η ένσταση αντισυνταγµα-
τικότητας στηρίζονταν σε ψευδή και παραπλανητικά στοιχεία, σε
όλα αυτά. Ειπώθηκαν όλα. Τα ντοκουµέντα της κ. Αχτσιόγλου
είναι στα Πρακτικά. Περιµένουµε τα ντοκουµέντα του κυρίου
Υπουργού και να σχηµατίσει γνώµη όλο το Κοινοβούλιο. Δεν κα-
τατέθηκαν.

Εκείνο που µε νοιάζει, όµως, να θέσω ένα θέµα άλλης τάξης.
Ο Πρόεδρος, καθ’ όλα αξιότιµος, σεβαστός και αγαπητός από
µένα τουλάχιστον, ο κ. Τασούλας υπερέβη και παραβίασε και το
πνεύµα και το γράµµα του του Κανονισµού το πρωί, αναφορικά
µε το αίτηµα Βουλευτή, της κ. Αχτσιόγλου επί του προκειµένου,
για να µιλήσει επί προσωπικού ad hoc. Ήταν η περίπτωση που
ταίριαζε µε ό,τι λέει ο Κανονισµός το αίτηµα της κ. Αχτσιόγλου.
Ούτε καν της έδωσε το δικαίωµα να εξηγήσει τους λόγους για
τους οποίους υποβάλλει αυτό το αίτηµα. 

Ο κύριος Πρόεδρος έχει εκλεγεί µε πρωτοφανέρωτη πλειοψη-
φία στο ελληνικό Κοινοβούλιο, ακριβώς γιατί θέλουµε όλοι να
είναι Πρόεδρος όλων των πτερύγων της Βουλής. Αυτό, λοιπόν,
που συνέβη σήµερα, δεν πρέπει να επαναληφθεί ποτέ.

Προχωρώ στα ζητήµατα. Η ένσταση συνταγµατικότητας, κυ-
ρίως, εστιαζόταν στα εργασιακά ζητήµατα. Νέες θέσεις εργα-
σίας, καλά αµειβόµενες, έλεγε ο κ. Μητσοτάκης. Και τώρα,
έχουµε εθελούσια έξοδο, αντικατάσταση των παλιών µε νέους
εργαζόµενους, χωρίς ΑΣΕΠ, µε µειωµένα δικαιώµατα και µειωµέ-
νες αµοιβές. Αυτό είναι οι νέες θέσεις εργασίας οι καλά αµειβό-
µενες; Και χωρίς συλλογική αυτονοµία! 

Μα, είναι δυνατόν να σχεδιάζεται ο αναπτυξιακός ρόλος και
της ΔΕΗ και της ελληνικής οικονοµίας χωρίς τους εργαζόµενους;
Είναι δυνατόν να αγνοήσει κανείς την τεχνογνωσία των ανθρώ-
πων της ΔΕΗ ό,τι κατηγορία κι αν µπορεί κανείς να διατυπώσει
κατά καιρούς, αβάσιµη η βάσιµη ή οτιδήποτε; Μπορεί να αγνοή-
σει κανείς τον τεράστιο ρόλο των εργαζοµένων σε αυτή την ανα-
πτυξιακή λειτουργία της ΔΕΗ όλες αυτές τις δεκαετίες;

Και ρωτώ τον κύριο Υπουργό αν θα προσλάβει χωρίς ΑΣΕΠ και
µε µειωµένες απολαβές εναερίτες. Αν ξέρουµε τι είναι οι εναερί-
τες. Και θα µπορέσει να κάνει δουλειά η ΔΕΗ µε τέτοιο προσω-
πικό χαµηλά αµειβόµενο;

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, δεν θα υπάρχει ΔΕΗ εάν παρα-
µείνει η Νέα Δηµοκρατία στην εξουσία σε λίγο καιρό. Ο κ. Χατζη-
δάκης την αρχή, αφού µας είπε τον Αύγουστο µε τις πυρκαγιές
ότι η ΔΕΗ δεν έχει λεφτά ούτε για να πληρώσει κολώνες, µας
έλεγε ότι δεν θα πουληθεί, όχι γιατί δεν το θέλει ή δεν είναι στα
σχέδια του, αλλά γιατί δεν υπάρχει αγοραστής. 

Θα ήθελα να ρωτήσω τον κύριο Υπουργό αν µπορεί να το ξα-

ναπεί και σήµερα, ότι δεν θα πουληθεί η ΔΕΗ, ευθαρσώς, ρητά
και κατηγορηµατικά. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ολοκληρώστε.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Θα τελειώσω.
Κανένας δεν ξεχνά ότι και ο κ. Σταθάκης και ο κ. Φάµελλος και

ο κ. Παναγιωτάκης, δύο φορές µέσα στο 2019 και πολλές φορές
µέσα στο 2018, είχαν έρθει στην Επιτροπή Παραγωγής και Εµ-
πορίου και είχαν εκθέσει όλα τα ζητήµατα και του προβλήµατος
της ρευστότητας της ΔΕΗ και του προβλήµατος στη µετάβασης.
Αλλά κανείς τότε από τη Νέα Δηµοκρατία δεν µας είπε ότι η ΔΕΗ
καταρρέει. Τα στοιχεία ήταν όλα στα χέρια όλων.

Επιτέλους θα πρέπει κάποιοι να πουν την αλήθεια. Η στρατηγική
για τη ΔΕΗ περιλαµβάνει την πώληση. Αυτό είναι µια επιλογή. Τα
υπόλοιπα είναι για να κοροϊδευόµαστε και να κοροϊδεύουµε τον
κόσµο. 

Ε, λοιπόν, λέµε στον κύριο Υπουργό, λέµε στη Νέα Δηµοκρα-
τία, ότι το ετσιθελικό κράτος της συναλλαγής και της προτίµησης
στις ολιγαρχίες, δεν θα µπορέσει να πουλήσει τη ΔΕΗ. Εδώ θα
είµαστε και θα το δείτε, διότι η ΔΕΗ είναι προµετωπίδα της ανα-
πτυξιακής προοπτικής της χώρας.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Η κ. Βέττα Καλλιόπη

από τον ΣΥΡΙΖΑ έχει τον λόγο για επτά λεπτά.
ΚΑΛΛΙΟΠΗ ΒΕΤΤΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι διατάξεις στο νοµοσχέδιο του

Υπουργείου Περιβάλλοντος και Ενέργειας είναι ενδεικτικές για
τη σκληρή νεοφιλελεύθερη κατεύθυνση που έχει υιοθετήσει η
Κυβέρνηση στο σύνολο της. Έχουµε παραχωρήσεις, ιδιωτικοποι-
ήσεις, σκανδαλώδη δικαιώµατα σε ηµετέρους και golden boys
από τη µια µεριά, αυξήσεις στην τιµή του ρεύµατος, περικοπές
και περιστολή δικαιωµάτων σε χιλιάδες εργαζόµενους από την
άλλη. Είναι η νεοφιλελεύθερη λογική που έχει δοκιµαστεί και
αποτύχει παντού στο απόγειο της.

Το σχέδιο που µας αποκαλύπτει η Νέα Δηµοκρατία για το µέλ-
λον της ενέργειας στην Ελλάδα είναι το εξής: Μία αγορά ενέρ-
γειας µε το βασικό πυλώνα τη ΔΕΗ απαξιωµένη, µε ακριβότερα
τιµολόγια έως 20% από 1η Σεπτέµβρη του 2019, µε διάκριση
ενάντια στους νεοπροσλαµβανόµενους, καθώς δηµιουργούνται
εργαζόµενοι δύο ταχυτήτων, µε εξαίρεση από τους κανόνες
προσλήψεις του ΑΣΕΠ. Μία αγορά ενέργειας όπου κόβονται και
ξεπουλιούνται τµήµατα παραγωγής και διανοµής, µία αγορά
όπου τα δίκτυα του φυσικού αερίου χαρίζονται στους ιδιώτες.
Μία αγορά στην οποία θα επέλθει µία βεβιασµένη και αλόγιστη
απολιγνιτοποίηση. Μία αγορά που δεν εξασφαλίζει την ενεργει-
ακή αυτάρκεια για τους πολίτες και τις επιχειρήσεις, γεγονός
που εγείρει εύλογα ερωτηµατικά για τη σκοπιµότητα των στο-
χεύσεων του Υπουργείου.

Στο όνοµα του δήθεν εκσυγχρονισµού της ΔΕΗ φανερώνεται,
λοιπόν, το σχέδιο της Κυβέρνησης. Ας υποστηρίζουν οι ευρω-
παϊκοί θεσµοί σε επίσηµά τους κείµενα ότι δεν συνιστά µεταρ-
ρυθµιστικό σχέδιο η ιδιωτικοποίηση ή η αύξηση της τιµής του
ρεύµατος για τους καταναλωτές. Ας πιέζουν για να δουν το πε-
ριβόητο σχέδιο της Κυβέρνησης, βάζοντας αυστηρά όρια και
χρονοδιαγράµµατα. Για την Κυβέρνηση, το Υπουργείο και τους
επικοινωνιακούς διαύλους τους συντελείται µία κοσµογονία, µία
επανάσταση στην αγορά της ενέργειας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι πολλά τα θέµατα που θα
µπορούσα να θίξω. Ωστόσο λόγω πίεσης χρόνου θα αναφερθώ
σε ελάχιστα σηµεία. Πριν απ’ όλα θα ήθελα να κάνω µία γενική
παρατήρηση που αφορά στην εσκεµµένη απαξίωση και υποτί-
µηση του ρόλου της ΔΕΗ και των εργαζοµένων της. Καλώ όλους
τους διαπρύσιους κατήγορους να είναι πιο εγκρατείς και πιο δια-
βασµένοι για την ιστορικής σηµασίας συνεισφορά της ΔΕΗ στην
ελληνική κοινωνία και την οικονοµία.

Οφείλουν να γνωρίζουν, επίσης, για τους εργαζόµενους ότι
στη συντριπτική τους πλειοψηφία στήριξαν το έργο της αναµόρ-
φωσης της επιχείρησης και της Ελλάδας ακόµα και µε τίµηµα
την ίδια τους τη ζωή µερικές φορές.

Πέραν, όµως, των άλλων θέλω να τονίσω την επίθεση που συν-
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τελείται σήµερα απέναντι στα δικαιώµατα των εργαζοµένων της
ΔΕΗ για έναν άλλο λόγο: Ποτέ άλλοτε, µε τη θλιβερή εξαίρεση
βέβαια των εποχών του δεύτερου µνηµονίου, δεν καταστρατη-
γούνταν µία συλλογική σύµβαση εργασίας, µία ελεύθερη, δη-
λαδή, απόφαση δύο µερών µε νοµοθετική διάταξη. Γιατί αυτό
γίνεται σήµερα µε το νοµοσχέδιο που συζητάµε. 

Αν κάποιος υποστηρίξει ότι οι εργαζόµενοι ήταν ευνοηµένοι
µε πλούσιες παροχές, θα πρέπει να σκεφτεί πολύ πριν υποπέσει
σε ένα αδίκηµα κοινωνικού κανιβαλισµού ότι µία συλλογική σύµ-
βαση εργασίας δεν πρέπει ποτέ να αµφισβητείται µονοµερώς,
γιατί έτσι ανοίγουν πολύ επικίνδυνοι δρόµοι για την εργασία στη
χώρα µας. Αλλά οι κατήγοροι του δηµόσιου χαρακτήρα της ενέρ-
γειας -που ανέφερα παραπάνω- δεν είναι ανιστόρητοι, ούτε αδιά-
βαστοι. Είναι ιδεοληπτικοί και εµµονικοί. Γιατί αν ήθελαν να
προστατεύσουν τον Έλληνα καταναλωτή, θα προχωρούσαν σε
µία απλή επίδειξη συναίνεσης, που θα άλλαζε τον χάρτη της
ενέργειας στη χώρα µας. 

Και εξηγούµαι πάνω σε αυτό. Μόλις προχθές στη συζήτηση
για την Αναθεώρηση του Συντάγµατος χάσαµε την ευκαιρία να
ενσωµατώσουµε µία σειρά από άρθρα, που θα εγγυούνταν µε
την ύψιστη εγκυρότητα και αξία, που δίνει το κορυφαίο καταστα-
τικό κείµενο, µία σειρά από κοινωνικά και ατοµικά δικαιώµατα.
Ένα από τα άρθρα αφορούσε την τροποποίηση του άρθρου 21,
το οποίο σύµφωνα µε τη δική µας πρόταση θα περιελάµβανε την
πρόνοια, ότι αγαθά όπως το νερό και η ηλεκτρική ενέργεια αλλά
και τα δίκτυα διανοµής τους θα υπόκεινται σε καθεστώς δηµό-
σιας υπηρεσίας και θα τελούνταν υπό δηµόσιο έλεγχο.

Σήµερα δύο µέρες µετά µάθαµε τον λόγο της άρνησης της
Νέας Δηµοκρατίας να στηρίξει αυτό το άρθρο, που θα άλλαζε
όλη τη συζήτηση για την ενέργεια ως δηµόσιο και προσβάσιµο
αγαθό. Αυτό πρεσβεύουµε εµείς τουλάχιστον, σε αντίθεση µε
την Κυβέρνηση που θεωρεί ότι είναι ανταλλάξιµο και περίκλειστο.
Πρόκειται για τη γνωστή απέχθεια της νεοφιλελεύθερης σκέψης
και πρακτικής απέναντι σε κάθε δηµόσιο αγαθό.

Κλείνοντας θέλω να αναφερθώ σε κάτι που αφορά την ιδιαί-
τερη πατρίδα µου, την Κοζάνη. Μόλις προχθές έγινε στην Πτο-
λεµαΐδα ένα µεγάλο συλλαλητήριο, παρά τη βροχή, ενάντια στην
απολιγνιτοποίηση της δυτικής Μακεδονίας. Ένα συλλαλητήριο
που δεν έγινε και αντιληπτό από κανένα από τα εθνικά ΜΜΕ. Τα
κεντρικά ζητήµατα που τέθηκαν, ήταν η σταδιακή και βιώσιµη µε-
τάβαση σε ένα νέο ενεργειακό µοντέλο, ο σεβασµός των εργα-
σιακών κεκτηµένων, η στήριξη της περιοχής, η πρόνοια για το
περιβάλλον, τη γη, την αγροτική παραγωγή, τα έργα υποδοµής.

Ωστόσο εκτιµώ ότι το βασικότερο µήνυµα ήταν η απαίτηση για
σεβασµό. Μία κοινωνία και µία περιοχή που έχει στηρίξει όλα
αυτά τα χρόνια τη ΔΕΗ, µία κοινωνία που άµεσα ή έµµεσα βασίζει
το µισό της ΑΕΠ, το 45% περίπου, στις παραγωγικές δραστηριό-
τητες που σχετίζονται µε τη ΔΕΗ, αξιώνει τον σεβασµό από την
Κυβέρνηση και το αρµόδιο Υπουργείο. Αξιώνει να µην αιφνιδιά-
ζεται από πρωθυπουργικές δηλώσεις, όταν προεκλογικά δεν
υπήρχε καµµία αναφορά για βίαιο κλείσιµο λιγνιτικών µονάδων.
Αξιώνει σαφή και εµπεριστατωµένη αιτιολόγηση για τη συγκεκρι-
µένη απόφαση, όταν µάλιστα υπάρχει ισχυρός αντίλογος. Αξιώ-
νει να υπάρχει ένα σαφές και συγκροτηµένο πλάνο αξιοποίησης
και ανάπτυξης της περιοχής. Αξιώνει µέριµνα και φροντίδα για
τους κατοίκους της. Αξιώνει να µην αντιµετωπίζεται εν ολίγοις
ως περιοχή δεύτερης σηµασίας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κλείνω επαναλαµβάνοντας ότι
-αυτό που υποστήριξα και από την αρχή- το σχέδιο της Κυβέρ-
νησης για τη ΔΕΗ είναι αλυσιτελές. Δεν εξασφαλίζει τίποτα άλλο
από τους µισθούς και τα προνόµια των ευνοούµενών της, καθώς
αφαιρεί το πλαφόν των αµοιβών γι’ αυτούς, τη στιγµή που γκρε-
µίζει κάθε δίχτυ προστασίας για τους νέους εργαζόµενους.

Σας καλώ -όπως καλώ όλους τους πολίτες που στέκονται ενάν-
τια σε αυτή την εξέλιξη- να αντιταχθούµε για να υιοθετήσουµε
βιώσιµες και µακροπρόθεσµες λύσεις για την ενέργεια στη χώρα
µας.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τον λόγο έχει ο κ.
Χρυσοµάλλης Μιλτιάδης από τη Νέα Δηµοκρατία για επτά λεπτά.

ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ (ΜΙΛΤΟΣ) ΧΡΥΣΟΜΑΛΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε
Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ακούγοντας σχεδόν από το
πρωί τη συζήτηση ακούω µία γενική κριτική από την Αξιωµατική
Αντιπολίτευση, όπως και λίγο νωρίτερα από τον προλαλήσαντα
πρώην Υπουργό ότι δεν κάνατε το ένα, δεν κάνατε το άλλο, τι θα
κάνετε για το τρίτο, για τη ΔΕΗ ή για τις συγκοινωνίες, λες και
έχουν µπερδέψει τους χρόνους. Τεσσερισήµισι µήνες κυβερνά
η Νέα Δηµοκρατία και τεσσεράµισι χρόνια κυβερνούσε ο ΣΥΡΙΖΑ.
Και ακούµε µία κριτική λες και κυβερνά η Νέα Δηµοκρατία οκτώ
χρόνια και είναι ο ΣΥΡΙΖΑ οκτώ χρόνια στην Αντιπολίτευση.

Μην βιάζεστε, κύριοι της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, θα γίνει
και αυτό. Αλλά και τότε δεν θα έχετε επιχειρήµατα να ασκείτε τέ-
τοια κριτική, γιατί τα πεπραγµένα µας θα είναι αυτά που θα απο-
δεικνύουν το αντίθετο.

Όσον αφορά για το σηµερινό νοµοσχέδιο, άκουσα νωρίτερα
από ένα προβεβληµένο στέλεχος της Αξιωµατικής Αντιπολίτευ-
σης -δεν θα αναφέρω το όνοµα γιατί δεν είναι αυτή τη στιγµή
στην Αίθουσα- ότι το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο δεν έρχεται εν
κενώ –το λέω επί λέξει- αλλά έρχεται µετά από προσπάθειες απα-
ξίωσης της επιχείρησης.

Πραγµατικά έγινε αυτό που είπε ο κ. Χατζηδάκης νωρίτερα.
Στα τόσα ψέµατα που λέτε, λέτε και καµµιά αλήθεια και δεν την
ακούει κανείς. Γιατί αυτό πραγµατικά είναι η αλήθεια. Μετά από
τεσσεράµισι χρόνια διακυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ φέρατε τη ΔΕΗ εκεί
που είναι σήµερα. Γι’ αυτό σήµερα υπάρχει αυτό το νοµοσχέδιο,
ακριβώς για να λύσει το πρόβληµα που µας κληρονοµήσατε.

Διαφωνεί κανείς ότι η ΔΕΗ βρίσκεται σε οριακό σηµείο; Δια-
φωνεί κανείς ότι η ΔΕΗ έχει βρεθεί ένα βήµα πριν την χρεοκοπία;
Εσείς βάλατε ορκωτό λογιστή, την «ERNST & YOUNG», την
άνοιξη και η έκθεση της ήταν σαφέστατη. Επί λέξει λέει: «Υπάρ-
χει ουσιώδης αβεβαιότητα η οποία θα εγείρει σηµαντική αµφιβο-
λία σχετικά µε τη δυνατότητα της εταιρείας και του οµίλου να
συνεχίσουν τη δραστηριότητά τους». Με απλά λόγια σας λέει ότι
έχετε φέρει τη ΔΕΗ στα όρια του κλεισίµατος. 

Προσπαθήσατε, όµως, για άλλη µία φορά -γιατί έτσι συµβαίνει
µε τον ΣΥΡΙΖΑ, αν τα δεδοµένα και η πραγµατικότητα δεν βο-
λεύουν τον ΣΥΡΙΖΑ, αυτό είναι πάρα πολύ κακό για την πραγµα-
τικότητα- να χτίσετε µία εικονική πραγµατικότητα ότι η ΔΕΗ ήταν
µία χαρά και η κακή Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας την κα-
ταστρέφει σε µόλις τέσσερις µήνες. Λέτε και εµείς προκαλέσαµε
τις ζηµιές που φτάνουν στα 542 εκατοµµύρια για το 2018. Λέτε
και κυβερνούσαµε εµείς το 2018. Ή ότι προκαλέσαµε ζηµιές 600
εκατοµµυρίων από τις δηµοπρασίες των ΝΟΜΕ.

Αν είναι δυνατόν! Ποιος κυβερνούσε; Επιµείνατε µάλιστα ότι
δεν ήταν δική σας επιλογή τα ΝΟΜΕ, ότι αποτελούσε τάχα δέ-
σµευση της προηγούµενης κυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας.
Κατ’ αρχάς, δηλαδή, δεν διαπραγµατευτήκατε εσείς το τρίτο
µνηµόνιο, κάποιος άλλος το διαπραγµατεύτηκε! Ούτε είναι δικό
σας ο ν.4389/2016! Κάποιος άλλος πάλι κυβερνούσε τότε!

Και µάλιστα ο κ. Φάµελλος προσπάθησε και µέσα στην επι-
τροπή να µας πείσει ότι η προηγούµενη κυβέρνηση Σαµαρά
ήθελε κατ’ εντολή της τρόικα να εφαρµόσει ταυτόχρονα και τα
ΝΟΜΕ και να ιδιωτικοποιήσει τη «µικρή» ΔΕΗ και ότι ευτυχώς
που ήρθε ο ΣΥΡΙΖΑ και σταµάτησε την ιδιωτικοποίηση και εφάρ-
µοσε µόνο τα ΝΟΜΕ. Είναι τα γνωστά ψεµατάκια που χρησιµο-
ποιείτε, προσπαθώντας να αντιστρέψετε την πραγµατικότητα.
Κατέθεσε µάλιστα και το σχετικό κείµενο της τέταρτης αξιολό-
γησης του δεύτερου µνηµονίου για να µας το αποδείξει αυτό.

Όµως, τη σχετική παραποµπή µε το άρθρο 7 στο κείµενο που
κατέθεσε τη διάβασε ή ήθελε απλά να την αποσιωπήσει; Γιατί η
συγκεκριµένη παραποµπή αναφέρει το αυτονόητο «NOME will
be phased out when Small PPC is privatised». Η µετάφραση επί
λέξει είναι η εξής: «Τα ΝΟΜΕ θα καταργηθούν όταν η «µικρή»
ΔΕΗ θα ιδιωτικοποιηθεί», και γι’ αυτό η προηγούµενη κυβέρνηση
για να µην εφαρµόσει τα ΝΟΜΕ πήγε κατ’ ευθείαν στην ιδιωτικο-
ποίηση της «µικρής» ΔΕΗ, την οποία εσείς ακυρώσατε.

Καταθέτω και το κείµενο για τα Πρακτικά. 
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Μιλτιάδης (Μίλτος) Χρυσο-

µάλλης καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο,
το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της
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Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)
Καταλαβαίνετε, κύριοι, ότι µε τις ιδεοληψίες σας φέρατε τη

ΔΕΗ στα όρια της χρεοκοπίας, γιατί µάλιστα είπε και µια συνά-
δελφος νωρίτερα από την Αξιωµατική Αντιπολίτευση ότι το συγ-
κεκριµένο σχέδιο είναι σχέδιο χωρίς σχέδιο.

Μπερδεύεστε, δεν κυβερνάει ο ΣΥΡΙΖΑ. Σχέδιο χωρίς σχέδιο
είχατε εσείς που αφήσατε τη ΔΕΗ µπροστά στην απολιγνιτοποί-
ηση και την αναγκάσατε να πουλά ρεύµα µε ζηµιές κάτω του κό-
στους στους ανταγωνιστές της ΔΕΗ. Είναι παγκόσµια
πρωτοτυπία η ιδιωτικοποίηση, που όχι απλά δεν παίρνεις ένα
ευρώ, αλλά πληρώνεις τους ανταγωνιστές σου κιόλας για να δη-
µιουργήσουν τη δική τους εταιρεία. 

Εµείς αναλάβαµε το βάρος -και θα το κάνουµε- να ανατάξουµε
και να την κάνουµε ξανά βιώσιµη. Αν παρατηρήσει κάποιος την
αξία της µετοχής συγκριτικά µε τον Μάιο και το σήµερα, προφα-
νώς θα δει ότι το κάνουµε και το κάνουµε πολύ καλά αυτό. Το
ίδιο πιστεύει η «STANDARD & POOR’S» που στην αξιολόγησή
της για τη ΔΕΗ, στην οποία εκτιµά ότι τα µέτρα που έλαβε η Κυ-
βέρνηση αναµένεται να αναστρέψουν την αρνητική πορεία των
τελευταίων µηνών της ΔΕΗ, ενώ όσες τιµολογιακές αναπροσαρ-
µογές έγιναν είναι ουδέτερες για τους καταναλωτές. 

Ερχόµαστε µε συγκεκριµένο σχέδιο για τη ΔΕΗ, τη διασώ-
ζουµε, την αναδιαρθρώνουµε και την εκσυγχρονίζουµε διοικητικά
και τις δίνουµε τα εργαλεία εκείνα που έχει ανάγκη για να σταθεί
στα πόδια της σε µια ανοικτή αγορά ενέργειας.

Προχωρούµε την απολιγνιτοποίηση και ιδιωτικοποιούµε τον
ΔΕΔΔΗΕ για να δώσουµε ρευστό στην εταιρεία που το είχε
ανάγκη και την ανοίγουµε περισσότερο στην αγορά ανανεώσι-
µων πηγών ενέργειας.

Συνεπώς, κύριοι της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, αφήστε
τώρα τα κροκοδείλια δάκρυα για τους εργαζοµένους, για την
εταιρεία και για τις νέες προσλήψεις προσωπικού που θα γίνον-
ται πλέον µε συµβάσεις αορίστου χρόνου. 

Δεν είδαµε να έχετε την ίδια ευαισθησία στις χιλιάδες εργαζο-
µένων µε συµβάσεις ορισµένου χρόνου που απασχολούνται στη
ΔΕΗ και στις εργολάβους της όλα αυτά τα χρόνια που κυβερνού-
σατε και ούτε την ίδια ευαισθησία απέναντι σε χιλιάδες εργαζοµέ-
νους όταν την οδηγούσατε µαθηµατικά στην καταστροφή.

Έρχεστε και σήµερα να µας κουνήσετε το δάκτυλο, γιατί επι-
λέγουµε οι νεοπροσληφθέντες στη ΔΕΗ, να υπογράφουν συµ-
βάσεις αορίστου χρόνου, δηλαδή, όπως υπογράφουν χιλιάδες
νέοι άνθρωποι που εργάζονται µε αντίστοιχες συµβάσεις στον
ιδιωτικό τοµέα. Τι είναι αυτοί για σας; Παιδιά ενός κατώτερου
θεού; 

Η ΔΕΗ πρέπει να αντιµετωπίσει ισοδύναµα τους ανταγωνιστές
της, να συνεχίσει να είναι βιώσιµη, να γίνει κερδοφόρα και έτσι
θα αποτελέσει και πάλι τον βασικό ενεργειακό πυλώνα της
χώρας. Δεν ζούµε στις εποχές του µονοπωλίου της ΔΕΗ. Είναι
καιρός η ΔΕΗ να αποκτήσει ισχυρή, σύγχρονη και ανταγωνιστική
µορφή για να κινηθεί δυναµικά προς το µέλλον.

Συνεπώς, καλό είναι να αποκτήσετε και εσείς την επαφή µε την
αλήθεια, να αποκτήσετε την επαφή µε την πραγµατικότητα. Έτσι
και αλλιώς, θα ξανακριθείτε για αυτό από τον ελληνικό λαό.

Θα ήθελα κλείνοντας να συγχαρώ και να ευχαριστήσω τον
Υπουργό για την τροπολογία που έκανε δεκτή, αυτή που κατα-
θέσαµε µαζί µε άλλους επτά συναδέλφους, όπως επίσης, και τον
Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης, που πολιτικά στήριξε προς αυτή
την κατεύθυνση την τροπολογία, µε την οποία αυξάνουµε το πο-
σοστό της παραγόµενης ηλεκτρικής ενέργειας που µπορούµε να
δώσουµε αποζηµίωση στη ΔΕΗ από 20% στο 75% για τους αγρό-
τες που έχουν ανανεώσιµες πηγές ενέργειας.

Με άλλα λόγια, η αύξηση αυτή θα ενισχύσει ουσιαστικά τη δυ-
νατότητα των αυτοπαραγωγών - αγροτών να αποσβέσουν ταχύ-
τερα τις αποσβέσεις τους από τις ανανεώσιµες πηγές ενέργειας.
Θα µηδενίσει -και αυτό είναι το µεγάλο ζητούµενο- το κόστος πα-
ραγωγής των αγροτικών προϊόντων και βέβαια, θα ενισχύσει πα-
ραπάνω και το εισόδηµά τους.

Χαίροµαι που άκουσα νωρίτερα τον κ. Αποστόλου από τον ΣΥ-
ΡΙΖΑ .

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ολοκληρώστε, κύριε
συνάδελφε.

ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ (ΜΙΛΤΟΣ) ΧΡΥΣΟΜΑΛΛΗΣ: Ολοκληρώνω, κύριε
Πρόεδρε.

Χαίροµαι που άκουσα νωρίτερα τον κ. Αποστόλου από τον ΣΥ-
ΡΙΖΑ που µε τον συριζαϊκό του τρόπο υιοθέτησε αυτή την τρο-
πολογία. Με άλλα λόγια, συµφώνησε διαφωνώντας ή διαφώνησε
συµφωνώντας, µε τον τρόπο του στην ουσία συµφώνησε. 

Αντιλαµβάνοµαι ότι µπορεί κάποιους από εσάς να τους ενοχλεί
που λαµβάνονται θετικά µέτρα για τους ανθρώπους της παρα-
γωγής και ειδικά για τους αγρότες, αλλά τι να κάνουµε, δεν είναι
αποκλειστικό σας προνόµιο η φιλολαϊκή πολιτική. 

Άκουσα και κάποια περίεργη κριτική και αυτή την τροπολογία
…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ολοκληρώστε, κύριε
συνάδελφε.

ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ (ΜΙΛΤΟΣ) ΧΡΥΣΟΜΑΛΛΗΣ: … ότι µε αυτή την
τροπολογία θα καταστρέψουµε την αγορά ηλεκτρικής ενέργειας.
Το λέτε σε εµάς που ταυτόχρονα µας κατηγορείτε για υπέρµα-
χους της αγοράς. Τέλος πάντων, αποφασίστε, κύριοι του ΣΥ-
ΡΙΖΑ.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τον λόγο έχει κ. Γε-
ώργιος Μουλκιώτης από το Κίνηµα Αλλαγής για επτά λεπτά. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΟΥΛΚΙΩΤΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα
κάνω τρεις παρατηρήσεις πριν τοποθετηθώ στο νοµοσχέδιο. Η
πρώτη παρατήρηση είναι ότι συµπτωµατικά γίνεται, κύριε
Υπουργέ, και το Υπουργείο σας ένα όχηµα, για να υπάρξει µια
«επίθεση» -µπορεί να µην σας αρέσει η λέξη αλλά είναι «επί-
θεση»- στα εργασιακά δικαιώµατα. Το πρώτο Υπουργείο ήταν το
Υπουργείο Επικρατείας. Όταν είχε έρθει εδώ ο Υπουργός Εργα-
σίας και Κοινωνικών Υποθέσεων, και δέκα λεπτά πριν γίνει η ψη-
φοφορία έφερε τροποποιήσεις για εργατικά θέµατα. Η δεύτερη
«επίθεση» ήταν µε το αναπτυξιακό νοµοσχέδιο, που, επίσης,
υπήρξε ορυµαγδός διατάξεων κατά των εργατικών δικαιωµάτων.
Η τρίτη «επίθεση» είναι µε το σηµερινό νοµοσχέδιο.

Η δεύτερη παρατήρηση έχει να κάνει µε το άρθρο 24. Κύριε
Υπουργέ, καταγόµενος και από αγροτική περιοχή, φοβάµαι ότι
σε λίγο µπορεί να θερίσουµε φωτοβολταϊκά. Δεν το λέω έτσι και
ούτε αφορά αυτό το νοµοσχέδιο τους αγρότες. Μακάρι να αφο-
ρούσε τους αγρότες. Ίσως, αφορά το αδηφάγο σύστηµα των
επενδυτών, που θέλουν να κάνουν οτιδήποτε χωρίς να τους εν-
διαφέρει τι λέει ο πρωτογενής τοµέας. Όµως, δεν είναι έτσι. 

Το λέω και το επαναλαµβάνω, φοβάµαι ότι θα θερίσουµε φω-
τοβολταϊκά. Μπορούσε κάλλιστα το άρθρο 24 να αφορά άλλες
περιοχές που είναι ξερικές, είναι ορεινές, ηµιορεινές, είναι δίπλα
από γη υψηλής παραγωγικότητας, όµως, όχι σε γη υψηλής πα-
ραγωγικότητας.

Τρίτον, αναφέρεστε στον εκσυγχρονισµό της ΔΕΗ. Μου κάνει
εντύπωση το εξής: τα οικονοµικά στοιχεία σε σχέση µε τις οφει-
λές τρίτων προς τη ΔΕΗ, δεν λαµβάνονται υπ’ όψιν σε αυτό το
νοµοσχέδιο; Ευθέως σας µιλάω για τη ΛΑΡΚΟ, που συµπτωµα-
τικά χθες παραπέµφθηκε η χώρα µας από την Ευρωπαϊκή Επι-
τροπή στο Ευρωπαϊκό Δικαστήριο. Υπάρχουν τόσες οφειλές της
ΛΑΡΚΟ και δεν αναφέρεται πουθενά τι γίνεται µε αυτές, πώς κι-
νούνται µε το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο.

Είναι πρόχειρο και αποσπασµατικό το νοµοσχέδιο και εισάγε-
ται, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, χωρίς ολοκληρωµένο επιχει-
ρησιακό σχέδιο και σχέδιο για τον µακροχρόνιο ενεργειακό
σχεδιασµό και την απολιγνιτοποίηση, όπως απαιτείται από την
Ευρωπαϊκή Επιτροπή. 

Όταν πριν από ένα µήνα συζητούσαµε εδώ στην Ολοµέλεια
για το αναπτυξιακό νοµοσχέδιο, τοποθετηθήκαµε αρνητικά στα
σχέδια της Κυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας για την αποδιάρ-
θρωση των συλλογικών συµβάσεων εργασίας. Λέγαµε ξεκάθαρα
ότι οδηγούνται κλιµακωτά σε πλήρη υποβάθµιση µε αντίκτυπο
την ενίσχυση της εργοδοτικής ασυδοσίας.

Σε κάτι τέτοιο οδηγείται και ο χώρος της ΔΕΗ. Κρούαµε τον
κώδωνα του κινδύνου τότε και λέγαµε ότι η έλλειψη των συλλο-
γικών συµβάσεων ή η αποδυνάµωση του περιεχοµένου, περιορί-
ζει τις προϋποθέσεις της κοινωνικής συνοχής στη λειτουργία της
αγοράς εργασίας και αδρανοποιεί το δικαίωµα συλλογικής δια-
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πραγµάτευσης σαν θεµελιώδες κοινωνικό δικαίωµα. 
Το νοµοσχέδιο που συζητάµε σήµερα, ίσως να είναι η καλύ-

τερη απόδειξη ότι το σχέδιο της Κυβέρνησης της Νέας Δηµο-
κρατίας είναι ξεκάθαρο και ως προς τις εργασιακές σχέσεις. Το
έχει πει εξάλλου ο κ. Μητσοτάκης. «Θα σαρώσουµε σαν οδο-
στρωτήρας τα εµπόδια που κρατούν δέσµια την επιχειρηµατικό-
τητα.» 

Μπορεί σε άλλα ζητήµατα η Νέα Δηµοκρατία να έκανε στροφή
εκατόν ογδόντα µοιρών από τις λαϊκίστικες και ψηφοθηρικές
προεκλογικές της θέσεις, όπως παραδείγµατος χάριν, για τη
Συµφωνία των Πρεσπών ή την τραγωδία στο Μάτι ή το προσφυ-
γικό, που άλλα έλεγε ως αντιπολίτευση και άλλα λέει ως Κυβέρ-
νηση. 

Όµως, εκεί που η Νέα Δηµοκρατία παραµένει αµετακίνητη στις
θέσεις της, υπέρ των επιχειρηµατικών συµφερόντων, είναι στα
εργασιακά. «οδοστρωτήρας» υποσχέθηκε να είναι και «οδοστρω-
τήρας» είναι. Άλλωστε το νέο µοντέλο εργασίας, στο οποίο η
Νέας Δηµοκρατία υπόσχεται και στοχεύει, το µοντέλο του απα-
σχολούµενου, όπως το έχει διακηρύξει πάλι, επίσης, ο κ. Μητσο-
τάκης, έχει σαν βάση νέες µορφές εργασίας και κινείται,
βεβαίως, στα δυσδιάκριτα όρια ανάµεσα στην εξαρτηµένη εργα-
σία, δηλαδή στη µισθωτή εργασία και στη δήθεν ανεξαρτησία
του απασχολούµενου. 

Σε αυτό το πλαίσιο εντάσσονταν και οι προβλεπόµενες διατά-
ξεις στο υπό συζήτηση νοµοσχέδιο, σύµφωνα µε τις οποίες τόσο
στην περίπτωση των εργαζοµένων στη ΔΕΗ όσο και σε εκείνες
της ΔΕΠΑ, η Κυβέρνηση φαίνεται να θέλει να εκφράσει µια κα-
θαρά αντεργατική πολιτική: Επίθεση στα εργασιακά δικαιώµατα.
Καταργεί τις υποτυπώδεις δικλείδες ασφαλείας δηµιουργώντας
ένα άδικο και ανισότιµο περιβάλλον εργασίας.

Στην περίπτωση της ΔΕΠΑ, στο νοµοσχέδιο, δεν υπάρχει η πα-
ραµικρή πρόβλεψη για τους εργαζόµενους που απασχολούνται
στις εταιρείες του οµίλου µέσω εργολαβικών εταιρειών. 

Οι αλλαγές που επέρχονται στη ΔΕΗ δηµιουργούν εργαζοµέ-
νους δύο ταχυτήτων, όπως ειπώθηκε -και πολύ σωστά ειπώθηκε
και έτσι είναι- και, δυστυχώς, προετοιµάζονται προσλήψεις ηµε-
τέρων. 

Οι νέοι εργαζόµενοι είναι εκτός επιχειρησιακών συλλογικών
συµβάσεων εργασίας και εκτός Κανονισµού. Το έχουµε ξαναζή-
σει το 1993, στις παραµονές των εκλογών. Είναι συνήθειες που
δεν αλλάζουν. Είναι «χούι», όπως λέµε και στο χωριό µου. Έτσι
προέκυψε όπως θυµόµαστε όλοι και ο νόµος Πεπονή, το γνωστό
ΑΣΕΠ, εξαιτίας εκείνης της επιλογής, του 1993. Το ’93, κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι της Πλειοψηφίας, παραµένει µνηµείο και
υπόδειγµα πελατειακών σχέσεων, είτε σας αρέσει είτε δεν σας
αρέσει και θα σας κατατρέχει σε όλη την πορεία της Νέας Δη-
µοκρατίας. 

Για εµάς, η κατάργηση της µονιµότητας που επικαλείται η Κυ-
βέρνηση είναι ψευδεπίγραφη και είναι ψευδεπίγραφη, είτε γε-
λάµε είτε δεν γελάµε, διότι είχε καταργηθεί από το 2012. Και
αυτό µη το ξεχνάτε και µη το λέτε σαν επιχείρηµα, γιατί είναι
αστείο, αν όχι αφελές. 

Το Κίνηµα Αλλαγής ζητά αυξηµένες εγγυήσεις και ουσιαστικές
δικλείδες ασφαλείας για αξιοκρατική πρόσληψη τόσο του προ-
σωπικού όσο και των διευθυντικών στελεχών από την αγορά,
µέσω ΑΣΕΠ, αλλά όχι µέσω ΑΣΕΠ «ολίγον», µέσω ΑΣΕΠ ολοκλη-
ρωτικά. Το ΑΣΕΠ δεν είναι ολίγον ή πολύ. Είναι ΑΣΕΠ. 

Γιατί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της Νέας Δηµοκρατίας,
ελέγχει µόνο τη νοµιµότητα και όλα τα άλλα κάποιες επιτροπές
οι οποίες είναι διορισµένες και έχουν σχέση µε τη ΔΕΗ. Υπάρχει
έτσι θεσµική θωράκιση των εργαζοµένων; Με το νοµοσχέδιο λοι-
πόν, το ΑΣΕΠ προβλέπεται µόνο για «τα µάτια του κόσµου» κατά
το κοινώς λεγόµενο. 

Εκτός, λοιπόν, απ’ τα εργασιακά, όπου όλοι οι φορείς επέκρι-
ναν την Κυβέρνηση για τις ρυθµίσεις που φέρνει, το προτεινό-
µενο νοµοσχέδιο υποτίθεται ότι πάει να εκσυγχρονίσει τη ΔΕΗ,
µειώνοντας το λειτουργικό της κόστος και προχωρώντας σε προ-
γράµµατα εθελουσίας εξόδου. Δεν υπάρχει όµως καµµία µελέτη
σκοπιµότητας, κανένα στοιχείο, κανένας προϋπολογισµός. 

Σας ρώτησε ο εισηγητής µας ο κ. Αρβανιτίδης, κατά τη διάρ-
κεια της συζήτησης στις επιτροπές και σας ξαναρωτάµε κύριε

Υπουργέ: Ποιο είναι το λειτουργικό όφελος; Τι εξοικονοµείτε από
τους πόρους και πώς τεκµηριώνεται αυτό; Εµείς θεωρούµε ότι
το νοµοσχέδιο, µε το οποίο εσείς βιάζεστε να υλοποιήσετε το
έργο της γενικευµένης υποβάθµισης των µισθών και των εργα-
σιακών δικαιωµάτων, στοχεύει µόνο σε αυτό και τίποτε άλλο. Δεν
σας ενδιαφέρει ότι µε το νοµοθέτηµα δηµιουργούνται εργαζό-
µενοι δύο ταχυτήτων, µε τους παλιούς να έχουν καλύτερους µι-
σθούς και όρους εργασίας και τους νέους να έχουν χειρότερους
µισθούς και όρους εργασίας. Δεν σας ενδιαφέρει όµως ότι κατ’
αυτόν τον τρόπο καταλύεται και η απλή αρχή της ίσης αµοιβής
για ίση εργασία; 

Τίποτα από τα παραπάνω δεν πρέπει βέβαια να µας εκπλήσσει,
γιατί ο ίδιος ο κύριος Πρωθυπουργός σε ανύποπτη στιγµή είχε
δηλώσει: «Δεν τρέφω αυταπάτες για µια κοινωνία χωρίς ανισό-
τητες. Κάτι τέτοιο είναι αντίθετο στην ανθρώπινη φύση». Αυτά τα
είπε ο κύριος Πρωθυπουργός. Μην περιµένουµε λοιπόν κάτι δια-
φορετικό από το νοµοσχέδιο. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τον λόγο έχει ο κ. Νι-
κόλαος Μανωλάκος από τη Νέα Δηµοκρατία για επτά λεπτά.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΑΝΩΛΑΚΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, παρακολουθών-

τας µε πολύ µεγάλη προσοχή της συζήτηση που διεξάγεται σή-
µερα στην Ολοµέλεια αλλά και τη συζήτηση που έχει προηγηθεί
στο δηµόσιο βίο, αυτό που αντιλαµβάνοµαι είναι ότι στην πραγ-
µατικότητα συγκρούονται δύο διαφορετικοί κόσµοι: Από την µία
είναι όσοι θέλουν µία δηµόσια επιχείρηση ηλεκτρισµού στενά και
ασφυκτικά αγκαλιασµένη µε το κράτος και σε πλήρη και διαρκή
εξάρτηση από αυτό, εξάρτηση όχι µόνο οικονοµική αλλά πολι-
τική, αφού ο στόχος τους κάθε φορά που καταλαµβάνουν την
εξουσία, είναι να µπορούν να βολεύουν ηµετέρους και να τακτο-
ποιούν έτσι την εκλογική τους πελατεία. Στον αντίποδα, από την
άλλη πλευρά, είναι όσοι επιθυµούν και επιδιώκουν µία σύγχρονη
εταιρεία ηλεκτρισµού, µια εταιρεία ευρωπαϊκών προδιαγραφών,
που θα επενδύει συστηµατικά στις ανανεώσιµες πηγές ενέργειας
και που θα είναι σε θέση να διασφαλίζει συνθήκες ενεργειακής
ασφάλειας και ενεργειακής αυτάρκειας, και όσοι οραµατίζονται
µια σύγχρονη επιχείρηση ηλεκτρισµού, µε υψηλά περιβαλλοντικά
standards και δικαιότερη τιµολογιακή πολιτική. 

Το υπό ψήφιση νοµοσχέδιο φιλοδοξεί να αποτελέσει τον κα-
ταλύτη για τη µετάβαση σε µία νέα, καινοτόµα και περιβαλλον-
τικά φιλική ενεργειακή εποχή. Η ουσία είναι ότι µε τις
στοχευµένες βελτιωτικές παρεµβάσεις που προωθούνται διορ-
θώνονται στρεβλώσεις και αδικίες δεκαετιών. Μεταξύ άλλων οι
προσλήψεις γίνονται περισσότερο ευέλικτες, µε τη συµµετοχή
βεβαίως του ΑΣΕΠ, παρέχονται επιπλέον κίνητρα για την προ-
σέγγιση εξειδικευµένων στελεχών από την αγορά και ενθαρρύ-
νονται οι εσωτερικές κινητικότητες εργαζοµένων. Και βεβαίως,
περιορίζεται η σκανδαλώδης προνοµιακή έκπτωση, η οποία
ισχύει σήµερα για τους εργαζόµενους και τους συνταξιούχους
της ΔΕΗ και της οποίας το υπέρογκο ποσοστό προκαλεί όλη την
υπόλοιπη κοινωνία. Γιατί δεν είναι δυνατόν καλά αµειβόµενοι ερ-
γαζόµενοι να απολαµβάνουν έκπτωση της τάξεως του 75% στο
λογαριασµό του ρεύµατος την ίδια ώρα που χαµηλόµισθοι και
χαµηλοσυνταξιούχοι καλούνται να πληρώνουν ολόκληρο το τι-
µολόγιο.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, όσοι διαφωνούν µε το παρόν νο-
µοσχέδιο γνωρίζουν ότι το υφιστάµενο ρυπογόνο ενεργειακό
µείγµα δεν µπορεί να εφαρµοστεί εν έτει 2019 στο θέµα της ΔΕΗ. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης,
µόνο κατήγοροι δεν δικαιούστε να είστε και σας θυµίζω το γιατί.
Να σας θυµίσω πώς παραδώσατε τη ΔΕΗ. Η επιχείρηση πέρσι
έχασε 2,5 εκατοµµύρια και φέτος άλλα 300. Να σας θυµίσω την
έκθεση του ορκωτού λογιστή, που µιλούσε για µη συνέχιση της
λειτουργίας της επιχείρησης και την αµφίβολη βιωσιµότητά της.
Να σας θυµίσω ότι θέλατε να σκίσετε µε έναν νόµο το µνηµόνιο
και τελικά φέρατε ιδιωτικοποίηση ύψους 49% στον ΑΔΜΗΕ και
66% στη ΔΕΣΦΑ. Πώληση ορυχείων; Εκτίναξη ληξιπρόθεσµων
οφειλών; Προσλήψεις συµβούλων; Καταστροφικές δηµοπρασίες
ηλεκτρικού ρεύµατος και εκποµπές ρύπων; Ειδικά τα δύο τελευ-
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ταία κόστισαν στη ΔΕΗ πάνω από 600 εκατοµµύρια.
Να σας θυµίσω, τέλος, ότι η µετοχή της εταιρείας έχασε πάνω

από το 80% της χρηµατιστηριακής της αξίας επί κυβερνήσεώς
σας. Δυστυχώς, δεν έχετε επίγνωση της πραγµατικότητας, γιατί
µόνο κάποιος εκτός πραγµατικότητας θα είχε το θράσος, ενώ
έχει καταστρέψει µία επιχείρηση, να κατηγορεί αυτόν που έχει
οδηγήσει τη µετοχή της τρεις φορές επάνω από την αξία. 

Δηλαδή, από αυτά που άκουσα, θέλετε να απολογηθούµε. Να
απολογηθούµε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της Αξιωµατικής
Αντιπολίτευσης, που καταργήσαµε τις δηµοπρασίες που οδη-
γούν τη ΔΕΗ µε µαθηµατική ακρίβεια στο γκρεµό; Να απολογη-
θούµε που πιστοί στο πρόγραµµά µας κινούµαστε µε γρήγορους
ρυθµούς, για να διασώσουµε τη ΔΕΗ, που από την ολιγωρία και
τη διστακτικότητά σας βρισκόταν ένα βήµα πριν από την χρεο-
κοπία; Να απολογηθούµε, που επί των ηµερών µας η ΔΕΗ πήρε
το πολυπόθητο πιστοποιητικό βιωσιµότητας, που την εκσυγχρο-
νίζουµε µε πράξεις και έργα και προφανώς όχι µε ευχολόγια; 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, το διακύβευµα είναι να προσεγ-
γίζουµε, ιδίως στα σηµαντικά και εθνικά ζητήµατα, µε γνώµονα
όχι το µικροκοµµατικό συµφέρον αλλά µόνο το εθνικά επωφελές.
Η Ελλάδα µας δεν πρέπει να χάσει το τρένο των ενεργειακών µε-
ταρρυθµίσεων, γιατί οι γεωστρατηγικές µεταβολές που συντε-
λούνται στην ευρύτερη λεκάνη της Μεσογείου αλλά και στη
γειτονιά µας, τα Βαλκάνια, έχουν ως προµετωπίδα τα ενεργειακά
ζητήµατα. Για να µη χάσει, λοιπόν, η πατρίδα µας το τρένο, πρέ-
πει να λύσει το µεταρρυθµιστικό χειρόφρενο και να πατήσει
γκάζι. 

Σας καλώ µε την ψήφο σας να λειτουργήσετε αφ’ ενός ως κι-
νητήριος µοχλός του ενεργειακού µετασχηµατισµού της χώρας
και αφ’ ετέρου ως το γκάζι που θα δώσει ώθηση για τη µετάβαση
σε µία νέα, εξωστρεφή εποχή. Σας καλώ, τέλος, να λειτουργή-
σετε και ως συµπλέκτης που θα αποµονώσει εκείνες τις φωνές
που για µικροκοµµατικές σκοπιµότητες προσπαθούν να φρενά-
ρουν την ενεργειακή ανάπτυξη της χώρας.

Κλείνοντας, η χώρα χρειάζεται µια σοβαρή εθνική ενεργειακή
πολιτική για την επόµενη δεκαετία, που θα της επιτρέψει να απο-
κτήσει ηγετικό ρόλο στη Νοτιοανατολική Ευρώπη. Το νοµοσχέ-
διο αυτό βάζει ακριβώς αυτό το πρώτο λιθαράκι, για να
εργαστούµε προς αυτή την κατεύθυνση.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και κλείνουµε τον κα-
τάλογο των οµιλητών συναδέλφων Βουλευτών µε την κ. Πούλου
από τον ΣΥΡΙΖΑ για επτά λεπτά.

Ήταν σωστή, κύριοι συνάδελφοι, η πρόβλεψή µου ότι θα πάµε
2.00’ για την εξάντληση του καταλόγου κατ’ αρχάς. Όµως,
έχουµε ακόµα χρόνο.

Ορίστε, κυρία Πούλου, έχετε τον λόγο. 
ΠΑΝΑΓΙΟΥ (ΓΙΩΤΑ) ΠΟΥΛΟΥ: Σας ευχαριστώ πάρα πολύ,

κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα αποσαφηνίζεται τελικά

γιατί κατά τη διαδικασία της συνταγµατικής Αναθεώρησης η Νέα
Δηµοκρατία αρνήθηκε να ψηφίσει την πρόταση ΣΥΡΙΖΑ για την
κατοχύρωση της ενέργειας ως κοινωνικού αγαθού. Για τη Νέα
Δηµοκρατία η πρόσβαση όλων των πολιτών σε καθαρή και οικο-
νοµικά προσιτή ενέργεια δεν είναι και δεν πρέπει να είναι ένα κα-
τοχυρωµένο δικαίωµα συνταγµατικά. Στο µοντέλο του άκρατου
φιλελευθερισµού, που για λόγους ιδεολογίας –που καταντά και
ιδεοληψία τελικά- φαίνεται να ακολουθεί η Νέα Δηµοκρατία, τα
πάντα πρέπει να ιδιωτικοποιηθούν. 

Όµως, η πώληση των υπό δηµόσιο έλεγχο επιχειρήσεων δεν
ενισχύει την ανάπτυξη. Η ιστορική εµπειρία έχει δείξει ότι η πλή-
ρης ιδιωτικοποίηση και η απώλεια του δηµοσίου ελέγχου σε κοι-
νωνικά αγαθά, όπως η ενέργεια, δεν συνεπάγεται αναγκαία την
οποιαδήποτε ανάπτυξη, αλλά κυρίως δεν συνεπάγεται την κοι-
νωνική ωφέλεια. 

Η θέση του ΣΥΡΙΖΑ είναι ότι το κράτος πρέπει τουλάχιστον να
εξασφαλίζει την πρόσβαση των πολιτών στα δηµόσια αγαθά,
ώστε να πραγµατώνεται η αρχή του κοινωνικού κράτους, του
κράτους πρόνοιας. Ακόµη όµως κι αν πίστευε κανείς στον
άκρατο φιλελευθερισµό, ακόµη κι αν θέλαµε να ακολουθήσουµε

την πολιτική της Νέας Δηµοκρατίας, ακόµα και αν η Κυβέρνηση
στόχευε πράγµατι στην εξυγίανση της ΔΕΗ, τότε πού είναι, κυ-
ρίες και κύριοι τεχνοκράτες της Κυβέρνησης, το σχετικό busi-
ness plan; Πού είναι το κοστολογηµένο µοντέλο και πώς
προκύπτει η αναγκαιότητα των όσων σήµερα εισηγείσθε, δήθεν,
για τη σωτηρία της ΔΕΗ; Υπάρχει έκθεση για τη βιωσιµότητα;
Πού είναι τα τεχνοοικονοµικά στοιχεία και πού ακριβώς έχετε
λάβει υπ’ όψιν τα όποια πορίσµατα;

Ήταν µήπως αποτέλεσµα κάποιας µελέτης οι αυθαίρετες αυ-
ξήσεις που επιβάλατε από τον περασµένο Σεπτέµβριο της τάξης
του 15% έως 20% στα τιµολόγια της ΔΕΗ, µε τις οποίες επιβα-
ρύνετε τα νοικοκυριά αλλά και τις επιχειρήσεις; Προφανώς και
όχι.

Ουσιαστικά, διώξατε τους συνεπείς καταναλωτές και συρρι-
κνώσατε το πελατολόγιο της ΔΕΗ. Γιατί, παρά τις εξαγγελίες
σας, δεν θέλετε την εξυγίανση της ΔΕΗ. Θέλετε την απαξίωση
της. Δεν θέλετε τη σωτηρία της. Το µόνο που θέλετε είναι το ξε-
πούληµά της. 

Στην πράξη, το µόνο σχέδιο που έχετε είναι αυτό της απορ-
ρύθµισης της ενεργειακής αγοράς, του ξεπουλήµατος των υπο-
δοµών, της απαξίωσης της ΔΕΗ µέσα από το ξεπούληµα των
δικτύων διανοµής, της µη διασφάλισης της πρόσβασης στην
ενέργεια σε όλους και της αδιαφανούς εξυπηρέτησης συµφε-
ρόντων.

Επίσης, το νοµοσχέδιό σας προωθεί και την ανατροπή των ερ-
γασιακών σχέσεων µε την κατάργηση των συλλογικών διαπραγ-
µατεύσεων και την προώθηση ατοµικών συµβάσεων κατά
παράβαση των άρθρων 4 και 22 του Συντάγµατος.

Συνολικά, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το νοµοσχέδιο είναι
σε βάρος του δηµοσίου συµφέροντος και για µία ακόµη φορά το
βάρος, δηλαδή τον λογαριασµό, θα πληρώσουν οι φορολογού-
µενοι.

Μεταξύ άλλων προβλέπεται µάλιστα ότι οφειλές προς τη ΔΕΗ
περνάνε σε funds, δηλαδή σε ξένα χέρια εκτός ΔΕΗ. Στην πράξη
αυτό σηµαίνει παρενόχληση των καταναλωτών που καθυστερούν
τις πληρωµές, σηµαίνει διακοπή ρεύµατος, σηµαίνει ακόµη κα-
τασχέσεις αλλά και πλειστηριασµούς. Ή µήπως οι πολίτες πρέπει
να ξενυχτούν, προκειµένου να µπορέσουν να καλύψουν τις ανάγ-
κες τους µε χαµηλότερο κόστος ενέργειας; Αναφέροµαι στη
ρύθµιση για το νυχτερινό τιµολόγιο, η οποία πάντως δεν αφορά
παρά ένα µικρό ποσοστό των οικιακών καταναλωτών.

Κυρίες και κύριοι, θέλω να σταθώ επιγραµµατικά στις εξής θέ-
µατα:

Πρώτον, στις διατάξεις για την αγορά φυσικού αερίου όπου η
Νέα Δηµοκρατία νοµοθετεί επίσης το ξεπούληµα των δικτύων
φυσικού αερίου της χώρας. Παραχωρείται πλέον σε ιδιώτες ολό-
κληρο το ποσοστό του δηµοσίου 65% τόσο στις υποδοµές όσο
και στην εµπορία. Δηµιουργείται ιδιωτικό µονοπώλιο στα δίκτυα
φυσικού αερίου µε χρήµατα του ελληνικού δηµοσίου, δηλαδή
του ελληνικού λαού. Το δηµόσιο χωρίς κανένα ρόλο ούτε αυτόν
των µετόχων µειοψηφίας δεν µπορεί καν να εξασφαλίσει την
ενεργειακή ασφάλεια της χώρας. 

Η µονοπωλιακή διαχείριση και ιδιοκτησία του δικτύου, µε βάση
την οικονοµική και διεθνή εµπειρία, ανεβάζει το κόστος για νοι-
κοκυριά και επιχειρήσεις και δεν εξασφαλίζει φυσικά την επέ-
κταση του δικτύου σε όσο το δυνατόν περισσότερες περιοχές,
αν δεν υπάρχει διαπιστωµένο κέρδος, και ειδικά δεν επενδύει
στις µη προνοµιούχες περιοχές της περιφέρειας.

Κύριοι της Κυβέρνησης, θα ήθελα να µας δώσετε τουλάχιστον
µία υπεύθυνη απάντηση αν θα προχωρήσει η ανάπτυξη του δι-
κτύου φυσικού αερίου στις περιφέρειες και συγκεκριµένα σε
τριάντα πέντε πόλεις, όπως έχει µέχρι σήµερα προγραµµατιστεί
και υπάρχουν εξασφαλισµένες πιστώσεις. Στην Περιφέρεια Στε-
ρεάς Ελλάδας έχει προχωρήσει η διαδικασία των µελετών που
περιλαµβάνουν την ανάπτυξη του δικτύου φυσικού αερίου στη
Λαµία, τη Χαλκίδα, αλλά επίσης στη Λιβαδειά και τη Θήβα στο
Νοµό Βοιωτίας, απ’ όπου προέρχοµαι. 

Τι µέλλει γενέσθαι; Ποιες εγγυήσεις δίνετε για την υλοποίηση
των έργων; Περιµένουµε την απάντησή σας.

Ως προς τα εργασιακά, τοποθετήθηκαν πολλοί συνάδελφοι.
Θέλω µόνο να επισηµάνω τον παραγκωνισµό του ΑΣΕΠ στις
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προσλήψεις της ΔΕΗ. Εσείς έχετε άλλωστε µεγάλη εµπειρία στις
µαζικές προσλήψεις γενικά αλλά και ειδικά στη ΔΕΗ. Τώρα προ-
βλέπετε και την πρόσληψη golden boys αλλά είναι λογικό. Είστε
γενικά υπέρ των golden boys αλλά και των golden κοµµαταρχών,
τους οποίους τοποθετείτε σε επιτελικές θέσεις, όπως πρόσφατα
και στις διοικήσεις των νοσοκοµείων. 

Στο άρθρο 24 του νοµοσχεδίου προβλέπεται η εγκατάσταση
φωτοβολταϊκών έως 1MW σε γη υψηλής παραγωγικότητας µε
τον περιορισµό στο 1% των καλλιεργούµενων εκτάσεων της συγ-
κεκριµένης περιφερειακής ενότητας. Πώς τεκµηριώνεται ότι δεν
επαρκούν οι συντριπτικά περισσότερες εκτάσεις στης υπόλοιπης
διαθέσιµης και λιγότερο γόνιµης γης; Συνειδητοποιεί η Κυβέρ-
νηση ότι µε αυτή τη ρύθµιση αλλοιώνει τη στρατηγική αγροτικής
ανάπτυξης της χώρας;

Με την τροπολογία σας στα πολεοδοµικά χωροταξικά αφαι-
ρείτε από τα έγγραφα, που περιλαµβάνονται στην ηλεκτρονική
ταυτότητα των κτιρίων, το πιστοποιητικό στατικής επάρκειας.
Πρόκειται για σηµαντικό ζήτηµα και σας ζητάµε να αναθεωρή-
σετε. Σε µία σεισµογενή χώρα όπως η Ελλάδα –βλέπουµε και
τους εντελώς πρόσφατους σεισµούς στην Αλβανία και την
Κρήτη- δεν µπορεί να αρκούµαστε στην τρωτότητα, δηλαδή στην
οφθαλµοστατική αντιµετώπιση ή την κλινική εξέταση, όπως λένε
οι µηχανικοί. 

Προτείνετε, επίσης, τη δυνατότητα να υλοποιείται η ηλεκτρο-
νική ταυτότητα όχι µόνο από το δηµόσιο, αλλά και από ιδιώτη.
Με ποιες εγγυήσεις θα χρησιµοποιούνται άραγε αυτά τα δεδο-
µένα;

Ως προς τις άλλες προβλέψεις σας, δεν είναι δυνατόν σε πε-
ρίπτωση που δεν ανευρίσκεται οικοδοµική άδεια στα αρχεία της
υπηρεσίας, να αρκεί η βεβαίωση απώλειας από την Υπηρεσία Δό-
µησης και να µην προβλέπεται η ανασύσταση του φακέλου,
όπως µέχρι σήµερα γίνεται. Πρακτικά, τι σηµαίνει αυτό; Ότι θα
υπάρχουν κτήρια χωρίς ηλεκτρονική ταυτότητα, χωρίς στοιχεία;
Γιατί τότε αναρωτιόµαστε ποια συµφέροντα εξυπηρετούνται και
πόσες αυθαιρεσίες θα συγκαλυφθούν. 

Τέλος, ως προς την τακτοποίηση των αυθαιρέτων, προβλέπετε
εξαετή παράταση, ενώ η παράταση που χορηγείται δεν έχει ανα-
δροµική ισχύ, αν και έχει ήδη λήξει η προβλεπόµενη προθεσµία.
Αυτά τα δύο θέµατα έστω και νοµοτεχνικά πρέπει να τα δούµε.

Τελικά, στην τροπολογία πρόκειται για αστοχία ή για σκοπιµό-
τητα; Γιατί το όλο νοµοσχέδιο είναι σίγουρα προϊόν της νεοφιλε-
λεύθερης ιδεοληψίας σας. Και επειδή συνηθίζετε να κατηγορείτε
εµάς για ιδεοληψία κατά του ιδιωτικού τοµέα, σας διευκρινίζουµε
για µία ακόµη φορά ότι, ναι, είµαστε και θα είµαστε αντίθετοι,
όταν η δηµόσια περιουσία την οποία έχουν πληρώσει οι φορο-
λογούµενοι πολίτες ξεπουλιέται για «µπιρ παρά» σε αυτά τα ιδιω-
τικά συµφέροντα που εσείς εκπροσωπείτε και εξυπηρετείτε. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, ολοκληρώθηκε ο κατάλογος των οµιλητών. Τελικά, η
πρόβλεψή µου ήταν ακριβέστατη. Είπα ότι θα τελειώσει ο κατά-
λογος στις 2.00’και είναι ακριβώς 2.00’. 

Θα προχωρήσουµε στον κύκλο των δευτερολογιών για τους
εισηγητές και τους ειδικούς αγορητές, οι οποίοι πράγµατι είναι
από το πρωί εδώ και δικαιούνται να έχουν και έναν τελευταίο
λόγο και θα ξεκινήσουµε µε τον κ. Αρσένη. 

Κύριε Αρσένη, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά.
ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Όσον αφορά την απάντηση που έδωσε ο Υφυπουργός, ο κ. Οι-

κονόµου, για το θέµα του Αστέρα της Βουλιαγµένης, θέλω να πω
ότι είναι εντελώς αναληθές αυτό που ειπώθηκε. Αναφέροµαι
στην τροπολογία. Αυτό που ειπώθηκε για τον Αστέρα της Βου-
λιαγµένης είναι εντελώς αναληθές. Δεν ισχύει ότι δεν αλλάζουν
οι όροι δόµησης. Αλλάζουν. Ισχύει ότι, στην εντός σχεδίου δό-
µηση, επιτρέπονται οι διηρηµένες ιδιοκτησίες, οριζόντιες και κά-
θετες, αλλά στο σχέδιο ειδικά για τον Αστέρα δεν επιτρέπονταν
στις περισσότερες περιοχές και αυτό επιτρέπεται πλέον, τώρα
µε αυτή την τροπολογία, και ενώ έχει κριθεί ο διαγωνισµός. Αυτή
είναι η µεγάλη διαφορά.

Επίσης, δεν είναι καθόλου αθώα ούτε η τροπολογία στο άρθρο

3, η οποία επιτρέπει στην ουσία τα υπόγεια των ξενοδοχείων να
χρησιµοποιούνται ως χώροι διαµονής. Είναι πάρα πολύ προβλη-
µατική τροπολογία, αλλάζει τη φύση και τη µορφή των ξενοδο-
χείων και πιστεύω ότι έστω και τώρα πρέπει να αποσυρθεί. Στην
ουσία, νοµιµοποιείτε και πράγµατα που έχουν γίνει, αλλά και
κλείνετε το µάτι σε παραβιάσεις και αυθαίρετα του µέλλοντος.
Σκεφθείτε µόνο, ότι όποιο ξενοδοχείο έχει αυτή τη στιγµή δια-
φορά κλίσης, ξαφνικά θα βρεθεί να είναι ένα πολυώροφο ξενο-
δοχείο και το µόνο που λέτε εδώ ως περιορισµό είναι ότι δεν θα
αλλάζει η κάλυψη επί του οικοπέδου. Αυτό δεν έχει καµµία σχέση
µε τον συντελεστή δόµησης, δεν έχει καµµία σχέση µε τον όγκο
που θα κτιστεί, δεν έχει καµµία σχέση µε τα τετραγωνικά που θα
κτιστούν. 

Είναι και οι δύο εντελώς απαράδεκτες ρυθµίσεις και έστω και
τώρα σας καλώ να τις αποσύρετε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε τον κ.
Αρσένη.

Η κ. Μανωλάκου έχει τον λόγο για τρία λεπτά.
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Η αλήθεια είναι ότι παρακολουθή-

σαµε ένα µπαλάκι υποκρισίας που πήγαινε µεταξύ της Κυβέρνη-
σης και της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, µια αντιπαράθεση για
το ποιος έλεγε τα περισσότερα ψέµατα. Ωστόσο, ο στόχος και
των δύο, που τον κρύβουν, είναι η ιδιωτικοποίηση της ΔΕΗ. 

Ήδη, έχει αρχίσει να ξεδοντιάζεται. Σήµερα έχει περίπου ιδιω-
τικοποιηθεί το 30% και πρέπει να φτάσει στο 50%, σύµφωνα µε
το τρίτο µνηµόνιο. Γι’ αυτό και η Κυβέρνηση σκοπεύει να βάλει
και στρατηγικό επενδυτή. 

Όµως, ποιο είναι το τραγικό; Η ενεργειακή φτώχεια για τα
λαϊκά στρώµατα θα συνεχιστεί, τη στιγµή που υπάρχουν αναξιο-
ποίητοι εγχώριοι ενεργειακοί πόροι και µπορούν να µειώσουν και
την τιµή της κιλοβατώρας, αλλά και να αξιοποιηθεί η παραγωγι-
κότητα που δίνουν οι εγχώριες πηγές.

Σε ό,τι αφορά τη γη υψηλής παραγωγικότητας, η έκταση
αυτής της γης είναι περιορισµένη. Το να αλλάζετε τη χρήση της
και να την κάνετε βιοµηχανική, αυτό είναι αντιπαραγωγικό. Και
δεν είναι µόνο αυτό, αλλά βάζετε και ένα κίνητρο, το 75% παρα-
γωγή πάνω από τις ανάγκες, που είναι για να καλύπτει την εκµε-
τάλλευση των αγροτών, δηλαδή τους µετατρέπετε και σε
εµπόρους ενέργειας.

Στην παρουσίαση που έκανε ο Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης ουσιαστικά τι µας είπε; Μια το ξύδι, µια το λάδι, δύο το λα-
δόξυδο. Μας είπε, δηλαδή, ότι αυτοί που είχαν άδεια θα
παράγουν περισσότερο. Αυτοί που έχουν άδεια µπορούν να κά-
νουν την εγκατάσταση, αλλά τι κρύβει; Κρύβει δύο πράγµατα.
Πρώτον, ότι η πλειοψηφία της αγροτιάς είναι καταχρεωµένη, για
να πάει να εγκαταστήσει φωτοβολταϊκά, αφού χρωστάει σε τρά-
πεζες, χρωστάει ασφαλιστικές εισφορές, χρωστάει παντού και
δεύτερον, ότι η γη παραγωγικότητας είναι περιορισµένη σε
έκταση. Άρα, υποβαθµίζετε στην κυριολεξία παραγωγικές γαίες. 

Τελικά, προωθείτε µε νύχια και δόντια τις ΑΠΕ και στο νοµο-
σχέδιο και µε τις κυβερνητικές τροπολογίες και µε τις τροπολο-
γίες των Βουλευτών της Πλειοψηφίας. Ταυτόχρονα, βάζετε και
το εκβιαστικό ύφος ότι «εάν δεν τα ψηφίσετε, τότε θα απολογη-
θείτε στους αγρότες». Σε ποιους αγρότες; Αυτούς, που µε την
πολιτική σας τους έχετε χρεοκοπήσει; Αυτούς, που πουλάνε και
δεν ξέρουν πώς, πότε και πόσα θα πάρουν από την παραγωγή
τους; Γιατί; Γιατί τους µεγαλέµπορους τους στηρίζετε.

Στο όνοµα, λοιπόν, των αγροτών προωθείτε τα µεγάλα συµφέ-
ροντα. Καταψηφίζουµε και το νοµοσχέδιο και τα περισσότερα
άρθρα του, αλλά και τις τροπολογίες που «µυρίζουν» ρουσφέ-
τια.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ο κ. Αρβανιτίδης από
το Κίνηµα Αλλαγής έχει τον λόγο για τρία λεπτά.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΡΒΑΝΙΤΙΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Ήδη δεκαέξι ώρες συζητούµε αυτό το νοµοσχέδιο. Όσες ώρες

όµως ακόµα και αν συζητήσουµε, νοµίζω ότι τα επιχειρήµατα θα
είναι τα ίδια.

Δεν χρειάζεται, βέβαια, να είναι κάποιος ειδικός, για να διαπι-
στώσει ότι όντως η περίοδος του ΣΥΡΙΖΑ στη ΔΕΗ τα έκανε µαν-
τάρα. Εντάξει, το έχουµε καταλάβει, το έχει καταλάβει και ο
ελληνικός λαός. Από τις ιδεοληψίες και τις επιλογές, τις οποίες
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έκανε, οδήγησε την εταιρεία σε µια τεράστια κρίση ρευστότητας. 
Αυτή είναι η πραγµατικότητα. Μια τεράστια κρίση ρευστότη-

τας αντιµετώπισε η εταιρεία και έρχεστε, κύριε Υπουργέ, και στις
προγραµµατικές δηλώσεις ανοίγει θέµα ΔΕΔΔΗΕ ο Πρωθυπουρ-
γός. Εσείς ξεκινάτε το µεγάλο αφήγηµα «να σώσουµε τη ΔΕΗ».
Δηλαδή, αυξάνουµε τις τιµές του ηλεκτρικού ρεύµατος. Δεν λέω,
εάν είναι κακό ή όχι, αλλά το παρουσιάζετε σαν να είναι µηδενι-
κού αποτελέσµατος, διότι τα ίδια θα πληρώνουν οι καταναλωτές.
Είναι φτωχό το επιχείρηµα, όµως, σε µια περίοδο που καθαρές
κουβέντες πρέπει να λέµε. Προσπαθείτε να αντιµετωπίσετε τα
ανείσπρακτα, που όντως µόνο αυτά η ΔΕΗ να µπορούσε κάπως
να αντιµετωπίσει, ίσως να αντιµετώπιζε και τα ταµειακά της προ-
βλήµατα.

Το τρίτο µέτρο που είναι προς τη στήριξη, είναι η µείωση της
έκπτωσης στους καλοπληρωτές. Απ’ ό,τι θυµάµαι, ήταν στο
πρώτο πακέτο της διάσωσης, όπως το είπατε. 

Το να αντιµετωπίσει κάποιος τη ρευστότητα είναι διάσωση;
Είναι απαραίτητα µέτρα-σοκ, τα οποία πρέπει να πάρει κάποιος,
για να µπορεί να αντιµετωπίσει τις άλλες υποχρεώσεις και να µην
κινδυνεύει από στάση πληρωµών.

Ξαφνικά, λοιπόν, µέσα στο αφήγηµα, για να αφαιρέσετε το
αφήγηµα από την άλλη πλευρά περί φιλοπεριβαλλοντικής πολι-
τικής, ανοίγετε το θέµα της απολιγνιτοποίησης. Έτσι απλά. Εί-
χαµε ένα ΕΣΕΚ και εκεί κάναµε κριτική όλοι µας, όπως και εσείς,
ότι είχαµε φιλόδοξους στόχους και ξαφνικά στην Ελλάδα απο-
φασίσαµε ότι δεν θα έχουµε λιγνίτη. Δεν έχει κάποιος κύρια κρι-
τική, ποιες είναι οι µονάδες βάσης, πώς αυτή η χώρα θα
διατηρήσει τη δυνατότητά της να παράγει ενέργεια; Ποιος θα
είναι ο ρόλος του κράτους σε όλο αυτό; 

Αυτή είναι η κριτική που σας κάνω. Παρουσιάστε µας ένα ολο-
κληρωµένο σχέδιο για την αγορά ηλεκτρικής ενέργειας, για το
πώς παράγει αυτή η χώρα. Βάλτε έναν µεγάλο στόχο, εξαγωγική
είναι η χώρα µας, πείτε µας πότε και πώς θα το πετύχετε, για να
µπούµε σε έναν ουσιαστικό διάλογο.

Ειλικρινά, κύριε Υπουργέ, χειρίζεστε έναν από τους πιο κρίσι-
µους τοµείς για την ανάπτυξη της χώρας και το πώς θα πάµε από
εδώ και πέρα. Βάλτε, όµως, τους κεντρικούς κανόνες. Βεβαίως,
υπάρχουν λεπτοµέρειες και ζητήµατα που πρέπει να δούµε, αλλά
πείτε µας τι θέλετε να κάνετε και µην εξανίσταστε, όταν σας κά-
νουµε κριτική, διότι είναι πολύ λογικό ότι αυτά τα οποία εσείς
σκέφτεστε, εµείς δεν µπορούµε να τα προσεγγίσουµε µε τον
δικό σας τρόπο. Εσείς θα πείτε τις θέσεις σας και εµείς θα απαν-
τήσουµε. 

Αυτό σας ζητάµε και αυτό ελπίζω ότι και µε τον ΕΣΕΚ και µε
το business plan της επιχείρησης, που δεν είναι αυτές οι διευθε-
τήσεις, να µας πείτε πού θέλετε να πάει αυτή η εταιρεία. Τι ΔΕΗ
θα έχουµε; Θα έχει το κράτος επιχείρηση ενέργειας ή όχι; Ποιες
µονάδες θα κρατήσετε; Τι θα κάνετε µε την «Πτολεµαΐδα 5»; Δεν
µπορούµε να διαβάζουµε ότι αναζητείτε νέους λέβητες που θα
καίνε το RDF. Πείτε το. Καθαρές κουβέντες, µε επικοινωνία από
εδώ και πέρα. Αλλιώς, δεν µπορούµε να προχωρήσουµε.

Εµείς, λοιπόν, ως Κίνηµα Αλλαγής λέµε όχι άλλη διάσωση της
ΔΕΗ µε αύξηση στο ηλεκτρικό ρεύµα, όχι άλλον εκσυγχρονισµό
µε επιθέσεις στα εργασιακά δικαιώµατα. 

Kαι δεν κατανοώ ειλικρινά γιατί έχετε αυτή την εµµονή µε τη
µη ρύθµιση για τους εργαζόµενους της ΔΕΠΑ κατά αντιστοιχία
της ΔΕΗ των τριών χρόνων δικαιωµάτων. Αυτό θα είναι το ελκυ-
στικό για τον επενδυτή που θα συµµετέχει στη διαδικασία της
ιδιωτικοποίησης της ΔΕΠΑ;

Όχι άλλη βέβαια λιγνιτοποίηση χωρίς σχέδιο και χωρίς πόρους
και ας πάψετε αυτό το πινγκ-πονγκ και την αντίθεση η οποία δεν
έχει κανένα περιεχόµενο πια. Ο ΣΥΡΙΖΑ κρίθηκε και από ’δω και
πέρα κρίνεστε εσείς. Και ειλικρινά, εγώ προσωπικά σας λέω µα-
κάρι να πετύχετε, αλλά θα είµαστε εδώ και να κρίνουµε και να
παρακολουθούµε τις επιλογές σας.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τον λόγο έχει ο ειση-

γητής του ΣΥΡΙΖΑ, ο κ. Φάµελλος, για τρία λεπτά.
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, είναι πολύ δύσκολο

µετά από µια απάνθρωπη µέρα, πολύ δύσκολη για όλους µας,
να σχολιάσω λιγάκι και τις επιλογές του Προεδρείου και της Κυ-

βέρνησης. Δύο µέρες διαβούλευση, κατάθεση του νοµοσχεδίου
το προηγούµενο βράδυ και επιτροπές παράλληλα µε τη συνταγ-
µατική Αναθεώρηση και δεν κάνατε τη χάρη στους Βουλευτές να
δώσετε δύο µέρες συζήτηση.

Όµως, να µπούµε λίγο στην ουσία. Ακούστηκε πολλές φορές
η λέξη «ντροπή» σήµερα, κύριε Χατζηδάκη. Πράγµατι ήταν µια
µέρα ντροπής, όταν αποκαλύφθηκε τελικά ότι το πολιτικό εργα-
λείο του Κυριάκου Μητσοτάκη είναι η πολιτική συναλλαγή, όχι
µόνο στους διοικητές νοσοκοµείων, αλλά γενικά στην εξυπηρέ-
τηση συµφερόντων. Έτσι γίνατε Κυβέρνηση και έτσι νοµίζετε ότι
θα παραµείνετε. 

Όµως, υπάρχουν και ζητήµατα στο νοµοσχέδιο που σας κά-
νουν να ντρέπεστε, γιατί είναι περίεργο το ότι ο εισηγητής, ο
Υπουργός και ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος ασχολήθηκαν
µε την αντιπολίτευση στον ΣΥΡΙΖΑ και όχι για να καταθέσουν τη
δική τους στρατηγική. Γιατί; Δεν έχετε στρατηγική; Όχι, έχετε
στρατηγική, το ξεπούληµα είναι η στρατηγική σας. Αλλά επειδή
ντρέπεστε γι’ αυτή τη στρατηγική, δηµιουργείτε ευθύνες στην
Αντιπολίτευση. Όµως, είστε Κυβέρνηση. Δεν µπορείτε να αντι-
πολιτεύεστε την Αντιπολίτευση. Ήρθαν µόνο το 1/5 των Βουλευ-
τών να υπερασπιστούν το νοµοσχέδιο σας. Αυτό δείχνει την
ιδεολογική σας ήττα και γι’ αυτό ντρέπεστε, γι’ αυτό και αυτός ο
εκνευρισµένος. Γι’ αυτό προσπαθείτε να ρίξετε τα βάρη σ’ εµάς.

Όµως, τι να πείτε, όταν το δικό σας σενάριο δεν έχει στρατη-
γική για την απολιγνιτοποίηση, δεν έχει στρατηγική για τη ΔΕΗ;
Είναι τόσο παλιό αλλά και τόσο απλό: Απορρύθµιση της αγοράς,
ξεπούληµα και περιορισµός των δικαιωµάτων της εργασίας.
Όµως, η Ελλάδα στη φάση ανάκαµψης που βρίσκεται, επειδή
βγήκε από το µνηµόνιο που τη ρίξατε εσείς, έχει ανάγκη την πα-
ραγωγική ανασυγκρότηση και χρειάζεται εθνικό πυλώνα ενέρ-
γειας. Πρέπει, λοιπόν, να απαντήσετε κάποια στιγµή. Πρέπει να
κουραστείτε, να φέρετε µια άλλη στρατηγική, όχι αυτή που νο-
µίζετε εσείς, το ξεπούληµα της ΔΕΗ. Είναι επικίνδυνο το σχέδιο
απαξίωσης. 

Επίσης, για την εισαγωγή των ΑΠΕ και την κλιµατική ουδετε-
ρότητα χρειαζόµαστε δίκτυα και χρειαζόµαστε και στρατηγική
στα δίκτυα. Χωρίς τη συµµετοχή του δηµοσίου στα δίκτυα και
φυσικού αερίου και ηλεκτρικής ενέργειας, δεν θα πετύχουµε την
κλιµατική ουδετερότητα. Και η αεριοποίηση είναι µόνο µετά-
βαση, όχι για την παραγωγή ηλεκτρικής ενέργειας, για τη θέρ-
µανση περισσότερο. Προσέξτε, το ’30 πρέπει να είναι µειωµένη
η συµµετοχή της αεριοποίησης στο ηλεκτρικό µείγµα, αλλά εσείς
διακόπτετε την πρόσβαση των πολιτών και των επιχειρήσεων στο
αέριο µε το νοµοσχέδιο αυτό. Καθυστερείτε δηλαδή τα έργα αε-
ρίου, επιτείνετε την ενεργειακή φτώχεια και µειώνετε την αντα-
γωνιστικότητα των ελληνικών επιχειρήσεων.

Και βρίσκετε ένα µαύρο πρόβατο, τους εργαζόµενους, δηµι-
ουργείτε έναν κοινωνικό αυτοµατισµό και λέτε: «Προσβάλλουµε
τους εργαζόµενους και ιδιαίτερα τους νέους και τους λέµε να
µείνουν στα 650 ευρώ». Αυτή είναι η ανάπτυξη που ευαγγελίζε-
στε; Μα, λέτε ότι έχουµε ανάπτυξη. Με τους νέους τα βάλατε;
Τους νέους επιστήµονες της χώρας; Ατοµικές συµβάσεις για
τους νέους επιστήµονες; Κι από την άλλη, golden boys και λι-
µουζίνες; Και έρχεστε εδώ να µας µιλήσετε για το τιµολόγιο των
εργαζοµένων, που είναι κοµµάτι της συλλογικής σύµβασης; 

Θα σας προτείνω µια συµφωνία: Αναλάβετε την πολιτική πρω-
τοβουλία, αν έχετε τα κότσια, να έχουν όλοι οι εργαζόµενοι συλ-
λογική σύµβαση και να συζητήσουµε και για το µισθολογικό της
ΔΕΗ. Έχετε τα κότσια; Όχι, γιατί κάνετε απλά θέατρο. Δεν σας
ενδιαφέρουν οι εργαζόµενοι, κοινωνικό αυτοµατισµό θέλετε να
δηµιουργήσετε. Και θέλετε να µας βάλετε να ψηφίσουµε κατάρ-
γηση συλλογικής σύµβασης µε άρθρο, όταν βάλαµε αίτηση αν-
τισυνταγµατικότητας για το θέµα της κατάργησης της συλλο-
γικής σύµβασης;

Πράγµατι πάρα πολλά γίνανε την προηγούµενη περίοδο για τη
ΔΕΗ. Εγώ να θυµίσω και στο Κίνηµα Αλλαγής ότι ήταν νόµος του
κ. Μανιάτη η «µικρή» ΔΕΗ», το ξεπούληµα των υδροηλεκτρικών,
όπως και οι ζηµιές 250 εκατοµµύρια περίπου το ’13, δουλειά του
Κινήµατος Αλλαγής και του ΠΑΣΟΚ ήταν, αλλά και δικιά σας δου-
λειά βεβαίως. Και οι ΝΟΜΕ και η ιδιωτικοποίηση και οι αυξήσεις
60% αλλά και η αύξηση των δανείων 5,5 δισεκατοµµύρια. Κανένα
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σχέδιο για τις ανανεώσιµες πηγές ενέργειας. Εµείς κάναµε πάρα
πολλά στη ΔΕΗ. Θα θέλαµε να κάνουµε πολλά περισσότερα, γι’
αυτό σας ζητάµε στρατηγικό σχέδιο. 

Όµως, κύριε Χατζηδάκη, για να µην πείτε ούτε µία κουβέντα
για το στρατηγικό ζήτηµα των δικτύων αερίου, αυτό αποδεικνύει
σ’ εµάς ότι έχετε πολύ µεγάλο πολιτικό πρόβληµα. Και τι κάνατε;
Ήρθατε να πείτε να πείτε ψέµατα. Εγώ, λοιπόν, θα καταθέσω
ακόµα ένα, σε όλα όσα είπε η κ. Αχτσιόγλου και ο κ. Τζανακό-
πουλος.  

Είναι ψέµα, κύριε Πρόεδρε, και καταθέτω στα Πρακτικά της
Βουλής, ότι οι διαδικασίες προσλήψεων της ΡΑΕ είχαν την πα-
ραµικρή σχέση µε αυτό που κάνει ο κ. Χατζηδάκης σήµερα στη
ΔΕΗ. Όσα έχω χρωµατίσει, κύριε Χατζηδάκη, είναι τα διαφορε-
τικά που έχει η ΡΑΕ και τα βλέπετε -είναι περισσότερα από το
µισό κείµενο- που τα αποκρύψετε για να πείτε ότι είναι ίδιον τώρα
της ΔΕΗ. Γιατί τι έλεγε η ΡΑΕ; Ότι θα κάνει διαγωνισµό µε βάση
τον κανονισµό εσωτερικής λειτουργίας, τον οποίο καταργείτε
από τη ΔΕΗ εσείς και το κρύψατε από τη Βουλή. Δεύτερον, ότι
έχει κριτήρια κατάταξης, δικαιολογητικά και βαθµολογίες, που
δεν τα βάζετε εσείς στη δηµοσιότητα. Επίσης, ότι οι υποψήφιοι
µπορούν να κάνουν ένσταση στο ΑΣΕΠ, λέει η ΡΑΕ. Δεν το έχει
αυτό η ΔΕΗ. Όλα αυτά τα ψέµατα, λοιπόν, τα καταθέτω για να
καταλάβει ο κόσµος πού βρισκόµαστε.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Σωκράτης Φάµελλος κατα-
θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και κλείστε.
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Και ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.

Εγώ, κύριε Χατζηδάκη, επιµένω. Θέλω απάντηση σήµερα ποιος
είναι ο ελέφαντας που βρίσκεται στο δωµάτιο. Θα µας πείτε τι
θα απαντήσετε στους θεσµούς τον Ιανουάριο; Θα πουλήσετε
υδροηλεκτρικά; Ποιο είναι το σχέδιο που οι θεσµοί σας ζητάνε
να καταθέσετε, γιατί δεν έχετε καταθέσει θεραπεία για όσα κα-
ταµαρτυρούν εις βάρος της χώρας µας;

Εγώ θέλω να κάνω και µια δήλωση, την οποία την είπα στο
τέλος οµιλίας µου. Κύριε Πρόεδρε, πρέπει να πω κάτι. Το σχέδιο
ιδιωτικοποίησης των δικτύων είναι επιζήµιο για το εθνικό συµφέ-
ρον και εµείς δηλώνουµε ότι θα προσπαθήσουµε να αναστεί-
λουµε τη διαδικασία ιδιωτικοποίησης, να ανατρέψουµε και να
ακυρώσουµε τη διαδικασία ιδιωτικοποίησης στα δίκτυα. Γιατί δεν
µπορεί επιτέλους στην πατρίδα µας να ηττάται καθηµερινά.

Όσον αφορά τέλος τα άρθρα, κύριε Πρόεδρε, µία ….
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τώρα όχι άλλη υπέρ-

βαση του χρόνου. Παρακαλώ.
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Όσον αφορά τα άρθρα…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κλείσατε, κύριε Φά-

µελλε.
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Όχι, κύριε Πρόεδρε….
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ειπώθηκαν, ξαναει-

πώθηκαν. Μιλήσατε είκοσι δυόµισι λεπτά, όλοι οι άλλοι από δε-
καπέντε, δεκατέσσερα…

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Θα καταλάβετε πόση σηµασία έχει.
Χάνετε τον χρόνο, κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Στην πρωτολογία
εννοώ.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Λοιπόν, εγώ θα πω…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κλείσατε, κλείσατε.
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Εδώ, παρακαλώ, σηµειώστε ότι θέ-

λουµε µια απάντηση για να ξέρουµε τι θα ψηφίσουµε. Είναι τε-
λείως νοµοτεχνικό.

Στο άρθρο 14 έχουµε σοβαρές ανησυχίες, γιατί µπορεί οι ΟΤΑ
σε συνδυασµό µε την τιτλοποίηση να οδηγούν σε διακοπή κοι-
νωνικών υπηρεσιών. Περιµένουµε µια απάντηση.

Στο άρθρο 20 η προσθήκη της τροπολογίας του κ. Σπανάκη
µπορεί να δηµιουργήσει ζήτηµα, ενώ ήµασταν υπέρ να το ψηφί-
σουµε. Θέλουµε µια επεξήγηση. Νοµίζω ότι είναι αυτό σχετικά
µε την τµηµατική εισαγωγή ενός ιδιοκτήτη ΑΠΕ σε διαγωνισµό.
Γιατί το προσθέσατε εκεί, κύριε Χατζηδάκη, και αυτό µας δηµι-
ουργεί θέµα. Θα ήµασταν υπέρ του άρθρου 20. 

Στο άρθρο 21 περιµέναµε µία δήλωση εκ µέρους σας, γιατί

έχετε την πολιτική ευθύνη πώς θα διασφαλιστεί για τα µεγάλα
έργα ΑΠΕ ότι θα µπαίνουν στις ανταγωνιστικές τιµές και δεν θα
βαρύνουν τη χώρα µας µε µεγάλο κόστος ενέργειας. Δεν έχω
πάρει την απάντηση, το ξέρετε και το βάζω µε καλό τρόπο εδώ
και πάρα πολλές µέρες.

Στο 22 µας προβληµατίζει το ότι όλα πηγαίνουν σε υπουργική
απόφαση. 

Στο 23 -το έχουµε πει πάρα πολλές φορές- δεν έχει µπει τίποτα
για το βιοαέριο στα κτηνοτροφικά απόβλητα και η χώρα µας το
έχει ανάγκη και ο ιδιωτικός τοµέας. Δεν το λέµε από καµµία ιδε-
οληψία. Είναι στοιχείο κυκλικής οικονοµίας. 

Στο 25 σας βάλαµε ένα ζήτηµα ότι µπορεί να επιβαρύνετε τον
λογαριασµό ΑΠΕ. 

Στο 26 είναι πάρα πολλές οι νοµοτεχνικές. Είµαστε υπέρ, αλλά
θέλει προσοχή, γιατί µπήκαν πάλι νοµοτεχνικές πριν από λίγο. 

Στο 27 υπάρχει ένα θέµα, γιατί δεν βάζετε την εξαίρεση που
δινόταν στον ΔΕΔΔΗΕ να µας δώσει υποδοµές ηλεκτροδότησης. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει επανειληµµένα το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Είµαι πάρα πολύ γρήγορος, κύριε Πρόεδρε.
Στο 28 αναρωτιόµαστε γιατί δεν είπατε τίποτα για την Ευρω-

παϊκή Τράπεζα Επενδύσεων στο πρόγραµµα «ΗΛΕΚΤΡΑ». Γιατί
µόνο οι εταιρείες ενεργειακών υπηρεσιών;

Και πάω πάρα πολύ γρήγορα στο ότι θα θέλαµε στο 46 και στο
47 να µας διευκρινίστε τι φωτογραφίζουν οι διατάξεις αυτές, σε
κάθε περίπτωση όµως τις τροπολογίες της Πολεοδοµίας και
κλείνω.

Για την τροπολογία των αυθαιρέτων είναι ιδιαίτερα αρνητικό
ότι δίνετε σε ιδιώτες την ταυτότητα κτηρίων µε αντίτιµο εις
βάρος των πολιτών, µε κόστος και ότι παρατείνεται ο χρόνος τα-
κτοποίησης των αυθαιρέτων χωρίς να είναι ξεκάθαρο αν θα γί-
νουν ποτέ κατεδαφίσεις και αν θα κλείσει το κεφάλαιο αυτό.

Όσον αφορά τα ΣΥΠΟΘΑ, επειδή ήρθε σήµερα, κύριε Χατζη-
δάκη, και νοµίζω ότι σας ενδιαφέρει, για τα συµβούλια της χω-
ροταξίας της ηλεκτρονικής, αυξάνετε τον αριθµό των µελών, δεν
είναι πιο ευέλικτα. Βγάζετε τους εκπροσώπους της Περιφερει-
ακής Ένωσης Δήµων, βγάζετε τους εκπροσώπους του Συλλόγου
Πολεοδόµων Χωροτακτών. Βγάζετε δηλαδή την εκπροσώπηση
του θεσµικού φορέα της χωροταξίας και µάλιστα καθηγητής Χω-
ροταξίας ο Υπουργός βγάζει τους συναδέλφους του; Τι ακριβώς
κάνετε; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τώρα, αυτά ειπώθη-
καν, αναλύθηκαν…

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Σας παρακαλώ, κύριε Πρόεδρε. Μα,
είναι τροπολογία που ήρθε σήµερα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Όχι άλλο. 
Τον λόγο έχει ο εισηγητής της Νέας Δηµοκρατίας…
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Όχι, όχι. Έσβησα τον

χρόνο, σας έχω δώσει…
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Είναι για τη βουλευτική τροπολο-

γία…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ολοκληρώθηκε η συ-

ζήτηση.
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Σας παρακαλώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Μη µε παρακαλείτε.
Τον λόγο έχει ο εισηγητής της Νέας Δηµοκρατίας. 
Ορίστε, κύριε Φόρτωµα. 
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Μιλάω για τις τροπολογίες. Θέλει ο

κύριος Υπουργός. Πρέπει να κάνει µία διόρθωση. Να του πω για
τις νοµοτεχνικές.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Με συγχωρείτε, µε
συγχωρείτε. Τώρα ολοκληρώθηκαν. Έπρεπε να τα πείτε νωρί-
τερα.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Σας παρακαλώ, κύριε Πρόεδρε. Για
τους αγρότες, για να το κλείσουµε. 

Κύριε Πρόεδρε, είναι µια βουλευτική τροπολογία, να εξηγήσω
στον κύριο Υπουργό, το ξέρει. Σας παρακαλώ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Καταλήξτε, παρα-
καλώ.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Σε συνδυασµό µε το άρθρο 24 αυτή
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η τροπολογία η βουλευτική, η 97 µε ειδικό 10, µπορεί να οδηγή-
σει σε τροποποίηση του επαγγέλµατος του αγρότη από διάφο-
ρους επιτήδειους που θα χρησιµοποιούν τάχατες την ιδιοπαρα-
γωγή -προσέξτε το λίγο αυτό- και την κατάργηση της υψηλής πα-
ραγωγικότητας για να αναπτυχθούν έξω από το πλαίσιο το αν-
ταγωνιστικό µονάδες ΑΠΕ που µπορεί να υπερβαίνουν και τα
500KW, που δεν απαντάτε πώς θα τα πληρώνει ο ΕΛΑΠΕ, µε τι
τιµή θα µπαίνουµε µέσα.

Κυριολεκτικά είναι χωρίς σχέδιο. Εµείς δεν είµαστε σαν τον κ.
Γεωργιάδη να του πούµε «Πηγαίνετε στον κ. Χατζηδάκη να πά-
ρετε τον λογαριασµό». Πρέπει να ξέρουµε πώς απαντάται αυτό.
Διότι δεν είναι το θέµα να χτυπήσουµε τους αγρότες στην πλάτη.
Πρέπει να το λύσετε αυτό. Τροποποιεί και τον αγροτικό και το
διαγωνιστικό πλαίσιο των ΑΠΕ. Θέλει προσοχή, σας το λέµε.
Καµπανάκι χτυπάµε, κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ωραία, ολοκληρώ-
σατε, κύριε Φάµελλε.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Επίσης, είναι λάθος ότι βγήκε η δια-
δικασία κλήρωσης για τα συµβούλια αρχιτεκτονικής.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κοιτάξτε, είναι περι-
φρόνηση και προς τους άλλους συναδέλφους σας.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Ολοκλήρωσα, κύριε Πρόεδρε. 
Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ωραία, σας ευχαρι-

στούµε πολύ. 
Ο κ. Φόρτωµας, ο εισηγητής της Νέας Δηµοκρατίας, έχει τον

λόγο. 
ΦΙΛΙΠΠΟΣ ΦΟΡΤΩΜΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Εγώ από το Βήµα αυτό θα ήθελα να δώσω πολλά συγχαρητή-

ρια και στον Υπουργό και στους Υφυπουργούς αλλά και στο επι-
τελείο τους, οι οποίοι και κατά τη διάρκεια των επιτροπών -και
στις τέσσερις συνεδριάσεις- αλλά και σήµερα όλη την ηµέρα
είναι εδώ παρόντες και υποστηρίζουν το νοµοσχέδιο. Πολλά συγ-
χαρητήρια, λοιπόν, σε όλο το επιτελείο, στον Υπουργό και στους
Υφυπουργούς.

Ακούσαµε πολλές ύβρεις, πολλά ψέµατα, απίστευτα ψευδή. Οι
ύβρεις του κ. Τζανακόπουλου, ο οποίος χαρακτήρισε τον Πρω-
θυπουργό,, πολιτικό απατεώνα δεν τιµούν ούτε τη δική σας πα-
ράταξη αλλά ούτε και την ιστορία σας.

Τώρα πάµε στον χώρο των ιδεών. Ακούσαµε απίστευτα πράγ-
µατα. Νοµίζω ότι ζούµε σε µια εικονική πραγµατικότητα. Δεν
υπάρχει αχαλίνωτος νεοφιλελευθερισµός, άκρατος νεοφιλελευ-
θερισµός, ούτε ήπιος. Υπάρχει νεοφιλελευθερισµός και δεν
εφαρµόστηκε ποτέ στην Ελλάδα. Αυτό πρέπει να το κάνουµε κα-
τανοητό. Δυστυχώς όµως για εσάς, κύριοι και κυρία της Αντιπο-
λίτευσης, στην Ελλάδα εδώ και πολλά χρόνια δεν εφαρµόστηκαν
τόσες πολλές µεταρρυθµίσεις και είστε εσείς οι κύριοι υπαίτιοι
για όλη αυτή την κατάσταση και για την όλη η νοοτροπία την
οποία κουβαλάτε.

Τώρα πάµε στο παρόν νοµοσχέδιο. Σε αντίθεση µε εσάς και
µε τα έωλα επιχειρήµατά σας, η δική µας Κυβέρνηση αποδεικνύει
ότι αποτελεί την πολιτική δύναµη και των πράξεων αλλά και της
ρεαλιστικής πολιτικής. Κάνουµε, λοιπόν, πράξη την απελευθέ-
ρωση της αγοράς ενέργειας. Κάνουµε πράξη την ενδυνάµωση
της ΔΕΗ έναντι των ανταγωνιστών της.

Επίσης, ακούσαµε «κραυγές» για µισθούς πείνας, για συνθή-
κες γαλέρας, για προσλήψεις των ηµετέρων και για διάφορα «γα-
λάζια παιδιά». Είναι άτοπες και εκφράζονται από εσάς, δηλαδή
από όσους σκέφτονται µε τους όρους του παρελθόντος, µε
όσους θα µας ξαναγυρίσουν στο παρελθόν µε τις δικές σας πρα-
κτικές.

Επιπλέον, για τη ΔΕΠΑ, κάνουµε πράξη µια αποτελεσµατική
αποκρατικοποίηση. Το νοµοσχέδιο θέτει το πλαίσιο όχι τους
όρους επένδυσης των ιδιωτών, οι οποίοι θα προκύψουν µέσα
από µια υγιή και λειτουργική διαδικασία αποκρατικοποίησης. Για
µία ακόµη φορά κινδυνολογείτε. Η όλη κινδυνολογία βέβαια υπο-
νοµεύει τις προοπτικές για µια αποκρατικοποίηση αποτελεσµα-
τική µε γνώµονα πάντα το δηµόσιο συµφέρον.

Για τις ανανεώσιµες πηγές, κάνουµε πράξη µε το νοµοσχέδιο
τα πρώτα µέτρα πολιτικής της Νέας Δηµοκρατίας για τις ΑΠΕ.
Οφείλω και µία απάντηση στον κ. Συρµαλένιο από αυτό το Βήµα.

Χαίροµαι που είναι υπέρ των ανανεώσιµων πηγών ενέργειας.
Έτσι δήλωσε ο ίδιος. Να τον καλωσορίσουµε, λοιπόν, στη δική
µας πολιτική. 

Εγώ έχω τοποθετηθεί και στην πρωτολογία για το θέµα αυτό.
Η λύση για όλα αυτά είναι η τροποποίηση του ειδικού χωροταξι-
κού για τις ΑΠΕ και για το εθνικό σχέδιο, θέµα το οποίο επεξερ-
γάζεται το επιτελείο του Υπουργείου. Εµείς, λοιπόν, µε όλους
τους Βουλευτές του Νοµού θα τοποθετηθούµε. Βέβαια, δεν
άκουσα τον κ. Συρµαλένιο να µιλάει για το τι έκανε τα τέσσερα
αυτά χρόνια. Πρέπει να µας πει όταν πήγαινε στον Υπουργό του,
τι έλεγε και τι του απαντούσε. Όµως, τότε κώφευε και δεν απαν-
τούσε για όλα αυτά.

Τέλος, το νοµοσχέδιο αυτό γενικότερα είναι ένα νοµοσχέδιο
το οποίο δίνει λύσεις, επιλύει προβλήµατα και ανοίγει ευκαιρίες.
Δεν αναπαράγει πολιτικές του παρελθόντος αλλά αντιθέτως απο-
µακρύνεται από αυτές. Το νοµοσχέδιο, λοιπόν, αναδεικνύει την
ουσία της δικιάς µας πολιτικής διακυβέρνησης και την ειδοποιό
διαφορά µε την Αντιπολίτευση.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Θα κλείσουµε τη συ-

νεδρίαση µε την τοποθέτηση του Υφυπουργού Περιβάλλοντος
και Ενέργειας, του κ. Θωµά.

Ορίστε, κύριε Υφυπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΓΕΡΑΣΙΜΟΣ ΘΩΜΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-

γειας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Θα ήθελα να απαντήσω σε µερικές από τις ερωτήσεις που τέ-

θηκαν από την Αντιπολίτευση. 
Σχετικά µε το άρθρο 14 για τις εγγυήσεις για τις οφειλές των

νοµικών προσώπων, είναι ένα άρθρο το οποίο εξασφαλίζει ότι θα
αποφεύγεται να µην πληρώνουν οι δηµοτικοί φορείς τη ΔΕΗ. Δη-
µιουργεί ένα πλαίσιο µέσα στο οποίο οι δήµοι, οι οποίοι είναι
υπεύθυνοι για τους φορείς και τις διοικήσεις των φορέων, εγ-
γυώνται ότι θα πληρώνονται αυτοί οι λογαριασµοί στη ΔΕΗ. Είναι
ένα πλαίσιο το οποίο θα φέρει µια τάξη, όπως σε όλα τα πράγ-
µατα, σε όλους τους πελάτες της ΔΕΗ, οι οποίοι πρέπει να πλη-
ρώνουν, όπως και εσείς ζητήσατε. 

Σχετικά µε το άρθρο 20 και την τροπολογία που ζητήσατε του
κ. Σπανάκη, η τροπολογία αυτή ανταποκρίνεται σε µια αίτηση του
ΕΛΕΤΑΕΝ. Προβλέπει ότι όταν υπάρχει ένα έργο, ένα µέρος του
έργου γίνεται µε δηµοπρασία και το δεύτερο µέρος του έργου
θα µπορεί να γίνεται χωρίς συγκεκριµένη τιµή, δηλαδή µε την
τιµή της αγοράς, όποια και αν είναι αυτή, ακόµη και µικρότερη
από την τιµή της δηµοπρασίας.

Σχετικά µε το ερώτηµα για το άρθρο 21 και τα 250 MW, αυτή
είναι µια δυνατότητα που προβλέπεται για τα µεγάλα έργα από
τις κατευθυντήριες γραµµές της Γενικής Διεύθυνσης Ανταγωνι-
σµού. Τι προβλέπει; Προβλέπει ότι ένα έργο που δεν µπαίνει σε
δηµοπρασία µπορεί να ζητήσει κατευθείαν από τη Γενική Διεύ-
θυνση Ανταγωνισµού κανονισµό τιµής. Η τιµή αυτή, εφόσον περ-
νάει από τον έλεγχο των ελληνικών αρχών και τον έλεγχο της
Γενικής Διεύθυνσης Ανταγωνισµού, θα είναι διπλά εγκεκριµένη
και µε αυτό τον τρόπο δεν θα έχει τη δυνατότητα να είναι υψη-
λότερη από τις τιµές της αγοράς ή των δηµοπρασιών.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Ο δικός µας έλεγχος είναι µέσα;
ΓΕΡΑΣΙΜΟΣ ΘΩΜΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-

γειας): Είναι και ο δικός µας έλεγχος.
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Δεν είναι στο άρθρο αυτό. Είναι

µόνο της Κοµισιόν. 
ΓΕΡΑΣΙΜΟΣ ΘΩΜΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-

γειας): Περνάει και από τον δικό µας έλεγχο και πηγαίνει και
στην Κοµισιόν, η οποία όπως ξέρετε είναι…

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Δείτε το λίγο αυτό. Εγώ αυτό ζή-
τησα, να υπάρχει εθνική παρέµβαση για την τιµή, όχι µόνο της
Κοµισιόν. Άρα, οκ.

ΓΕΡΑΣΙΜΟΣ ΘΩΜΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας): Οκ.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Ευχαριστώ για τη συνοµιλία.
ΓΕΡΑΣΙΜΟΣ ΘΩΜΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-

γειας): Στο άρθρο 22 -θα σας το διευκρινίσω και πιο συγκεκρι-
µένα- µε υπουργική απόφαση θα καθοριστούν οι
προτεραιότητες. Υπάρχει µια σειρά προτεραιοτήτων, οι οποίες
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πρέπει να τεθούν µε την ψήφιση αυτού του νόµου. Αφορούν την
προτεραιότητα που θα υπάρχει για τους αγρότες, την προτεραι-
ότητα που υπάρχει για το βιοαέριο. Εποµένως, υπάρχει µια σειρά
προτεραιοτήτων οι οποίες θα ανασυνταχθούν, εφόσον ψηφιστεί
αυτό το νοµοσχέδιο. Γι’ αυτό έχει γίνει η εξουσιοδοτική γι’ αυτή
την προτεραιοποίηση.

Σχετικά µε το βιοαέριο, µιλήσατε στο άρθρο 23 για το βιοαέριο
των κτηνοτρόφων. Όπως είπα και στην εισαγωγική µου τοποθέ-
τηση, το συγκεκριµένο άρθρο είναι για την παραγωγή, για τα
απορρίµµατα, αλλά θα υπάρξουν περαιτέρω νοµοσχέδια, νοµο-
θετικές ρυθµίσεις για τις ανανεώσιµες πηγές ενέργειας και θα
ρυθµιστούν εκεί τα θέµατα του βιοαερίου για τους κτηνοτρό-
φους.

Σχετικά µε το θέµα στο άρθρο 25, υπάρχει ετήσια δήλωση για
τους αγρότες και ρυθµίζεται και το θέµα των αδικηµένων από τα
φωτοβολταϊκά, που ακούσαµε στην επιτροπή.

Στο άρθρο 27 για την ηλεκτροκίνηση βάζει τους ορισµούς, το
πλαίσιο για την ηλεκτροκίνηση. Καθορίζει ότι το πλαίσιο αυτό θα
είναι ανταγωνιστικό. Αλλάζει το προηγούµενο πλαίσιο, το οποίο
ήταν βασισµένο στο ΔΕΔΔΗΕ. Δηµιουργεί ένα πλαίσιο ανταγω-
νιστικό. Από εκεί θα χτιστεί όλο το υπόλοιπο πλαίσιο για την ηλε-
κτροκίνηση, το οποίο θα παρουσιάσουµε σε νοµοθετική ρύθµιση
τον επόµενο χρόνο.

Στο άρθρο 28 µιλάτε για το πρόγραµµα «ΗΛΕΚΤΡΑ». Οι πα-
ρεµβάσεις της Ευρωπαϊκής Τράπεζας Επενδύσεων θα συνεχί-
σουν στο πλαίσιο του «ΗΛΕΚΤΡΑ». Ο νόµος δεν καθορίζει το
χρηµατοδοτικό εργαλείο -ούτε και ο προηγούµενος νόµος- ούτε
το ποσό θα χρηµατοδοτήσει η Ευρωπαϊκή Τράπεζα Επενδύσεων
ή όχι. 

Αυτό που αλλάζει η νοµοθετική ρύθµιση είναι ότι επιτρέπει να
γίνεται η ανανέωση των δηµόσιων κτηρίων και µέσω ESCOS και
όχι µόνο µε δηµόσια σύµβαση, όπως ήταν προηγούµενα. Οι πα-
ρεµβάσεις της Ευρωπαϊκής Τράπεζας Επενδύσεων θα συνεχί-
σουν να είναι δυνατές.

Σχετικά µε την τροπολογία για τους αγρότες για το 75%, νοµίζω
υπάρχει µία παρεξήγηση. Αυτή η αυτή η τροπολογία αφορά τους
αυτοπαραγωγούς, τους µικρούς αγρότες που έχουν εγκατάσταση
δίπλα στην κατανάλωση. Αυτή τη στιγµή, µιλάµε για δεκαπέντε µε-
γαβατώρες. Είναι πολύ µικρά έργα, δέκα µεγαβατώρες.

Επειδή υπάρχει εποχικότητα στην αγροτική παραγωγή. Αυτό
που συµβαίνει είναι όταν δεν χρησιµοποιούν την ενέργεια κανο-
νικά, όταν υπάρχει παραγωγή, όταν υπάρχουν ποτίσµατα, συνή-
θως το καλοκαίρι που ποτίζουν, χρησιµοποιούν όλη την παραγωγή
για αυτή τη δουλειά. Όταν λοιπόν δεν χρησιµοποιούν την ενέργεια
που παράγουν αυτά τα πολύ µικρά φωτοβολταϊκά δίπλα στην πα-
ραγωγή, ο νόµος τώρα τους επιτρέπει να πουλούν µόνο το 20%
από αυτή την ενέργεια που έχουν σε ετήσια βάση. Και τώρα, αυτό
το 20% θα γίνει 75%. Δικαιολογείται λόγω εποχικότητας. Πρόκειται
για µικρά φωτοβολταϊκά, τα οποία είναι δίπλα στην κατανάλωση.

Είναι µόνο για την εποχικότητα και για τους αυτοπαραγωγούς
και µόνο.

Νοµίζω κάλυψα όλες τις ερωτήσεις, τις οποίες βάλατε. Αν είναι
κάτι ακόµα, θα επανέλθουµε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Δεν θα επανέλθουµε
τώρα, κύριε Υπουργέ. Τελειώσαµε. Η ώρα είναι τρεις παρά. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κηρύσσεται περαιωµένη η συ-
ζήτηση επί της αρχής, των άρθρων και των τροπολογιών του σχε-
δίου νόµου του Υπουργείου Περιβάλλοντος και Ενέργειας:
«Απελευθέρωση αγοράς ενέργειας, εκσυγχρονισµός της ΔΕΗ,
ιδιωτικοποίηση της ΔΕΠΑ και στήριξη των ΑΠΕ». 

Έχει υποβληθεί αίτηση διεξαγωγής ονοµαστικής ψηφοφορίας
επί των άρθρων 3, 4, 9, 16, 17, 24, 42 και 44 του σχεδίου νόµου
από Βουλευτές της Κοινοβουλευτικής Οµάδος του ΣΥΡΙΖΑ. 

Επίσης έχει υποβληθεί αίτηση διεξαγωγής ονοµαστικής ψηφο-
φορίας επί της αρχής, καθώς και επί των άρθρων 3 και 24 του
σχεδίου νόµου, από τους Βουλευτές της Κοινοβουλευτικής Οµά-
δος του ΚΚΕ. 

Εποµένως η ψηφοφορία επί της αρχής, των άρθρων και επί
των τροπολογιών του νοµοσχεδίου θα διεξαχθεί σήµερα, αµέσως
µετά τη λήξη της συζήτησης των επικαίρων ερωτήσεων. 

Κύριοι συνάδελφοι, έχουν διανεµηθεί τα Πρακτικά της Πέµ-
πτης 3 Οκτωβρίου 2019, της Παρασκευής 4 Οκτωβρίου 2019, της
Δευτέρας 7 Οκτωβρίου 2019 και της Τρίτης 8 Οκτωβρίου 2019
(πρωί) και της Πέµπτης 10 Οκτωβρίου 2019 ερωτάται το Σώµα
αν τα επικυρώνει. 

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Συνεπώς τα Πρακτικά

της Πέµπτης 3 Οκτωβρίου 2019, της Παρασκευής 4 Οκτωβρίου
2019, της Δευτέρας 7 Οκτωβρίου 2019 και της Τρίτης 8 Οκτω-
βρίου 2019 (πρωί) και της Πέµπτης 10 Οκτωβρίου 2019 επικυρώ-
θηκαν.

Κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη
συνεδρίαση;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Με τη συναίνεση του

Σώµατος και ώρα 2.35’ λύεται η συνεδρίαση για σήµερα Πέµπτη
28 Νοεµβρίου 2019 και ώρα 9.00’ µε αντικείµενο εργασιών του Σώ-
µατος: α) κοινοβουλευτικό έλεγχο, συζήτηση επικαίρων ερωτή-
σεων και β) νοµοθετική εργασία: 1) ψήφιση επί της αρχής, των
άρθρων, των τροπολογιών και του συνόλου του σχεδίου νόµου
του Υπουργείου Περιβάλλοντος και Ενέργειας: «Απελευθέρωση
αγοράς ενέργειας, εκσυγχρονισµός της ΔΕΗ, ιδιωτικοποίηση της
ΔΕΠΑ και στήριξη των ΑΠΕ» και 2) µόνη συζήτηση και ψήφιση επί
της αρχής, των άρθρων και του συνόλου του σχεδίου νόµου του
Υπουργείου Δικαιοσύνης: «Διαµεσολάβηση σε αστικές και εµπο-
ρικές υποθέσεις - Περαιτέρω εναρµόνιση της Ελληνικής Νοµοθε-
σίας προς τις διατάξεις της Οδηγίας 2008/52/ΕΚ του Ευρωπαϊκού
Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου της 21ης Μαΐου 2008».
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